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MesdaMes, Messieurs,

Votre commission a examiné l’exposé d’orienta-
tion politique du ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au développe-
ment au cours de ses réunions des 19 et 26 mars 2025.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M. Maxime Prévot, vice-premier ministre et ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, explique qu’il est 
honoré de pouvoir présenter aujourd’hui les grandes lignes 
de ce que sera, sous son égide, la politique étrangère 
de la Belgique ces prochaines années.

Le ministre est d’autant plus honoré du fait que son 
portefeuille lui permette de présenter une politique cohé-
rente et stratégique intégrant les affaires étrangères, les 
affaires européennes et la coopération au développement.

Tout d’abord, le ministre profite de l’occasion pour 
souligner l’importance que revêt pour lui l’institution 
parlementaire. Il mettra un point d’honneur à venir 
régulièrement répondre aux questions des membres 
de cette commission. Si le ministre aspire à prôner les 
valeurs de démocratie et d’état de droit à l’étranger, il doit 
d’abord prouver en interne l’attachement qu’il apporte 
au contrôle parlementaire et à son effectivité. Il invite les 
membres de cette commission à être partenaires dans 
la défense d’une politique étrangère forte de la Belgique.

Le monde a changé. La première tâche du ministre 
sera de faire en sorte que la politique étrangère change 
également et s’adapte à la nouvelle situation géopolitique.

Le gouvernement actuel prend ses fonctions dans un 
contexte mondial instable, caractérisé par une guerre en 
Europe et par d’autres conflits dans le monde, qui n’ont 
toujours pas disparu et qui pourraient même s’intensifier.

Alors que la Belgique a pu compter sur un flux de 
stabilité relative pendant des décennies, nous devons 
désormais mener une diplomatie réaliste et redéfinir les 
équilibres de nos relations diplomatiques. Il n’y a plus 
de certitudes absolues. Il n’y a pas non plus de place 
pour la naïveté.

Plus que jamais, la Belgique doit défendre ses valeurs 
et ses intérêts. Plus que jamais, elle doit se battre pour 
défendre ses idées et son modèle de société. Plus que 

daMes en Heren,

Uw commissie heeft de beleidsverklaring van de 
minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking, besproken tijdens haar 
vergaderingen van 19 en 26 maart 2025.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Maxime Prévot, vice-eersteminister en mi-
nister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking, is vereerd de krachtlijnen 
te mogen toelichten van wat onder zijn auspiciën het 
Belgische buitenlandbeleid zal zijn voor de komende jaren.

De minister is des te meer vereerd daar zijn porte-
feuille hem de mogelijkheid biedt een samenhangend en 
strategisch beleid te voeren, want buitenlandse zaken, 
Europese zaken en ontwikkelingssamenwerking zijn 
geïntegreerd.

Allereerst maakt de minister van de gelegenheid 
gebruik om te benadrukken hoeveel belang hij hecht 
aan het Parlement als instelling. Hij zal er een erezaak 
van maken om regelmatig de vragen van de leden 
van de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen 
te komen beantwoorden. Als de minister de waarden 
van de democratie en de rechtsstaat in het buitenland 
wil bevorderen, moet hij eerst in eigen land laten zien 
hoezeer hij gehecht is aan het parlementaire toezicht en 
de doeltreffendheid ervan. Hij roept de commissieleden 
op om partners te zijn in de verdediging van een sterk 
Belgisch buitenlandbeleid.

De wereld is veranderd. Zijn eerste taak zal zijn om 
ervoor te zorgen dat ook het buitenlands beleid verandert 
en zich aanpast aan de nieuwe geopolitieke situatie.

Deze regering treedt aan in een turbulente mondiale 
context die gekenmerkt wordt door oorlog in Europa 
en andere conflicten in de wereld die nog steeds niet 
verdwenen zijn en misschien zelfs toenemen.

Waar België decennialang kon rekenen op een stroom 
van relatieve stabiliteit, moet men nu een realistische 
diplomatie voeren en de evenwichten van onze diploma-
tieke relaties opnieuw definiëren. Er zijn geen absolute 
zekerheden meer. Er is ook geen plaats voor naïviteit.

Meer dan ooit moet België zijn waarden en belangen 
verdedigen. Meer dan ooit moet het vechten om zijn 
ideeën en zijn samenlevingsmodel te verdedigen. Wat 
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jamais, ce qui se passe là-bas a des conséquences 
ici. En effet, le changement climatique, les pandémies, 
l’insécurité et les crises économiques ne connaissent 
pas de frontières; leurs impacts sont importés dans 
notre société, avec des conséquences potentiellement 
déstabilisantes. Tous les exposés des ministres du 
gouvernement fédéral ont immanquablement une dimen-
sion internationale. Les relations internationales sont 
partout car elles sont essentielles pour un pays comme 
la Belgique, avec sa situation géographique spécifique 
et l’importance de son ouverture sur le monde – nos 
exportations représentent 85 % de notre PIB –, d’à 
nouveau en prendre conscience.

La politique étrangère que le ministre se propose 
de mener n’est pas une politique réactive – c’est une 
politique proactive. Car les chamboulements que nous 
connaissons amènent leur lot de dangers, mais également 
leur lot d’opportunités. La Belgique garde une place de 
choix sur la scène internationale et le ministre en sera le 
garant. Il ne sera pas le ministre de la politique de l’eau 
tiède. Au contraire, il entend faire en sorte que la voix 
de la Belgique se fasse à nouveau entendre.

Le ministre identifie trois grands défis à relever:

1) Le développement d’une véritable autonomie stra-
tégique ouverte européenne, politique, économique et 
militaire

L’effritement de l’Alliance atlantique montre clairement 
où se trouvaient les vices de construction qui ont rendu 
notre maison instable. Nous n’avons plus le choix – ou 
plutôt, justement, des choix s’offrent à nous et nous 
devons nous montrer à la hauteur en opérant les bons 
pour les prochaines générations.

Nous devons diversifier nos chaînes d’approvision-
nement, pour la sécurité d’approvisionnement, tant en 
énergie de nos secteurs stratégiques, qu’en matières 
premières essentielles, à nos industries de l’énergie, de 
haute technologie et de défense.

À cette fin, nous favoriserons des accords com-
merciaux et d’investissement ambitieux, ouverts et 
équitables. Nous plaiderons en faveur d’un commerce 
mondial durable, fondé sur des règles équitables et sur 
un commerce équitable. Nous veillerons à ce que les 
accords respectent les droits humains et les normes 
sociales et environnementales européennes. La Belgique 
plaidera pour qu’ils comportent des dispositions sur la 
reconnaissance mutuelle des normes de production 
afin de protéger nos producteurs. Le ministre accordera 
également, comme toujours, une attention particulière à 
l’impact de ces accords sur nos agriculteurs. La Belgique 

“daar” gebeurt, heeft meer dan ooit gevolgen “hier”. 
Klimaatontregeling, pandemieën, onveiligheid en econo-
mische crises kennen immers geen grenzen; de impact 
ervan wordt in onze samenleving geïmporteerd met 
potentieel ontwrichtende gevolgen. Alle beleidsverkla-
ringen van de ministers van de federale regering hebben 
onvermijdelijk een internationale dimensie. Internationale 
betrekkingen beïnvloeden alles, omdat ze essentieel zijn 
voor een land als België, met zijn specifieke geografische 
ligging en het belang van zijn openheid naar de wereld. 
Men moet zich opnieuw bewust worden van het feit de 
Belgische export 85 % van het bbp genereert.

Het buitenlandbeleid dat de minister wil voeren is geen 
reactief, maar een proactief beleid. De huidige woelige 
tijden brengen immers niet alleen gevaren met zich, maar 
ook kansen. België behoudt een voorkeurspositie op het 
internationale toneel en de minister zal daarvoor garant 
staan. Als minister zal de heer Prévot passen voor een 
lauwe opstelling. Hij wil er integendeel voor zorgen dat 
de stem van België opnieuw wordt gehoord.

De minister ziet drie grote uitdagingen:

1) De uitbouw van een echte Europese strategische 
autonomie op politiek, economisch en militair vlak

Het verbrokkelen van de Atlantische alliantie toont 
duidelijk aan waar de constructiefouten zaten die het huis 
onstabiel hebben gemaakt. Europa heeft niet langer de 
keuze. Beter gezegd: Europa heeft wel de keuze, maar 
moet de gelegenheid te baat nemen door de juiste keuzes 
te maken voor de toekomstige generaties.

Het is zaak onze toeleveringsketens te diversifiëren, 
zowel ten bate van de energiebevoorradingszekerheid 
voor de strategische sectoren als op het vlak van grond-
stoffen die essentieel zijn voor de energie-, hightech- en 
defensie-industrie.

Daartoe zullen we ambitieuze, open en eerlijke han-
dels- en investeringsovereenkomsten promoten. We 
zullen pleiten voor duurzame wereldhandel op basis van 
eerlijke regels en eerlijke handel. We zullen erop toezien 
dat de akkoorden de mensenrechten en de Europese 
sociale en milieunormen respecteren. België zal ervoor 
pleiten dat overeenkomsten bepalingen bevatten over de 
wederzijdse erkenning van productienormen, om onze 
producenten te beschermen. De minister zal ook, zoals 
altijd, bijzondere aandacht besteden aan de impact van 
dergelijke akkoorden op onze landbouwers. België zal 
over elk nieuw handelsakkoord afzonderlijk een definitief 
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adoptera une position finale sur chaque nouvel accord 
commercial séparément, sur la base d’une analyse 
approfondie et complète des mérites de chaque accord.

2) La défense assumée de nos intérêts, comme moteur 
de la politique extérieure belge et européenne

Les évolutions géopolitiques nous ramènent aux fon-
damentaux de ce qu’une politique étrangère doit être: 
la défense des intérêts nationaux. Cela implique une 
politique étrangère davantage réaliste et transactionnelle. 
Les six intérêts vitaux définis en 2021 comme lignes 
directrices de la Stratégie nationale de sécurité, allant 
des enjeux économiques aux défis mondiaux, tels que le 
climat ou la santé, doivent toujours être notre boussole. 
La défense de nos valeurs fondamentales fait partie de 
cette stratégie. L’état de droit, les droits humains, l’ordre 
international basé sur des règles et, enfin, la préserva-
tion des acquis de l’Union européenne (UE) seront des 
points d’attention centraux de la politique du ministre.

Dans le cadre de la défense de nos intérêts, son 
département mènera une diplomatie économique ciblée. 
Cette diplomatie contribuera à la préservation de la 
prospérité économique, de la sécurité économique et de 
la structure économique de notre pays. Nous veillerons 
à la cohérence avec les actions menées par d’autres 
acteurs de la politique étrangère et en particulier les 
entités fédérées, avec lesquelles nous travaillerons en 
étroite collaboration.

3) La nécessité d’investir dans les partenariats exis-
tants et d’en développer des nouveaux

La Belgique ne peut assurer son avenir qu’au sein 
de partenariats internationaux: ceux existants, allant 
du Benelux à l’UE, en passant par l’OTAN et l’ONU, 
et ceux à venir. La Belgique doit en effet chercher de 
nouveaux partenaires qui, à travers des intérêts partagés 
bien compris, peuvent l’aider à garantir la sécurité et la 
prospérité de ses citoyens, de ses entreprises et de ses 
institutions. Cette recherche doit viser à assurer une 
diversification des risques, pour ne pas retomber dans 
le travers des dépendances trop prononcées. Il faut bâtir 
des partenariats cohérents, durables et mutuellement 
bénéfiques, qui seront également des leviers dans la 
politique plus large de la Belgique et de l’UE.

Au niveau intrabelge, nous devons prendre conscience 
du fait que notre influence diplomatique internationale 
dépend de la qualité et de l’efficacité de la coopération 
entre tous les acteurs de la politique étrangère. C’est 
pourquoi le ministre prônera, durant cette législature, une 

standpunt innemen op basis van een grondige en vol-
ledige analyse van de verdiensten van elk akkoord.

2) Een volledig gedragen belangenverdediging als 
drijvende kracht achter het Belgische en het Europese 
buitenlandbeleid

De geopolitieke ontwikkelingen brengen ons back 
to basics voor wat de contouren dienen te zijn van 
een buitenlandbeleid: de verdediging van de nationale 
belangen. Dat impliceert een realistischer en trans-
actioneler buitenlandbeleid. De zes vitale belangen 
die in 2021 werden vastgelegd als richtlijnen voor de 
Nationale veiligheidsstrategie, gaande van economische 
kwesties tot wereldwijde uitdagingen, zoals klimaat of 
gezondheid, moeten altijd de leidraad zijn. De verde-
diging van onze fundamentele waarden maakt deel uit 
van die strategie. De rechtsstaat, de mensenrechten, 
de op regels gebaseerde internationale rechtsorde, en 
ten slotte het vrijwaren van de EU-verworvenheden 
zullen belangrijke aandachtspunten zijn in het beleid 
van de minister.

Als onderdeel van de verdediging van onze belangen 
zal zijn departement gerichte economische diplomatie 
voeren. De diplomatie zal bijdragen tot het behoud van de 
economische welvaart, de economische veiligheid en de 
economische structuur van ons land. We zullen zorgen 
voor samenhang met de acties van andere actoren van 
het buitenlands beleid, in het bijzonder de gefedereerde 
entiteiten, waarmee we nauw zullen samenwerken.

3) De noodzaak om te investeren in bestaande part-
nerschappen en om er nieuwe te ontwikkelen

België kan zijn toekomst slechts verzekeren binnen 
internationale partnerschappen: de bestaande (van 
de Benelux tot de EU over de NAVO en de VN) en de 
toekomstige. Ons land moet namelijk op zoek gaan 
naar nieuwe partners die vanuit welbegrepen gedeelde 
belangen kunnen helpen om de veiligheid en de welvaart 
van de Belgische burgers, bedrijven en instellingen te 
waarborgen. Bij die zoektocht moet worden gestreefd naar 
het diversifiëren van de risico’s, teneinde niet opnieuw 
te afhankelijk te worden. Er moeten samenhangende, 
duurzame en wederzijds voordelige partnerschap-
pen worden opgebouwd, die ook als hefbomen zullen 
fungeren voor het ruimere beleid van België en de EU.

Op intra-Belgisch niveau moeten we beseffen dat 
onze internationale diplomatieke invloed afhangt van de 
kwaliteit en de doeltreffendheid van de samenwerking 
tussen alle actoren van het buitenlands beleid. Daarom 
zal de minister tijdens deze legislatuur pleiten voor een 
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approche globale visant à optimiser l’impact de tous les 
instruments et moyens de politique étrangère, à tous les 
niveaux politiques, en coopération avec d’autres entités 
fédérales et avec les entités fédérées, dans le respect 
de leurs compétences respectives.

L’exposé d’orientation politique du ministre porte sur 
la contribution de son département à la prospérité, à la 
stabilité et à la sécurité de notre pays, de ses citoyens 
et de ses institutions. Cette présentation se compose 
de quatre parties:

Dans la première partie, le ministre traite du rôle des 
Affaires étrangères en tant que département de sécurité, 
défendant les intérêts des Belges, à l’étranger comme 
en Belgique. Son département occupe une position de 
premier plan en la matière.

La Belgique doit de nouveau investir de façon consé-
quente dans sa défense. Investir dans la défense, c’est 
aussi investir dans la diplomatie. La diplomatie permet 
non seulement de prévenir les conflits, de les résoudre 
dans le meilleur des cas, mais aussi d’informer nos 
autorités sur les risques encourus, grâce aux informa-
tions que nos diplomates collectent aux quatre coins du 
monde. Notre réseau diplomatique joue le rôle “d’yeux 
et d’oreilles” de notre pays, et le SPF Affaires étran-
gères est responsable de l’échange d’informations aux 
niveaux de l’UE et de l’OTAN, pour mieux évaluer les 
menaces. Notre réseau diplomatique est ainsi un acteur 
fondamental pour assurer notre sécurité. Il y a lieu de lui 
octroyer les ressources budgétaires nécessaires pour 
le bon exercice de sa mission.

Conformément à l’accord de gouvernement, le 
SPF Affaires étrangères coordonnera, en concertation 
avec les services du premier ministre, l’évaluation de 
la Stratégie nationale de sécurité et la mettra le cas 
échéant à jour, en coopération avec tous les départe-
ments concernés. Une première évaluation aura lieu 
dans le courant de l’année.

Comme les membres de cette commission l’auront 
remarqué, le ministre s’intéresse en particulier au rôle que 
son département jouera dans le domaine de la sécurité 
économique. Notre pays ne dispose pas encore d’une 
stratégie de sécurité économique. Le ministre a dès à 
présent chargé son administration d’œuvrer à coordonner 
une telle stratégie. Son ministère est particulièrement bien 
placé pour le faire, car il est stratégiquement impliqué 
dans des domaines dans lesquels nous pouvons faire 
la différence pour maintenir notre structure économique, 
et donc notre prospérité.

Notre sécurité, c’est aussi notre santé. La pandémie 
de COVID-19 a montré à quel point l’impact de la santé 

globale aanpak waarbij hij, in samenwerking met an-
dere federale entiteiten en de gefedereerde entiteiten, 
de impact van alle instrumenten en middelen van het 
buitenlands beleid op alle politieke niveaus wil optimali-
seren, met respect voor de respectieve bevoegdheden.

Zijn beleidsverklaring focust op de bijdrage die zijn 
departement zal leveren aan de welvaart, stabiliteit en 
veiligheid van ons land, zijn burgers en zijn instellingen. 
Deze presentatie bestaat uit vier delen:

In het eerste deel van zijn uiteenzetting behandelt de 
minister de rol van Buitenlandse Zaken als veiligheids-
departement dat de belangen van de Belgen zowel in 
het buitenland als in België behartigt. Het departement 
van de minister vervult ter zake een eerstelijnsrol.

België moet weer meer investeren in zijn defensie. 
Dergelijke investeringen zijn ook een investering in de 
diplomatie. De diplomatie dient niet enkel om conflicten 
te voorkomen of in het beste geval op te lossen, maar 
ook om overheden in te lichten over de risico’s dankzij de 
informatie die onze diplomaten overal ter wereld verza-
melen. Ons netwerk van diplomatieke posten fungeert als 
de “ogen en oren” van ons land, en de FOD Buitenlandse 
Zaken staat in voor de informatie-uitwisseling binnen de 
EU en de NAVO teneinde dreiging beter in te schatten. 
Dat maakt de Belgische diplomatie tot een essentiële 
schakel van de Belgische veiligheid. Ze moet dan ook 
de nodige financiële slagkracht krijgen om haar opdracht 
naar behoren te vervullen.

In overeenstemming met het regeerakkoord zal de 
FOD Buitenlandse Zaken, samen met de diensten 
van de eerste minister, de evaluatie van de Nationale 
Veiligheidsstrategie coördineren en waar nodig actua-
liseren, in samenwerking met alle betrokken departe-
menten. Een eerste evaluatie zal in de loop van het jaar 
plaatsvinden.

Zoals de leden van deze commissie gemerkt zul-
len hebben, richt de minister zich in het bijzonder op 
de rol die zijn departement zal spelen op het gebied 
van economische veiligheid. Ons land heeft nog geen 
strategie voor economische veiligheid. Hij draagt zijn 
administratie nu op om te werken aan de coördinatie 
van zo’n strategie. Zijn departement is in het bijzonder 
geschikt om dat te doen omdat het strategisch betrok-
ken is bij gebieden waar we een verschil kunnen maken 
om onze economische structuur, en dus onze welvaart, 
te behouden.

Ook gezondheid is een onderdeel van de veiligheid. 
De COVID-19-pandemie heeft aangetoond hoe groot de 
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mondiale impacte la stabilité sociale, politique et éco-
nomique de nos sociétés. Il n’existe pas de frontières 
sanitaires. Nous avons appris l’importance de la coo-
pération européenne et internationale pour relever le 
défi de la préservation de la santé mondiale. Notre pays 
dispose d’atouts hors pair dans le domaine de la santé, 
que cela soit notre savoir-faire, notre recherche dans les 
secteurs pharmaceutique et des biotechnologies, ou 
encore notre production de médicaments. Le ministre 
continuera à les promouvoir, y compris au travers de la 
coopération belge au développement.

La sécurité implique aussi des enjeux comme la sécu-
rité climatique, la migration, le terrorisme et l’extrémisme 
violent, la criminalité organisée, la cybersécurité, ou 
encore l’image de la Belgique dans le monde.

En matière de migration, le ministre contribuera à 
une politique migratoire proactive, sans nuire aux pays 
d’origine. Conformément à l’accord de gouvernement, 
il veillera à développer avec ces pays des partenariats 
durables, transparents et mutuellement bénéfiques, 
suivant une approche “whole-of-government”, tenant 
compte de nos intérêts. Ces partenariats feront la part 
belle à la coopération dans les domaines de la justice, 
de la sécurité, de la politique des visas et de la fraude 
sociale.

La deuxième partie se concentre sur notre rôle en 
tant que porte-parole de la Belgique sur la scène inter-
nationale, où les thèmes de la paix, de la sécurité et du 
développement demeureront prioritaires.

La politique du ministre est fondée sur la coopération 
internationale, qui repose sur des intérêts et des valeurs 
partagés dans un ordre mondial basé sur des accords 
multilatéraux et sur le respect des règles.

Ces derniers mois et années, l’ordre juridique interna-
tional mis en place après la Seconde Guerre mondiale 
s’est fracturé. Les guerres territoriales, les violations 
massives du droit international, la remise en cause de 
la légitimité de la Cour pénale internationale, le déclin 
du financement des piliers de la coopération multilaté-
rale et le retrait d’accords importants tels que l’accord 
de Paris sur le climat ou l’Organisation mondiale de la 
Santé (OMS), érodent le cadre normatif. Cela repré-
sente une menace sérieuse pour la Belgique. C’est en 
persévérant dans notre engagement en faveur du droit 
international que nous renforcerons celui-ci. Nous le 
renforcerons également en veillant à la cohérence de 
notre approche. Nous ne pouvons pas nous exposer au 
reproche de double standards. C’est une question de 
principe, de crédibilité et d’efficacité.

impact kan zijn van globale gezondheid op de sociale, 
politieke en economische stabiliteit van onze samenle-
ving. Gezondheid is grensoverschrijdend. De pandemie 
heeft ons dan ook geleerd hoe belangrijk Europese en 
internationale samenwerking is om de uitdaging van 
het behoud van de mondiale volksgezondheid aan te 
gaan. Ons land beschikt over ongeëvenaarde troeven 
op het gebied van gezondheidszorg, of het nu gaat om 
knowhow, onderzoek in de farmaceutische en biotechno-
logiesector of de productie van medicijnen. De minister 
zal die troeven blijven bevorderen, onder meer via de 
Belgische ontwikkelingssamenwerking.

Veiligheid behelst voorts uitdagingen zoals klimaatvei-
ligheid, migratie, terrorisme en gewelddadig extremisme, 
georganiseerde misdaad en cyberveiligheid, en ook het 
mondiale imago van België hangt ermee samen.

Op het vlak van migratie wil de minister een proactief 
beleid voeren dat het land van herkomst geen schade 
berokkent. In overeenstemming met het regeerakkoord 
zal hij ervoor zorgen om met die landen duurzame, trans-
parante en wederzijds voordelige partnerschappen aan 
te knopen volgens een whole-of-government-aanpak 
die rekening houdt met onze belangen. Binnen die 
partnerschappen is een prominente plaats weggelegd 
voor samenwerking op het vlak van justitie, veiligheid, 
visumbeleid en sociale fraude.

Het tweede deel van de uiteenzetting focust op de rol 
als spreekbuis van België op het internationale toneel, 
waar vrede, veiligheid en ontwikkeling kernthema’s blijven.

Zijn beleid is gebaseerd op internationale samenwer-
king, gebaseerd op gedeelde belangen en waarden, 
in een wereldorde die gebaseerd is op multilaterale 
overeenkomsten en respect voor regels.

In de afgelopen maanden en jaren is de internati-
onale rechtsorde die na de Tweede Wereldoorlog tot 
stand is gekomen, verbrokkeld. Territoriale oorlogen, 
massale schendingen van het internationaal recht, het 
in vraag stellen van de legitimiteit van het Internationaal 
Strafhof, de teruglopende financiering van de pijlers van 
de multilaterale samenwerking en de terugtrekking uit 
belangrijke akkoorden zoals het klimaatakkoord van 
Parijs of de Wereldgezondheidsorganisatie (WHO) 
hollen het normatief kader uit. Dat vormt een ernstige 
bedreiging voor België. Het is door te volharden in ons 
engagement voor het internationaal recht dat we het 
zullen versterken. Het is ook door ervoor te zorgen dat 
we consequent zijn in onze aanpak. We kunnen geen 
dubbele standaarden hebben. Het is een kwestie van 
principe, geloofwaardigheid en doeltreffendheid.
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La guerre en Ukraine, la menace émanant de la 
Russie et l’arrivée de la nouvelle administration amé-
ricaine imposent une réflexion sur une architecture de 
sécurité européenne renouvelée.

Notre position fondamentale en faveur du multilatéra-
lisme est soulignée, ce qui est vital même pour un pays 
comme le nôtre, avec l’Union européenne (UE) et les 
Nations Unies comme plateformes pour nos activités 
diplomatiques mondiales.

L’UE est notre premier et principal levier pour exercer 
une influence internationale. L’UE nous offre le cadre le 
plus large, indispensable pour relever les grands défis 
géopolitiques, sociaux et économiques et défendre nos 
intérêts à l’échelle mondiale. C’est pourquoi l’UE constitue 
un canal essentiel de l’action diplomatique belge, qu’il 
s’agisse de renforcer la prospérité et la sécurité ou de 
sauvegarder la démocratie, l’état de droit et les droits 
humains. Le rôle de l’UE dans le monde doit cepen-
dant être renforcé. Cela nécessite que l’on travaille à 
redévelopper, au niveau de l’UE, notre défense, mais 
aussi que l’on rende l’UE plus décisive en matière de 
politique étrangère. Pour rester un acteur majeur sur la 
scène internationale, l’UE doit être en mesure de prendre 
des décisions rapides. L’unité des États membres est 
plus que jamais cruciale pour une politique étrangère 
forte, mais la recherche de l’unité ne doit pas devenir un 
facteur paralysant. Ainsi, si l’unité peut être requise pour 
la définition des cadres stratégiques, elle ne devrait plus 
l’être pour les actes subséquents de leur mise en œuvre.

Le ministre a décidé de focaliser son action sur plu-
sieurs régions et pays en particulier, ce qui pour autant 
n’implique pas qu’il délaissera nos relations avec les 
autres régions du monde. Il cite trois exemples, et pour 
chacun d’entre eux, les mots auxquels il les associe: 
(i) Ukraine: soutien infaillible, (ii) Proche-Orient: une 
approche équilibrée axée sur le respect du droit inter-
national, (iii) Grands Lacs: un investissement soutenu 
pour la paix. Le ministre souligne à cette occasion à 
quel point il déplore la décision prise par le Rwanda de 
rompre ses relations diplomatiques avec la Belgique; 
une décision disproportionnée, le Rwanda préférant la 
rupture au dialogue.

La troisième partie est consacrée au département 
des affaires étrangères: tant l’administration centrale 
à Bruxelles, que le réseau diplomatique. Nous avons 
besoin d’un réseau adapté à nos besoins et à nos objec-
tifs stratégiques, dans le cadre limité des ressources 
disponibles. Ce cadre limité impose de mener une 
diplomatie plus ciblée. Le ministre fera dès lors en sorte 
que notre réseau diplomatique dispose d’un cadre clair 
de priorités. Parallèlement, une réflexion sera menée sur 
l’optimisation de notre réseau de postes. Celui-ci sera 

De oorlog in Oekraïne, de dreiging die uitgaat van 
Rusland en de komst van de nieuwe Amerikaanse re-
gering zetten ons ertoe aan ook na te denken over een 
vernieuwde Europese veiligheidsarchitectuur.

Ons fundamentele standpunt – dat zelfs voor een 
land als het onze van vitaal belang is – ten gunste van 
multilateralisme wordt benadrukt, met de Europese Unie 
(EU) en de Verenigde Naties als platformen voor ons 
mondiale diplomatieke optreden.

De EU is onze eerste en voornaamste hefboom om 
internationaal invloed uit te oefenen. Ze biedt ons het 
onontbeerlijke ruimere kader om grote geopolitieke, 
maatschappelijke en economische uitdagingen aan te 
pakken en onze belangen op wereldschaal te verdedigen. 
Daarom is de EU van essentieel belang voor het Belgische 
diplomatieke optreden, of het nu gaat om het vergroten 
van welvaart en veiligheid dan wel het vrijwaren van 
democratie, rechtstaat en mensenrechten. Wereldwijd 
moet de EU wel een grotere rol spelen. Dat vereist dat 
de Europese defensie weer wordt uitgebouwd, maar ook 
dat de Unie slagvaardiger wordt inzake buitenlands be-
leid. Om een belangrijke internationale speler te blijven, 
moet de EU in staat zijn snel beslissingen te nemen. De 
eenheid van de lidstaten is meer dan ooit cruciaal voor 
een krachtig buitenlands beleid, maar het zoeken naar 
eenheid mag niet verlammend werken. Dat betekent dat 
de eenheid die het uittekenen van strategische kaders 
vergt, bij de opeenvolgende acties voor de tenuitvoerleg-
ging ervan niet langer noodzakelijk hoeft te zijn.

De minister heeft besloten zijn optreden op een aantal 
welbepaalde regio’s en landen toe te spitsen. Dat wil 
niet zeggen dat de Belgische betrekkingen met andere 
regio’s in de wereld geen aandacht zullen krijgen. Hij geeft 
drie voorbeelden en voor elk daarvan het uitgangspunt: 
(i) Oekraïne: onwrikbare steun, (ii) Midden-Oosten: een 
evenwichtige aanpak, geënt op de eerbiediging van het 
internationaal recht, (iii) Grote Meren: een bestendige 
vredesinspanning. De minister voegt daar nog aan toe 
hoezeer hij het betreurt dat Rwanda alle diplomatieke 
banden met België heeft verbroken. Hij vindt het buiten 
alle proporties dat het land kiest voor een breuk en niet 
voor dialoog.

Het derde deel is gewijd aan het departement 
Buitenlandse Zaken, zowel het hoofdbestuur in Brussel 
als het postennetwerk. Het netwerk moet aangepast zijn 
aan de behoeften en de strategische doelstellingen, 
rekening houdend met de beperkte middelen. Wegens 
die beperkte middelen zal een gerichtere diplomatie 
moeten worden gevoerd. De minister zal er dan ook 
voor zorgen dat onze diplomatie duidelijke prioriteiten 
meekrijgt. Parallel zal ook worden gekeken naar de op-
timalisering van het postennetwerk. Bij de hertekening 
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redessiné pour tenir compte des enjeux de notre temps. 
Certains postes sont davantage le fruit de l’histoire, avec 
une pertinence en baisse, et d’autres sont à créer pour 
tenir compte et anticiper les économies émergentes 
et les positionnements diplomatiques stratégiques 
de notre époque. L’objectif poursuivi est un réseau 
de postes performant qui valorise tous nos domaines 
de compétences. Les contacts locaux sont essentiels 
pour approfondir les relations avec les alliés existants 
et nouveaux, qu’ils soient bilatéraux ou multilatéraux. 
Le ministre souhaite rendre nos postes capables de 
remplir leurs nombreuses missions de manière réaliste, 
dans les meilleures conditions de travail possibles et en 
toute sécurité, avec une politique de gestion durable et 
maitrisée du patrimoine immobilier.

Il convient de mettre particulièrement l’accent sur 
notre capacité à fournir des services consulaires de 
haute qualité à nos citoyens à l’étranger. La qualité des 
services consulaires reste une priorité absolue. Nous 
continuerons à investir dans de nouvelles technologies 
et dans la modernisation des processus consulaires afin 
de rendre nos services plus conviviaux, par exemple par 
le biais d’une plateforme consulaire numérique unique 
pour l’assistance consulaire. L’essence de l’assistance 
consulaire est l’aspect fondamentalement humain. 
Dans ce contexte, il est également important de veiller 
à responsabiliser davantage les citoyens. Nous ne 
devons pas oublier que la responsabilité de la sécurité 
personnelle incombe avant tout au citoyen.

Nos interventions en cas de crise, notamment avec 
B-FAST, seront également abordées.

Le ministre s’attachera également à doter son orga-
nisation d’une politique du personnel plus attractive et 
plus moderne. Un personnel représentatif de la diversité 
de la Belgique est synonyme d’une politique étrangère 
innovante et cohérente. Le ministre poursuivra ses 
efforts en faveur de l’inclusion et de l’égalité des genres, 
notamment pour encourager davantage de femmes à 
choisir une carrière diplomatique. Actuellement, les 
femmes ne représentent que 32 % des effectifs. Pour y 
parvenir, ses équipes s’appuieront sur des plans d’action 
actualisés dans les domaines de l’égalité des genres, de 
l’intégration de la dimension de genre et de la diversité. 
Cela signifie également qu’il faudra accorder davantage 
d’attention à la politique familiale, à commencer par 
les partenaires, dont la situation professionnelle est 
compliquée par l’expatriation. Différents leviers devant 
mener à une meilleure politique familiale pour les expa-
triés relèvent de la responsabilité d’autres membres du 
gouvernement. Le ministre interrogera ses collègues sur 

daarvan zal met de uitdagingen van onze tijd rekening 
worden gehouden. Sommige posten zijn veeleer het re-
sultaat van een historische band maar zijn thans minder 
relevant, en andere posten dienen te worden opgezet 
om rekening te houden met de opkomende economieën 
en de strategische diplomatieke positionering binnen 
het huidige tijdsgewricht. Er wordt ingezet op een per-
formant postennetwerk dat alle beleidsdomeinen van 
de minister tot bloei kan brengen. De lokale contacten 
zijn essentieel voor het verdiepen van de relaties met 
bestaande en nieuwe bondgenoten, hetzij bilateraal, 
hetzij multilateraal. De minister wil dat onze posten in 
staat zijn hun talrijke opdrachten realistisch in te vullen 
in de best mogelijke werkomstandigheden en in alle 
veiligheid, via een beleid van duurzaam en gecontroleerd 
beheer van het vastgoedpatrimonium.

Bijzondere nadruk moet worden gelegd op ons ver-
mogen om consulaire diensten van goede kwaliteit te 
verlenen aan onze burgers in het buitenland. De kwaliteit 
van consulaire diensten is een absolute prioriteit. We 
zullen blijven investeren in nieuwe technologieën en 
de modernisering van consulaire processen om onze 
diensten gebruiksvriendelijker te maken, bijvoorbeeld 
door middel van één digitaal consulair platform voor 
consulaire bijstand. De essentie van consulaire bijstand 
is het fundamenteel menselijke aspect. Het responsa-
biliseren van burgers moet in die context een belangrijk 
aandachtspunt zijn. We mogen niet vergeten dat de 
verantwoordelijkheid voor persoonlijke veiligheid in de 
eerste plaats bij de burger zelf ligt.

Ook onze reactie op crisissen, met B-FAST in het 
bijzonder, komt aan bod.

De minister zal ook hard werken om zijn organisatie 
een aantrekkelijker en moderner personeelsbeleid te 
geven. Een personeelsbestand dat de diversiteit van 
België vertegenwoordigt, staat synoniem voor een in-
novatief en coherent buitenlands beleid. De minister zal 
zich blijven inspannen om inclusie en gendergelijkheid 
te bevorderen, in het bijzonder om meer vrouwen aan 
te moedigen te kiezen voor een diplomatieke carrière. 
Momenteel maken vrouwen slechts 32 % van het perso-
neelsbestand uit. Om dat te bereiken zullen zijn teams 
gebruikmaken van geactualiseerde actieplannen op het 
gebied van gendergelijkheid, gendermainstreaming en 
diversiteit. Dat betekent ook dat er meer aandacht moet 
worden besteed aan het gezinsbeleid, te beginnen met 
de partners, met name gezien hun beroepssituatie, die 
wordt bemoeilijkt door expatriëring. Verschillende hefbo-
men die moeten leiden tot een beter gezinsbeleid voor 
expats vallen vaak onder de verantwoordelijkheid van 
andere regeringsleden. De minister zal zijn collega’s 
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ce point et les sensibilisera aux enjeux de l’emploi et 
des droits socioéconomiques des partenaires.

Le bien-être et la prévention psychosociale dont nos 
collaborateurs doivent pouvoir bénéficier sont essentiels. 
Le ministre y attache une grande importance. Il prendra 
des initiatives pour soutenir la santé mentale et le bien-
être de nos collaborateurs, en particulier dans les pays 
en crise où nos diplomates poursuivent sans relâche 
leur travail avec un lourd fardeau psychosocial généré 
notamment par le climat défavorable qui y prévaut.

Enfin, le ministre veillera à redynamiser la politique 
de siège. Il s’agit notamment de prester des services 
protocolaires de qualité vis-à-vis de la communauté diplo-
matique en Belgique. Avec 302 missions diplomatiques 
et 132 organisations internationales ayant un accord 
de siège avec notre pays, la Belgique, et en particulier 
Bruxelles, abrite la plus grande communauté diplomatique 
du monde. Dans ce contexte, notre politique de siège 
est d’une grande importance sur les plans politique, 
diplomatique et économique.

La quatrième et dernière partie aborde brièvement 
les efforts pour assurer une plus grande communication 
stratégique, que cela soit pour défendre l’image de marque 
de la Belgique, notamment à l’occasion du bicentenaire 
de notre pays, pour communiquer en temps de crise, ou 
pour lutter de manière proactive contre la manipulation 
des informations et les ingérences étrangères.

Qu’il s’agisse des objectifs que le ministre se fixe 
lui-même ou des ressources qu’il entend affecter à leur 
réalisation, le ministre mènera une lutte transversale: la 
lutte contre le changement climatique et pour la protection 
de la biodiversité et des écosystèmes. Notre politique 
étrangère manquerait de cohérence et de pertinence si 
elle n’accordait pas une place centrale à ces questions. Il 
s’agit d’un défi mondial. Dans un contexte géopolitique de 
plus en plus difficile, qui met également les conventions 
internationales relatives à la protection du climat et de 
l’environnement sous pression, le ministre mènera une 
diplomatie forte en matière de climat et d’environnement, 
non seulement dans l’intérêt de la Belgique, mais aussi 
dans une perspective de solidarité internationale et pour 
protéger les biens collectifs mondiaux.

La Belgique a joué un rôle actif lors des négocia-
tions sur le Traité BBNJ (Biodiversity Beyond National 
Jurisdiction) et a déposé sa candidature pour accueillir 
à Bruxelles le secrétariat de ce traité. En tant que “blue 
leader”, la Belgique reste un ardent défenseur d’une 
entrée en vigueur rapide de ce traité.

daarover bevragen en hen sensibiliseren voor de te-
werkstellingsproblematiek en de socio-economische 
rechten van partners in het bijzonder.

Het welzijn en de psychosociale preventie van onze 
werknemers zijn ook essentieel. De minister hecht daar 
veel belang aan en zal initiatieven nemen om de men-
tale gezondheid en het welzijn van onze medewerkers 
te ondersteunen, vooral in landen in crisis waar onze 
diplomaten onverminderd doorgaan met hun werk met 
een zware psychosociale belasting die met name wordt 
veroorzaakt door het ongunstige klimaat dat er heerst.

Tot slot beoogt de minister het zetelbeleid opnieuw 
dynamischer te maken. Daartoe moeten inzonder-
heid kwaliteitsvolle protocollaire diensten jegens de 
diplomatieke gemeenschap in België worden geleverd. 
Met 302 diplomatieke missies en 132 internationale or-
ganisaties die een zetelakkoord met ons land hebben, 
geeft België, en met name Brussel, onderdak aan de 
grootste diplomatieke gemeenschap ter wereld. In die 
context is het Belgische zetelbeleid van groot belang 
vanuit politiek, diplomatiek en economisch oogpunt.

Het vierde en laatste deel kaart kort de inspanningen 
aan die in het kader van een grotere strategische com-
municatie moeten gebeuren. Daarbij kan men denken aan 
het hooghouden van het merk “België”, in het bijzonder 
naar aanleiding van het tweehonderdjarig bestaan van 
ons land, aan crisiscommunicatie of aan het proactief 
bestrijden van informatiemanipulatie en buitenlandse 
inmenging.

Of het nu gaat om de doelstellingen die de minister 
zichzelf stelt of de middelen die hij wil aanwenden om 
ze te bereiken, de minister zal een transversale strijd 
voeren: de strijd tegen de klimaatverandering en de 
bescherming van de biodiversiteit en de ecosystemen. 
Ons buitenlands beleid zou coherentie en relevantie 
missen als het die kwesties niet centraal zou stellen. 
Het is een wereldwijde uitdaging. In een steeds moei-
lijkere geopolitieke context, die ook de internationale 
overeenkomsten over klimaat- en milieubescherming 
onder druk zet, zal de minister een sterke klimaat- en 
milieudiplomatie ten volle inzetten, niet alleen in ons 
eigen belang, maar ook uit internationale solidariteit om 
mondiale collectieve goederen te beschermen.

België speelde een actieve rol tijdens de onderhan-
delingen over het BBNJ-verdrag (Biodiversity Beyond 
National Jurisdiction) en heeft zijn kandidatuur inge-
diend om het secretariaat van dat verdrag in Brussel 
te huisvesten. Als “blue leader” blijft België een sterke 
pleitbezorger voor een spoedige inwerkingtreding van 
dat verdrag.
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Le prochain sommet de l’ONU sur le Climat à Belém, en 
pleine Amazonie, visera à relever notre niveau d’ambition 
global en matière de réduction des émissions de gaz à 
effet de serre. L’UE a un rôle important à jouer dans ce 
domaine. Le débat à venir sur l’objectif 2040 est crucial 
pour atteindre l’objectif de neutralité climatique d’ici 2050.

Ensuite, le ministre aborde un pilier fondamental 
de l’action belge à l’étranger, qui fait désormais partie 
intégrante de la politique étrangère: la coopération au 
développement, qu’il a décidé de rebaptiser “coopération 
internationale”.

Le contexte géopolitique actuel, marqué par la dimi-
nution des budgets de la coopération internationale 
et sa remise en question, pose de nombreux défis. 
Dans le même temps, ce contexte offre de nouvelles 
opportunités pour mieux utiliser nos politiques, priori-
tés et instruments afin de promouvoir des partenariats 
mutuellement bénéfiques, la performance et l’efficacité, 
ainsi que la cohérence et la pertinence des politiques.

Les économies que nous devons réaliser nous oblige-
ront à une coopération réduite mais plus efficace, visant 
un plus grand impact et concentrée sur les thèmes et 
régions prioritaires de la Belgique, et ce par une approche 
principielle, équilibrée et pragmatique en faveur des biens 
publics mondiaux. Pour ce faire, la coopération interna-
tionale sera d’autant plus utilisée comme un instrument 
de levier, aux niveaux belge, européen et international. 
L’administration du ministre formulera des propositions 
de choix stratégiques s’inscrivant dans le cadre budgé-
taire fixé par le gouvernement. La réflexion servira de 
base au développement d’une politique de coopération 
internationale cohérente, pertinente, durable et efficace.

En bonne coordination avec d’autres acteurs, en 
particulier Enabel et BIO, nous devons investir dans des 
partenariats – aussi bien bilatéraux que multilatéraux – 
pour relever des défis communs. Ces partenariats doivent 
stimuler un développement durable à faible émission de 
carbone, vert, résilient et équitable. Le ministre cite les 
défis suivants: la paix, la sécurité et la stabilité (y compris 
la bonne gouvernance, les principes de démocratie et 
l’état de droit), la migration, le climat et la biodiversité (y 
compris les systèmes alimentaires durables) et la santé 
mondiale. Nos partenariats peuvent servir d’instrument 
de levier en vue de la réalisation de ces objectifs. Dans 
ce cadre, une coopération étroite avec la société civile 
et le secteur privé sera également nécessaire, afin de 
veiller à une implication durable au niveau local.

De volgende VN-klimaattop in Belém, in het mid-
den van het Amazonegebied, zal ernaar streven het 
algemene ambitieniveau te verhogen op vlak van het 
terugdringen van broeikasgasemissies. Ter zake is een 
grote rol voor de EU weggelegd. De komende discussie 
over de 2040-doelstelling is cruciaal voor het bereiken 
van de klimaatneutraliteitsdoelstelling tegen 2050.

Vervolgens kaart de minister een basispijler van het 
Belgische optreden in het buitenland aan, die voortaan 
een volwaardig onderdeel van het buitenlands beleid is, 
namelijk ontwikkelingssamenwerking. De minister heeft 
beslist dat die bevoegdheid “internationale samenwer-
king” zal heten.

De huidige geopolitieke context, gekenmerkt door 
krimpende budgetten voor ontwikkelingssamenwer-
king en vraagtekens bij internationale en multilaterale 
samenwerking, leidt tot vele uitdagingen. Tegelijk biedt 
die context ook nieuwe opportuniteiten om ons beleid, 
onze prioriteiten en onze instrumenten beter te benut-
ten, ter bevordering van wederzijds voordelige partner-
schappen, resultaten, efficiëntie, doeltreffendheid en 
beleidscoherentie.

De besparingen die we moeten realiseren, beteke-
nen dat we onze samenwerking moeten afbouwen, 
maar doeltreffender moeten maken, door te streven 
naar een grotere impact en ons te concentreren op 
de prioritaire thema’s en regio’s van België, via een 
principiële, evenwichtige en pragmatische aanpak ten 
voordele van mondiale collectieve goederen. Om dat te 
bereiken zal onze internationale samenwerking des te 
meer als hefboom gebruikt worden, zowel op Belgisch, 
Europees als internationaal niveau. Zijn administratie zal 
voorstellen formuleren voor strategische keuzes in lijn 
met het budgettair kader voorgesteld door de regering. 
De reflectie zal als basis dienen voor de ontwikkeling 
van een coherent, relevant, duurzaam en doeltreffend 
internationaal samenwerkingsbeleid.

We zullen, in goede coördinatie met actoren als Enabel 
en BIO in het bijzonder, moeten investeren in part-
nerschappen – zowel bilateraal als multilateraal – om 
gemeenschappelijke uitdagingen aan te pakken, partner-
schappen die een koolstofarme, groene, veerkrachtige 
en rechtvaardige duurzame ontwikkeling stimuleren. Als 
uitdagingen vermeldt de minister: vrede, veiligheid en 
stabiliteit (met inbegrip van goed bestuur, de beginselen 
van democratie en de rechtsstaat), migratie, klimaat en 
biodiversiteit (met inbegrip van duurzame voedselsyste-
men) en wereldwijde gezondheid. Onze partnerschappen 
kunnen dienen als hefbomen voor die doelstellingen. Dat 
vereist ook nauwe samenwerking met het maatschap-
pelijk middenveld en de privésector, om te zorgen voor 
duurzame betrokkenheid op lokaal niveau.
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Dans chacun de ces partenariats, le ministre recher-
chera une valeur ajoutée spécifique, dans le respect des 
intérêts, des atouts et des objectifs de chacun. Grâce à 
ces partenariats, la Belgique construira de précieuses 
alliances pour, par exemple, travailler directement sur les 
causes profondes de l’instabilité (pauvreté et inégalités), 
sur la résilience climatique et sur la sécurité sanitaire. 
L’accompagnement des systèmes institutionnels natio-
naux demeure l’un de nos points forts, car nous sommes 
convaincus que des institutions stables sont un vecteur 
de développement. Les zones de conflit et les contextes 
fragiles continueront de bénéficier d’une attention par-
ticulière. Les programmes concerneront la jeunesse, 
le genre à travers une approche des droits humains et 
l’utilisation de l’innovation et de la numérisation.

Enfin, l’action humanitaire reste malheureusement 
vitale. Elle sauve des vies, atténue les souffrances 
humaines et protège la dignité humaine dans les situa-
tions de crise provoquées par la nature ou l’humain. 
Le ministre consacrera davantage d’attention et de 
ressources à l’aide humanitaire.

En conclusion, le ministre entend donner un nouveau 
souffle à la politique étrangère de la Belgique. Une poli-
tique étrangère qui se voudra cohérente, car ce n’est 
que quand on est cohérent avec ses principes et soi-
même que l’on peut se faire respecter. Cette approche 
peut amener à devoir poser des choix difficiles, mais il 
les assumera.

La politique étrangère belge sera d’autant plus ren-
forcée si le ministre peut compter sur le soutien des 
membres de cette commission. Ainsi, comme il l’a dit au 
début de son intervention, le ministre invite les membres 
à être partenaires dans la poursuite d’une politique qui 
amènera la Belgique dans la nouvelle ère qui s’ouvre.

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) fait observer que 
l’exposé d’orientation politique du ministre constitue 
une bonne analyse de la situation géopolitique très 
changeante et des défis auxquels la Belgique doit faire 
face dans ce contexte. L’exposé d’orientation politique 
à l’examen propose également un plan d’approche 
dont la stratégie est exposée clairement. Le ministre a 
énuméré ses trois grandes priorités, qui constituent un 
fil conducteur clair tout au long de l’exposé d’orientation 
politique à l’examen. L’intervenante estime d’ailleurs que 

In elk van die partnerschappen zullen we zoeken 
naar specifieke toegevoegde waarde, met respect voor 
de belangen, sterktes en doelstellingen van elk van 
hen. Via die partnerschappen zal België waardevolle 
allianties opbouwen om bijvoorbeeld rechtstreeks te 
werken aan de onderliggende oorzaken van instabiliteit 
(armoede en ongelijkheid), aan klimaatbestendigheid 
of aan gezondheidszekerheid. Steun voor nationale in-
stitutionele systemen blijft een van onze sterke punten, 
omdat we ervan overtuigd zijn dat stabiele instellingen 
een vector voor ontwikkeling zijn. Conflictgebieden en 
fragiele contexten zullen onze bijzondere aandacht 
blijven krijgen. Onze programma’s zullen zich richten op 
jongeren, gender via een mensenrechtenbenadering en 
het gebruik van innovatie en digitalisering.

Tot slot blijft het humanitair optreden jammer genoeg 
van levensbelang. Humanitaire hulp redt levens, verlicht 
het menselijk leed en beschermt de menselijke waardig-
heid in crisissituaties die door de natuur of door de mens 
worden veroorzaakt. De minister zal meer aandacht en 
middelen aan humanitaire hulp besteden.

Kortom, de minister wil een nieuwe adem aan het 
buitenlandbeleid van België geven. Hij streeft naar een 
samenhangend buitenlandbeleid, want men krijgt pas 
respect als men trouw is aan zijn beginselen en aan 
zichzelf. Wegens die aanpak zal de minister misschien 
moeilijke keuzes moeten maken, maar hij zal zijn ver-
antwoordelijkheid nemen.

Het Belgische buitenlandbeleid zal nog krachtiger 
zijn indien de minister op de steun van de leden van 
deze commissie kan rekenen. Zoals hij aan het begin 
van zijn uiteenzetting heeft gezegd, nodigt de minister 
de leden uit om partners te zijn bij het voeren van een 
beleid dat België binnenloodst in het nieuwe tijdperk 
dat thans aanvangt.

II. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) merkt op dat 
de beleidsverklaring van de minister een goede situ-
eringsanalyse is van de toch wel sterk veranderende 
geopolitieke situatie en de uitdagingen die België land 
daarin heeft. Evenzeer biedt deze beleidsverklaring 
een plan van aanpak waarvan de strategie duidelijk 
wordt toegelicht. De minister heeft tevens de drie grote 
prioriteiten opgesomd en deze prioriteiten vormen een 
heldere draad doorheen deze beleidsverklaring. De 
spreekster meent trouwens dat deze drie prioriteiten, 
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ces trois priorités, à savoir l’autonomie stratégique, la 
défense des intérêts de la Belgique et les partenariats, 
revêtent une importance cruciale.

L’attention accordée par le ministre à la diversification 
de certaines lignes d’approvisionnement et à l’approvi-
sionnement en énergie de secteurs stratégiques, en étant 
par exemple attentif aux matières premières essentielles 
à nos industries de l’énergie, de haute technologie et de 
défense, est indispensable. L’intervenante indique que 
ces objectifs doivent être réalisés en coopération avec 
le secteur privé et nécessitent une approche spécifique. 
La membre estime que l’approche proposée par le 
ministre pour relever d’autres défis, à savoir la sécurité, 
l’économie, le climat, la migration et les cybermenaces, 
est large et équilibrée.

Le ministre souligne par ailleurs que la sécurité est 
la priorité. Le département dirigé par le ministre est 
effectivement un département de sécurité qui veillera 
à la sécurité globale et mondiale. Cela correspond à 
ce que les citoyens attendent d’un tel département. En 
effet, de nombreux citoyens sont inquiets et il va sans 
dire que le ministre des Affaires étrangères a un rôle 
très important à jouer dans ce cadre.

Une autre préoccupation partagée, selon l’intervenante, 
par nombre de concitoyens, et que l’on retrouve égale-
ment dans l’exposé d’orientation politique du ministre, 
est l’équilibre important entre, d’une part, les droits 
humains et l’état de droit, et d’autre part, les intérêts 
nationaux. La diplomatie belge ne peut pas faire preuve 
de naïveté ou d’idéalisme, mais porter une vision globale 
et harmonieuse dans un contexte mondial et la présenter 
avec un poids suffisant sur la scène internationale. C’est 
pourquoi il est également important, comme le ministre 
le souligne à juste titre, que la Belgique continue de jouer 
un rôle actif au sein de l’Union européenne, de l’OTAN 
et des Nations Unies.

Mme Depoorter fait ensuite observer que le ministre 
entend être un “faiseur de ponts” sur la scène diploma-
tique mondiale, ce qu’elle estime important. La Belgique 
a toujours assumé ce rôle et elle doit continuer à adopter 
une position neutre dans les conflits, ainsi que recon-
naître les nouvelles menaces afin d’y réagir avec prag-
matisme. En outre, l’exposé d’orientation politique du 
ministre accorde de l’attention à la guerre hybride, à la 
cybersécurité et à la résilience économique. Il s’agit de 
défis importants qui mettent l’Union européenne dans 
son ensemble sous pression.

L’intervenante souligne ensuite que le ministre œuvrera, 
tout au long de la législature, à une approche globale 
dans son domaine de compétences des Affaires étran-
gères, dans le cadre de laquelle les autorités fédérales 

met name strategische autonomie, belangenbehartiging 
en partnerschappen absoluut belangrijk zijn.

De aandacht die de minister schenkt aan het diversifi-
eren van bepaalde aanvoerlijnen en aan de energievoor-
ziening voor strategische sectoren zoals grondstoffen die 
essentieel zijn voor de Belgische hoogtechnologische 
energie- en defensie-industrie, is volgens de spreekster 
onontbeerlijk. De spreekster stipt aan dat deze elementen 
in samenwerking met de private sector moeten worden 
uitgevoerd en die een specifieke aanpak vereisen. De 
aanpak die de minister voorstelt beschouwt de spreek-
ster als breed en evenwichtig voor andere uitdagingen, 
met name veiligheid, economie, klimaat, migratie en 
cyberdreigingen.

Tevens geeft de minister aan dat veiligheid centraal 
staat. Het departement dat de minister bestierd is dan 
ook een veiligheidsdepartement die op die globale en 
mondiale veiligheid gaat letten. Dat is ook wat de burgers 
willen en verwachten van een dergelijk departement. 
Heel wat burgers zijn namelijk bezorgd en de minister 
van Buitenlandse Zaken vervult daarin uiteraard een 
zeer belangrijke functie.

Een andere bezorgdheid die de spreekster meent te 
ontwaren bij heel wat bezorgde burgers, en die zij ook 
terugvindt in de beleidsverklaring van de minister, is het 
belangrijke evenwicht tussen waarden, zoals mensen-
rechten en de rechtsstaat en de nationale belangen. 
De Belgische diplomatie mag niet naïef of idealistisch 
overkomen, maar moet binnen een mondiale context 
een globale en harmonieuze visie kunnen uitdragen 
en moet die eveneens met voldoende gewicht kunnen 
presenteren op het internationale vlak. Vandaar dat het 
ook belangrijk is, zoals de minister terecht aangeeft, dat 
België een actieve speler blijft binnen de EU, de NAVO 
en de Verenigde Naties.

De spreekster merkt vervolgens op dat de minister een 
bruggenbouwer wil zijn op het diplomatieke wereldtoneel 
en dat is voor haar een belangrijk element. België heeft 
steeds die rol vervult en het is ook echt de bedoeling dat 
België die rol blijft opnemen waarbij België zich neutraal 
gaat opstellen in conflicten, nieuwe dreigingen herkent en 
op een pragmatische wijze aanpakt. Daarnaast is er in 
de beleidsverklaring van de minister ook aandacht voor 
hybride oorlogsvoering, cyberveiligheid en economische 
weerbaarheid. Dit zijn allemaal belangrijke uitdagingen 
die de EU in haar geheel onder druk zetten.

Vervolgens stipt de spreekster aan dat de minister 
tijdens de komende legislatuur zal ijveren voor een 
globale benadering binnen zijn bevoegdheidsdomein 
van Buitenlandse Zaken waarbij de federale overheid 
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et les entités fédérées viseront à optimiser l’impact de 
tous les instruments et moyens de la politique étrangère 
à tous les niveaux politiques, dans le respect de leurs 
compétences respectives. Il va sans dire que le groupe 
de la membre est favorable à l’association concrète 
des entités fédérées à la politique étrangère, mais elle 
demande au ministre de fournir des précisions sur le 
rôle qu’il entend confier aux entités fédérées dans le 
cadre de la politique étrangère.

En outre, l’intervenante est convaincue qu’il importe 
de mesurer l’impact de la politique. Dans son exposé 
d’orientation politique, le ministre évoque l’efficacité, en 
particulier au sein du département de la Coopération 
au développement. Il conviendra donc de réaliser des 
économies, comme le ministre l’a déjà indiqué. Quels indi-
cateurs le ministre utilisera-t-il dans ce cadre? Comment 
prévoit-il de mesurer l’efficacité? L’intervenante souscrit 
totalement à l’affirmation selon laquelle la politique doit 
avoir le plus grand impact possible. Les moyens publics 
que les autorités vont investir dans la coopération au 
développement doivent avoir un impact sur la vie des 
populations du Sud global, mais les résultats de cette 
politique doivent aussi être visibles pour le contribuable 
belge.

En ce qui concerne le choix des partenaires prioritaires 
dans le cadre de la Coopération au développement, 
l’exposé d’orientation politique manque, selon la membre, 
de clarté. Il énumère une liste de pays d’Afrique sub-
saharienne avec lesquels le ministre entend coopérer. 
Cette liste est nettement plus longue que le nombre de 
pays partenaires actuels. Le ministre peut-il fournir plus 
de précisions à ce sujet?

L’intervenante évoque ensuite la question des quotas. 
Il a en effet été convenu au sein du gouvernement de ne 
pas imposer de quotas dans les entreprises cotées en 
bourse. Elle fait toutefois observer que dans son exposé 
d’orientation politique, le ministre relève que les femmes 
ne représentent que 32 % des effectifs dans les postes 
diplomatiques. Mme Depoorter souligne à cet égard 
qu’il est essentiel que les personnes qui exercent une 
fonction diplomatique soient extrêmement compétentes. 
L’important est de désigner la bonne personne au bon 
endroit, qu’il s’agisse d’une femme ou d’un homme. Ce 
postulat est fondamental pour son groupe.

L’intervenante fait par ailleurs observer que le Traité 
BBNJ (Biodiversity Beyond National Jurisdiction) est 
cité dans l’exposé d’orientation politique du ministre. 
Le ministre peut-il fournir davantage de précisions à ce 
sujet? Quel intérêt ce traité présente-t-il concrètement 
pour la Belgique?

en de deelstaten streven naar de optimalisatie van de 
impact van alle beleidsinstrumenten en -middelen van 
buitenlands beleid op alle beleidsniveaus, en dat in volle 
respect voor de bevoegdheden van de respectievelijke 
beleidsniveaus. Haar fractie is uiteraard een voorstan-
der van het concreet betrekken van de deelstaten bij 
het buitenlands beleid maar de spreekster zou graag 
meer duiding willen krijgen van de minister welke rol 
hij de deelstaten wil toebedelen in het kader van het 
buitenlands beleid.

Daarnaast is de spreekster ervan overtuigd dat het 
belangrijk is om de impact van beleid te gaan meten. De 
minister heeft het in zijn beleidsverklaring over efficiëntie, 
zeker bij het departement Ontwikkelingssamenwerking. 
Er zal dus moeten bespaard worden zoals de minister 
tevens heeft aangegeven. Welke indicatoren zal de 
minister hierbij hanteren? Op welke wijze zal de minister 
de efficiëntie meten? De spreekster is het er namelijk 
absoluut mee eens dat het gevoerde beleid zoveel mo-
gelijk impact moet hebben. De publieke middelen die de 
overheid gaat investeren in ontwikkelingssamenwerking 
moeten impact hebben in het leven van de mensen in het 
Globale Zuiden, maar de geboekte resultaten moeten 
ook zichtbaar zijn voor de Belgische belastingbetaler.

Met betrekking tot de keuze van de prioritaire partners 
in de Ontwikkelingssamenwerking mist de beleidsver-
klaring volgens de spreekster de nodige duidelijkheid. 
Er wordt namelijk een opsomming gegeven van landen 
in Sub-Sahara-Afrika waarmee de minister wil samen-
werken. Die lijst is veel langer dan het huidige aantal 
partnerlanden. Kan de minister hieromtrent meer dui-
delijkheid verschaffen?

Vervolgens haakt de spreekster in op de kwestie van 
de quota. Er is namelijk binnen de regering afgespro-
ken om geen quota op te leggen bij beursgenoteerde 
bedrijven. De spreekster stelt echter vast dat in zijn 
beleidsverklaring de minister opmerkt dat slechts 32 % 
van het personeel binnen de diplomatieke posten vrou-
wen zijn. De spreekster wil hierbij echter onderstrepen 
dat het absoluut belangrijk is dat de personen die een 
diplomatieke functie uitoefenen heel bekwaam zijn. De 
juiste vrouw op de juiste plaats en de juiste man op de 
juiste plaats. Dat is voor haar fractie een zeer belangrijk 
uitgangspunt.

Daarnaast stelt de spreekster vast dat het BBNJ-
verdrag (Biodiversity Beyond National Jurisdiction) 
opgenomen is in de beleidsverklaring van de minister. 
Kan de minister hierover meer uitleg verschaffen? Wat 
is het concrete belang voor België van dit verdrag?
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L’intervenante souscrit à l’affirmation du ministre 
selon laquelle le citoyen est le premier responsable 
de sa propre sécurité lorsqu’il voyage vers des desti-
nations peu sûres. Elle souligne à cet égard que l’on 
ne peut plus se rendre coupable d’une forme déplacée 
de diplomatie des otages, comme ce fut le cas dans 
le cadre de la prise d’otage d’Olivier Vandecasteele 
en Iran. Selon l’intervenante, il est important que cet 
élément figure également dans l’exposé d’orientation 
politique du ministre.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
cite également la lutte contre le trafic de drogue comme 
l’un des principaux défis à relever. La membre a juste-
ment lu aujourd’hui dans la presse que la Belgique est 
en tête du classement mondial en ce qui concerne la 
consommation de cocaïne, de kétamine et de MDMA. 
Son groupe soutiendra le ministre dans ses efforts en 
la matière, et Mme Depoorter préconise une bonne 
coopération avec les consulats dès lors que la Belgique 
semble être un pays d’importation et de transit majeur 
pour de nombreuses substances.

La lutte contre le terrorisme et la problématique de la 
migration, pour laquelle l’accueil dans la région d’origine 
est avancé comme piste de solution, sont d’autres points 
importants pour le groupe de l’intervenante qui figurent 
dans l’exposé d’orientation politique du ministre.

S’agissant du volet de l’exposé d’orientation politique 
relatif à la résilience climatique, le ministre indique qu’il 
entend renforcer la politique climatique des institutions 
financières et de la Banque mondiale. Peut-il préciser 
sa vision en la matière? Comment le ministre entend-il 
s’y prendre? Des contacts ont-ils déjà été pris avec les 
institutions concernées? Sur quels éléments le ministre 
mettra-t-il l’accent?

L’intervenante évoque ensuite le volet important de 
la santé globale. Les nombreuses crises traversées 
dans les régions vulnérables représentent en effet un 
défi en matière de soins de santé. Elle évoque la crise 
actuelle dans l’Est de la RD Congo, à propos de laquelle 
l’intervenante reçoit des signaux très inquiétants. Elle 
cite également la problématique du virus Mpox, qui est 
en recrudescence à Kinshasa et pour lequel on attend 
avec impatience des vaccins européens et belges.

À la lecture du rapport ODA (Official Development 
Assistance) de Sensoa, l’intervenante constate toute-
fois que les moyens alloués à la santé publique par le 
département de la Coopération au développement sont 
en baisse. L’objectif actuel est de 15 %. En 2022, nous 
avons seulement atteint 10 %. Dans quelle mesure le 
ministre garantit-il que l’objectif des 15 % sera atteint? 
Le ministre indique par ailleurs, à juste titre, qu’il est 

De spreekster gaat akkoord met de stelling van de 
minister dat de burger in de eerste plaats zelf verantwoor-
delijk is voor zijn eigen veiligheid wanneer hij zich begeeft 
naar onveilige bestemmingen. De spreekster stipt hierbij 
aan dat men zich niet langer meer mag bezondigen aan 
een misplaatste vorm van gijzeldiplomatie zoals dit het 
geval was in het kader van de zaak van de gijzeling van 
Olivier Vandecasteele in Iran. De spreekster meent dat 
het belangrijk is dat dit element ook wordt opgeworpen 
in de beleidsverklaring van de minister.

In zijn beleidsverklaring gaat de minister ook dieper 
in op de strijd tegen de drugshandel als een van de be-
langrijkste uitdagingen. De spreekster leest net vandaag 
in de krant dat België helemaal bovenaan de wereld-
ranglijst staat inzake het gebruik van cocaïne, ketamine 
en MDMA. Haar fractie zal de minister hierin steunen 
en zij pleit hierbij voor een goede samenwerking met de 
consulaten aangezien België een belangrijk invoer- en 
doorvoerland blijkt te zijn voor heel wat van die middelen.

De strijd tegen terrorisme en de problematiek van de 
migratie, waarbij de opvang in eigen regio naar voren 
wordt geschoven, zijn ook voor haar fractie belangrijke 
elementen die deel uitmaken van de beleidsverklaring 
van de minister.

Met betrekking tot het luik aangaande klimaatweer-
baarheid in de beleidsverklaring stelt de minister dat 
hij het klimaatbeleid van financiële instellingen en de 
Wereldbank zal gaan versterken. Kan de minister daar-
omtrent zijn visie toelichten? Op welke wijze gaat de 
minister dit aanpakken? Zijn er reeds contacten gelegd 
met de betrokken instellingen? Welke focus zal de mi-
nister hierbij ontwikkelen?

Vervolgens haakt de spreekster in op het belangrijke 
luik omtrent de globale gezondheid. De vele crisissen in 
kwetsbare gebieden zijn inderdaad een uitdaging inzake 
gezondheidszorg. Thans is er de crisis in Oost-Congo 
waarover de spreekster heel verontrustende signalen 
ontvangt. Daarnaast is er ook nog de problematiek van 
het Mpox-virus dat nu ook weer in opmars is in Kinshasa 
en waarbij men halsreikend uitkijkt naar vaccins uit 
Europa en België.

Wanneer de spreekster het ODA-rapport (Official 
Development Assistance) van Sensoa leest, dan stelt zij 
echter vast dat de middelen, die vanuit het departement 
Ontwikkelingssamenwerking naar volksgezondheid gaan, 
dalen. Thans is er een streefcijfer van 15 %. We halen 
in 2022 maar 10 %. In hoeverre zal de minister garande-
ren dat België toch richting die 15 % opschuift? Tevens 
geeft de minister terecht aan dat inzetten op de Sexual 
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très important de miser sur la santé et les droits sexuels 
et reproductifs (SDSR) des femmes et des filles. Mais 
la Belgique n’atteint pas non plus ses objectifs dans 
ce domaine. Comment le ministre entend-il accélérer 
les choses? Cette question se pose d’autant plus que, 
comme le ministre l’a déjà évoqué, certains grands 
financements en matière de planification familiale dis-
paraissent. L’intervenante renvoie à cet égard à l’assè-
chement du programme USAID, le plus grand sponsor 
mondial en matière de planification familiale, par l’actuel 
gouvernement américain.

Par ailleurs, l’intervenante fait observer que le thème 
du VIH n’est pas abordé dans le volet consacré à la 
santé publique. Elle pense que la lutte contre le VIH, 
qui reste particulièrement importante, certainement 
sur le continent africain, sera peut-être mise en œuvre 
dans le cadre d’un autre volet de l’exposé d’orientation 
politique du ministre.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
aborde également la sécurité de nos ressortissants à 
l’étranger. Dans ce contexte, l’intervenante fait référence 
à la crise dans l’Est de la RD Congo et au Rwanda. Des 
compatriotes au Rwanda lui ont récemment confié qu’ils 
étaient en proie à un certain sentiment d’insécurité en 
raison des tensions diplomatiques entre la Belgique et 
le Rwanda. En outre, le président rwandais, M. Paul 
Kagame, s’en est violemment pris à la Belgique dans un 
discours. L’atmosphère actuelle d’animosité a également 
une influence sur l’attitude du Rwandais moyen envers 
nos compatriotes. Dans quelle mesure le ministre pré-
voit-il l’aide nécessaire pour nos compatriotes résidant 
actuellement au Rwanda?

Ensuite, l’intervenante fait observer que le ministre 
indique, dans son exposé d’orientation politique, qu’il 
contribuera à la sécurité économique au niveau inter-
national avec les entités fédérées. Le ministre souhaite 
également y associer le secteur privé. Par ailleurs, le 
ministre indique dans son exposé d’orientation poli-
tique qu’il procédera à un contrôle des investissements 
étrangers à risque. Comment le ministre compte-t-il 
s’y prendre? Le fera-t-il par le biais des banques de 
développement?

Dans le cadre de la mise en place d’une stratégie 
de sécurité pour l’Europe, le ministre plaide, dans son 
exposé d’orientation politique, en faveur d’une autonomie 
stratégique renforcée. L’intervenante reconnaît qu’un 
marché intérieur renforcé peut créer des opportunités 
supplémentaires pour la Belgique en matière de dévelop-
pement économique. Dans le cadre du développement 
d’une stratégie de sécurité, l’intervenante estime qu’il 
est tout aussi important de renforcer les liens avec les 
pays du Sud global.

Reproductive Health and Rights (SRHR) van vrouwen 
en meisjes, zeer belangrijk is. Maar ook op dat gebied 
haalt België niet de vooropgestelde streefcijfers. Hoe 
zal de minister op het gebied van SRHR een versnelling 
hoger schakelen? Zeker nu er, en de minister heeft het 
reeds aangehaald, bepaalde grote financieringen rond 
gezinsplanning wegvallen. De spreekster verwijst in dit 
kader naar de drooglegging van USAID, de grootste 
mondiale sponsor inzake gezinsplanning, door de huidige 
Amerikaanse regering.

Daarnaast merkt de spreekster op dat er geen melding 
wordt gemaakt van hiv onder het luik Volksgezondheid. 
Ze meent dat de strijd tegen hiv, die nog steeds bijzonder 
belangrijk is, zeker op het Afrikaanse continent, in het 
kader van een ander luik binnen de beleidsverklaring 
van de minister uitvoering zal krijgen.

De minister heeft het in zijn beleidsverklaring ook 
over de veiligheid van landgenoten in het buitenland. 
In dit kader verwijst de spreekster naar de crisis in 
Oost-Congo en Rwanda. Zij kreeg onlangs de melding 
van landgenoten in Rwanda dat zij, ten gevolge van de 
diplomatieke spanningen tussen België en Rwanda, 
een zeker onveiligheidsgevoel ervaren. Bovendien heeft 
de Rwandese president, met de name de heer Paul 
Kagame, in een speech sterk uitgehaald naar België. De 
huidige sfeer van animositeit heeft ook haar invloed op 
de houding van de modale Rwandees ten aanzien van 
onze landgenoten. In welke mate voorziet de minister 
de nodige bijstand voor de landgenoten die thans in 
Rwanda verblijven?

Vervolgens merkt de spreekster op dat de minister in 
zijn beleidsverklaring aangeeft dat hij de economische 
veiligheid op internationaal niveau samen met de deel-
staten zal vormgeven. De minister wil hierbij eveneens de 
private sector betrekken. Bovendien geeft de minister in 
zijn beleidsverklaring aan dat hij risicovolle buitenlandse 
investeringen gaat screenen. Hoe gaat de minister dit 
aanpakken? Zal hij dit via de ontwikkelingsbanken doen?

In het kader van de ontwikkeling van een veiligheids-
strategie voor Europa pleit de minister in zijn beleidsver-
klaring voor een versterkte strategische autonomie. De 
spreekster erkent dat een versterkte interne markt voor 
België bijkomende opportuniteiten kan creëren inzake 
economische ontwikkeling. In het kader van de uitbouw 
van veiligheidsstrategie is het volgens de spreekster 
evenzeer van belang om de banden aan te halen met 
het Globale Zuiden.
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En ce qui concerne la politique commerciale, l’inter-
venante trouve qu’il est positif que le ministre souhaite 
veiller à se protéger contre les subventions publiques 
illégales, mais également lutter contre le protectionnisme 
illégal. Son groupe l’aidera dans cette tâche.

En ce qui concerne l’élargissement de l’UE, l’inter-
venante souligne expressément l’importance des cri-
tères de Copenhague et des critères d’adhésion, ainsi 
que les mérites des États membres candidats à l’UE. 
L’intervenante plaide également pour que l’on veille à 
garantir le respect des valeurs européennes telles que 
la démocratie et l’état de droit.

En ce qui concerne le volet relatif à la mise en œuvre 
des objectifs de développement durable (ODD), l’inter-
venante fait observer que le ministre collaborera à cet 
effet avec les Nations Unies, la Banque mondiale et les 
banques de développement. C’est un excellent point 
de départ. L’intervenante estime toutefois que l’exposé 
d’orientation politique oublie de mentionner un élément 
en la matière, à savoir le volet transversal. Pour cette 
coopération avec les Nations Unies, le ministre sert 
évidemment de point de contact. Ce rôle pourrait être 
étendu au reste des départements. Comment le ministre 
s’y prendra-t-il?

Par ailleurs, dans son exposé d’orientation politique, le 
ministre met en garde contre les pressions exercées sur 
certaines organisations afin qu’elles renoncent à leurs 
principes de promotion de la diversité des genres en 
échange d’un financement. Le ministre dispose-t-il au-
jourd’hui d’indications concrètes à ce sujet? L’intervenante 
estime que ce phénomène est très inquiétant.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
souligne également qu’il convient de préserver la posi-
tion concurrentielle des entreprises belges en matière 
d’exportations de médicaments et de vaccins dans le 
cadre des systèmes d’achat des Nations Unies. Le 
ministre dispose-t-il d’indications à ce sujet? L’évolution 
des relations commerciales entre les États-Unis et 
l’Europe jouera un rôle décisif à cet égard.

Ensuite, l’intervenante souligne l’importance des droits 
humains dans la politique étrangère. Cependant, ce 
qu’elle trouve dans l’accord de gouvernement mais pas 
dans l’exposé d’orientation politique, c’est une certaine 
forme de conditionnalité. Il a été très clairement convenu 
dans le cadre des négociations gouvernementales qu’il 
est d’une importance absolue que les droits humains 
que nous respectons le soient également par nos pays 
partenaires. Il existe actuellement un certain nombre de 
pays partenaires où ces droits humains sont soumis à 
de fortes pressions. Dans ce contexte, il a été question 
d’introduire un processus prévoyant un certain degré 

Inzake het handelsbeleid vindt de spreekster het een 
goed idee dat de minister de onrechtmatige staatssub-
sidies in de gaten zal houden, maar dat hij eveneens 
onrechtmatig protectionisme zal bestrijden. Haar fractie 
zal hem daarin ondersteunen.

Wat de uitbreiding van de EU betreft, benadrukt de 
spreekster uitdrukkelijk dat de Kopenhagenindicatoren 
en toedieningscriteria belangrijk zijn en alsook de ver-
diensten van de kandidaat EU-lidstaten. Tevens pleit 
de spreekster ervoor om er sterk op toe te zien dat de 
Europese waarden zoals democratie en de rechtsstaat 
gegarandeerd worden.

Betreffende het luik aangaande de uitrol van de 
Sustainable Development Goals (SDG’s) merkt de 
spreekster op dat de minister hiervoor zal samenwerken 
met de Verenigde Naties, de Wereldbank en de ontwik-
kelingsbanken. Dat is een heel goed uitgangspunt. Een 
element dat de spreekster mist in de beleidsverklaring 
ter zake, is het transversale luik. De minister fungeert 
uiteraard als de ingangspoort voor die samenwerking 
met de Verenigde Naties. Maar wellicht kan dat naar de 
rest van de departementen worden uitgebreid. Hoe zal 
de minister dit realiseren?

Verder waarschuwt de minister in zijn beleidsverkla-
ring voor organisaties die onder druk gezet worden om 
principes over genderdiversiteit overboord te gooien in 
ruil voor financiering. Heeft de minister daarover thans 
concrete aanwijzingen? De spreekster meent dat dit een 
zeer verontrustend fenomeen is.

Tevens waarschuwt de minister in zijn beleidsver-
klaring voor concurrentiële positie van de Belgische 
farma-export inzake geneesmiddelen en vaccins in het 
kader van de VN-aankoopsystemen. Heeft de minister 
hiervoor aanwijzingen? De evolutie van de handelsrelatie 
tussen de Verenigde Staten en Europa zal hierbij een 
doorslaggevende rol vertolken.

Vervolgens onderstreept de spreekster het belang van 
mensenrechten in het buitenlands beleid. Maar wat zij 
echter leest in het regeerakkoord maar niet terugvindt in 
de beleidsverklaring is enige vorm van conditionaliteit. 
Er is in het kader van de regeringsonderhandelingen 
heel duidelijk afgesproken dat de mensenrechten die we 
respecteren voor onze partnerlanden absoluut belangrijk 
zijn. Thans zijn er een aantal partnerland waarbinnen 
die mensenrechten heel hard onder druk komen te 
staan. In dat kader was er sprake van het invoeren 
van een traject met een zekere conditionaliteit voor 
wat betreft de toekenning van fondsen en het creëren 
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de conditionnalité en ce qui concerne l’octroi de fonds 
et la création de partenariats. Dans quelle mesure le 
ministre garantira-t-il cette conditionnalité?

L’intervenante ne trouve rien dans l’exposé d’orien-
tation politique sur les jumelages de villes entre cer-
tains pouvoirs locaux et certaines entités locales des 
pays du Sud global, qui sont pourtant mentionnés dans 
l’accord de gouvernement. Ces jumelages étaient pré-
vus jusqu’en 2026. Selon l’accord de gouvernement, 
ils seront prolongés. Comment le ministre réglera-t-il 
ce point? À cet égard, l’intervenante ne trouve pas 
non plus de lien avec le quatrième pilier dans l’exposé 
d’orientation politique.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
évoque, à juste titre, le fait que les personnes en situation 
de conflit vivent dans des situations extrêmement difficiles. 
L’intervenante se réfère ici aux personnes déplacées, 
aux réfugiés et aux migrants. Les fonds humanitaires 
flexibles sont essentiels à cet égard. Il est prioritaire pour 
son groupe de continuer à suivre ce dossier, en même 
temps que de rechercher des solutions structurelles.

Ensuite, l’intervenante salue la position de la Belgique 
à l’égard de l’Ukraine telle qu’elle est présentée par 
le ministre dans son exposé d’orientation politique, à 
savoir que la Belgique continuera de soutenir l’Ukraine 
coûte que coûte et que la Russie est indubitablement 
l’agresseur dans cette crise.

En outre, l’intervenante se réfère à un passage de 
l’exposé d’orientation politique relatif à l’UNRWA. L’exposé 
d’orientation politique indique clairement que la Belgique 
continuera à soutenir l’UNRWA à condition que l’organi-
sation respecte le droit international. Des systèmes de 
contrôle sont-ils prévus à cet effet? Ou bien le ministre 
va-t-il simplement réagir de manière réactive si d’autres 
signaux sont émis?

En ce qui concerne la région des Grands Lacs, l’inter-
venante souligne l’importance, pour la Belgique, de 
continuer à soutenir le dialogue et à jouer un rôle de 
premier plan au niveau diplomatique, dans le but de 
développer une solution de paix durable à ce conflit de 
longue durée. Cette crise a été discutée à de nombreuses 
reprises ces dernières semaines et ces derniers mois 
au sein de cette commission. Dans l’intervalle, une 
proposition de résolution a été adoptée à l’unanimité 
(DOC 56 0742/001 à 4). Des pourparlers de paix sont 
actuellement en cours, mais les deux parties principales, 
à savoir le gouvernement de la RDC et les représentants 
politiques du mouvement rebelle M23, ne font malheu-
reusement pas preuve d’une volonté sans équivoque 

van partnerschappen. In hoeverre zal de minister die 
conditionaliteit verzekeren?

In de beleidsverklaring van de minister kan de spreek-
ster niets terugvinden over de stedenbanden tussen lokale 
overheden en lokale entiteiten in het Globale Zuiden, die 
echter wel vermeld worden in het regeerakkoord. Deze 
stedenbanden waren voorzien tot 2026. Die zouden 
verlengd worden, zegt het regeerakkoord. Hoe zal de 
minister dat inkaderen? Tevens mist de spreekster hierbij 
de link naar de vierde pijler in de beleidsverklaring.

In zijn beleidsverklaring haalt de minister heel terecht 
aan dat mensen in conflictsituaties in extreem uitdagende 
situaties leven. De spreekster heeft hit hierbij het dan 
over intern ontheemden, vluchtelingen en migranten. 
Humanitaire fondsen die flexibel zijn, zijn daarin es-
sentieel. Dat zal voor haar fractie dan ook prioritair zijn 
om dat te blijven opvolgen, samen met het zoeken naar 
structurele oplossingen.

Vervolgens juicht de spreekster de positie van België 
ten aanzien van Oekraïne toe zoals die door de minister 
is opgenomen in zijn beleidsverklaring, met name dat 
België Oekraïne koste wat het kost zal blijven onder-
steunen en dat Rusland ondubbelzinnig de agressor 
is in deze crisis.

Daarnaast haakt de spreekster in op een passage 
in de beleidsverklaring over UNRWA. De spreekster 
wenst hierbij te benadrukken dat de beleidsverklaring 
hierin duidelijk stelt dat België UNRWA blijft steunen op 
voorwaarde dat de organisatie het internationale recht 
respecteert. Zijn hiervoor monitoringsystemen voorzien? 
Of zal de minister enkel reactief gaan reageren wanneer 
er andere signalen naar boven komen?

Met betrekking tot het Grote Merengebied stipt de 
spreekster het belang aan dat België de dialoog moet 
blijven ondersteunen en een diplomatieke voortrekkersrol 
moeten vertolken met als streven het ontwikkelen van 
een duurzame vredesoplossing voor dit langlopende 
conflict. In deze commissie is deze crisis de afgelopen 
weken en maanden al heel vaak besproken. Intussen 
werd er unaniem een voorstel van resolutie aangenomen 
(DOC 56 0742/001 tot 4). Thans lopen er vredesgesprek-
ken maar de twee voornaamste partijen, met name 
de regering van de DR Congo en de politieke verte-
genwoordigers van de rebellenbeweging M23, geven 
jammer genoeg geen blijk van een ondubbelzinnige wil 
om tot een diplomatieke oplossing te komen. Getuige 
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de parvenir à une solution diplomatique. Cela ressort 
clairement du fait que les pourparlers de paix peinent 
à démarrer.

L’intervenante fait cependant observer que la ten-
sion diplomatique qui s’est récemment fait sentir entre 
la Belgique et le Rwanda ne contribue bien sûr pas à 
garantir ce rôle diplomatique que la Belgique souhaite 
assumer. De plus, l’intervenante a entendu des infor-
mations contradictoires concernant la visite du ministre 
des Affaires étrangères du Rwanda en Belgique. Qu’en 
est-il exactement? Y a-t-il eu une invitation à rencontrer 
le ministre rwandais des Affaires étrangères? Le gou-
vernement belge a-t-il lancé cette invitation? Le Rwanda 
s’est-il invité lui-même? Pourquoi alors n’y a-t-il pas 
eu de concertation? Y avait-il ne fût-ce qu’un projet de 
concertation?

L’intervenante estime que la Belgique doit absolument 
continuer à soutenir le processus de paix et que le rôle 
que le ministre a joué sur la scène européenne est 
aussi important. Dans ce contexte, l’intervenante fait 
référence à l’adoption de sanctions au niveau européen, 
ce qui permet également, aujourd’hui, de développer la 
stratégie européenne. Cependant, l’intervenante estime 
aussi que les voies diplomatiques doivent rester ouvertes 
entre les deux pays.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre 
cite un certain nombre d’autres régions stratégiques. 
L’intervenante s’arrête brièvement sur le cas de la 
Géorgie. L’élargissement de l’UE est évoqué à cet 
égard. L’intervenante estime qu’il est essentiel que, dans 
ce cadre, l’accent soit mis sur les mérites tels que les 
valeurs démocratiques, l’égalité des genres et l’orga-
nisation d’élections équitables. Selon l’intervenante, il 
est absolument nécessaire de continuer à se focaliser 
sur ces éléments.

Dans le contexte de l’Afrique subsaharienne, le ministre 
indique, dans son exposé d’orientation politique, qu’il 
souhaite se concentrer sur les pôles de croissance éco-
nomique. Cette approche axée sur le développement 
économique est une évolution positive. Mais le ministre 
énumère ensuite un certain nombre de pays qui ne sont 
pas des pays partenaires, tels que le Nigeria, le Kenya, 
l’Éthiopie, l’Angola et l’Afrique du Sud. Comment le 
ministre envisage-t-il cette coopération? S’agit-il d’amé-
liorer le climat entrepreneurial?

L’intervenante aborde ensuite la question de l’Amé-
rique latine, qui est non seulement une région importante 
en matière de trafic de drogue, mais aussi en matière 
d’égalité des genres, de traite des êtres humains et de 
valeurs démocratiques. Dans son exposé d’orientation 
politique, le ministre fait référence à des pays tels que 

hiervan zijn de vredesgesprekken die maar moeilijk uit 
de startblokken komen.

De spreekster merkt echter op dat de diplomatieke 
spanning die recentelijk is ontstaan tussen België en 
Rwanda uiteraard ook niet bevorderlijk is om die diploma-
tieke rol die België wil opnemen te kunnen garanderen. 
Bovendien heeft de spreekster betreffende het bezoek 
van de minister van Buitenlandse Zaken van Rwanda 
aan België tegenstrijdige berichten vernomen. Hoe zit de 
vork precies aan de steel? Is er een uitnodiging geweest 
om de Rwandese minister van Buitenlandse Zaken te 
ontmoeten? Kwam die uitnodiging vanuit de Belgische 
regering? Heeft Rwanda zichzelf uitgenodigd? Hoe komt 
dat dat overleg dan niet heeft plaatsgevonden? Was er 
überhaupt een plan om te gaan overleggen?

De spreekster meent dat België het vredesproces 
absoluut moet blijven ondersteunen. En dat de rol die 
minister heeft gespeeld op het Europese toneel ook een 
belangrijke rol is. De spreekster verwijst in dit kader naar 
de goedkeuring op Europees niveau van de sancties 
waarbij tevens de Europese strategie thans kan worden 
uitgewerkt. Daarentegen meent de spreekster echter 
ook dat de diplomatieke kanalen moeten openblijven 
tussen beide landen.

In zijn beleidsverklaring haalt de minister nog een 
resem andere strategische regio’s aan. De spreekster 
staat hierbij even stil bij de casus Georgië. In dit geval 
komt de uitbreiding van de EU op de proppen. Hierbij 
denkt de spreekster dat het essentieel dat men in dit 
kader de nadruk legt op de verdiensten zoals democrati-
sche waarden, gendergelijkheid en eerlijke verkiezingen. 
Het is volgens de spreekster absoluut noodzakelijk om 
daarop te blijven focussen.

In het kader van Sub-Sahara-Afrika geeft de minister 
in zijn beleidsverklaring aan de focus te willen leggen 
op economische groeipolen. Deze insteek gericht op 
economische ontwikkeling is een positieve evolutie. 
Maar dan somt de minister in zijn beleidsverklaring een 
aantal op die geen partnerlanden zijn zoals Nigeria, 
Kenia, Ethiopië, Angola, Zuid-Afrika. Hoe kijkt de minister 
tegenover deze samenwerking aan? Gaat het om het 
verbeteren van het ondernemersklimaat?

Vervolgens haakt de spreekster in op Latijns-Amerika 
dat in het kader van de drugshandel een belangrijke regio 
is maar ook inzake gendergelijkheid, mensenhandel en  
democratische waarden. De minister verwijst hierbij in 
zijn beleidsverklaring naar landen zoals Nicaragua en 
Venezuela, maar ook El Salvador is bijvoorbeeld een 
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le Nicaragua et le Venezuela, mais le Salvador, par 
exemple, est également un pays qui mérite une attention 
particulière, surtout compte tenu des développements 
politiques récents. Il y aura aussi bientôt une visite 
d’État au Chili. Quand cette visite d’État aura-t-elle lieu 
et quel en sera l’ordre du jour? En novembre 2025, il y 
aura également un sommet à Bogota, au cours duquel 
l’intervenante pense que le ministre cherchera, à juste 
titre, à insuffler une nouvelle vie au partenariat bi-conti-
nental entre l’Europe/la Belgique et l’Amérique latine.

Par ailleurs, l’intervenante remercie le ministre de son 
intention de mettre en œuvre les propositions de résolution 
concernant les adoptions illégales (DOC 56 0461/001 à 5) 
et les métis. C’est extrêmement important pour les per-
sonnes qui habitent dans notre pays et qui ont un lien 
avec l’adoption ou avec les pays d’origine.

Ensuite, l’intervenante demande au ministre pourquoi 
il a choisi de citer le nom diplomatique de la Turquie 
dans son exposé d’orientation politique. Quelle est la 
raison spécifique de cette décision?

Enfin, l’intervenante aborde la problématique du 
patrimoine immobilier. Dans son exposé d’orientation 
politique, le ministre mentionne que le bail de l’immeuble 
qui abrite actuellement le SPF Affaires étrangères arrive à 
échéance. Existe-t-il des immeubles vacants où le ministre 
souhaiterait déménager? Le ministre va-t-il rechercher 
des opportunités dans le cadre d’une politique générale 
d’efficacité en matière de gestion des bâtiments?

Mme Ellen Samyn (VB) souligne que, par analogie 
avec l’accord de gouvernement, l’empreinte de la gauche 
et du libéralisme sur la politique étrangère est largement 
perceptible. Elle se demande sincèrement si la N-VA 
était présente lors des négociations relatives à notre 
politique étrangère.

En effet, le texte est tout à fait belgo-belge. L’accent 
est mis sur l’image internationale de la Belgique, mais 
aucune mesure concrète n’est prise pour corriger la 
distorsion communautaire au sein de la diplomatie, et 
encore moins pour renforcer la diplomatie flamande ou 
la représentation flamande sur la scène internationale. 
Cela est tout à fait conforme au “fédéralisme de réforme” 
à la belge pour lequel le Premier ministre De Wever a 
renoncé au confédéralisme.

De plus, l’exposé d’orientation politique témoigne 
d’une grande naïveté à l’égard de certains pays, pour 
ne pas les citer la Turquie, l’Iran et la Syrie. L’autonomie 
stratégique de l’Europe et son assertivité vis-à-vis de la 
Chine font l’objet d’un discours de pure forme que nous 

land dat extra aandacht verdient, zeker gezien de recente 
politieke ontwikkelingen. Tevens is er binnenkort een 
staatsbezoek aan Chili. Wanneer zal dit staatsbezoek 
plaatsvinden en hoe zal de agenda van dit staatsbezoek 
eruitzien? In november 2025 is er eveneens een top 
in Bogota waarbij de spreekster van mening is dat de 
minister daarbij terecht het bi-continentaal partnerschap 
tussen Europa/België en Latijns-Amerika nieuw leven 
zal inblazen.

Daarnaast dankt de spreekster dat de minister van plan 
is om de voorstellen van resolutie betreffende illegale 
adopties (DOC 56 0461/001 tot 5) en metissen zeker zal 
uitvoeren. Dit is uitermate belangrijk voor mensen die 
hier wonen en die linken hebben met adoptie of met de 
landen van herkomst.

Vervolgens wil de spreekster graag vernemen van 
de minister wat de reden is achter de keuze om in zijn 
beleidsverklaring de diplomatieke naam van Turkije aan 
te halen. Wat is hiervoor de specifieke reden?

Tot slot haakt de spreekster in op de problematiek 
van het gebouwenpatrimonium. De minister vermeldt 
in zijn beleidsverklaring dat de huurovereenkomst van 
het gebouw waarin de FOD Buitenlandse Zaken thans 
resideert zit, ten einde loopt. Zijn er leegstaande ge-
bouwen waar de minister naartoe wenst te verhuizen? 
Zal de minister dus in het kader van een algemeen 
efficiënt beleid inzake gebouwenbeheer op zoek gaan 
naar opportuniteiten?

Mevrouw Ellen Samyn (VB) stipt aan dat, naar analo-
gie met het regeerakkoord, de links-liberale stempel op 
het buitenlands beleid goed voelbaar is. Zij vraagt zich 
oprecht af of de N-VA überhaupt aanwezig was bij het 
onderhandelen van ons buitenlands beleid?

Het is namelijk een door en door Belgische tekst. 
Men zet in op het internationaal imago van België, maar 
er wordt geen enkele concrete stap gezet om de com-
munautaire scheeftrekking binnen de diplomatie recht 
te zetten, laat staan richting de versterking te gaan van 
de Vlaamse diplomatie of Vlaamse vertegenwoordiging 
op het internationale toneel. Het leunt mooi aan bij 
het Belgische “hervormingsfederalisme” waar premier 
De Wever zijn confederalisme voor heeft ingeruild.

Verder zit deze beleidsverklaring boordevol naïviteit 
over bepaalde landen, om Turkije, Iran en Syrië niet te 
noemen. Er is lippendienst aan Europese strategische 
autonomie en assertiviteit ten opzichte van China die we 
bij Vivaldi ook hoorden. De woorden “er is geen ruimte 
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avons également entendu sous la Vivaldi. Les mots “il n’y 
a pas de place pour la naïveté” qui figurent en page 3 de 
l’exposé d’orientation politique (DOC 56 0767/006, p. 3) 
sonnent particulièrement creux.

Le multilatéralisme et le globalisme, qui sont des 
mots à la mode pour la gauche, constituent le fil rouge 
du texte. Le texte s’en remet entièrement à l’OTAN, à 
l’UE et aux Nations Unies. Il n’y a pas de vision d’une 
politique étrangère souveraine adaptée aux intérêts 
flamands ou nationaux, et lorsqu’il est question de 
nos intérêts, c’est surtout l’image déjà dégradée de la 
Belgique qui préoccupe ce gouvernement. Cependant, 
le poids de la diplomatie belge, qui préoccupe tant ce 
gouvernement, doit être relativisé. La preuve en a été 
faite lorsque le Premier ministre n’a pas été invité au 
sommet de Londres consacré à l’Ukraine.

La lutte contre le changement climatique apparaît 
comme un fer de lance de notre politique étrangère. Le 
Flamand doit financer la politique climatique des pays 
africains, alors que ceux-ci continuent d’extraire de 
grandes quantités de combustibles fossiles avec l’aide 
de pays comme la Chine, et qu’ils ne s’intéressent donc 
pas au climat, mais seulement à notre argent.

La coopération au développement, qui se caractérise 
souvent par son inutilité et par l’idéologie qui la sous-
tend, ne fera pas l’objet de véritables économies qui 
permettraient d’augmenter nos dépenses en matière 
de défense, par exemple. L’accord de gouvernement ne 
prévoit pas de coupes structurelles de 60 à 70 % comme 
le souhaitait la N-VA, mais un mini-exercice d’économies 
de 25 %. Et cela reste relatif. M. Frank Vandenbroucke, 
vice-premier ministre au nom de Vooruit dans l’actuelle 
coalition Arizona, n’a pas pu contenir son enthousiasme 
dans la presse la semaine dernière. Le Premier ministre, 
M. Bart De Wever, a non seulement ramené les socia-
listes dans tous les gouvernements, mais il en a fait les 
patrons de la coalition. Malheureusement, c’est le prix 
à payer pour recevoir les clés du Seize, n’est-ce pas? 
Son prédécesseur le sait mieux que quiconque.

La réduction de l’aide au développement annoncée 
dans l’accord de gouvernement n’est pas explicitement 
mentionnée dans ce texte. Les économies seront-elles 
toujours de 25 %? Pourquoi le texte n’en fait-il pas men-
tion? Les partenaires de la coalition auraient-ils donc 
renoncé à ce projet?

L’oratrice s’étonne également qu’il soit désormais 
nécessaire de parler de “coopération internationale” 
au lieu de “coopération au développement” parce que 

voor naïviteit” op pagina 3 van de beleidsverklaring 
(DOC 56 0767/006, blz. 3) klinken wel zeer hol.

Multilateralisme en globalisme zijn de linkse buzzwords 
die als rode draad doorheen de tekst lopen. Men hangt 
alles op aan de kapstok van de NAVO, de EU en de 
Verenigde Naties. Er is geen enkele visie op een soeverein 
buitenlands beleid op maat van Vlaamse of nationale 
belangen, en als het dan toch om onze belangen gaat, 
dan is het vooral het reeds gekelderde imago van België 
waar deze regering van wakker ligt. Het diplomatiek 
gewicht van België waar deze regering zo mee inzit, 
moet echter gerelativeerd worden. Dat bleek nog toen 
de premier niet werd uitgenodigd voor de top in Londen 
over Oekraïne.

De strijd tegen klimaatverandering blijkt ook een 
speerpunt van ons buitenlands beleid. De Vlaming moet 
het klimaatbeleid van Afrikaanse landen financieren, 
terwijl die nog volop fossiele brandstoffen ontginnen 
met behulp van landen als China en dus geen interesse 
hebben in klimaat, maar enkel in onze centen.

Van een échte besparing op vaak nutteloze en ideo-
logische ontwikkelingssamenwerking, om bijvoorbeeld 
onze defensie-uitgaven mee op te krikken, is geen sprake. 
Geen structurele bezuiniging ten belope van 60 à 70 % 
zoals N-VA had gewild, maar een mini-besparingsoefe-
ning van 25 % volgens het regeerakkoord. En dan nog. 
De heer Frank Vandenbroucke, vice-eersteminister 
namens Vooruit in de huidige Arizonacoalitie, kon zijn 
jolijt niet op in de pers vorige week. De eerste minister, 
met name de heer Bart De Wever, haalde niet alleen 
de socialisten overal terug in de regering, hij maakt ze 
ook nog eens baas van de coalitie. Helaas is dat de 
prijs die je betaalt voor de Zestien, nietwaar. Dat weet 
zijn voorganger als geen ander.

Die besparing op ontwikkelingshulp die in het regeerak-
koord was aangekondigd wordt niet expliciet vermeld in 
deze tekst. Klopt het nu dat het om 25 % gaat? Waarom 
is dit niet in de tekst opgenomen? Is dat dan wel afgeklopt 
tussen de coalitiepartners?

Wat de spreekster eveneens opviel is dat we nu gaan 
spreken over “internationale samenwerking” in plaats 
van “ontwikkelingssamenwerking” omdat het “consistent 
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celle-ci doit être “cohérente avec notre politique étran-
gère”. La rhétorique politiquement correcte ne permettra 
pas aux pays en développement de se développer plus 
rapidement.

Sous le titre “La nécessité d’investir dans les par-
tenariats existants et d’en développer des nouveaux” 
(DOC 56 0767/006, p. 5), le ministre évoque des parte-
nariats cohérents, durables et mutuellement bénéfiques 
Mais l’intervenante s’interroge à cet égard: quel est le 
partenariat qui profitera à la Flandre? Quel partenariat 
lui sera-t-il bénéfique?

Sans transition, l’intervenante aborde le volet “Révision 
des accords de coopération” (DOC 0767/006, p. 17). Pour 
le gouvernement De Wever I, tout tourne autour de la 
“diplomatie belge”. Cela n’est-il pas étrange dès lors que 
la N-VA avait déposé, par le passé, une résolution visant à 
actualiser les accords de coopération des années 1990 et 
à rétablir le principe constitutionnel in foro interno, in foro 
externo, pour permettre aux entités fédérées d’assurer 
leur représentation externe, sur la scène internationale, 
concernant leurs compétences internes?

Qu’en reste-t-il dans ce texte? Il n’en reste qu’une 
phrase succincte: “Je souhaite réexaminer ces accords 
de coopération à court terme” (DOC 56 0767/006, p. 17). 
Qu’entend-on par “court terme” et par “réexaminer”? La 
Flandre pourra-t-elle ou non, en matière de politique 
étrangère, assurer elle-même sa représentation dans 
ses domaines de compétence?

L’exposé d’orientation politique Constitution et 
Renouveau institutionnel prévoit ceci: “Nous actualise-
rons également les accords de coopération de 1994 en 
matière de politique étrangère. Est particulièrement visé 
l’accord de coopération relatif à la concertation et la 
représentation dans le cadre de l’Union européenne, 
du Conseil européen, des conseils des ministres et des 
organisations internationales concernées; et l’accord 
de coopération relatif à la représentation des entités 
fédérées dans les postes diplomatiques et consulaires.” 
(DOC 56 0767/005, p. 9). Quand cette actualisation aura-
t-elle lieu, et quelle direction prendra-t-elle? L’intervenante 
dénonce un grand manque de clarté. L’intervenante pense 
pouvoir déduire de la prise de parole de sa collègue 
Depoorter que celle-ci nage également dans l’incerti-
tude. Cette collègue a en effet déclaré que, même si 
elle ne soupçonne pas vraiment le ministre de vouloir 
procéder à une refédéralisation, elle espère que telle ne 
sera pas la voie empruntée. L’intervenante attend donc 
avec impatience la réponse du ministre à cet égard.

D’autant que, comme cela a été souligné, le déséqui-
libre communautaire parmi les membres du personnel 
diplomatique est, selon l’intervenante, un véritable 

moet zijn met ons buitenlands beleid.” Politiek-correcte 
retoriek zal ontwikkelingslanden niet sneller ontwikkelen.

Onder de rubriek “De nood om te investeren in be-
staande partnerschappen en om nieuwe te ontwikkelen” 
(DOC 56 0767/006, blz. 5) spreekt de minister over 
wederzijds voordelige, duurzame en consistente part-
nerschappen. De spreekster vraagt zich hierbij echter 
af van welk partnerschap Vlaanderen beter wordt, welk 
partnerschap is voordelig?

En dan komt de spreekster in één beweging bij het luik 
“Herziening samenwerkingsakkoorden” (DOC 0767/006, 
blz. 17). Alles draait voor de regering van De Wever I 
om de “Belgische diplomatie”. Eigenaardig, want was 
het niet de N-VA die destijds een resolutie indiende om 
de samenwerkingsakkoorden van de jaren 1990 te ac-
tualiseren en het grondwettelijk principe “in foro interno, 
in foro externo” te herstellen, zodat de deelstaten hun 
interne bevoegdheden ook extern op het internationale 
toneel kunnen vertegenwoordigen?

Wat blijft hiervan over in deze tekst? Slechts het 
volgende zinnetje: “Ik wens die samenwerkingsak-
koorden op korte termijn tegen het licht te houden” 
(DOC 56 0767/006, blz. 17). Wanneer is die korte ter-
mijn en wat betekent “tegen het licht houden”? Zal men 
Vlaanderens bevoegdheden door Vlaanderen volledig 
zelf laten opnemen in het buitenlands beleid of niet?

In de beleidsverklaring Grondwet en Institutionele 
Vernieuwing staat het volgende te lezen: “We actualiseren 
ook de samenwerkingsakkoorden inzake het buitenlands 
beleid uit 1994. Het gaat hierbij in het bijzonder om het 
samenwerkingsakkoord in verband met het overleg en 
de vertegenwoordiging in de EU, de Europese Raad, de 
ministerraden en de relevante internationale organisaties; 
en het samenwerkingsakkoord betreffende het statuut 
van de vertegenwoordigers van de deelstaten in de 
diplomatieke en consulaire posten.” (DOC 56 0767/005, 
blz. 9). Wanneer zal deze actualisering dan plaatsvinden 
en in welke richting? Onduidelijkheid troef meent de 
spreekster. Dit geldt evenzeer voor collega Depoorter 
zoals de spreekster meende te mogen opmaken uit 
haar tussenkomst. Ze sprak dat ze de minister niet écht 
verdenkt van herfederalisering maar dat er toch hopelijk 
die richting niet wordt uitgegaan. De spreekster kijkt 
dus ook uit naar het antwoord van de minister ter zake.

Temeer omdat zoals gezegd de communautaire 
scheeftrekking bij het diplomatiek personeel sinds jaar 
en dag een ware schande is voor de spreekster. Dus 
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scandale depuis des années. Encore une fois, qu’impli-
quera concrètement ce réexamen? La Flandre va-t-elle 
désormais, pour ce qui est de ses compétences internes, 
assurer pleinement sa propre représentation à l’étranger 
et au sein des organisations internationales? Le principe 
constitutionnel in foro interno, in foro externo sera-t-il 
rétabli? Les diplomates flamands seront-ils mis sur 
un pied d’égalité avec leurs collègues fédéraux et ne 
seront-ils plus mis à l’écart? La Flandre, entité fédérée, 
bénéficiera-t-elle d’une visibilité au sein nos postes 
diplomatiques et consulaires?

Dans le volet relatif à la sécurité physique 
(DOC 56 0767/006, p. 7), la lutte contre la criminalité 
liée à la drogue est à juste titre mise en avant, mais 
l’intervenante constate l’absence de mesures en faveur 
du personnel des douanes, qui souffre d’un sous-inves-
tissement et qui est en sous-effectif. L’intervenante sait 
que les douanes ne relèvent pas immédiatement de la 
compétence du ministre des Affaires étrangères, mais 
cette question retiendra sans aucun doute l’attention 
de ce dernier. Le ministre s’est-t-il concerté avec sa 
collègue compétente à ce sujet? Des moyens seront-ils 
prévues pour renforcer ce service dans le cadre de la 
guerre contre la drogue?

Cette guerre contre la drogue est en cours depuis plu-
sieurs années, mais le problème ne fait que s’aggraver. 
Les administrations portuaires interceptent des quantités 
croissantes de cocaïne pendant que des bombes et 
des grenades explosent, depuis un certain temps, non 
seulement à Anvers et à Bruxelles mais aussi dans des 
communes périphériques auparavant tranquilles.

L’intervenante passe ensuite du terrorisme lié à la 
drogue au terrorisme islamiste: la lutte contre le terro-
risme international est présentée comme une priorité et 
il est fait mention de la présence de Foreign Terrorist 
Fighters (combattants terroristes étrangers) belges en 
Irak et en Syrie. Mais quels sont les projets concrets? 
Combien y en a-t-il encore et combien ont disparu des 
radars? Depuis le renversement du régime Assad et la 
mise en place d’un État terroriste islamique dirigé par 
le HTS, la menace de voir apparaître un nouveau vivier 
de djihadistes locaux ne fait que croître. Ce gouverne-
ment fera-t-il tout ce qui est en son pouvoir pour éviter 
le retour des combattants terroristes belges? Selon les 
services de sécurité, ceux-ci constituent la menace la 
plus importante pour notre sécurité nationale à l’heure 
actuelle.

L’intervenante aborde ensuite le thème de la migration, 
c’est-à-dire des ressortissants étrangers dans notre 
pays. Le ministre déclare qu’il a l’intention de s’attaquer 
à la migration irrégulière en collaboration avec “les pays 
prêts à travailler sur le retour” (DOC 56 0767/006, p. 9). 

nogmaals, wat betekent deze herziening nu concreet? Zal 
Vlaanderen nu ten volle zijn vertegenwoordiging op alle 
buitenlandse fora en bij alle internationale organisaties 
opnemen wat zijn interne bevoegdheden betreft? Zal het 
grondwettelijke principe in foro interno, in foro externo 
hersteld worden? Zullen Vlaamse diplomaten op gelijke 
voet komen te staan met hun federale collega’s en niet 
langer aan de kant worden geschoven? Zal Vlaanderen 
als deelstaat zichtbaar worden in onze diplomatieke en 
consulaire posten?

Onder het luik fysiek veiligheid (DOC 56 0767/006, 
blz. 7) is de strijd tegen drugscriminaliteit terecht een 
speerpunt, maar wat de spreekster niet leest zijn maat-
regelen voor het ondergefinancierde en onderbemande 
douanepersoneel. De spreekster weet dat de douane 
niet onmiddellijk onder de bevoegdheid van de minister 
van Buitenlandse Zaken valt, maar dit onderwerp zal 
ook ongetwijfeld zijn aandacht hebben. Heeft de mi-
nister hierover overlegd met zijn bevoegde collega en 
worden er middelen voorzien die zullen zorgen voor de 
versterking van deze dienst als we het dan toch over de 
“war on drugs” hebben?

Deze “war on drugs” is al jaren bezig, maar het pro-
bleem wordt enkel groter. Havens onderscheppen steeds 
grotere hoeveelheden cocaïne en de bommen en gra-
naten ontploffen al langer niet enkel in Antwerpen en 
Brussel maar ook in voorheen rustige randgemeenten.

Van drugterreur naar islamterreur dan: men zegt dat 
de strijd tegen internationaal terrorisme een prioriteit is 
en spreekt over de Belgische Foreign Terrorist Fighters 
(FTF) in Irak en Syrië maar wat is het concrete plan? 
Hoeveel zijn er daar nog en hoeveel zijn er onder de radar 
verdwenen? Sinds de omverwerping van het Assadregime 
en de installatie van de islamitische terreurstaat van 
HTS is de dreiging voor een nieuwe kweekvijver van 
jihadisten van eigen bodem alleen maar toegenomen. 
Zal deze regering alles in het werk stellen om terugkeer 
van die FTF’ers te vermijden? Volgens de veiligheids-
diensten vormen zij precies het grootste gevaar voor 
onze nationale veiligheid op dit moment.

Vervolgens haakt de spreekster in op het onderwerp 
migratie, of zoals anders gezegd, het buitenland in ons 
land. De minister geeft irreguliere migratie te willen aan-
pakken door met herkomstlanden samen te werken rond 
terugkeer (DOC 56 0767/006, blz. 9). Hoe zit het nu met 
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Qu’en est-il du lien qui devait explicitement être établi 
entre l’obligation de retour des illégaux et des criminels 
étrangers et l’aide au développement? Ce gouvernement 
compte-t-il introduire à présent cette mesure, ou non? 
Alors que ce projet semblait encore plus ou moins présent 
dans l’accord de gouvernement, il ne figure pas dans 
l’exposé d’orientation politique. Son groupe formulera 
une recommandation à ce sujet.

Le ministre préconise la migration légale à des fins 
de travail et d’études, qui puisse “servir de levier contre 
la migration irrégulière”, et soutient donc pleinement 
le pacte de l’UE sur la migration, basé sur le Pacte 
de Marrakech, qui offre de nouvelles voies légales de 
migration aux pays non membres de l’UE. Le ministre en 
fait également mention, en ce qui concerne le Maghreb, 
à la page 42 de son exposé d’orientation politique: un 
retour effectif doit aller de pair avec des formes légales 
de migration, offrant des opportunités aux jeunes talen-
tueux dans les secteurs qui en ont besoin.

Selon l’intervenante, cela ne correspond pas à ce 
que les Flamands ont choisi. Notre pays n’a pas besoin 
d’une migration à des fins de travail, mais d’une activation 
de ses centaines de milliers de chômeurs. Faire venir 
des travailleurs immigrés bon marché de l’extérieur de 
l’UE pour occuper des emplois de cuisinier, chauffeur 
ou peintre entraîne une baisse des salaires de nos 
concitoyens. En outre, lorsque ces migrants perdent 
leur emploi, ils restent en Belgique et un regroupement 
familial s’ensuit généralement. Les employeurs bénéfi-
cient des avantages de cette politique et la société en 
supporte les coûts. Nous préconisons que la migration 
à des fins de travail se réduise aux profils hautement 
qualifiés provenant de l’UE et de pays occidentaux.

En ce qui concerne la politique de visas, l’intervenante 
se demande où en sont les sanctions en matière de 
délivrance de visas. Depuis des années, nous attendons 
que l’UE impose de telles sanctions à certains régimes. 
Pourquoi la Belgique ne montre-t-elle pas l’exemple elle-
même et n’agit-elle pas de la sorte en tant que pays?

Dans ses contacts diplomatiques, le ministre travail-
lera activement à la conclusion et à l’opérationnalisation 
d’accords facilitant les expulsions et les transfèrements 
de détenus étrangers vers leurs pays d’origine. Le 
groupe de l’intervenante y est certes favorable, mais 
celle-ci se doit de poser la question suivante: qu’en 
est-il des conventions de transfèrement de personnes 
condamnées qui impliquent un véritable échange entre 
terroristes et otages innocents, comme nous l’avons 
connu par le passé? Le ministre peut-il confirmer qu’il 
n’échangera jamais, comme sous le précédent gouver-
nement Vivaldi, un terroriste condamné contre un otage 
innocent? Si le gouvernement entend réellement lutter 

de expliciete koppeling van terugkeerplicht van illegale 
en criminele migranten aan ontwikkelingshulp? Zal deze 
regering, dit nu invoeren, of niet? In het regeerakkoord 
leek dit nog min of meer aanwezig, maar het staat niet 
in deze beleidsverklaring. Haar fractie zal hierbij een 
aanbeveling doen ter zake.

De minister blijft pleiten voor legale arbeids- en stu-
diemigratie, met als mantra “legale arbeidsmigratie 
als hefboom tegen illegale migratie”, en de minister 
schaart zich dus volledig achter het EU-migratiepact 
dat op het Opengrenzenpact van Marrakesh is geba-
seerd, wat nieuwe, legale kanalen van migratie opent 
voor landen van buiten de EU. De minister vermeldt 
dit ook op pagina 42 van zijn beleidsverklaring over de 
Maghreb: effectieve terugkeer hand in hand met legale 
migratievormen, die kansen bieden aan jonge talenten 
in sectoren waar tekorten zijn.

Volgens de spreekster is dit niet waar de Vlaming voor 
gekozen heeft. Wij hebben geen arbeidsmigratie nodig, 
maar activering van de honderdduizenden werklozen in 
eigen land. Goedkope arbeidsmigranten aantrekken van 
buiten de EU om kok of chauffeur of schilder te worden, 
drukt de lonen van onze mensen. Wanneer die migranten 
bovendien hun werk verliezen blijven die ook hier en 
vaak komt er gezinshereniging bij kijken. De baten zijn 
voor de werkgevers, de kosten voor de samenleving. Wij 
pleiten enkel voor arbeidsmigratie van hoogopgeleide 
profielen uit de EU en westerse landen.

Betreffende het visumbeleid vraagt de spreekster zich 
af waar de visumsancties blijven. Al jaren wachten we 
op de EU om visumsancties te treffen tegen bepaalde 
regimes. Waarom toont België zélf niet de weg en han-
delen wij dit als land zelf niet?

In zijn diplomatieke contacten zal de minister inzetten 
voor het vlotter doen functioneren van akkoorden voor 
uitwijzing en overbrenging van buitenlandse gevange-
nen naar hun land van oorsprong. Haar fractie is hier 
voorstander van, maar de spreekster moet hierbij de 
volgende vraag stellen: wat met overbrengingsverdragen 
voor gevonniste personen die een ordinaire gevange-
nenruil inhouden tussen terroristen en onschuldige 
gijzelaars, zoals we in het verleden hebben gekend? 
Kan de minister bevestigen dat hij nooit, zoals onder de 
voorgaande Vivaldiregering, een veroordeelde terrorist 
zal inruilen voor een onschuldige gijzelaar? Als men het 
menens is met bijvoorbeeld de strijd tegen de Iraanse 
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contre la diplomatie des otages de l’Iran, par exemple, 
il doit être en mesure de faire cette promesse. Dans le 
cas contraire, le ministre s’alignera sur le précédent créé 
par le gouvernement Vivaldi et récompensera le régime 
des ayatollahs pour sa politique de chantage.

Ce qui suit figure dans le volet Résilience climatique: 
“La Belgique a joué un rôle actif lors des négociations sur 
le Traité BBNJ (Biodiversity Beyond National Jurisdiction) 
et a déposé sa candidature pour accueillir à Bruxelles le 
secrétariat de ce traité.” (DOC 56 0767/006, p. 10). Quelle 
en est la raison? Et combien cela coûtera-t-il? Bien sûr, 
la membre reconnaît la nécessité de protéger les océans 
et n’est donc guère opposé à cette initiative en principe, 
mais la Belgique semble devenir progressivement le 
lieu de rassemblement des institutions internationales 
(OTAN, UE, etc.) Or quelle est la valeur ajoutée d’un 
secrétariat supplémentaire, pour lequel la Belgique 
devra certainement consentir certains investissements?

L’intervenante revient ensuite sur le soutien apporté 
au sommet sur le Climat à Belém. Les ambitions affi-
chées par ce gouvernement et par l’UE, c’est-à-dire 
atteindre la neutralité climatique d’ici 2050 et protéger 
les écosystèmes, contrastent fortement avec l’abattage 
de dix mille hectares de forêt amazonienne pour la 
construction d’une autoroute menant à cette conférence. 
Mme Samyn trouve cette situation absurde. À la longue, 
ces sommets révèlent leur vraie nature: une mascarade 
cynique aux dépens des citoyens. Pendant que nos 
entreprises et nos ménages subissent une réglementation 
toujours plus strictes et une taxe carbone, les élites n’ont 
aucun scrupule à voyager en jet privé ni à construire 
des autoroutes en pleine forêt amazonienne. Dès lors, 
l’intervenante pose la question suivante: le ministre 
entend-il participer personnellement à ce sommet, au 
vu des dommages causés à la forêt amazonienne? Son 
absence serait un signal diplomatique fort adressé au 
président brésilien Lula da Silva, bien que l’intervenante 
n’en attende pas grand-chose. La Belgique avait déjà 
pris part à la précédente COP à Bakou dans l’unique 
but de sauver les apparences.

La Belgique continuera à contribuer financièrement à 
des programmes d’adaptation au changement climatique. 
L’intervenante estime qu’il serait bien plus judicieux 
d’investir dans l’adaptation que dans la réduction des 
émissions de CO2. Il s’agit d’un choix politique nettement 
plus réaliste. Quels seront les montants engagés, et dans 
quels pays seront-ils alloués? Les partenaires sont-ils 
fiables? Les fonds seront-ils effectivement affectés aux 
fins prévues? Existe-t-il des mécanismes de contrôle 
suffisants ainsi qu’une possibilité de récupération des 
fonds?

gijzeldiplomatie, moet de regering deze belofte kunnen 
uitspreken. Anders zet de minister het precedent van de 
vivaldiregering verder en beloont hij het Ayatallohregime 
voor hun chantagepolitiek.

Onder het luik Klimaatweerbaarheid leest de spreekster 
het volgende: “België speelt een actieve rol tijdens de 
onderhandelingen over het BBNJ-verdrag (Biodiversity 
Beyond National Jurisdiction) en heeft zijn kandidatuur 
gesteld om het secretariaat van dat verdrag in Brussel 
te huisvesten.” (DOC 56 0767/006, blz. 10). Waarom? 
En hoeveel kost dat? Uiteraard vindt het lid ook dat we 
de oceanen moeten beschermen, dus principieel niets 
tegen het initiatief, maar België lijkt zo stilaan wel de 
verzamelplaats van internationale instellingen (NAVO, 
EU, enz.) te worden. Wat is echter de meerwaarde van 
nog eens een secretariaat, waar België ongetwijfeld in 
moet investeren?

Vervolgens haakt de spreekster in op de steun voor 
de klimaattop in Belém. De ambities die deze regering 
en de EU uitspreken om tegen 2050 klimaatneutraal 
te zijn en ecosystemen te beschermen, staan in schril 
contrast met de houtkap van tienduizend hectaren 
Amazonewoud voor het aanleggen van een snelweg 
richting diezelfde klimaattop; mevrouw Samyn vindt 
het absurder. Op den duur zijn die klimaattoppen een 
cynische karikatuur op kap van de burgers. Men verstikt 
onze bedrijven en gezinnen met alsmaar ingrijpendere 
regelneverij en CO2-taksen, terwijl het voor de elites niet 
zo nauw steekt met hun privéjets en een snelweg dwars 
door het Amazonewoud. Dit alles noopt de spreekster 
tot de volgende vraag: wil de minister zelfs deelnemen 
aan die top, gezien de schade aan het Amazonewoud 
die men daarvoor wil aanrichten? Afwezigheid zou een 
moedig diplomatiek signaal zijn naar de Braziliaanse 
president Lula da Silva, al liggen haar verwachtingen op 
dit vlak zeer laag. Ook tijdens de vorige COP in Bakoe 
wilde België er slechts bij zijn voor de schone schijn.

België zal financieel blijven bijdragen aan programma’s 
voor klimaatadaptie. De spreekster meent dat investeren 
in adaptie veel beter is dan in CO2-reductie. Dit is een 
veel meer realistische beleidsoptie. Maar voor welke 
bedragen zal men financieren en in welke landen? Zijn 
de partners betrouwbaar? Zal het geld effectief voor 
dit doel aangewend worden en zijn er afdoende con-
trolemechanismen en mogelijkheid tot terugvordering?
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En matière de santé mondiale, le ministre prévoit 
d’aider nos pays partenaires à accroître la production 
et l’accès à des médicaments abordables et de qualité, 
en collaboration avec nos sociétés pharmaceutiques. Il 
s’agit en soi d’une bonne intention, mais il ne faut pas 
oublier que notre propre pays fait face à des pénuries 
de médicaments de plus en plus fréquentes. Comment 
cet engagement de fournir des médicaments à l’autre 
bout du monde peut-il être concilié avec cette réalité? 
Et surtout, peut-on garantir que les vaccins et médica-
ments ne finiront pas à la poubelle, comme durant la 
pandémie de COVID-19?

L’intervenante cite ensuite le passage suivant de 
l’exposé d’orientation politique: “La Belgique soutient une 
architecture mondiale de santé performante et le rôle de 
soutien de l’OMS dans ce domaine.” (DOC 56 0767/006, 
p. 13). La santé étant une matière intrinsèquement 
personnalisable, elle doit être au plus proche de la 
population et s’adapter aux besoins spécifiques de cha-
cun. C’est pourquoi le groupe de l’intervenante plaide 
pour un transfert total de cette compétence aux entités 
fédérées. Un organisme international aussi politisé 
que l’OMS est à des années-lumière de ce que devrait 
être un système de santé adapté aux entités fédérées. 
Nous n’avons certainement pas besoin d’uniformité 
dans ce domaine. Durant la crise du COVID-19, cette 
organisation a commis des erreurs et a agi de manière 
très manipulatrice.

Le ministre souhaite continuer à jouer un rôle de leader 
dans l’initiative Team Europe MAV+, visant à promouvoir 
les capacités de production locales de médicaments 
et de vaccins en Afrique et le dialogue à ce sujet avec 
l’Union africaine. L’intervenante observe que les pays 
partenaires manquent souvent de médecins spécia-
lisés et d’expertise, ne serait-ce que pour conserver 
correctement les vaccins. Pourtant, il semble que le 
ministre souhaite encourager la délocalisation de notre 
production de médicaments spécialisée, européenne et 
belge ou flamande. L’une des recommandations de la 
commission COVID-19 pour réduire notre dépendance 
aux matières premières, aux vaccins, au matériel médi-
cal et autres, était justement d’établir et/ou de maintenir 
une production locale de vaccins et de médicaments 
en Belgique. Heureusement, la Flandre dispose encore 
d’une expertise suffisante grâce à la présence de géants 
pharmaceutiques tels que Pfizer et Johnson & Johnson. 
N’est-ce pas l’intention de ce gouvernement de maintenir 
et d’ancrer ce secteur en Belgique?

En ce qui concerne la SDSR à l’étranger, la contra-
ception peut effectivement contribuer à améliorer les 
soins de santé. Cependant, le ministre continue de 
suivre la politique du précédent gouvernement Vivaldi 

Wat globale gezondheid betreft, zal de minister part-
nerlanden helpen om de productie van en toegang tot 
betaalbare kwaliteitsmedicijnen te verhogen, in samen-
werking met onze farmaceutische bedrijven. An sich is 
dit een goede intentie, maar laten we niet vergeten dat 
we in eigen land steeds meer te maken hebben met 
geneesmiddelentekorten, hoe strookt dat dan met het 
engagement om deze te voorzien aan de andere kant 
van de wereld? En niet onbelangrijk, kan men garanderen 
dat vaccins en medicijnen niet zoals tijdens COVID-19-
pandemie in de vuilbak verdwijnen?

Vervolgens haalt de spreekster de volgende zinsnede 
uit de beleidsverklaring aan: “België promoot een per-
formante globale gezondheidsarchitectuur en de onder-
steunende rol van de WHO daarin.” (DOC 56 0767/006, 
blz. 13). Gezondheidszorg is bij uitstek persoonsgebon-
den, dit moet dus zo dicht mogelijk bij de mensen staan 
en aangepast zijn aan specifieke noden. Daarom pleit 
haar fractie om deze bevoegdheid volledig over te dra-
gen naar de deelstaten. Zo’n internationaal orgaan als 
een gepolitiseerde WHO, staat mijlen ver van wat een 
gezondheidszorg op maat van de deelstaten zou moeten 
zijn. We hebben zeker geen nood aan eenheidsworst 
op dat vlak. In de COVID-19-crisis heeft deze instantie 
steken laten vallen en heel manipulatief opgetreden.

De minister wil een voortrekkersrol blijven spelen 
binnen het Team Europe Initiative MAV+, gericht op 
het bevorderen van lokale productiecapaciteiten van 
geneesmiddelen en vaccins in Afrika en de dialoog 
daarover met de Afrikaanse Unie. Terwijl de spreekster 
vaststelt dat partnerlanden vaak kampen met gebrek aan 
deskundige artsen en expertise om nog maar vaccins 
te bewaren, lijkt het wel dat u delokalisatie in de hand 
wil werken van onze gespecialiseerde Europese en 
Belgische of Vlaamse geneesmiddelenproductie. Een 
van de aanbevelingen van de COVID-19-commissie om 
minder afhankelijk te worden op het vlak van grondstoffen, 
vaccins, medische goederen en dergelijk meer, is net 
om een eigen productie van vaccins en geneesmiddelen 
in België te hebben en/of te houden. Gelukkig is er in 
Vlaanderen nog voldoende expertise via de aanwezigheid 
van farmareuzen zoals Pfizer en Johnson & Johnson. 
Het moet toch de bedoeling zijn van deze regering om 
deze sector hier te houden en te verankeren?

Wat de SRHR betreft in het buitenland, kan anticoncep-
tie een middel zijn in een betere gezondheidszorg, maar 
zet de minister tegelijk de lijn van de vorige Vivaldiregering 
verder met de promotie van abortus wereldwijd. Laat 
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en promouvant l’avortement à l’échelle mondiale. Il est 
préférable de laisser les pays trancher eux-mêmes sur 
ces questions éthiques, qui relèvent entièrement de leur 
souveraineté nationale.

En ce qui concerne la sécurité des Belges à l’étran-
ger, le ministre s’engage à soutenir nos compatriotes, 
notamment en leur fournissant des informations claires 
et facilement accessibles, ainsi qu’une aide consulaire 
d’urgence individualisée. L’intervenante souhaite connaître 
le montant du budget qui sera alloué à cette initiative.

Pour offrir un service optimal aux Belges à l’étranger, 
la maîtrise des langues par le personnel diplomatique et 
par les ambassades belges est évidemment essentielle. 
Cependant, il est régulièrement signalé que le personnel 
diplomatique à l’étranger parle souvent uniquement le 
français, et rarement le néerlandais. Comment le ministre 
s’assurera-t-il à l’avenir que ce personnel maîtrise les 
deux langues nationales?

En 2025, la numérisation des services consulaires 
devra être pleinement réalisée, mais il faut aussi veiller 
à ce que les citoyens puissent bénéficier d’une assis-
tance par téléphone ou en personne. Le ministre se 
concentrera-t-il également sur cet aspect?

En situation de crise, la Belgique est systématique-
ment à la traîne, tandis que nos pays voisins sont plus 
rapides pour évacuer leurs ressortissants. Comment 
éviter ces lenteurs à l’avenir? Le ministre a-t-il un plan 
d’action à ce sujet? Qu’en est-il de la communication de 
crise? Compte tenu des récentes bévues et du chaos 
administratif au sein des ambassades et des consulats 
lors de l’évacuation d’Afghanistan, comment le ministre 
entend-il résoudre ces problèmes?

L’exposé d’orientation politique (DOC 56 0767/006, 
p. 14) indique que nos citoyens doivent être davantage 
“responsabilisés”. Comment le ministre envisage-t-il de 
concrétiser cette responsabilisation? Qu’adviendra-t-il 
si les citoyens ignorent ces recommandations? Quelles 
seront les conséquences s’ils ne tiennent pas compte 
d’un avis de voyage négatif et se retrouvent en situation 
d’urgence? Seront-ils traités de la même manière que 
ceux qui, par exemple, partent en suivant un avis de 
voyage positif, mais se retrouvent ensuite en difficulté 
si une crise éclate?

Le groupe de l’intervenante est également favorable 
à des relations bilatérales fortes avec le Royaume-Uni, 
mais doivent-elles nécessairement s’inscrire dans le cadre 
de l’UE? La Belgique peut parfaitement entretenir des 
relations bilatérales avec le Royaume-Uni sans avoir à les 
aligner sur les relations entre l’UE et le Royaume-Uni. Il 
s’agit là d’un nouvel exemple de l’abandon total de notre 

landen zelf beslissen over zulke ethische kwesties die 
volledig tot hun nationale soevereiniteit behoren.

Met betrekking tot de veiligheid van de Belgen in het 
buitenland zal de minister onze landgenoten bijstaan 
onder meer met vlotte beschikbare, duidelijke informa-
tie en individuele consulaire noodbijstand. Graag had 
de spreekster vernomen welk budget daarvoor wordt 
uitgetrokken?

In het kader van een optimale dienstverlening aan 
Belgen in het buitenland is de talenkennis van het 
Belgische ambassade- en diplomatiek personeel uiter-
aard van bijzonder belang. Het is echter een immer 
terugkerende klacht dat het diplomatiek personeel in 
het buitenland vaak enkel de taal van Molière hanteert, 
nooit andersom. Hoe gaat er in de toekomst op toegezien 
worden dat dit personeel beide landstalen machtig is?

Anno 2025 moet verder de digitalisering van de con-
sulaire diensten op punt gezet worden, maar het moet 
een en-enverhaal zijn, waarbij mensen ook telefonisch 
of via fysieke afspraak geholpen worden. Zal de minister 
hier ook op inzetten?

In crisissituaties blijft België steeds achterophinken 
en zijn onze buurlanden eerder met het evacueren van 
hun landgenoten. Hoe zal dit in de toekomst vermeden 
worden? Heeft de minister hiervoor een plan van aan-
pak? Hoe staat het met de crisiscommunicatie? Als 
we kijken naar recente blunders en het administratieve 
kluwen op ambassade en consulaten tijdens evacuatie 
uit Afghanistan. Hoe wil men dit verhelpen?

Onze burgers moeten meer “geresponsabiliseerd 
worden” luidt het verder in de beleidsverklaring 
(DOC 56 0767/006, blz. 14). Op welke manier wil de 
minister deze responsabilisering concretiseren? Wat 
indien burgers niet luisteren? Wat zijn de gevolgen als 
burgers negatief reisadvies negeren en in een noodsituatie 
terechtkomen? Worden zij op dezelfde manier behandeld 
als burgers die bijvoorbeeld bij positief reisadvies ver-
trokken jaren eerder en daarna in een probleemsituatie 
terechtkomen bij het uitbreken van een crisis?

Haar fractie is tevens voorstander van sterke bilaterale 
relaties met het Verenigd Koninkrijk maar moet dat zo 
nodig binnen EU-kader? België kan perfect bilaterale 
relaties nastreven met het Verenigd Koninkrijk zonder 
dat af te stemmen op de betrekkingen tussen de EU 
en het Verenigd Koninkrijk. Dit is weer een voorbeeld 
van de complete overgave van ons buitenlandbeleid 
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politique étrangère aux organisations internationales, 
comme les institutions de l’UE. Les Affaires étrangères 
relèvent, jusqu’à nouvel ordre, des compétences natio-
nales, et pourtant ce gouvernement suit docilement les 
directives de l’UE.

Le ministre évoque dans son exposé d’orientation 
politique la “montée des partis extrémistes” au sein de 
l’UE (DOC 56 0767/006, p. 22). Il qualifie ce phénomène 
de menace pour la sécurité, affirmant que ces partis 
extrémistes poursuivent des objectifs politiques par la 
violence. Le ministre connaît-il de tels partis au sein de 
l’UE? Peut-il en nommer quelques-uns, étant donné que 
la menace semble, selon lui, si importante? Ou parle-t-il 
simplement des partis nationalistes de droite qui défient 
les partis du système en échec et qui remportent suc-
cessivement les élections de manière démocratique?

Le ministre écrit également dans son exposé d’orienta-
tion politique que l’UE est le principal levier pour exercer 
une influence diplomatique. Mais de quelle influence 
parle-t-il exactement? La crise en Ukraine a révélé que 
le véritable centre de gravité géopolitique se situait en 
dehors de l’UE. En effet, si l’UE avait donné plus de 
pouvoir aux États membres sur la scène mondiale, les 
négociations de paix concernant une guerre sur notre 
propre continent se dérouleraient sous notre direction, 
et non en dehors de notre contrôle.

Concernant l’adhésion de l’Ukraine à l’UE, le ministre 
indique dans l’exposé d’orientation politique qu’aucune 
voie rapide n’est prévue. Or, cela va évidemment à 
l’encontre de la position de l’UE, telle qu’exprimée plus 
tôt par la présidente de la Commission européenne, 
Ursula von der Leyen, qui souhaite une adhésion 
d’ici 2030. Le ministre peut-il clarifier ce point? Quelle 
est au juste la position de la Belgique à ce sujet?

Ce gouvernement soutient le processus d’élargisse-
ment de l’UE vers les Balkans occidentaux. Pourtant, 
plusieurs pays de cette région sont encore loin de satis-
faire aux critères de Copenhague. L’intégration de la 
Bosnie-Herzégovine et de l’Albanie, deux pays musul-
mans, pourrait constituer un cheval de Troie favorisant 
l’infiltration et la radicalisation. En Bosnie-Herzégovine, il 
existerait déjà des zones entières où la charia primerait 
sur les lois laïques et démocratiques. Est-ce vraiment 
ce que nous voulons au sein de l’Union européenne?

En ce qui concerne la Turquie, l’intervenante avait déjà 
échangé avec le ministre lors des débats sur la déclara-
tion gouvernementale. Elle avait alors été abasourdie, 
mais ce que contient aujourd’hui l’exposé d’orientation 
politique du ministre, notamment la prudence avec 
laquelle la Turquie y est évoquée, dépasse l’entendement. 

aan internationale organisaties als de EU-instellingen. 
Buitenlandse Zaken zijn tot nader order een nationale 
bevoegdheid en toch loopt deze regering braaf aan het 
handje van de EU.

Vervolgens heeft de minister het in zijn beleidsverkla-
ring over de “toename van extremistische partijen in de 
EU” (DOC 56 0767/006, blz. 22). De minister benoemt dit 
als een veiligheidsdreiging waarbij deze extremistische 
partijen met geweld politieke doelstellingen nastreven. 
Kent de minister dergelijke partijen binnen de EU? Kan 
de minister er zo een aantal opnoemen, aangezien de 
dreiging volgens de minister zo groot is? Of heeft de 
minister het gewoon over rechts-nationalistische par-
tijen die de gefaalde systeempartijen uitdagen en op 
democratische wijze verkiezing na verkiezing winnen?

De minister schrijft eveneens in zijn beleidsverklaring 
dat de EU de voornaamste hefboom is om diplomatieke 
invloed uit te oefenen. Over welke invloed heeft de mi-
nister hat dan wel? Uit de Oekraïnecrisis is gebleken 
dat al het geopolitiek gewicht zich buiten EU bevindt. 
De EU heeft de lidstaten helemaal geen macht gegeven 
op het wereldtoneel, anders zouden de vredesonder-
handelingen over een oorlog op ons eigen continent en 
niet over onze hoofden plaatsvinden.

Wat de toetreding van Oekraïne tot de EU betreft, 
haalt de minister in zijn beleidsverklaring aan dat hier-
voor geen fast track-procedure voorzien wordt. Maar dat 
druist uiteraard in tegen het standpunt van de EU, zoals 
eerder geformuleerd door de EU-commissievoorzitster, 
met name mevrouw Ursula von der Leyen, die wil dat 
Oekraïne tegen 2030 lid wordt van de EU. Kan de mi-
nister hieromtrent duidelijkheid verschaffen? Wat is nu 
eigenlijk het Belgische standpunt ter zake?

Deze regering ondersteunt het uitbreidingsproces 
van de EU richting de Westelijke Balkan. Deze re-
gio betreft echter landen die lang niet voldoen aan 
de Kopenhagencriteria. Met Bosnië-Herzegovina en 
Albanië halen we zelfs twee moslimlanden binnen. Dit 
is een paard van Troje voor infiltratie en radicalisering. 
In Bosnië-Herzegovina bestaan er zelfs al hele shari-
azones waar de seculiere, democratische wetten niet 
meer van toepassing zijn. Willen we dit echt in de EU?

Wat Turkije betreft, heeft de spreekster hierover reeds 
van gedachten gewisseld met de minister tijdens de 
debatten betreffende de regeringsverklaring. Ze ver-
slikte zich toen al in haar koffie maar wat thans in de 
beleidsverklaring van de minister staat, met name de 
voorzichtigheid waarmee er over Turkije wordt gesproken, 
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Quelle est à présent la position du gouvernement sur 
les négociations d’adhésion avec un pays critiqué pour 
sa politique en matière de droits humains, qui occupe 
toujours une partie de Chypre, un État membre de l’UE, 
et qui n’est tout simplement pas situé en Europe? Dans 
son exposé d’orientation politique, le ministre explique 
que la Turquie reste un partenaire stratégique avec lequel 
il souhaite renforcer la coopération (DOC 56 0767/006, 
p. 40 et 41). Comment la N-VA a-t-elle pu approuver un tel 
passage? N’est-ce pas elle qui, à l’époque, avait déposé 
une recommandation à l’issue de l’exposé d’orientation 
politique de la ministre Sophie Wilmès, en vue d’écar-
ter définitivement la Turquie de l’UE? La membre juge 
incompréhensible que la Turquie soit aujourd’hui perçue 
comme un partenaire important, en bonne voie pour 
devenir membre de cette même Union européenne. Elle 
y voit une humiliation pour toutes les victimes de la poli-
tique dictatoriale et impérialiste du président turc Recip 
Tayip Erdogan, dans son propre pays et bien au-delà, 
notamment pour les plus de 100.000 Arméniens victimes 
du nettoyage ethnique perpétré par l’Azerbaïdjan, avec 
la complicité du grand frère turc.

La membre s’irrite de surcroît que même le choix 
des mots soit dicté par les désirs du président turc. 
La nouvelle appellation “Türkiye” a été adoptée par la 
Turquie elle-même en 2021 pour se distinguer du terme 
anglais “turkey”, qui signifie “dinde”. Faut-il maintenant 
que nous nous adaptions à cette appellation en néer-
landais ou en français, uniquement pour flatter l’ego 
fragile d’Erdogan? Est-ce là la politique étrangère du 
gouvernement De Wever?

L’intervenante estime que la naïveté de cet exposé 
d’orientation politique atteint le comble du cynisme 
lorsque la situation actuelle en Syrie est qualifiée de 
“transition historique” (DOC 56 0767/006, p. 37). “Nous 
encouragerons la Syrie à saisir l’opportunité historique 
de la chute du régime de Bashar el-Assad pour mener 
à bien une transition politique pacifique et démocra-
tique, inclusive et respectueuse des droits humains.” 
(DOC 56 0767/006, p. 38). Dans l’intervalle, le régime 
islamiste a montré son vrai visage. Les terroristes restent 
des terroristes, même lorsqu’ils portent un costume. 
Ils ont massacré des milliers d’Alaouites, de Druzes 
et de chrétiens dans l’Ouest de la Syrie, simplement 
parce que ceux-ci sont opposés au nouveau régime. 
Cela s’apparente-t-il au paradis démocratique que les 
partis du système espéraient? Pour l’intervenante, cela 
ressemble plutôt à une répétition de l’histoire afghane.

Lors d’une conférence des donateurs, l’UE a déblo-
qué 2,5 milliards d’euros d’aide humanitaire pour la 
Syrie. Par ailleurs, le cabinet du ministre a confirmé 
que la Belgique contribuerait à ce montant à hauteur 
de 18 millions d’euros. Que financera la Belgique dans ce 

tart alle verbeelding. Wat is nu het standpunt van deze 
regering inzake de toetredingsonderhandelingen met 
een land dat we niet meteen kunnen prijzen voor zijn 
mensenrechtenbeleid, een land dat nog steeds een deel 
van de EU-lidstaat Cyprus bezet en dat simpelweg geen 
Europees land is? In zijn beleidsverklaring klinkt het als 
volgt: “Turkije blijft een strategische partner waarmee 
men samenwerking wil verdiepen” (DOC 56 0767/006, 
blz. 40 en 41). Hoe heeft N-VA deze passage kunnen 
goedkeuren? Waren zij het niet die destijds een aan-
beveling indienden op de beleidsverklaring van de 
toenmalige minister van Buitenlandse zaken, met name 
mevrouw Sophie Wilmès, om Turkije definitief uit de EU 
te weren? Het lid vindt het onbegrijpelijk dat het een 
belangrijke partner zou zijn geworden, goed op weg 
om lid te worden van diezelfde EU. Voor haar is het 
een kaakslag voor alle slachtoffers van het dictatoriaal 
en imperialistisch beleid van de Turkse president Recip 
Tayip Erdogan in eigen land en ver daarbuiten. Niet in 
de laatste plaats aan de meer dan 100.000 Armeniërs 
die etnisch gezuiverd zijn door Azerbeidzjan, met hulp 
van grote broer Turkije.

Het lid vindt het ook ergerlijk dat men zelfs in het taal-
gebruik de wensen van de Turkse president inwilligt. De 
nieuwe benaming “Turkiÿe” is namelijk sinds 2021 door 
Turkije zelf gelanceerd om van de Engelstalige benaming 
“Turkey” – kalkoen – af te zijn. Moeten wij ons in het 
Nederlands of Frans nu ook al aanpassen? Om Erdogans 
fragiele ego te strelen? Is dit het buitenlandbeleid van 
de regering De Wever?

De naïviteit van deze beleidsverklaring bereikt volgens 
de spreekster een cynisch hoogtepunt wanneer men over 
de huidige situatie in Syrië spreekt waar men het heeft 
over een “historische transitie” (DOC 56 0767/006, blz. 37). 
“Wij zullen Syrië aanmoedigen om de historische kans 
van de val van het regime van Bashar al-Assad aan te 
grijpen om een vreedzame en democratische politieke 
transitie te bewerkstelligen, inclusief en met respect voor 
de mensenrechten.” (DOC 56 0767/006, blz. 38). Het 
islamitische regime heeft ondertussen zijn ware gelaat 
getoond. Terroristen in maatpak blijven terroristen. Ze 
hebben in het westen van Syrië duizenden Alawieten, 
Druzen en christenen afgeslacht, gewoon omdat het 
tegenstanders zijn van het nieuwe regime. Klinkt dit als 
het democratische paradijs waar de systeempartijen 
op hoopten? Het lijkt voor de spreekster meer op een 
herhaling van de Afghaanse geschiedenis.

De EU heeft 2,5 miljard euro aan humanitaire steun 
vrijgemaakt voor Syrië op een donorconferentie. En 
het kabinet van de minister heeft bevestigd dat daar-
van 18 miljoen euro uit België zal komen. Wat gaat België 
daar financieren? De wederopbouw van Syrië vereist 
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pays? La reconstruction de la Syrie passe par le capital 
humain. C’est pourquoi, au lieu d’envoyer de l’argent, il 
serait plus judicieux d’encourager et de faciliter le retour 
des Syriens qui séjournent sur notre territoire, depuis 
lequel ils acclament le nouveau régime, vers leur pays 
d’origine et, en sens inverse, d’empêcher à tout le moins 
les nombreux terroristes djihadistes qui sont encore en 
Syrie et qui représentent un grave danger sécuritaire 
de venir par quelque voie que ce soit dans notre pays.

En ce qui concerne le soutien à l’UNRWA, le ministre 
connaît le point de vue du groupe Vlaams Belang. Celui-
ci estime toujours qu’il s’agit d’une organisation qui 
est compromise en raison de l’implication de 9 de ses 
collaborateurs dans l’attaque perpétrée par le Hamas 
le 7 octobre 2023. Le groupe Vlaams Belang n’a plus 
aucune confiance en cette organisation et souhaite que 
la Belgique lui retire durablement son soutien.

S’agissant des défis géopolitiques dans la région des 
Grands Lacs, l’intervenante constate que le dialogue 
bilatéral constructif que le ministre souhaite relancer avec 
le Rwanda est déjà un point dépassé de son exposé 
d’orientation politique, puisque le Rwanda a rompu les 
contacts diplomatiques avec la Belgique lundi dernier. 
Auparavant, le Rwanda avait également déjà rompu lui-
même la coopération au développement avec la Belgique. 
Il va de soi que cela facilite la tâche du ministre, qui pourra 
ainsi supprimer le Rwanda de la liste des partenaires 
de l’aide belge au développement et contribuer à l’effort 
visant à suspendre également le mémorandum sur les 
matières premières entre l’UE et le Rwanda. Le ministre 
agira-t-il en ce sens? En ce qui concerne la sécurité 
des diplomates belges, l’intervenante se demande si 
l’ensemble des membres du personnel diplomatique 
concernés ont pu entre-temps rejoindre la Belgique en 
toute sécurité, sachant qu’ils devaient quitter le Rwanda 
dans les 48 heures.

S’agissant du Caucase du Sud, le ministre indique 
dans son exposé d’orientation politique qu’il souhaite 
prêter attention à cette région, mais cela n’est certaine-
ment pas suffisant en ce qui concerne les Arméniens 
de la République d’Artsakh, qui ont besoin de bien 
davantage. L’UE et la Belgique les ont abandonnés 
à leur sort. L’Occident a fait – et fait du reste encore 
– primer le gaz azerbaïdjanais sur les vies humaines. 
C’est pourquoi le groupe de l’intervenante dépose une 
proposition de recommandation appelant à œuvrer à 
la suspension de l’accord gazier entre l’Azerbaïdjan et 
l’UE. L’intervenante est convaincue que le ministre sou-
tiendra à tout le moins cette recommandation formulée 
par son groupe, car une large majorité de membres 
du Parlement européen, parmi lesquels d’anciens col-
lègues connus de tous au sein de cette assemblée, 

menselijk kapitaal en dus in plaats van geld te sturen, is 
het beter de terugkeer van de hier verblijvende Syriërs, 
die van hieruit het nieuwe regime toejuichen, naar hun 
thuisland aan te moedigen en te vergemakkelijken en in 
elk geval in de omgekeerde richting te verhinderen dat 
de vele jihadterroristen die zich nog in Syrië bevinden en 
die een ernstige bedreiging voor de veiligheid vormen, 
via welke weg dan ook naar ons land te komen.

Wat de steun aan UNRWA betreft, kent de minister 
de mening van de Vlaams Belangfractie. Voor deze 
fractie blijft dit een gecompromitteerde organisatie na 
betrokkenheid van 9 medewerkers bij de Hamas-aanslag 
van 7 oktober 2023. De Vlaams Belangfractie heeft geen 
enkel vertrouwen meer in deze organisatie en wil dat 
België zijn steun hieraan blijvend intrekt.

Met betrekking tot de geopolitieke uitdagingen in 
het Grote Merengebied stelt de spreekster vast dat 
de constructieve bilaterale dialoog die de minister met 
Rwanda wil herstarten, al een achterhaalde passage 
is uit zijn beleidsverklaring, aangezien Rwanda afge-
lopen maandag de diplomatieke contacten met België 
verbroken heeft. Eerder verbrak Rwanda zelf ook al de 
Ontwikkelingssamenwerking met België. Dat maakt het 
eenvoudig voor de minister natuurlijk. De minister kan 
zo Rwanda schrappen als partner van de Belgische 
ontwikkelingshulp en mee aan de kar trekken om ook 
het memorandum over grondstoffen tussen de EU en 
Rwanda op te schorten. Zal de minister dit doen? Met 
betrekking tot de veiligheid van de Belgische diplomaten, 
vraagt de spreekster zich af of al het betrokken diploma-
tiek personeel intussen veilig in België is aangezien zij 
Rwanda binnen de 48 uur moesten verlaten.

Betreffende het gebied van de Zuid-Kaukasus geeft 
de minister in zijn beleidsverklaring aan dat hij aandacht 
wil hebben voor deze regio, maar aan aandacht hebben 
de Armeniërs van Artsakh bitter weinig. De EU en België 
hebben hen in de steek gelaten. Het Westen koos en 
kiest trouwens Azerbeidzjaans gas boven mensenlevens. 
Wij dienen dan ook een aanbeveling in om aan de kar 
te trekken om de gasdeal tussen Azerbeidzjan met de 
EU op te schorten. De spreekster is ervan overtuigd 
dat de minister toch minstens deze aanbeveling van 
haar fractie zal steunen, aangezien ook in het Europees 
parlement door een ruime meerderheid en door oud-
collega’s zoals de heer Wouter Beke, mevrouw Kathleen 
Van Brempt, mevrouw Sophie Wilmès, de heer Bruno 
Tobback, de heer Olivier Chastel, allemaal mensen die 
we nog kennen van in dit huis, werd opgeroepen om 
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comme M. Wouter Beke, Mme Kathleen Van Brempt, 
Mme Sophie Wilmès, M. Bruno Tobback et M. Olivier 
Chastel, ont appelé à suspendre le protocole d’accord 
de 2022 sur l’énergie conclu entre l’UE et l’Azerbaïdjan.

Le groupe de l’intervenante dépose également une 
proposition de recommandation appelant à mettre immé-
diatement fin à toute aide publique au développement 
en faveur de l’Azerbaïdjan et à réorienter ces moyens 
vers l’Arménie. Il ressort en effet de la réponse à une 
question écrite de l’intervenante que la Belgique a fait don 
de 649.000 euros à l’Azerbaïdjan en 2023 et de seule-
ment 129.000 euros à l’Arménie. C’est réellement honteux 
après les événements auxquels nous avons assisté au 
Haut-Karabakh. Il est en outre permis de se demander 
dans quoi la Belgique a investi ces 649.000 euros et 
quelles sont les personnes qui en ont bénéficié.

Le ministre constatera que l’une des recommandations 
du groupe de l’intervenante appelle le gouvernement à 
jouer un rôle moteur en ce qui concerne la reconnais-
sance et la revendication historique de l’Arménie sur le 
Haut-Karabakh, à garantir le retour en toute sécurité des 
Arméniens de souche dans la région, à insister pour que 
les prisonniers politiques soient libérés et à veiller à ce 
que le patrimoine culturel chrétien soit protégé.

L’intervenante aborde ensuite la question de l’Iran. Elle 
indique que l’exposé d’orientation politique du ministre 
présente de nouveau un parfait exemple de naïveté 
s’agissant de ce pays. Le ministre “fait le vœu qu’un 
dialogue reste possible avec la République islamique 
d’Iran” (DOC 56 0767/006, p. 40). L’Iran retient nos 
compatriotes en otage et détient encore actuellement 
M. Ahmadreza Djalali, un professeur irano-suédois, en 
captivité dans des conditions inhumaines, comme mon-
naie d’échange dans une épreuve de force cynique en vue 
de libérer des terroristes iraniens. L’Iran agit de la sorte 
pour pouvoir continuer à commettre des attentats sur le 
sol européen en toute impunité. Dans ce contexte, ce 
gouvernement dirigé par la N-VA espère-t-il un dialogue 
avec l’Iran? Que reste-t-il des nombreuses déclarations 
enflammées faites par M. Peter De Roover et consorts 
lors de la prise d’otage d’Olivier Vandecasteele et de 
l’échange de prisonniers avec Assadi? Le ministre 
devrait – s’il en avait le courage et s’il avait sincèrement 
l’intention de lutter contre la “diplomatie des otages” 
pratiquée par l’Iran – fermer sur-le-champ l’ambassade 
d’Iran à Bruxelles. Rien n’est mentionné à ce sujet dans 
l’exposé d’orientation politique, bien au contraire. Cette 
ambassade est utilisée par Téhéran comme une plaque 
tournante du terrorisme, car c’est de là que le terroriste 
Assadi a opéré à l’époque pour commettre des attentats 
contre des membres de l’opposition iranienne près de 
Paris. L’Iran est un État terroriste et on ne traite pas 
avec les terroristes.

het memorandum van overeenstemming inzake energie 
van 2022 tussen de EU en Azerbeidzjan op te schorten.

Haar fractie dient tevens een aanbeveling in om per 
direct alle officiële ontwikkelingshulp aan Azerbeidzjan te 
stoppen en deze middelen voor Armenië te heroriënteren. 
Uit een schriftelijke vraag die de spreekster eerder stelde, 
bleek namelijk dat België 649.000 euro aan Azerbeidzjan 
doneerden in 2023 en slechts 129.000 euro aan Armenië. 
Dat is werkelijk beschamend na wat we gezien hebben 
in Nagorno-Karabach. Komt nog de vraag in wat België 
die 649.000 euro heeft geïnvesteerd en wie ervan heeft 
kunnen genieten.

De minister zal vaststellen dat de aanbevelingen van 
haar fractie de regering onder meer verzoeken om een 
voortrekkersrol op te nemen inzake de erkenning en 
historische claim van Armenië op Nagorno-Karabach, de 
veilige terugkeer van de etnische Armeniërs te waarbor-
gen naar het gebied, aan te dringen opdat de politieke 
gevangenen worden vrijgelaten en ervoor te zorgen dat 
het cultureel christelijk erfgoed wordt beschermd.

Vervolgens haakt de spreekster in op Iran stelt zij in 
de beleidsverklaring van de minister opnieuw een knap 
staaltje naïviteit wanneer het over Iran gaat. De minister 
“hoopt dat een dialoog met de Islamitische Republiek 
Iran mogelijk blijft” (DOC 56 0767/006, blz. 40). Iran 
gijzelt onze landgenoten en houdt momenteel nog de 
Iraans-Zweedse professor Ahmadreza Djalali in onmen-
selijke omstandigheden vast als pasmunt in een cynisch 
machtsspel om Iraanse terroristen vrij te laten. Zij doen 
dat om hier ongestoord aanslagen op Europese bodem 
te blijven plegen. En deze regering, onder leiding van 
N-VA, hoopt op een dialoog met Iran? Waar zijn al die 
felle uitlatingen gebleven van de heer Peter De Roover 
en co tijdens de gijzeling van Olivier Vandecasteele en 
de gevangenenruil met Assadi? Wat de minister zou 
moeten doen, als de minister het lef had en als het de 
minister menens was om de Iraanse gijzeldiplomatie 
te bestrijden, is het per direct sluiten van de Iraanse 
ambassade in Brussel. Daarover geen woord in de 
beleidsverklaring, integendeel. Die ambassade gebruikt 
Teheran als terreurhub, want van daaruit opereerde 
hun terrorist Assadi destijds om aanslagen te plegen 
nabij Parijs tegen Iraanse oppositieleden. Iran is een 
terreurstaat en met terroristen doet men geen zaken.
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En ce qui concerne la Chine, l’intervenante reconnaît 
également l’héritage de la Vivaldi dans cet exposé d’orien-
tation politique, car le ministre reste attaché aux mêmes 
notions d’approche de l’UE, de partenaire stratégique, de 
concurrent économique et de rival systémique. Quand 
cessera-t-on réellement une fois pour toutes d’être naïfs 
vis-à-vis de Pékin? La Chine n’est pas intéressée par 
un partenariat, mais par la colonisation économique de 
l’Europe et elle nourrit des ambitions d’invasion militaire 
à Taïwan. Il est temps d’ouvrir les yeux.

Cette volonté de réduire les dépendances stratégiques 
laisse en outre un goût amer, car la Chine continue tout 
simplement à exercer une prédation sur les secteurs 
stratégiques en Belgique et en Europe. Il suffit de son-
ger aux concessions dans les terminaux portuaires de 
Zeebrugge et au tapis rouge que Mme Annick De Ridder, 
échevine N-VA à Anvers, a déroulé à COSCO, un armateur 
chinois. Le groupe de l’intervenante estime que l’auto-
nomie stratégique prônée dans l’exposé d’orientation 
politique restera essentiellement une intention affichée 
pour la forme.

L’intervenante considère que l’attention accordée aux 
“enlèvements parentaux” fait encore défaut dans l’exposé 
d’orientation politique à l’examen. Chaque année, des 
dizaines de mères ou de pères enlèvent malheureusement 
leur(s) enfant(s) pour les emmener à l’étranger, géné-
ralement dans le pays d’origine du parent en question. 
L’intervenante peut-elle espérer que le ministre suivra 
de près cette question conjointement avec sa collègue 
de la Justice, a fortiori en raison du nombre de dossiers 
complexes et non résolus en la matière? Et qu’en est-il 
des accords de coopération conclus avec ces pays et du 
non-respect de ces accords? Ce non-respect doit avoir 
des implications pour ces pays. De telles implications 
seront-elles prévues?

Lors de la discussion de l’exposé d’orientation politique 
relatif aux personnes handicapées de M. Rob Beenders, 
ministre de la Protection des consommateurs, de la Lutte 
contre la Fraude sociale, des Personnes handicapées 
et de l’Égalité des chance, l’intervenante a fait observer 
qu’aucune mesure inclusive en faveur de l’emploi des 
personnes handicapées ne figure dans la politique du 
ministre des Affaires étrangères. Étant donné que les 
pouvoirs publics n’atteignent pas leurs propres quotas 
de 3 % en matière d’emploi des personnes handicapées, 
il aurait été opportun que son département satisfasse 
à cet objectif. Qu’en est-il de l’intention d’employer 
davantage de personnes handicapées au SPF Affaires 
étrangères?

Enfin, l’intervenante évoque les dossiers délibéré-
ment “oubliés” ou manquants. Son groupe demande 

Ook met betrekking tot China herkent de spreekster 
de vivaldi-erfenis in deze beleidsverklaring aangezien de 
minister blijft steken in hetzelfde riedeltje: EU-benadering, 
strategische partner, economische concurrent en systemi-
sche rivaal. Wanneer gaat men eigenlijk eens afstappen 
van de naïviteit rond Peking? China is niet geïnteresseerd 
in partnerschap, maar in economische kolonisatie van 
Europa en aast op een militaire invasie van Taiwan. Het 
wordt tijd dat men de ogen opendoet.

Dat streven naar het afbouwen van strategische af-
hankelijkheden voelt ook zeer wrang, aangezien China 
gewoon verder aast op strategische sectoren in België en 
Europa. Denk aan de concessies op de haventerminals 
van Zeebrugge en de rode loper die N-VA-schepen in 
Antwerpen, met name mevrouw Annick De Ridder, uitrolt 
voor het Chinese shippingbedrijf COSCO. Die strategische 
autonomie die men in de beleidsverklaring bepleit, zal 
volgens haar fractie vooral lippendienst blijven.

Wat de spreekster nog mist in deze beleidsverkla-
ring, is aandacht voor “parentale ontvoering”. Elk jaar 
ontvoeren helaas tientallen mama’s of papa’s hun kind 
of kinderen naar het buitenland, doorgaans naar het 
land van herkomst van een ouder in kwestie. Mag de 
spreekster hopen dat de minister, zeker gezien het aantal 
moeilijke en onopgeloste dossiers, dit samen met zijn 
collega, met name de minister van Justitie, van nabij zal 
opvolgen? En hoe zit het met samenwerkingsverbanden 
met die landen en het niet naleven van akkoorden? Als 
landen dit niet uitvoeren moeten er gevolgen aan zijn. 
Zal men hieraan consequenties verbinden?

Tijdens de bespreking van de beleidsverklaring van 
de minister van Consumentenbescherming, Sociale 
Fraudebestrijding, Personen met een handicap en 
Gelijke Kansen, met name de heer Rob Beenders, over 
personen met een handicap (DOC 56 0767/035) haalde 
de spreekster de minister als voorbeeld aan waarvan er 
in zijn beleid geen spoor terug te vinden is van inclusieve 
maatregelen voor de tewerkstelling van personen met 
een handicap. Gezien de overheid haar eigen quotum 
van 3 % -wat de tewerkstelling van personen met een 
handicap betreft- niet haalt, zou het mooi meegenomen 
zijn indien zijn departement daar wel aan voldoet. Hoe 
staat het met het voornemen om meer mensen tewerk 
te stellen met een handicap bij de FOD Buitenlandse 
Zaken?

Tot slot haalt de spreekster de bewust “vergeten” of 
ontbrekende dossiers aan. Telkens weer vraagt haar 
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inlassablement de prêter attention aux dossiers oubliés 
relatifs aux droits humains. Le gouvernement actuel 
ne leur accorde pas, lui non plus, la moindre attention. 
L’intervenante demande pour quelle raison les persécu-
tions que subissent les chrétiens dans le monde entier 
et dont le nombre et la gravité augmentent sont passées 
sous silence. La liberté religieuse est pourtant un droit 
humain. Cela ne compte-t-il pas pour le gouvernement 
actuel?

Pourquoi n’évoque-t-on pas les Ouïghours, qui sont 
emprisonnés en Chine dans des camps de concentration 
où ils sont torturés, endoctrinés et contraints d’effectuer 
des travaux forcés? Pourquoi passe-t-on sous silence 
l’annexion du Tibet par la Chine et la répression à Hong 
Kong? Est-ce trop délicat vis-à-vis de notre partenaire 
“stratégique” à Pékin?

Comme de coutume, la politique anti-Blancs me-
née contre la communauté agricole des Afrikaners en 
Afrique du Sud est passée sous silence. Les attaques 
perpétrées contre les propriétés des fermiers blancs y 
restent un problème majeur et sont encore aggravées 
par de véritables appels au génocide lancés par des 
responsables politiques d’extrême gauche de premier 
plan. Les membres de cette communauté risquent 
d’ailleurs de perdre prochainement leurs terres sans 
aucune compensation.

En ce qui concerne les pays d’Amérique latine, le 
ministre souligne les opportunités de coopération en 
matière de climat, d’environnement, de déforestation, 
de trafic de drogue et de traite des êtres humains. Le 
ministre mentionne également à juste titre deux dic-
tatures, le Venezuela et le Nicaragua, en raison de 
l’influence que la Russie y exerce. Mais pourquoi reste-
t-il pudiquement silencieux au sujet de Cuba? Il s’agit 
d’un régime communiste totalitaire dont les dirigeants 
historiques Che Guevara et Fidel Castro, qui étaient 
aussi des meurtriers de masse, sont toujours véné-
rés par certains partis et groupes dans notre pays. La 
répression à Cuba n’a pas faibli depuis la mort de Fidel 
Castro. Son frère Raúl Castro n’est guère mieux, pas 
plus que le régime actuel dirigé par Miguel Diaz Canel. 
Cela mérite au moins d’être mentionné, au même titre 
que le Venezuela et le Nicaragua. Le ministre estime-t-il 
que ces dossiers oubliés ou mis à l’écart méritent une 
certaine attention et les évoquera-t-il dans le cadre de 
sa diplomatie bilatérale et internationale?

M. Michel De Maegd (MR) souligne que la réalité 
d’hier n’est plus celle d’aujourd’hui, alors que des conflits 
majeurs sont en cours aux quatre coins du monde. Le 
président des États-Unis d’Amérique rebat l’ensemble 
des cartes de la diplomatie internationale. Dans ce 
contexte, il est devenu quasiment impossible de se 

fractie aandacht voor vergeten mensenrechtendossiers, 
die ook deze regering geen druppel inkt waard vindt: 
waarom spreekt men niet over de wereldwijde chris-
tenvervolging die in aantallen en in ernst toenemen? 
Religieuze vrijheid is nochtans een mensenrecht, is dat 
niet van tel voor deze regering?

Waarom spreekt men niet over de Oeigoeren in China, 
die vastzitten in concentratiekampen waar ze gefolterd, 
geïndoctrineerd worden en dwangarbeid moeten ver-
richten? Waarom zwijgt men over het Chinese inpalmen 
van Tibet en de repressie in Hongkong? Ligt dat allemaal 
te gevoelig ten aanzien van onze “strategische” partner 
in Peking?

En zoals altijd: geen woord over de antiblanke politiek 
tegen de Afrikanerboeren in Zuid-Afrika. De erfaanvallen 
tegen blanke boeren blijven daar een groot probleem, 
aangevuurd door regelrechte oproepen tot genocide 
van prominente extreemlinkse politici. Boeren dreigen 
binnenkort trouwens hun land zonder enige compensatie 
kwijt te raken.

Wat de Latijns-Amerikaanse landen betreft, benadrukt 
de minister vooral de kansen tot samenwerking rond 
klimaat, milieu, ontbossing, drugs- en mensenhan-
del. De minister vernoemt echter ook twee dictaturen, 
Venezuela en Nicaragua, omwille van de Russische 
invloeden daar. Terecht. Maar waarom blijft men zedig 
zwijgen over Cuba? Een totalitair communistisch regime, 
waarvan de historische massamoordenaars en leiders 
Che Guevara en Fidel Castro nog altijd door bepaalde 
partijen en groepen in ons land worden aanbeden. De 
repressie in Cuba is niet gaan liggen sinds de dood van 
Fidel Castro. Zijn broer Raúl Castro is niet veel beter, en 
het huidige regime onder Miguel Diaz Canel ook niet. Dit 
verdient op zijn minst een vermelding, naast Venezuela 
en Nicaragua. Vindt de minister deze vergeten of ver 
weggegooide dossiers enige aandacht waard en zal de 
minister deze aankaarten in uw bilaterale en internati-
onale diplomatie?

De heer Michel De Maegd (MR) benadrukt dat de 
realiteit van gisteren niet meer dezelfde is als die van 
vandaag, nu overal ter wereld grote conflicten woeden. 
De president van de Verenigde Staten schudt alle kaar-
ten van de internationale diplomatie dooreen. In die 
context is het vrijwel onmogelijk geworden om zich op 
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baser sur des certitudes et de faire des prédictions. 
Mais cette réalité ne doit pas nous effrayer, elle doit au 
contraire être vue comme une opportunité. La crise du 
COVID-19, le déclenchement de la guerre en Ukraine, 
les crises énergétique et économique ont mis les pays 
occidentaux au pied du mur, face à une réalité qu’ils ne 
peuvent plus nier.

L’Europe a besoin d’autonomie et ne peut plus compter 
uniquement sur les autres. L’heure est à la construction de 
cette autonomie stratégique, qu’elle soit militaire, indus-
trielle ou énergétique. Il y a urgence mais le Conseil euro-
péen extraordinaire du 6 mars 2025 semble indiquer que 
ce message a été entendu. Il faut maintenant joindre le 
geste à la parole et garder ce cap comme priorité.

Comment ordonner les différentes priorités qui se 
dessinent pour constituer une autonomie stratégique eu-
ropéenne? Comment répondre aux défis géopolitiques 
sans sous-estimer les défis économiques et techno-
logiques qui se présentent? Comment ne pas donner 
trop d’importance à des déclarations intempestives, 
démenties quelques jours plus tard?

Comment la Belgique peut-elle travailler avec des 
alliés fiables pour atteindre les objectifs qu’elle s’est fixés 
et pour mettre à l’ordre du jour les thèmes primordiaux 
qu’elle veut voir figurer à l’agenda de la communauté 
internationale? Comment assurer une cohérence entre 
les relations interétatiques et la protection des droits 
humains, qui sont parfois contradictoires et exigent une 
approche subtile et nuancée?

La protection consulaire des ressortissants belges qui 
vivent à l’étranger devient quant à elle de plus en plus 
importante ces dernières années, comme l’illustre le cas 
du travailleur humanitaire belge Olivier Vandecasteele, 
détenu arbitrairement en Iran pendant 15 mois.

Qui aurait pu croire que 40 ans après le lancement, 
par le président russe Gorbatchev, d’une politique 
d’ouverture et de transparence, elle serait totalement 
piétinée par Vladimir Poutine? Qui aurait pu croire, il 
y a quelques années, que le président des États-Unis 
menacerait l’intégrité territoriale du Danemark pour 
tenter d’accaparer le Groenland? Qui aurait pu croire 
que 27 ans après le départ du président Mobutu, la RD 
Congo se chercherait encore un président qui place les 
intérêts du pays au-dessus de ses intérêts personnels ou 
familiaux? Et qui pouvait imaginer que 55 ans après qu’a 
été fixé l’objectif des Nations Unies d’affecter 0,7 % du 
revenu national brut à l’aide publique au développement 

zekerheden te baseren en voorspellingen te doen. Die 
realiteit mag echter niet afschrikken; integendeel, ze kan 
als een kans worden gezien. De COVID-19-crisis, het 
uitbreken van de oorlog in Oekraïne, de energiecrisis 
en de economische crisis hebben de westerse landen 
hard geconfronteerd met een realiteit die ze niet langer 
kunnen ontkennen.

Europa heeft autonomie nodig en mag niet langer 
alleen op anderen vertrouwen. Het is tijd om werk te 
maken van die strategische autonomie, zowel militair 
en industrieel als op het gebied van energie. De situ-
atie is dringend, maar de buitengewone Europese Raad 
van 6 maart 2025 lijkt erop te wijzen dat die boodschap 
werd gehoord. Nu moet de daad bij het woord worden 
gevoegd en moet voorrang worden gegeven aan deze 
koers.

Hoe kunnen de verschillende naar voren komende 
prioriteiten in de creatie van Europese strategische auto-
nomie worden geordend? Hoe kan worden gereageerd 
op geopolitieke uitdagingen zonder de economische en 
technologische uitdagingen te onderschatten? Hoe kan 
worden voorkomen dat er te veel belang wordt gehecht 
aan overhaaste verklaringen, die enkele dagen later 
worden ingetrokken?

Hoe kan België samenwerken met betrouwbare bond-
genoten om zijn doelstellingen te halen en om de be-
langrijkste kwesties op de agenda van de internationale 
gemeenschap te krijgen? Hoe kan worden gezorgd 
voor samenhang tussen de interstatelijke betrekkingen 
en de bescherming van de mensenrechten, die soms 
tegenstrijdig zijn en een subtiele en genuanceerde 
aanpak vergen?

De consulaire bescherming van Belgische onderdanen 
in het buitenland heeft de afgelopen jaren aan belang 
gewonnen, zoals blijkt uit het geval van de Belgische 
humanitaire werker Olivier Vandecasteele, die vijf-
tien maanden lang willekeurig werd vastgehouden in Iran.

Wie had kunnen denken dat het beleid van openheid 
en transparantie van wijlen Michaël Gorbatsjov veer-
tig jaar later volledig met voeten zou worden getreden 
door de huidige Russische president Poetin? Wie had 
enkele jaren geleden kunnen denken dat de president 
van de Verenigde Staten de territoriale integriteit van 
Denemarken zou bedreigen met een poging om Groenland 
te bemachtigen? Wie had kunnen denken dat de DR 
Congo 27 jaar na het vertrek van president Mobutu 
nog steeds op zoek zou zijn naar een president die de 
belangen van het land boven zijn eigen persoonlijke 
of familiale belangen stelt? Wie had kunnen denken 
dat 55 jaar nadat de Verenigde Naties de doelstelling 
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(APD), les mêmes pays tourneraient le dos sans état 
d’âme à cet objectif de développement?

La liste des surprises est longue et leur répétition est 
décourageante. Mais le membre n’y voit qu’une seule 
réponse, basée sur l’unité collective entre Européens, 
un haut degré d’ambition et un respect sans failles des 
valeurs humaines universelles. Ce sont ces trois aspects 
qui ont marqué le travail des ministres et services char-
gés des affaires étrangères ces dernières décennies. Le 
professionnalisme de ces derniers a permis à la Belgique 
d’être écoutée bien au-delà de sa taille réduite sur le 
plan démographique et économique. Des avancées 
notables ont été réalisées dans de nombreux dossiers, 
qui ont façonné la politique étrangère de la Belgique.

Ces efforts ont permis de renforcer la lutte contre Daech 
et le terrorisme islamiste en général. Ils ont contribué 
à soutenir le processus de paix au Proche-Orient et, 
depuis les effroyables événements du 7 octobre 2023, 
à faciliter la libération inconditionnelle des otages. La 
défense des droits humains a été au cœur de l’action 
internationale de la Belgique, tant dans ses relations 
avec les pays tiers qu’au sein d’organisations spéciali-
sées, comme en témoigne sa présence au Conseil des 
droits de l’homme.

Dans chacun de ses accords bilatéraux, la Belgique 
veille à inscrire le respect des droits fondamentaux 
comme principe cardinal et intangible, qu’il s’agisse de 
la lutte contre le racisme, de la promotion des droits des 
femmes ou de la protection des personnes LGBTQIA+.

La diplomatie belge s’est toujours faite le porte-voix 
des valeurs d’égalité et de liberté. Elle renforce nos liens 
avec nos voisins les plus proches, notamment au sein 
du Benelux ou avec la France, en inscrivant notre action 
dans une perspective européenne dynamique, mais aussi 
constructive. Le multilatéralisme est devenu un levier 
d’efficacité et d’influence, permettant à la Belgique de 
peser davantage sur la scène internationale.

Il y a lieu de miser sur une autonomie stratégique euro-
péenne accrue, en particulier dans le domaine de la 
défense. Une Europe plus forte, plus souveraine, plus 
engagée au sein de l’OTAN est une nécessité pour garan-
tir la sécurité des citoyens et assurer l’indépendance de 
la Belgique face aux défis géopolitiques qui s’imposent à 
elle. C’est sur ces bases que peut s’appuyer le ministre 
pour mettre en œuvre l’accord de gouvernement, avec 

vaststelden om 0,7 % van het bbp aan officiële ontwik-
kelingshulp (ODA) te besteden, de landen die dat toen 
hadden beslist, die ontwikkelingsdoelstelling gevoelloos 
de rug zouden toekeren?

De lijst met verrassingen is lang en het feit dat er 
maar geen einde aan komt is ontmoedigend. Het lid ziet 
echter slechts één oplossing, gebaseerd op collectieve 
eenheid onder Europeanen, op een hoge mate van am-
bitie en op een niet-aflatend respect voor de universele 
menselijke waarden. Die drie aspecten hebben het werk 
van de ministers en diensten bevoegd voor buitenlandse 
zaken de afgelopen decennia gekenmerkt. Hun profes-
sionalisme heeft ervoor gezorgd dat de stem van België 
wordt gehoord in een mate die niet in verhouding staat 
tot de beperkte demografische en economische omvang 
van ons land. Er werd aanzienlijke vooruitgang geboekt 
in tal van dossiers die het buitenlands beleid van België 
hebben vormgegeven.

Die inspanningen hebben de strijd tegen IS en het 
islamitisch terrorisme in het algemeen versterkt. Ze 
hebben bijgedragen aan de ondersteuning van het 
vredesproces in het Midden-Oosten en, sinds de af-
schuwelijke gebeurtenissen van 7 oktober 2023, aan de 
onvoorwaardelijke vrijlating van gijzelaars. De verdediging 
van de mensenrechten staat centraal in het internatio-
nale optreden van België, zowel in de betrekkingen met 
derde landen als binnen gespecialiseerde organisaties, 
zoals is gebleken uit de Belgische aanwezigheid in de 
Mensenrechtenraad.

In elk van zijn bilaterale akkoorden zorgt België er-
voor dat het respect voor de grondrechten geldt als het 
voornaamste onaantastbaar beginsel, of het nu gaat 
om de strijd tegen racisme, de bevordering van de vrou-
wenrechten of de bescherming van lgbtqia+-personen.

De Belgische diplomatie is altijd de stem geweest 
van de waarden van gelijkheid en vrijheid. Ze haalt de 
banden aan met de naaste buren, meer bepaald bin-
nen de Benelux of met Frankrijk, door het Belgische 
optreden in een dynamisch maar tevens constructief 
Europees perspectief te plaatsen. Het multilateralisme 
is een hefboom geworden voor efficiëntie en invloed, 
waardoor België meer gewicht in de schaal kan leggen 
op het internationale toneel.

Er moet worden ingezet op meer Europese strategische 
autonomie, met name op het gebied van defensie. Een 
sterker, meer soeverein Europa, dat zich nadrukkelijker 
engageert binnen de NAVO, is essentieel om de veiligheid 
van de burgers te garanderen en de onafhankelijkheid 
van België te verzekeren tegenover de geopolitieke 
uitdagingen waarmee ons land wordt geconfronteerd. 
Dat is de basis waarop de minister het regeerakkoord 
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une politique étrangère réaliste et qui défend nos intérêts 
et ceux des Belges qui résident à l’étranger.

Relations transatlantiques

L’actuel président américain change la donne. Ses 
décisions, après seulement 2 mois à la Maison-Blanche, 
ont déjà un impact considérable dans le monde entier. 
Pour M. De Maegd, la diplomatie américaine ne repose 
plus sur des valeurs universelles, mais plutôt sur un prag-
matisme cynique. Tout n’est que transactions, intérêts 
économiques contre protection, minerais contre inves-
tissements, comme le montrent les tentatives d’accord 
avec l’Ukraine ou la RD Congo. Cela pose question pour 
la souveraineté de ces États et ce qu’il adviendra des 
pays qui n’ont rien à offrir dans leur sous-sol.

Pour le membre, il faut néanmoins se rappeler que 
les Américains sont les alliés de l’Europe dans le cadre 
d’une relation transatlantique déjà très ancienne. Cette 
relation évolue et a connu des hauts et des bas, selon 
les acteurs politiques présents des deux côtés de l’océan 
Atlantique. Toutefois, l’une et l’autre ont des intérêts 
communs et partagent jusqu’ici un même socle de 
valeurs. Leurs cultures s’interpénètrent.

M. De Maegd convient que le président des États-Unis 
défendra toujours les intérêts des Américains, comme 
l’indique son fameux slogan America first. Son style 
direct peu conventionnel et peu diplomatique déroute 
parfois, mais le membre estime qu’il ne surprend plus 
après son premier mandat. Il pense tout simplement qu’on 
ne le changera pas et que c’est à l’UE de défendre ses 
intérêts, de faire entendre sa voix, afin de proposer une 
réponse européenne collective à la hauteur des enjeux 
auxquels elle est confrontée. Pour M. De Maegd, les 
États-Unis et l’UE doivent être vus comme des alliés et 
ne doivent en aucun cas nous amener à être aliénés.

Le membre demande au ministre comment la Belgique 
compte s’inscrire dans la diplomatie transactionnelle qui 
semble peu à peu s’imposer. Comment compte-t-elle, 
avec les autres pays européens, remettre les valeurs 
fondamentales au centre de l’échiquier?

Grands Lacs

Le membre rappelle que des Belges se trouvent 
encore en RD Congo et au Rwanda, et qu’il faut leur 
apporter une protection consulaire. Il aimerait connaître 
les mesures concrètes prises par le ministre, suite à 

kan uitvoeren, met een realistisch buitenlandbeleid dat 
de Belgische belangen en die van de Belgen in het 
buitenland verdedigt.

Trans-Atlantische betrekkingen

Met de huidige Amerikaanse president verandert alles. 
Na slechts twee maanden in het Witte Huis hebben zijn 
beslissingen wereldwijd al aanzienlijke gevolgen. Volgens 
de heer De Maegd is de Amerikaanse diplomatie niet 
langer gebaseerd op universele waarden, maar eerder 
op cynisch pragmatisme. Het draait allemaal slechts 
om transacties, economische belangen in ruil voor be-
scherming, mineralen in ruil voor investeringen, zoals 
blijkt uit de pogingen om overeenkomsten te sluiten 
met Oekraïne en de DR Congo. Dat roept vragen op 
over de soevereiniteit van die landen en over wat er zal 
gebeuren met landen waarvan de ondergrond niets te 
bieden heeft.

Volgens het lid mag evenwel niet worden vergeten dat 
de Amerikanen Europa’s bondgenoten zijn in het kader 
van een heel langdurige trans-Atlantische relatie. Die 
relatie evolueert en heeft ups en downs gehad, naar-
gelang van de politieke spelers aan weerszijden van 
de Atlantische Oceaan. Beide partijen hebben echter 
gemeenschappelijke belangen en delen een aantal 
gemeenschappelijke waarden. Hun culturen zijn met 
elkaar verweven.

De heer De Maegd stelt dat de VS-president altijd de 
belangen van de Amerikanen voorop zal stellen. Dat blijkt 
duidelijk uit zijn fameuze slagzin America first. Met zijn 
directe, onorthodoxe en onbehouwen stijl gaat hij wel-
eens uit de bocht, maar gelet op zijn eerste ambtstermijn 
hoeft dat niet te verrassen. De heer De Maegd meent 
dat de Amerikaanse president niet zal veranderen en 
dat het aan de EU is om haar belangen te verdedigen 
en haar stem te laten horen, teneinde een collectief 
Europees antwoord te bieden op de uitdagingen van 
vandaag. Volgens de spreker moeten de VS en de EU 
nog steeds als bondgenoten worden beschouwd en 
morgen ze vooral niet uit elkaar groeien.

Het lid vraagt de minister hoe België denkt mee te 
gaan in de transactionele diplomatie die gaandeweg 
het nieuwe normaal lijkt te worden. Hoe wil ons land 
samen met de andere Europese landen de fundamentele 
waarden weer centraal te stellen?

Het Grote Merengebied

De heer De Maegd wijst erop dat er zich nog steeds 
Belgen bevinden in de DR Congo en in Rwanda en dat 
zij consulaire bescherming moeten krijgen. Hij vraagt 
welke concrete maatregelen de minister na de recente 
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la rupture récente des relations diplomatiques avec le 
Rwanda, dans les territoires contrôlés par le M23. Par 
ailleurs, quel est désormais le pays qui représente la 
Belgique au Rwanda? Le membre est d’avis qu’il faut 
prendre le temps de réfléchir à notre relation avec le 
Rwanda de Kagame, qui est intimement liée à la situation 
dans l’Est de la RD Congo.

Il y a les relations d’État à État, mais il y a aussi les 
relations humaines entre les familles, les générations, 
la diaspora à Bruxelles, Kinshasa, Kigali ou Bujumbura. 
Pendant cette période de crise, il faut rester attentifs à 
préserver cette entente et ces liens interpersonnels. 
Quelles sont les mesures préconisées par le ministre?

La stabilité et le développement économique et social 
de la RD Congo, ainsi que la paix dans la région des 
Grands Lacs restent une priorité de la politique étran-
gère de la Belgique, que ce soit sur le plan bilatéral ou 
multilatéral. C’est une nécessité absolue, vu la situation 
dans l’Est de la RD Congo, sans oublier les besoins et les 
défis dans les autres régions du pays. Que ce soit avec 
le Rwanda, le Burundi ou la RD Congo, la Belgique a un 
passé historique qui établit une relation politique plus 
étroite, ainsi qu’une relation d’affection avec le peuple 
congolais. Pour le membre, le principal défi de la RD 
Congo est la déliquescence de l’État, qui n’assume pas 
ses fonctions de souveraineté et ne place pas le bien-
être de ses citoyens au centre de ses préoccupations.

La Belgique doit mener, avec tous les instruments 
à sa disposition, une politique généreuse vis-à-vis 
de la RD Congo. Cela passe notamment par la mise 
régulière à l’agenda de la RD Congo à l’ordre du jour 
des réunions européennes, comme l’a fait le ministre 
le 24 février 2025, en vue de trouver des États africains 
disponibles pour contribuer à arrêter les combats et les 
pillages des provinces de l’Est de la RD Congo et, dans 
un deuxième temps, réconcilier les États et les peuples 
qui, par leur géographie, vivent côte à côte et doivent 
donc cohabiter en bonne intelligence.

Le membre demande au ministre quels leviers il a 
l’intention d’activer pour contraindre le Rwanda à se 
retirer du territoire congolais et à cesser de soutenir le 
M23, à la lumière de la récente condamnation du Conseil 
de sécurité de l’ONU, le 21 février 2025. Il lui demande 
aussi s’il a observé des changements dans l’attitude du 
Rwanda depuis l’adoption de ladite résolution.

Compte tenu des mesures prises par l’UE, quelles sont 
les prochaines étapes diplomatiques envisagées pour 
désamorcer la crise et encourager un retrait des forces 

verbreking van de diplomatieke betrekkingen met Rwanda 
heeft genomen in de gebieden die in handen zijn van 
de M23-rebellen. Welk land vertegenwoordigt België 
thans in Rwanda? Het lid is van mening dat men de tijd 
moet nemen om de Belgische relaties met het Rwanda 
van Kagame te overpeinzen, gelet op de invloed die dat 
land heeft op de situatie in het oosten van de DR Congo.

Er zijn de betrekkingen tussen landen, maar er zijn 
ook de menselijke relaties tussen families, generaties en 
de diaspora te Brussel, Kinshasa, Kigali of Bujumbura. 
In deze crisisperiode komt het er dan ook op aan die 
verstandhouding en die interpersoonlijke banden te 
vrijwaren. Welke maatregelen heeft de minister daartoe 
voor ogen?

De economische en sociale ontwikkeling van de DR 
Congo en de vrede in het Grote Merengebied blijven 
prioriteiten van het Belgische buitenlandbeleid, zowel 
bilateraal als multilateraal. Dat is absoluut noodzakelijk 
gezien de situatie in het oosten van de DR Congo, wel-
iswaar zonder de behoeften en uitdagingen in de andere 
regio’s van het land uit het oog te verliezen. Of dat nu met 
Rwanda, Burundi of de DR Congo is, gezien zijn verleden 
onderhoudt België met die landen nauwere politieke 
betrekkingen en heeft het ook een affectieve band met 
het Congolese volk. Volgens de heer De Maegd is de 
grootste uitdaging van de DR Congo de teloorgang van 
het staatsgezag, omdat de Staat zijn soevereiniteitstaken 
niet ter harte neemt en het welzijn van de bevolking niet 
centraal stelt.

België moet daarom al het mogelijke in het werk stellen 
om een royaal beleid te voeren ten aanzien van de DR 
Congo. Dat kan door de situatie van het land geregeld 
onder de aandacht te brengen tijdens Europese verga-
deringen, zoals de minister op 24 februari 2025 heeft 
gedaan, teneinde Afrikaanse landen bereid te vinden om 
mee een einde te maken aan de gevechten en plunde-
ringen in de oostelijke provincies van de DR Congo, en 
in tweede instantie om landen en volkeren te verzoenen 
die nu eenmaal buren zijn en dus maar beter in goede 
verstandhouding met elkaar leren leven.

Het lid vraagt de minister welke hefbomen hij in werking 
wil zetten om Rwanda te dwingen zich terug te trekken uit 
Congo en zijn steun aan M23 op te zeggen, zeker gezien 
de recente veroordeling door de VN-Veiligheidsraad 
de dato 21 februari 2025. De heer De Maegd vraagt de 
minister ook of hij een kentering ziet in de houding van 
Rwanda sinds de aanneming van de desbetreffende 
VN-resolutie.

Wat zijn, gezien de getroffen EU-maatregelen, de 
volgende denkbare diplomatieke stappen om de crisis 
te bezweren en het Rwandese leger ertoe te bewegen 
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rwandaises de la RD Congo? Comment contribuer à la 
mise en œuvre des conclusions du sommet extraordi-
naire de l’Union africaine à Kampala, le 11 janvier 2025, 
avec la validation d’une nouvelle feuille de route pour 
le développement agricole au cours de la prochaine 
décennie 2026-2035?

Afrique

Pour M. De Maegd, inverser le bilan qui fait de l’Afrique 
la seule région du monde où le nombre de personnes 
sous-alimentées ne cesse d’augmenter, et rendre un 
sens à l’objectif “faim zéro” (ODD 2), fixé à 2030 par 
les Nations Unies, exige que l’ensemble des pays col-
laborent. Il rappelle qu’en 2003, le sommet de Maputo 
avait fixé aux États africains l’objectif de consacrer 10 % 
de leurs dépenses à l’agriculture. Seule une poignée de 
pays y est parvenue: l’Éthiopie, le Kenya, la Tanzanie, 
l’Ouganda et le Mozambique. Il y a donc encore beau-
coup de travail.

Ukraine

Pour les dirigeants ukrainiens, la fiabilité des garanties 
de sécurité post-conflit conditionnera le redressement 
du pays, le retour des 8 millions de réfugiés ukrainiens 
exilés depuis 3 ans, la possibilité de panser les plaies 
des victimes et la reprise des investissements des 
entreprises. M. De Maegd convient qu’on peut envisager 
l’adhésion de l’Ukraine à l’OTAN à moyen ou à long 
terme, car les conclusions du sommet de Washington 
de juin 2024 étaient explicites. Pour le ministre, “l’avenir de 
l’Ukraine est dans l’OTAN”. Mais cette adhésion nécessite 
l’unanimité des 32 États membres, et les déclarations du 
secrétaire d’État américain le 12 février 2025 à Bruxelles 
étaient tout aussi explicites, mais dans le sens opposé. 
Le membre en conclut que l’adhésion de l’Ukraine à 
l’OTAN constitue la garantie de sécurité ultime, mais 
qu’elle est bloquée à court ou moyen terme.

Le ministre s’est par ailleurs exprimé positivement sur 
l’envoi de troupes belges sur le sol ukrainien, pour le main-
tien de la paix. Le membre demande au ministre quels 
sont les prérequis indispensables à un tel déploiement.

L’Ukraine peut se voir offrir des accords militaires 
bilatéraux, voire une adhésion à l’UE. Celle-ci devrait 
être accompagnée en Ukraine par les services euro-
péens des institutions compétentes, mais aussi par les 
États membres. Ursula von der Leyen aurait elle-même 
plaidé pour intensifier les efforts en vue d’accélérer le 
processus d’adhésion de l’Ukraine à l’UE.

zich terug te trekken uit de DR Congo? Hoe kan worden 
bijgedragen tot de tenuitvoerlegging van de conclusies 
van de buitengewone top van de Afrikaanse Unie te 
Kampala op 11 januari 2025, waar een nieuwe roadmap 
werd goedgekeurd voor de ontwikkeling van de landbouw 
in het volgende decennium, van 2026 tot 2035?

Afrika

Volgens de heer De Maegd moeten alle landen de 
krachten bundelen om ervoor te zorgen dat in Afrika, als 
enige regio ter wereld, het aantal ondervoede mensen 
niet langer toeneemt en dat echt werk wordt gemaakt 
van de VN-doelstelling om tegen 2030 de honger uit te 
roeien (SDG 2). Hij brengt de topbijeenkomst van Maputo 
in 2003 in herinnering, waar de Afrikaanse landen de 
ambitie hebben geuit om 10 % van hun uitgaven aan 
landbouw te besteden. Slechts een handvol landen is 
daar daadwerkelijk in geslaagd: Ethiopië, Kenia, Tanzania, 
Oeganda en Mozambique. Er is dus nog heel wat werk 
voor de boeg.

Oekraïne

Voor de Oekraïense leiders zal de betrouwbaarheid van 
de veiligheidsgaranties na het conflict bepalend zijn voor 
het herstel van het land, de terugkeer van de acht miljoen 
Oekraïense vluchtelingen die al drie jaar ontheemd zijn, 
de mogelijkheid voor slachtoffers om de gebeurtenissen 
te verwerken en de hervatting van bedrijfsinvesteringen. 
De heer De Maegd is het ermee eens dat een toetreding 
van Oekraïne tot de NAVO op middellange tot lange 
termijn kan worden overwogen, zoals in de conclusies 
van de top in Washington in juni 2024 uitdrukkelijk werd 
gesteld. Volgens de minister ligt de toekomst van Oekraïne 
bij de NAVO. Lidmaatschap vereist echter eenparigheid 
van alle 32 lidstaten, en de Amerikaanse minister van 
Buitenlandse Zaken verklaarde op 12 februari 2025 in 
Brussel net zo uitdrukkelijk het tegengestelde. Het lid 
concludeert dat het NAVO-lidmaatschap voor Oekraïne 
de ultieme veiligheidsgarantie vormt, maar dat het op 
korte tot middellange termijn geblokkeerd blijft.

De minister sprak zich ook positief uit over het sturen 
van Belgische troepen naar Oekraïne om de vrede te 
handhaven. Het lid vraagt de minister wat de absolute 
voorwaarden zijn voor het inzetten van troepen.

Oekraïne kan voorstellen krijgen voor bilaterale mili-
taire overeenkomsten of zelfs toetreding tot de EU. Die 
toetreding zou in Oekraïne moeten worden begeleid door 
de Europese diensten van de bevoegde instanties, maar 
ook door de lidstaten. Ursula von der Leyen zou zelf heb-
ben opgeroepen tot meer inspanningen om het proces 
van toetreding van Oekraïne tot de EU te versnellen.
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Quelles seraient les conséquences sur la Belgique 
de cette ouverture de l’Union à l’Ukraine, et quel est 
le degré d’analyse et de préparation de la Belgique 
à ce sujet? D’autre part, elle pourrait aussi avoir des 
relations bilatérales avec l’Ukraine. Mais comment en 
définir le contenu?

Relations avec la Russie

Le débat sur les avoirs russes gelés soulève une 
problématique majeure de conformité aux droits inter-
nationaux, qui interdit la confiscation de fonds souve-
rains étrangers. Une part significative de ces actifs, 
estimés à environ 258 milliards de dollars, est détenue 
en Belgique, principalement via la chambre de com-
pensation Euroclear. À ce sujet, le membre signale que 
la Russie est en droit de réclamer, dans le cadre d’un 
accord global, la restitution de ces avoirs, ce à quoi il 
faut ajouter les intérêts, puisque ce sont les taxes sur 
les intérêts qui permettent de financer l’effort de guerre, 
l’UE ayant décidé d’exploiter les revenus générés par 
ces avoirs pour financer l’aide militaire via la facilité euro-
péenne pour la paix. Une partie sert également à aider 
les réfugiés ukrainiens en Belgique.

M. De Maegd demande au ministre qu’il rappelle 
quelle est la position officielle de la Belgique sur cette 
question, compte tenu du fait qu’Euroclear doit conserver 
sa crédibilité juridique, mais aussi financière.

Deuxièmement, les sanctions contre la Russie conti-
nuent d’évoluer dans un contexte géopolitique complexe. 
Alors que l’administration Trump envisage un assou-
plissement partiel de ces mesures, l’UE maintient sa 
pression, avec l’adoption de son 16e paquet de sanctions 
le 24 février 2025. Ce dernier élargit le champ d’action, 
en ciblant également des entités chinoises, indiennes et 
turques, soupçonnées de soutenir l’effort de guerre russe.

Le contournement des sanctions reste évidemment un 
défi majeur, avec environ 30 % du commerce russe qui 
passent par des canaux parallèles, ce qui pousse l’UE 
à sanctionner 53 entités dans des pays tiers. Compte 
tenu de la résilience économique relative de la Russie 
et des coûts pour les pays sanctionnateurs, le membre 
se demande comment convaincre des pays tiers de 
mettre en œuvre ces sanctions et de ne pas fournir 
par ce commerce une aide financière substantielle à 
Moscou pour perpétuer son effort de guerre. Qu’en 
pense le ministre?

M. De Maegd demande par ailleurs au ministre s’il 
estime que ces sanctions doivent être maintenues jusqu’à 

Wat zouden voor België de gevolgen zijn van die 
eventuele EU-toetreding van Oekraïne, en hoe goed 
heeft België dat vraagstuk onderzocht en voorbereid? 
Anderzijds zou België ook bilaterale betrekkingen met 
Oekraïne kunnen onderhouden. Hoe zal de strekking 
van die betrekkingen dan worden bepaald?

Betrekkingen met Rusland

Het debat over de bevroren Russische tegoeden doet 
een belangrijke vraag rijzen over de naleving van het in-
ternationaal recht, dat de inbeslagname van buitenlandse 
staatsmiddelen verbiedt. Een aanzienlijk deel van de 
tegoeden in kwestie, die op ongeveer 258 miljard dollar 
worden geraamd, bevindt zich in België, voornamelijk 
via de verrekeningskamer Euroclear. Het lid wijst er in dit 
verband op dat Rusland het recht heeft om, in het kader 
van een alomvattende overeenkomst, de teruggave te 
eisen van die tegoeden plus de rente daarop, aangezien 
dankzij de belastingen op de rente de oorlogsinspanning 
kan worden gefinancierd. De EU heeft immers besloten 
om de inkomsten uit die activa te gebruiken om militaire 
hulp te financieren via de Europese Vredesfaciliteit. Een 
deel van het geld wordt ook gebruikt om Oekraïense 
vluchtelingen in België te helpen.

De heer De Maegd vraagt de minister wat het officiële 
standpunt van België in deze kwestie is, overwegende 
dat Euroclear zijn juridische en financiële geloofwaardig-
heid moet bewaren.

Voorts blijven de sancties tegen Rusland evolueren in 
een complexe geopolitieke context. Terwijl de regering-
Trump een gedeeltelijke versoepeling van die maatre-
gelen overweegt, blijft de EU druk uitoefenen met het 
zestiende sanctiepakket, dat op 24 februari 2025 werd 
aangenomen. Dat pakket verbreedt het toepassingsge-
bied doordat het het tevens voorzien heeft op Chinese, 
Indiase en Turkse entiteiten die ervan worden verdacht 
de Russische oorlogsinspanningen te steunen.

Sancties die worden omzeild blijven uiteraard een 
grote uitdaging: ongeveer 30 % van de Russische handel 
verloopt via parallelle kanalen, wat de EU ertoe heeft 
aangezet om sancties op te leggen aan 53 entiteiten in 
derde landen. Gezien de relatieve economische veer-
kracht van Rusland en de kosten voor landen die sancties 
opleggen, vraagt het lid zich af hoe derde landen kunnen 
worden overtuigd om sancties op te leggen en hoe ze 
ervan kunnen worden weerhouden om Moskou via zulke 
handel aanzienlijke financiële steun te bieden voor de 
voortzetting van de Russische oorlogsinspanning. Wat 
is het standpunt van de minister daarover?

De heer De Maegd vraagt de minister ook of hij vindt 
dat die sancties moeten worden gehandhaafd totdat een 
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la conclusion d’un accord de paix formel, et même au-
delà, comme pendant la Guerre froide. L’Assemblée 
générale de l’ONU a adopté des résolutions concernant 
la guerre en Ukraine depuis 2022. Parmi les votes, il y 
avait celui de ce qu’on appelle le “Sud global”, visible-
ment destiné à délivrer un message politique vis-à-vis 
des Occidentaux.

M. De Maegd demande au ministre quel est, selon 
lui, le message lancé par ce vote. Quelles initiatives 
politiques, de façon bilatérale ou au sein d’institutions 
internationales, peuvent être prises vis-à-vis de ces 
pays afin de comprendre leurs intentions? Le ministre 
compte-t-il apporter des réponses à leurs préoccupa-
tions? Comment les convaincre de la pertinence de 
nos positions?

Enfin, l’ampleur de la confrontation avec la Russie 
doit être bien appréhendée. La Russie propage sa 
conflictualité sur trois fronts: le terrain des opérations 
militaires depuis trois ans; le front intérieur, avec le ver-
rouillage politique du pays; et le champ extérieur, dans 
sa dimension diplomatique et sous la face sombre des 
actions d’ingérence et de déstabilisation.

Quels nouveaux instruments vont être développés au 
sein du SPF Affaires étrangères pour contrer les dis-
cours subversifs, préfabriqués et mensongers, que l’on 
retrouve notamment en Afrique, où l’influence néfaste de 
Moscou nous éloigne depuis maintenant de longs mois 
de nos partenaires naturels?

Arménie

Pour M. De Maegd, des éléments concrets indiquent 
que l’Azerbaïdjan pourrait prochainement lancer une 
nouvelle offensive sur l’Arménie. Les autorités de Bakou 
rêvent de relier le Nakhichevan au reste de l’Azerbaïdjan, 
au mépris de toute souveraineté arménienne. Par ailleurs, 
23 prisonniers de haut rang sont toujours retenus dans 
les geôles de Bakou, en violation du droit à un procès 
équitable et dans des conditions épouvantables. Le 
membre demande au ministre s’il dispose de nouveaux 
éléments sur ce dossier. Il aimerait aussi savoir s’il a 
eu l’occasion d’établir de nouveaux contacts afin de 
plaider pour leur libération sans condition, comme le 
demande le Parlement européen. Est-il envisageable 
que l’ambassade de Belgique sur place assiste à leur 
procès pour pouvoir témoigner de ce qui s’y passe?

De plus, la Croix-Rouge a été exclue par les auto-
rités azerbaïdjanaises. Comment s’assurer, dans ce 
contexte, que les prisonniers continuent à être suivis 
par des médecins? Il demande également au ministre 
s’il compte mettre cette situation sur la table du Conseil 

formeel vredesakkoord is bereikt, en zelfs daarna, zoals 
tijdens de Koude Oorlog. De Algemene Vergadering 
van de VN heeft sinds 2022 resoluties aangenomen 
over de oorlog in Oekraïne. Bij de stemming bleken de 
stemmen van het “globale Zuiden” duidelijk bedoeld 
om een politieke boodschap te richten aan het Westen.

De heer De Maegd vraagt de minister welke boodschap 
dat stemgedrag volgens hem uitdraagt. Welke politieke 
initiatieven kunnen worden genomen ten aanzien van 
die landen, bilateraal dan wel binnen internationale in-
stellingen, om hun bedoelingen te vatten? Is de minister 
van plan om op hun bezorgdheden te reageren? Hoe 
kunnen ze worden overtuigd van de relevantie van onze 
standpunten?

Tot slot moet goed worden begrepen wat de omvang 
is van de confrontatie met Rusland. Rusland creëert een 
conflictsituatie op drie fronten: het militaire front in de 
voorbije drie jaar, het binnenlandse front, met de poli-
tieke betonnering van het land, alsook het buitenlandse 
front, in zijn diplomatieke dimensie en via heimelijke 
inmengings- en destabilisatieacties.

Welke nieuwe instrumenten zullen er binnen de 
FOD Buitenlandse Zaken worden uitgewerkt om de 
subversieve, geprefabriceerde en misleidende retoriek 
tegen te gaan, in het bijzonder in Afrika, waar de scha-
delijke invloed van Moskou ons al maandenlang van 
onze natuurlijke partners verwijdert?

Armenië

Volgens de heer De Maegd zijn er concrete aanwij-
zingen dat Azerbeidzjan binnenkort een nieuw offensief 
tegen Armenië zou kunnen lanceren. De autoriteiten 
in Bakoe dromen ervan Nachitsjevan met de rest van 
Azerbeidzjan te verbinden, in weerwil van elke Armeense 
soevereiniteit. Bovendien worden nog steeds 23 hoog-
geplaatste gevangenen vastgehouden in gevangenissen 
in Bakoe, in strijd met het recht op een eerlijk proces en 
in erbarmelijke omstandigheden. Het lid vraagt de minis-
ter of hij nieuwe informatie heeft over dit dossier. Hij wil 
ook graag weten of de minister nieuwe contacten heeft 
kunnen leggen om te pleiten voor hun onvoorwaardelijke 
vrijlating, zoals gevraagd door het Europees Parlement. 
Zou het mogelijk zijn dat de Belgische ambassade ter 
plaatse hun proces bijwoont om te kunnen getuigen 
over het verloop ervan?

Bovendien werd het Rode Kruis door de Azerbeid-
zjaanse autoriteiten buitengesloten. Hoe kan er in die 
context voor worden gezorgd dat de gevangenen medi-
sche follow-up blijven krijgen? De spreker herhaalt zijn 
vraag of de minister van plan is de voormelde situatie 
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des affaires étrangères de la Commission européenne, 
comme il l’a demandé plus tôt.

Le membre demande ensuite au ministre comment il 
compte mettre la pression sur l’Azerbaïdjan. Qu’en est-il 
de l’aide au développement de la Belgique à l’Azerbaïd-
jan? Existe-t-il une aide bilatérale ou multilatérale? Sous 
l’égide de quelle instance? Avec quelle justification?

Le membre souligne à ce sujet que l’Azerbaïdjan pié-
tine la souveraineté du Haut-Karabakh, et même celle de 
l’Arménie. Il rappelle également que le blocus du corridor 
de Latchine vers le Haut-Karabakh a été formellement 
condamné par la Cour internationale de justice (CIJ). 
Cela ne pourrait-il pas constituer un levier à saisir, face 
aux dérives du régime dictatorial de M. Aliyev?

Enfin, la Belgique soutient-elle une action de la CPI 
concernant le déplacement forcé, la persécution et le 
nettoyage ethnique de la population arménienne du 
Haut-Karabakh?

Adoptions illégales

Le membre se réjouit que le ministre ait abordé la 
question des adoptions illégales car c’est un dossier qui 
lui est cher. Il rappelle qu’une résolution a récemment 
été adoptée à l’unanimité à ce sujet au sein de cette 
commission (DOC 56 0461/005). Après les efforts déjà 
menés par le SPF Affaires étrangères et l’engagement 
pris par le gouvernement dans son accord de rester par-
ticulièrement attentif à ce sujet, cette résolution apporte 
de nouvelles demandes, dont certaines adressées aux 
affaires étrangères.

Une étude historique globale impliquant les victimes 
est notamment demandée, ainsi qu’un soutien accru 
aux victimes dans la recherche de leurs origines. Il est 
également demandé de garantir que l’ensemble des 
archives concernant les adoptions illégales restent 
consultables par les personnes concernées, sans jamais 
être détruites. M. De Maegd demande au ministre s’il 
a déjà une vision de la manière dont le SPF Affaires 
étrangères va poursuivre ses efforts dans ce dossier 
des adoptions illégales.

M. Christophe Lacroix (PS) constate qu’il ne partage 
la vision du gouvernement actuel de la manière dont 
les relations extérieures de la Belgique doivent être 
envisagées. Il craint que le ministre doive répondre à 
des pressions pour aller au-delà de ce que lui-même 
ou son groupe pensent concernant certains sujets de 
politique internationale.

onder de aandacht te brengen van de Raad Buitenlandse 
Zaken van de Europese Commissie.

Het lid vraagt de minister vervolgens hoe hij van plan 
is druk uit te oefenen op Azerbeidzjan. Hoe zit het met de 
ontwikkelingshulp van België aan Azerbeidzjan? Wordt er 
bilaterale of multilaterale hulp verstrekt? Onder auspiciën 
van welke instantie? Hoe wordt die hulp verantwoord?

Het lid benadrukt dat Azerbeidzjan de soevereiniteit 
van Nagorno-Karabach en zelfs die van Armenië met de 
voeten treedt. Hij wijst er ook op dat de blokkade van de 
Lachin-corridor naar Nagorno-Karabach formeel werd 
veroordeeld door het Internationaal Gerechtshof. Zou 
dat geen hefboom kunnen zijn om de excessen van het 
dictatoriale regime van president Aliyev tegen te gaan?

Steunt België ten slotte een zaak voor het Internationaal 
Strafhof in verband met de gedwongen verplaatsing, de 
vervolging en de etnische zuivering van de Armeense 
bevolking van Nagorno-Karabach?

Illegale adoptie

Het lid is verheugd dat de minister de kwestie van de 
illegale adopties aan de orde stelde, want dat onder-
werp ligt hem na aan het hart. Hij herinnert eraan dat 
de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen onlangs 
eenparig een resolutie over dat thema heeft aangeno-
men (DOC 56 0461/005). Na de inspanningen die de 
FOD Buitenlandse Zaken reeds heeft geleverd en het 
engagement in het regeerakkoord om bijzondere aan-
dacht te blijven schenken aan de problematiek, brengt 
voormelde resolutie nieuwe opdrachten met zich, want 
sommige verzoeken zijn gericht tot Buitenlandse Zaken.

Er wordt met name verzocht om een alomvattend 
historisch onderzoek waarbij de slachtoffers worden 
betrokken, alsook om meer steun voor de slachtoffers bij 
de zoektocht naar hun afkomst. Ook wordt gevraagd te 
garanderen dat alle archieven over de illegale adopties 
beschikbaar blijven voor raadpleging door de betrokke-
nen, zonder ooit te worden vernietigd. De heer De Maegd 
vraagt de minister of hij al een visie heeft over de wijze 
waarop de FOD Buitenlandse Zaken zijn inspanningen 
op het vlak van illegale adopties zal verderzetten.

De heer Christophe Lacroix (PS) stelt dat hij de visie 
van de huidige regering op het Belgische buitenlandbe-
leid niet bijtreedt. Hij vreest dat de minister is bezweken 
onder de druk om zich, tegen zijn eigen mening of die 
van zijn fractie in, sterker te profileren in bepaalde in-
ternationale beleidskwesties.
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Ainsi, le membre a relevé que dans l’exposé d’orienta-
tion politique du ministre, le mot “sécurité” était cité pas 
moins de 127 fois; sur 52 pages, cela revient à plus de 
deux fois par page, ce que le membre juge interpelant 
pour un exposé d’orientation politique qui concerne les 
affaires étrangères, et non la politique intérieure ou la 
défense. Le mot “solidarité”, par contre, n’est cité qu’à 
deux reprises, et la phrase du texte de l’accord de gou-
vernement “Nous croyons en la solidarité internationale”, 
très appréciée par le groupe PS, n’a pas été reprise par 
le ministre.

Pour le membre, une politique extérieure qui mise à 
ce point sur la sécurité et l’autorité fait penser au monde 
de 1914, avant l’avènement de la Société des Nations. 
Il en conclut que le multilatéralisme a été balayé de la 
scène et suppose que cette évolution doit résulter de 
l’influence du groupe du premier ministre. Le message 
semble être que croire au droit international relève 
d’une naïveté épouvantable. M. Lacroix trouve cette 
attitude affligeante, de la part d’un responsable politique 
belge, alors que la Belgique, malgré sa petite taille, a 
été un des fers de lance du droit international et figure 
généralement parmi les pionniers, voire les fondateurs 
au sein des organismes multilatéraux et internationaux 
de coopération.

Ensuite, le membre s’étonne qu’un pays comme la 
Belgique, dont la politique étrangère devrait être tour-
née vers la défense des valeurs progressistes et des 
droits humains, mette à ce point en avant la nécessité 
de défendre ses intérêts et de s’adapter aux nouvelles 
réalités géopolitiques. La priorité n’est plus mise sur 
le droit international, la coopération multilatérale et la 
protection des droits humains, comme fondements de 
la politique étrangère. Or pour le membre, au-delà des 
intérêts nationaux économiques ou stratégiques, toute 
politique étrangère devrait être guidée par des valeurs 
de justice sociale et de paix. C’est selon lui ce qui dis-
tingue l’UE et la Belgique des États-Unis d’aujourd’hui.

Le leitmotiv du gouvernement actuel et de la politique 
proposée par le ministre semble être la sécurité. La 
question est de savoir comment garantir qu’elle ne se 
fasse pas au détriment des droits humains et de l’état 
de droit. Il ne fait aucun doute pour M. Lacroix que la 
Belgique doit défendre “des valeurs fondamentales”, 
mais il demande au ministre quels engagements il 
prend en faveur des droits humains, y compris dans les 
relations de la Belgique avec des régimes autoritaires. 
Est-il question de refuser des compromis économiques 
qui affaibliraient ces principes? Ou plutôt de favoriser 
l’unilatéralisme et la diplomatie dite “transactionnelle 
et réaliste”?

Zo merkt de heer Lacroix op dat de beleidsverklaring 
van de minister maar liefst 127 keer het woord “veilig-
heid” bevat; op een tekst van 52 bladzijden komt dat 
dus neer op meer dan 2 keer per bladzijde. Het lid vindt 
dat zorgwekkend voor een beleidsverklaring die over 
buitenlandse zaken handelt en niet over binnenlandse 
zaken of defensie. Het woord “solidariteit” daarentegen 
komt slechts twee keer voor en een door de PS-fractie 
zeer geapprecieerde zin van het regeerakkoord, namelijk 
“We geloven in internationale solidariteit”, haalde de 
beleidsverklaring van de minister niet.

Wat de heer Lacroix betreft, doet een buitenlandbe-
leid dat dermate is toegespitst op veiligheid en autoriteit 
terugdenken aan de mondiale context in 1914, toen zelfs 
van de Volkenbond nog geen sprake was. Hij maakt 
daaruit op dat het multilateralisme naar het achterplan 
is verdwenen, een evolutie die volgens de spreker is toe 
te schrijven aan de invloed van de fractie van de pre-
mier. Blijkbaar is geloof in het internationaal recht plots 
ronduit naïef. De heer Lacroix vindt het bedroevend dat 
een Belgische beleidsverantwoordelijke die weg inslaat, 
temeer omdat België ondanks zijn kleine omvang altijd 
een van de trouwe vaandeldragers van het internationaal 
recht is geweest en doorgaans behoort tot de bezielers 
en zelfs stichtende leden van verschillende multilaterale 
en internationale samenwerkingsinstanties.

Het verbaast hem ook dat een land zoals België, 
dat alle baat heeft bij een buitenlandbeleid dat inzet 
op het vrijwaren van progressieve waarden en van de 
mensenrechten, dermate hamert op de noodzaak om 
de eigen belangen te verdedigen en zich aan te passen 
aan de nieuwe geopolitieke realiteit. Internationaal recht, 
multilaterale samenwerking en bescherming van de 
mensenrechten worden blijkbaar niet langer beschouwd 
als de fundamenten van ons buitenlandbeleid. Volgens 
het lid moet elke strategie ten aanzien van het buiten-
land, los van economische of strategische nationale 
belangen, zijn geënt op sociale rechtvaardigheid en 
vrede. Dat onderscheidt de EU en België thans van de 
Verenigde Staten.

De huidige regering en de minister lijken echter volop 
de veiligheidskaart te willen trekken. Dan rijst de vraag 
in hoeverre die beleidsaanpak niet ten koste van de 
mensenrechten en de rechtsstaat zal gaan. Ook voor 
de heer Lacroix staat het buiten kijf dat België zijn funda-
mentele waarden moet verdedigen, maar hij wil van de 
minister toch ook weten welke mensenrechtenkoers hij 
wil varen, in het bijzonder in de betrekkingen van België 
met autoritaire regimes. Zal de minister zich verzetten 
tegen economische compromissen die die principes 
uithollen? Of zal hij eerder kiezen voor unilateralisme 
en een transactionele “realdiplomatie”?
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Pour le membre, il serait essentiel de réinvestir dans 
une coopération internationale au développement soli-
daire, notamment avec les pays partenaires. Il constate 
d’ailleurs que l’exposé du ministre parle de “coopération 
internationale” plutôt que de “coopération au dévelop-
pement”. Cela reflète, selon lui, un glissement vers une 
vision plus économique et sécuritaire, qui ne met pas 
l’accent sur le développement équitable. C’est pourtant, 
pour lui, la seule voie pour garantir que l’aide belge 
contribue réellement à la réduction des inégalités, en 
évitant qu’elle soit conditionnée à des accords écono-
miques déséquilibrés.

Ensuite, l’exposé insiste sur le rôle de la Belgique 
au sein de l’UE et de l’OTAN, en éludant le rôle actif 
qu’elle devrait jouer pour la paix et la diplomatie. Pour 
le groupe de l’orateur, il est essentiel de renforcer la 
défense et l’autonomie stratégique européenne, tout en 
accordant une réflexion à la médiation des conflits et au 
désarmement. De plus, l’implication dans des coalitions 
militaires devrait être soumise à des conditions strictes, 
en accord avec le droit international et les Nations Unies.

Enfin, aucune mention n’est faite de l’Organisation 
internationale du Travail (OIT) et du rôle qu’elle pourrait 
jouer. Le membre souligne que cette organisation a dans 
ses statuts “la paix et la sécurité”, dans une perspec-
tive non sécuritaire mais de prévention des conflits, en 
visant la justice sociale comme condition préalable à 
tout épanouissement mondial.

L’exposé du ministre aborde aussi des aspects qui 
sont davantage liés au portefeuille Asile et Migration. À 
ce sujet, il est question de “réduction des demandes” 
et de “lutte contre l’immigration illégale”, ce qui reflète 
totalement une logique de contrôle plutôt que d’accueil 
solidaire. Il n’est pas fait référence au droit d’asile, à 
l’hospitalité et aux voies légales de migration, alors que 
le rôle d’un ministre des Affaires étrangères et de la 
Coopération au développement devrait être justement 
de lutter contre les causes structurelles de la migration 
forcée, notamment en mettant fin aux politiques éco-
nomiques et commerciales qui appauvrissent les pays 
du Sud global.

Voor de heer Lacroix komt het erop aan te investeren 
in een solidaire internationale ontwikkelingssamenwer-
king, in het bijzonder met de partnerlanden. Hij stelt 
echter vast dat de beleidsverklaring van de minister 
spreekt van “internationale samenwerking” en niet 
van “ontwikkelingssamenwerking”. Dat toont volgens 
hem een verschuiving aan naar een economie- en 
veiligheidsgerichte benadering die geen oog heeft voor 
rechtvaardige ontwikkeling. Nochtans is dat volgens de 
spreker de enige juiste weg om te garanderen dat de 
Belgische ontwikkelingshulp daadwerkelijk helpt om de 
ongelijkheid terug te dringen, met name door ze niet 
afhankelijk te maken van onevenwichtige economische 
akkoorden.

Vervolgens benadrukt de beleidsverklaring de posi-
tie van België binnen de EU en de NAVO, zonder oog 
voor de actieve rol die ons land zou moeten spelen op 
het vlak van vrede en diplomatie. Voor de PS-fractie is 
het essentieel om de Europese defensie en strategi-
sche autonomie uit te bouwen, maar tegelijk ook een 
denkoefening te voeren rond conflictbemiddeling en 
ontwapening. Onze deelname aan militaire coalities 
zou bovendien aan strikte voorwaarden moeten worden 
gekoppeld, in overeenstemming met het internationaal 
recht en met de VN.

Tot slot wordt met geen woord gerept over de 
Internationale Arbeidsorganisatie (IAO) en over haar 
mogelijke rol. Het lid benadrukt dat die instantie vrede 
en veiligheid in haar statuten heeft staan, niet vanuit 
een beveiligingsperspectief maar met de bedoeling om 
conflicten te voorkomen door sociale rechtvaardigheid 
te beschouwen als conditio sine qua non voor elke 
mondiale ontwikkeling.

In zijn beleidsverklaring stipt de minister ook aspecten 
aan die veeleer met asiel en migratie te maken hebben. 
Zo is er sprake van “het verminderen van de aanvragen” 
en “het bestrijden van illegale immigratie”, wat volledig 
strookt met een controlelogica en allerminst met het 
principe van solidaire opvang. Het gaat nergens over 
het recht op asiel, over gastvrijheid of over legale migra-
tiekanalen, terwijl een minister van Buitenlandse Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking net de structurele oor-
zaken van gedwongen migratie zou moeten aanpakken, 
met name door een einde te maken aan economische 
strategieën en handelsmaatregelen die de landen van 
het Globale Zuiden verarmen.
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M. Lacroix en vient ensuite à ses questions.

Droits humains et respect du droit international

La Belgique a souvent mis en avant son attache-
ment aux droits humains dans sa politique étrangère. 
Le membre demande au ministre comment il compte 
garantir que les intérêts économiques et stratégiques de 
la Belgique ne prennent pas le pas sur la défense des 
droits fondamentaux dans ses relations internationales.

Des actions spécifiques sont-elles prévues pour ren-
forcer la diplomatie belge en faveur des droits humains 
dans les pays où ceux-ci sont menacés, comme la 
Palestine, la RD Congo ou l’Afghanistan?

Par ailleurs, le membre s’étonne que certains membres 
de la majorité s’indignent du fait que l’UNRWA puisse 
être suspectée de ne pas respecter le droit international, 
mais n’exprime aucune compassion pour les 970 per-
sonnes tuées en 48 heures à Gaza. Il lui semble que 
la politique du gouvernement est dictée par des idées 
réactionnaires. L’exposé d’orientation parle ainsi de “réa-
lisme diplomatique”. Il se demande comment s’assurer 
que ce pragmatisme ne mène pas à des compromis sur 
des questions éthiques fondamentales, notamment en 
matière de vente d’armes ou d’accords économiques 
avec des régimes autoritaires.

Le membre aimerait ensuite savoir si l’idée de sanc-
tions économiques, défendue par l’ancienne ministre 
de la Coopération au développement Caroline Gennez 
dans le cas d’Israël, est envisagée par le ministre dans 
les cas de violations avérées des droits humains.

Et qu’en est-il de la reconnaissance de la Palestine, 
que le membre juge indispensable, comme seule solution 
durable pour obtenir la paix dans la région?

Proche-Orient

M. Lacroix constate que l’action de la Belgique au 
Proche-Orient manque d’ambition par rapport au res-
pect du droit international et à la protection des droits 
humains. La Belgique continue de soutenir la solution 
à deux États, reste opposée à la colonisation, et sou-
tient l’Autorité palestinienne et l’UNRWA. Mais l’exposé 
n’aborde pas la manière dont la Belgique entend faire 
respecter le droit international par Israël, dont l’attitude 
négative vis-à-vis de l’ONU est pourtant soulignée dans 
le texte du ministre (p. 28). Alors que le ministre insiste 
sur le fait que “nous ne pouvons pas nous exposer au 
reproche de double standards” (p. 30), les sanctions 
que la Belgique soutient vis-à-vis de la Russie (p. 36) 

De heer Lacroix stelt vervolgens enkele vragen.

Mensenrechten en eerbiediging van het internationale 
recht

België heeft zijn engagement voor de mensenrechten 
vaak benadrukt in zijn buitenlandbeleid. Het lid vraagt 
de minister hoe hij zal voorkomen dat de economische 
en strategische belangen van België in de internationale 
betrekkingen van ons land niet gaan primeren op de 
verdediging van de grondrechten.

Zijn er specifieke acties gepland om de Belgische 
diplomatie te versterken ten voordele van de mensen-
rechten in landen waar die rechten worden bedreigd, 
zoals Palestina, de DR Congo of Afghanistan?

Voorts is het lid verbaasd dat bepaalde leden van 
de meerderheid verontwaardigd zijn omdat UNRWA 
zou worden verdacht van het niet naleven van het in-
ternationaal recht, maar tegelijk geen medeleven tonen 
voor de 970 mensen die in 48 uur tijd werden gedood in 
Gaza. Hij heeft de indruk dat het regeringsbeleid wordt 
ingegeven door reactionaire ideeën. De beleidsverkla-
ring spreekt in dat verband van “diplomatiek realisme”. 
Hij vraagt zich af hoe kan worden voorkomen dat zulk 
pragmatisme leidt tot compromissen over fundamentele 
ethische kwesties, inzonderheid met betrekking tot 
wapenverkoop of economische overeenkomsten met 
autoritaire regimes.

Het lid wil vervolgens weten of eventuele econo-
mische sancties, zoals door de vorige minister van 
Ontwikkelingssamenwerking, Caroline Gennez, werden 
bepleit ten aanzien van Israël, door de minister worden 
overwogen bij bewezen mensenrechtenschendingen.

En hoe zit het met de erkenning van Palestina? Die 
is volgens het lid absoluut noodzakelijk, omdat het de 
enige duurzame oplossing is voor vrede in de regio.

Midden-Oosten

De heer Lacroix stelt vast dat het optreden van België 
in het Midden-Oosten weinig ambitieus is wat de nale-
ving van het internationaal recht en de bescherming 
van de mensenrechten betreft. België blijft de tweesta-
tenoplossing steunen, blijft gekant tegen het nederzet-
tingenbeleid en steunt de Palestijnse Autoriteit alsook 
UNRWA. De uiteenzetting bevatte echter niets over de 
manier waarop België het internationaal recht wil doen 
naleven door Israël, terwijl de negatieve houding van dat 
land ten aanzien van de VN nochtans wordt benadrukt 
in de beleidsverklaring van de minister (blz. 28). Terwijl 
de minister volhoudt dat “we (…) onszelf niet [mogen] 
blootstellen aan het verwijt van dubbele standaarden” 
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ou du Rwanda (p. 38) disent le contraire. Le membre 
y voit une confirmation de la politique de deux poids, 
deux mesures qu’on reproche à l’Europe.

Concernant Israël, le mot “sanction” n’est même 
pas utilisé. Face aux actions des colons, le ministre se 
contente d’émettre la volonté qu’elles cessent, sans 
préciser comment parvenir à ce résultat. Le membre 
se demande par ailleurs pour quelle raison l’exposé du 
ministre annonce que “la législature qui s’ouvre offre 
de nouvelles perspectives pour nos relations bilatérales 
avec l’État hébreu” (p. 37), alors qu’un des membres de 
l’extrême-droite israélienne vient justement de réintégrer 
la Knesset.

Aucune mention n’est faite non plus des demandes, 
pourtant soutenues à l’époque par la Belgique, qui sont 
contenues dans l’avis de la CIJ du 19 juillet 2024, ou 
dans la résolution de l’Assemblée générale des Nations 
Unies du 18 septembre 2024; celles-ci demandent aux 
États de mettre fin à toute relation économique ou com-
merciale avec Israël qui serait de nature à renforcer sa 
présence illicite dans le territoire palestinien.

Lorsque l’exposé affirme que la Belgique entend 
œuvrer à un “consensus européen solide” (p. 38) sur le 
dossier israélo-palestinien, le membre y voit une manière 
de cacher un manque de volonté politique, car il ne fait 
pour lui aucun doute que l’UE est divisée de manière 
durable à ce sujet.

Le ministre affirme également vouloir agir au sein de 
coalitions of willing au sein de l’UE et soutenir les efforts 
pour réduire la nécessité de l’unanimité pour certaines 
décisions (p. 23). Or sur plusieurs dossiers – notam-
ment la suspension du volet commercial de l’Accord 
d’association UE-Israël, ou l’interdiction du commerce 
des produits issus des colonies – une majorité qualifiée 
d’États membres suffit pour avancer. La Belgique doit 
donc avant tout travailler à une telle majorité avec les 
États membres like-minded.

Depuis le 2 mars 2025, Israël a réinstauré un blo-
cage complet de l’aide humanitaire dans la bande de 
Gaza. Ce blocage s’ajoute à l’interdiction des activités 
de l’UNRWA et à une récente législation imposant de 
nouvelles conditions aux ONG internationales humani-
taires. Il viole ouvertement les mesures conservatoires 
ordonnées par la CIJ dans son ordonnance du 26 jan-
vier 2024 dans l’affaire Afrique du Sud contre Israël. 

(blz. 30) bewijzen de sancties die België steunt tegen 
Rusland (blz. 36) of Rwanda (blz. 38) het tegendeel. 
Het lid ziet daarin de bevestiging van de dubbele stan-
daarden die Europa worden verweten.

In het geval van Israël wordt het woord “sanctie” zelfs 
niet gebruikt. Wat de acties van de kolonisten betreft, 
heeft de minister het slechts over zijn wens dat die 
ophouden, zonder evenwel te specificeren hoe dat zou 
moeten worden gerealiseerd. Het lid vraagt zich ook af 
waarom in de beleidsverklaring van de minister te lezen 
staat dat de nieuwe legislatuur “nieuwe perspectieven 
[biedt] voor onze bilaterale betrekkingen met de Joodse 
Staat” (blz. 37), terwijl een van de leden van extreem-
rechts in Israël net is teruggekeerd naar de Knesset.

Er wordt ook geen melding gemaakt van de verzoe-
ken, destijds gesteund door België, vervat in het advies 
van het Internationaal Gerechtshof van 19 juli 2024, of 
in de resolutie van de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties van 18 september 2024, waarin de 
Staten worden opgeroepen om een einde te maken 
aan elke economische of commerciële betrekking met 
Israël die de illegale aanwezigheid van dat land in de 
Palestijnse gebieden zou kunnen versterken.

Wanneer in de beleidsverklaring te lezen valt dat België 
werk wil maken van een “solide Europese consensus” 
(blz. 38) over de Israëlisch-Palestijnse kwestie, ziet het lid 
dit als een manier om een gebrek aan politieke wil te 
verbergen, aangezien het volgens hem buiten kijf staat 
dat de EU ter zake permanent verdeeld is.

De minister stelt ook dat hij binnen de EU wil handelen 
met “coalitions of willing” en de inspanningen wil steunen 
om ervoor te zorgen dat voor bepaalde beslissingen 
minder vaak eenparigheid nodig is (blz. 23). Voor een 
aantal kwesties, meer bepaald de opschorting van het 
handelsgedeelte van de associatieovereenkomst tussen 
de EU en Israël of het verbod op handel in producten uit 
de nederzettingen, volstaat echter een gekwalificeerde 
meerderheid van de lidstaten om vooruitgang te boeken. 
België moet dus in de eerste plaats werk maken van een 
dergelijke meerderheid van gelijkgestemde lidstaten.

Sinds 2 maart 2025 heeft Israël opnieuw een volle-
dige blokkade ingesteld voor humanitaire hulp aan de 
Gazastrook. Die blokkade komt boven op het verbod op 
UNRWA-activiteiten en recente wetgeving die nieuwe 
voorwaarden oplegt aan internationale humanitaire 
ngo’s. Het is een flagrante schending van de voorlo-
pige maatregelen die het Internationaal Gerechtshof 
heeft bevolen in zijn uitspraak van 26 januari 2024 in 
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Quels moyens de pression le ministre envisage-t-il 
pour faire respecter l’ordonnance de la CIJ et mettre 
fin à l’instrumentalisation politique de l’aide par Israël?

Ensuite, lors du Conseil d’association UE-Israël, l’UE 
et la Belgique ont souligné la nécessité pour Israël de 
respecter l’article 2 de l’Accord d’association portant 
sur le respect des droits humains. À ce sujet, plusieurs 
préoccupations et demandes ont été formulées par l’UE 
à Israël, dont le respect de l’accord de cessez-le-feu, 
mais aucune d’entre elles n’a été mise en œuvre par 
Israël. Il suffit d’une majorité simple d’États membres 
de l’UE pour demander à la Commission européenne 
de préparer une proposition de mesures appropriées 
en réponse à la violation de l’article 2. Et une majorité 
qualifiée des États membres peut demander la sus-
pension du volet commercial de l’Accord d’association. 
Quelles actions la Belgique entreprendra-t-elle au sein 
de l’UE pour parvenir au respect de l’article 2 de l’Accord 
d’association par Israël?

La Belgique a soutenu la résolution de l’AG des Nations 
Unies du 18 septembre 2024, qui demande explicitement 
aux États membres de prendre des mesures pour mettre 
fin à l’importation de tout produit provenant des colonies 
de peuplement israéliennes. M. Lacroix demande au 
ministre comment il entend mettre en œuvre cette obliga-
tion. Cette même résolution demande à Israël de mettre 
fin à son occupation du territoire palestinien avant la fin 
de l’année. Quelles sont les actions envisagées par le 
ministre pour faire respecter cette obligation par Israël?

Le ministre souligne les violences et l’occupation de 
nouveaux territoires par les colons israéliens, et précise 
qu’elles “doivent cesser”. La Belgique soutiendra-t-elle, 
comme elle l’a déjà fait en 2024, des sanctions contre 
les colons? Comment le ministre compte-t-il agir plus 
largement contre la colonisation israélienne?

Enfin, la reconnaissance de l’État palestinien est tou-
jours envisagée au niveau européen, mais le membre se 
demande quand la Belgique prendra ses responsabilités 
et reconnaîtra l’État de Palestine, comme condition 
préalable et solution de paix durable à deux États.

Économie, travail et secteur privé

M. Lacroix constate que la nouvelle vision de la 
Coopération belge, défendue par le ministre, met par-
ticulièrement l’accent sur les intérêts économiques de 
la Belgique. Le risque existe que les financements de 
l’aide belge au développement aillent de plus en plus 

de zaak van Zuid-Afrika tegen Israël. Welke drukkings-
middelen overweegt de minister om de uitspraak van 
het Internationaal Gerechtshof te doen naleven en een 
einde te maken aan de politieke instrumentalisering van 
de hulp door Israël?

Vervolgens hebben de EU en België tijdens de 
Associatieraad EU-Israël benadrukt dat Israël arti-
kel 2 van de associatieovereenkomst, over de eerbie-
diging van de mensenrechten, moet naleven. De EU 
heeft in dat verband enkele bezorgdheden en eisen aan 
Israël kenbaar gemaakt, waaronder de naleving van het 
staakt-het-vuren, maar Israël heeft met geen enkele 
ervan rekening gehouden. Een gewone meerderheid 
van EU-lidstaten volstaat om de Europese Commissie 
te verzoeken een voorstel voor passende maatregelen 
voor te bereiden als reactie op de schending van arti-
kel 2. Een gekwalificeerde meerderheid van lidstaten kan 
vragen om de opschorting van het handelsgedeelte van 
de associatieovereenkomst. Welke stappen zal België 
binnen de EU ondernemen om ervoor te zorgen dat 
Israël artikel 2 van de associatieovereenkomst naleeft?

België heeft de resolutie van de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties van 18 september 2024 onder-
schreven. Die vraagt de lidstaten expliciet maatregelen te 
treffen om de invoer van alle producten uit de Israëlische 
nederzettingen stop te zetten. De heer Lacroix vraagt de 
minister hoe hij die verplichting ten uitvoer wil leggen. 
In dezelfde resolutie wordt Israël opgeroepen om voor 
het einde van het jaar de bezetting van de Palestijnse 
gebieden stop te zetten. Welke maatregelen overweegt de 
minister om die verplichting door Israël te doen naleven?

De minister wijst met klem op het geweld en op de 
bezetting van nieuwe gebieden door Israëlische ko-
lonisten en stelt dat een en ander moet stoppen. Zal 
België sancties tegen de kolonisten ondersteunen, zoals 
het dat al in 2024 heeft gedaan? Hoe wil de minister 
meer in het algemeen optreden tegen het Israëlische 
nederzettingenbeleid?

Tot slot wordt de erkenning van de Palestijnse Staat 
nog steeds overwogen, maar dan op Europees niveau. 
Het lid vraagt wanneer België zijn verantwoordelijkheid 
zal nemen en zelf de Palestijnse Staat zal erkennen, 
aangezien die erkenning een randvoorwaarde vormt voor 
een duurzame vrede binnen een tweestatenoplossing.

Economie, werk en privésector

De heer Lacroix stelt vast dat in de nieuwe visie die 
de minister inzake de Belgische ontwikkelingssamen-
werking aanhangt, de klemtoon in het bijzonder op de 
economische belangen van België ligt. Het risico bestaat 
dat de financiering van de Belgische ontwikkelingshulp 
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au secteur privé belge, alors que c’est le secteur privé 
local qui devrait être privilégié, en vue de promouvoir le 
développement économique local. Cela pourrait aussi 
augmenter l’aide dite “liée” de la Belgique – autrement 
dit, que les financements de l’APD soient alloués à 
des entreprises belges plutôt que locales. Les études 
démontrent pourtant que lier l’aide au développement 
est beaucoup moins efficace et plus coûteux que passer 
par des prestataires locaux. Il demande au ministre de 
confirmer que la coopération belge restera une aide en 
grande majorité déliée, et que les financements de l’aide 
au développement n’iront pas davantage aux entreprises 
belges, plutôt qu’au secteur privé local.

Le ministre parle également de cohérence via une 
approche globale. M. Lacroix se demande de quelle 
cohérence il est question et si ladite approche globale 
ne se fera pas au détriment d’une cohérence des poli-
tiques en faveur du développement mutuel. Comment 
le ministre compte-t-il parvenir à cette cohérence? 
Concrètement, comment réconcilier la volonté affichée 
du ministre de promouvoir l’agenda Travail décent, avec 
l’engagement répété par les acteurs multilatéraux, tels 
que le groupe Banque mondiale qui, dans sa nouvelle 
approche B-Ready, ignore, voire affaiblit, les législations 
favorables au travail décent?

Par ailleurs, qu’entend le ministre par “climat d’inves-
tissement adéquat pour nos entreprises”? Quelle place 
sera réservée aux principes du travail décent? Le membre 
se demande aussi si le rôle de la coopération interna-
tionale est de servir de marchepied aux entreprises 
nationales. Quelle place est donnée au développement 
des entreprises locales avec un telle approche?

Pour M. Lacroix, une telle philosophie basée sur 
nos propres intérêts vise une marchandisation accrue 
du développement, qui devient un nouveau débouché 
pour de nouveaux marchés, dans une économie belge 
et européenne à bout de souffle. Comment concilier 
cette approche avec la cohérence en faveur des objec-
tifs du développement durable (ODD), que le ministre 
prétend soutenir? Et avec les finalités de la coopération 
internationale que sont la démocratie, la paix, l’état de 
droit, le climat, la santé, etc.?

Le membre convient en outre que pour lui aussi, la 
politique étrangère “doit aider à garantir la prospérité 
de nos citoyens”, que “ce qui se passe “là-bas” a des 
conséquences “ici”” et qu’il “n’y a plus de place pour 

meer en meer naar de Belgische privésector gaat, terwijl 
die hulp met het oog op de bevordering van de lokale 
economische ontwikkeling veeleer naar de plaatselijke 
privésector zou moeten gaan. De nieuwe benadering 
zou ook de zogenaamde “gebonden” hulp van België 
kunnen verhogen. De ODA-financiering zou met andere 
woorden veeleer aan Belgische bedrijven dan aan lokale 
bedrijven worden toegekend. Uit studies blijkt nochtans 
dat ontwikkelingshulp binden veel minder doelmatig is, 
en ook duurder, dan werken met lokale dienstverleners. 
De heer Lacroix vraagt de minister of hij kan bevestigen 
dat het overgrote deel van de Belgische ontwikkelings-
samenwerking uit ongebonden hulp blijft bestaan en 
dat de financiering van de ontwikkelingshulp niet vooral 
Belgische bedrijven ten goede zal komen in plaats van 
de lokale privésector.

De minister heeft het tevens over samenhang via 
een overkoepelende aanpak. De heer Lacroix vraagt 
zich af welke samenhang de minister bedoelt en of de 
zogenaamde overkoepelende aanpak niet ten koste zal 
gaan van samenhangend beleid ten gunste van de weder-
zijdse ontwikkeling. Hoe wil de minister die samenhang 
bewerkstelligen? Hoe zal de minister meer concreet zijn 
uitgesproken wil om de agenda inzake waardig werk te 
steunen, verzoenen met de herhaalde verbintenis van 
multilaterale actoren, zoals de Wereldbankgroep, die in 
zijn nieuwe B-Ready-aanpak de wetgeving ten gunste 
van waardig werk negeert of zelfs uitholt?

Vervolgens wil de heer Lacroix vernemen wat de mi-
nister verstaat onder “adequaat investeringsklimaat voor 
onze bedrijven”. Welke plaats zal worden voorbehouden 
aan de beginselen inzake waardig werk? Het lid vraagt 
zich tevens af of de internationale samenwerking als 
springplank voor de nationale bedrijven moet dienen. 
Welke plaats wordt met een dergelijke aanpak aan de 
ontwikkeling van de lokale bedrijven toegekend?

De heer Lacroix vindt dat een dergelijke op onze 
eigen belangen gebaseerde benadering getuigt van 
een toenemend marktdenken binnen de ontwikkelings-
samenwerking. Aldus wil men dat ontwikkelingshulp een 
nieuwe afzetmarkt wordt voor het Belgisch en Europees 
bedrijfsleven dat op apegapen ligt. Hoe kan zulke aanpak 
worden verzoend met de samenhang ten bate van de 
duurzame-ontwikkelingsdoelstellingen (SDG’s), die de 
minister beweert te ondersteunen? Hoe strookt een en 
ander met de uiteindelijke doelstellingen van internati-
onale samenwerking, namelijk democratie, vrede, de 
rechtsstaat, het klimaat, volksgezondheid enzovoort?

Ook het lid vindt dat het buitenlands beleid “de wel-
vaart van onze burgers moet helpen vrijwaren”, alsook 
dat “wat “daar” gebeurt, “hier” gevolgen heeft” en dat 
er “geen ruimte meer is voor naïviteit”. De heer Lacroix 
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la naïveté”. Mais dans un tel contexte, il ne croit pas 
qu’il suffirait de demander poliment à des concurrents 
systémiques ou à des modèles autoritaires de cesser 
de mettre sous pression les normes internationales du 
travail et, ce faisant, d’exposer la prospérité des citoyens 
au dumping social et à la concurrence déloyale.

Selon l’exposé, Enabel et BIO devront apparemment 
se contenter de faire la promotion du travail décent. 
Mais est-il prévu d’exiger qu’ils renforcent de manière 
significative leurs social safeguards et leurs procé-
dures de devoir de vigilance pour l’investissement des 
entreprises à l’étranger? Et d’exiger que cela se fasse 
en cohérence avec le consensus tripartite auquel la 
Belgique adhère à l’OIT – c’est-à-dire en reconnaissant 
le rôle central qu’occupent la liberté d’association et le 
droit à la négociation collective dans la hiérarchie des 
normes sociales?

Sécurité alimentaire

L’ODD 2 prévoit d’éradiquer la faim dans le monde 
d’ici 2030. Or la faim dans le monde augmente struc-
turellement depuis 2015 au lieu de diminuer. L’exposé 
d’orientation du ministre ne consacre aucune analyse 
spécifique à l’insécurité alimentaire dans le monde, 
alors qu’elle est autant une problématique centrale de 
développement économique pour les pays du Sud glo-
bal qu’une source d’instabilité mondiale. Lutter contre 
l’insécurité alimentaire apparaît comme une priorité en 
vue d’établir des partenariats “mutuellement bénéfiques”, 
comme le formule l’exposé à plusieurs sujets. Quelle 
place sera accordée à l’agriculture et à la sécurité ali-
mentaire au sein de la coopération au développement? 
Alors que la Belgique n’a jamais réalisé son engagement 
à consacrer 15 % de l’APD à ce secteur, est-il prévu de 
prioriser ce domaine?

Ensuite, l’exposé mentionne à deux reprises l’engage-
ment à développer les systèmes alimentaires durables 
(SAD) et à chaque fois, en lien avec les enjeux climatiques. 
Cependant, aucun détail n’est fourni sur l’approche et 
l’horizon à adopter pour soutenir ces SAD. Les organi-
sations de la société civile (OSC) qui travaillent dans ce 
domaine préconisent d’élaborer les projets en concerta-
tion avec les organisations paysannes et de privilégier 
l’agroécologie comme modèle de gouvernance et de 
production alimentaire.

Ces dernières années, c’est dans cette direction que 
la coopération belge a œuvré, via son agence bilatérale 
Enabel, l’aide indirecte et le soutien aux programmes 
des ONG. Une note stratégique de la DGD intitulée 
“Accents au sein de la stratégie pour l’agriculture et la 

gelooft echter niet dat het in de huidige context volstaat 
om systemische concurrenten of aanhangers van auto-
ritaire modellen beleefd te vragen op te houden met het 
onder druk zetten van de internationale arbeidsnormen 
en met het bedreigen van de welvaart van de burgers 
via sociale dumping en oneerlijke concurrentie.

Volgens de beleidsverklaring zullen Enabel en BIO 
zich blijkbaar moeten tevredenstellen met het bevorde-
ren waardig werk. Wordt van de voormelde instanties 
evenwel ook een aanzienlijke uitbouw gevraagd van 
hun social safeguards en van hun procedures inzake 
de zorgvuldigheidsplicht voor buitenlandse bedrijfsin-
vesteringen? Wordt tevens gevraagd dat zulks gebeurt 
overeenkomstig de driepartijenconsensus die België 
binnen de IAO aanhangt, waarbij binnen de hiërarchie 
van de sociaalrechtelijke normen de centrale rol wordt 
erkend van de vrijheid van vereniging en het recht op 
de collectieve onderhandeling?

Voedselzekerheid

Het doel van SDG 2 is de honger uit de wereld te 
helpen tegen 2030. Toch is de honger in de wereld 
sinds 2015 structureel toe- in plaats van afgenomen. 
De beleidsverklaring van de minister wijdt geen speci-
fieke analyse aan de voedselonzekerheid in de wereld. 
Voedselonzekerheid is voor de landen van het Globale 
Zuiden nochtans een van de voornaamste hinderpalen 
voor economische ontwikkeling en vormt wereldwijd een 
bron van instabiliteit. Het bestrijden ervan is een prioriteit 
als men “wederzijds voordelige” partnerschappen wil 
opzetten, zoals de beleidsverklaring het in verschillende 
contexten verwoordt. Welke plaats zullen landbouw en 
voedselzekerheid krijgen binnen de ontwikkelingssamen-
werking? Aangezien België zijn belofte om 15 % van de 
ODA aan deze sector te besteden nooit is nagekomen, 
vraagt de spreker zich af of er plannen zijn om dit thema 
prioriteit te geven.

Verder vermeldt de beleidsverklaring tot tweemaal 
toe het engagement om duurzame voedselsystemen 
uit te werken, waarbij telkens de link wordt gelegd met 
de klimaatuitdagingen. Er worden echter geen details 
verstrekt over de aanpak en het tijdschema om zulke 
duurzame voedselsystemen te ondersteunen. De mid-
denveldorganisaties die op dat gebied actief zijn, pleiten 
ervoor projecten te ontwikkelen in overleg met boeren-
organisaties en voorrang te geven aan agro-ecologie 
als model voor bestuur en voedselproductie.

De voorbije jaren heeft de Belgische ontwikkelings-
samenwerking in die richting gewerkt via het bilaterale 
agentschap Enabel, via onrechtstreekse hulp en door 
middel van steun aan programma’s van ngo’s. In de 
strategische nota van DGD, met als titel “Klemtonen 
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sécurité alimentaire”1 a d’ailleurs souligné la nécessité de 
soutenir cette transition vers des systèmes alimentaires 
durables, pour assurer la sécurité alimentaire, mais aussi 
concourir à relever les défis de la crise climatique et de 
la biodiversité. Le ministre compte-t-il poursuivre cette 
approche, mettre les organisations paysannes au cœur 
de la coopération agricole et poursuivre les objectifs 
d’une transition agroécologique?

Justice climatique et coopération Sud-Sud

Le membre constate que la lutte contre le change-
ment climatique est mentionnée dans l’exposé, mais 
sans intégrer le principe de justice climatique, qui est 
totalement absente de la réflexion. Pour le membre, la 
Belgique doit prendre ses responsabilités historiques en 
finançant davantage l’adaptation et la transition éner-
gétique des pays en développement. L’exposé affirme 
que le gouvernement s’engage dans une “diplomatie 
climatique”. Cela inclut-il une approche basée sur la jus-
tice climatique, qui reconnaît la responsabilité historique 
des pays industrialisés et prévoit une augmentation des 
financements pour l’adaptation des pays du Sud global?

La Belgique va-t-elle pousser au sein de l’UE pour la 
mise en place d’un mécanisme de financement inter-
national des pertes et préjudices liés aux catastrophes 
climatiques dans les pays les plus vulnérables?

Enfin, M. Lacroix aimerait savoir dans quelle mesure 
les entreprises belges impliquées dans des projets à 
l’étranger, notamment dans le secteur des matières 
premières critiques, sont soumises à des obligations 
en matière de respect des droits des travailleurs et de 
l’environnement.

Il conclut son intervention en affirmant qu’il ne met pas 
en doute les intentions du ministre mais qu’il le sent très 
contraint par la majorité en place dans ce gouvernement.

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) est d’avis que l’exposé 
du ministre donne une idée assez claire de la vision du 
gouvernement en termes d’affaires étrangères. Comme 
M. Lacroix, le membre voit beaucoup de contradictions 
et d’incohérences entre la vision du ministre et celle de 
son gouvernement.

M. Boukili convient tout d’abord que la politique étran-
gère de la Belgique doit changer, qu’elle doit défendre 

1 Consultable sur https://diplomatie .belgium .be /sites /default /files 
/2022 -08 /accents_au_sein_de_la_strategie_pour_lagriculture_
et_la_securite_alimentaire .pdf

binnen de strategie landbouw en voedselzekerheid”1, werd 
overigens de noodzaak benadrukt om die overgang naar 
duurzame voedselsystemen te ondersteunen, teneinde 
niet alleen voedselzekerheid te garanderen maar ook 
de uitdagingen van de klimaat- en biodiversiteitscrisis 
aan te pakken. Is de minister van plan die aanpak voort 
te zetten, de boerenorganisaties centraal te stellen bin-
nen de landbouwsamenwerking en te streven naar een 
agro-ecologische transitie?

Klimaatrechtvaardigheid en Zuid-Zuid-samen- 
werking

Het lid stelt vast dat de beleidsverklaring de strijd 
tegen klimaatverandering vermeldt, maar het beginsel 
van klimaatrechtvaardigheid volledig achterwege laat in 
de beschouwingen ter zake. Volgens het lid moet België 
zijn historische verantwoordelijkheid opnemen door de 
energie-adaptatie en -transitie in ontwikkelingslanden 
beter te financieren. In de beleidsverklaring staat dat de 
regering zich inzet voor “klimaatdiplomatie”. Hoort daar 
ook een benadering bij die gebaseerd is op klimaatrecht-
vaardigheid, die de historische verantwoordelijkheid 
van de geïndustrialiseerde landen erkent en die de 
financiering voor de adaptatie van de landen van het 
Globale Zuiden doet toenemen?

Zal België binnen de EU aandringen op de invoering 
van een internationaal financieringsmechanisme voor 
verliezen en schade ten gevolge van klimaatrampen in 
de meest kwetsbare landen?

Tot slot zou de heer Lacroix willen vernemen in welke 
mate Belgische bedrijven die betrokken zijn bij projecten 
in het buitenland, onder meer in de sector van de kritieke 
grondstoffen, onderworpen zijn aan verplichtingen met 
betrekking tot rechten van werknemers en het milieu.

Tot besluit stelt de spreker dat hij niet twijfelt aan 
de intenties van de minister, maar het gevoel heeft dat 
de heer Prévot strak aan de leiband wordt gehouden 
door de regeringsmeerderheid.

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) is van mening dat 
de beleidsverklaring van de minister een vrij duidelijk 
beeld geeft van de regeringsvisie op buitenlandse zaken. 
Net als de heer Lacroix ziet het lid veel tegenstrijdighe-
den en onsamenhangendheden tussen de visie van de 
minister en die van zijn regering.

Vooreerst is de heer Boukili het ermee eens dat het 
Belgische buitenlandbeleid anders moet, dat België 

1 Raadpleegbaar op: https://diplomatie .belgium .be /sites /default 
/files /2022 -08 /klemtonen_binnen_strategie_landbouw_en_
voedselzekerheid .pdf

https://diplomatie.belgium.be/sites/default/files/2022-08/accents_au_sein_de_la_strategie_pour_lagriculture_et_la_securite_alimentaire.pdf
https://diplomatie.belgium.be/sites/default/files/2022-08/accents_au_sein_de_la_strategie_pour_lagriculture_et_la_securite_alimentaire.pdf
https://diplomatie.belgium.be/sites/default/files/2022-08/accents_au_sein_de_la_strategie_pour_lagriculture_et_la_securite_alimentaire.pdf


0767/061DOC 565050

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

ses valeurs et qu’il n’y a plus de place pour la naïveté. 
Il est aussi d’accord avec l’idée que la nouvelle attitude 
des États-Unis place les Européens face à leurs respon-
sabilités. Mais lorsque le ministre dit que “quelles que 
soient les décisions prises par les Américains, l’OTAN 
restera l’élément clé de notre défense et les États-Unis 
demeureront un allié important”, le membre y voit une 
incohérence avec l’idée que le premier défi de la poli-
tique étrangère belge et européenne est l’autonomie 
stratégique.

Comment le ministre peut-il considérer comme alliée 
l’Amérique de Donald Trump, qui a bouleversé l’équilibre 
géopolitique mondial en balayant les valeurs européennes 
d’un revers de la main? Trump remet en question un 
contrat qui existe depuis des années entre l’Europe et les 
États-Unis, et défend une vision impérialiste beaucoup 
plus agressive, que les pays européens découvrent, main-
tenant qu’elle est explicitement dirigée contre l’Europe.

Pour M. Boukili, la violence de l’impérialisme américain 
a toujours existé. Elle s’est imposée aux pays d’Amérique 
latine et d’Afrique, à la Libye, à l’Afghanistan ou à l’Irak. 
Il se réfère aux mensonges proférés par Colin Powell, 
lorsqu’il défendait l’existence d’armes de destruction 
massive auprès des Nations Unies pour justifier l’attaque 
contre l’Irak. Ces mensonges ont coûté 1,5 million de 
morts. Depuis les attentats de 2001, les interventions 
armées des États-Unis ont fait pas moins de 4,5 millions 
de morts. Il ne fait donc aucun doute pour le membre 
que la politique étrangère des États-Unis ne vise pas à 
défendre les valeurs que veulent défendre la Belgique 
et l’UE, mais bien les valeurs des Américains, ou plutôt 
leurs intérêts.

S’ils doivent piétiner les pays européens pour défendre 
leurs intérêts, les dirigeants américains n’ont aucun 
scrupule à le faire. D’un autre côté, dans un contexte 
plus global, la réaction américaine vient dans un contexte 
où, pour la première fois depuis la Deuxième Guerre 
mondiale, une autre puissance fait concurrence aux 
États-Unis en tant que première puissance mondiale.

Les États-Unis restent la plus grande puissance mili-
taire, politique et économique, mais ils sont en train de 
se faire dépasser par une autre puissance, la Chine. À 
ce sujet, le membre relève la notion d’autonomie straté-
gique dans l’exposé du ministre, mais il ne voit pas de 
référence à une politique indépendante ou autonome, 
notamment vis-à-vis de la Chine.

Typiquement, le ministre utilise le même vocabulaire 
que les États-Unis pour désigner la Chine, qualifiée de 

zijn waarden moet verdedigen en dat er geen plaats 
meer is voor naïviteit. Hij is het er ook mee eens dat 
de nieuwe houding van de Verenigde Staten betekent 
dat de Europeanen hun verantwoordelijkheden onder 
ogen moeten zien. Als de minister echter stelt dat “welke 
beslissingen de Amerikanen ook nemen, de NAVO (…) 
de hoeksteen van onze defensie [zal] blijven en de VS 
een belangrijke bondgenoot”, dan ziet het lid daarin een 
onsamenhangendheid met de stelling dat de voornaamste 
uitdaging van het Belgisch en Europees buitenlandbeleid 
de strategische autonomie is.

Hoe kan de minister het Amerika van Donald Trump, dat 
het geopolitieke evenwicht in de wereld heeft verstoord 
door de Europese waarden van tafel te vegen, als een 
bondgenoot beschouwen? Trump zet een contract dat 
al jaren bestaat tussen Europa en de Verenigde Staten 
op losse schroeven en verdedigt een veel agressievere 
imperialistische visie, die de Europese landen pas ont-
dekken nu ze uitdrukkelijk tegen Europa gericht is.

Volgens de heer Boukili heeft het geweld van het 
Amerikaanse imperialisme altijd bestaan. Het werd op-
gelegd aan de landen van Latijns-Amerika, aan Libië, 
aan Afghanistan of aan Irak. Hij verwijst naar de leugens 
van Colin Powell, toen die het bestaan van massaver-
nietigingswapens aanvoerde bij de Verenigde Naties 
om de aanval op Irak te rechtvaardigen. Die leugens 
hebben aan 1,5 miljoen mensen het leven gekost. Sinds 
de aanslagen van 2001 zijn er niet minder dan 4,5 mil-
joen mensen gestorven als gevolg van gewapende 
interventies door de Verenigde Staten. Het lijdt voor 
het lid dan ook geen twijfel dat het buitenlandbeleid van 
de Verenigde Staten niet tot doel heeft de Belgische en 
Europese waarden te verdedigen, maar wel die van de 
Amerikanen, of veeleer hun belangen.

Als ze Europese landen moeten schaden om hun ei-
gen belangen te verdedigen, dan zullen de Amerikaanse 
leiders daar niet voor terugdeinzen. Vanuit een veeleer 
mondiaal perspectief komt de Amerikaanse reactie er 
anderzijds op een moment dat voor het eerst sinds de 
Tweede Wereldoorlog een andere mogendheid met de 
Verenigde Staten wedijvert voor de positie van grootste 
wereldmacht.

De Verenigde Staten zijn nog steeds de grootste 
militaire, politieke en economische macht, maar worden 
thans ingehaald door een andere grootmacht, namelijk 
China. Ter zake ziet het lid in de beleidsverklaring van de 
minister het begrip “strategische autonomie” staan, maar 
hij leest er echter geen verwijzing naar een onafhankelijk 
of autonoom beleid, met name ten aanzien van China.

Veelzeggend is dat de minister dezelfde woordenschat 
hanteert als de Verenigde Staten om te verwijzen naar 
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rivale, et la Russie, le nouvel allié. Mais le membre se 
demande si la Belgique et l’Europe doivent rentrer dans 
une relation entre puissances qui se font la guerre pour 
voir qui va prendre le lead au niveau mondial. L’Europe 
va-t-elle devoir choisir un des blocs et rentrer dans une 
logique de guerre froide?

Pour M. Boukili, le rôle de l’UE devrait être d’œuvrer à 
la désescalade, la stabilisation et la recherche d’une sortie 
pour éviter une 3e guerre mondiale. Or l’idée d’autonomie 
stratégique, telle qu’elle est avancée dans l’exposé du 
ministre, ne semble pas émaner d’une volonté d’apporter 
une troisième voie, entre deux blocs qui s’affrontent. 
Pour le membre, nous ne pouvons pas accepter une 
telle politique de blocs au niveau international. Nous 
devons plutôt essayer de développer une coopération au 
niveau international qui offre une troisième voie. Rester 
les vassaux des États-Unis ne nous permettra pas de 
développer notre autonomie stratégique.

Le membre a l’impression que les Européens conti-
nuent de faire tout ce que les Américains demandent. 
Il est maintenant question d’augmenter le budget de la 
défense. C’est une demande de longue date des États-
Unis. Aujourd’hui, sous prétexte d’être autonomes, les 
pays européens font exactement ce qui leur est demandé, 
sachant que les deux tiers des armes importées en 
Europe proviennent de multinationales américaines. En 
somme, la question est de savoir comment la Belgique 
et l’UE pourraient être autonomes, alors qu’elles font 
exactement ce que l’impérialisme américain leur dicte.

Le membre voit aussi une contradiction pour ce qui 
est du respect du droit international et des conventions 
internationales. Le ministre considère certains pays et 
États comme des adversaires, notamment parce qu’ils 
ne respectent pas les conventions internationales et le 
droit international. Dès lors, voir les États-Unis comme 
un allié semble illogique: ce pays n’a toujours pas rati-
fié la Convention des Nations Unies sur les droits de 
l’enfant, par exemple, et il est le seul pays au monde 
dans ce cas. Il n’a pas non plus ratifié la Convention 
sur l’élimination de toutes les formes de discrimination 
à l’égard des femmes, ni le Statut de Rome de la CPI, 
ni les conventions fondamentales de l’OIT sur la liberté 
syndicale, la négociation collective et le travail forcé, ni 
la Convention sur l’interdiction des mines antipersonnel, 
ni la Convention sur les armes à sous-munitions, ni 
les traités sur l’interdiction des armes nucléaires, ni le 
protocole de Kyoto, ni la Convention sur la biodiversité, 
etc. Les États-Unis se sont même récemment retirés de 
l’OMS. M. Boukili demande donc au ministre comment 
il peut défendre une vision et des valeurs basées sur 

China, dat als rivaal wordt bestempeld, en Rusland, de 
nieuwe bondgenoot. Het lid vraagt zich echter af of België 
en Europa zich moeten mengen in een relatie tussen 
grootmachten die onderling oorlog voeren om te zien 
wie de nieuwe leider van de wereld wordt. Zal Europa 
een keuze moeten maken tussen een van beide blokken 
en terugkeren naar de logica van de Koude Oorlog?

Volgens de heer Boukili zou de rol van de EU erin 
moeten bestaan te werken aan de-escalatie, stabilisatie 
en het zoeken naar een uitweg om een 3e wereldoorlog 
te voorkomen. Het idee van strategische autonomie zo-
als naar voren gebracht in de beleidsverklaring van de 
minister, lijkt echter niet voort te komen uit de wil om een 
derde weg te bieden tussen twee tegengestelde blokken. 
Volgens het lid is een dergelijk beleid van machtsblok-
ken op internationaal niveau onaanvaardbaar. Er moet 
veeleer worden gestreefd naar de ontwikkeling van een 
internationale samenwerking die een derde weg biedt. 
Door vazallen van de Verenigde Staten te blijven, zal het 
niet lukken om strategische autonomie te ontwikkelen.

Het lid heeft de indruk dat de Europeanen alles blij-
ven doen wat de Amerikanen hun vragen. Er wordt nu 
gesproken over een verhoging van het defensiebudget. 
Dat is al lang een eis van de Verenigde Staten. Vandaag 
doen de Europese landen, onder het mom van autono-
mie, precies wat hen wordt gevraagd, wetende dat twee 
derde van de wapens die in Europa worden ingevoerd 
afkomstig zijn van Amerikaanse multinationals. Kortom, 
de vraag is hoe België en de EU autonoom kunnen zijn, 
terwijl ze precies doen wat het Amerikaanse imperialisme 
hen dicteert.

Het lid ziet ook een tegenstrijdigheid inzake de na-
leving van het internationaal recht en de internationale 
verdragen. De minister beschouwt bepaalde landen en 
Staten als tegenstanders, met name omdat zij internati-
onale verdragen en het internationaal recht niet naleven. 
In die logica is het onlogisch om de Verenigde Staten 
als bondgenoot te zien: zij hebben bijvoorbeeld als enig 
land ter wereld nog steeds het Kinderrechtenverdrag van 
de Verenigde Naties niet geratificeerd. Hetzelfde geldt 
voor het Verdrag inzake uitbanning van alle vormen 
van discriminatie van de vrouw, het Statuut van Rome 
inzake het Internationaal Strafhof, de basisverdragen van 
de IAO inzake het recht op vakbondsvrijheid, collectief 
overleg en het verbod op dwangarbeid, het Verdrag 
inzake het verbod op antipersoonsmijnen, het Verdrag 
inzake clustermunitie, de verdragen inzake het verbod op 
kernwapens, het Protocol van Kyoto, het Verdrag inzake 
biologische diversiteit enzovoort. Onlangs heeft de VS 
zich zelfs uit de WHO teruggetrokken. De heer Boukili 
vraagt de minister dan ook hoe hij een visie en waar-
den gebaseerd op internationaal recht en het respect 
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le droit international et le respect des droits humains, 
avec un allié comme les États-Unis.

Ensuite, le ministre souligne à juste titre que la cy-
bersécurité reste un problème important auquel il faut 
s’attaquer. Mais pour protéger les citoyens des attaques 
cyber, il faut identifier les sources de danger majeures. 
Le ministre énumère les sources possibles mais ne cite 
pas les États-Unis, alors que c’est une source qu’il ne 
faut pas sous-estimer. Le membre rappelle à ce titre les 
révélations d’Edward Snowden. Ce dernier a démontré, 
en 2013, que même les conversations entre chefs d’État 
au niveau européen avaient été espionnées par la NSA. 
Les risques d’ingérence américaine constituent un danger 
à ce niveau et le membre se demande s’il ne serait pas 
question ici aussi de double standard.

Le ministre parle également de crédibilité et d’effica-
cité. Or pour M. Boukili, les pays européens ont perdu 
énormément de crédibilité ces derniers temps, notam-
ment parce qu’ils mènent une politique de deux poids, 
deux mesures. L’exposé du ministre lui-même est truffé 
de doubles standards. Les mots utilisés pour décrire 
certains conflits omettent par exemple des informations 
cruciales, ce qui révèle une asymétrie frappante dans la 
manière dont la Belgique aborde les différents conflits. 
L’exposé met en avant le droit international comme 
principe directeur, mais l’application de ce dernier reste 
sélective, et la manière dont sont condamnés certains 
pays relève d’un choix politique qui sert avant tout nos 
intérêts économiques et géopolitiques, plutôt qu’un 
véritable souci d’alignement avec le droit international 
et les droits humains.

Le membre souhaite citer quelques exemples à ce 
sujet. Tout d’abord, quand le ministre parle de l’Ukraine, 
il est question de soutien infaillible; pour parler du conflit 
israélo-palestinien, il promet une “approche équilibrée”. 
Pourtant, il y a une violation avérée du droit international 
dans les deux cas, et même, dans le cas de la Palestine, 
une décision de la CIJ sur l’existence d’un risque de 
génocide et des mesures conservatoires à mettre en 
place pour l’éviter. Parler dans ce cas d’une approche 
équilibrée, et se refuser à prendre des sanctions contre 
Israël, n’est pas cohérent avec le fait que quand c’est 
Poutine qui attaque, on envoie des armes sans tarder et 
on utilise tous les superlatifs nécessaires. Il n’y a aucun 
embargo militaire contre Israël, alors que la Russie subit 
un nombre incalculable de sanctions.

Le membre rappelle que, pendant la campagne élec-
torale, le ministre avait lui-même déclaré être en faveur 
d’une suspension provisoire de l’Accord d’association 
UE-Israël et d’un embargo militaire. Il se positionne 
maintenant complètement à l’opposé. Cela revient pour le 

voor mensenrechten kan verdedigen en er tegelijk een 
bondgenoot als de Verenigde Staten opna kan houden.

De minister wijst er voorts terecht op dat cyberveiligheid 
een groot probleem blijft dat moet worden aangepakt. 
Om onze burgers te beschermen tegen cyberaanvallen, 
moet echter worden bepaald wat de belangrijkste bronnen 
van gevaar zijn. De minister somt de mogelijke bronnen 
op, maar noemt de Verenigde Staten niet, terwijl dat land 
een niet te onderschatten bron is. Het lid herinnert in 
dat verband aan de onthullingen van Edward Snowden. 
Snowden toonde in 2013 aan dat zelfs gesprekken tus-
sen Europese staatshoofden waren afgeluisterd door 
de Amerikaanse inlichtingendiensten. Het gevaar van 
Amerikaanse inmenging ligt op de loer en het lid vraagt 
zich af of ook hier niet met twee maten wordt gemeten.

De minister had het ook over geloofwaardigheid en 
efficiëntie. Volgens de heer Boukili hebben Europese lan-
den recent veel aan geloofwaardigheid ingeboet, precies 
door die dubbele moraal. De eigenlijke beleidsverklaring 
van de minister zit vol inconsequenties. Zo wordt in de 
beschrijving van bepaalde conflicten cruciale informatie 
weggelaten, wat erop wijst dat België de verschillende 
conflicten niet op een consequente manier benadert. In 
de beleidsverklaring wordt het internationaal recht als 
leidend principe belicht, maar de toepassing ervan blijft 
selectief. De manier waarop bepaalde landen worden 
veroordeeld, weerspiegelt veeleer een politieke keuze 
die vooral onze economische en geopolitieke belangen 
dient, dan een streven naar overeenstemming met het 
internationaal recht en de mensenrechten.

Het lid geeft enkele voorbeelden. Ten eerste kon-
digt de minister, wanneer hij het over Oekraïne heeft, 
niet-aflatende steun aan, maar wanneer hij het over 
het Israëlisch-Palestijnse conflict heeft, belooft hij een 
“evenwichtige aanpak”. Toch is er in beide gevallen sprake 
van een bewezen schending van het internationaal recht, 
en in het geval van Palestina zelfs van een erkenning 
van het Internationaal Gerechtshof dat er een risico op 
genocide bestaat en dat bewarende maatregelen nodig 
zijn om die genocide te voorkomen. Het spreken van 
een evenwichtige aanpak en de weigering om sancties 
tegen Israël te nemen, strookt niet met het feit dat wan-
neer het Poetin is die aanvalt, er onmiddellijk wapens 
worden gestuurd en allerhande superlatieven worden 
gebezigd. Er is geen militair embargo tegen Israël, terwijl 
aan Rusland talloze sancties werden opgelegd.

Het lid herinnert eraan dat de minister tijdens de ver-
kiezingscampagne zelf had verklaard voorstander te zijn 
van een voorlopige opschorting van de associatieover-
eenkomst tussen de EU en Israël, alsook van een militair 
embargo. Hij neemt nu het compleet tegenovergestelde 
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membre à se rendre complice des agissements d’Israël. 
L’UE reste l’un des premiers partenaires économiques 
d’Israël et elle contribue dès lors à son économie de 
guerre. Pourtant, être le premier partenaire économique 
d’un pays devrait constituer un levier important pour 
changer la donne. Ne pas utiliser cet outil revient à 
cautionner la politique d’Israël. Si la boussole, c’est le 
droit international, il faut l’appliquer dans les faits.

Y compris dans la manière de qualifier les conflits, le 
Proche-Orient et l’Ukraine ne sont pas sur un même pied 
d’égalité. Pourtant, dans un cas comme dans l’autre, il 
est avant tout question de violation du droit internatio-
nal. La situation en RD Congo est elle aussi évoquée, 
mais sans en considérer les causes profondes. Pour 
M. Boukili, le problème vient de la volonté de certains 
pays de voler les richesses du sous-sol de la RD Congo; 
les minerais sont la source du conflit. C’est la raison 
pour laquelle s’y retrouvent des Chinois, des Russes, 
des Américains, mais aussi des Européens. L’UE a été 
jusqu’à conclure un accord avec le pays agresseur, le 
Rwanda, pour importer des minerais du pays agressé, 
la RD Congo. Là encore, il est question de deux poids, 
deux mesures.

Un des aspects les plus difficiles à accepter pour le 
membre dans la politique du gouvernement concerne 
l’augmentation du budget de la défense, qui entraînerait 
un déficit de 17 milliards d’euros. L’ensemble des groupes 
politiques, en dehors de celui du membre, s’accordent 
sur la nécessité de cette augmentation. L’argument prin-
cipal est qu’il faut garantir notre sécurité. Or la sécurité, 
c’est aussi la santé et la lutte contre le réchauffement 
climatique. Mais s’il faut consacrer 17 milliards d’euros 
à la défense, le membre se demande comment financer 
le reste. Pour le ministre de la Défense, Theo Franken, 
cet argent est à prendre dans la sécurité sociale, autre-
ment dit dans les services de santé. Le ministre de la 
Santé, Frank Vandenbroucke, affirme qu’on ne va pas 
toucher à la santé. Le membre aimerait savoir comment 
le ministre envisage cette question.

De son côté, l’UE a déjà tranché. Elle compte notam-
ment réduire les mesures en faveur de la lutte contre 
le réchauffement climatique et des services publics. 
Elle a déjà réussi à trouver 800 milliards d’euros pour 
de l’armement, alors qu’on parle d’austérité depuis 
des années. On doit réduire les dépenses publiques 
parce qu’il n’y a pas d’argent, mais on trouve sans 
problème de l’argent pour financer l’industrie de la 
défense. Et il n’y a plus d’argent pour la sécurité sociale, 
les pensions, les services publics, les écoles, les hôpi-
taux. Pour le membre, ce revirement de situation donne 

standpunt in. Voor het lid komt dat neer op medeplich-
tigheid aan de acties van Israël. De EU blijft een van 
Israëls belangrijkste economische partners en draagt 
daardoor bij aan de oorlogseconomie. Het feit dat de 
EU een van de belangrijkste partners is, zou nochtans 
net een krachtige hefboom moeten zijn om de situatie te 
veranderen. Het niet inzetten van die hefboom komt neer 
op het goedkeuren van het Israëlische beleid. Als het 
internationaal recht als richtinggevend wordt beschouwd, 
dan moet het ook daadwerkelijk worden toegepast.

Ook in de manier waarop naar de conflicten wordt 
gekeken, staan het Midden-Oosten en Oekraïne niet op 
gelijke voet. Nochtans wordt in beide gevallen het inter-
nationaal recht geschonden. De situatie in de DR Congo 
komt eveneens aan bod, evenwel zonder de dieperlig-
gende oorzaken na te gaan. Volgens de heer Boukili is 
het conflict terug te brengen tot de grondstoffenhonger 
van bepaalde landen, die de kostbare ertsen uit de 
Congolese bodem willen roven. Om die reden zijn de 
Chinezen, de Russen en de Amerikanen er aanwezig, 
net als de Europeanen. De EU sloot zelfs een akkoord 
met agressor Rwanda over de invoer van ertsen uit 
de DR Congo, het aangevallen land. Van een dubbele 
moraal gesproken.

Een van de aspecten uit de beleidsverklaring die 
het lid het moeilijkst kan aanvaarden, is het optrekken 
van het defensiebudget, wat zou leiden tot een tekort 
van 17 miljard euro. Behalve de fractie van de spreker 
zijn alle fracties het eens over de noodzaak van die ver-
hoging. Het eerste argument dat dan altijd wordt aange-
voerd, is dat onze veiligheid moet worden gewaarborgd. 
Welnu, onze veiligheid staat of valt evengoed met onze 
volksgezondheid en met de strijd tegen de klimaatop-
warming. Als men evenwel 17 miljard euro aan defensie 
wil uitgeven, dan rijst de vraag hoe de rest moet worden 
gefinancierd. Minister van Defensie Theo Francken wil 
dat geld bij de sociale zekerheid halen, anders gezegd 
bij de gezondheidszorg. Minister van Volksgezondheid 
Frank Vandenbroucke beweert evenwel dat niet zal wor-
den geraakt aan onze gezondheidszorg. Het lid vraagt 
zich af hoe de minister naar die kwestie kijkt.

Volgens de spreker heeft de EU de knoop al doorge-
hakt. Het wil de klimaatdoelstellingen terugschroeven en 
de uitgaven voor openbare dienstverlening beknotten. 
De EU heeft blijkbaar ook al 800 miljard euro gevonden 
om zich extra te bewapenen, terwijl er de voorbije jaren 
vooral sprake was van besparen. De overheidsuitgaven 
moeten zogezegd worden afgebouwd omdat het geld 
op is, maar als het erop aankomt de defensie-industrie 
te spijzen, dan wordt dat geld probleemloos gevonden. 
Geld dat bovendien weg is voor de sociale zekerheid, 
de pensioenen, de openbare diensten, de scholen en de 
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l’impression qu’on ment aux citoyens. Le gouvernement 
belge affirme maintenant que les 17 milliards d’euros 
qui iront à la défense seront compensés, pour ne pas 
créer de nouvelles dettes. M. Boukili aimerait savoir de 
quelle manière. L’absence de tableaux budgétaires, en 
annexe des exposés d’orientation politique des membres 
du gouvernement, n’aide pas à comprendre la situation.

Concernant l’Ukraine, le membre est d’avis que le 
réarmement de l’UE vise aussi à préparer les esprits, 
dans la perspective d’un conflit avec la Russie. Or l’UE 
devrait plutôt contribuer à une désescalade, et viser une 
sortie pacifique et diplomatique du conflit.

Pour M. Boukili, plutôt que de se centrer sur l’OTAN, 
les efforts pourraient être déployés sur l’OSCE. Cette 
organisation a surtout joué un rôle pendant la Guerre 
froide, quand deux puissances étaient en conflit et se 
faisaient une course à l’armement. Le ministre l’a briè-
vement évoquée dans son exposé. L’OSCE a permis, 
dans les années 60-70, de baisser la tension et de geler 
cette escalade. Elle a contribué à préserver la paix et 
le calme en Europe. Pourquoi n’investit-on pas davan-
tage dans cette organisation, qui a fait ses preuves et 
a démontré son efficacité par le passé?

Et pourquoi choisit-on d’investir dans des logiques 
d’escalade, qui pourraient nous mener à une confrontation 
catastrophique, voire à une Troisième Guerre mondiale? 
Cette logique résulte d’un climat de peur et d’anxiété, 
qui pousse à tout miser sur l’armement. Par le passé, 
on a déjà opté pour une économie de guerre au lieu de 
chercher une sortie pacifique, mais ça n’a rien apporté. 
Pour M. Boukili,’est comme si on n’avait rien appris de 
notre histoire et c’est ce genre de logique qui a donné 
lieu à deux guerres mondiales.

Ensuite, le ministre affirme que la sécurité passe 
par la diplomatie. Le membre lui demande quels sont 
réellement les efforts mis dans la diplomatie. Est-il 
uniquement question de se réarmer, ou la démarche 
se base-t-elle sur une véritable vision de la diplomatie? 
Le membre et son groupe appellent par exemple l’UE 
à organiser une conférence de paix avec tous les pays 
protagonistes du conflit entre la Russie et l’Ukraine. Il 
faut se mettre autour de la table et trouver des solutions 
de sécurité collective, pour que tous les pays de la région 
se sentent en sécurité. Quels sont les efforts concrets 
fournis à ce sujet?

ziekenhuizen. Voor de spreker wekt die ommezwaai de 
indruk dat men de burgers iets voorliegt. De Belgische 
regering beweert nu dat de 17 miljard euro voor defen-
sie zal worden gecompenseerd, teneinde geen nieuwe 
schulden te maken. De heer Boukili wil graag weten hoe 
dat dan juist in zijn werk zal gaan. Dat in de beleids-
verklaringen van de regeringsleden begrotingstabellen 
ontbreken, maakt de situatie er alvast niet inzichtelijker op.

Wat Oekraïne betreft, is het lid van mening dat de 
herbewapening van de EU ook bedoeld is om de geesten 
te doen rijpen in het vooruitzicht van een conflict met 
Rusland. De EU zou er echter beter aan doen in te zetten 
op de-escalatie en op een vreedzame en diplomatieke 
oplossing voor het conflict.

De heer Boukili vindt dat men beter te werk gaat 
via de OVSE in plaats van via de NAVO. De OVSE 
speelde vooral een rol tijdens de Koude Oorlog, toen 
twee mogendheden in een conflict en een bijbehorende 
wapenwedloop waren verwikkeld. De minister heeft dat 
kort aangestipt in zijn beleidsverklaring. De OVSE is 
ontstaan uit de inspanningen in de jaren 60 en 70 om 
de gemoederen te bedaren en de situatie niet verder 
te doen escaleren. Zo heeft ze mee de vrede en rust 
in Europa doen weerkeren. Waarom wordt er niet meer 
geïnvesteerd in die organisatie, die eertijds zijn nut en 
doeltreffendheid heeft bewezen?

Waarom wil men liever geld stoppen in escalatiestra-
tegieën die tot een rampzalige confrontatie en zelfs tot 
een derde wereldoorlog zouden kunnen leiden? Zulke 
logica past in het huidige klimaat van angst en ongerust-
heid en zet ertoe aan volop te kiezen voor bewapening. 
Het gebeurde in het verleden al dat de oorlogseconomie 
de voorkeur kreeg boven een vreedzame oplossing, 
maar dat heeft tot niets geleid. De heer Boukili meent 
dat we niets hebben geleerd uit onze geschiedenis en 
dat net de logica die nu de overhand krijgt, ons twee 
wereldoorlogen heeft gebracht.

Vervolgens stelt de minister dat veiligheid en diplo-
matie hand in hand gaan. Het lid vraagt hem welke 
inspanningen er echt worden genomen op het vlak van 
diplomatie. Is er enkel sprake van herbewapening, of is 
de strategie van de minister echt geënt op een voldragen 
diplomatieke visie? Het lid en zijn fractie roepen de EU 
onder meer op een vredesconferentie te organiseren 
met alle hoofdrolspelers in het conflict tussen Rusland 
en Oekraïne. Men moet rond de tafel gaan zitten en col-
lectieve veiligheidsoplossingen vinden, opdat alle landen 
uit de regio zich weer veilig voelen. Welke inspanningen 
heeft de minister op dat vlak voor ogen?
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Le ministre affirme également que l’Institut Egmont 
devrait jouer un rôle important à ce titre, en fournissant 
des analyses et des réflexions politiques à la demande 
du SPF Affaires étrangères. M. Boukili convient que de 
telles analyses devraient aider à prendre les bonnes 
décisions, mais qu’elles doivent être les plus objectives 
possibles; il ne peut pas y avoir de conflit d’intérêts. Le 
membre constate cependant que l’Institut Egmont est 
en partie financé par des fonds privés. Il aimerait savoir 
d’où proviennent ces fonds privés, car la transparence 
à ce niveau lui semble importante. Les activités de 
l’Institut Egmont ne peuvent pas être motivées par autre 
chose que l’idée de fournir des analyses objectives, qui 
répondent à l’intérêt collectif.

M. Benoît Lutgen (Les Engagés) constate que le 
ministre Maxime Prévot manifeste, avec cet exposé, sa 
passion pour les relations internationales. Il arrive à ce 
poste à un moment charnière, voire de basculement. 
Les relations transatlantiques se fragilisent, et des 
événements dramatiques se déroulent à Gaza, dans 
la région des Grands Lacs et ailleurs. À ce propos, le 
membre rappelle que son groupe dénonce avec la plus 
grande force tous les événements qui se sont produits 
ces derniers jours, notamment à Gaza.

La Belgique, comme d’autres États occidentaux 
et européens, doivent s’ajuster aux transformations 
structurées de la puissance dans le système international. 
M. Lutgen souligne à ce sujet que ce qu’on appelle le 
reste du monde ne pense pas nécessairement comme 
la Belgique. L’ordre international, bâti après la Deuxième 
Guerre mondiale, se déstabilise de plus en plus sous 
l’effet de différents éléments. D’une part, l’équilibre des 
puissances entre les différents acteurs au sein de la 
société internationale évolue. Les valeurs dominantes au 
sein de celle-ci et chez les principaux acteurs changent. 
Il est aussi question d’évolution technologique, ainsi que 
de fragilisation des institutions internationales et de leur 
force d’expression. Le membre pense notamment à 
l’ONU, à l’Organisation mondiale du Commerce (OMC), 
mais aussi à des cadres plus larges comme le régime 
de non-prolifération des armes nucléaires, la protection 
des droits humains, ou le respect des principes de sou-
veraineté et de non-ingérence. On assiste également 
à des bouleversements démographiques. L’Europe est 
un acteur important sur le plan économique, mais elle 
est de plus en plus faible sur le plan démographique, 
puisqu’elle représente moins de 6 % de la population 
mondiale.

De minister stelt eveneens dat het Egmontinstituut 
ter zake een belangrijke rol kan spelen door op vraag 
van de FOD Buitenlandse Zaken analyses en beleids-
reflecties aan te reiken. De heer Boukili erkent dat der-
gelijke analyses kunnen helpen de juiste beslissingen 
te nemen, maar benadrukt dat ze zo objectief mogelijk 
moeten zijn; belangenconflicten zijn uit den boze. Hij stelt 
evenwel vast dat het Egmontinstituut deels met privégeld 
wordt gefinancierd. De spreker wil graag weten waar 
die privémiddelen juist vandaan komen, want hij vindt 
transparantie op dat vlak belangrijk. De activiteiten van 
het Egmontinstituut mogen alleen beogen om objectieve 
analyses te verstrekken die het algemeen belang dienen.

De heer Benoît Lutgen (Les Engagés) merkt op dat 
minister Maxime Prévot in deze beleidsverklaring zijn 
passie voor internationale betrekkingen toont. Hij komt op 
deze positie op een scharniermoment, een kantelmoment 
zelfs. De trans-Atlantische betrekkingen verbrokkelen en 
er vinden dramatische gebeurtenissen plaats in Gaza, 
het Grote Merengebied en elders. In dat verband herin-
nert het lid eraan dat zijn fractie alle gebeurtenissen die 
de voorbije dagen hebben plaatsgevonden, met name 
in Gaza, ten scherpste veroordeelt.

België moet zich, net als andere Westerse en Europese 
Staten, aanpassen aan de structurele machtsverschuivin-
gen in de wereldorde. De heer Lutgen benadrukt daarbij 
dat de rest van de wereld er niet noodzakelijk dezelfde 
zienswijze opna houdt als België. De internationale orde 
die na de Tweede Wereldoorlog werd opgebouwd, raakt 
door een aantal factoren almaar meer gedestabiliseerd. 
Enerzijds verandert het machtsevenwicht tussen de ver-
schillende actoren van het wereldtoneel. De dominante 
waarden binnen die scène en bij de belangrijkste spelers 
veranderen. Ook technologische ontwikkelingen spelen 
een rol, net als de verzwakking van de internationale 
instellingen en hun zeggingskracht. Het lid denkt onder 
meer aan de VN en de Wereldhandelsorganisatie (WTO), 
maar ook aan bredere kaders zoals het nucleaire non-
proliferatieregime, de bescherming van de mensenrechten 
en het respect voor de beginselen van soevereiniteit 
en niet-inmenging. Er vinden ook demografische ver-
anderingen plaats. Europa is economisch gezien een 
belangrijke speler, maar demografisch gezien wordt het 
steeds zwakker en vertegenwoordigt het minder dan 6 % 
van de wereldbevolking.
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Comme l’accord de gouvernement, les orientations 
politiques du ministre tiennent compte de ces évolutions. 
Le ministre va pouvoir s’exprimer d’une voix forte dans 
ce qui lui est cher: les droits humains, la négociation sur 
le plan économique et l’état de droit, qui devront guider 
l’action en matière de politique étrangère.

M. Lutgen reconnaît que le mot “sécurité” est souvent 
répété dans l’exposé du ministre mais il estime que cela 
reflète tout simplement la réalité d’aujourd’hui. L’insécurité 
et une forme d’anxiété ont gagné les esprits, non seule-
ment en Europe, mais aussi par-delà nos frontières. Il est 
essentiel dès lors de renforcer l’autonomie stratégique 
de l’UE, notamment en termes de défense. La France a 
été une des premières à soutenir l’idée d’élaborer une 
stratégie de défense cohérente au niveau européen, 
avec des moyens supplémentaires. Le membre aimerait 
savoir quelles actions le ministre envisage de mener à 
ce sujet, en collaboration avec le ministre de la Défense.

L’énergie est un autre aspect à développer en priorité 
si l’on vise à une plus grande autonomie stratégique de 
l’UE. La dépendance à l’égard de la Russie, au travers 
des Nord Stream 1 et 2, liée à la position de l’Allemagne 
et à la sortie du nucléaire, résulte du fait que l’UE a 
commis des erreurs stratégiques par le passé. Une 
plus grande autonomie à ce niveau aurait une influence 
sur tous les autres axes, et notamment la défense et le 
numérique. L’UE doit élaborer une stratégie forte et la 
Belgique peut être leader en la matière, en se rendant 
moins dépendante de groupes extérieurs, qu’ils soient 
chinois, russes ou américains.

La santé constitue un troisième aspect sur lequel il 
y a lieu de renforcer notre autonomie stratégique. Le 
membre suppose que le ministre va collaborer à ce 
sujet avec le ministre de la Santé, et porter différents 
axes en la matière au niveau européen.

L’alimentation est le quatrième axe à développer. 
L’UE produit suffisamment pour faire face aux besoins 
alimentaires de sa population, mais elle soutient aussi 
toute une série de pays au travers de ses surplus de 
production. Par ailleurs, toute une série de décisions 
occasionnent une baisse de la production européenne. 
Pour M. Lutgen, ce n’est pas un hasard si au début du 
conflit ukrainien, certains pays, notamment d’Afrique, 
extrêmement dépendants en matière de céréales, n’ont 
pas pris position, voire ont soutenu la Russie. La Russie 
et l’Ukraine représentent ensemble pas moins de 40 % 
de la production de céréales au niveau mondial.

Net als het regeerakkoord houdt de beleidsverklaring 
van de minister rekening met die ontwikkelingen. De 
minister zal zich krachtig kunnen uitspreken over de 
onderwerpen die hem na aan het hart liggen en die als 
leidraad zullen dienen voor de acties inzake buitenlands 
beleid, namelijk mensenrechten, economische onder-
handelingen en de rechtsstaat.

De heer Lutgen geeft toe dat het woord “veiligheid” 
vaak wordt herhaald in de beleidsverklaring van de 
minister, maar volgens hem weerspiegelt dat gewoon 
de huidige realiteit. Onzekerheid en angst hebben zich 
in de geesten genesteld, niet alleen in Europa, maar 
ook daarbuiten. Het is dus van wezenlijk belang om de 
strategische autonomie van de EU te vergroten, met 
name op het gebied van defensie. Frankrijk steunde als 
een van de eerste landen het idee om een coherente 
defensiestrategie uit te bouwen op Europees niveau, 
met bijkomende middelen. Het lid wil graag vernemen 
welke acties de minister op dat gebied wil ondernemen, 
in samenwerking met de minister van Defensie.

Energie is een ander aspect dat prioritair moet worden 
uitgebouwd met het oog op een grotere strategische au-
tonomie voor de EU. De afhankelijkheid van Rusland via 
Nord Stream 1 en 2, die voortvloeide uit het standpunt 
van Duitsland en de kernuitstap, is een uiting van strate-
gische fouten die de EU in het verleden heeft gemaakt. 
Meer autonomie op dat niveau zou invloed hebben op 
alle andere gebieden, met name defensie en het digitale 
aspect. De EU moet een robuuste strategie uitbouwen 
en België kan op dat gebied een voortrekkersrol spelen 
door zich minder afhankelijk te maken van buitenlandse 
groepen, ongeacht of die Chinees, Russisch dan wel 
Amerikaans zijn.

Gezondheid is een derde gebied waarop onze stra-
tegische autonomie moet worden vergroot. Het lid gaat 
ervan uit dat de minister op dat punt zal samenwerken 
met de minister van Volksgezondheid en verschillende 
krachtlijnen ter zake aan bod zal laten komen op Europees 
niveau.

Voeding is de vierde as die moet worden uitgewerkt. 
De EU produceert genoeg om aan de voedselbehoeften 
van haar bevolking te voldoen, maar ondersteunt via 
haar productieoverschotten ook een heel aantal landen. 
Daarnaast heeft een rist beslissingen geleid tot een da-
ling van de Europese productie. Volgens de heer Lutgen 
is het geen toeval dat aan het begin van het Oekraïense 
conflict bepaalde landen, met name in Afrika, die zeer 
afhankelijk zijn van graan, geen standpunt innamen 
of Rusland zelfs steunden. Rusland en Oekraïne zijn 
samen goed voor maar liefst 40 % van de wereldwijde 
graanproductie.
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Au-delà de ces différentes priorités, le membre se 
réjouit de voir figurer certains éléments dans l’exposé du 
ministre: une meilleure coopération dans la lutte contre 
la criminalité organisée, ainsi qu’une politique migratoire 
efficace et humaine. Il a interrogé la ministre de l’Asile 
et de la Migration à ce sujet, pour savoir quels étaient 
les contacts établis avec le ministre Prévot pour mener 
cette politique ensemble. Il lui semble en effet évident 
que certains éléments concernant l’asile et la migration 
figurent dans la politique des affaires étrangères.

L’action climatique est également prioritaire, dans 
la suite de ce qui a été réalisé, notamment sous la 
législature précédente. Le membre aimerait avoir des 
précisions sur les positions que la Belgique va défendre 
à ce sujet. Cet aspect devrait être abordé lors de la 
prochaine programmation budgétaire, car l’UE a besoin 
de moyens financiers supplémentaires, tant pour assu-
rer ses nouvelles missions que pour rembourser les 
emprunts contractés et mettre en œuvre les mesures 
NextGenerationEU, l’instrument de relance post-pan-
démie COVID-19.

Au sujet de la défense des intérêts économiques, 
M. Lutgen aimerait savoir comment la Belgique compte se 
positionner sur le contrôle des investissements provenant 
de pays tiers. Est-elle en faveur d’un contrôle européen 
renforcé lorsqu’un investissement étranger met en cause 
la sécurité économique du continent?

Le membre souligne que l’autonomie stratégique 
vise avant tout à protéger les Européens, y compris 
de toutes les formes d’ingérence, notamment de la 
Russie. La guerre est déjà menée aujourd’hui contre 
l’UE, au travers de l’énergie, mais aussi du numérique. 
Par exemple en Roumanie lors des dernières élections, 
en France lors des élections de 2017 ou des dernières 
élections présidentielles, on a assisté à une guerre 
numérique, comme M. Lutgen a pu le constater au sein 
de la commission Ingérence du Parlement européen. 
Des mesures ont été prises et les contrôles ont été 
renforcés, y compris sur le plan parlementaire, mais 
les failles de nos dépendances sont autant de risques 
d’ingérence de pays tiers. L’autonomie stratégique doit 
non seulement protéger les populations, mais aussi les 
valeurs, la démocratie et la liberté au sein de l’UE. La 
Belgique devrait également agir individuellement pour 
faire face à ces nouveaux défis.

Le membre est d’accord avec le ministre lorsqu’il 
dit que notre stratégie de sécurité nationale doit être 
réévaluée. Il importera de coordonner au mieux l’action 
des affaires étrangères avec la révision de la vision 

Naast die verschillende prioriteiten juicht het lid be-
paalde elementen toe die worden aangehaald in de 
beleidsverklaring van de minister, namelijk een betere 
samenwerking in de strijd tegen de georganiseerde mis-
daad alsook een doeltreffend maar humaan migratiebe-
leid. De spreker heeft de minister voor Asiel en Migratie 
gevraagd welke contacten er met minister Prévot zijn 
gelegd om dat beleid samen te voeren. Het lijkt hem im-
mers vanzelfsprekend dat bepaalde aspecten van asiel 
en migratie deel uitmaken van het buitenlands beleid.

Klimaatactie is eveneens een prioriteit, in het verlengde 
van wat al werd gerealiseerd, onder meer tijdens de 
vorige regeerperiode. Het lid zou graag meer details 
krijgen over het standpunt dat België in die kwestie zal 
verdedigen. Dat aspect zal wellicht tijdens het volgende 
begrotingsprogramma aan bod komen, aangezien de EU 
bijkomende financiële middelen nodig heeft, zowel voor 
haar nieuwe opdrachten als voor de terugbetaling van 
de aangegane leningen en de tenuitvoerlegging van het 
post-COVID-19-herstelinstrument NextGenerationEU.

Wat de verdediging van de economische belangen 
betreft, zou de heer Lutgen willen vernemen hoe België 
zich denkt te positioneren met betrekking tot de controle 
op de investeringen uit derde landen. Is men voorstander 
van meer Europees toezicht wanneer een buitenlandse 
investeerder de economische veiligheid van het continent 
in gevaar brengt?

Het lid benadrukt dat de strategische autonomie in 
de eerste plaats bedoeld is om de Europeanen te be-
schermen, ook tegen alle vormen van inmenging, in het 
bijzonder vanuit Rusland. Nu al wordt oorlog gevoerd 
tegen de EU, niet alleen via energie, maar ook via digitale 
technologie. Dat was bijvoorbeeld het geval tijdens de 
recente verkiezingen in Roemenië, in Frankrijk tijdens 
de verkiezingen van 2017 of tijdens de recentste presi-
dentsverkiezingen, waar een digitale oorlog plaatsvond, 
zoals de heer Lutgen heeft kunnen vaststellen binnen 
de commissie voor buitenlandse inmenging van het 
Europees Parlement. Er werden maatregelen genomen 
en de controles werden versterkt, ook op parlementair 
vlak, maar de Europese afhankelijkheid is een tekort-
koming die het risico op inmenging door derde landen 
vergroot. De strategische autonomie moet niet alleen 
de mensen beschermen, maar ook de waarden, de 
democratie en de vrijheid binnen de EU. België zou ook 
individueel moeten handelen om die nieuwe uitdagingen 
aan te gaan.

Het lid is het met de minister eens dat de Belgische 
nationale veiligheidsstrategie aan herziening toe is. Het 
zal zaak zijn om het werk van Buitenlandse Zaken zo 
goed mogelijk te coördineren met de herziening van de 
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stratégique de la défense, car la coordination avait 
été insuffisante lors de la précédente législature. Or la 
vision stratégique de la défense n’est finalement que la 
déclinaison d’une vision de la sécurité nationale.

M. Lutgen se réjouit également que le ministre mette en 
avant l’environnement et le changement climatique comme 
enjeux de sécurité, mais aussi comme enjeux humain. 
Les inondations de 2021 en Belgique ont démontré les 
conséquences dramatiques que de tels événements 
peuvent avoir sur notre territoire. Les accords de Paris 
doivent rester au cœur de la politique étrangère. Le 
membre aimerait que le ministre confirme que la lutte 
contre le changement climatique et le financement des 
politiques d’adaptation resteront prioritaires pour lui 
dans les prochaines années. Quelles seront les actions 
menées en la matière, en collaboration avec le ministre 
du Climat et de la Transition environnementale, M. Jean-
Luc Crucke?

L’état de droit et la démocratie sont aussi essentiels 
dans la politique menée en matière d’affaires étran-
gères et de coopération internationale. À ce sujet, le 
membre souhaite insister sur les aspects d’ingérence et 
de corruption. D’une part, il a lieu de lutter et de réagir 
contre les tentatives de corruption en Belgique, mais 
aussi au sein des institutions de l’UE. Et d’autre part, 
il est essentiel de renforcer encore la lutte contre les 
ingérences auprès de ou de la part de nos partenaires. 
Comment le ministre envisage-t-il de réagir vis-à-vis 
de tentatives de corruption par des puissances étran-
gères en Belgique? M. Lutgen se réfère notamment 
aux épisodes du Qatargate. Quelles sont les mesures 
envisagées pour renforcer la lutte contre la corruption 
au niveau international?

Par ailleurs, l’administration Trump a suspendu la légis-
lation américaine réprimant les pratiques de corruption 
dans des pays tiers. Comment le ministre compte-t-il 
réagir à cette situation?

Ensuite, le membre est d’avis que développer une 
défense ferme de l’ordre international est essentiel pour 
répondre aux défis du XXe siècle, qu’ils soient sécuri-
taires, environnementaux ou de développement. À ce 
titre, il faut investir dans l’ONU, mais aussi dans toutes 
ses agences spécialisées, que ce soit la FAO, l’OIT ou 
l’Union internationale des Télécommunications. M. Lutgen 
aimerait savoir si le SPF Affaires étrangères dispose 
d’une stratégie spécifique pour renforcer l’influence de la 
Belgique dans ces organisations et organes spécialisés.

strategische visie op defensie, aangezien die coördinatie 
tijdens de vorige regeerperiode ontoereikend was. De 
strategische visie op defensie is per slot van rekening 
louter de concrete toepassing van een visie op de na-
tionale veiligheid.

De heer Lutgen is ook verheugd dat de minister het 
milieu en de klimaatverandering niet alleen als veilig-
heidsvraagstukken benadert, maar ook als menselijke 
kwesties. De overstromingen van 2021 in België heb-
ben aangetoond welke dramatische gevolgen dergelijke 
gebeurtenissen op het Belgische grondgebied kunnen 
hebben. De overeenkomsten van Parijs moeten cen-
traal blijven staan in het buitenlandbeleid. Het lid zou 
van de minister graag de bevestiging krijgen dat de 
strijd tegen klimaatverandering en de financiering van 
het aanpassingsbeleid de komende jaren een prioriteit 
voor hem zullen blijven. Welke maatregelen zullen op 
dat gebied worden genomen, in samenwerking met de 
minister bevoegd voor Klimaat en Ecologische Transitie, 
de heer Jean-Luc Crucke?

De rechtsstaat en de democratie zijn ook essentieel 
voor het buitenlandbeleid en het beleid inzake internatio-
nale samenwerking. In dat verband wil het lid de aspecten 
inmenging en corruptie benadrukken. Enerzijds is het 
noodzakelijk om pogingen tot corruptie in België maar 
ook binnen de EU-instellingen te bestrijden en erop te 
reageren. Anderzijds is het essentieel om de strijd tegen 
inmenging bij of vanwege onze partners op te voeren. 
Hoe denkt de minister te reageren op pogingen tot 
corruptie door buitenlandse mogendheden in België? 
De heer Lutgen verwijst in het bijzonder naar Qatargate. 
Welke maatregelen worden overwogen om de strijd 
tegen corruptie op internationaal niveau op te voeren?

Daarnaast heeft de regering-Trump de Amerikaanse 
wetgeving tegen corruptiepraktijken in derde landen op-
geschort. Hoe zal de minister op die situatie reageren?

Vervolgens is het lid van oordeel dat de uitbouw van 
een stevige verdediging van de internationale orde es-
sentieel is om een antwoord te bieden op de uitdagingen 
van de twintigste eeuw, of het nu gaat om veiligheid, 
milieu of ontwikkeling. In dat opzicht moet worden ge-
investeerd in de VN, maar ook in alle gespecialiseerde 
agentschappen, zoals de FAO, de IAO of de International 
Telecommunication Union. De heer Lutgen wil weten of 
de FOD Buitenlandse Zaken een specifieke strategie 
heeft om de invloed van België in die gespecialiseerde 
organisaties en instanties te vergroten.
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Concernant l’ordre juridique international, la lutte 
contre l’impunité doit rester au centre de nos politiques. 
Est-il prévu de continuer à proposer l’expertise belge 
dans le cadre des enquêtes sur des crimes reconnus 
au niveau international?

Concernant le respect des droits humains, il faut privi-
légier l’efficacité aux discours “matamoresques” qui n’ont 
aucune influence. La Belgique préfère les démarches qui 
se rapprochent de l’action du Comité international de la 
Croix Rouge (CICR). Malheureusement, cela ne permet 
pas toujours de se rendre compte de l’action réelle de 
la Belgique et de la communiquer. Comment le ministre 
compte-t-il affirmer et rendre compte de l’action de la 
Belgique en la matière?

Le membre aborde pour terminer la question des 
crises internationales. Elles ont un impact sur notre 
sécurité, augmentent les tensions internationales et 
sont susceptibles de créer des zones de non-droit où 
se développe le terrorisme. Elles peuvent aussi avoir 
un impact sur le commerce, comme c’est le cas en 
mer Rouge. Elles créent des vagues de déstabilisation 
importantes. Le ministre a l’ambition de s’impliquer dans 
les différentes politiques développées concernant ces 
crises et le membre s’en réjouit.

Par rapport à la crise au Moyen-Orient, en particu-
lier, M. Lutgen demande au ministre quelles mesures 
il compte adopter pour soutenir les nouvelles autorités 
libanaises et s’assurer que le Hezbollah ne reprenne 
pas le contrôle du gouvernement.

Concernant la situation des Kurdes de Syrie, le membre 
est d’avis qu’ils risquent d’être une fois de plus aban-
donnés si l’accord récemment conclu entre les autorités 
syriennes et les groupes armés ne fonctionne pas. La 
Belgique envisage-t-elle des actions concrètes en la 
matière?

Ensuite, la crise tunisienne mérite aussi notre atten-
tion. La Belgique compte-t-elle renforcer son soutien à 
la société civile dans ce pays?

Le soutien de la Belgique à l’Ukraine est infaillible. Il 
doit encore se renforcer au niveau européen. Le membre 
est lui aussi d’avis qu’il faut investir davantage dans la 
défense et apporter un soutien accru à l’Ukraine.

Il est par ailleurs certain que la diplomatie belge 
deviendra une force de proposition et pourra se coor-
donner avec les partenaires européens pour rendre 
l’UE plus souveraine.

Wat de internationale rechtsorde betreft, moet de 
strijd tegen straffeloosheid centraal blijven staan in het 
beleid. Zijn er plannen om de Belgische expertise te 
blijven aanbieden in het kader van onderzoeken naar 
internationaal erkende misdaden?

Wat het respect voor de mensenrechten betreft, 
moet er worden gekozen voor doeltreffendheid in plaats 
van grootspraak zonder enige invloed. België geeft de 
voorkeur aan een aanpak die aanleunt bij die van het 
Internationale Comité van het Rode Kruis (ICRC). Helaas 
is het daardoor niet altijd duidelijk wat België echt doet 
en hoe daarover moet worden gecommuniceerd. Hoe 
denkt de minister de maatregelen van België op dit 
gebied te bevestigen en er verslag over uit te brengen?

Tot slot brengt het lid de internationale crisissen ter 
sprake. Die hebben gevolgen voor onze veiligheid, ver-
groten de internationale spanningen en kunnen aanleiding 
geven tot wetteloze zones waar terrorisme kan gedijen. 
Ze kunnen ook gevolgen hebben voor de handel, zoals 
het geval is in de Rode Zee. Ze veroorzaken grote de-
stabiliseringsgolven. De minister heeft de ambitie om 
betrokken te zijn bij de verschillende beleidsmaatregelen 
die worden ontwikkeld om die crisissen het hoofd te 
bieden, wat het lid tevreden stemt.

In verband met de crisis in het Midden-Oosten vraagt 
de heer Lutgen de minister welke maatregelen hij wil 
nemen om de nieuwe Libanese autoriteiten te steunen 
en ervoor te zorgen dat Hezbollah niet opnieuw de 
controle over de regering krijgt.

Wat de situatie van de Koerden in Syrië betreft, is 
het lid van mening dat zij opnieuw in de steek dreigen te 
worden gelaten als het onlangs bereikte akkoord tussen 
de Syrische autoriteiten en de gewapende groeperingen 
niet werkt. Is België van plan om op dat vlak concrete 
maatregelen te nemen?

Vervolgens verdient ook de Tunesische crisis aan-
dacht. Zal België zijn steun aan het maatschappelijk 
middenveld in dat land vergroten?

België blijft Oekraïne onverkort steunen. Op Europees 
niveau moet die steun echter nog robuuster worden. 
Het lid is ook van mening dat er meer moet worden 
geïnvesteerd in defensie en dat de steun aan Oekraïne 
moet worden opgevoerd.

Ook is zeker dat de Belgische diplomatie de drijvende 
kracht zal zijn achter voorstellen en met de Europese 
partners zal kunnen afstemmen om de EU meer soe-
verein te maken.



0767/061DOC 566060

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

M. Lutgen conclut en affirmant qu’il est confiant et 
qu’il pense que le ministre pourra faire entendre une 
voix nouvelle, plus forte, plus équilibrée et largement 
entendue.

Mme Annick Lambrecht (Vooruit) fait observer 
qu’au moment où cette réunion a lieu, des victimes 
civiles tombent à nouveau à Gaza. Au cours des der-
nières 48 heures, pas moins de 970 décès ont été 
enregistrés et on vient d’apprendre qu’Israël a lancé une 
offensive terrestre dans le nord de Gaza et a exprimé le 
souhait d’évacuer les Palestiniens de la bande de Gaza. 
Le cessez-le-feu avait suscité l’espoir, mais Israël a violé 
les accords conclus. Dans un premier temps, toute l’aide 
humanitaire destinée à Gaza a de nouveau été bloquée. 
Ensuite, de lundi à mardi, plus de 400 personnes ont 
été tuées dans une vague d’attaques de l’armée israé-
lienne. Une fois de plus, il s’avère que personne n’est 
en sécurité à Gaza. Les enfants et les familles ont un 
besoin urgent d’eau, de nourriture, de vêtements chauds 
et de soins. La famine guette plus de deux millions de 
personnes à Gaza, dont la moitié sont des enfants. Ces 
personnes vivent dans des conditions terribles depuis 
plus d’un an: même les hôpitaux et les écoles sont pris 
pour cible. Des citoyens ordinaires qui n’ont rien fait de 
mal en sont les victimes. Le groupe de l’intervenante 
sera toujours à leurs côtés. C’était le cas hier, c’est le 
cas aujourd’hui et ce sera le cas demain. La violence 
à Gaza doit cesser.

La membre remercie le ministre d’avoir condamné 
les nouvelles attaques et d’avoir rejeté catégoriquement 
les idées de Trump sur la déportation des Gazaouis. 
Nous devons continuer à condamner la violence. Pour 
le groupe de l’intervenante, c’est simple: la violence 
doit cesser. Son groupe a choisi dès le départ d’être 
du côté des victimes innocentes et du droit internatio-
nal. Dès le début, il a condamné la violence des deux 
côtés. La ministre de la Coopération au développe-
ment de l’époque, Mme Caroline Gennez, et M. Frank 
Vandenbroucke, ont veillé à ce que l’aide d’urgence 
parvienne aux Palestiniens. Une aide humanitaire com-
prenant des produits de première nécessité tels que de 
la nourriture, de l’eau, des médicaments et du carburant.

Cette aide est distribuée à la population locale par 
l’intermédiaire de l’UNRWA, l’Office de secours et de 
travaux des Nations Unies pour les réfugiés de Palestine. 
Pour le groupe de l’intervenante, il est clair que nous 
ne devons pas abandonner les Palestiniens innocents 
qui se trouvent à Gaza. Le ministre indique dans son 
exposé d’orientation politique que la Belgique continuera 
à soutenir l’UNRWA. Comment ce soutien parviendra-
t-il à la population civile de Gaza, notamment dans la 
période à venir? Cette aide humanitaire d’urgence est 
vitale pour ces personnes. L’intervenante lit également 

Tot slot vertrouwt de heer Lutgen erop dat de minister 
zijn stem op een nieuwe, krachtigere, evenwichtigere en 
bredere manier zal kunnen laten horen.

Mevrouw Annick Lambrecht (Vooruit) merkt op dat er, 
terwijl deze commissievergadering plaatsvindt, opnieuw 
burgerslachtoffers vallen in Gaza. De laatste 48 uur vie-
len er maar liefst 970 dodelijke slachtoffers te betreuren 
en zonet is het nieuws binnengelopen dat Israël een 
grondoffensief is gestart in Noord-Gaza en de wens 
heeft uitgedrukt om Palestijnen te evacueren uit de 
Gazastrook. Er was hoop door een staakt-het-vuren, maar 
Israël heeft de afspraken geschonden. Eerst werd alle 
humanitaire hulp naar Gaza opnieuw geblokkeerd. Dan 
kwamen van maandag op dinsdag meer dan 400 mensen 
om het leven bij een golf aanvallen door het Israëlische 
leger. Opnieuw blijkt dat men in Gaza nergens veilig 
bent. Kinderen en gezinnen hebben dringend nood aan 
water, voedsel, warme kleding en zorg. Meer dan twee 
miljoen mensen in Gaza, waarvan de helft kinderen, 
riskeren hongersnood. Al meer dan een jaar leven ze 
in verschrikkelijke omstandigheden: zelfs ziekenhuizen 
en scholen zijn doelwitten. Gewone mensen die niets 
misdaan hebben zijn het slachtoffer. Haar fractie zal 
altijd aan hun kant staan. Dat was gisteren zo, dat is 
vandaag zo en dat zal ook morgen zo zijn. Het geweld 
in Gaza moet stoppen.

De spreekster dankt de minister voor de veroorde-
ling van de nieuwe aanvallen alsook om de ideeën 
van Trump over deportatie van de Gazanen meteen 
naar de vuilbak te verwijzen. We moeten het geweld 
blijven veroordelen. Voor haar fractie is het simpel: het 
geweld moet stoppen. Haar fractie koos van meet af 
aan de kant van alle onschuldige slachtoffers en het 
internationaal recht. Van in het begin veroordeelden we 
het geweld langs beide kanten. De toenmalige minister 
van Ontwikkelingssamenwerking, met de name me-
vrouw Caroline Gennez, en de heer Frank Vandenbroucke 
zorgden ervoor dat noodhulp tot bij de Palestijnen ge-
raakte. Humanitaire steun met basisvoorzieningen zoals 
voedsel, water, medicijnen en brandstof.

Die steun komt via UNRWA, de organisatie van de 
VN voor hulpverlening aan Palestijnse vluchtelingen, 
terecht bij de lokale bevolking. Voor haar fractie is het 
duidelijk: we laten onschuldige Palestijnen in Gaza niet 
in de steek. In de beleidsverklaring leest de spreekster 
dat België UNWRA blijft steunen. Hoe zal die steun, 
ook in de komende periode, tot bij de burgerbevolking in 
Gaza geraken? Deze humanitaire noodhulp is voor hen 
van levensbelang. De spreekster leest ook dat België 
blijft werken aan een Europese consensus. Voor haar 
fractie is het duidelijk: België moet een voortrekkersrol 
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que la Belgique continuera à œuvrer en faveur d’un 
consensus européen. Pour son groupe, il est clair que 
la Belgique doit jouer un rôle de pionnier dans la recon-
naissance de l’État palestinien. Quelles initiatives le 
ministre prendra-t-il à cet effet à très court terme? Les 
attaques qui ont eu lieu avant-hier rendent la situation 
encore plus urgente. Le groupe de l’intervenante souhaite 
également que la Belgique se positionne dans les diffé-
rentes procédures introduites à l’encontre d’Israël devant 
la Cour internationale de justice. Quelles démarches le 
ministre entreprendra-t-il à cette fin?

Le respect du droit international est également mis à 
mal en Europe. Depuis le 24 février 2022, nous vivons 
dans un monde différent, avec une guerre qui touche 
à nouveau le continent européen. La Russie a envahi 
l’Ukraine et a déclenché une guerre atroce, qui a déjà 
coûté la vie à des dizaines de milliers de personnes et a 
provoqué la fuite de millions de civils. Dès le premier jour, 
le groupe de l’intervenante a pris le parti des Ukrainiens 
et des victimes civiles innocentes. Dès le premier jour, 
il a condamné les atrocités commises par la Russie. 
Parce que nous ne sommes en sécurité que si tout 
le monde l’est. C’est cela, la solidarité internationale. 
Les Ukrainiens doivent pouvoir décider eux-mêmes de 
leur avenir. Ce n’est pas à Poutine, à Trump ou à nous-
mêmes de leur imposer la manière dont la paix doit être 
conclue. Pour empêcher Trump et Poutine de conclure 
un accord qui serait désastreux pour les Ukrainiens et 
pour l’ensemble du continent européen, l’UE doit faire 
tout ce qui est en son pouvoir pour rester impliquée 
dans les négociations. Le groupe de l’intervenante juge 
inacceptable que Poutine soit récompensé par une trêve 
malhonnête pour les actes de violence brutale et les 
crimes de guerre commis en Ukraine.

Depuis le retour de Trump, nous ne pouvons plus 
compter sur les États-Unis de la même façon qu’avant, 
et l’intervenante se réjouit que le ministre le reconnaisse 
clairement. Il nous faut à présent investir dans une 
Europe qui doit pouvoir compter sur sa propre force 
politique et militaire. Dans un monde où les extrémistes 
sont au pouvoir, nous devons prendre des décisions 
pour protéger les citoyens. C’est ce que le groupe de 
l’intervenante continuera de faire. Les membres de cette 
commission qui pensent que les choses s’arrangeront 
d’elles-mêmes manquent de discernement et jouent 
avec notre avenir. Il est temps que l’Europe prenne les 
choses en main. Comment le ministre compte-t-il renfor-
cer le soutien de la Belgique à l’Ukraine pour combler le 
vide que les États-Unis risquent de laisser? Le ministre 
peut-il garantir à l’intervenante que nous continuerons 
à soutenir l’Ukraine? Quel rôle la Belgique jouera-t-elle 
dans le renforcement d’une politique étrangère et de 
défense européenne unique? Le ministre plaide, dans 
un contexte plus large que l’Europe, en faveur de la 

spelen in de erkenning van de Palestijnse Staat. Welke 
initiatieven zal de minister hiertoe nemen, op zeer korte 
termijn? De aanvallen van eergisteren maken dit opnieuw 
des te prangender. Haar fractie wil ook dat België partij 
kiest in de verschillende zaken tegen Israël aanhangig 
bij het Internationaal Gerechtshof. Welke stappen zal 
de minister hiertoe zetten?

Het respect voor het internationaal recht staat ook in 
Europa onder druk. Sinds 24 februari 2022 leven we in 
een andere wereld, met opnieuw oorlog op het Europese 
continent. Rusland viel Oekraïne binnen en begon een 
gruwelijke oorlog. Die kostte al aan tienduizenden men-
sen het leven en heeft miljoenen burgers op de vlucht 
doen slaan. Vanaf dag één koos haar fractie de kant van 
de Oekraïners en de onschuldige burgerslachtoffers. 
Vanaf dag één veroordeelden wij de gruweldaden van 
Rusland. Want we zijn pas veilig als iedereen veilig is. 
Dat is internationale solidariteit. De Oekraïners moe-
ten zelf hun toekomst kunnen kiezen. Niet Poetin, niet 
Trump en niet wij zullen hen opleggen hoe vrede wordt 
gesloten. Om te vermijden dat Trump en Poetin samen 
een deal uitwerken die nefast is voor de Oekraïners én 
voor het hele Europese continent, moet de EU er alles 
aan doen om betrokken te blijven in onderhandelingen. 
Voor haar fractie is het onaanvaardbaar dat Poetin met 
een oneerlijk bestand beloond zou worden voor het brute 
geweld en de oorlogsmisdaden in Oekraïne.

Op de Verenigde Staten kunnen we sinds de terug-
komst van Trump niet meer op dezelfde manier rekenen, 
en de spreekster is blij dat de minister dat klaar en 
duidelijk inziet. We moeten nu investeren in een Europa 
dat politiek en militair op eigen benen staat. In een we-
reld met extremisten aan de macht, moeten wij beslis-
singen nemen om mensen te beschermen. Dat is wat 
haar fractie altijd zal doen. Leden van deze commissie 
die denken dat het allemaal vanzelf wel goedkomt, zijn 
niet goed wijs en spelen met onze toekomst. Dit is het 
moment voor Europa om het heft in eigen te handen te 
nemen. Hoe gaat de minister de Belgische steun aan 
Oekraïne versterken, om een gat dat de Verenigde 
Staten kan achterlaten te vullen? Kan de minister de 
spreekster verzekeren dat we Oekraïne blijven steunen? 
Welke rol gaat België spelen in het versterken van één 
Europees buitenland- en defensiebeleid? Breder dan 
Europa spreekt de minister zich uit voor internationale 
samenwerking en multilateralisme, die opnieuw stevig 
onder druk staan door het terugtrekken van de Verenigde 
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coopération internationale et du multilatéralisme, qui 
sont tous deux à nouveau mis à rude épreuve par le 
retrait des États-Unis. Dans le contexte financier actuel, 
comment la Belgique soutiendra-t-elle les institutions et 
les programmes des Nations Unies, qui ne disposent 
pas actuellement de suffisamment de moyens?

Il y a trois mois, le régime du président Assad s’effon-
drait en Syrie. Depuis, les Syriens espèrent pouvoir vivre 
dans un pays libéré de la guerre, de la dictature et du 
terrorisme. Reconstruire un pays comme la Syrie, où 
cohabitent des communautés et des convictions reli-
gieuses très diverses, est extrêmement difficile. Lorsque 
les choses vont mal, les différentes communautés sont 
encore davantage montées les unes contre les autres. Le 
terrible massacre de Lattaquié et de Tartous, au cours 
duquel des groupes armés liés au nouveau gouvernement 
se sont vengés de prétendus partisans d’Assad, en est 
la preuve. Il s’agissait en réalité de civils innocents, de 
femmes et d’enfants, qui avaient simplement une autre 
religion. Nous avons été témoins d’une haine religieuse 
aveugle.

La meilleure façon d’aider les Syriens est d’offrir à 
la Syrie un répit sur le plan économique. En levant les 
sanctions et en permettant aux entreprises européennes 
d’investir à nouveau, on pourrait faciliter la recherche 
d’une solution. Pour l’instant, des civils innocents sont 
les principales victimes des sanctions. Ce serait aussi 
l’occasion pour M. Ahmed al-Sharaa, l’actuel dirigeant 
provisoire de la Syrie, de faire ses preuves. S’il ne tient 
pas ses promesses de tolérance et de concertation, 
des sanctions ciblées pourront être réintroduites tout 
aussi rapidement. Pour garantir sa stabilité, un État doit 
pouvoir compter sur une économie stable. La Belgique 
défend-elle au sein de l’UE une nouvelle stratégie en 
matière de sanctions contre la Syrie? Quels efforts 
financiers urgents notre pays déploiera-t-il en vue de 
la reconstruction de la Syrie? De quelle façon peut-il 
contribuer à l’avènement d’une Syrie pacifique et inclu-
sive au sein de laquelle tous les groupes de population 
seront représentés?

Une guerre sanglante pour le contrôle des matières 
premières fait rage dans l’Est de la RD Congo depuis 
plus de 25 ans. Grâce à l’or, au cobalt, au lithium et 
aux diamants dont elle regorge, la RD Congo pourrait 
être l’un des pays les plus riches du monde. Mais les 
multinationales et les groupes armés ont succédé au 
colonisateur belge pour accaparer les richesses de ce 
pays. Une génération entière de Congolais ignorent ce 
qu’est la paix. Une fois de plus, les groupes qui étaient 
déjà les plus vulnérables sont les plus touchés: la RDC 
présente l’un des taux de viols par jeune fille les plus 
élevés au monde. En début de semaine, on a appris 
que les rebelles du M23, soutenus par le Rwanda, ne 

Staten. Hoe zal België in de huidige financiële context 
de instellingen en programma’s van de Verenigde Naties 
steunen, die op dit moment onvoldoende geld tot hun 
beschikking hebben?

Drie maanden geleden viel het regime van president 
Assad in Syrië. Sindsdien hopen Syriërs op een land 
vrij van oorlog, dictatuur en terrorisme. Een land met 
verschillende bevolkingsgroepen en geloofsovertuigin-
gen zo divers als Syrië heropbouwen is aartsmoeilijk. 
Wanneer het slecht gaat, worden mensen met verschil-
len nog meer dan anders tegen elkaar opgezet. Daar 
getuigt het vreselijke bloedbad in Latakia en Tartoes 
van dat aan de nieuwe regering verbonden gewapende 
groepen aanrichtte als wraakactie op zogezegde Assad-
aanhangers. In werkelijkheid ging het om onschuldige 
burgers, vrouwen en kinderen, die toevallig een ander 
geloof koesterden. We zagen blinde religieuze haat.

De beste manier om Syriërs te helpen, is Syrië eco-
nomisch ademruimte geven. Sancties opheffen en 
investeringen door Europese bedrijven weer mogelijk 
maken, kan de voedingsbodem van problemen weg-
nemen. Op dit moment zijn vooral onschuldige burgers 
slachtoffer van de sancties. Het is ook een kans voor 
de heer Ahmed al-Sharaa, de huidige tijdelijke Syrische 
leider, zich te bewijzen. Wanneer hij zich niet aan zijn 
beloftes van tolerantie en overleg houdt, kunnen gerichte 
sancties eens zo snel opnieuw worden ingevoerd. Het 
staat vast dat een stabiele economie nodig is voor een 
stabiele Staat. Verdedigt België binnen de EU een nieuwe 
strategie voor de sancties op Syrië? Welke dringende 
financiële inspanning wordt door België geleverd in de 
heropbouw van Syrië? Hoe kan België bijdragen aan 
een vreedzaam en inclusief Syrië, waarin alle bevol-
kingsgroepen vertegenwoordigd worden?

Al meer dan 25 jaar speelt zich in Oost-Congo een 
bloedige oorlog af. De inzet: grondstoffen. Met goud, 
kobalt, lithium en diamant zou de DR Congo een van 
de rijkste landen in de wereld kunnen zijn. Eerst gingen 
Belgische kolonisatoren met de welvaart lopen, nu zijn 
het multinationals en gewapende groepen. Vrede is 
voor een hele generatie Congolezen een onbekend 
begrip. Opnieuw zijn groepen die al het kwetsbaarst 
waren het grootste slachtoffer: per jong meisje is de 
DR Congo een van de landen met het grootst aantal 
verkrachtingen. Begin deze week kwam het nieuws dat 
de M23-rebellen, gesteund door Rwanda, dan toch niet 
zouden deelnemen aan de vredesonderhandelingen in 



630767/061DOC 56 63

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

participeront finalement pas aux négociations de paix 
en Angola. Cela devrait nous inciter à redoubler d’efforts 
diplomatiques. Les violences dirigées contre les jeunes 
filles, les enfants et les femmes doivent cesser. Il faut 
mettre un terme aux agissements des grandes multi-
nationales, des responsables politiques et des groupes 
armés qui continuent à piller les matières premières de la 
population congolaise. Comment le ministre utilisera-t-il 
la voix de la Belgique – une voix qui a un poids important 
lorsqu’il s’agit du Rwanda et de la RD Congo – au sein 
de l’UE? Le Rwanda a rompu ses relations diplomatiques 
avec la Belgique au début de cette semaine. Comment 
le ministre compte-t-il remettre la diplomatie sur les 
rails? Pour le groupe de l’intervenante, la diplomatie 
est au moins aussi importante que le développement 
et la défense.

Des défenseurs courageux des droits humains se 
mobilisent de la RD Congo à la Syrie, en passant par la 
Palestine et l’Ukraine. L’intervenante a récemment déposé 
une proposition de résolution (DOC 56 0478/001) à ce 
sujet. Quelles pistes concrètes le ministre envisage-t-il 
pour la protection des acteurs des droits humains dans 
le monde? Le ministre compte-t-il lancer et soutenir 
des initiatives de protection en vue de l’accueil des 
défenseurs en Belgique et dans la région elle-même, 
et entamer un dialogue en la matière avec les autres 
ministres compétents?

L’intervenante pose enfin quelques questions concer-
nant les compétences exercées par le ministre dans le 
cadre des Affaires européennes. Dans quelle mesure 
le ministre souhaite-t-il peser sur l’Europe, en concer-
tation avec ses collègues? Le ministre affirme qu’il 
soutient pleinement les choix du Conseil européen 
et de la Commission européenne. Pour le groupe de 
l’intervenante, le déploiement d’une Europe sociale est 
important. La membre perçoit dans l’exposé d’orienta-
tion politique des signaux positifs en ce qui concerne 
le commerce, mais il faut aussi œuvrer à la solidarité 
entre les citoyens européens, au-delà des frontières 
des États membres.

Il est grand temps que les Européens puissent associer 
l’Union européenne à la protection et au renforcement des 
droits sociaux et du travail. Nous devons offrir à chacun la 
sécurité d’un emploi de qualité et rémunérateur, garantir 
la protection sociale dans toutes les formes de travail, 
respecter les négociations collectives et faire passer les 
droits fondamentaux avant les libertés économiques. 
En d’autres termes, une Europe sociale signifie une vie 
épanouissante et heureuse pour les Européens. Dans 
quelle mesure le ministre est-il prêt à s’engager à pour-
suivre la construction d’une Europe sociale?

Angola. Dit moet nog maar eens een wake-up call zijn 
om al onze diplomatie te versterken. Het geweld tegen 
jonge meisjes, kinderen en vrouwen moet stoppen. 
Grote multinationals, politici en gewapende groepen 
die de grondstoffen van de Congolese bevolking blijven 
stelen, moeten gestopt worden. Hoe gaat de minister 
de belangrijke Belgische stem in de EU als het om 
Rwanda en de DR Congo gaat, gebruiken? Begin deze 
week verbrak Rwanda diplomatieke betrekkingen met 
België. Hoe wil de minister diplomatie weer aan het werk 
krijgen? Voor haar fractie is diplomatie minstens even 
belangrijk als ontwikkeling en defensie.

Van de DR Congo over Syrië tot Palestina en Oekraïne, 
overal strijden in deze landen dappere mensenrechten-
verdedigers. Recent legde de spreekster daar een 
resolutie (DOC 56 0478/001) over neer. Welke concrete 
pistes ziet de minister voor de bescherming van de 
mensenrechtenactoren wereldwijd? Zal de minister 
beschermingsinitiatieven opstarten en ondersteunen 
voor de opvang van verdedigers in België en in de regio 
zelf, en hiervoor het gesprek aangaan met de andere 
bevoegde ministers?

Tot slot heeft de spreekster enkele vragen over zijn 
rol als minister van Europese zaken. In hoeverre wil de 
minister, in samenspraak met zijn collega-ministers, 
op Europa wegen? De minister zegt de keuzes van de 
Europese Raad en van de Europese Commissie volle-
dig te steunen. Voor de fractie van de spreekster is de 
uitbouw van het sociaal Europa belangrijk. In de tekst 
van de beleidsverklaring ziet de spreekster positieve 
signalen over handel, maar we moeten ook werken aan 
de solidariteit tussen Europese burgers, over de grenzen 
van lidstaten heen.

Het is hoog tijd dat Europeanen de EU kunnen identifi-
ceren met de bescherming en versterking van arbeids- en 
sociale rechten. We moeten iedereen de zekerheid bieden 
van een goede en lonende job, sociale bescherming in 
alle werkvormen garanderen, collectieve onderhande-
lingen respecteren en basisrechten boven economische 
vrijheden stellen. Met andere woorden, een sociaal Europa 
betekent een goed en gelukkig leven voor Europeanen. 
In hoeverre wil de minister zich engageren om verder 
te bouwen aan een sociaal Europa?
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Parallèlement, l’intervenante s’inquiète sérieusement 
de l’avenir du Pacte vert européen et des directives 
concernant la publication d’informations en matière 
de durabilité des entreprises et le devoir de diligence 
en matière de droits humains, de droits du travail et de 
normes environnementales. Comment le ministre envi-
sage-t-il d’innover à un rythme rapide tout en veillant à 
ne pas dévier de l’objectif climatique nécessaire, qui est 
de devenir le premier continent climatiquement neutre 
d’ici 2050? Que pense-t-il des directives sur le devoir 
de diligence et la durabilité?

Par ailleurs, l’intervenante remercie le ministre d’adhé-
rer à la forte réponse européenne à l’instauration des 
droits de douane américains. Dans un monde qui devient 
de plus en plus protectionniste, comment le ministre va-t-il 
s’assurer que la politique commerciale de l’UE continue 
de contribuer à la justice sociale, au développement du 
Sud global et à la lutte contre le changement climatique? 
La Belgique ne doit pas se contenter d’adopter des règles 
au sein de l’UE; elle doit également être en mesure de 
contribuer à définir son agenda. L’intervenante espère 
pouvoir compter sur le ministre pour ce faire.

En outre, l’intervenante remercie le ministre pour 
son engagement clair en faveur du droit international, 
du respect des droits humains et du développement 
d’une Union européenne entièrement autonome. Elle 
se réjouit de collaborer avec lui et espère qu’il traduira 
ses paroles en actes. Son groupe soutiendra le ministre 
dans la construction d’un monde juste et pacifique.

Mme Rajae Maouane (Ecolo-Groen) constate, à 
l’écoute de l’exposé du ministre, qu’il envisage une 
politique étrangère axée sur le respect du droit inter-
national, la lutte contre l’impunité et la promotion des 
droits humains. Elle reconnaît que ces engagements sont 
louables mais déplore le fait que leur traduction en actes 
concrets fasse montre de nombreuses incohérences et 
contradictions. Si nous voulons une politique étrangère 
crédible et respectée, elle ne peut être fondée sur des 
principes à géométrie variable; elle doit être cohérente, 
ambitieuse et courageuse.

Proche-Orient

La membre aborde tout d’abord la situation en 
Palestine, qui s’aggrave dramatiquement. Depuis 
le 2 mars 2025, Israël a bloqué totalement l’aide huma-
nitaire dans la bande de Gaza. Ce blocus s’ajoute à 
l’interdiction des activités de l’UNRWA et à une législation 
restrictive contre les ONG humanitaires. Il ne s’agit pas 
seulement d’une tragédie humanitaire, mais aussi d’une 
violation flagrante du droit international, en contradiction 

Tegelijk maakt de spreekster zich ernstige zorgen 
over de toekomst van de European Green Deal en de 
richtlijnen rond duurzaamheidsrapportage voor bedrijven 
en de zorgplicht voor mensenrechten, arbeidsrechten en 
milieunormen. Hoe kijkt de minister naar de spanning 
tussen op snel tempo innoveren en tegelijk niet afwijken 
van de noodzakelijke klimaatdoelstelling, met name het 
eerste klimaatneutrale continent worden in 2050? Hoe 
kijkt de minister naar de Richtlijnen rond zorgplicht en 
duurzaamheid?

Voorts dankt de spreekster de minister om de krach-
tige Europese reactie op de instelling van Amerikaanse 
tarieven te beamen. Hoe gaat de minister er in een wereld 
die meer protectionistisch wordt, tegelijk voor zorgen 
dat het EU-handelsbeleid blijft bijdragen aan sociale 
rechtvaardigheid, ontwikkeling van het Globale Zuiden 
en de strijd tegen klimaatverandering? België mag in 
de EU niet enkel regels aannemen, maar moet zelf op 
de agenda wegen. De spreekster hoopt daarvoor op de 
minister te kunnen rekenen.

Daarnaast dankt de spreekster de minister evenzeer 
voor zijn uitgesproken steun aan het internationaal recht, 
respect voor de mensenrechten en een koers voor een 
EU die op eigen benen staat. De spreekster kijkt ernaar 
uit om met hem samen te werken en ziet de minister 
zijn woorden graag omzetten in daden. Haar fractie 
steunt de minister in het bouwen aan een rechtvaardige, 
vreedzame wereld.

Mevrouw Rajae Maouane (Ecolo-Groen) stelt bij het 
horen van de beleidsverklaring van de minister vast dat 
die een buitenlands beleid voorstaat dat gericht is op 
de eerbiediging van het internationaal recht, op de strijd 
tegen de straffeloosheid en op het bevorderen van de 
mensenrechten. Ze erkent de verdienstelijkheid van die 
verbintenissen, maar betreurt dat de omzetting ervan 
in concrete daden blijk geeft van talrijke onsamenhan-
gendheden en tegenstrijdigheden. Een geloofwaardig 
en gerespecteerd buitenlands beleid mag niet op aan-
pasbare beginselen worden gebaseerd, maar moet 
samenhangend, ambitieus en moedig zijn.

Midden-Oosten

Het lid heeft het vooreerst over de dramatisch 
verslechterende situatie in Palestina. Israël heeft 
sinds 2 maart 2025 alle humanitaire hulp in de Gazastrook 
geblokkeerd. Die blokkade komt boven op het aan 
UNRWA opgelegde verbod om activiteiten te ontplooien 
en boven op wetgeving die de werking van de huma-
nitaire ngo’s hindert. Hier is niet enkel een humanitaire 
tragedie aan de gang, maar is ook sprake van een 
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avec les mesures conservatoires ordonnées par la CIJ 
le 26 janvier 2024, dans l’affaire Afrique du Sud contre 
Israël. Alors qu’un cessez-le feu a été convenu, les 
bombes continue de s’abattre sans merci sur la tête des 
civils, et ce en plein ramadan. Mme Maouane demande 
au ministre quelles pressions concrètes la Belgique 
compte exercer sur Israël pour l’obliger à respecter 
ces mesures.

L’UE et la Belgique ont rappelé à Israël son obligation 
de respecter l’article 2 de l’Accord d’association UE-Israël, 
qui impose le respect des droits humains. Or Israël n’a 
mis en œuvre aucune des demandes formulées par l’UE. 
Quelles actions la Belgique entreprendra-t-elle au sein 
de l’UE pour faire respecter cet article?

Le ministre ira-t-il jusqu’à demander la suspension 
du volet commercial de l’Accord d’association UE-
Israël, comme l’y autorise une majorité qualifiée d’États 
membres? Dans la négative, y a-t-il des circonstances 
dans lesquelles il estime qu’une telle suspension serait 
justifiée et, dans l’affirmative, lesquelles?

Dans le cas où il serait d’avis qu’une suspension ne 
serait pas appropriée, comment le ministre évalue-t-il le 
risque que cela ne soit perçu par d’autres pays – et en 
particulier les pays du Sud global – comme une politique 
de deux poids, deux mesures, portant dès lors gravement 
atteinte à la crédibilité géopolitique de la Belgique et de 
l’UE, et sapant l’ordre juridique international fondé sur 
des règles?

Par ailleurs, la Belgique a soutenu la résolution de 
l’ONU du 18 septembre 2024, demandant aux États 
membres d’interdire l’importation des produits issus 
des colonies israéliennes. Mme Maouane demande au 
ministre quand cette interdiction sera mise en œuvre.

Cette même résolution demande à Israël de mettre fin 
à son occupation du territoire palestinien dans un délai 
d’un an. Quelles actions concrètes le ministre compte-
t-il entreprendre pour faire appliquer cette obligation?

Enfin, la membre aimerait savoir comment le ministre 
réagit à la conclusion de la commission d’enquête des 
Nations Unies sur la Palestine, selon laquelle Israël 
commet des “actes génocidaires”, et quelles mesures 
concrètes il compte prendre à cet égard.

flagrante schending van het internationaal recht en van 
een schending van de bewarende maatregelen die het 
Internationaal Gerechtshof op 26 januari 2024 heeft 
verordend in de zaak die Zuid-Afrika tegen Israël heeft 
aangespannen. Hoewel een staakt-het-vuren werd over-
eengekomen, blijft het genadeloos bommen regenen 
op de burgerbevolking, en dat in volle ramadanperiode. 
Mevrouw Maouane vraagt aan de minister welke concrete 
druk België op Israël zal uitoefenen om het te verplichten 
de voormelde maatregelen na te leven.

De EU en België hebben Israël aan zijn verplichting 
herinnerd om artikel 2 na te leven van de associatie-
overeenkomst tussen de EU en Israël. Dat artikel legt 
eerbiediging van de mensenrechten op. Israël heeft 
evenwel geen enkele van de door de EU geformuleerde 
verzoeken ten uitvoer gelegd. Welke maatregelen zal 
België binnen de EU treffen om dat artikel te doen 
naleven?

Zal de minister zover gaan dat hij om de opschorting 
van het handelgerelateerde deel van de associatieover-
eenkomst tussen de EU en Israël zal verzoeken, zoals 
dat op basis van een gekwalificeerde meerderheid van 
de lidstaten kan worden bewerkstelligd? Indien niet, zijn 
er omstandigheden waarin een dergelijke schorsing vol-
gens hem verantwoord zou zijn en zo ja, welke zijn die?

Zo de minister meent dat een schorsing niet het 
geëigende middel is, hoe schat hij dan het risico in dat 
dergelijke houding door andere landen, en dan vooral de 
landen uit het Globale Zuiden, als een beleid met twee 
maten zal worden gezien, waaronder de geopolitieke 
geloofwaardigheid van België en van de EU ernstig zal 
lijden en waarbij de internationale, op regels gebaseerde 
rechtsorde zal worden ondermijnd?

België heeft trouwens de VN-resolutie van 18 sep-
tember 2024 onderschreven, waarin de lidstaten worden 
verzocht de invoer van producten uit de Israëlische 
nederzettingen te verbieden. Mevrouw Maouane vraagt 
aan de minister wanneer dat verbod ten uitvoer zal 
worden gelegd.

In diezelfde resolutie wordt Israël verzocht om bin-
nen het jaar een einde te stellen aan de bezetting van 
Palestijns gebied. Welke concrete maatregelen zal de 
minister nemen om die verplichting te doen naleven?

Tot slot wil het lid weten wat de minister vindt van 
de conclusie van de VN-onderzoekscommissie over 
Palestina, die stelt: “Israel’s warfare in Gaza is consistent 
with the characteristics of genocide”. Welke concrete 
maatregelen zal hij in het licht daarvan nemen?
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Pour Mme Maouane, pour défendre le droit interna-
tional, il faut être cohérent. On ne peut pas exiger des 
sanctions contre certains États, et fermer les yeux sur 
d’autres violations graves. Concernant la Palestine, 
elle garde une impression de silence coupable et de 
contradictions flagrantes.

Ukraine

La membre salue le fait que le ministre réaffirme son 
soutien à l’Ukraine. Elle cite le ministre: “Les avoirs 
russes bloqués en Belgique doivent continuer d’être 
utilisés autant que possible au profit de l’Ukraine, en 
tenant compte également des enjeux de mutualisation 
des risques financiers et économiques pour la Belgique 
et l’Europe.” À ce sujet, elle a entendu tant le ministre 
de la Défense que le ministre du Budget émettre des 
propositions très spécifiques pour financer les dépenses 
de défense supplémentaires “avec les recettes atten-
dues de l’impôt des sociétés sur les bénéfices des 
avoirs gelés”. Cela représente 1,8 milliard d’euros par 
an. Mme Maouane est d’avis que ces propositions vont 
totalement à l’encontre de ce qu’affirme le ministre Prévot 
et la membre se demande quel ministre elle doit croire.

Le ministre affirme également que lesdits moyens sont 
destinés “au maximum” à l’Ukraine, alors que les autres 
ministres cités disent que ces moyens sont destinés à 
des investissements dans l’armée belge. Pour le groupe 
Ecolo-Groen, la position est très claire: cet argent ne 
nous appartient pas. Ce sont des recettes fiscales que 
la Belgique reçoit uniquement parce que des missiles 
et des drones russes frappent actuellement des villes 
ukrainiennes, et parce que des soldats russes éloignent 
de leurs familles des soldats ukrainiens qui risquent leur 
vie depuis 3 ans pour défendre leur pays.

La membre rappelle que le gouvernement précédent 
avait, à juste titre, promis que cet argent irait à l’Ukraine, 
pour sa défense et pour que son pays reste vivable. Elle 
demande au ministre s’il peut confirmer que l’impôt sur 
les bénéfices des avoirs gelés ira entièrement à l’Ukraine, 
comme promis.

Elle cite ensuite le cas d’un milliardaire russe détenant 
cinq participations au Luxembourg et qui demande, par le 
biais du BIT de l’UEBL avec la Russie, que le Luxembourg 
cesse d’appliquer le régime de sanctions européen. 
Ce milliardaire réclame par ailleurs 15 milliards d’euros – 
soit la moitié du budget annuel de l’État luxembourgeois 
– plus une compensation pour les dommages subis. En 
cas de succès, c’est l’ensemble du régime européen de 
sanctions qui est en jeu et tous les pays de l’UE pourront 

Mevrouw Maouane vindt dat men samenhangend 
moet optreden wanneer men een lans breekt voor het 
internationaal recht. Men kan niet tegen bepaalde lan-
den sancties eisen en tezelfdertijd de ogen sluiten voor 
andere ernstige schendingen. Wat Palestina betreft, 
heeft ze de indruk met schuldig stilzwijgen en flagrante 
tegenstellingen te maken te hebben.

Oekraïne

Het lid heeft lof voor het feit dat de minister zijn steun 
aan Oekraïne bevestigt. Ze haalt er het volgende citaat 
uit de beleidsverklaring bij: “De Russische tegoeden die 
in België geblokkeerd staan, moeten maximaal verder 
ingezet worden ten voordele van Oekraïne en ook re-
kening houdend met de mutualisering van financiële en 
economische risico’s voor België en Europa.” Ze heeft 
ter zake zowel de minister van Defensie als de minister 
van Begroting zeer specifieke voorstellen horen uiten 
om de extra defensie-uitgaven te financieren met de 
verwachte ontvangsten uit de vennootschapsbelasting 
op de winsten van de bevroren tegoeden. Dat komt 
neer op 1,8 miljard euro per jaar. Mevrouw Maouane 
vindt dat die voorstellen totaal in tegenstrijd zijn met 
wat minister Prévot beweert en ze vraagt zich dan ook 
af welke minister ze moet geloven.

De minister beweert eveneens dat de voormelde mid-
delen maximaal moeten worden ingezet ten voordele 
van Oekraïne, terwijl die middelen volgens de andere 
ministers naar investeringen in het Belgisch leger zul-
len gaan. Het standpunt van de Ecolo-Groenfractie is 
zeer duidelijk: dat geld behoort ons niet toe. Het gaat 
om belastingontvangsten die België enkel krijgt omdat 
Russische raketten en drones vandaag Oekraïense steden 
bestoken en omdat Russische soldaten verhinderen dat 
Oekraïense soldaten, die sinds drie jaar hun leven voor 
hun land wagen, terug naar hun gezin kunnen.

Het lid herinnert eraan dat de vorige regering terecht 
had beloofd dat die middelen naar Oekraïne zouden 
gaan, voor de verdediging van dat land en om Oekraïne 
leefbaar te houden. Mevrouw Maouane vraagt de minister 
of hij kan bevestigen dat de belastingen op de winst uit 
de bevroren tegoeden integraal naar Oekraïne zullen 
gaan, zoals beloofd.

Vervolgens haalt de spreekster het voorbeeld aan 
van een Russische miljardair met vijf participaties in 
Luxemburg, die op grond van het bilateraal investerings-
verdrag tussen de Belgisch-Luxemburgse Economische 
Unie en Rusland vordert dat Luxemburg het Europese 
sanctieregime niet langer toepast. De miljardair eist bo-
vendien 15 miljard euro – dat is de helft van de jaarlijkse 
begroting van het Groothertogdom Luxemburg – plus 
een vergoeding voor de geleden schade. Als dat lukt, 
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s’attendre à une série de réclamations. La Belgique est 
également très vulnérable à ce sujet, comme l’illustre 
le dossier Euroclear.

Mme Maouane demande au ministre s’il compte 
prendre une initiative européenne pour identifier et 
prendre des mesures sur la manière dont les acteurs 
russes et affiliés utilisent les procédures d’arbitrage 
pour échapper aux sanctions. Est-il prévu de soutenir 
les gouvernements luxembourgeois et ukrainien dans 
les processus contre l’Ukraine et le Luxembourg, vu la 
rôle clé de la Belgique dans l’UEBL?

Grands Lacs

Mme Maouane aimerait savoir quelles mesures la 
Belgique entend prendre pour soutenir la mise en œuvre 
de la décision du Conseil des droits de l’homme des 
Nations Unies du 7 février 2025.

Ensuite, comment la Belgique plaidera-t-elle, au 
sein de l’UE et d’autres forums multilatéraux, pour 
la mise en œuvre des recommandations du Rapport 
mapping 2010 des Nations Unies, et pour que soient 
menées des enquêtes internationales et indépendantes 
supplémentaires sur les crimes graves commis en RD 
Congo depuis 2003?

Quelles mesures la Belgique prendra-t-elle pour 
promouvoir le processus de paix régional, en mettant 
l’accent sur l’inclusion des femmes et des jeunes?

Syrie

La Belgique n’a débloqué que 18 millions d’euros pour 
soutenir financièrement la Syrie et ses voisins en 2025, 
soit un tiers de moins qu’en 2024, et même une réduction 
de moitié par rapport à 2023. La membre demande au 
ministre quelles mesures spécifiques il compte prendre 
pour que la Belgique et l’Europe apportent un soutien 
financier suffisant à l’aide humanitaire, au relèvement 
rapide et à la reconstruction de la Syrie et des pays voi-
sins. Quels budgets belges et européens sont-ils prévus?

Coopération au développement

L’exposé du ministre mentionne très brièvement la 
cohérence des politiques en faveur du développement. 
Or pour la membre, il ne fait aucun doute que les choix 
politiques d’un pays comme la Belgique en matière de 
commerce, d’agriculture, d’investissement et de climat ont 
des répercussions directes sur les pays du Sud global. 
Elle relève deux dossiers qui illustrent cette incohérence.

staat het hele Europese sanctieregime op de helling en 
kunnen alle EU-landen een rist vorderingen verwachten. 
België is ter zake zeer kwetsbaar, zoals blijkt uit het 
Eurocleardossier.

Mevrouw Maouane vraagt of de minister overweegt 
een Europees initiatief te nemen om in kaart te brengen 
hoe de Russische spelers en hun medestanders via 
arbitrageprocedures de sancties trachten te omzeilen. 
Vervolgens zouden daartegen maatregelen moeten 
worden genomen. Zijn er plannen om de Luxemburgse 
en de Oekraïense regering te steunen in de processen 
tegen Oekraïne en Luxemburg, gelet op de sleutelrol 
van België in de BLEU?

Het Grote Merengebied

Mevrouw Maouane zou willen vernemen welke maat-
regelen België gaat nemen om de uitvoering van het 
besluit van de Mensenrechtenraad van de Verenigde 
Naties van 7 februari 2025 te ondersteunen.

Verder vraagt ze zich af hoe België binnen de EU en 
andere multilaterale fora zal pleiten voor de uitvoering 
van de aanbevelingen van het mapping-rapport 2010 van 
de VN, alsook voor verdere internationale en onafhan-
kelijke onderzoeken naar de ernstige misdaden die 
sinds 2003 in DR Congo zijn gepleegd.

Welke maatregelen zal België nemen om het regionale 
vredesproces te bevorderen, met bijzondere aandacht 
voor inclusie van vrouwen en jongeren?

Syrië

In 2025 heeft België slechts 18 miljoen euro uitgetrok-
ken voor financiële steun aan Syrië en zijn buurlanden. 
Dat is een derde minder dan in 2024, en zelfs de helft 
minder dan in 2023. Het lid vraagt zich af welke speci-
fieke maatregelen de minister zal nemen om ervoor te 
zorgen dat België en Europa voldoende financiële steun 
bieden voor humanitaire hulp, een snel herstel en de 
wederopbouw van Syrië en de buurlanden. Welke bud-
getten worden beoogd op Belgisch en Europees niveau?

Ontwikkelingssamenwerking

In de beleidsverklaring van de minister wordt heel kort 
verwezen naar de samenhang van het beleid ten voordele 
van ontwikkelingssamenwerking. Volgens het lid lijdt het 
echter geen twijfel dat de politieke keuzes van een land 
als België inzake handel, landbouw, investeringen en 
klimaat rechtstreekse gevolgen hebben voor de landen 
in het Globale Zuiden. Mevrouw Maouane haalt twee 
dossiers aan die de inconsistentie ter zake illustreren.
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Tout d’abord, celui des agrocarburants issus de cultures 
alimentaires. Leur production accapare des terres agri-
coles et contribue à la flambée des prix alimentaires, au 
détriment de populations qui sont déjà très vulnérables. 
Elle aimerait savoir si le ministre envisage de soutenir 
un arrêt total de ces agrocarburants d’ici 2030.

Ensuite, l’accord de commerce UE-Mercosur. Cet 
accord, dans sa forme actuelle, est en totale contradiction 
avec les engagements climatiques européens et menace 
les droits des agriculteurs locaux. La membre aimerait 
savoir si le ministre compte demander une renégociation 
de cet accord pour le rendre conforme aux objectifs de 
commerce durable.

Pour avoir une politique étrangère cohérente et cré-
dible, il y a lieu d’aligner les choix économiques avec 
les engagements en matière de développement durable. 
Mme Maouane se dit dès lors profondément préoccu-
pée par l’évolution de la politique belge en matière de 
coopération au développement.

Elle constate que le ministre présente désormais 
l’aide au développement comme un outil au service 
des intérêts économiques de la Belgique. Il semble 
vouloir l’utiliser pour assurer notre accès aux matières 
premières critiques et créer un climat favorable aux 
investissements de nos entreprises. Or la membre est 
convaincue que l’aide publique au développement (APD) 
ne peut pas être un instrument de commerce extérieur; 
elle doit d’abord bénéficier aux populations locales des 
pays partenaires.

Elle demande au ministre s’il peut garantir que la 
coopération belge restera une aide publique au déve-
loppement déliée, et qu’elle bénéficiera en priorité aux 
entreprises locales plutôt qu’aux entreprises belges.

De plus, la Belgique est saluée pour la concentration 
de son APD sur les pays les moins avancés (PMA). 
Elle aimerait que le ministre confirme que cette priorité 
sera maintenue et que les financements ne seront pas 
réorientés vers des pays à revenu intermédiaire pour 
favoriser les entreprises belges.

Pour ce qui est du budget de la coopération au déve-
loppement, le gouvernement a annoncé une réduction 
de 25 %. Mme Maouane considère pourtant que les 
besoins humanitaires n’ont jamais été aussi grands. 
Elle signale qu’en parallèle, le budget des affaires étran-
gères a baissé de 12,5 % en 15 ans et que le réseau 

Ten eerste haalt ze de kwestie van de op basis van 
voedselgewassen geproduceerde biobrandstoffen aan. 
De productie ervan neemt veel landbouwgrond in beslag 
en draagt bij aan de forse stijging van de voedselprij-
zen, ten koste van bevolkingsgroepen die toch al erg 
kwetsbaar zijn. Het lid wil graag weten of de minister van 
plan is een volledige stopzetting van die biobrandstoffen 
tegen 2030 te steunen.

Ten tweede haalt de spreekster de handelsovereen-
komst tussen de EU en Mercosur aan. In zijn huidige vorm 
is dat akkoord volstrekt in tegenspraak met de Europese 
klimaatverbintenissen en bedreigt het de rechten van de 
lokale landbouwers. Het lid wil graag vernemen of de 
minister een heronderhandeling van dat akkoord gaat 
vragen om het in overeenstemming te brengen met de 
doelstellingen inzake duurzame handel.

Om een coherent en geloofwaardig buitenlands be-
leid te voeren, moeten de economische keuzes worden 
afgestemd op de verbintenissen inzake duurzame ont-
wikkeling. Mevrouw Maouane is dan ook zeer veront-
rust over de evolutie van het Belgische beleid inzake 
ontwikkelingssamenwerking.

Ze stelt vast dat de minister ontwikkelingshulp nu voor-
stelt als een instrument om de economische belangen 
van België te dienen. Hij lijkt ontwikkelingshulp te willen 
gebruiken om onze toegang tot kritieke grondstoffen te 
verzekeren en een gunstig klimaat te scheppen voor 
bedrijfsinvesteringen. Het lid is er echter van overtuigd 
dat officiële ontwikkelingshulp (ODA) geen instrument 
voor buitenlandse handel mag zijn, maar in de eerste 
plaats ten goede moet komen van de lokale bevolking 
in de partnerlanden.

Ze vraagt de minister of hij kan garanderen dat de 
Belgische samenwerking ongebonden officiële ontwik-
kelingshulp zal blijven, die in de eerste plaats ten goede 
zal komen aan lokale ondernemingen in plaats van aan 
Belgische bedrijven.

België wordt erom geprezen zijn officiële ontwik-
kelingshulp te concentreren op de minst ontwikkelde 
landen (MOL). Mevrouw Maouane zou van de minister 
graag de bevestiging krijgen dat die prioriteit wordt 
aangehouden en dat de financiering niet zal worden 
verschoven naar middeninkomenslanden om Belgische 
bedrijven te bevoordelen.

De regering heeft een vermindering met 25 % van 
het budget voor ontwikkelingssamenwerking aange-
kondigd. De humanitaire behoeften waren volgens me-
vrouw Maouane echter nog nooit zo groot. Ze wijst erop 
dat het budget voor Buitenlandse Zaken in 15 jaar tijd 
met 12,5 % is gedaald en dat het Belgische diplomatieke 
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diplomatique belge a perdu 15 % de ses postes. Qui plus 
est, le ministre du Budget a confirmé que la diplomatie 
ne serait pas exemptée des réductions budgétaires, 
contrairement à la Justice, la Défense et l’Intérieur. 
La membre demande au ministre s’il compte plaider, 
au sein du gouvernement, pour que la diplomatie et la 
coopération au développement soient exemptées de 
ces coupes budgétaires.

Par ailleurs, l’accord de coalition mentionne une 
approche 3D (Diplomatie, Défense, Développement) 
pour renforcer la sécurité extérieure de la Belgique. 
Elle demande au ministre s’il est conscient du fait que 
cet engagement a disparu de la déclaration de politique 
générale qui concerne la défense. Quelles en sont les 
raisons?

Armes nucléaires

La troisième réunion des États parties au Traité 
sur l’interdiction des armes nucléaires s’est tenue 
du 3 au 7 mars 2025 au siège des Nations Unies à 
New York. La membre rappelle que la Belgique a par-
ticipé en tant qu’observateur lors des deux réunions 
précédentes. Il estime qu’il est important d’y participer, 
car même si la situation géopolitique ne permet pas à la 
Belgique de signer ce traité pour le moment, elle montre 
ainsi à la centaine de pays signataires de ce traité son 
soutien pour l’objectif à long terme d’un monde sans 
armes nucléaires.

La Belgique a-t-elle également participé cette année? 
Mme Maouane demande par ailleurs au ministre s’il par-
tage son point de vue selon lequel c’est précisément en 
cette période géopolitique cruciale qu’il est important de 
participer aux forums multilatéraux sur le désarmement.

Droits humains

Cette année verra la célébration des 25 ans de la réso-
lution 1325 des Nations Unies sur les femmes, la paix et 
la sécurité. Depuis, plus de 100 pays, dont la Belgique, 
ont élaboré des plans d’action nationaux pour mettre 
en œuvre cette résolution. Les défis restent néanmoins 
importants, notamment compte tenu de l’augmentation 
des conflits armés, où femmes et enfants sont souvent 
pris pour cibles. La membre pense notamment à l’uti-
lisation du viol comme arme de guerre. Quels efforts 
la Belgique déploiera-t-elle pour poursuivre la mise en 
œuvre et l’application de la résolution 1325 de l’ONU 
sur les femmes, la paix et la sécurité, tant au niveau 
national qu’international?

netwerk 15 % van zijn posten heeft verloren. Bovendien 
heeft de minister van Begroting bevestigd dat ook de 
diplomatie zal moeten besparen, in tegenstelling tot 
Justitie, Defensie en Binnenlandse Zaken. Het lid vraagt 
de minister of hij van plan is om er binnen de regering 
voor te pleiten geen besparingen door te voeren op het 
vlak van diplomatie en ontwikkelingssamenwerking.

Het regeerakkoord vermeldt ook een drieledige aan-
pak (gestoeld op diplomatie, defensie en ontwikkelings-
samenwerking) om de externe veiligheid van België te 
vergroten. De spreekster vraagt de minister of hij zich 
ervan bewust is dat dat engagement verdwenen is uit 
de algemene beleidsverklaring inzake defensie. Wat zijn 
de redenen daarvoor?

Nucleaire wapens

Van 3 tot 7 maart 2025 vond op de zetel van de 
Verenigde Naties in New York de derde bijeenkomst 
plaats van de Staten die partij zijn bij het Verdrag inzake 
het verbod op kernwapens. Het lid herinnert eraan dat 
België de twee vorige vergaderingen heeft bijgewoond 
als waarnemend land. Volgens mevrouw Maouane is het 
belangrijk die vergaderingen bij te wonen, want hoewel 
België het verdrag momenteel niet kan ondertekenen 
wegens de geopolitieke situatie, betuigt ons land met 
zijn aanwezigheid aan de ongeveer honderd landen 
die het verdrag wel hebben ondertekend niettemin zijn 
steun voor de langetermijndoelstelling van een wereld 
zonder kernwapens.

Was België dit jaar eveneens aanwezig? Mevrouw 
Maouane vraagt de minister ook of hij het met haar 
eens is dat het juist op dit cruciale geopolitieke moment 
belangrijk is om deel te nemen aan multilaterale fora 
inzake ontwapening.

Mensenrechten

Dit jaar is het 25 jaar geleden dat Resolutie 1325 van de 
Verenigde Naties over vrouwen, vrede en veiligheid werd 
aangenomen. Sindsdien hebben meer dan 100 landen, 
waaronder België, nationale actieplannen opgesteld om 
die resolutie uit te voeren. De uitdagingen blijven niet-
temin groot, vooral gezien de toename van het aantal 
gewapende conflicten, waarbij vrouwen en kinderen vaak 
het doelwit zijn. Het lid denkt hierbij in het bijzonder aan 
verkrachting als oorlogswapen. Welke inspanningen zal 
België nationaal en internationaal leveren voor de verdere 
uitvoering en toepassing van VN-resolutie 1325 over 
vrouwen, vrede en veiligheid?
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La membre constate que l’exposé du ministre insiste 
sur l’importance des droits humains, mais ne propose 
pas de mesures concrètes. Elle demande si des initia-
tives plus précises seront incluses dans le document 
budgétaire. Quelles seront les priorités? Elle pense 
notamment à la lutte contre la peine de mort et au soutien 
aux défenseurs des droits humains, des droits culturels, 
des droits environnementaux ou des droits de la terre.

La membre conclut en rappelant les convictions qui 
l’animent: la Belgique a besoin d’une politique étrangère 
basée sur la justice, la solidarité et la cohérence; le res-
pect du droit international ne peut pas être à géométrie 
variable et avoir deux poids, deux mesures; la coopéra-
tion au développement ne peut pas être détournée pour 
des intérêts économiques. Elle demande au ministre de 
faire preuve de volontarisme et d’aligner ses actes avec 
ses engagements.

M. Alexander De Croo (Open Vld) fait observer que 
dans son introduction, le ministre a indiqué que le monde 
avait changé et que la politique devait changer également. 
L’intervenant estime que certains éléments devraient 
effectivement changer, et d’autres pas. L’intervenant 
souhaite s’entretenir avec le ministre à ce sujet.

L’intervenant estime qu’il est parfois au moins aussi 
important de parler de ce que nous n’allons pas chan-
ger que de ce que nous allons changer. Dès qu’il est 
question des Affaires étrangères, de la Défense ou de 
notre sécurité, on peut distinguer deux types de respon-
sables politiques: ceux qui réagissent de manière très 
impulsive à tout et qui ne ratent jamais une occasion de 
s’exprimer sur le sujet et ceux qui ont besoin d’un peu 
de réflexion, qui réfléchissent et indiquent la direction 
à prendre. L’intervenant considère que le ministre fait 
partie de cette dernière catégorie et estime en outre 
que tel est le rôle du ministre.

L’intervenant sait que d’aucuns s’interrogent sur le fait 
que le ministre des Affaires étrangères n’a pas encore 
réagi à un certain événement. L’intervenant trouve au 
contraire très logique que par moments, le ministre 
décide de ne pas réagir et souhaite d’abord analyser la 
situation afin de définir une ligne politique. Et pourquoi, 
selon l’intervenant, est-il si important que le ministre des 
Affaires étrangères indique le cap à suivre? Parce que 
de nos jours, presque tout a une dimension étrangère. 
Notre sécurité dépend fortement de la position que 
nous voulons adopter sur la scène internationale. Il en 
va de même de notre politique énergétique, de la lutte 
contre le crime organisé et la drogue et de la politique 
en matière de santé publique.

Het lid merkt op dat de minister in zijn beleidsverklaring 
het belang van mensenrechten benadrukt, maar geen 
concrete maatregelen voorstelt. Ze vraagt of er meer 
specifieke initiatieven zullen worden opgenomen in het 
begrotingsdocument. Wat zullen de prioriteiten zijn? Zij 
denkt met name aan de strijd tegen de doodstraf, aan 
steun voor mensenrechtenactivisten, alsook aan inzet 
ten bate van culturele rechten, milieurechten en recht 
op grond.

Tot slot herhaalt het lid de overtuigingen die haar 
drijven: België heeft een buitenlands beleid nodig dat 
gebaseerd is op rechtvaardigheid, solidariteit en co-
herentie; de naleving van het internationaal recht mag 
geen rekbaar begrip zijn waarbij met twee maten wordt 
gemeten; ontwikkelingssamenwerking mag niet worden 
ingezet voor economische belangen Mevrouw Maouane 
roept de minister op om krachtdadig te zijn en zijn woor-
den om te zetten in daden.

De heer Alexander De Croo (Open Vld) merkt op dat 
de minister in zijn inleiding heeft aangegeven dat de 
wereld is veranderd en dat ook het beleid zal moeten 
veranderen. De spreker meent dat er inderdaad een aantal 
elementen moeten veranderen maar dat er tevens een 
aantal elementen niet moeten veranderen. Hieromtrent 
wil de spreker met de minister van gedachten wisselen.

De spreker meent dat het soms minstens even belang-
rijk is om te spreken over wat we niet gaan veranderen 
als te spreken over wat we wel gaan veranderen. Als 
het gaat over Buitenlandse Zaken of over Defensie of 
over onze veiligheid, kan men twee soorten politici on-
derscheiden. Er zijn politici die heel impulsief op alles 
reageren en elke gelegenheid te baat nemen om een 
mening daarover te geven. Daarnaast zijn er echter 
politici die een beetje reflectie moeten brengen, die een 
stukje nadenken en die aangeven welke de richting is. 
De spreker rekent de minister bij deze laatste categorie 
en hij meent tevens dat dat de rol van de minister is en 
moet zijn.

De spreker weet dat sommigen vragen hebben bij 
het feit dat de minister van Buitenlandse Zaken nog 
niet gereageerd heeft op een bepaald feit. De spreker 
vindt dat zeer logisch dat er ook momenten zijn dat de 
minister beslist om niet te reageren en eerst de zaken 
wenst te analyseren om een politieke lijn te bepalen. En 
waarom is het volgens de spreker zo belangrijk dat de 
minister van Buitenlandse Zaken de richting aangeeft? 
De reden hiervoor ligt besloten in het feit dat ongeveer 
alles vandaag aan het buitenland raakt. Onze veiligheid 
is zeer afhankelijk van de positie die we in de wereld wil-
len aannemen alsook het energiebeleid, de strijd tegen 
georganiseerde criminaliteit en drugs en volksgezondheid.
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C’est pourquoi il est important que le ministre profite 
de la discussion de son exposé d’orientation politique 
pour indiquer quel regard il porte sur une série de phé-
nomènes car cela revêt, de l’avis de l’intervenant, une 
importance décisive pour définir la politique générale 
qui sera menée dans de nombreux domaines sous la 
présente législature. L’intervenant souhaite dès lors 
épingler trois éléments pour lesquels il souhaite connaître 
le point de vue du ministre.

Premièrement, l’intervenant aborde la question de 
l’autonomie stratégique. Celle-ci a été abondamment 
débattue ces dernières semaines et ces derniers mois. 
Et c’est une bonne chose, selon lui. En réalité, une 
ligne politique avait déjà été définie sous la précédente 
législature, notamment par la Commission européenne, 
qui insiste de plus en plus sur ce point. L’autonomie 
stratégique est un concept très simple sur papier. La 
question est toutefois de savoir comment cette autono-
mie stratégique sera concrétisée. D’autant plus qu’on 
aurait tort, selon l’intervenant, de lier la discussion sur 
l’autonomie stratégique à une certaine forme d’isolation-
nisme. Il estime qu’il ne faut surtout pas choisir une voie 
isolationniste en Europe ou en Belgique. Si l’on écoute 
certains membres de cette commission, on constate 
qu’ils utilisent cette autonomie stratégique pour justifier 
une certaine haine anti-américaine. Il estime que c’est 
une très mauvaise idée.

Inversement, l’intervenant estime qu’il serait totalement 
inepte de s’inscrire dans une relation de vassalité vis-à-
vis des États-Unis. Le tout sera de trouver un équilibre 
dans la relation avec les États-Unis, que l’intervenant 
considère toujours comme un allié à plus long terme. Il 
est convaincu que les fondements de la relation entre 
l’Europe et les États-Unis ne pourront être détruits 
au cours d’une seule législature ou présidence, mais 
que la relation peut néanmoins être considérablement 
endommagée.

La question est donc de savoir comment réaliser 
l’autonomie stratégique si convoitée. Dans un dis-
cours prononcé cette semaine à Copenhague, la pré-
sidente de la Commission européenne, Mme Ursula 
von der Leyen, a annoncé que la volonté de construire 
une défense européenne forte se résume au slogan 
“acheter européen”. Il est également de cet avis. Mais 
le slogan “acheter européen” signifie en réalité “acheter 
conjointement”. Car ne croyons pas que l’on ait acheté 
si peu d’équipements de défense européens au sein de 
l’UE ces dernières années. Au contraire, on a acheté 
énormément de matériel de défense, mais de manière 
très peu coordonnée. Aujourd’hui, nous avons l’oppor-
tunité de le faire de manière plus coordonnée. Cette 
option sera peut-être partiellement en contradiction 
avec l’objectif d’atteindre rapidement la norme de 2 %. 

Vandaar dat het belangrijk is dat minister van de 
bespreking van zijn beleidsverklaring gebruikmaakt 
om aan te geven op welke manier hij naar een aantal 
fenomenen kijkt, omdat de spreker denkt dat het zeer 
bepalend zal zijn voor het algemeen beleid van heel 
veel domeinen tijdens deze legislatuur. Vandaar dat de 
spreker drie elementen zou willen aankaarten en daarover 
het standpunt wil kennen van de minister.

Vooreerst haakt de spreker in op de strategische auto-
nomie. Er is bijzonder veel gesproken over strategische 
autonomie de voorbije weken en de voorbije maanden. 
En dat is een goede zaak meent de spreker. Er is eigenlijk 
al een politieke lijn uitgezet tijdens de vorige legislatuur, 
onder meer door bijvoorbeeld de Europese Commissie, 
die daarop meer en meer de nadruk is gaan leggen. 
Strategische autonomie is op papier een zeer gemak-
kelijk concept. De vraag is echter op welke manier deze 
strategische autonomie wordt vormgegeven. Vooral omdat 
het volgens de spreker fout zou zijn om de discussie van 
strategische autonomie te gaan linken aan een zekere 
vorm van isolationisme. Hij meent dat een isolationistische 
koers allerminst nodig is in Europa en in België. Als de 
spreker sommige leden van deze commissie beluistert 
dan wordt die strategische autonomie aangegrepen om 
een zekere Amerikahaat te rechtvaardigen. Dat is een 
bijzonder slecht idee volgens de spreker.

Maar evenzeer meent de spreker dat ook een zekere 
Amerikaslavernij een totale fout zou zijn. Er zal een 
zeker evenwicht moeten gevonden worden in de relatie 
met de Verenigde Staten, die de spreker nog steeds op 
langere termijn beschouwt als een bondgenoot. Hij is 
ervan overtuigd dat de funderingen van de relatie die 
Europa en de Verenigde Staten hebben niet tijdens één 
legislatuur of presidentschap kapotgemaakt kunnen 
worden maar de relatie kan wel heel wat schade oplopen.

De vraag is dus op welke manier men de felbegeerde 
strategische autonomie wil realiseren. Wanneer de 
spreker luistert naar de voorzitter van de Europese 
Commissie, met name mevrouw Ursula von der Leyen, 
in een speech deze week in Kopenhagen, dan zegt zij 
dat het streven naar een sterke Europese defensie zich 
vertaalt in de slogan “buy European”. Hij is het daarmee 
eens. Maar de slogan “buy European” wil eigenlijk vooral 
zeggen “buy together”. Want het is niet dat men binnen 
de EU de voorbije jaren weinig Europees defensiema-
teriaal gekocht heeft. Integendeel, er werd zeer veel 
Europees defensiemateriaal gekocht, maar op een zeer 
ongecoördineerde manier. En er bestaat vandaag een 
opportuniteit om dat op een meer gecoördineerde manier 
te gaan doen. Ten dele is deze optie misschien tegen-
strijdig aan het snel behalen van de tweeprocentnorm. 
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L’intervenant estime toujours que l’ambition de respecter 
cette norme le plus rapidement possible est positive. 
Mais si on lie le respect de cette norme à l’achat de plus 
d’équipements de défense de fabrication européenne, ce 
que l’intervenant approuve sans réserve, alors ces deux 
options pourraient paraître quelque peu contradictoires. 
L’intervenant demande au ministre comment il concilie 
l’ambition d’atteindre rapidement la norme des dépenses 
avec une Union européenne qui usera de plus en plus de 
son pouvoir régulateur. Et qui a également compris que 
les dépenses faites dans la défense devraient également 
conduire à plus d’autonomie et d’innovation ainsi qu’au 
développement d’une véritable industrie.

Ce choix stratégique implique aussi que le monde 
ne se résume pas aux États-Unis. Comme l’intervenant 
l’a déjà indiqué, il range toujours ce pays parmi nos 
principaux partenaires, tout en considérant que les 
Européens doivent surtout montrer qu’ils sont ouverts 
au reste du monde. C’est pourquoi l’intervenant salue 
le rapprochement avec le Mercosur. Qu’en pense le 
ministre? Estime-t-il que la conclusion d’accords com-
merciaux avec des pays tels que l’Inde, le Japon et la 
Corée du Sud s’inscrit dans la politique à mener? Que 
pense le ministre de ce type d’accords commerciaux? 
Doit-il s’agir d’accords commerciaux qui tentent de tout 
résoudre? Ou doit-il s’agir une fois de plus d’accords 
qui se concentrent sur l’essence même d’un accord 
commercial, à savoir faire en sorte que les pays puissent 
suffisamment commercer entre eux? L’intervenant y voit 
un premier domaine. L’autonomie stratégique est en 
fait un choix politique qui affectera tous les domaines 
stratégiques. Plus concrètement, où se situe le juste 
équilibre en la matière, selon le ministre? Comment 
pense-t-il pouvoir réaliser l’autonomie stratégique sans 
tomber dans l’isolationnisme?

Le deuxième sujet abordé par l’intervenant est celui 
de la pertinence. Au cours des dernières décennies, la 
Belgique ainsi que l’UE ont été un moteur inimaginable 
de prospérité et de sécurité. L’intervenant fait observer 
que lorsque les États baltes ont entamé des discus-
sions d’adhésion avec l’UE, leur prospérité se situait 
à environ 30 % de la moyenne européenne. Lorsqu’ils 
ont rejoint l’UE, ce chiffre était déjà passé à 50 %, et 
il atteint aujourd’hui 80 %. Qui peut se targuer de tels 
résultats en termes de création de richesses et de 
garantie de sécurité sur notre continent sur les quatre-
vingt dernières années?

De nombreux pays considèrent l’UE comme une 
balise de ce qu’ils voudraient devenir. Dans ce contexte, 
il est remarquable de noter par exemple qu’un dé-
bat s’est engagé au Canada ces dernières semaines 
pour savoir si le Canada pourrait un jour faire partie de 

De spreker meent nog steeds dat het een juiste ambitie 
is om zo snel mogelijk die norm te behalen. Maar als 
men het behalen van deze norm koppelt aan het meer 
aankopen van Europees defensiemateriaal Europees 
te kopen, waarvan de spreker absoluut voorstander is, 
dan staan die twee opties misschien een beetje tegen-
strijdig ten opzichte van elkaar. De spreker zou graag 
willen vernemen van de minister op welke manier hij 
die ambitie verenigt om enerzijds snel de uitgavennorm 
te behalen binnen een context waarin de EU meer op 
haar strepen zal staan en tevens begrepen heeft dat 
die defensie-uitgaven ook wel moeten leiden tot meer 
autonomie en innovatie alsook tot de uitbouw van een 
heuse industrie.

Tevens impliceert deze beleidskeuze dat de wereld 
uit meer landen bestaat dan louter de Verenigde Staten. 
Zoals de spreker reeds heeft aangegeven, rekent hij hen 
nog steeds bij de voornaamste partners, maar moeten 
de Europeanen vooral aangeven dat zij openstaan 
voor de rest van de wereld. Vandaar dat de spreker de 
toenadering tot Mercosur toejuicht. Hoe kijkt de minister 
hiertegen aan? Is het afsluiten van handelsakkoorden 
met landen zoals India, Japan en Zuid-Korea in de ogen 
van de minister een deel van het te volgen beleid? Op 
welke manier kijkt de minister naar dat soort handelsak-
koorden? Moeten dat handelsakkoorden zijn die proberen 
alles op te lossen? Of moeten dat opnieuw akkoorden 
zijn die zich gaan concentreren op de essentie van een 
handelsakkoord, namelijk zorgen dat men voldoende 
handel met elkaar kunnen drijven? Dat is voor mij een 
eerste domein. Strategische autonomie is trouwens een 
politieke keuze die zal raken aan alle domeinen van het 
beleid. Een beetje meer concreet, op welke manier ziet 
u daar de juiste evenwicht in? Op welke manier denkt 
de minister deze strategische autonomie te realiseren 
zonder in isolationisme te gaan vervallen?

Het tweede onderwerp dat de spreker aanhaalt be-
helst de relevantie. België alsook de EU zijn de voorbije 
decennia een onwaarschijnlijke machine van welvaart 
en veiligheid geweest. De spreker merkt op dat toen 
de Baltische Staten begonnen te spreken met EU over 
toetreding, hun welvaart op ongeveer 30 % van het 
Europees gemiddelde lag. Op het ogenblik dat ze de 
EU vervoegd hebben, was dat reeds opgeklommen 
naar 50 % en vandaag bedraagt het 80 %. Wie kan dit 
soort resultaten voorleggen op het gebied van creatie 
van welvaart en het verzekeren van veiligheid op ons 
continent de voorbije tachtig jaar?

Veel landen kijken naar de EU als een baken van wat 
ze zouden willen zijn. In die context was het bijvoorbeeld 
opmerkelijk hoe er de voorbije weken een discussie was 
in Canada of Canada ooit deel zou kunnen uitmaken van 
de EU. Geografisch is dat natuurlijk bijzonder moeilijk, 
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l’Union européenne. Si la question est bien évidemment 
particulièrement difficile géographiquement parlant, elle 
révèle que l’Union est considérée comme un projet de 
valeurs, de prospérité et de sécurité, et non pas tant 
comme une entité purement géographique.

Dans le même temps, le reste du monde tente de 
convaincre les Européens qu’ils ne sont pas pertinents. 
Si des discussions s’engagent sur la sécurité en Europe, 
elles se déroulent sans que nous, Européens, y partici-
pions. Lorsqu’il est question de la sécurité au Moyen-
Orient, l’intervenant constate que l’Union n’est pas 
présente, et lorsqu’il est question de la sécurité dans la 
Région des Grands Lacs, il constate que d’autres parties 
font tout ce qu’elles peuvent pour que l’Union européenne 
en soit exclue. Comment l’Union devrait-elle revendiquer 
sa place, selon le ministre? Comment pouvons-nous 
faire en sorte qu’elle puisse à nouveau participer aux 
discussions importantes sur la scène mondiale et ne 
pas se laisser délibérément écarter? L’intervenant est 
convaincu que si nous voulons continuer à garantir 
la sécurité et la prospérité en Europe, nous devons 
veiller à ce que l’Union soit présente dans les grandes 
discussions internationales et ne soit pas simplement 
sommée après coup de mettre en œuvre ce que d’autres 
ont décidé à sa place ou de mettre tout simplement la 
main à la poche pour résoudre les problèmes.

Le troisième sujet abordé par l’intervenant est la 
problématique des doubles standards. L’Occident est 
assez facilement accusé de ne pas appliquer les mêmes 
standards partout dans le monde. Dans une certaine 
mesure, ce n’est pas tout à fait faux. L’Union européenne 
a ainsi tenu un discours très fort sur l’intégrité territoriale 
de l’Ukraine. Et à juste titre. En ce qui concerne le Moyen-
Orient, la voix européenne est beaucoup moins claire à 
ce sujet et ce, bien que l’ancien gouvernement Vivaldi 
en Belgique ait travaillé d’arrache-pied sur la question.

La discussion sur les doubles standards est donc 
très dangereuse par l’intervenant. On tente de créer un 
fossé entre le Sud global et l’Europe. C’est totalement 
injustifié. On tente de prétendre que l’Europe ne joue 
pas du tout son rôle à ce niveau. On tente de dire que 
l’Europe n’y prête absolument aucun intérêt. On tente de 
faire comprendre que l’Europe n’a absolument aucune 
envie d’y exercer une quelconque influence, alors que 
les Européens veulent influer sur leur propre continent. 
En réalité, l’Europe n’a vraiment de leçons à recevoir 
de personne.

L’Union européenne est de loin le plus grand inves-
tisseur dans la lutte contre le réchauffement climatique 
en dehors de ses frontières et est de loin le plus grand 

maar het toonde wel aan op welke manier men eigenlijk 
kijkt naar de EU als een project van waarden, welvaart 
en veiligheid en niet zozeer als een louter geografisch 
project.

Terzelfdertijd probeert de rest van de wereld de 
Europeanen ervan te overtuigen dat zij niet relevant 
zijn. Als er discussies gaan over veiligheid in Europa, 
dan zijn die voor een stukje vandaag bezig zonder dat 
wij Europeanen eraan deelnemen. Als men spreekt 
over de veiligheid in het Midden-Oosten, dan stelt de 
spreker vast dat de EU daar niet op aanwezig is, en als 
er thans gesprekken zijn over de veiligheid in het Grote 
Merengebied, dan stelt de spreker vast andere partijen 
er alles aan doen om ervoor te zorgen dat de EU daar 
geen deel van uitmaakt. Hoe moet de EU volgens de 
minister opnieuw haar plaats opeisen? Hoe kan men 
ervoor zorgen dat de EU opnieuw deel kan uitmaken 
van de belangrijke discussies op het wereldtoneel en 
zich niet op een moedwillige manier aan de kant laat 
schuiven? De spreker is ervan overtuigd dat indien men 
de veiligheid en welvaart in Europa wil blijven garanderen, 
dan moet men er wel voor zorgen dat de EU in de grote 
werelddiscussies aanwezig is en niet enkel achteraf erbij 
geroepen wordt om uit te voeren wat de anderen in de 
plaats van de EU beslist hebben of om louter fondsen 
ter beschikking stellen om de zaken op te lossen.

Het derde onderwerp waarop de spreker inhaakt is 
de problematiek van de is dubbele standaarden. Het 
Westen wordt nogal gemakkelijk beschuldigd van niet 
dezelfde standaarden te gebruiken op verschillende 
plaatsen in de wereld. Voor een stukje is daar toch wel 
een beetje waarheid toe. Zo heeft de EU een heel sterk 
discours gevoerd over territoriale integriteit van Oekraïne. 
Terecht. Wat betreft het Midden-Oosten is de Europese 
stem een stuk minder duidelijk daarover. Alhoewel de 
toenmalige Vivaldiregering in België heel hard aan de 
kar getrokken hebben rond dat onderwerp.

Dus die discussie over dubbele standaarden is een zeer 
gevaarlijke discussie voor de spreker. Men probeert een 
kloof te creëren tussen het Globale Zuiden en Europa. 
Totaal ten onrechte. Men probeert te zeggen dat Europa 
haar rol daar absoluut niet speelt. Men probeert daar 
te zeggen dat Europa daar absoluut geen interesse in 
heeft. Men probeert duidelijk te maken dat Europa daar 
absoluut geen invloed wil hebben, terwijl de Europeanen 
dat in hun eigen continent wel willen hebben. Europa 
heeft eigenlijk van niemand lessen te krijgen.

De EU is namelijk veruit de grootste investeerder in 
het gevecht tegen klimaatopwarming buiten zijn grenzen 
en is veruit de grootste investeerder in internationale 
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investisseur dans le développement international ainsi 
que la plus grande force diplomatique. Ce n’est que dans 
le domaine de la défense que l’UE n’est pas encore à la 
hauteur. Mais elle est en train d’opérer un mouvement 
de rattrapage considérable. L’Union n’a donc vraiment 
aucune raison de jouer le second violon alors que tout 
est fait pour la reléguer au second plan. Comment le 
ministre va-t-il traiter la question des doubles standards?

L’intervenant considère que les opportunités ne 
manquent pas à l’heure actuelle. Par exemple, bon 
nombre de pays africains commencent à réaliser que 
le respect de l’état de droit peut être à leur avantage. 
L’intervenant relève également que les gens commencent 
peu à peu à comprendre que pour développer l’innovation, 
il est nécessaire de créer un environnement où règne 
un certain degré de liberté et de stabilité.

Mme Els Van Hoof (cd&v) fait observer que, tout au 
long de son exposé d’orientation politique, le ministre 
a manifestement l’intention de jouer un rôle de premier 
plan dans un certain nombre de thèmes, tels que la 
lutte contre la criminalité, le terrorisme, l’extrémisme, le 
changement climatique et la migration, conformément à 
l’approche globale du gouvernement belge, dite “whole-
of-government”. C’est une excellente chose, mais cela 
nécessite également des ressources budgétaires et il 
faut espérer que le ministre les obtiendra.

L’intervenante souhaite également plaider en faveur 
d’une approche “whole-of-society”. Elle pense égale-
ment que la société civile, notamment en Belgique, et le 
secteur privé devraient être associés à cette démarche. 
Le ministre défend très explicitement nos valeurs fon-
damentales, telles que les droits humains et l’attention 
portée à l’état de droit démocratique, qui restent une 
partie intégrante de la politique étrangère. Ce sont ces 
valeurs qu’il faut continuer à promouvoir, et c’est là que 
la diplomatie belge fait évidemment la différence dans 
ce monde.

C’est pourquoi il faut aussi continuer à investir dans 
des coopérations multilatérales et des partenariats pour 
faire face ensemble à ces défis. Ce n’est pas chose 
aisée, surtout lorsque l’on est confronté à de nouvelles 
dynamiques dans les partenariats existants.

L’intervenante pense surtout au partenariat transat-
lantique. Elle partage l’avis de son collègue M. De Croo 
selon lequel un équilibre doit être trouvé à cet égard, 
même si les États-Unis n’accordent guère d’importance 
aux relations amicales avec l’UE. Bien sûr, l’UE doit être 
renforcée, mais à long terme, il n’est pas nécessaire de 
provoquer les États-Unis. Sans être naïf, il faut essayer 

ontwikkeling alsook de grootste diplomatieke kracht. Enkel 
op het gebeid van defensie is de EU dat vandaag nog 
niet. Maar ze is aan een grote inhaaloperatie bezig. Dus 
de EU heeft eigenlijk geen enkele reden om de tweede 
viool te spelen terwijl men er net alles aan doet om de 
EU van het voorplan te verdrijven. Hoe gaat de minister 
omgaan met het verhaal van dubbele standaarden?

Volgens de spreker zijn er thans heel wat opportuni-
teiten. Zo beginnen heel wat Afrikaanse landen in te zien 
dat het respecteren van de rule of law toch wel in hun 
voordeel kan zijn. Bovendien merkt de spreker op dat 
men langzamerhand begint te begrijpen dat men voor 
de ontwikkeling van innovatie een omgeving nodig heeft 
waarbinnen een zekere mate van vrijheid en stabiliteit 
aanwezig zijn.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) merkt op dat het door-
heen zijn beleidsverklaring opvalt dat de minister zich 
voorneemt een leidende rol op te nemen in een aantal 
thema’s, zoals de strijd tegen misdraad, tegen terrorisme, 
extremisme, klimaatverandering en migratie, volgens de 
zogenaamde whole-of-government-benadering. Dat is 
een uitstekende zaak, maar dat vraagt ook budgettaire 
middelen en hopelijk zal de minister die middelen daar 
ook voor krijgen.

De spreekster wenst eveneens te pleiten voor een 
whole-of-society-benadering. Ik denk ook dat de civiele 
maatschappij, ook hier in België, ook de private sector 
daar moet bij betrokken worden. De minister neemt 
het heel expliciet op voor de verdediging van onze fun-
damentele waarden, zoals mensrechten en aandacht 
voor de democratische rechtsstaat, die een integraal 
onderdeel blijven uitmaken van het buitenlandbeleid. 
Dat zijn de waarden die men moet blijven uitdragen 
en daarin maakt de Belgische diplomatie uiteraard het 
verschil in deze wereld.

Daarom moet men ook blijven investeren in multila-
terale samenwerkingen alsook in partnerschappen om 
deze uitdagingen ook gezamenlijk het hoofd te bieden. 
Dat is niet eenvoudig. Zeker wanneer men geconfron-
teerd wordt met een nieuwe dynamiek in bestaande 
partnerschappen.

De spreekster denkt hierbij in de eerste plaats aan 
het trans-Atlantisch partnerschap. Zij deelt de mening 
van haar collega de heer De Croo dat men daar een 
evenwicht in moet vinden. Ook al schenken de Verenigde 
Staten thans niet veel waarde meer aan vriendschappe-
lijke relaties met de EU. Uiteraard moet de EU versterkt 
worden, maar op lange termijn is het onnodig om de 
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de maintenir autant que possible les relations avec notre 
partenaire.

Cela étant, il faut également réagir avec fermeté 
aux événements de ces dernières semaines, comme 
l’imposition de droits de douane par le gouvernement 
américain. Sans pour autant s’emballer. L’exposé indique 
clairement que la politique étrangère doit devenir plus 
transactionnelle. Toutefois, l’intervenante indique à cet 
égard qu’il faut se garder de copier le comportement de 
ceux à qui l’on s’oppose. Il est donc extrêmement impor-
tant d’opter pour une politique réaliste et pragmatique.

Mme Van Hoof souhaite ensuite se concentrer sur 
une série de conflits actuels et sur la position adoptée 
par la Belgique à leur égard.

Tout d’abord, l’intervenante rappelle que la sécurité 
de l’Europe est directement liée à celle de l’Ukraine. 
D’où la nécessité pour l’UE de se faire une place à 
la table des négociations. Actuellement, tout se joue 
dans les conversations téléphoniques entre le président 
américain Donald Trump et le président russe Vladimir 
Poutine, mais un accord de paix ne peut être conclu 
sans la participation de l’UE. L’intervenante considère 
par ailleurs qu’il est nécessaire de continuer à utiliser 
des sanctions pour maintenir la pression sur la Russie, 
même si un cessez-le-feu est en vue.

L’intervenante estime que des pays comme les États 
baltes, mais aussi la Pologne, peuvent également s’expri-
mer à ce sujet, eux qui sont constamment confrontés 
à des propos menaçants et à des attaques hybrides. 
Et sans paraître elle-même menaçante ni agressive, 
l’UE devrait faire comprendre à Vladimir Poutine que 
de nouvelles attaques contre l’Europe joueraient en 
fait en sa défaveur.

L’intervenante note en outre que certains éléments sont 
absents de l’exposé d’orientation politique. Elle évoque 
le rôle de premier plan joué par la Belgique dans les 
enquêtes menées par la Cour pénale internationale sur 
les crimes contre l’humanité et les crimes de guerre. La 
Belgique continuera-t-elle à jouer ce rôle de pionnier?

En outre, l’intervenante fait référence au soutien 
d’Enabel et de Kiev et au sort des avoirs russes gelés 
dont on parle beaucoup sur la scène internationale. Sur 
le plan moral, l’Ukraine a effectivement droit à ces fonds, 
mais il est évident que la Belgique doit aussi veiller à 
mutualiser les risques économiques et financiers.

Verenigde Staten te provoceren. Zonder daarin naïef te 
zijn, moet men proberen om de relatie met de Verenigde 
Staten zoveel mogelijk in stand te houden.

Desalniettemin moet men ook kordaat reageren op 
gebeurtenissen van de afgelopen weken, zoals het 
instellen door de Amerikaanse regering van de handels-
tarieven. Zonder ons daarbij te veel te laten meeslepen 
door de gemoederen. Er staat duidelijk in de beleids-
verklaring dat het buitenlandbeleid meer transactioneel 
moet worden. De spreekster waarschuwt hierbij echter 
wel dat men daarmee ook niet het gedrag kopieert van 
degene waar men zich tegen verzet. Het is daarom 
uitermate belangrijk om te opteren voor een realistisch 
en pragmatisch beleid.

Vervolgens wenst de spreekster in te zoomen op een 
resem conflicthaarden en de positie die België daarbij 
inneemt.

Vooreerst stipt de spreekster aan dat de veiligheid van 
Europa rechtstreeks verbonden is met de veiligheid van 
Oekraïne. Vandaar dat de EU een plaats moet verwerven 
aan de onderhandelingstafel. Thans speelt alles zich af in 
de telefoongesprekken tussen de Amerikaanse president 
Donald Trump en de Russische president Vladimir Poetin, 
maar een vredesdeal kan niet beklonken worden zonder 
deelname van de EU. Voorts denkt de spreekster ook 
denk dat het nodig is om te blijven inzetten op sancties 
om op die manier Rusland onder druk te blijven zetten, 
ook al is er zicht op een staakt-het-vuren.

De spreekster denkt dat ook landen zoals de Baltische 
Staten en ook Polen daarover kunnen meespreken, die 
constant worden geconfronteerd met de dreigende taal en 
hybride aanvallen. En zonder zelf dreigend of agressief 
over te komen, moet de EU aan Vladimir Poetin duidelijk 
maken dat verdere aanvallen tegen Europa eigenlijk in 
zijn eigen nadeel spelen.

Voorts stipt de spreekster aan dat de beleidsverklaring 
een aantal elementen niet bevat. Ze verwijst hierbij naar 
de voortrekkerslol in het onderzoek bij het Internationaal 
Strafhof in aangelegenheden betreffende misdaden tegen 
de mensheid en ook oorlogsmisdaden. Zal België deze 
voortrekkersrol blijven spelen?

Daarnaast verwijst de spreekster naar de onder-
steuning van Enabel en Kiev en naar het lot van de 
bevroren Russische tegoeden waarover veel gesproken 
wordt op het internationale toneel. Op moreel vlak heeft 
Oekraïne inderdaad recht op die middelen, maar België 
moet uiteraard ook inzetten op het mutualiseren van de 
economische en financiële risico’s.



0767/061DOC 567676

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

En ce qui concerne le conflit dans la région des Grands 
Lacs, la membre salue le rôle moteur joué par le ministre 
dans ce dossier. L’UE aussi suit désormais de près ce 
conflit, grâce à la Belgique et aux efforts déployés par 
le ministre au niveau de la politique européenne.

C’est une bonne chose que des pourparlers de paix 
aient lieu entre le président Paul Kagame et le président 
Félix Tshisekedi. Le ministre affirme à juste titre qu’il faut 
miser sur la paix. Il importe également de suspendre 
les accords de coopération entre l’UE et le Rwanda et 
de prendre des sanctions individuelles. L’intervenante 
remarque que le président Tshisekedi a fait une propo-
sition aux États-Unis dans le but de recevoir un soutien 
militaire de la part de ce pays en échange d’une coo-
pération économique. L’intervenante se demande si la 
Belgique a reçu une proposition similaire. Elle souligne 
à cet égard que les pays occidentaux devraient investir 
dans l’industrie des matières premières en République 
démocratique du Congo, qui est actuellement entière-
ment aux mains des Chinois.

Un point qui n’a peut-être pas encore été abordé dans 
le cadre de la présente discussion est l’organisation des 
Championnats du monde de cyclisme de cette année 
au Rwanda. La Flandre a clairement pris contact avec 
l’UCI pour lui faire savoir qu’il était inacceptable que la 
Coupe du monde de cyclisme se déroule dans ce pays 
dans les conditions actuelles. Pour l’intervenante, il est 
inadmissible que les troisièmes mondiaux de cyclisme 
se déroule dans ces conditions. Elle renvoie en l’espèce 
à une proposition de résolution sur le sportwashing 
(DOC 55 2330) adoptée par cette commission sous la 
précédente législature, et estime qu’il faut utiliser tous 
les moyens disponibles pour mettre fin à la participation 
à tout événement sur le territoire rwandais. Quelles 
initiatives le ministre compte-t-il prendre en la matière?

En ce qui concerne le conflit entre Israël et la Palestine, 
le ministre affirme dans son exposé d’orientation politique 
qu’il ne prendra pas parti. Il travaille actuellement avec 
tous ceux qui veulent promouvoir la paix et prôner le 
respect du droit international par toutes les parties. Si l’on 
entend faire prévaloir le droit international, l’intervenante 
estime qu’il faut également respecter le principe de la 
“responsabilité de protéger” (responsibility to protect) 
car si une épuration ethnique est en cours ou s’il y a un 
risque de génocide, la Belgique en tant qu’État indivi-
duel doit également intervenir. Le droit international a 
d’ailleurs intégré cette notion en 2005.

L’intervenante se félicite par ailleurs que ce gouver-
nement continue à soutenir l’UNRWA. Dans le même 
temps, il faut lutter contre l’impunité. L’intervenante 
souhaite dès lors encourager le ministre à continuer 

Met betrekking tot het conflict in het Grote Merengebied 
is het een geode zaak dat de minister daarin een voor-
trekkersrol in heeft gespeeld. De EU volgt vandaag 
het conflict, dankzij België ook van nabij op en dit ten 
gevolge van de inspanningen van de minister op het 
Europese beleidsniveau.

Het is een goede zaak dat er vredesgesprekken 
plaatsvinden tussen president Paul Kagame en presi-
dent Felix Tshisekedi. De minister stelt terecht dat er 
moet ingezet worden op vrede. Bovendien zijn ook het 
opschorten van de samenwerkingsakkoorden tussen de 
EU en Rwanda alsook de individuele sancties belang-
rijk. Het viel de spreekster op dat president Tshisekedi 
een voorstel deed aan de Verenigde Staten met het 
doel om militaire steun te ontvangen vanuit die hoek in 
ruil voor economische samenwerking. De spreekster 
vroeg zich af of België een vergelijkbaar voorstel had 
gekregen. Ze stipt hierbij aan dat er een nood is aan 
Westerse investeringen in de grondstoffenindustrie in 
de Democratische Republiek Congo die thans volledig 
in Chinese handen zit.

Een puntje dat misschien hier nog niet werd aan-
geraakt is de organisatie van het WK-wielrennen in 
Rwanda dit jaar. Vlaanderen heeft daar duidelijk con-
tact opgenomen met de UCI waarin zij aangaf dat het 
onaanvaardbaar is dat het WK-wielrennen onder de 
huidige omstandigheden daar zal plaatsvinden. Voor 
ons is dit niet aanvaardbaar dat de derde WK op deze 
manier doorgaat. De spreekster verwijst hierbij naar 
een voorstel van resolutie betreffende sportswashing 
(DOC 55 2330) dat tijdens de vorige legislatuur in deze 
commissie werd aangenomen en zij meent dat men alle 
beschikbare middelen moet inzetten om de deelname 
aan elk evenement op Rwandees grondgebied niet 
langer mogelijk te maken. Welke initiatieven plant de 
minister in deze zaak te nemen?

Met betrekking tot het conflict tussen Israël en Palestina 
stelt de minister in zijn beleidsverklaring dat hij geen 
partij zal kiezen. Thans werkt men samen met al die-
genen die de vrede willen bevorderen en pleiten voor 
respect voor het internationaal recht door alle partijen. 
Als men kiest voor het internationaal recht, dan denkt 
de spreekster dat men tevens de verantwoordelijkheid 
draagt om te beschermen (responsibility to protect) want 
indien er een etnische zuivering bezig is of als er een 
risico op genocide is, dan moet België als individuele 
Staat ook tussenkomen. Dat is ook zo bepaald via het 
internationaal recht in 2005.

Daarnaast vindt de spreekster het een goede zaak 
dat ook deze regering UNRWA blijft steunen. Tevens 
moet de straffeloosheid worden aangepakt. Vandaar dus 
dat de spreekster de minister zou willen aanmoedigen 
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à se pencher sur des sanctions, à remettre la sus-
pension de l’accord d’association avec l’UE à l’ordre 
du jour européen et, pourquoi pas, à plaider en faveur 
d’une interdiction d’importation des produits provenant 
des colonies illégales de Cisjordanie. L’intervenante a 
rencontré cette semaine la nouvelle ambassadeur de 
Palestine. Au cours de cette réunion, celle-ci a indiqué 
que la Cisjordanie allait au-devant de graves problèmes 
en raison de la construction de 4000 nouvelles colonies. 
Bien que ces colonies développent beaucoup d’acti-
vités économiques dont les Palestiniens bénéficient 
également en termes d’emploi, l’Autorité palestinienne 
demande elle aussi d’organiser un boycott des produits 
provenant des colonies de Cisjordanie. Quelle sera la 
position du ministre à ce sujet? En outre, la Belgique 
devrait soutenir les enquêtes en cours à la Cour pénale 
internationale, à la Cour internationale de justice et à 
la Commission d’enquête des Nations Unies. Tous ces 
éléments sont essentiels.

L’accord de gouvernement ainsi que l’exposé d’orien-
tation politique du ministre font effectivement référence 
à la possibilité de reconnaître l’État palestinien et ce, 
au niveau européen. L’intervenante estime, au vu de 
l’évolution de la situation en Cisjordanie, qu’il ne restera 
plus grand-chose d’un État palestinien en tant que tel. 
Cette question doit être abordée au niveau européen. 
En outre, l’intervenante fait observer qu’un plan de paix 
a été élaboré par les pays arabes et qu’il est soutenu 
par plusieurs pays européens, dont l’Allemagne et le 
Royaume-Uni. Ce plan se concentre également sur 
la reconstruction de Gaza, où il permettra le retour de 
l’aide humanitaire. La Belgique soutiendra-t-elle ce plan?

La chute du régime d’Assad en Syrie offre à l’UE une 
occasion historique de jouer à nouveau un rôle. Dans 
les circonstances précaires actuelles, il est important 
de réinvestir. C’est d’ailleurs ce qu’a fait le ministre. 
Le 17 mars 2025, une importante conférence a eu lieu à 
Bruxelles où il a été décidé d’allouer 2,5 milliards d’euros 
à la Syrie, dont 18 millions d’euros seront fournis par 
la Belgique. Il importe, dans ce contexte, de garder à 
l’esprit les nombreux réfugiés syriens à l’intérieur et à 
l’extérieur de la Syrie. Il convient de surcroît de revoir 
au niveau européen la stratégie pour la Syrie, qui date 
déjà de 2017. De quelle manière le ministre jouera-t-il 
un rôle dans la révision de cette stratégie pour la Syrie 
au niveau européen?

Concernant la situation en Arménie, un accord de 
paix a récemment été conclu entre l’Arménie et l’Azer-
baïdjan. Cependant, il semble que l’Azerbaïdjan ait 
imposé à l’Arménie des conditions qui incluent un chan-
gement de constitution. Le ministre évoquera-t-il cette 

om verder werk te maken van sancties en ook de op-
schorting van het EU-Associatieakkoord terug op de 
Europese agenda te zetten alsook, en waarom ook niet, 
te pleiten voor een importban van goederen afkomstig uit 
de illegale nederzetting op de Westelijke Jordaanoever. 
De spreekster had deze week een ontmoeting met de 
nieuwe ambassadrice van Palestina. Tijdens dit on-
derhoud haalde zij aan dat er thans grote problemen 
dreigen voor de Westelijke Jordaanoever met de bouw 
van 4000 nieuwe nederzettingen. Binnen deze neder-
zettingen is heel wat economische activiteit waarvan de 
Palestijnen via tewerkstelling ook profiteren maar ook de 
Palestijnse Autoriteit is vragende partij om een boycot te 
organiseren van producten afkomstig van nederzettingen 
op de Westelijke Jordaanoever. Welk standpunt zal de 
spreker hieromtrent innemen? Bovendien moet België zich 
aansluiten bij de ondersteuning van en lopende onder-
zoeken bij het Internationaal Strafhof, het Internationaal 
Gerechtshof en de VN-onderzoekscommissie. Allemaal 
belangrijke elementen.

Het regeerakkoord en ook de beleidsverklaring van de 
minister verwijzen inderdaad naar de mogelijkheid om 
een Palestijnse Staat te erkennen en dit op Europees 
niveau. De spreekster meent gezien de ontwikkelingen 
op de Westelijke Jordaanoever dat er van een Palestijnse 
Staat as such niet veel meer zal overblijven. Dit moet op 
Europees niveau worden aangekaart. Daarnaast merkt 
de spreekster op dat er door en aantal Arabische landen 
een vredesplan is uitgewerkt dat gesteund wordt door 
verschillende Europese landen waaronder Duitsland en 
het Verenigd Koninkrijk. Dit plan spitst zich evenzeer 
toe op de wederopbouw van Gaza en zal ook opnieuw 
humanitaire hulp toelaten in de Gazastrook. Zal België 
zich ook achter dit plan scharen?

Thans is er in Syrië is er een historische kans met de 
val van het regime van Assad om vanuit de EU opnieuw 
een rol te spelen. In de huidige precaire omstandigheden 
is het belangrijk om opnieuw te investeren. Dat heeft de 
minister trouwens ook gedaan. Op 17 maart 2025 vond 
er in Brussel een belangrijke conferentie plaats waar 
besloten werd om 2,5 miljard euro uit te trekken voor 
Syrië waarvan 18 miljoen euro door België zal worden 
voorzien. Het is belangrijk in deze context om oog te 
hebben voor de vele Syrische vluchtelingen zowel bin-
nen als buiten Syrië alsook om de Syriëstrategie die 
al bestaat sinds 2017 op Europees niveau te herzien. 
Op welke manier zal de minister een rol spelen in de 
herziening van deze Syriëstrategie op Europees niveau?

Met betrekking tot de situatie in Armenië is er sinds 
kort een vredesakkoord afgesloten tussen Armenië en 
Azerbeidzjan. Het blijkt echter dat er voorwaarden zijn 
gesteld aan Armenië door Azerbeidzjan met onder meer 
de vraag tot wijziging van de grondwet. Zal de minister 
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question avec son homologue azerbaïdjanais? En outre, 
il reste important de continuer à prendre des mesures 
au niveau européen contre la menace de l’Azerbaïd-
jan et de continuer à fournir un soutien logistique aux 
forces armées arméniennes. Quelle est du reste la 
position du ministre à l’égard des services consulaires 
de l’ambassade de Belgique à Erevan? En outre, il reste 
important de continuer à prêter attention à la probléma-
tique de l’emprisonnement de personnalités politiques 
en Azerbaïdjan.

Le ministre accorde une grande importance aux droits 
humains et à l’état de droit. À ce propos, l’intervenante 
souhaite évoquer deux points.

Premièrement, la convention des Nations Unies sur 
les droits des personnes âgées est actuellement dis-
cutée à Genève. Sous la précédente législature, l’idée 
de la participation active de la Belgique à ce processus 
suscitait peu d’enthousiasme. Aujourd’hui, M. Rob 
Beenders, ministre de l’Égalité des chances, entend 
bien s’engager. Selon l’intervenante, il conviendrait que 
le département des Affaires étrangères le soutienne. 
Les personnes âgées sont les seules qui ne peuvent 
pas aller directement en justice pour faire valoir leurs 
droits dès lors qu’aucune convention ne les garantit. 
C’est d’autant plus inacceptable que les discriminations 
à l’encontre des personnes âgées ne font qu’augmenter 
dans la société. C’est pourquoi l’intervenante souhaite 
que soit adoptée, sous cette législature, une conven-
tion internationale des Nations Unies sur les droits des 
personnes âgées.

Deuxièmement, l’exposé d’orientation politique du 
ministre fait la part belle aux droits des femmes et aux 
droits en matière de genre. Sous la précédente légis-
lature, le groupe de l’intervenante plaidait déjà pour la 
désignation d’un envoyé spécial belge pour les droits 
des femmes et l’égalité des genres. L’intervenante 
estime qu’un mécanisme de coordination structurel sera 
nécessaire, également pour la politique étrangère. Un 
envoyé spécial pour les droits des femmes, les droits des 
jeunes filles et l’égalité des genres pourrait y contribuer. 
Quelle est la position du ministre à ce sujet?

L’intervenante constate que la procédure de l’article 7 et 
la conditionnalité ne sont pas explicitement mentionnées 
dans le volet de l’exposé d’orientation politique portant 
sur l’Union européenne. Or, ce sont des instruments 
non négligeables, au niveau européen, vis-à-vis de 
pays comme la Hongrie et la Slovaquie, qui abusent 
de leur droit de veto dans leurs propres intérêts au 
sein de l’Union européenne. Son groupe estime que 

dit aankaarten met zij Azerbeidzjaanse collega? Het blijft 
bovendien belangrijk om op Europees niveau stappen te 
blijven zetten tegen de dreiging van Azerbeidzjan alsook 
om logistieke ondersteuning te blijven leveren aan de 
Armeense strijdkrachten. Hoe staat de minister trouwens 
ook ten aanzien van consulaire diensten in de Belgische 
ambassade in Yerevan? Daarnaast blijft het belangrijk 
om aandacht te blijven hebben voor de problematiek van 
de gevangenschap van politici in Azerbeidzjan.

De minister hecht veel belang aan mensenrechten en 
de rechtsstaat. In dit kader wenst de spreekster twee 
elementen aan te halen.

Vooreerst is er het VN-ouderenverdrag dat op dit mo-
ment wordt bediscussieerd in Genève. Tijdens de vorige 
legislatuur was er weinig animo om hieraan vanuit België 
actief mee vorm te geven. Thans wil de huidige minister 
voor Gelijke Kansen, met name de heer Rob Beenders, 
daar wel werk van maken. Het zou een volgens de 
spreekster een goede zaak zijn als dat gesteund wordt 
vanuit het departement Buitenlandse Zaken. De ouderen 
zijn de enige groep die hun rechten niet rechtstreeks 
kunnen afdwingen voor een rechtbank, omdat er geen 
ouderenrechtenverdrag bestaat. Dit is onaanvaardbaar 
temeer daar de discriminatie ten aanzien van deze groep 
in de samenleving alleen maar toeneemt. Vandaar haar 
pleidooi om tijdens deze legislatuur een internationale 
VN-conventie rond ouderenrechten te realiseren.

Daarnaast spelen gender- en vrouwenrechten een 
prominente rol in de beleidsverklaring van de minister. 
Ook tijdens de vorige legislatuur heeft haar fractie gepleit 
voor een Belgische speciaal gezant voor vrouwenrech-
ten en gendergelijkheid. De spreekster meent dat er 
nood is aan een structureel coördinatiemechanisme, 
ook voor buitenlandbeleid. Een speciaal gezant voor 
vrouwenrechten, meisjesrechten en gendergelijkheid 
zou daartoe kunnen bijdragen. Wat is het standpunt 
van de minister hieromtrent?

In het luik van de beleidsverklaring betreffende de EU 
stelt de spreekster vast dat de artikel-7-procedure en de 
conditionaliteit niet concreet werden vermeld. Dit zijn 
belangrijke stokken achter de deur op Europees niveau 
ten aanzien van landen zoals Hongarije en Slovakije die 
hun vetorecht binnen de EU misbruiken voor hun eigen 
belang. Haar fractie meent dat deze conditionaliteit veel 
krachtiger mag geformuleerd worden en dat er ook inzake 
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la conditionnalité pourrait être formulée d’une manière 
beaucoup plus explicite et qu’il convient également de 
passer à une majorité qualifiée pour la Politique étrangère 
et de sécurité commune.

En ce qui concerne les Nations Unies, l’intervenante 
se réjouit que le ministre entende continuer d’investir 
dans cette organisation, qui est un acteur important de 
la politique internationale. En outre, la Belgique doit 
oser se positionner à l’avant-garde d’un mouvement 
de réforme des Nations Unies, par exemple en plaidant 
pour la refonte du Conseil de sécurité. La Belgique conti-
nuera-t-elle, sous la direction du ministre, à assumer un 
rôle de pionnier en la matière?

En ce qui concerne la gestion du personnel du 
SPF Affaires étrangères, l’intervenante estime qu’il 
convient effectivement d’accroître la transparence, y 
compris à l’égard des promotions et des désignations 
des chefs de poste. Elle ne retrouve pas cet élément 
dans l’exposé d’orientation politique du ministre. Selon 
l’intervenante, l’Union européenne dispose d’un système 
intéressant, mais celui-ci mériterait d’être analysé en 
profondeur en vue de s’assurer que tous les diplomates 
pourront aussi jouir des mêmes chances à cet égard.

Enfin, l’intervenante évoque le volet Coopération 
au développement. Dans son exposé, le ministre ne 
fait qu’effleurer le sujet. Pourtant, le secteur a exprimé 
certaines inquiétudes quant à la dimension plus mer-
cantile qu’auparavant de la coopération au dévelop-
pement. Ensuite, l’intervenante souligne l’importance 
des agences Enabel et BIO, qui jouent leur rôle d’une 
manière exemplaire dans le monde, surtout en Afrique. 
De facto, l’exposé d’orientation politique semble s’oppo-
ser aux objectifs de la coopération au développement, 
de la coopération internationale ou des partenariats 
internationaux. La coopération au développement vise 
à défendre les intérêts des pays partenaires plutôt que 
ceux de la Belgique.

L’intervenante reconnaît que des décisions pragma-
tiques devront être prises, mais indique que cela devra 
se faire sans perdre de vue la perspective des pays 
visés. En fin de compte, la politique doit être dictée par 
la demande et répondre aux besoins des pays parte-
naires en se souciant de la coopération internationale, 
de la lutte contre la pauvreté, de la solidarité et de la 
mise en œuvre des ODD.

En outre, l’intervenante estime que les réformes en 
matière de coopération au développement doivent émer-
ger d’un dialogue mené avec le secteur pour bénéficier 
du soutien nécessaire. Le ministre a déjà clairement com-
muniqué son intention d’entamer ce dialogue. En outre, 
la réduction des ressources ne doit pas nécessairement 

het Gemeenschappelijk Buitenlands- en Veiligheidsbeleid 
nood is aan een gekwalificeerde meerderheid.

Betreffende de Verenigde Naties vindt de spreekster 
het een goed idee dat de minister blijft inzetten op deze 
organisatie als een belangrijke speler in de internationale 
politiek. Daarnaast moet België ook durven om een voor-
trekkersrol te spelen in hervormingen van de Verenigde 
Naties zoals bijvoorbeeld pleiten voor de hervorming van 
de VN-Veiligheidsraad. Zal België onder leiding van de 
minister daarin een leidende rol blijven spelen?

Inzake het personeelsbeleid van de FOD Buitenlandse 
Zaken meent de spreekster dat er inderdaad meer nood is 
aan transparantie, ook ten aanzien van bevorderingen en 
de benoeming van posthoofden. In de beleidsverklaring 
van de minister vindt ze dit element niet meer terug. De 
spreekster meent dat de EU wel een interessant systeem 
heeft dat eens van naderbij moet bekeken worden om 
ervoor te zorgen dat inderdaad ook alle diplomaten op 
dat vlak gelijke kansen kunnen krijgen.

Tot slot haakt de spreekster in op het luik Ontwikkelings-
samenwerking. In zijn beleidsverklaring blijft de minister 
nogal op de vlakte maar er is wel enige bezorgdheid in 
de sector omwille van de meer mercantiele invulling van 
Ontwikkelingssamenwerking ten opzichte van vroeger. 
Daarnaast hamert de spreekster ook op het belang van 
de agentschappen Enabel en BIO die op een uitstekende 
wijze hun rol vervullen in de wereld en vooral in Afrika. 
De facto lijkt de beleidsverklaring te pleiten voor het 
omgekeerde waarvoor ontwikkelingssamenwerking, 
internationale samenwerking of internationale part-
nerschappen voor staan. Ontwikkelingssamenwerking 
verdedigt eerder de belangen van de partnerlanden en 
niet zozeer de belangen van België.

De spreekster erkent dat er pragmatische keuzes zullen 
moeten gemaakt worden zonder echter het perspectief 
van de landen in kwestie te verliezen. Het moet uiteindelijk 
wel een vraaggestuurd beleid blijven en aansluiten bij 
de noden die de partnerlanden hebben met oog voor 
internationale samenwerking, armoedebestrijding, so-
lidariteit en de implementatie van de SDG’s.

Daarnaast meent de spreekster dat de hervormingen 
binnen Ontwikkelingssamenwerking in dialoog moe-
ten plaatsvinden met de sector zodoende voldoende 
draagvlak te creëren. De minister heeft reeds duidelijk 
gemaakt dat hij deze dialoog zal opstarten. Bovendien 
hoeft een daling van de middelen niet te betekenen dat 
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entraîner une limitation de l’impact de la politique mise en 
œuvre. Il s’agit en effet de mieux utiliser ces ressources.

L’intervenante constate que le ministre accorde beau-
coup d’importance à l’Afrique dans son exposé d’orien-
tation politique. Elle s’en réjouit, car l’Afrique est un 
partenaire essentiel. De plus, une vision cohérente est 
nécessaire à son égard. L’intervenante évoque notamment 
à ce propos l’intention, exprimée il y quelques années, 
d’instituer un plan Marshall destiné à l’Afrique à partir 
de la Commission européenne.

Ensuite, l’intervenante constate que l’exposé d’orien-
tation politique accorde moins d’attention aux ODD, aux 
droits du travail, à la protection sociale et au travail décent. 
La coopération au développement doit permettre aux 
populations de vivre et de travailler là où elles sont. De 
même, l’importance de la couverture maladie universelle, 
qui ne doit pas être sous-estimée, est moins présente 
dans cet exposé d’orientation politique. L’intervenante 
constate que ces éléments bénéficient aujourd’hui de 
moins d’attention.

Concernant les économies qui seront réalisées dans 
le département de la Coopération au développement, 
l’intervenante observe que l’on sait aujourd’hui peu de 
choses à propos de la méthode qui sera appliquée pour 
réaliser ces économies. Certes, dans l’exposé d’orien-
tation politique, le ministre évoque une plus grande 
concentration des ressources, mais l’intervenante craint 
alors que la Belgique se désengage des relations de 
coopération qu’elle a nouées avec des pays tels que 
le Sénégal, le Mali, le Burkina Faso et le Niger, ce qui 
laisserait encore davantage le champ libre à des pays 
comme la Russie et la Chine, qui ne demandent qu’à 
étendre leurs sphères d’influence au détriment de celle 
des Européens. L’intervenante estime qu’il importerait 
précisément de conserver une présence dans ces pays 
pour pouvoir maintenir un dialogue.

Ensuite, l’intervenante indique qu’elle soutient la 
politique annoncée par le ministre à l’égard de la Chine, 
surtout en ce qui concerne Taiwan, mais que la Belgique 
devrait se montrer plus ferme vis-à-vis de la Chine en 
ce qui concerne, par exemple, l’influence européenne/
belge en Afrique. C’est pourquoi il est important de 
déployer aussi à l’échelle belge une stratégie générale 
à l’égard de l’Afrique.

Enfin, l’intervenante fait observer que le ministre entend 
élaborer et mettre en place une politique innovante en 
matière de coopération internationale. L’intervenante et 
son groupe soutiennent ce choix politique, car le monde 
évolue rapidement aussi. Il s’agit d’un point important 

de impact minder groot zal zijn. Het is en kwestie van 
deze middelen beter in te zetten.

De spreekster stelt vast dat de minister in zijn beleids-
verklaring veel belang hecht aan Afrika. Dat is een goede 
zaak want Afrika is een cruciale partner. Bovendien is 
er nood aan een coherente visie op Afrika. Ze verwijst 
in dit kader onder andere aan het voornemen enkele ja-
ren geleden om vanuit de Europese Commissie een 
Marshallplan voor Afrika op te stellen.

Daarnaast stelt de spreekster vast dat er in de be-
leidsverklaring minder aandacht is voor SDG’s alsook 
voor arbeidsrechten, sociale bescherming en waardig 
werk. Ontwikkelingssamenwerking moet ervoor zorgen 
dat mensen ter plaatse blijven en daar aan de slag 
kunnen gaan. Ook het belang van universele gezond-
heidsdekking mag niet onderschat worden en komt ook 
minder aan bod in deze beleidsverklaring. Dat er een 
universele gezondheidsdekking is. Dat zijn elementen 
die de spreekster vandaag minder aan bod ziet komen.

Met betrekking tot de besparingen die zullen plaatsvin-
den binnen het departement Ontwikkelingssamenwerking, 
merkt de spreekster op dat er thans nog heel weinig 
gekend is van de wijze waarop deze besparingen zullen 
plaatsvinden. In de beleidsverklaring maakt de minister 
wel gewag van een grotere concentratie van de mid-
delen. De spreekster heeft hierbij evenwel schrik dat 
België zijn samenwerking zal loslaten met landen zoals 
Senegal, Mali, Burkina Faso en Niger waardoor er nog 
meer ruimte zal vrijkomen voor landen zoals Rusland 
en China die maar el graag hun invloed vergroten, ten 
koste van de Europese invloed. Volgens de spreekster is 
het net belangrijk om aanwezig te blijven in deze landen 
teneinde in dialoog te kunnen blijven.

Vervolgens stipt de spreekster aan dat zij het China-
beleid van de minister ondersteunt, vooral dan ten 
aanzien van Taiwan, maar meent zij dat België zich 
meer assertief moet opstellen ten aanzien van China 
wanneer het bijvoorbeeld om de Europese/Belgische 
invloed in Afrika gaat. Vandaar dat het belangrijk is om 
als België ook een globale strategie ten aanzien van 
Afrika te ontwikkelen.

Tot slot merkt de spreekster op dat de minister een 
vernieuwend beleid wil ontwikkelen en realiseren op het 
vlak van internationale samenwerking. De spreekster en 
haar fractie steunen deze beleidskeuze aangezien ook 
de wereld sterk evolueert. Dit is een belangrijk punt voor 
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pour son groupe et l’intervenante est persuadée que le 
ministre élaborera cette nouvelle approche en mainte-
nant le dialogue.

Mme Katrijn van Riet (N-VA) est heureuse que la 
Belgique continue de reconnaître les États-Unis comme 
un allié important au sein de l’OTAN. L’intervenante 
apprécie le rôle capital que les États-Unis jouent dans la 
défense collective du territoire de l’OTAN. Si le soutien 
inconditionnel des États-Unis à la sécurité européenne 
ne coule plus de source, l’OTAN reste malgré tout la 
pierre angulaire de la défense belge.

Les États-Unis sont le principal partenaire commercial 
de la Belgique en dehors de l’Union européenne. Notre 
pays est le treizième investisseur étranger aux États-
Unis et y génère plus d’un quart de million d’emplois. La 
Belgique et les États-Unis ont su nouer une collaboration 
étroite dans la lutte contre la criminalité transfrontalière 
portant par exemple sur le trafic de drogue, la traite d’êtres 
humains et le terrorisme. L’importance du lien qui unit 
la Belgique et les États-Unis est donc plus qu’évidente. 
Certes, à l’instar d’une relation entre deux personnes, 
cette relation peut parfois être houleuse, les passions 
peuvent se déchaîner, mais nous devons veiller à ce 
que la relation en ressorte intacte, sans pour autant 
nous montrer totalement subjugués par notre partenaire. 
L’intervenante souhaite bonne chance au ministre dans 
ce jeu d’équilibriste.

La Chine reste un partenaire d’importance pour la 
Belgique. L’intervenante ne souhaite pas complètement 
couper les ponts, comme le veulent les États-Unis. Mais 
elle souhaite la résolution des conflits commerciaux. Le 
ministre indique dans son exposé d’orientation politique 
que la Chine doit ajuster sa politique économique, qui 
conduit actuellement à une surcapacité et à des règles 
du jeu inégales. Comment le ministre compte-t-il s’y 
prendre? En ayant recours à quels leviers?

En ce qui concerne Taïwan, la Belgique reste fidèle 
à sa politique d’une Chine unique et appelle toutes les 
parties à respecter le statu quo et à éviter les provoca-
tions. Notre pays soutient la stratégie d’atténuation des 
risques (derisking) de l’Union européenne et met en 
garde contre les conséquences désastreuses qu’aurait 
un conflit pour toutes les parties. Normalement, nous 
voterons demain en séance plénière sur la proposition 
de résolution relative à la menace croissante planant 
sur Taïwan (DOC 56 0456/001 à 5).

La Belgique reste par ailleurs attentive aux questions 
de droits humains en Chine, en particulier au Tibet, au 
Xinjiang et à Hong Kong.

haar fractie en zij vertrouwt erop dat de minister deze 
vernieuwde aanpak in dialoog zal uitwerken.

Mevrouw Katrijn van Riet (N-VA) is verheugd dat 
België de Verenigde Staten nog steeds erkent als een 
belangrijke bondgenoot binnen de NAVO en de spreekster 
waardeert de cruciale rol die de Verenigde Staten speelt 
in de collectieve verdediging van het NAVO-grondgebied. 
Ondanks het feit dat de onvoorwaardelijke steun van de 
Verenigde Staten aan de Europese veiligheid niet meer 
vanzelfsprekend is, blijft de NAVO de hoeksteen van de 
Belgische defensie.

De Verenigde Staten zijn de grootste handelspartner 
van België buiten de EU. België is de 13e buitenlandse 
investeerder in de Verenigde Staten en zorgt voor meer 
dan een kwart miljoen banen. België werkt nauw samen 
met de Verenigde Staten in de strijd tegen grensover-
schrijdende misdaad, zoals drugshandel, mensenhandel 
en terrorisme. Het is dus onnodig om het belang te on-
derstrepen van de relatie van België met de Verenigde 
Staten. Deze relatie kan stormachtig worden, en net 
zoals in een echte relatie, kan dat soms de passie hoog 
doen oplaaien, maar we moeten er ook over waken dat 
deze storm de relatie niet breekt, zonder dat we dwe-
perig overkomen. Dat wordt een moeilijk evenwicht en 
zij wenst de minister veel succes bij het vinden van dit 
cruciale evenwicht.

China blijft een cruciale partner voor België. De 
spreekster wenst geen volledige ontkoppeling zoals de 
Verenigde Staten dit wel wensen. Toch wil de spreek-
ster de handelsconflicten oplossen. We lezen in zijn 
beleidsverklaring dat China het eigen economisch beleid 
moet bijsturen omwille van het ongelijke speelveld en 
overcapaciteit. Hoe denkt de minister deze doelstelling 
te realiseren? Aan de hand van welke hefbomen?

Met betrekking tot Taiwan blijft België vasthouden 
aan zijn één-Chinabeleid en roept alle partijen op om 
het status quo te respecteren en provocaties te ver-
mijden. België steunt de EU in de de-risking-strategie 
en benadrukt de rampzalige gevolgen van een conflict 
voor alle betrokken partijen. Morgen stemmen we nor-
maal gezien in de plenaire vergadering het voorstel 
van resolutie over de dreiging ten opzichte van Taiwan 
(DOC 56 0456/001 tot 5).

België blijft tevens aandacht besteden aan mensen-
rechtenkwesties in China, met bijzondere aandacht voor 
Tibet, Xinjiang en Hongkong.
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L’Inde est reconnue comme une économie en pleine 
croissance et comme un partenaire de choix pour la 
Belgique, qui accueille à bras ouverts la contribution 
indienne au maintien d’un équilibre des forces en Asie 
et souhaite densifier la collaboration sur différents plans. 
La récente mission économique en Inde, dirigée par la 
Princesse Astrid et à laquelle ont participé le ministre des 
Affaires étrangères et M. Theo Francken, ministre de la 
Défense, chargé du Commerce extérieur, a contribué à 
rattraper le retard en matière de coopération commerciale 
et diplomatique. Le groupe de l’intervenante se réjouit 
de cette démarche et souhaite d’ores et déjà au ministre 
beaucoup de succès.

La Corée du Sud et le Japon sont considérés comme 
des alliés précieux, surtout depuis l’invasion de l’Ukraine 
par la Russie. La Belgique souhaite renforcer ses rela-
tions avec ces pays, qui sont également des pays à la 
pointe en matière de technologie et d’industrie. Beaucoup 
d’attention est accordée à la coopération dans le domaine 
de la cybersécurité et à d’autres défis en matière de 
sécurité. Son groupe continuera à suivre cette question 
avec le ministre.

L’intervenante se réjouit aussi que le ministre continue 
à être attentif aux situations dramatiques en Afghanistan 
et en Birmanie, et son groupe se joint au ministre pour 
appeler la communauté internationale à ne pas les 
oublier, malgré l’impuissance ressentie aujourd’hui face 
à ces injustices.

La Belgique entend établir un développement et une 
coopération durable avec les pays d’Asie et de la région 
indopacifique, en mettant l’accent sur l’innovation tech-
nologique, la croissance économique et la résolution 
des défis mondiaux comme le changement climatique 
et la sécurité.

Enfin, le groupe de l’intervenante souhaite beaucoup 
de succès au ministre.

Mme Lydia Mutyebele Ngoi (PS) aborde tout d’abord 
la situation en RD Congo.

Grands Lacs

La Belgique a un rôle de premier plan à jouer dans la 
région des Grands Lacs, mais il y a lieu de tenir compte 
de la situation à l’Est de la RD Congo et de la décision 
du président rwandais, M. Kagame, d’interrompre les 
relations diplomatiques de son pays avec le nôtre. 
Pourtant, le ministre continue d’affirmer que le Rwanda 
reste “un partenaire important” (p. 38). La membre rap-
pelle que ce pays soutient résolument le M23, qui s’est 
rendu coupable de milliers de crimes, tue des soldats 
congolais et des casques bleus, pille les ressources 

India wordt erkend als een snelgroeiende economie en 
een belangrijke partner voor België. België verwelkomt 
India’s bijdrage aan het behoud van een machtsevenwicht 
in Azië en streeft naar intensievere samenwerking op 
verschillende niveaus. De recente economische missie 
naar India onder leiding van Prinses Astrid waaraan de 
minister van Buitenlandse Zaken en de minister van 
Defensie, belast met Buitenlandse Handel, met name 
de heer Theo Francken, hebben deelgenomen, heeft 
geholpen om de achterstand in commerciële en diploma-
tieke samenwerking in te halen. Haar fractie verwelkomt 
deze démarche en wenst de minister alvast veel succes.

Zuid-Korea en Japan worden erkend als waarde-
volle bondgenoten, vooral na de Russische invasie 
van Oekraïne. België streeft naar de versterking van de 
relaties met deze landen, die ook wereldleiders zijn op 
het gebied van technologie en industrie. Er wordt veel 
aandacht besteed aan samenwerking op het gebied van 
cyberveiligheid en andere veiligheidsuitdagingen. Haar 
fractie zal dit samen met de minister verder opvolgen.

De spreekster is er evenzeer over verheugd dat de 
minister aandacht blijft besteden aan de dramatische 
situaties in Afghanistan en Myanmar en samen met mi-
nister roept haar fractie de internationale gemeenschap 
op om deze kwesties niet te negeren, ondanks de huidige 
machteloosheid die we thans voelen tegen dit onrecht.

België streeft naar duurzame ontwikkeling en samen-
werking met de landen in Azië en de Indo-Pacifische 
regio, waarbij de nadruk ligt op technologische innovatie, 
economische groei en het aanpakken van mondiale 
uitdagingen zoals klimaatverandering en veiligheid.

Tot slot wenst de fractie van de spreekster de minister 
veel succes toe.

Mevrouw Lydia Mutyebele Ngoi (PS) wil het in de 
eerste plaats hebben over de situatie in de DR Congo.

Grote Meren

België heeft een voortrekkersrol te spelen in het 
Grote Merengebied, maar er moet ook rekening wor-
den gehouden met de situatie in het oosten van de DR 
Congo en met de beslissing van Rwandees president 
Kagame om de diplomatieke betrekkingen met België te 
verbreken. Toch blijft de minister herhalen dat Rwanda 
een belangrijke partner blijft (blz. 38). Het lid wijst erop 
dat Rwanda vastberaden steun verleent aan M23, dat 
zich schuldig heeft gemaakt aan duizenden misdaden, 
dat Congolese soldaden en blauwhelmen doodt, dat de 
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minières du Kivu, viole des femmes, exécute des enfants 
et piétine la souveraineté de la RD Congo. Elle est d’avis 
que le régime de Kagame ne présente aucun “intérêt 
partagé” avec la Belgique, contrairement à ce qu’affirme 
le ministre. Le réalisme diplomatique qu’il prône dans 
son exposé devrait au moins s’appliquer ici.

Un cessez-le-feu vient d’être déclaré, suite à la ren-
contre entre les présidents rwandais et congolais. Au 
niveau humanitaire, il est urgent de déployer des moyens 
considérables pour subvenir à la détresse immense 
de la population de la région. Il ne faudrait pas que la 
RD Congo finisse comme Gaza: un champ de ruines. 
Désormais, pour que s’installe une paix durable, les 
pays qui assistent au désastre doivent se mobiliser 
pour la justice et lutter contre l’impunité: les criminels 
de guerre doivent être poursuivis pour les exactions 
commises. Mme Mutyebele Ngoi espère que la politique 
du ministre prendra en compte cette dimension. Pour 
elle, c’est l’impunité permanente dans la région qui 
est responsable de 30 ans de guerre, de crimes et de 
mort. Il faut soutenir la justice afin de créer des réelles 
conditions durables pour la stabilité et la paix.

Elle demande tout d’abord au ministre si le Rwanda 
demeure un partenaire stratégique malgré les tensions 
grandissantes, les crimes commis par son régime et l’arrêt 
récent de ses relations diplomatiques avec la Belgique.

La membre déplore le fait que la communauté interna-
tionale soit prompte à prendre des mesures dans d’autres 
conflits, mais que la situation en RD Congo ne reçoive 
pas la même attention. La Belgique est-elle disposée 
à sanctionner le Rwanda de manière unilatérale, sans 
passer par l’UE? Elle pourrait par exemple geler les 
avoirs en Belgique des officiels rwandais et des entre-
prises liées à leurs actions dans la région, ou interdire 
l’entrée sur le territoire aux membres du gouvernement 
rwandais, ainsi qu’à leurs proches.

Comment la Belgique entend-elle mettre la pression 
aux côtés de l’UE pour garantir un accès humanitaire 
sans entrave à Goma et à Bukavu? Comment la Belgique 
entend-elle participer à l’appui humanitaire?

Le ministre a à peine mentionné le Burundi. La membre 
demande plus de précisions quant au programme de 
la coopération belge au développement dans la région 
sur le long terme.

La situation en RD Congo des défenseurs de droits hu-
mains et des journalistes est extrêmement préoccupante, 

minerale rijkdommen van Kivu plundert, dat vrouwen 
verkracht, dat kinderen executeert en dat de soevereiniteit 
van de DR Congo met voeten treedt. Ze is van mening 
dat het regime van Kagame geen “gezamenlijke belan-
gen” met België heeft, in tegenstelling tot wat de minister 
beweert. Het diplomatieke realisme dat de minister in 
zijn beleidsverklaring bepleit zou op zijn minst in deze 
kwestie van toepassing moeten zijn.

Onlangs werd een staakt-het-vuren afgekondigd na 
een ontmoeting tussen de Rwandese en de Congolese 
president. Op humanitair vlak moeten dringend aan-
zienlijke middelen worden ingezet om de immense 
nood van de bevolking in de regio te lenigen. De DR 
Congo mag niet eindigen in een ruïne, zoals Gaza. 
Opdat er duurzame vrede komt, moeten de landen die 
getuige zijn van de ramp opkomen voor gerechtigheid 
en straffeloosheid bestrijden: de oorlogsmisdadigers 
moeten worden vervolgd voor het geweld dat ze heb-
ben gepleegd. Mevrouw Mutyebele Ngoi hoopt dat het 
beleid van de minister rekening zal houden met die 
dimensie. De voortdurende straffeloosheid in de regio 
is volgens haar de oorzaak van dertig jaar oorlog, mis-
daad en dood. Het gerecht moet worden ondersteund 
om echte en duurzame voorwaarden voor stabiliteit en 
vrede te creëren.

De spreekster vraagt de minister in de eerste plaats 
of Rwanda een strategische partner blijft, ondanks de 
toenemende spanningen, de misdaden begaan door het 
regime en de recente beëindiging van de diplomatieke 
betrekkingen met België.

Het lid betreurt dat de internationale gemeenschap 
in andere conflicten snel tot actie overgaat, terwijl de 
situatie in de DR Congo niet dezelfde aandacht krijgt. 
Is België bereid om Rwanda eenzijdig sancties op te 
leggen, zonder te wachten op de EU? Zo zou België de 
tegoeden kunnen bevriezen van Rwandese gezagsdra-
gers en ondernemingen die betrokken zijn bij de acties 
in de regio of zou ons land leden van de Rwandese 
regering en hun naasten de toegang tot het Belgisch 
grondgebied kunnen ontzeggen.

Hoe denkt België samen met de EU druk te kunnen 
uitoefenen om een ongehinderde humanitaire toegang 
tot Goma en Bukavu te garanderen? Hoe denkt België 
deel te nemen aan de humanitaire bijstand?

De minister heeft het nauwelijks gehad over Burundi. 
Het lid vraagt meer duidelijkheid over het langetermijnpro-
gramma voor de Belgische ontwikkelingssamenwerking 
in de regio.

De situatie van de mensenrechtenactivisten en de 
journalisten in de DR Congo is hoogst zorgwekkend, 
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notamment dans les zones administrées par le M23. 
Quelles sont les actions envisagées pour assurer leur 
sécurité? La Belgique ne devrait-elle pas s’organiser 
pour accueillir certaines personnes dont les vies sont 
directement menacées?

La société civile demeure largement en retrait des 
initiatives pour la paix en cours dans la région. Le ministre 
a-t-il prévu de rencontrer la diversité des acteurs de la 
société civile congolaise? Ne faudrait-il pas soutenir 
davantage l’intégration de cette dernière dans les pour-
parlers en cours?

La membre fait remarquer que MM. Kagame et 
Tshisekedi se sont rencontrés le 18 mars 2025, et qu’un 
cessez-le-feu serait négocié, selon les informations 
qui circulent sur les réseaux sociaux. Elle demande 
au ministre s’il dispose de plus d’informations sur cet 
accord, et quelle serait la position de la Belgique pour 
soutenir ce cessez-le-feu.

Comment la Belgique, qui semble de plus en plus 
consciente des enjeux liés à l’approvisionnement en 
minerais stratégiques, évalue-t-elle les discussions entre 
les États-Unis et la RD Congo sur un potentiel accord 
“minerais contre sécurité”?

Coopération au développement

Dans l’exposé du ministre, la coopération au déve-
loppement est totalement avalée par les affaires étran-
gères, alors que la membre s’attendait à ce qu’il y ait 
une partie spécifiquement centrée sur la coopération. Il 
n’y est, par ailleurs, fait aucune mention des ONG et de 
leur rôle spécifique. La membre trouve cette situation 
très préoccupante pour le secteur, aussi compte tenu du 
renouvellement des accréditations des ONG en 2025.

Par ailleurs, comme l’a déjà fait remarquer M. Lacroix, 
le vocabulaire et les mots utilisés sont très interpellants 
et reflètent une orientation politique axée sur les intérêts 
économiques de la Belgique. Il n’y a par exemple qu’une 
seule référence aux Objectifs de développement durable 
(ODD) dans tout l’exposé, contre 48 occurrences sur les 
intérêts de la Belgique. Cela traduit l’accent utilitariste et 
autocentré de la politique étrangère et de coopération 
qui est proposée. Par contre, le mot “alignement”, qui 
représente pourtant un des principes majeurs de l’aide 
depuis la Déclaration de Paris, n’apparaît pas une seule 
fois dans le texte. Ensuite, l’exposé du ministre parle de 
“coopération internationale” plutôt que de “coopération 
au développement” et la membre se demande si ce 

vooral in de gebieden die door M23 worden bestuurd. 
Welke maatregelen zullen worden genomen om hun 
veiligheid te garanderen? Zou België zich niet moeten 
organiseren om mensen op te vangen van wie het leven 
rechtstreeks wordt bedreigd?

Het middenveld wordt nauwelijks betrokken bij de 
huidige vredesinitiatieven in de regio. Is de minister van 
plan de vele verschillende actoren van het Congolese 
middenveld te ontmoeten? Moeten er niet meer inspan-
ningen worden geleverd om dat middenveld bij de huidige 
besprekingen te betrekken?

Het lid merkt op dat president Kagame en president 
Tshisekedi elkaar hebben ontmoet op 18 maart 2025 en 
dat er volgens berichten op de sociale media over een 
staakt-het-vuren zou worden onderhandeld. Ze vraagt 
de minister of hij meer informatie heeft over dat akkoord 
en welk standpunt België zou innemen om dat staakt-
het-vuren te steunen.

Hoe kijkt België, dat zich steeds meer bewust lijkt te 
zijn van de uitdagingen op het vlak van de bevoorrading 
met strategische mineralen, naar de gesprekken tussen 
de Verenigde Staten en de DR Congo over een mogelijk 
akkoord waarbij vrede zou worden bewerkstelligd in ruil 
voor mineralen?

Ontwikkelingssamenwerking

In de beleidsverklaring van de minister wordt ontwikke-
lingssamenwerking volledig opgeslokt door buitenlandse 
zaken, terwijl het lid had verwacht dat een deel van de 
verklaring specifiek gericht zou zijn op ontwikkelings-
samenwerking. Er wordt ook nergens melding gemaakt 
van de ngo’s of van hun specifieke rol. Volgens het lid 
is dat voor de sector een zeer zorgwekkende situatie, 
ook met het oog op de hernieuwing van de accreditaties 
van de ngo’s in 2025.

Bovendien, zoals de heer Lacroix al aangaf, zijn 
de gebruikte woordenschat en terminologie veelzeg-
gend en weerspiegelen ze een beleid dat gericht is op 
de Belgische economische belangen. Zo is er in de 
hele beleidsverklaring slechts één verwijzing naar de 
Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen (SDG’s), tegen-
over 48 verwijzingen naar de belangen van België. Dat 
weerspiegelt de utilitaristische en zelfgerichte insteek 
van het voorgestelde buitenland- en ontwikkelingssamen-
werkingsbeleid. Het woord “afstemming”, dat sinds de 
Verklaring van Parijs nochtans een van de belangrijkste 
beginselen van hulp is, komt daarentegen niet één keer 
voor in de tekst. Voorts heeft de minister het in zijn be-
leidsverklaring over “internationale samenwerking” veeleer 
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changement sémantique signifie un glissement vers une 
approche plus transactionnelle de l’aide belge.

Il n’est en outre fait aucune mention à l’éducation à 
la citoyenneté mondiale et solidaire (ECMS), alors que 
nous vivons dans un monde de plus en plus intercon-
necté, complexe, multipolaire et alors que la démocratie 
et l’état de droit sont identifiés comme des priorités face 
à la montée de l’autoritarisme et des populismes. La 
membre est d’avis que dans ce contexte, il serait bon 
de valoriser et d’améliorer la sensibilisation des citoyens 
belges à toutes ces problématiques, pour qu’ils puissent 
faire leurs choix de manière critique et consciente. Le 
groupe socialiste a toujours soutenu cette approche et 
continuera à le faire.

La Belgique se détourne-t-elle des principes majeurs de 
l’APD? Ou le ministre peut-il garantir que les programmes 
d’aide au développement ne serviront pas uniquement 
des intérêts stratégiques, mais contribueront réellement 
à la réduction des inégalités et à l’émancipation des 
communautés locales?

Quels mécanismes sont prévus pour s’assurer que 
les financements belges en matière d’aide ne soient pas 
utilisés comme leviers politiques mais restent centrés 
sur les besoins des populations concernées?

La membre évoque la définition que fait l’OCDE de 
l’APD2. La coopération belge restera-t-elle un outil de 
solidarité internationale pour lutter avant tout contre la 
pauvreté et les inégalités, selon le principe de leave no 
one behind?

La Belgique est saluée au niveau international, 
et notamment par le CAD de l’OCDE, parce qu’elle 
concentre ses financements dans les pays dits “moins 
avancés” (PMA), soit les pays du monde dont l’indice 
de développement humain est parmi les plus faibles. 
Or le ministre ne précise pas si la coopération belge 
continuera à se centrer sur les PMA. Ces pays ne sont 
mentionnés qu’une seule fois, au sujet du financement 
climat. Si le ministre suit une vision axée sur les intérêts 
de la Belgique, la coopération belge risque de s’orienter 
davantage sur les pays à revenu intermédiaire, qui offrent 
plus d’opportunités économiques aux entreprises belges. 
L’APD ne devrait-elle pas aller là où les populations en 
ont le plus besoin?

2 https://www .oecd .org /fr /topics /policy -issues /official -development 
-assistance -oda .html

dan over “ontwikkelingssamenwerking”. Het lid vraagt 
zich af of die semantische verandering een verschuiving 
betekent naar een meer transactionele benadering van 
de Belgische hulp.

Bovendien wordt nergens melding gemaakt van 
wereldburgerschapseducatie, terwijl de wereld waarin 
we leven steeds meer onderling verweven, complex en 
multipolair is en de democratie en de rechtsstaat als 
prioriteiten worden beschouwd wegens de opkomst van 
autoritarisme en populisme. Volgens het lid zou het in 
die context een goed idee zijn om het bewustzijn van 
de Belgische burgers over al die kwesties te vergroten 
en te bevorderen, opdat ze kritische en bewuste keu-
zes kunnen maken. De PS heeft die benadering altijd 
gesteund en zal dat blijven doen.

Keert België zich af van de voornaamste principes 
van de officiële ontwikkelingshulp of kan de minister 
garanderen dat de programma’s voor ontwikkelings-
hulp niet alleen strategische belangen zullen dienen, 
maar daadwerkelijk zullen bijdragen aan het terugdrin-
gen van ongelijkheid en de emancipatie van de lokale 
gemeenschappen?

Welke mechanismen zullen worden ingezet om er-
voor te zorgen dat de Belgische financiering niet wordt 
gebruikt als politieke hefboom, maar gericht blijft op de 
behoeften van de betrokken bevolkingsgroepen?

Het lid verwijst naar de definitie van ODA die de OESO 
hanteert.2 Zal de Belgische ontwikkelingssamenwerking 
een instrument blijven voor internationale solidariteit, met 
als eerste doel de bestrijding van armoede en ongelijk-
heid volgens het leave no one behind-principe?

België wordt internationaal geprezen, onder meer 
door het Development Assistance Committee (DAC) 
van de OESO, omdat het zijn financiering concentreert 
op de zogenoemde “minst ontwikkelde landen” (least 
developed countries – LDC), landen met op wereldvlak 
de zwakste scores in de human development index. De 
minister specificeert echter niet of de Belgische ontwik-
kelingssamenwerking zich zal blijven richten op de LDC’s. 
Die landen worden slechts één keer genoemd, in de 
context van klimaatfinanciering. Als de minister een op 
de Belgische belangen gerichte visie hanteert, bestaat 
het risico dat de Belgische ontwikkelingssamenwerking 
zich veeleer zal richten op middeninkomenslanden, 
die meer economische kansen bieden voor Belgische 
bedrijven. Is ODA niet bedoeld voor mensen die hulp 
het hardst nodig hebben?

2 https://www .oecd .org /en /topics /official -development -assistance 
-oda .html

https://www.oecd.org/fr/topics/policy-issues/official-development-assistance-oda.html
https://www.oecd.org/fr/topics/policy-issues/official-development-assistance-oda.html
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De plus, la coopération au développement devrait 
promouvoir le travail décent au travers des financements 
multilatéraux et des ONG. La membre demande au 
ministre s’il s’engage à ce que ses choix budgétaires 
stratégiques bénéficient non seulement à l’OIT, en tant 
qu’agence compétente de l’ONU, mais aussi aux ONG 
et syndicats belges reconnus et actifs en matière de 
travail décent.

L’ensemble du gouvernement semble s’accorder sur 
le respect des engagements de l’OTAN pour la défense. 
Mais qu’en est-il de l’objectif des Nations Unies d’affec-
ter 0,7 % du revenu national brut à l’APD?

Dans le contexte de crises humanitaires croissantes 
(RD Congo, Sahel, Soudan, Palestine, etc.), comment 
le gouvernement envisage-t-il concrètement d’opérer 
les restrictions budgétaires sévères annoncées sur le 
budget de l’APD belge? Comment se fera la concerta-
tion avec les acteurs de la coopération concernant les 
coupes budgétaires envisagées? Quels critères concrets 
seront utilisés pour opérer ces coupes?

L’exposé du ministre évoque également la négo-
ciation du futur Cadre financier pluriannuel (CFP) de 
l’UE, en soulignant qu’il “doit apporter une réponse 
financière aux nouveaux défis auxquels l’Europe est 
confrontée”. Mme Mutyebele Ngoi demande au ministre 
s’il va œuvrer pour augmenter les financements de la 
coopération au développement, alloués au NDICI, au 
sein du budget européen.

Aide humanitaire

Le ministre indique également vouloir “renforcer 
l’accueil de qualité et la protection dans les régions des 
zones de conflit”. La membre aimerait savoir quelles 
bases et documents politiques et juridiques cadreront 
cette stratégie. Les engagements pris en 2023 par la 
Belgique au Forum sur les réfugiés sont-ils toujours 
d’actualité?

Afin de sortir d’une logique purement humanitaire, 
quels leviers concrets de la coopération et de la diplo-
matie belge peuvent être mobilisés pour assurer des 
réponses durables et le respect des droits des personnes 
réfugiées, déplacées et rapatriées dans les pays parte-
naires de la Belgique?

Daarnaast zou ontwikkelingssamenwerking waardig 
werk moet bevorderen via multilaterale financiering en 
via middelen voor de ngo’s. Het lid vraagt de minister of 
hij zich ertoe verbindt zijn strategische begrotingskeuzes 
niet alleen ten goede te laten komen aan de IAO als 
bevoegde VN-organisatie, maar ook aan de erkende 
Belgische ngo’s en vakbonden die actief zijn op het 
gebied van waardig werk.

De volledige regering lijkt het eens te zijn over het 
respecteren van de NAVO-verbintenissen inzake de-
fensie. Hoe zit het daarentegen met de VN-doelstelling 
om 0,7 % van het bruto nationaal inkomen aan ODA te 
besteden?

Hoe denkt de regering, tegen de achtergrond van 
toenemende humanitaire crises (DR Congo, Sahel, 
Soedan, Palestina enzovoort), de aangekondigde zware 
budgettaire beperkingen op het Belgische ODA-budget 
door te voeren? Hoe zal met de actoren van de ontwik-
kelingssamenwerking worden overlegd over de geplande 
bezuinigingen binnen de begroting? Welke concrete 
criteria zullen worden gebruikt om die bezuinigingen 
door te voeren?

De minister verwijst in zijn beleidsverklaring ook naar 
de onderhandelingen over het toekomstige meerjarig 
financieel kader (MFK) van de EU, waarbij hij benadrukt 
dat dit “[…] een financieel antwoord [moet] bieden op de 
nieuwe uitdagingen waarmee Europa geconfronteerd 
wordt”. Mevrouw Mutyebele Ngoi vraagt de minister of 
hij zich zal inzetten voor een verhoging van de middelen 
voor ontwikkelingssamenwerking die binnen de Europese 
begroting aan het Neighbourhood, Development and 
International Cooperation Instrument (NDICI) worden 
toegekend.

Humanitaire hulp

De minister geeft tevens aan te willen inzetten op de 
“versterking van kwaliteitsvolle opvang en bescherming 
in de regio van conflictgebieden”. Het lid zou willen 
vernemen welke grondslagen, beleidsdocumenten en 
juridische teksten die beleidslijn zullen regelen. Houdt 
ons land nog steeds vast aan de verbintenissen die op 
het Vluchtelingenforum van 2023 werden aangegaan?

Welke concrete hefbomen kunnen, los van een puur 
humanitaire logica, binnen de internationale samenwer-
king en de Belgische diplomatie worden ingezet met het 
oog op duurzame antwoorden en de eerbiediging van 
de rechten van mensen uit partnerlanden van België 
die zijn gevlucht, die werden ontheemd of die worden 
gerepatrieerd?
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L’exposé mentionne par ailleurs que les voies de 
migration légales sont un levier clé contre les migrations 
irrégulières, et Mme Mutyebele Ngoi en convient. Pourtant, 
l’accord de gouvernement prévoit de suspendre les 
programmes de réinstallation, alors que ce mécanisme 
permet depuis des décennies d’accueillir les personnes 
réfugiées les plus vulnérables en Belgique. La membre 
estime dès lors que cette approche manque de cohé-
rence et elle demande au ministre ce qu’il en pense.

Genre

L’exposé d’orientation politique cite l’égalité des genres 
comme une priorité, mais la mention de l’objectif de consa-
crer 85 % de l’APD à des projets intégrant la dimension 
de genre de manière transversale, dont 20 % de manière 
spécifique, n’a pas été reprise. Elle demande si cette 
orientation fait partie des intentions pour respecter les 
engagements de la Belgique en la matière.

Protection sociale et accès à la santé

La pandémie de COVID-19 a aussi démontré à quel 
point un système solide de protection sociale était pri-
mordial pour affronter les grandes crises sanitaires. 
La protection sociale universelle, si elle est promue et 
encouragée à travers la coopération belge au dévelop-
pement, pourrait aussi permettre aux pays concernés 
de mieux gérer les crises sanitaires et d’éviter qu’elles 
n’explosent et deviennent ingérables.

L’accès aux médicaments et aux vaccins est essen-
tiel, mais n’est pas le seul facteur sur lequel la solidarité 
internationale a une expérience et une expertise. À 
travers le Cadre stratégique commun Travail décent, les 
organisations de la société civile, les mutuelles belges 
et les syndicats ont démontré l’intérêt de renforcer des 
acteurs locaux, tels que les mutuelles de santé commu-
nautaire, pour promouvoir l’accès des citoyens à la santé, 
mais également pour améliorer l’offre de santé. Il est 
primordial de continuer à soutenir ce type de dynamique 
pour atteindre nos objectifs. La membre demande au 
ministre ce qu’il a prévu en ce sens.

Mme Darya Safai (N-VA) fait observer que le président 
syrien par intérim, M. Ahmad Al-Sharaa, ancien combat-
tant d’Al-Qaïda et chef de milice, a beau occidentaliser sa 
tenue vestimentaire, il continue néanmoins de s’inspirer 
de la charia pour nourrir son idéologie et ses convictions 
politiques. M. Al-Sharaa, qui a refusé de serrer la main 
de Mme Kaja Kallas, la haute représentante de l’UE pour 
les Affaires étrangères, au motif qu’elle est une femme et 
qui demande aux femmes de se couvrir si elles veulent 
être prises en photo avec lui, est un islamiste. Et tout 

Mevrouw Mutyebele Ngoi gaat akkoord met de passage 
in de beleidsverklaring waarin wordt vermeld dat legale 
migratiekanalen een belangrijke hefboom tegen illegale 
migratie zijn. Het regeerakkoord voorziet nochtans in de 
opschorting van de hervestigingsprogramma’s, hoewel 
daardoor de meest kwetsbare vluchtelingen reeds tien-
tallen jaren lang in België kunnen worden opgevangen. 
Het lid vindt dan ook dat die benadering samenhang mist 
en vraagt de minister zijn mening daarover.

Gender

In de beleidsverklaring wordt gendergelijkheid als een 
prioriteit vermeld, maar wordt geen melding gemaakt 
van de doelstelling om 85 % van de ODA (waarvan 20 % 
specifiek) aan projecten te besteden die de genderdi-
mensie transversaal integreren. De spreekster vraagt of 
dat beleidsvoornemen wel past binnen de voornemens 
om de Belgische verbintenissen ter zake na te leven.

Sociale bescherming en toegang tot gezondheids- 
zorg

De COVID-19-pandemie heeft het belang van een 
robuust socialebeschermingsstelsel bij grote gezond-
heidscrisissen duidelijk gemaakt. Indien universele sociale 
bescherming via de Belgische ontwikkelingssamenwerking 
wordt gepromoot en aangemoedigd, zouden de betrok-
ken landen beter in staat zijn om gezondheidscrisissen 
aan te pakken en te voorkomen dat ze niet te overzien 
en onbeheersbaar worden.

Toegang tot geneesmiddelen en vaccins is weliswaar 
zeer belangrijk, maar niet het enige aspect waaromtrent 
de internationale solidariteit deskundigheid en exper-
tise heeft opgebouwd. Binnen het Gemeenschappelijk 
Strategisch Kader Waardig Werk hebben de midden-
veldorganisaties, de Belgische ziekenfondsen en de 
vakbonden aangetoond dat het belangrijk is lokale 
actoren, zoals de gemeenschapsziekenfondsen, meer 
slagkracht te geven, zo men de toegang van de burgers 
tot gezondheidszorg en het gezondheidszorgaanbod wil 
verbeteren. De verdere ondersteuning van zulke dynamiek 
is cruciaal om de Belgische doelstellingen te bereiken. 
Het lid vraagt de minister naar zijn plannen op dat vlak.

Mevrouw Darya Safai (N-VA) merkt op dat de Syrische 
interim-president, met name de heer Ahmad Al-Sharaa, 
de voormalige Al-Qaedastrijder en militieleider, misschien 
zijn kledij kan verwesteren, zijn ideologie en politieke 
overtuiging blijven echter geïnspireerd door de sharia. 
De heer Al-Sharaa, die mevrouw Kaja Kallas, de hoge 
vertegenwoordiger van de EU voor Buitenlandse zaken, 
de hand niet wou schudden omdat ze een vrouw is en 
die aan vrouwen vraagt om zich te bedekken als ze 
met hem op de foto willen, is een islamist. Een islamist 
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islamiste discrimine non seulement les femmes, mais 
aussi les minorités religieuses.

M. Al-Sharaa a envoyé ses milices masquées dans 
les régions où vivent les Alaouites. Ces milices ne font 
aucune distinction entre les partisans armés d’Assad 
et les Alaouites innocents non armés. Tout comme les 
Yézidis et les chrétiens ont été assassinés par Daech, les 
Alaouites sont désormais victimes d’une haine aveugle. 
Des vidéos de ces atrocités sont diffusées pour répandre 
encore plus la terreur.

Le président syrien par intérim a récemment signé une 
Constitution provisoire qui dotera le pays d’un régime 
islamique pendant une phase de transition de cinq ans, et 
une déclaration d’intention a été signée avec les Forces 
démocratiques syriennes (FDS) kurdes.

À la conférence des donateurs qui s’est tenue 
le 17 mars 2025 à Bruxelles, l’Union européenne a 
annoncé près de 2,5 milliards d’euros d’aide en faveur 
de la Syrie. La présidente de la Commission Ursula 
von der Leyen l’a promis lors de l’ouverture de cette 
conférence, au cours de laquelle la Belgique s’est enga-
gée à verser 18 millions d’euros d’aide humanitaire.

En conséquence, l’intervenante souhaiterait rece-
voir des informations complémentaires. Le 17 mars, 
l’Union européenne a invité le président par intérim de 
la Syrie à une conférence des donateurs. Le ministre 
est-il au courant de cette visite? Le ministre considère-t-il 
que cette visite est souhaitable compte tenu de l’action 
militaire ayant coûté la vie à de nombreux civils parmi 
les Alaouites? Le ministre n’estime-t-il pas que l’aide 
financière accordée à l’actuel régime syrien envoie un 
mauvais signal? En effet, ce régime commet des crimes 
contraires aux normes et valeurs occidentales et, dans 
le même temps, il est apparemment récompensé avec 
des fonds européens. L’intervenante craint qu’une fois 
que le président actuel aura consolidé son pouvoir, la 
Syrie suivra la même voie que l’Iran et qu’un véritable 
régime islamique s’installera à Damas.

Comme le ministre le sait bien, l’armée américaine a 
procédé à des tirs de missiles sur des cibles au Yémen 
le 16 mars 2025. En menant ces attaques, le gouver-
nement américain entend faire pression sur les rebelles 
houthis qui s’en prennent aux navires marchands.

En toile de fond, un jeu géopolitico-diplomatique de 
plus grande ampleur est évidemment à l’œuvre. L’Iran a 
décliné l’invitation du président Donald Trump et souhaite 
poursuivre le développement de l’arme nucléaire, qui 
bat son plein. L’Iran, la Russie et la Chine se concertent 
actuellement à ce sujet. Dans l’intervalle, l’Iran tentera à 
nouveau d’étendre sa zone d’influence après l’escalade 

discrimineert niet alleen de vrouwen maar ook de reli-
gieuze minderheden.

De heer Al-Sharaa stuurde zijn gemaskerde milities 
naar de gebieden waar de Alawieten wonen. Die milities 
maken geen onderscheid tussen gewapende aanhangers 
van Assad en onschuldige ongewapende Alawieten. Net 
zoals Daesh de Jezidi en christenen vermoordde, zijn 
nu de Alawieten het slachtoffer van blinde haat. Video’s 
van deze gruweldaden worden verspreid om nog meer 
terreur te zaaien.

De Syrische interim-president heeft recent een tijde-
lijke grondwet ondertekend, waarmee het land tijdens 
een overgangsfase van vijf jaar een islamitisch bestuur 
krijgt en er werd een intentieverklaring getekend met de 
Koerdische Syrische Democratische Strijdkrachten (SDF).

Na de conferentie van 17 maart 2025 in Brussel 
kondigde EU bijna 2,5 miljard euro steun aan voor hulp 
aan Syrië. Dat heeft Ursula von der Leyen, voorzitter 
van de Europese Commissie, beloofd bij de opening 
van een donorconferentie in Brussel. België heeft op 
de donorconferentie voor Syrië 18 miljoen euro aan 
humanitaire steun toegezegd.

In het verlengde hiervan zou de spreekster graag 
bijkomende informatie ontvangen. Op 17 maart heeft 
de EU de interim-president van Syrië uitgenodigd voor 
een donorconferentie: is de minister op de hoogte van 
dit bezoek? Hoe rijmt de minister de militaire actie tegen 
de talrijke burgerslachtoffers onder de Alawieten met 
het bezoek van de interim-president van Syrië? Denkt 
de minister niet dat het verlenen van financiële steun 
aan het huidige Syrische regime een verkeerd signaal 
is? Dit regime begaat misdaden die haaks staan op de 
Westerse normen en waarden en ondertussen wordt dit 
regime daarvoor ogenschijnlijk beloond met Europees 
geld. De spreekster vreest dat Syrië, eenmaal de hui-
dige president zijn macht zal geconsolideerd hebben, 
dezelfde weg op zal gaan als Iran waarbij er zich een 
volwaardig islamitisch regime zal nestelen in Damascus.

Zoals de minister wel weet, voerde op 16 maart 2025 
het Amerikaanse leger raketaanvallen uit op doelwitten 
in Jemen. Hiermee wil de Amerikaanse regering de 
Houthirebellen die aanvallen op koopvaardijschepen 
uitvoerden onder druk zetten.

Tegen deze achtergrond speelt natuurlijk het grotere 
geopolitieke diplomatieke spel. Iran heeft de uitnodiging 
van president Donald Trump afgeslagen en wil doorgaan 
met het ontwikkelen van kernwapens. Deze nucleaire 
ontwikkeling is volop aan de gang. Momenteel hebben 
Iran, Rusland en China hierover overleg. Ondertussen 
zal Iran proberen haar machtsbasis na de escalatie 
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de violence en Palestine et en Syrie. Par ailleurs, le 
régime de Téhéran continue de soutenir les rebelles 
houthis et recourt pleinement au stratagème classique 
de la diplomatie des otages.

Dans l’exposé d’orientation politique à l’examen, le 
ministre insiste sur l’importance du commerce maritime 
international: quel rôle le ministre souhaite-t-il jouer pour 
lutter concrètement contre ces deux phénomènes que 
sont les attaques contre les navires marchands et la 
piraterie?

Sur le plan diplomatique, l’Iran est de plus en plus 
isolé, notamment par les États-Unis: comment le ministre 
compte-t-il traiter avec le régime iranien au cours de la 
présente législature? Comment le ministre analyse-t-il 
le refus du régime iranien de conclure un accord sur la 
prolifération nucléaire? Quelles conclusions le ministre 
en tire-t-il? Comment le ministre compte-t-il lutter contre 
la prolifération nucléaire?

L’accord de gouvernement prévoit d’ajouter l’un des 
organes du régime iranien, à savoir le Corps des gar-
diens de la révolution islamique (CGRI), à la liste des 
organisations terroristes. Quand le ministre compte-t-il 
concrétiser cette intention politique?

L’intervenante conclut son intervention en deman-
dant au ministre quelles réponses il entend apporter 
à la diplomatie des otages menée par l’Iran. Quelles 
mesures concrètes le ministre envisage-t-il? Et quel 
serait le délai de leur mise en œuvre?

Mme Charlotte Deborsu (MR) explique qu’elle a cinq 
points à aborder.

Union européenne

Si l’Europe veut peser dans le monde, elle doit se 
donner les moyens de ses ambitions. En 30 ans, les 
États-Unis ont généré deux fois plus de richesses par 
habitant que l’UE. Selon Mme Deborsu, c’est parce qu’ils 
investissent massivement. Pendant ce temps, l’Europe 
débat, régule, encadre et prend du retard. Le rapport 
Draghi propose ainsi d’investir 800 milliards d’euros par 
an dans la décarbonation, la défense et les nouvelles 
technologies. Le marché unique a été une réussite, mais 
à l’heure actuelle, il ne suffit plus. L’urgence aujourd’hui 
est d’investir massivement, d’encourager l’innovation et 
de simplifier les règles sans tomber dans la dérégula-
tion, de manière à faire de l’Europe une vraie puissance 
économique.

in Palestina en Syrië terug proberen uit te breiden. 
Bovendien blijft het regime in Teheran de Houthirebellen 
steunen en maakt zij volop gebruik van de klassieke 
gijzeldiplomatie.

In de beleidsverklaring benadrukt de minister het 
belang van internationale maritieme handel: welke rol wil 
de minister spelen om deze twee fenomenen – aanval-
len op koopvaardij en piraterij – concreet tegen gaan?

Diplomatiek wordt Iran onder andere door de Verenigde 
Staten meer geïsoleerd: hoe wil de minister omgaan 
met het Iraanse regime in de komende legislatuur? 
Hoe beoordeelt de minister het afwijzen van het Iraanse 
regime om een “deal” te sluiten aangaande nucleaire 
proliferatie? Welke conclusies trekt de minister hieruit? 
Hoe wil de minister de nucleaire proliferatie tegengaan?

In het regeerakkoord werd opgenomen dat een van de 
apparaten van het Iraanse regime, namelijk de Islamitische 
Revolutionaire Garde (IRGC), op de lijst van terroristische 
organisaties zou komen. Wanneer wil de minister deze 
beleidsintentie realiseren?

Tot slot van haar betoog wenst de spreekster te ver-
nemen van de minister welke antwoorden hij wil bieden 
op de gijzeldiplomatie die uitgaat van Iran? Aan welke 
concrete maatregelen denkt de minister en op welke 
termijn?

Mevrouw Charlotte Deborsu (MR) meldt dat ze vijf 
punten wil aankaarten.

Europese Unie

Indien Europa invloed in de wereld wil hebben, dient de 
EU daar middelen tegenover te stellen. In een tijdsspanne 
van 30 jaar hebben de Verenigde Staten dubbel zoveel 
rijkdom per inwoner gegenereerd als de EU. Volgens 
mevrouw Deborsu kan dat worden toegeschreven aan 
de grootschalige investeringen in de VS. Ondertussen 
gaat Europa door met debatteren, reguleren en flankeren, 
waardoor ons continent achterophinkt. Het rapport van 
Mario Draghi stelt dan ook voor om 800 miljard euro 
per jaar in koolstofarme oplossingen, defensie en nieuwe 
technologieën te investeren. De eengemaakte markt is 
zeker een succes gebleken, maar vandaag is er behoefte 
aan meer. Grootschalige investeringen, aanmoediging van 
innovatie en een vereenvoudiging van de regels zonder 
in deregulering te vervallen, zijn de zaken die men thans 
dringend nodig heeft om van Europa daadwerkelijk een 
economische grootmacht te maken.
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La membre signale néanmoins que le cadre du Pacte 
vert pour l’Europe n’est pas obsolète pour autant. Dix ans 
après l’accord de Paris sur le climat, l’urgence climatique 
est encore une nécessité absolue et elle ne s’oppose pas 
à l’urgence de la relance économique et technologique, 
indispensable face à la féroce concurrence à laquelle 
l’UE est confrontée.

Aussi, l’élargissement de l’UE constitue une exigence 
vis-à-vis de pays européens qui partagent nos valeurs 
et vivent pour certains, 35 ans encore après la fin de 
l’URSS, contre leur gré sous l’emprise de Moscou. Le 
cas de la Géorgie est le plus symptomatique. Un peuple 
qui regarde vers la liberté et la démocratie et un gouver-
nement qui regarde vers l’autoritarisme russe. Comment 
aider la Géorgie et la Moldavie à s’ancrer définitivement 
dans la démocratie et l’économie européenne? Dans les 
Balkans, l’hétérogénéité des candidats rend la coopération 
régionale complexe. La Serbie connaît des manifestations 
sans précédent contre le président Vucic. Le Monténégro 
négocie depuis 15 ans et a accompli des avancées. La 
Bosnie-Herzégovine souffre de l’irrédentisme serbe et 
l’Albanie, quant à elle, a pour objectif de rentrer dans 
l’UE vers 2030. Il est important dans ce contexte-là de 
rappeler les critères de Copenhague et les exigences 
d’appartenir au club européen. Il est nécessaire de 
poursuivre une approche basée sur les mérites et les 
résultats, tout en gardant en tête les objectifs politiques 
de l’élargissement de l’UE: unité d’action, partage des 
valeurs et renforcement de l’Europe face aux autres 
acteurs de la scène internationale.

Pas moins de dix pays se préparent à entrer dans 
l’UE mais la membre se demande si l’Union se prépare 
à les accueillir. Elle regrette de ne pas voir de proposi-
tions concrètes à ce sujet dans l’exposé du ministre car 
l’adaptation de ce modèle institutionnel complexe est 
essentiel à ses yeux. Les conséquences budgétaires 
de ces prochains élargissements sont déstabilisantes 
pour l’Europe des 27.

La Norvège et l’Islande sont pleinement intégrées 
au marché intérieur et la Suisse a conclu fin 2024 un 
ensemble d’accords bilatéraux avec l’Union. L’Europe 
ne se limite donc pas aux 27 membres. Ces pays sont 
des partenaires stratégiques pour la Belgique, avec 
lesquels elle doit renforcer ses relations, tant sur le plan 
commercial que diplomatique.

Mme Deborsu aimerait aussi connaître l’avis du ministre 
sur le rôle du tandem franco-allemand, sur le choix à 

Het lid wil er niettemin op wijzen dat de overkoepelende 
Green Deal daarom niet is afgevoerd. Tien jaar na de 
Klimaatovereenkomst van Parijs blijft de klimaatproble-
matiek even urgent. Die urgentie kan evenwel samen-
gaan met de dringende nood aan een economische en 
technologische heropleving. Een dergelijke relance is 
broodnodig wegens de hevige concurrentie waarmee 
de EU wordt geconfronteerd.

Bij de uitbreiding van de EU moeten dan ook eisen 
worden gesteld aan Europese landen die onze waar-
den delen, maar waarvan sommige, 35 jaar na de val 
van het IJzeren Gordijn, willens nillens nog steeds in 
de greep van Moskou zitten. Georgië is daar het beste 
voorbeeld van. Het Georgische volk omarmt de vrijheid 
en de democratie, terwijl de Georgische regering de 
Russische autoritaire lijn volgt. Hoe kunnen Georgië 
en Moldavië worden geholpen om zich voorgoed in de 
Europese democratie en economie te verankeren? In de 
Balkan wordt de samenwerking in de regio door de grote 
verscheidenheid van de kandidaat-lidstaten bemoeilijkt. 
In Servië vinden er nooit eerder geziene manifestaties 
tegen president Vucic plaats. Montenegro onderhan-
delt al 15 jaar en heeft vooruitgang geboekt. Bosnië-
Herzegovina lijdt onder het Servische irredentisme en 
Albanië wil tegen 2030 tot de EU toetreden. Tegen die 
achtergrond is het belangrijk dat de Kopenhagencriteria 
en de vereisten voor lidmaatschap van de Europese club 
er weer bij worden gehaald. De op verdiensten en resul-
taten gebaseerde aanpak dient te worden aangehouden, 
zonder de beleidsdoelstellingen van een EU-uitbreiding 
te veronachtzamen: eenheid van handelen, gedeelde 
waarden en een Europa dat beter opgewassen is tegen 
de andere actoren op het internationale toneel.

Hoewel niet minder dan tien landen zich voorberei-
den op een toetreding tot de EU, is het nog maar de 
vraag of de Unie zelf voorbereidingen treft om hen op 
te nemen, aldus het lid. Mevrouw Deborsu vindt het 
jammer dat daarover geen concrete voorstellen in de 
beleidsverklaring van de minister te vinden zijn. Volgens 
haar is een aanpassing van dat complexe institutionele 
model nochtans noodzakelijk. De budgettaire weerslag 
van die toekomstige uitbreidingen zal het Europa van 
de 27 uit zijn lood slaan.

Vandaag is Europa evenwel niet beperkt tot de 27 lid-
staten. Noorwegen en IJsland zijn volledig binnen de 
eengemaakte markt opgenomen en Zwitserland heeft 
eind 2024 met de Unie een reeks bilaterale overeenkom-
sten gesloten. Aangezien die landen strategische partners 
voor België zijn, dient ons land zowel de commerciële 
als de diplomatieke banden ermee te aan te halen.

Mevrouw Deborsu zou ook graag vernemen wat de 
minister denkt over de rol van de Frans-Duitse tandem. 
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faire entre s’investir dans les institutions communautaires 
à 27 ou a contrario plutôt dans les groupements à géomé-
trie variable d’États souverains. Ces États souverains, et 
notamment la Grande-Bretagne, jouent un rôle primordial 
dans la redéfinition de la sécurité européenne et l’aide 
militaire fournie à l’Ukraine. C’est justement l’occasion 
de faire le point sur nos relations bilatérales avec la 
Grande-Bretagne, ainsi que sur celles entre l’UE et la 
Turquie. Il est question d’un vaste débat qui remonte à 
la conclusion de l’union douanière en 1963.

Proche-Orient

La membre évoque ensuite le processus de paix au 
Proche-Orient. Dans ce face-à-face destructeur, on 
pourrait céder au désespoir et croire qu’un accord de 
paix est impossible. Pourtant, ces deux peuples, par la 
force de la géographie, sont condamnés à être voisins 
mais aspirent à vivre en paix.

Une trêve avait été conclue entre Israël et le Hamas 
à Gaza, dans le cadre d’un processus diplomatique. 
La première phase de celui-ci prévoyait la libération 
de l’ensemble des otages détenus par le Hamas et 
d’autres groupes islamistes. Pourtant, cet engagement 
n’a toujours pas été respecté à l’heure actuelle. Pour le 
groupe de l’intervenante, la libération inconditionnelle des 
otages est une priorité absolue. Elle se dit profondément 
choquée par la mise en scène macabre orchestrée par 
le Hamas à chaque libération. Mais alors qu’un espoir 
de désescalade subsistait encore, Israël a rompu le 
cessez-le-feu et a repris les bombardements sur Gaza, 
causant la mort de plus de 400 personnes.

Ce lourd bilan rappelle une fois encore l’urgence d’une 
solution politique et humanitaire pour mettre fin à cette 
spirale de violence insoutenable. Malheureusement, 
c’est encore et toujours la population civile qui en paie 
le prix le plus lourd. Le Hamas ne peut et ne doit plus 
jamais jouer un rôle politique à Gaza, au détriment de 
l’Autorité palestinienne, et ne doit plus jamais menacer 
la sécurité des Israéliens.

Mme Deborsu demande au ministre comment, selon 
lui, aider concrètement l’Autorité palestinienne à s’imposer 
comme pouvoir légitime d’un futur État. Quels moyens 
concrets peut-on mobiliser pour renforcer sa gouvernance 
et l’accompagner dans sa modernisation?

Et surtout, quelles actions immédiates peuvent être 
également mises en place pour faire baisser la violence 
en Cisjordanie? La colonisation israélienne compromet 
l’avenir même d’un État palestinien viable. Comment 
faire comprendre au gouvernement israélien que cette 

Moet er daarnaast worden ingezet op de Europese 
instellingen met alle 27 lidstaten samen of veeleer op 
wisselende allianties van soevereine landen? Die soe-
vereine Staten, en met name het Verenigd Koninkrijk, 
spelen een cruciale rol bij het opnieuw uittekenen van 
de Europese veiligheid en het verlenen van militaire 
steun aan Oekraïne. Dat biedt de gelegenheid om onze 
bilaterale betrekkingen met Groot-Brittannië en die tus-
sen de EU en Turkije uit te klaren. Het brede debat ter 
zake wordt al sinds de vorming van de douane-unie 
in 1963 gevoerd.

Midden-Oosten

Het lid heeft het voorts over het vredesproces in het 
Midden-Oosten. Bij die vernietigende confrontatie zou 
men alle hoop en geloof in een vredesakkoord kunnen 
verliezen. Toch willen beide betrokken volkeren, die 
geografisch geen andere keuze hebben dan nabuur-
schap, in vrede leven.

Via een diplomatiek traject werd een wapenstilstand 
bereikt tussen Israël en Hamas in Gaza. In de eerste 
fase daarvan zouden alle door Hamas en andere isla-
mistische groeperingen vastgehouden gijzelaars worden 
vrijgelaten. Die belofte is echter nog altijd niet nagekomen. 
Voor de fractie van de spreekster is de onvoorwaarde-
lijke vrijlating van de gijzelaars een absolute prioriteit. 
Ze is diep geschokt door de macabere opvoering van 
Hamas bij iedere vrijlating. Toen er nog hoop was op 
de-escalatie, schond Israël echter het staakt-het-vuren 
en werd Gaza opnieuw gebombardeerd, waarbij meer 
dan 400 doden vielen.

Die zware tol is het zoveelste signaal dat er dringend 
een politieke en humanitaire oplossing moet komen om 
een einde te maken aan de uitzichtloze geweldspiraal. 
Het is jammer genoeg altijd de burgerbevolking die de 
zwaarste prijs betaalt. Hamas kan en mag nooit meer 
ten koste van de Palestijnse Autoriteit een politieke rol 
spelen in Gaza, en mag nooit meer de veiligheid van 
Israëlische burgers in het gedrang brengen.

Mevrouw Deborsu vraagt de minister hoe de Palestijnse 
Autoriteit volgens hem concreet kan worden geholpen 
om zich op te werpen als de legitieme macht van een 
toekomstige Staat. Welke concrete middelen kunnen wor-
den ingezet om de macht van de Palestijnse Autoriteit te 
versterken en de modernisering ervan te ondersteunen?

Bovenal wil de spreekster vernemen wat er onmid-
dellijk kan worden ondernomen om het geweld op de 
Westelijke Jordaanoever te verminderen. Het Israëlische 
nederzettingenbeleid brengt de toekomst van een le-
vensvatbare Palestijnse Staat in gevaar. Hoe kan de 
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politique met en danger non seulement la sécurité 
d’Israël, mais aussi les intérêts de ses propres citoyens?

Et surtout, comment dialoguer avec un gouvernement 
qui s’entête dans une voie aux conséquences désas-
treuses pour toute la région? Il est également crucial 
de renforcer le dialogue politique entre l’UE et les États 
arabes, notamment sur la base du plan adopté par la 
Ligue arabe le 7 mars 2025. Étant donné l’importance 
centrale de Jérusalem pour les trois grandes religions 
monothéistes, comment, avec la Jordanie, est-il possible 
d’assurer à tous les fidèles l’accès libre aux lieux saints 
de la ville?

La membre rappelle l’importance d’être vigilants 
quant au sort des chrétiens d’Orient, en particulier au 
Liban et en Syrie, où la situation politique est plus que 
fragile. En Syrie, depuis la chute du régime Assad, c’est 
l’incertitude totale, avec une montée des violences, 
notamment contre les populations alaouites. Face à ce 
nouveau pouvoir, la position de la membre est qu’il faut 
donner la priorité à l’unité du pays, au respect de toutes 
les minorités et à la lutte contre l’impunité des bourreaux 
d’hier et d’aujourd’hui. La Belgique étant directement 
concernée par la situation en Syrie, elle se demande 
comment gérer les prisonniers, ainsi que leurs familles 
de nationalité belge actuellement détenues dans les 
prisons kurdes.

Concernant les Kurdes, au Moyen-Orient, il y a peut-
être une lueur d’espoir. D’un côté, le conflit entre le PKK 
et Ankara semble toucher à sa fin. De l’autre, en Syrie, 
un accord historique a été signé entre les forces démo-
cratiques syriennes et le nouveau président syrien. Cet 
accord prévoit que l’administration kurde du nord-est de 
la Syrie soit intégrée aux institutions civiles et militaires 
du gouvernement central.

Elle demande au ministre s’il pense que ces deux 
avancées sont liées politiquement. Y a-t-il une dynamique 
plus large qui se dessine pour les Kurdes dans la région? 
En Turquie, qu’est-ce qui pourrait enfin débloquer un 
véritable processus de négociation?

Le pouvoir est-il prêt à faire ce virage à 180 degrés? 
Et surtout, l’électorat nationaliste turc, qui a longtemps 
soutenu une ligne dure, est-il prêt à l’accepter? Peut-on 
espérer un assouplissement des restrictions aux libertés 
toujours en place depuis le coup d’État manqué de 2016?

Israëlische regering diets worden gemaakt dat dit beleid 
niet alleen de veiligheid van Israël maar ook de belangen 
van de Israëlische burgers ondermijnt?

Hoe kan bovenal een dialoog worden aangeknoopt met 
een regering die krampachtig vasthoudt aan een beleid 
dat desastreuze gevolgen heeft voor de hele regio? Het 
is tevens van cruciaal belang om de politieke dialoog 
tussen de EU en de Arabische Staten aan te zwengelen, 
met name op basis van het plan dat de Arabische Liga 
op 7 maart 2025 heeft aangenomen. Hoe kan er, rekening 
houdend met het centrale belang van Jeruzalem voor 
de drie grote monotheïstische godsdiensten, samen 
met Jordanië voor worden gezorgd dat alle gelovigen 
vrije toegang krijgen tot de heilige plaatsen van de stad?

Het lid wijst er nogmaals op dat waakzaamheid gebo-
den is aangaande het lot van de christenen in de Levant, 
met name in Libanon en Syrië, waar de politieke situatie 
meer dan fragiel is. In Syrië heerst sinds de val van 
het Assadregime totale onzekerheid, met toenemend 
geweld, vooral jegens de alawitische bevolking. Ten 
aanzien van het nieuwe bewind meent het lid dat er nu 
vooral aandacht moet gaan naar de eenheid van het 
land, naar respect voor alle minderheden en naar de 
strijd tegen de straffeloosheid van folteraars van vroe-
ger en nu. Aangezien België rechtstreeks betrokken is 
bij de situatie in Syrië, vraagt de spreekster zich af wat 
kan worden gedaan voor de Belgen en hun gezinsleden 
die momenteel in Koerdische gevangenissen worden 
vastgehouden.

Voor de Koerden in het Midden-Oosten is er misschien 
een sprankeltje hoop. Enerzijds lijkt er een einde te komen 
aan het conflict tussen de PKK en Ankara. Anderzijds 
werd er in Syrië een historisch akkoord ondertekend 
tussen de Syrische Democratische Strijdkrachten en 
de nieuwe Syrische president. Dat akkoord bepaalt dat 
het Koerdische bestuur in het noordoosten van Syrië 
wordt opgenomen in de civiele en militaire instellingen 
van de centrale regering.

Mevrouw Deborsu vraagt of die twee positieve stap-
pen volgens de minister politiek met elkaar verbonden 
zijn. Ontstaat er een bredere dynamiek voor de Koerden 
in de regio? Wat zou in Turkije eindelijk voor een echte 
doorbraak in het onderhandelingstraject kunnen zorgen?

Is de heersende macht klaar om die omslag te ma-
ken? Is bovenal het Turkse nationalistische electoraat, 
dat lange tijd een harde lijn heeft gesteund, bereid om 
die omslag te aanvaarden? Is een versoepeling denk-
baar van de vrijheidsbeperkingen die sinds de mislukte 
staatsgreep van 2016 van kracht zijn?
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Côté irakien, comment réagissent Nersimran Barzani, 
le président du Kurdistan irakien, et Massoud Barzani, 
leader du PDK, à ces évolutions? Y a-t-il un impact 
direct sur la région?

Il est aussi question de l’Iran, où des négociations 
pourraient reprendre sur l’arrêt de son programme 
nucléaire militaire, avant de redéfinir les points qui avaient 
été négociés lors des accords de Vienne de 2015. Les 
Européens semblent avoir une longueur diplomatique 
d’avance sur les États-Unis, qui ont une volonté affichée 
beaucoup plus agressive. Où en est-on au sujet de la 
prolifération nucléaire?

Et que fait-on vis-à-vis des femmes iraniennes? 
Celles qui, avec un courage immense, osent réclamer 
leur liberté et en payent le prix fort, sont condamnées 
arbitrairement, emprisonnées et réduites au silence. 
Quel message fort peut-on leur adresser, au-delà des 
déclarations de principe?

Chine et Taïwan

Par rapport à la Chine, la membre relève plusieurs 
points essentiels à noter.

Tout d’abord, l’UE doit résolument se défendre face à 
la concurrence déloyale récurrente de la part de Pékin. 
Elle doit avoir un dialogue commercial beaucoup plus 
ferme avec la Chine. De plus, le gel de l’aide étran-
gère américaine et le retrait de Washington d’une série 
d’instances internationales offrent à la Chine la possi-
bilité d’occuper tranquillement l’espace laissé vacant et 
d’imposer ses vues.

La membre demande au ministre s’il fait le même 
constat lors des débats au Conseil des droits de l’homme 
de l’ONU à Genève.

Sans les États-Unis, la Chine va devenir le plus gros 
contributeur fixe au budget de l’OMS. Dans ce contexte 
de réajustement des rapports de forces internationaux, 
Mme Deborsu aimerait savoir quels sont nos liens avec 
les Chinois dans la préparation de la prochaine COP30 au 
Brésil.

Par ailleurs, il ne faut pas oublier le sort des Ouïghours, 
des Tibétains et de l’ensemble des Chinois, qui habitent 
ou non à Hong Kong et aspirent, eux aussi, à plus de 
liberté et d’indépendance par rapport au pouvoir chinois. 
Enfin, les négociations de paix entre l’Ukraine et la 
Russie influenceront de façon décisive la volonté ou la 
prudence de la Chine de monter une offensive militaire 

Hoe reageren Nersimran Barzani, president van 
Iraaks-Koerdistan, en Massoud Barzani, leider van de 
PDK, op deze ontwikkelingen? Zijn er directe gevolgen 
voor de regio?

Er wordt ook gesproken over Iran, waar de onderhan-
delingen over het stopzetten van het militaire nucleaire 
programma zouden worden hervat, in afwachting van 
een nieuwe omschrijving van de punten waarover werd 
onderhandeld met het oog op het in 2015 gesloten ak-
koord van Wenen. De Europeanen lijken diplomatieke 
voorsprong te hebben op de Verenigde Staten, die 
manifest een veel agressievere aanpak voorstaan. Hoe 
staan de zaken op het vlak van nucleaire proliferatie?

Wat wordt er gedaan voor de Iraanse vrouwen? 
De Iraanse vrouwen durven met ontzettend veel moed 
hun vrijheid opeisen, maar betalen daar een hoge prijs 
voor, want ze worden willekeurig veroordeeld, gevan-
gengezet en monddood gemaakt. Welke krachtige 
boodschap kan hun worden gegeven, los van alleen 
maar beginselverklaringen?

China en Taiwan

Met betrekking tot China benadrukt het lid enkele 
belangrijke aspecten.

Ten eerste moet de EU zich resoluut verdedigen 
tegen de steeds terugkerende oneerlijke concurrentie 
van Peking. Er moet een veel assertievere handelsdia-
loog worden gevoerd met China. Bovendien bieden de 
bevriezing van de buitenlandse hulp van de VS en de 
terugtrekking van Washington uit een aantal internatio-
nale instanties China de kans om de vrijgekomen ruimte 
rustig in te nemen en zijn standpunten op te leggen.

Het lid vraagt de minister of hij dezelfde vaststelling 
heeft gedaan tijdens de debatten in de VN-Mensen-
rechtenraad te Genève.

Zonder de Verenigde Staten wordt China de grootste 
vaste bijdrager aan het budget van de WHO. In die context 
van veranderende internationale machtsverhoudingen 
wil mevrouw Deborsu graag vernemen welke banden 
België onderhoudt met China in de aanloop naar de 
volgende COP30 in Brazilië.

Anderzijds mag het lot niet worden vergeten van de 
Oeigoeren, de Tibetanen en alle Chinezen, of ze nu In 
Hongkong wonen of niet, die eveneens streven naar meer 
vrijheid en onafhankelijkheid ten aanzien van de macht 
van China. Ten slotte zullen de vredesonderhandelingen 
tussen Oekraïne en Rusland een beslissende invloed 
hebben op de bereidheid of de terughoudendheid van 



0767/061DOC 569494

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

majeure à l’encontre de Taïwan. Donald Trump semble 
perdre de vue cet aspect.

Commerce

Le doux commerce, cher à Montesquieu, semble 
aujourd’hui une option révolue. Les accords de libre-
échange, qu’il s’agisse de ceux entre l’UE et le Canada 
ou de ceux avec le Mercosur, rencontrent les mêmes 
oppositions, les mêmes réticences et parfois des argu-
ments démagogiques similaires.

La membre est d’avis qu’il faut faire preuve de péda-
gogie. Elle demande au ministre de rappeler les effets 
positifs du CETA pour l’économie belge, les opportunités 
offertes par le nouveau premier ministre canadien et les 
relations turbulentes du Canada avec son voisin améri-
cain. Une nouvelle génération d’accords de libre-échange 
voit le jour, par exemple avec la Nouvelle-Zélande et 
le Chili, qui respectent notamment les clauses miroirs, 
les accords de Paris et la réciprocité sur les normes et 
les standards.

Dans cette dynamique de renforcement des relations 
commerciales de la Belgique, la membre aimerait que 
le ministre fasse le point sur l’avancée des négociations 
sur l’accord de libre-échange avec l’Inde, qui devait 
être conclu d’ici la fin de 2025. Cet accord s’accompa-
gnera dans un deuxième temps de discussions sur la 
protection des investissements et la préservation des 
indicateurs géographiques. Elle demande au ministre 
quels sont, selon lui, les aspects de cet accord qui vont 
retenir son attention?

Elle a les mêmes interrogations concernant la relance 
des relations entre l’UE et l’Afrique du Sud, dans le 
cadre du tout premier partenariat pour le commerce et 
l’investissement propre.

Droits humains

La situation des femmes afghanes est alarmante. 
Elles sont marginalisées partout dans le pays et l’accès 
aux soins, en particulier de santé maternelle, devient 
de plus en plus critique. Mme Deborsu demande au 
ministre dans quelle mesure il pourrait envisager des 
missions de médecins belges, éventuellement ponc-
tuelles, pour former sur place et pallier le manque de 
personnel médical. Elle trouve impensable qu’en 2025, on 
doive encore rappeler que les femmes ont des droits et 
qu’elles doivent pouvoir les exercer librement, s’exprimer 
et choisir leur vie. Partout, les religions, les traditions, 
les stéréotypes continuent de freiner ce combat. Et ce 
combat, il ne s’arrête jamais et ils constituent un devoir 
pour tous les pays, partout et en tout temps. La membre 

China om een groot militair offensief tegen Taiwan te 
beginnen. Donald Trump lijkt dat aspect uit het oog te 
verliezen.

Handel

De voor Montesquieu zo dierbare vreedzame handel 
lijkt nu verleden tijd. De vrijhandelsovereenkomsten 
tussen de EU en Canada of met Mercosur stuiten op 
dezelfde weerstand, op dezelfde terughoudendheid en 
soms op dezelfde demagogische argumenten.

Het lid gelooft dat er behoefte aan pedagogie is. Ze 
vraagt de minister te herinneren aan de positieve effecten 
van de CETA voor de Belgische economie, aan de kansen 
die de nieuwe Canadese eerste minister biedt en aan 
Canada’s turbulente relaties met zijn Amerikaanse buur. 
Er is een nieuwe generatie vrijhandelsovereenkomsten 
op komst, bijvoorbeeld met Nieuw-Zeeland en Chili, die 
spiegelclausules behelzen, de overeenkomsten van 
Parijs recht doen en uitgaan van wederkerigheid op het 
gebied van normen en standaarden.

In het licht van die dynamiek van nauwere handels-
betrekkingen van België, wil het lid van de minister ver-
nemen hoe het staat met de onderhandelingen over de 
vrijhandelsovereenkomst met India, die eind 2025 zou 
moeten worden gesloten. Die overeenkomst zal in een 
tweede fase gepaard gaan met gesprekken over de 
bescherming van de investeringen en het behoud van de 
geografische aanduidingen. Mevrouw Deborsu vraagt de 
minister welke aspecten van die overeenkomst volgens 
hem van bijzonder belang zouden zijn.

Ze stelt dezelfde vragen in verband met de betrek-
kingen tussen de EU en Zuid-Afrika, die nieuw leven 
worden ingeblazen als onderdeel van het allereerste 
handels- en investeringspartnerschap met dat land.

Mensenrechten

De situatie van de Afghaanse vrouwen is alarmerend. 
Zij worden in het hele land gemarginaliseerd en de toe-
gang tot gezondheidszorg, vooral voor moeders, wordt 
almaar kritieker. Mevrouw Deborsu vraagt de minister 
in hoeverre hij, eventueel op ad-hocbasis, missies van 
Belgische artsen zou kunnen overwegen, om ter plaatse 
opleidingen te geven en het tekort aan medisch personeel 
te verhelpen. De spreekster vindt het onthutsend dat 
men er in 2025 nog aan moet herinneren dat vrouwen 
rechten hebben en dat ze de vrijheid moeten krijgen om 
die uit te oefenen, hun mening te uiten en levenskeuzes 
te maken. Overal blijven religies, tradities en stereotypen 
die strijd hinderen. Het is een strijd die nooit ophoudt en 
die alle landen, overal en altijd, moeten voeren. Het lid 
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encourage le ministre à prendre des positions fermes et 
intransigeantes sur cette question, pour bousculer les 
habitudes et les ronronnements diplomatiques.

Le CICR tire la sonnette d’alarme car le respect du droit 
humanitaire s’effrite. La Belgique doit être au rendez-vous 
et soutenir l’initiative lancée en septembre 2024 à l’ONU 
pour que la communauté internationale réaffirme haut 
et fort son engagement en faveur du droit humanitaire.

La lutte contre l’application de la peine de mort est 
aussi un noble combat qui doit honorer la mémoire des 
condamnés, comme ceux qui se sont battus pour son 
abolition, comme Robert Badinter.

Les victimes directes de violations des droits humains 
sont des personnes LGBTQIA+ ou des Ouïghours, mais 
aussi des personnes qui, souvent dans l’ombre, risquent 
leur vie pour défendre ces droits fondamentaux. Dans des 
pays où la liberté d’expression est un combat quotidien, 
ces défenseurs des droits humains ne luttent pas pour 
eux-mêmes, mais pour les autres. Et même lorsqu’ils 
fuient leur pays, ils ne sont pas toujours à l’abri.

Nous avons une responsabilité envers eux. La Belgique 
doit être plus qu’une terre d’asile; elle doit être un refuge, 
un pays où ces voix courageuses ne sont pas réduites au 
silence, mais protégées et soutenues. Ces défenseurs 
des droits humains, même en exil, restent trop souvent 
sous la menace des régimes autoritaires. La Belgique 
doit garantir leur sécurité et empêcher toute ingérence 
étrangère. Nous ne pouvons pas laisser nos valeurs 
être bafouées sur notre propre sol.

Pour conclure, la membre souligne qu’il s’agit d’une 
époque de bouleversements sans précédent. Chaque 
jour, l’ordre international que l’on pensait plus ou moins 
stable se fissure un peu plus. Des puissances émergent, 
d’autres se renferment, et nous assistons à une frag-
mentation du monde où les alliances d’hier ne sont plus 
forcément celles de demain. Le droit international et la 
diplomatie ne suffisent plus à garantir la stabilité et la 
paix, ces principes sont mis à mal par des États qui se 
soustraient aux règles communes, qui instrumentalisent 
le multilatéralisme à leur avantage ou qui l’ignorent 
purement et simplement.

L’Europe est notre meilleure défense. Dans un contexte 
où nous ne savons plus sur qui compter, où même la 
garantie de sécurité américaine devient incertaine, il est 
essentiel que l’UE renforce son autonomie stratégique 
et assume enfin son rôle de puissance. Il est temps de 

moedigt de minister aan om in dezen een vastberaden 
en compromisloos standpunt in te nemen en de diplo-
matieke gewoonten en routines op te schudden.

Het Internationaal Comité van het Rode Kruis trekt 
aan de alarmbel omdat het respect voor het humanitair 
recht afbrokkelt. België moet zijn stem laten horen en 
het initiatief steunen dat in september 2024 door de VN 
werd gelanceerd opdat de internationale gemeenschap 
luid en duidelijk haar inzet voor het humanitair recht zou 
bevestigen.

De strijd tegen de uitvoering van de doodstraf is 
eveneens een nobele strijd die de nagedachtenis moet 
eren van de veroordeelden, evenals van degenen die 
hebben gestreden voor de afschaffing ervan, zoals 
Robert Badinter.

De rechtstreekse slachtoffers van mensenrechten-
schendingen zijn lgbtqia+-personen, Oeigoeren, maar ook 
mensen die, vaak in het verborgene, hun leven riskeren 
om die grondrechten te verdedigen. In landen waar de 
vrijheid van meningsuiting een dagelijkse strijd is, is het 
gevecht van die mensenrechtenverdedigers geen strijd 
voor zichzelf, maar voor anderen. Zelfs wanneer die 
activisten hun land ontvluchten, zijn ze niet altijd veilig.

Wij hebben tegenover hen een verantwoordelijkheid. 
België moet meer zijn dan een asielland; het moet een 
veilige haven zijn, een land waar die moedige stem-
men niet het zwijgen wordt opgelegd, maar worden 
beschermd en gesteund. Zelfs in ballingschap blijven 
mensenrechtenactivisten al te vaak bedreigd door auto-
ritaire regimes. België moet hun veiligheid garanderen 
en elke buitenlandse inmenging voorkomen. Ons land 
mag niet toestaan dat onze waarden op eigen bodem 
met voeten worden getreden.

Tot slot benadrukt het lid dat dit een tijd is van onge-
kende omwentelingen. Elke dag komen er meer barsten 
in de internationale orde die men min of meer stabiel 
achtte. Sommige machten komen op, andere plooien terug 
op zichzelf. De wereld versplintert en de bondgenoten 
van gisteren zijn niet noodzakelijk de bondgenoten van 
morgen. Internationaal recht en diplomatie zijn niet lan-
ger toereikend om stabiliteit en vrede te garanderen. Ze 
worden ondermijnd door landen die zich onttrekken aan 
gemeenschappelijke regels en die het multilateralisme 
in hun eigen voordeel gebruiken of het ronduit negeren.

Europa is onze beste verdediging. In tijden waarin 
men niet langer weet op wie men kan rekenen en waarin 
zelfs de Amerikaanse veiligheidsgarantie onzeker wordt, 
is het van wezenlijk belang dat de EU haar strategische 
autonomie vergroot en eindelijk haar rol als grootmacht 
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passer d’une politique étrangère fondée sur les idéaux 
à une politique pragmatique qui défend avant tout nos 
intérêts. Nous ne pouvons plus nous permettre d’être 
naïfs. Ce n’est plus seulement un choix politique, c’est 
une nécessité stratégique.

Dans cette Europe en devenir, la Belgique doit être 
un moteur, une force de proposition et un pays qui ose 
prendre position. L’histoire nous observe. Nos choix 
d’aujourd’hui façonneront l’avenir des générations à venir.

M. Pierre Kompany (Les Engagés) aborde tout d’abord 
la question de la coopération belge au développement.

Coopération au développement

Le membre se dit déçu que la situation budgétaire 
laissée par la législature précédente oblige le ministre 
à diminuer les moyens accordés à la coopération au 
développement. Mais il confirme que son groupe assume 
les choix faits par le gouvernement et trouve important 
de mettre la priorité sur la sécurité. C’est une demande 
claire de citoyens belges et c’est ce qu’exige la situation 
géopolitique actuelle.

Mais pour M. Kompany, toute crise présente des 
opportunités. Il soutient la démarche du ministre d’orga-
niser une large concertation, notamment avec le secteur 
concerné, de manière à décider à qui attribuer les moyens. 
Il soutient également la démarche parallèle qui vise à 
réfléchir à la manière dont ces financements peuvent 
être utilisés au mieux. On ne peut plus faire comme 
avant. Il faut obtenir des résultats concrets avec moins 
de moyens et donc réfléchir aux méthodes sans tabou.

Le membre estime normal que les choix en question 
ne soient pas déjà présentés dans l’exposé d’orientation 
du ministre car ce dernier n’a pas encore eu le temps 
d’élaborer une politique sur la base d’une analyse objec-
tive et d’une concertation avec tous les acteurs.

L’exposé du ministre permet néanmoins d’identifier 
plusieurs axes prioritaires, que le membre soutient 
pleinement. Il en relève 6:

— maintien de l’approche Team Europe, y compris 
par la mise en œuvre de la stratégie European Global 
Gateway;

— action en partenariat, en véritable coopération avec 
les pays d’intervention;

opneemt. Het is tijd om over te stappen van een buiten-
lands beleid gebaseerd op idealen naar een pragmatisch 
beleid dat in de eerste plaats onze belangen verdedigt. 
We kunnen het ons niet langer veroorloven naïef te zijn. 
Dat is niet langer louter een politieke keuze, maar een 
strategische noodzaak.

In dat Europa in wording moet België een drijvende 
kracht zijn, een bron van ideeën en een land dat stelling 
durft te nemen. De geschiedenis zal over het heden 
oordelen. De keuzes van vandaag zullen de toekomst 
voor de komende generaties bepalen.

De heer Pierre Kompany (Les Engagés) heeft het om te 
beginnen over de Belgische ontwikkelingssamenwerking.

Ontwikkelingssamenwerking

Het lid is ontgoocheld dat de begrotingssituatie waarin 
de vorige regering het land heeft achtergelaten de mi-
nister ertoe dwingt om de middelen voor ontwikkelings-
samenwerking te verminderen. Hij bevestigt echter dat 
zijn fractie de keuzes van de regering aanvaardt en het 
belangrijk vindt voorrang te geven aan veiligheid. Dat is 
duidelijk waar de Belgische burgers om vragen en wat 
de huidige geopolitieke situatie vereist.

De heer Kompany is evenwel van oordeel dat elke 
crisis ook kansen biedt. Hij steunt de keuze van de 
minister om breed overleg te plegen, in het bijzonder 
met de betrokken sector, om te beslissen aan wie de 
middelen moeten worden toegewezen. Hij steunt ook 
het parallelle traject om te bekijken hoe de financiering 
het best kan worden aangewend. Men kan de zaken 
niet blijven aanpakken zoals in het verleden. Er moeten 
concrete resultaten worden geboekt met minder mid-
delen en dus moet er zonder taboe worden nagedacht 
over de gepaste werkwijzen.

Het lid vindt het normaal dat de keuzes in kwestie 
nog niet in de beleidsverklaring van de minister worden 
vermeld, aangezien de minister nog niet de tijd heeft 
gehad om een beleid uit te werken op basis van een 
objectieve analyse en overleg met alle actoren.

Toch kunnen in de beleidsverklaring van de minister 
verschillende prioriteiten worden ontwaard, die het lid 
ten volle steunt. Hij noemt er zes:

— de Team Europe-aanpak handhaven, inclusief de 
implementatie van de European Global Gateway-strategie;

— handelen in partnerschap, in daadwerkelijke sa-
menwerking met de landen waar België optreedt;
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— priorité au soutien des systèmes institutionnels 
nationaux;

— priorité aux programmes liés à la jeunesse;

— maintien de l’action multilatérale;

— soutien renforcé à l’aide humanitaire et aux abris 
à proximité des régions où se déroulent des conflits.

Le climat est devenu un sujet central pour la viabilité 
sur la planète. Il reste dès lors important de se battre 
pour les forêts, les eaux et l’environnement en général. 
Cela fait partie de la politique belge de coopération au 
développement.

À ce sujet, M. Kompany demande au ministre, dans 
le cadre de l’approche Team Europe qu’il met en avant, 
si la Belgique partage toujours les mêmes priorités que 
ses partenaires. De même, certains États membres de 
l’UE pourraient-ils être des partenaires privilégiés dans 
le cadre d’une politique de coopération de plus en plus 
conjointe?

Aussi, il demande au ministre s’il compte œuvrer à 
une meilleure coordination au niveau européen des 
politiques de développement soutenues par l’UE. L’idée 
de renforcer l’aide humanitaire à proximité des régions 
où se déroulent les conflits ne conduira-t-elle pas à 
envisager des zones de moindre intervention?

Le membre demande en outre au ministre s’il s’est 
assuré de la disponibilité logistique des avions de la 
défense en cas d’intervention dans des zones politi-
quement moins stables.

Stabilité et paix en Afrique subsaharienne

Le monde est en crise, avec des conflits violents 
qui se multiplient, de l’Ukraine à Gaza, de la Birmanie 
à la région des Grands Lacs. Mais le membre se dit 
convaincu que le ministre saura faire preuve d’une 
vision courageuse pour défendre la justice et les droits 
humains au nom de la Belgique.

L’attention politique étant limitée, certains conflits 
restent ou retombent dans l’oubli. C’est particulière-
ment le cas pour les conflits en Afrique subsaharienne. 
M. Kompany évoque le Sahel, dont on parle rarement 
depuis le départ de la France, mais aussi le Soudan, 
à peine évoqué alors qu’une grande famine fait des 
centaines de morts et de personnes déplacées. La 
corne de l’Afrique n’est sur les radars que par le biais 

— voorrang verlenen aan het ondersteunen van 
nationale institutionele stelsels;

— voorrang verlenen aan jongerenprogramma’s;

— de multilaterale aanpak handhaven;

— meer steun bieden aan humanitaire hulp en aan 
opvang in de buurt van de regio’s waar zich conflicten 
voordoen.

Het klimaat is een centraal thema geworden voor 
de leefbaarheid op de planeet. Het blijft dus belangrijk 
om te strijden voor bossen, water en het milieu in het 
algemeen. Ook dat maakt deel uit van het Belgische 
ontwikkelingssamenwerkingsbeleid.

De heer Kompany vraagt de minister in dat verband 
of België, in het kader van de Team Europe-aanpak 
die hij voorstaat, steeds dezelfde prioriteiten heeft 
als zijn partners. Kunnen bepaalde EU-lidstaten be-
voorrechte partners zijn in een steeds gezamenlijker 
ontwikkelingssamenwerkingsbeleid?

De spreker vraagt de minister daarom of hij zich zal 
inzetten voor een betere Europese coördinatie van het 
door de EU gesteunde ontwikkelingsbeleid. Zal het uit-
gangspunt om de humanitaire hulp op te voeren in de 
buurt van de regio’s waar conflicten plaatsvinden er niet 
toe leiden dat andere gebieden zullen worden gezien 
als zones waar interventie minder nodig is?

Het lid vraagt de minister ook of hij heeft gezorgd voor 
de logistieke beschikbaarheid van defensievliegtuigen 
voor interventies in politiek minder stabiele gebieden.

Stabiliteit en vrede in Sub-Sahara-Afrika

De wereld is in crisis en het aantal gewelddadige 
conflicten neemt toe, van Oekraïne tot Gaza, van Birma 
tot het Grote Merengebied. Het lid is er evenwel van 
overtuigd dat de minister een moedige visie aan de dag 
zal leggen om de rechtvaardigheid en de mensenrechten 
namens België te verdedigen.

Aangezien de politieke aandacht beperkt is, blijven 
sommige conflicten onderbelicht of raken ze in de ver-
getelheid. Dat geldt in het bijzonder voor conflicten in 
Sub-Sahara-Afrika. De heer Kompany verwijst naar de 
Sahel, een gebied dat sinds Frankrijk er vertrokken is, 
nog maar zelden aan bod komt, maar ook naar Soedan, 
dat nauwelijks een onderwerp van gesprek vormt, terwijl 
een grote hongersnood er honderden doden en tal van 
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de la piraterie. La Somalie est dans une situation pire 
que la faillite.

La région des Grands Lacs reste d’un intérêt particulier 
pour la Belgique. Le conflit dans l’Est de la RD Congo 
a été ces dernières semaines au centre de l’action 
diplomatique belge. Le membre ne doute pas que le 
ministre y a déjà arbitré plus d’un cas. À ce propos, 
M. Kompany se dit fier d’avoir appris que le ministre avait 
déjà répondu à la résolution votée à l’unanimité au sein 
de cette commission (DOC 0742/004), en contribuant 
à faire figurer la situation politique et sécuritaire dans 
l’Est de la RD Congo à l’ordre du jour du Conseil des 
affaires étrangères de la Commission européenne. Des 
premières sanctions européennes ont enfin été adoptées 
et le membre s’en réjouit.

Il est d’avis qu’en rompant ses relations diploma-
tiques avec la Belgique, le Rwanda tente de changer 
le sujet de conversation. Il ne veut plus qu’on parle de 
son agression contraire aux droits internationaux, ni 
des crimes et exactions qu’il commet ou qu’il soutient. 
Il veut plutôt surfer sur l’idée d’un prétendu néocolonia-
lisme de la Belgique, alors que celle-ci se contente de 
demander l’application stricte du droit international, y 
compris le droit international humanitaire, tout comme 
elle le fait vis-à-vis de l’Ukraine. Selon M. Kompany, 
certains diplomates rwandais seraient désormais à la 
recherche d’un statut de réfugié politique, depuis que leur 
pays a déclaré unilatéralement la rupture des relations 
diplomatiques avec la Belgique.

Le membre demande au ministre de préciser si, 
lors du dernier Conseil des affaires étrangères de la 
Commission européenne, la suspension des accords 
avec le Rwanda a été évoquée. Il aimerait également 
savoir si le ministre est dans une démarche de ren-
forcement progressif des sanctions ou s’il croit qu’il 
ne sera pas possible d’aller plus loin. En rompant ses 
relations diplomatiques avec la Belgique, le Rwanda 
tente-t-il de dissuader des mesures supplémentaires 
de la part de l’UE?

M. Kompany poursuit en demandant au ministre si, 
depuis la rupture des relations diplomatiques par le 
Rwanda, d’autres États membres de l’UE lui ont témoigné 
leur soutien dans cette voie.

Enfin, le membre aborde la situation du Soudan, qui fait 
face à une crise humanitaire sans précédent. Il s’étonne 
de n’y voir aucune référence dans l’exposé du ministre. 
La Belgique compte-t-elle s’impliquer plus avant dans 

ontheemden veroorzaakt. De Hoorn van Afrika komt en-
kel in beeld wanneer het gaat over piraterij. De toestand 
van Somalië is erger dan een faillissement.

Het Grote Merengebied blijft van bijzonder belang 
voor België. Het conflict in het oosten van de DR Congo 
stond de voorbije weken centraal in de Belgische diplo-
matieke inspanningen. Het lid twijfelt er niet aan dat de 
minister zich ter zake al over meerdere gevallen heeft 
uitgesproken. Overigens spreekt de heer Kompany zijn 
trots uit over het gevolg dat de minister heeft gegeven 
aan de in deze commissie eenparig goedgekeurde 
resolutie (DOC 0742/004) door de politieke en vei-
ligheidssituatie in het oosten van de DR Congo mee 
op de agenda te plaatsen van de Raad Buitenlandse 
Zaken van de Europese Commissie. Een aantal eerste 
Europese sancties zijn eindelijk aangenomen en dat 
stemt het lid tevreden.

De heer Kompany is van mening dat Rwanda door de 
diplomatieke betrekkingen met België te verbreken het 
gespreksonderwerp probeert te veranderen. Rwanda 
wil de aandacht afleiden van zijn agressie, die in strijd 
is met het internationaal recht, alsook van de misdaden 
die en het geweld dat het land begaat dan wel steunt. 
In plaats daarvan tracht Rwanda munt te slaan uit be-
weringen over vermeend Belgische neokolonialisme, 
terwijl België in feite niets anders doet dan oproepen 
tot de strikte toepassing van het internationaal recht, 
met inbegrip van het internationaal humanitair recht, 
net zoals ons land dat doet in verband met Oekraïne. 
Volgens de heer Kompany trachten sommige Rwandese 
diplomaten momenteel de status van politiek vluchteling 
te verkrijgen, sinds hun land de diplomatieke betrekkin-
gen met België eenzijdig heeft verbroken.

Het lid vraagt de minister te verduidelijken of naar 
aanleiding van de recentste Raad Buitenlandse Zaken 
van de Europese Commissie de opschorting van de 
akkoorden met Rwanda ter sprake is gekomen. Hij 
wil ook graag vernemen of de minister van plan is de 
sancties geleidelijk op te voeren dan wel meent dat het 
onmogelijk is verder te gaan. Probeert Rwanda door het 
verbreken van de diplomatieke betrekkingen met België 
bijkomende maatregelen van de EU te ontmoedigen?

De heer Kompany vraagt de minister vervolgens of 
andere EU-lidstaten hem in zijn demarches hebben 
gesteund sinds Rwanda de diplomatieke betrekkingen 
heeft verbroken.

Tot slot gaat het lid in op de situatie in Soedan, dat 
te maken heeft met een ongeziene humanitaire crisis. 
Het verbaast hem dat daar in de beleidsverklaring ner-
gens naar wordt verwezen. Streeft België naar meer 
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la résolution du conflit et dans l’aide humanitaire dans 
les pays voisins?

Rôle des affaires étrangères

M. Kompany affirme ensuite que son groupe a défendu 
le rôle du SPF Affaires étrangères, en tant que dépar-
tement de sécurité. Cela lui a permis de sauvegarder 
ses moyens, à un moment où la situation internationale 
demandait d’avoir tout le monde sur le pont. Le membre 
souhaite saluer le travail du personnel des affaires étran-
gères, tant au niveau interne qu’au siège central ou dans 
les représentations belges à l’étranger. Dans l’ensemble, 
ces personnes accomplissent un travail formidable, au 
service de la Belgique et des ressortissants belges.

Cependant, il semble que certaines ambassades 
belges ne fournissent pas de services consulaires 
complets, voire aucun. Ce service limité oblige les 
ressortissants belges ou des pays en question à aller 
dans un pays voisin où sont fournis des services consu-
laires belges, ce qui peut constituer un coût important 
pour ces personnes, notamment dans certains pays 
d’Afrique comme la Guinée. Serait-il possible d’imaginer 
des solutions innovantes, comme des équipes consu-
laires mobiles qui pourraient y assurer une permanence 
quelques jours par mois? Le membre pense également 
à la possibilité d’une coopération avec les services 
d’autres États membres de l’UE.

Concernant le patrimoine immobilier à l’étranger, 
le membre se dit préoccupé par la multiplication des 
crises dans le voisinage, qui pourrait conduire à négli-
ger certaines zones de la planète qu’on retrouve moins 
dans les médias. Qu’en est-il de la volonté de mettre en 
place des ambassades communes avec certains des 
partenaires de la Belgique, comme le Benelux? Une 
telle configuration pourrait aussi permettre de saisir 
certaines opportunités.

Mme Fatima Lamarti (Vooruit) fait observer que son 
groupe ne considère pas que la solidarité internationale 
doit consister à faire l’aumône, mais plutôt à investir 
intelligemment pour que les habitants des pays plus 
pauvres puissent se prendre en charge, c’est-à-dire 
les rendre autonomes et résilients pour qu’ils puissent 
aussi se construire un avenir près de chez eux. Ce n’est 
qu’au travers de la solidarité internationale que nous 
parviendrons à semer les graines d’États providence 
forts ailleurs dans le monde. Cela permettra parallè-
lement aussi de construire un monde plus stable en 
éliminant les causes profondes des migrations et des 
inégalités. Quiconque prétend le contraire et considère 
la coopération au développement comme inutile fait 
preuve d’aveuglement face à ce défi commun, et il ne 
fait qu’organiser le déclin.

betrokkenheid bij de conflictoplossing en bij het bieden 
van humanitaire hulp in de buurlanden?

Rol van Buitenlandse Zaken

De heer Kompany stelt vervolgens dat zijn fractie de 
rol van de FOD Buitenlandse Zaken als veiligheidsde-
partement heeft verdedigd. Daardoor heeft de FOD zijn 
middelen kunnen vrijwaren op een moment dat de in-
ternationale situatie alle hens aan dek vereiste. Het lid 
spreekt zijn lof uit over het werk van het personeel van 
Buitenlandse Zaken, zowel intern als op de hoofdzetel en 
in de Belgische vertegenwoordigingen in het buitenland. 
Over het geheel genomen doen die mensen fantastisch 
werk in dienst van België en de Belgische burgers.

Sommige Belgische ambassades blijken echter geen 
of onvolledige consulaire diensten te verlenen. Die be-
perkte dienstverlening verplicht Belgische onderdanen 
of onderdanen van de landen in kwestie om zich naar 
een buurland te begeven waar Belgische consulaire 
diensten worden verleend. Dat kan voor de betrokkenen 
aanzienlijke kosten veroorzaken, onder meer in bepaalde 
Afrikaanse landen zoals Guinee. Zou het mogelijk zijn 
innovatieve oplossingen te bedenken, zoals mobiele 
consulaire teams die een enkele dagen per maand per-
manentie houden? Het lid denkt ook aan een mogelijke 
samenwerking met de diensten van andere EU-lidstaten.

Met betrekking tot het gebouwenpatrimonium in het 
buitenland uit het lid zijn bezorgdheid over het toenemende 
aantal crises in de nabije omgeving, wat zou kunnen leiden 
tot de verwaarlozing van bepaalde gebieden die minder 
vaak in de media komen. Hoe zit het met de wens om 
gezamenlijke ambassades op te richten met sommige 
partners van België, zoals de Benelux? Een dergelijke 
configuratie zou ook een aantal kansen creëren.

Mevrouw Fatima Lamarti (Vooruit) merkt op dat voor 
haar fractie internationale solidariteit geen zaak van 
aalmoezen geven is, maar van slim investeren zodat 
mensen in armere landen op eigen benen kunnen staan: 
ze zelfredzaam en weerbaar maken, zodat ze ook dichtbij 
huis een eigen toekomst kunnen opbouwen. Alleen met 
internationale solidariteit leggen we de kiemen voor sterke 
welvaartsstaten ook elders in de wereld. Tegelijk bouwen 
we zo aan een stabielere wereld door de grondoorzaken 
van migratie en ongelijkheid weg te nemen. Wie anders 
beweert en ontwikkelingssamenwerking onnodig vindt, 
is blind voor die gezamenlijke uitdaging en organiseert 
alleen maar achteruitgang.
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Son groupe considère que la solidarité internatio-
nale implique des investissements dans les soins de 
santé, la protection sociale, le travail décent, la sécurité 
alimentaire et l’enseignement. Outre les guerres et la 
pauvreté, le réchauffement climatique affecte aussi la 
sécurité d’existence de l’humanité. Sur le seul continent 
africain, la crise climatique menace de plonger des 
dizaines de millions d’enfants dans une pauvreté encore 
plus grande, ou de pousser encore plus de personnes à 
fuir. C’est pourquoi il est si important de mettre la lutte 
internationale contre la pauvreté et en faveur du climat 
au cœur d’une politique de développement moderne. 
Ce n’est qu’ainsi que nous pourrons limiter l’impact du 
réchauffement climatique sur les pays les plus pauvres.

L’intervenante fait observer que le mot “solidarité” 
n’apparaît que deux fois dans tout l’exposé d’orientation 
politique. Or, pour son groupe, la solidarité internatio-
nale au travers de la coopération au développement 
demeure essentielle. En sa qualité d’échevine à Vilvoorde, 
l’intervenante a bien collaboré avec le champ riche des 
acteurs de terrain de la coopération au développement, 
qui font la différence. Et pendant les négociations gou-
vernementales, Vooruit a travaillé dur pour donner un 
avenir à la coopération au développement. Parce que 
la coopération au développement est un pilier essentiel 
de l’approche 3D (diplomatie, défense, développement): 
pour avoir la paix, la coopération au développement est 
indispensable.

Son groupe continue de croire fermement au pouvoir 
de la solidarité internationale, et il espère qu’il trouvera 
dans le ministre un partenaire à cet égard. Les pro-
chaines années seront difficiles sur le plan budgétaire, 
et elles exigeront des efforts de chacun. Ces efforts sont 
importants pour préserver notre pouvoir d’achat, nos soins 
de santé et notre sécurité. Il est donc essentiel d’utiliser les 
moyens de manière encore plus efficace et de coopérer. 
En coopérant encore mieux avec nos partenaires locaux, 
européens et internationaux, nous pourrons maximiser 
l’impact de chaque euro. L’administration, Enabel et les 
ONG feront sans aucun doute tout leur possible pour 
y parvenir. L’intervenante se réjouit que, dans le texte 
à l’examen, le ministre qualifie la société civile locale 
de partenaire privilégié, et elle espère qu’en pratique, 
le ministre poursuivra encore davantage sur cette voie. 
Le maintien des initiatives civic space peut également 
compter sur le soutien de son groupe.

Dans son exposé d’orientation politique, le ministre in-
dique qu’il utilisera la coopération internationale comme un 
instrument important de la politique étrangère. Comment 
le ministre entend-il utiliser la coopération internatio-
nale comme un instrument stratégique présentant des 

Internationale solidariteit betekent voor haar fractie 
investeringen die gaan over gezondheidszorg, sociale 
bescherming, waardig werk, voedselzekerheid en on-
derwijs. Niet alleen oorlogen en armoede, maar ook 
de klimaatopwarming tast de bestaanszekerheid van 
mensen aan. Alleen al op het Afrikaanse continent drei-
gen door de klimaatcrisis tientallen miljoenen kinderen 
extra in armoede te vervallen, of zullen mensen nog 
meer op de vlucht slaan. Daarom is het zo belangrijk 
om internationale armoedebestrijding en internationale 
klimaatactie centraal te stellen in een modern ontwik-
kelingsbeleid. Alleen zo beperken we de gevolgen van 
de klimaatopwarming op de armste landen.

De spreekster stelt vast dat het woord “solidariteit” 
slechts twee keer voorkomt in heel de beleidsverklaring. 
Niettemin blijft internationale solidariteit, via ontwik-
kelingssamenwerking, voor haar fractie essentieel. Als 
schepen in Vilvoorde heeft de spreekster met het rijke 
en impactvolle werkveld van ontwikkelingssamenwer-
king goed samengewerkt. En Vooruit heeft tijdens de 
regeringsonderhandelingen hard gewerkt om ontwik-
kelingssamenwerking een toekomst te geven. Want 
ontwikkelingssamenwerking is een cruciale pijler van 
de 3D-aanpak (diplomatie, defensie, development): wil 
je vrede, dan hoort ontwikkelingssamenwerking daarbij.

Haar fractie blijft sterk geloven in de kracht van inter-
nationale solidariteit, en we hopen daar in u een partner 
voor te vinden. Wij staan voor budgettair uitdagende jaren 
die van iedereen inspanningen vergen. Dat is belangrijk 
voor onze koopkracht, gezondheidszorg en veiligheid. 
Dan komt het erop aan middelen nog efficiënter in te 
zetten en samen te werken. Door nog beter samen te 
werken met onze lokale, Europese en internationale 
partners kunnen we ervoor zorgen dat elke euro een 
maximale impact heeft. De administratie, Enabel en de 
ngo’s zullen daar ongetwijfeld maximaal voor proberen 
te zorgen. De spreekster is blij dat de minister het lokale 
middenveld in zijn tekst heeft opgenomen als bevoorrechte 
partner en hoopt dat de minister in praktijk nog meer zo 
zal handelen. Ook het verderzetten van de civic space-
initiatieven kan op de steun van haar fractie rekenen.

De minister heeft het in zijn beleidsverklaring over 
internationale samenwerking inzetten als een belangrijk 
instrument van buitenlandbeleid. Hoe wil de minister 
internationale samenwerking inzetten als strategisch 
instrument met voordelen voor alle partners, rekening 
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avantages pour tous les partenaires, compte tenu des 
objectifs de la coopération au développement (s’attaquer 
à la pauvreté et aux inégalités)?

La suppression des financements de l’USAID a induit 
une crise mondiale. Les filles et les femmes sont les 
plus touchées, comme c’est aussi souvent le cas lors de 
crises et d’économies réalisées sur l’aide humanitaire 
d’urgence. Plus d’un tiers des financements de l’USAID 
était destiné à la santé sexuelle et à la contraception. 
Des milliers de filles risquent désormais d’être confron-
tées à des grossesses non désirées, d’accoucher dans 
des situations dangereuses ou de mourir en couche. 
Quelles mesures seront-elles prises en faveur de la 
santé des jeunes filles dans le cadre de la politique de 
développement belge? Quels défis le ministre entrevoit-il 
en matière de santé mondiale et comment envisage-t-
il de continuer à soutenir des organisations telles que 
l’OMS et UNAIDS? Quelle est la position du ministre 
face au retrait américain de ces institutions? Le ministre 
y réagira-t-il?

L’éducation à la citoyenneté mondiale est essen-
tielle pour assurer un soutien durable à la coopération 
internationale et à une politique des affaires étrangères 
largement soutenue. L’implication publique permet de 
mieux comprendre les défis mondiaux. Depuis plu-
sieurs années, la Belgique est un leader européen en 
matière d’investissements actifs consentis dans des 
programmes nationaux qui sensibilisent les citoyens. 
Pourquoi l’exposé d’orientation politique n’y accorde-t-
il guère d’attention? Le ministre estime-il qu’il convient 
également d’investir en Belgique dans la sensibilisation 
aux défis mondiaux, par exemple le changement clima-
tique et les inégalités?

B. Réponses du ministre

M. Maxime Prévot, vice-premier ministre et ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et de 
la Coopération au développement, indique, en réponse 
à la question de Mme Depoorter à propos de l’implica-
tion des entités fédérées, qu’il prévoit d’entretenir des 
contacts plus réguliers avec les ministres-présidents. 
Comme le prévoit l’accord de gouvernement, il entend 
également renforcer les mécanismes de la DGE et de 
la conférence interministérielle de la politique étrangère. 
Les accords de coopération seront également revus. 
Ces accords ont été conclus en 1994 et 31 ans se sont 
écoulés depuis lors. Dans les faits, il n’est nullement 
tenu compte des différentes réformes de l’État qui ont 
été menées. Il convient de moderniser ces accords. Le 
ministre ne prévoit toutefois pas de refédéraliser des 
compétences. Il souhaite faire mieux correspondre les 
accords à la réalité institutionnelle actuelle. Il tient toutefois 
à garantir en priorité la crédibilité et la cohérence de la 

houdend met de doelstellingen van ontwikkelingssa-
menwerking (armoede en ongelijkheid aanpakken)?

Door het schrappen van USAID-budget is een wereld-
wijde crisis ontstaan. Meisjes en vrouwen zijn het grootste 
slachtoffer, zoals zo vaak bij crisissen en besparingen 
op humanitaire noodhulp. Meer dan een derde van het 
USAID-budget ging naar seksuele gezondheid en an-
ticonceptie. Duizenden meisjes dreigen nu ongewenst 
zwanger te raken, in onveilige situaties te bevallen of 
in het kraambed te sterven. Wat gaat het Belgisch ont-
wikkelingsbeleid doen voor de gezondheid van jonge 
meisjes? Welke uitdagingen ziet de minister op het vlak 
van mondiale gezondheid en hoe denkt de minister or-
ganisaties als WHO en UNAIDS te blijven steunen? Hoe 
staat de minister tegenover het Amerikaans vertrek uit 
deze instellingen? Zal de minister hiertegen reageren?

Wereldburgerschapseducatie is essentieel om duur-
zame steun te verzekeren voor internationale samenwer-
king en een breed gedragen buitenlandbeleid. Publieke 
betrokkenheid leidt tot een beter begrip van mondiale 
uitdagingen. België is al jarenlang Europese koploper als 
het gaat over actief investeren in nationale programma’s 
die burgers bewust maken. Hoe komt het dat hier in de 
beleidsverklaring nauwelijks aandacht voor is? Acht de 
minister het noodzakelijk om ook in België te investe-
ren in bewustmaking over mondiale uitdagingen, zoals 
klimaatverandering en ongelijkheid?

B. Antwoorden van de minister

De heer Maxime Prévot, vice-eersteminister en 
minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking, stipt betreffende de 
vraag van mevrouw Depoorter over de betrokkenheid 
van gefedereerde entiteiten aan dat hij van plan is om 
regelmatiger contact te hebben met de minister-presi-
denten. Zoals voorzien in het regeerakkoord wil hij ook 
de mechanismen van de DGE en de interministeriële 
conferentie voor buitenlands beleid versterken. Ook de 
samenwerkingsovereenkomsten worden herzien. De 
samenwerkingsovereenkomsten dateren uit 1994. Er 
zijn inmiddels 31 jaar verstreken. Er wordt feitelijk geen 
rekening gehouden met de verschillende staatshervor-
mingen die hebben plaatsgevonden. Deze overeenkom-
sten moeten gemoderniseerd worden. Hij is echter niet 
van plan om bevoegdheden opnieuw te federaliseren. 
Hij wil dat de overeenkomsten beter aansluiten bij de 
huidige institutionele realiteit. Maar het waarborgen van 
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politique étrangère. Il entend ne pas créer de confusion 
auprès des pays tiers. L’organisation interne ne peut pas 
réduire l’influence exercée par la Belgique.

Le ministre fait en outre observer que le principe in 
foro interno in foro externo, évoqué par Mme Samyn, 
relève dans ce contexte de l’utopie. Le ministre a mal-
heureusement le pénible devoir de l’informer qu’il n’est 
pas le ministre de la diplomatie flamande, mais bien le 
ministre qui mènera une politique étrangère forte pour la 
Belgique. Et cette politique sera bénéfique pour toutes 
les régions, y compris la Flandre. Sa seule préoccupation 
consiste à mener une politique étrangère cohérente et 
efficace, dans l’intérêt des Belges et de la Belgique.

En ce qui concerne le traité BBNJ, le ministre fait 
observer que la Belgique a joué un rôle actif dans les 
négociations sur le traité BBNJ et a présenté sa candida-
ture pour accueillir le secrétariat de ce traité à Bruxelles. 
En tant que “leader bleu”, le ministre est très favorable à 
une entrée en vigueur rapide de ce traité. Les objectifs 
poursuivis par ce traité sont essentiels pour la protec-
tion de la planète. Il importe également de continuer à 
préconiser l’installation de davantage d’organisations 
internationales à Bruxelles. Les coûts seront très limi-
tés et ne concernent que quelques bureaux situés au 
Residence Palace.

En ce qui concerne l’avenir de la coopération au déve-
loppement, le ministre explique que la coopération inter-
nationale s’inscrit dans un contexte en pleine évolution. 
Dans ce contexte, les ODD prouvent leur importance, 
car ils définissent les priorités mondiales qui organisent 
aujourd’hui la coopération internationale. Ces thèmes 
revêtent une importance stratégique pour tous les pays 
et font perdre toute pertinence aux anciennes relations 
Nord-Sud. C’est dans ce contexte qu’il convient de lire 
son exposé d’orientation politique. La paix, la sécurité 
et la stabilité, la santé mondiale et le climat ainsi que la 
biodiversité sont des défis mondiaux autour desquels 
nous, la Belgique/l’Europe et nos pays partenaires, 
nous organisons pour les relever conjointement. En 
termes absolus, le monde progresse, de nombreux pays 
connaissent un développement économique important, 
mais les inégalités se creusent de manière exponentielle 
entre les régions, entre les pays et au sein même des 
pays. Le slogan “Ne laisser personne de côté” demeure 
donc particulièrement pertinent et la Belgique continuera 
à le défendre. Le ministre confirme donc ainsi l’attention 
particulière accordée aux pays les plus pauvres et les 
plus vulnérables. Parallèlement, les budgets diminuent 
et le gouvernement doit donc opérer des choix qui 
aboutissent à une concentration accrue, tant sur le plan 
thématique que sur le plan géographique, afin d’accroître 
l’efficience et l’efficacité.

de geloofwaardigheid en consistentie van het buiten-
lands beleid blijft voor hem echter een prioriteit. Hij wil 
geen verwarring creëren bij derde landen. De interne 
organisatie mag de impact van België niet verminderen.

Daarnaast merkt de minister op dat het principe van 
in foro interno in foro externo, zoals aangehaald door 
mevrouw Samyn, is in deze context utopisch. De minis-
ter moet haar jammer genoeg mededelen dat hij niet 
de minister van de Vlaamse diplomatie ben. Hij is de 
minister die een sterk buitenlands beleid voor België zal 
voeren. En dit beleid zal alle regio’s ten goede komen, 
ook Vlaanderen. Zijn enige zorg bestaat erin om een 
coherent en doeltreffend buitenlands beleid te voeren, 
in het belang van de Belgen en van België.

Met betrekking tot het BBNJ-verdrag merkt de minis-
ter op dat België een actieve rol speelde in de onder-
handelingen over het BBNJ-verdrag en een aanvraag 
indiende om het secretariaat van dit verdrag in Brussel 
te huisvesten. Als “blauwe leider” blijft de minister een 
groot voorstander van de snelle inwerkingtreding van 
dit verdrag. De doelstellingen van dit verdrag zijn cru-
ciaal voor de bescherming van de planeet. Het is ook 
belangrijk om te blijven pleiten voor de komst van meer 
internationale organisaties naar Brussel. De kosten 
zullen zeer beperkt zijn en betreffen enkele kantoren in 
het Residence Palace.

Betreffende de toekomst van ontwikkelingssamen-
werking legt de spreker uit dat de internationale samen-
werking kadert in een sterk evoluerende context. In deze 
context bewijzen de SDG’s hun belang, aangezien ze de 
mondiale prioriteiten definiëren waarrond internationale 
samenwerking vandaag draait. Thema’s die van strate-
gisch belang zijn voor alle landen, en die de vroegere 
Noord-Zuid relaties irrelevant maken. Het is in die context 
dat zijn beleidsverklaring moet worden gelezen. Vrede, 
veiligheid en stabiliteit, mondiale gezondheid en klimaat 
en biodiversiteit zijn mondiale uitdagingen waarrond 
we ons, zowel België/Europa als onze partnerlanden, 
organiseren om ze samen aan te pakken. De wereld 
gaat erop vooruit in absolute termen, vele landen noteren 
sterke economische ontwikkeling, de ongelijkheid stijgt 
echter exponentieel, tussen regio’s, tussen landen, en 
binnen de landen zelf. De slogan “Leave no one behind” 
blijft dan ook bijzonder actueel en België zal hiervoor 
blijven pleiten. De minister bevestigt daarmee dan ook 
de specifieke aandacht voor de armste en kwetsbaarste 
landen. Tegelijk krimpen de budgetten, en dient deze 
regering bijgevolg keuzes te maken die leidden tot ver-
dere concentratie zowel thematisch als geografisch, en 
dit ter bevordering van efficiëntie en doeltreffendheid.
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La coopération internationale belge est connue pour 
son approche qui mise sur le soutien des stratégies de 
développement locales, qui déploie l’expertise et l’aide en 
vue de promouvoir les institutions et les acteurs locaux. 
C’est au travers de cette approche que la coopération, 
apportée par l’intermédiaire d’Enabel, de BIO et des 
ONG belges, est mondialement reconnue et appréciée. 
Cette approche forme la pierre angulaire des partena-
riats, comme l’indique l’exposé d’orientation politique.

Dans le contexte actuel marqué par des économies, 
Mme Depoorter a demandé davantage d’efficacité lors 
de son intervention. Le ministre reconnaît que dans le 
contexte actuel, il est effectivement essentiel de rendre 
compte des résultats et de l’incidence de la coopération 
internationale, tant pour les pays où nous sommes actifs 
qu’en Belgique et en Europe. La coopération interna-
tionale belge doit enregistrer des résultats et avoir une 
incidence. Les mesures d’économie offrent l’occasion 
d’accroître l’efficacité et la cohérence de cette coopéra-
tion, qui constitue un élément important de la politique 
étrangère belge dans le cadre d’une approche globale. 
Dans les semaines à venir, le ministre analysera l’effica-
cité et la pertinence des instruments et des canaux de 
notre coopération par rapport aux priorités clairement 
identifiées dans l’accord de gouvernement et dans son 
exposé d’orientation politique. Il accordera une attention 
particulière à l’intérêt mutuel stratégique, à la plus-value 
comparative pour la Belgique et à la capacité de levier 
potentielle. À cette fin, il s’appuiera sur l’expertise de son 
département et de son réseau de postes diplomatiques, 
qui dispose des connaissances nécessaires sur chacun 
des instruments et des acteurs, et réalisera cette analyse 
en concertation avec les acteurs du secteur.

Le ministre espère que ces informations permettront 
également de répondre aux questions de Mme Van Hoof 
à ce propos. Comme annoncé, l’exercice se dérou-
lera également en concertation avec le secteur afin de 
susciter l’adhésion. Le ministre a également adressé 
un courrier en ce sens aux acteurs de la coopération 
internationale belge.

Lors de son intervention, Mme Maouane a demandé 
des garanties que la coopération internationale ne 
devienne pas un instrument de promotion des intérêts 
économiques belges. Le ministre rappelle son intention 
de créer des partenariats mutuellement bénéfiques et 
de veiller à la cohérence des politiques. Il n’est ainsi pas 
question d’instrumentaliser la coopération internationale 
entièrement pour les intérêts belges. La coopération belge 
doit adresser dans un premier temps les défis mondiaux 
auxquels nous sommes tous confrontés aujourd’hui. Elle 
doit être dans l’intérêt des deux parties. Le fait d’y voir des 
intérêts belges n’est pas automatiquement contradictoire 
à la promotion des intérêts de nos pays partenaires. Un 

De Belgische internationale samenwerking is gekend 
voor zijn aanpak waarbij ingezet wordt op ondersteuning 
van de lokale ontwikkelingsstrategieën, het inzetten 
van expertise en ondersteuning ter bevordering van de 
lokale instellingen en de lokale actoren. Het is dankzij 
deze aanpak dat de samenwerking, via Enabel, BIO en 
de Belgische ngo’s, mondiaal erkend en geapprecieerd 
wordt. Deze aanpak vormt de basis voor de partnerschap-
pen zoals vermeld in zijn beleidsverklaring.

In de huidige context van besparingen vroeg me-
vrouw Depoorter tijdens haar tussenkomst naar meer 
efficiëntie. De minister erkent dat in de huidige context 
rekenschap afleggen betreffende resultaten en impact 
van internationale samenwerking inderdaad cruciaal is, 
zowel voor de landen waar we actief zijn als in België en 
in Europa. De Belgische internationale samenwerking 
moet resultaten boeken en impact tonen. De besparin-
gen vormen een opportuniteit om deze samenwerking 
efficiënter en meer coherent te maken, als belangrijk 
onderdeel van het Belgisch buitenlands beleid in binnen 
een Global Approach. De minister zal in de komende 
weken een analyse maken op basis van efficiëntie en 
pertinentie van de instrumenten en kanalen van onze 
samenwerking in relatie met de prioriteiten die duidelijk 
geïdentificeerd zijn in het regeerakkoord en zijn be-
leidsverklaring. Bijzondere aandacht zal gaan naar het 
strategisch wederzijds belang, de comparatieve meer-
waarde voor België en de potentiële hefboomcapaciteit. 
Hiervoor steunt hij op de expertise van zijn departement 
en postennetwerk, die de nodige kennis heeft over elk 
van de instrumenten en actoren en deze analyse zal 
uitvoeren, in dialoog met de actoren van de sector.

De minister hoopt dat dit tevens een antwoord biedt 
op de vragen van mevrouw Van Hoof dienaangaande. 
Zoals aangekondigd zal de oefening tevens in dialoog 
met de sector plaatsvinden om het draagvlak te garan-
deren. De minister heeft in die zin ook een brief geadres-
seerd aan de actoren van de Belgische internationale 
samenwerking.

Tijdens haar betoog vroeg mevrouw Maouane garan-
ties dat internationale samenwerking geen instrument 
zou worden om Belgische economische belangen te 
bevorderen. De minister herhaalt dat hij partnerschap-
pen wil aangaan die wederzijds voordelig zijn, en dat 
hij de beleidsmaatregelen op elkaar wil afstemmen. De 
internationale samenwerking zal dus niet worden geïn-
strumentaliseerd om Belgische belangen te bevorderen. 
De Belgische samenwerking moet in de eerste plaats 
een antwoord bieden op de mondiale uitdagingen waar-
mee eenieder vandaag wordt geconfronteerd. Ze moet 
in het belang van beide partijen zijn. Oog hebben voor 
de Belgische belangen hoeft niet per se de bevordering 



0767/061DOC 56104104

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

des grands défis est par exemple la création d’emploi 
pour les nombreux jeunes en Afrique. À travers notre 
coopération, nous continuons à appuyer la création 
d’emploi, l’entreprenariat, le climat des affaires en faveur 
du secteur privé local. Les entreprises belges peuvent 
désormais jouer un rôle important dans ces défis, que 
ce soit par la création d’emploi, les investissements, 
l’accès aux marchés et crédits, les préalables en termes 
d’infrastructures, etc.

Au cours de son intervention, Mme Depoorter a évoqué 
les possibilités d’élargir des programmes et des activités 
d’Enabel. Comme elle le sait, Enabel est responsable 
de la mise en œuvre de la coopération gouvernementale 
belge, mais met également en œuvre des programmes 
pour d’autres donateurs tels que l’Union européenne. 
Ces éléments renforcent l’incidence et la visibilité de 
la coopération belge au développement, de manière 
complémentaire avec la coopération bilatérale. Enabel a 
la possibilité et l’ambition de poursuivre l’élargissement 
de ces programmes et activités.

Le ministre fait ensuite observer que la coopération 
internationale contribue à la réalisation des (ODD) à 
l’échelle mondiale. La Belgique ne peut toutefois pas 
tout faire, c’est pourquoi nous choisissons plusieurs 
thèmes prioritaires qui revêtent un intérêt stratégique 
commun. Une évolution similaire se dessine dans les 
pays voisins. La réduction du budget impose d’opérer 
des choix et dès lors de fixer des priorités fixées. Au sein 
des Nations Unies, la Belgique continue de plaider en 
faveur de l’importance de ces ODD dans leur ensemble 
et de la nécessité de mettre à disposition les moyens et 
l’expertise requis à cet effet.

Dans son exposé, Mme Depoorter évoque, à juste 
titre, la coopération décentralisée et les initiatives du 
quatrième pilier. Celles-ci constituent évidemment une 
part importante de la coopération internationale belge, 
soutenue au niveau local, avec une contribution impor-
tante aux dynamiques de développement local. Elles 
font partie intégrante de nos relations et partenariats 
internationaux.

Ensuite, le ministre explique que la Belgique s’engage 
fortement dans les négociations sur le nouveau cadre 
budgétaire de l’UE par rapport au pilier externe. Il est 
impératif que les programmes et les financements euro-
péens pour la coopération soient utilisés de façon efficace 
et mènent aux résultats que l’on peut attendre de tels 
budgets. Le ministre va continuer à plaider pour un cadre 
approprié, qui répond aux attentes et aux besoins en 
lien avec les ODD, et qui maintient un focus important 
sur les pays les plus pauvres. L’instrument de Global 
Gateway offre beaucoup d’opportunités pour générer 

van de belangen van onze partnerlanden uit te sluiten. 
Een van de grote uitdagingen is bijvoorbeeld het creëren 
van banen voor de vele jongeren in Afrika. Via onze 
ontwikkelingssamenwerking blijft België jobcreatie, 
ondernemerschap en het ondernemingsklimaat ten voor-
dele van de lokale privésector ondersteunen. Belgische 
bedrijven kunnen voortaan een belangrijke rol spelen 
bij die uitdagingen, zowel op het vlak van jobcreatie als 
inzake investeringen, toegang tot markten en kredieten, 
infrastructuurgebonden randvoorwaarden enzovoort.

Tijdens haar betoog vroeg mevrouw Depoorter naar de 
opportuniteiten voor het uitbreiden van de programma’s 
en activiteiten van Enabel. Zoals zij weet is Enabel belast 
met de uitvoering van de Belgische gouvernementele 
samenwerking, maar voert eveneens voor andere donoren 
zoals de EU-programma’s uit. Op deze wijze wordt de 
impact en zichtbaarheid van de Belgische samenwerking 
vergroot, op complementaire wijze met de bilaterale 
samenwerking. Enabel heeft de mogelijkheid en ambitie 
om dit verder uit te breiden.

Daarnaast merkt de minister op dat de internationale 
samenwerking bijdraagt aan het bereiken van de (SDG’s) 
op mondiaal gebied. België echter niet alles doen, de 
reden waarom we voor een aantal prioritaire thema’s 
kiezen die van gemeenschappelijk strategisch belang 
zijn. Eenzelfde evolutie vindt plaats in de buurlanden. 
Met minder budget moeten keuzes gemaakt worden, 
en bijgevolg prioriteiten gesteld. Binnen de Verenigde 
Naties blijft België wel pleiten voor het belang van deze 
SDG’s in zijn geheel en de noodzaak om hiervoor de 
nodige middelen en expertise vrij te maken.

Mevrouw Depoorter vermeldt in haar uiteenzetting 
terecht de gedecentraliseerde samenwerking en de 
vierde pijler-initiatieven. Deze vormen uiteraard een 
belangrijk onderdeel van de Belgische internationale 
samenwerking, gedragen op het lokale niveau, met een 
belangrijke bijdrage aan de lokale ontwikkelingsdyna-
mieken. Zij vormen een inherent onderdeel van onze 
internationale relaties en partnerschappen.

Voorts licht de minister toe dat België sterk betrokken 
is bij de onderhandelingen over het nieuwe begrotings-
kader van de EU met betrekking tot de externe pijler. 
Europese programma’s en financiering voor ontwikkelings-
samenwerking moeten efficiënt worden aangewend en 
tot de resultaten leiden die met zulke budgetten mogen 
worden verwacht. De minister zal blijven pleiten voor 
een gepast kader dat voldoet aan de verwachtingen 
en behoeften met betrekking tot de SDG’s en dat een 
sterke focus op de armste landen behoudt. Het Global 
Gateway-instrument biedt heel wat mogelijkheden om 
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des financements importants supplémentaires, mais le 
ministre juge ce mécanisme trop complexe. La Belgique 
va dès lors continuer à plaider pour qu’il soit simplifié, 
afin de le rendre plus efficace et accessible.

En réponse à une question de Mme Depoorter à 
propos de la diminution des moyens alloués à la santé 
mondiale, le ministre indique que la Belgique est très 
active au niveau multilatéral en vue de mettre à dispo-
sition des vaccins en cas d’épidémies et de crises, ce 
qui s’est produit au cours de la crise du COVID-19 et 
ce qu’elle fait actuellement pour le virus de la variole du 
singe. Le ministre poursuivra dans cette voie et exami-
nera quelle contribution nous pouvons apporter au cas 
par cas. En outre, la Belgique continuera d’investir, dans 
le contexte européen, dans le renforcement structurel 
de la souveraineté pharmaceutique des pays africains, 
notamment au travers de l’Union africaine et de l’Agence 
africaine de médicaments. Ce soutien devra permettre de 
réduire la dépendance aux vaccins et aux médicaments 
dans les années à venir.

Le ministre souligne ensuite que la question de la 
SDSR restera centrale et qu’elle sera défendue tant dans 
les programmes de coopération bilatérale que dans le 
cadre du dialogue avec les pays partenaires, ainsi qu’au 
travers du financement d’organisations multilatérales 
comme le Fonds des Nations Unies pour la popula-
tion (FNUAP). Parallèlement, la Belgique continuera 
à mettre l’accent sur cette question dans les forums 
multilatéraux. Le ministre continuera à s’engager en 
ce sens, surtout à l’heure où cette question est remise 
en cause au niveau international et où les budgets qui 
y sont alloués diminuent.

Le ministre fait d’ailleurs observer que la Belgique 
promeut la SDSR dans le monde entier, tant dans le 
cadre de la défense des droits des femmes que de la 
promotion de leur autonomie socio-économique (édu-
cation, emploi, entrepreneuriat). Le soutien apporté 
par notre pays permet non seulement aux femmes 
d’accéder à l’autonomie, mais il garantit également les 
moyens, l’accessibilité et la qualité des soins de santé 
qui permettent de laisser le libre choix. La Belgique 
continuera également de plaider en ce sens dans les 
forums multilatéraux, en particulier à l’heure où cette 
question est de plus en plus menacée et où la liberté 
est de plus en plus compromise.

En ce qui concerne la question du VIH, le ministre 
indique que la rubrique “santé mondiale” de son exposé 
d’orientation politique englobe cette question. Les activités 
menées dans le cadre de la lutte contre le VIH s’inscrivent 
dans le cadre du soutien apporté au système de santé 
aux niveaux mondial, régional et national. La lutte contre 
le VIH en fait partie. La Belgique soutient l’ONUSIDA 

aanzienlijke extra financiering te genereren, maar de 
minister vindt dat mechanisme te complex. België zal 
er dan ook voor blijven pleiten om dat instrument een-
voudiger, doeltreffender en toegankelijker te maken.

Op de vraag van mevrouw Depoorter over de daling 
van de middelen voor globale gezondheid antwoordt de 
minister dat België zeer actief is zowel op multilateraal 
vlak om in geval van epidemieën en crisissen vaccins 
ter beschikking stellen, wat zowel gebeurde tijdens 
de COVID-19-crisis alsook nu met het mpoxvirus. De 
minister zal dit verder blijven doen, en bekijken per 
geval op welke wijze we kunnen bijdragen. Daarnaast, 
zal België verder investeren, binnen Europees ver-
band, op het structureel versterken van farmaceutische 
soevereiniteit van de Afrikaanse landen. Dit gebeurt 
onder meer via de Afrikaanse Unie, en het Afrikaans 
Geneesmiddelenagentschap. Deze ondersteuning 
moet de afhankelijkheid van vaccins en medicatie in de 
komende jaren verminderen.

Vervolgens benadrukt de minister dat SRHR een 
belangrijk thema blijft, waar op ingezet wordt zowel 
via de bilaterale samenwerkingsprogramma’s en in de 
dialoog met de partnerlanden, alsook via financiering 
van multilaterale organisaties zoals de United Nations 
Population Funds (UNFPA). Tegelijk blijft België inzetten 
op het aanhalen van deze thematiek op multilaterale fora. 
Zeker op een moment dat deze in vraag gesteld wordt 
op internationaal vlak, en de budgetten slinken, zal de 
minister zich hiervoor verder engageren.

De minister merkt hierbij trouwens ook op dat België 
seksuele en reproductieve gezondheid en rechten we-
reldwijd promoot, zowel in het kader van het verdedigen 
van vrouwenrechten, alsook het bevorderen van de 
socio-economische autonomie van vrouwen (onderwijs, 
tewerkstelling, ondernemerschap). Onze ondersteuning 
geeft vrouwen de autonomie, maar voorziet ook in de 
middelen, toegankelijkheid en kwaliteit van gezond-
heidszorg die een vrije keuze mogelijk maken. België 
blijft dit tevens verdedigen in multilaterale fora, zeker in 
een context waar dit steeds vaker onder druk staat en 
de vrijheid steeds meer in het gedrang komt.

Met betrekking tot de problematiek inzake hiv merkt 
de spreker op dat deze problematiek opgenomen is 
onder het luik “global health” van zijn beleidsverklaring. 
Activiteiten in het kader van de hiv-problematiek worden 
beschouwd als ondersteuning van het gezondheids-
systeem, zowel op mondiaal, regionaal en nationaal 
niveau. De hiv-problematiek maakt hier deel van uit. 
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et collabore également avec le Fonds mondial de lutte 
contre le sida.

En réponse à une question de Mme Samyn concer-
nant la production de médicaments en Belgique et dans 
les pays partenaires, le ministre indique que les défis 
pharmaceutiques rencontrés par la Belgique ne sont pas 
équivalents à ceux des pays partenaires, mais qu’ils sont 
liés. Les pays partenaires restent fortement dépendants 
des médicaments et des vaccins les plus courants, et 
ils sont en outre confrontés à des défis sanitaires très 
spécifiques. Nous entendons aider les pays à garantir 
leur propre production, à réduire leur dépendance et à 
la mettre à profit pour trouver des solutions aux défis 
sanitaires locaux avant que ceux-ci n’aient une inci-
dence internationale et qu’ils ne se posent à l’échelle 
mondiale. L’objectif est également d’investir dans leur 
propre système de soins de santé, dès lors que les virus 
ne connaissent pas de frontières.

Le ministre estime en outre que le rôle de leader joué 
par la Belgique dans le cadre de l’approche Team Europe 
ne favorisera pas la délocalisation de médicaments 
produits en Belgique. Il est essentiel que la Belgique 
s’appuie sur la stratégie Global Gateway pour renforcer 
les capacités des pays partenaires dans le domaine 
des soins de santé. La Belgique contribuera ainsi non 
seulement à la santé mondiale, mais aidera également 
nos entreprises, comme Univercells, à mettre en valeur 
leur expertise à l’échelle internationale.

Grâce au soutien apporté au secteur pharmaceutique 
dans les pays partenaires, notamment au travers de 
l’initiative Team Europe MAV+, l’expertise et les entre-
prises belges sont également mobilisées et soutenues 
dans les domaines de la R&D, de la recherche et de 
la production de vaccins. Le soutien apporté dans ce 
cadre illustre clairement la manière dont la Belgique se 
sert de la coopération comme levier pour promouvoir 
également la coopération institutionnelle, économique 
et universitaire.

Pour ce qui est de la conditionnalité dans la coo-
pération au développement, le ministre indique qu’il 
veillera à mener une politique étrangère cohérente, en 
y associant l’ensemble du gouvernement. Il en ira de 
même pour la coopération au développement, comme 
le ministre l’a déjà laissé entrevoir dans le cadre du 
Rwanda. Les flux migratoires feront également partie 
de cette approche globale.

En ce qui concerne la situation des diplomates belges 
au Rwanda, le ministre peut confirmer qu’ils quitteront 
Kigali aujourd’hui conformément au délai de 48 heures 
accordé. Le ministre salue leur travail et leur profes-
sionnalisme dans ces circonstances particulièrement 

België ondersteunt UNAIDS, en werkt ook samen met 
The Global Fund.

Betreffende een vraag van mevrouw Samyn aan-
gaande de productie van geneesmiddelen in België en 
in partnerlanden antwoordt de minister dat de farma-
ceutische uitdagingen in België en in de partnerlanden 
niet gelijklopend maar wel met elkaar verbonden zijn. 
De partnerlanden blijven sterk afhankelijk van de meest 
standaard medicatie en vaccins, en daarenboven zijn er 
zeer specifieke gezondheidsuitdagingen in de landen 
zelf. Wij willen de landen ondersteunen om hun eigen 
productie te kunnen garanderen, hun afhankelijkheid te 
verminderen en in te zetten om oplossingen te vinden 
voor lokale gezondheidsuitdagingen alvorens deze een 
internationale impact hebben en zich wereldwijd versprei-
den. Dit is ook investeren in de eigen gezondheidszorg, 
want virussen kennen nu eenmaal geen grenzen.

Daarnaast meent de minister dat de Belgische voor-
trekkersrol binnen Team Europe de delokalisatie van de 
geneesmiddelen-productie in België niet in de hand zal 
werken. Het is belangrijk dat België via Global Gateway 
aan capaciteitsopbouw doet in de partnerlanden op vlak 
van gezondheidszorg. Op die manier draagt België niet 
alleen bij aan de wereldwijde gezondheid maar helpen 
we onze bedrijven, zoals Univercells, om hun expertise 
internationaal te etaleren.

Via de ondersteuning van de farmaceutische sector 
in de partnerlanden, via onder meer het Team Europe 
Initiative MAV+, wordt ook de Belgische expertise en 
bedrijven gemobiliseerd en uitgedragen, zowel op gebied 
van R&D, onderzoek, productie van vaccinproductie. 
Deze ondersteuning vormt een duidelijk voorbeeld van 
het inzetten van onze samenwerking als hefboom om 
ook institutionele, economische en universitaire samen-
werking te bevorderen.

Met betrekking tot de conditionaliteit inzake Ontwik-
kelingssamenwerking heeft de minister gezegd dat 
hij ervoor zal zorgen dat hij een coherent buitenlands 
beleid voer, waarbij hij een aanpak hanteert waarbij 
de hele regering betrokken wordt. Dit geldt ook voor 
Ontwikkelingssamenwerking zoals de minister reeds 
heeft laten zien in het kader van Rwanda. Tevens maakt 
ook migratie deel uit van deze integrale aanpak.

Betreffende de situatie van de Belgische diplomaten 
in Rwanda kan de minister bevestigen dat zij Kigali 
vandaag zullen verlaten in overeenstemming met de 
deadline van 48 uur. De minister brengt hulde aan hun 
werk en hun professionalisme in deze uiterst moeilijke 
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difficiles. Il a demandé à ses services de tout mettre en 
œuvre pour les aider, garantir leur sécurité et faciliter 
leur retour en Belgique ainsi que celui des membres 
de leur famille.

Pour ce qui est des relations diplomatiques entre 
la Belgique et le Rwanda, le gouvernement belge est 
toujours disposé à dialoguer, comme il l’a démontré à 
de nombreuses reprises. Pour l’heure, la priorité est 
toutefois de rompre nos relations diplomatiques. À 
moyen et long terme, la Belgique devra bien évidemment 
œuvrer à rétablir ses relations diplomatiques. Comme le 
ministre l’a déjà indiqué dans son exposé d’orientation 
politique, il faudra toutefois que le Rwanda fasse preuve 
d’un minimum de bonne foi. Les fausses accusations et 
informations qui circulent sur la position de la Belgique 
n’aident toutefois pas.

Le ministre ne s’étonne nullement que Kigali utilise la 
Belgique comme variable d’ajustement dans sa politique 
étrangère, mais il aurait souhaité pouvoir s’entretenir à 
ce sujet avec son homologue au lieu d’être systémati-
quement renvoyé à un passé avec lequel la Belgique a 
pris ses distances.

Le ministre revient ensuite sur la visite effectuée la 
semaine dernière par le ministre rwandais des Affaires 
étrangères à Bruxelles. Il tient à confirmer à ce propos, 
pour éviter tout malentendu, qu’il a invité son homologue 
rwandais à s’entretenir avec lui au cours de cette visite, 
mais que celui-ci a refusé de le rencontrer. Le ministre lui 
avait pourtant proposé de trouver ensemble le moment 
propice pour en discuter.

Pour ce qui est du sentiment de sécurité de nos res-
sortissants présents au Rwanda, le ministre fait observer 
que, compte tenu de la rupture des relations diploma-
tiques avec la Belgique et de la rhétorique très dure à 
l’encontre de notre pays, il n’est pas impossible que les 
Belges présents sur place éprouvent un plus grand sen-
timent d’insécurité. Notre pays doit bien entendu rester 
sur ses gardes et le gouvernement belge ne manquera 
pas de suivre attentivement la situation dans les jours 
et les semaines à venir. Une assistance consulaire sera 
fournie par l’intermédiaire d’une ambassade européenne, 
comme le prévoit le cadre européen. À cet égard, nous 
sommes actuellement en discussion avec un pays allié.

S’agissant des autres acteurs de la coopération inter-
nationale belge, le ministre peut garantir que ceux-ci 
ne sont actuellement pas affectés. Enabel poursuivra 
également ses programmes financés par des tiers. Le 
ministre rédige en ce moment un courrier pour l’annoncer 
et l’enverra demain au plus tard.

omstandigheden. Hij heeft zijn diensten gevraagd al het 
mogelijke te doen om hen bij te staan, hun veiligheid 
te garanderen en hun terugkeer naar België en die van 
hun families te vergemakkelijken.

Wat de Belgische diplomatieke relaties met Rwanda 
betreft, is de Belgische regering altijd bereid tot dialoog, 
zoals zij bij talloze gelegenheden duidelijk hebben 
gemaakt. Voorlopig concentreren we ons echter op de 
uitvoering van de breuk van onze diplomatieke relaties. 
Op de middellange en lange termijn moeten we natuurlijk 
werken aan het herstel van de diplomatieke banden. Maar 
zoals de minister al zei in zijn beleidsverklaring, moet 
dit gebeuren met een minimum aan goed vertrouwen 
van Rwanda. Valse beschuldigingen en desinformatie 
over de positie van België helpen niet.

Het verbaast de minister niet dat België door Kigali als 
aanpassingsvariabele wordt gebruikt in zijn buitenlands 
beleid, maar hij had graag de kans gehad om hierover 
met zijn ambtgenoot van gedachten te wisselen in plaats 
van systematisch te worden verwezen naar een verleden 
waarvan België zich heeft gedistantieerd.

Inzake het bezoek vorige week van de minister van 
Buitenlandse Zaken van Rwanda in Brussel wil de mi-
nister hier met alle duidelijkheid bevestigen dat hij zijn 
Rwandese ambtgenoot heeft uitgenodigd om hem te 
spreken tijdens zijn bezoek aan Brussel vorige week, 
maar hij weigerde de ontmoeting, ondanks een open 
aanbod om samen een geschikt moment te vinden.

Aangaande het veiligheidsgevoel van de landgenoten 
in Rwanda merkt de minister op dat, gezien de diploma-
tieke breuk met België en de zeer harde retoriek tegen 
België, het niet onmogelijk is dat er een groter gevoel van 
onveiligheid ontstaat bij de Belgen ter plaatse. Uiteraard 
moet men voorzichtig blijven en zal de Belgische rege-
ring dit de komende dagen en weken nauwlettend in de 
gaten houden. Consulaire bijstand zal worden verleend 
via een Europese ambassade, zoals voorzien in het 
Europese kader. We voeren momenteel besprekingen 
met een bevriend land op dit vlak.

Wat betreft de andere actoren van de Belgische in-
ternationale samenwerking kan de minister garanderen 
dat deze momenteel niet getroffen zijn. Ook zal Enabel 
haar programma’s verderzetten die gefinancierd zijn door 
derden. De minister is een brief aan het opmaken die 
morgen ten laatste de deur uitgaat om dit mee te delen.
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En ce qui concerne l’organisation des championnats 
du monde de cyclisme au Rwanda, le ministre a déjà 
indiqué que cette décision appartient à l’Union cycliste 
internationale et que cette organisation agit en toute 
autonomie. Le ministre a également pris acte, d’une 
part, de la position défendue dans la proposition de 
résolution (DOC 56 0742/001 à 4) récemment adoptée 
en commission et, d’autre part, de la lettre adressée par 
Mme Annick De Ridder, ministre flamande des Sports, 
à l’Union cycliste internationale, lettre dans laquelle elle 
suggère de déplacer les championnats du monde de 
cyclisme si ceux-ci ne peuvent pas être organisés en 
toute sécurité.

Pour ce qui est des intérêts économiques de la Belgique 
en RD du Congo, le ministre a en effet souligné, dans 
son exposé d’orientation politique, la nécessité de déve-
lopper les relations économiques de la Belgique avec 
la RD du Congo dans tous les secteurs, notamment en 
ce qui concerne l’exploitation minière, et de les placer 
au même niveau que les relations politiques. Il va de soi 
que les autorités congolaises devront intensifier leurs 
efforts pour améliorer le climat des affaires et attirer les 
investisseurs belges. Le soutien apporté à l’intégrité de 
la RD du Congo n’est toutefois nullement lié aux intérêts 
économiques, et la Belgique ne conditionnera pas sa 
position à ces intérêts limités.

Le ministre profite de l’occasion pour élargir ses 
réponses, puisqu’il est question du Rwanda et de la 
RD Congo. L’idée n’a jamais été de cibler le Rwanda. 
C’est un pays qui a toujours joué un rôle important dans la 
région des Grands Lacs, et qui reste un des 14 partenaires 
privilégiés de la coopération belge au développement. 
Pour le ministre, l’issue au conflit à l’Est de la RD Congo 
sera diplomatique et ne pourra pas être militaire. Toutes 
les voies de communication doivent être privilégiées 
et doivent donc à tout le moins être maintenues. Et 
contrairement au nuage de fumée lancé récemment par 
le président Kagame, le fait que la Belgique dénonce les 
exactions à l’Est de la RD Congo et la manière insidieuse 
dont le Rwanda apporte son soutien au M23 n’a stric-
tement aucun lien avec un passé colonial qu’elle aurait 
du mal à digérer ou à assumer, ni avec une volonté de 
se nourrir de nouveau de celui-ci.

Le ministre estime que ce sont des arguments falla-
cieux, probablement destinés à éviter aux auteurs de 
ces propos de questionner leur propre responsabilité 
dans la situation tendue actuelle. La seule boussole 
qui anime la politique étrangère de la Belgique est le 
respect du droit international, du droit humanitaire, de 
la souveraineté des États et de l’intégrité territoriale.

Met betrekking tot de organisatie van het WK Wiel-
rennen in Rwanda heeft de minister reeds gezegd dat 
dit een beslissing is van de Internationale Wielerunie die 
zijn autonomie heeft. De minister heeft eveneens akte 
genomen van het standpunt opgenomen in het voorstel 
van resolutie (DOC 56 0742/001 tot 4) dat recentelijk werd 
aangenomen in deze commissie alsook van de brief van 
Mevrouw Annick De Ridder, Vlaams minister van Sport, 
aan de Internationale Wielerunie waarin zij het voorstel 
formuleert dat de Internationale Wielerunie naar alter-
natieve locaties moet zoeken indien het WK-wielrennen 
niet op een veilige manier kan georganiseerd worden.

Inzake de Belgische economische belangen in de 
Democratische Republiek Congo heeft de minister in 
zijn beleidsverklaring inderdaad gewezen op de nood-
zaak om de Belgische economische betrekkingen met 
de DR Congo in alle sectoren, waaronder de mijnbouw, 
te ontwikkelen en op hetzelfde niveau te brengen als 
de Belgische politieke betrekkingen. Het is duidelijk dat 
de Congolese autoriteiten meer moeten doen om het 
ondernemingsklimaat te verbeteren en om de Belgische 
investeerders aan te trekken. Onze steun voor de inte-
griteit van de DR Congo heeft echter niets te maken met 
economische belangen en België laten haar standpunt 
niet afhangen van deze belangen, die beperkt zijn.

De minister maakt van de gelegenheid gebruik om 
zijn antwoorden aan te vullen, aangezien Rwanda en de 
DR Congo werden vermeld. Het was nooit de bedoeling 
om Rwanda op de korrel te nemen. Het land heeft altijd 
een belangrijke rol in het Grote Merengebied gespeeld 
en blijft een van de 14 bevoorrechte partners van de 
Belgische ontwikkelingssamenwerking. Volgens de mi-
nister moet de oplossing voor het conflict in het oosten 
van de DR Congo diplomatiek zijn in plaats van militair. 
Alle communicatiekanalen moeten worden aangewend 
en op zijn minst worden bestendigd. In tegenstelling tot 
wat president Kagame onlangs beweerde, heeft het feit 
dat België de gruweldaden in Oost-Congo en de slinkse 
steun van Rwanda aan M23 aan de kaak stelt, helemaal 
niets te maken met het koloniale verleden dat ons land 
zogezegd moeilijk kan verwerken of aanvaarden, en 
evenmin met de wens om opnieuw inspiratie uit dat 
verleden te putten.

Wie die uitspraken deed heeft volgens de minister 
waarschijnlijk de bedoeling om met dergelijke mislei-
dende argumenten de eigen verantwoordelijkheid voor 
de huidige gespannen situatie te ontlopen. Het enige 
kompas dat het buitenlands beleid van België stuurt, is 
het respect voor het internationaal en het humanitair 
recht, voor de soevereiniteit van de Staten en voor de 
territoriale integriteit.
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À ce titre, nous ne pouvons pas cautionner la manière 
dont la RD Congo se fait piller à la fois ses ressources 
matérielles, ses minerais et ses ressources humaines, 
ainsi que les enrôlements de force, les violences à 
caractère sexuel, les crimes et délits qui sont commis à 
l’Est de la RD Congo. Cela ne signifie pas non plus que 
la RD Congo soit exonérée de toute responsabilité. La 
Belgique plaide depuis le début pour que la RD Congo 
saisisse toutes les opportunités du dialogue régional, 
et même du dialogue national. La RD Congo a aussi 
des efforts à faire en matière de bonne gouvernance.

Le ministre relève le fait que Mme Mutyebele Ngoi 
a plaidé pour qu’aucun crime ne reste impuni et que 
la justice puisse s’exercer. Il est vrai que tant la justice 
internationale que la justice nationale doivent faire l’objet 
d’améliorations. Mais même si des griefs peuvent être 
formulés quant à la manière dont la RD Congo mène 
ses politiques et sa gouvernance, cela ne donne aucune 
légitimité à un pays voisin pour envoyer, soutenir et 
déployer, directement ou indirectement, des forces armées 
sur le territoire en question. C’est cette attitude-là que 
condamne la Belgique et qui suscite l’indignation de la 
communauté internationale.

La Belgique n’est pas dans une posture va-t-en-guerre 
à l’égard du Rwanda. Le ministre ose espérer qu’il 
sera possible, le moment venu, de rouvrir des voies de 
dialogue – il nourrit d’ailleurs le même espoir vis-à-vis 
de la Russie. Il reste convaincu qu’il y a toujours, ne 
serait-ce qu’au niveau diplomatique, des canaux qui 
restent ouverts, parce que c’est à travers le dialogue 
que l’on règle les différends. Il espère que le temps fera 
son œuvre et que les voies de communication pourront 
être retrouvées. En attendant, il faudra veiller à procurer 
tous les services consulaires utiles aux ressortissants 
belges, avec le concours d’un autre pays ami européen, 
avec lequel sont actuellement menées des discussions.

Par ailleurs, le ministre constate que les États-Unis se 
sont aussi émus et ont adopté des sanctions à l’égard 
du Rwanda. La communauté internationale, y compris 
les Nations Unies, a dénoncé les exactions et le rôle du 
Rwanda. L’UE a également dénoncé le rôle du Rwanda 
de manière unanime et pris des sanctions. La Belgique 
n’est donc pas seule, même si elle a eu un certain poids.

L’essentiel est de continuer à pousser le Rwanda à 
reconsidérer la manière dont il agit dans la région, tout 
en offrant un soutien utile à la RD Congo, qui voit son 
intégrité violée à ses frontières. Il ne faut pas manquer 
de saisir les perspectives de dialogue régional. À ce 
sujet, le ministre se dit satisfait de découvrir qu’une 
rencontre a eu lieu entre le président Kagame et le 

De manier waarop de DR Congo wordt beroofd van 
zijn materiële rijkdommen, ertsen en werkkrachten mag 
dan ook niet worden getolereerd, net zomin als de ge-
dwongen rekrutering, het seksueel geweld, de misdrijven 
en de wandaden die in het oosten van de DR Congo 
plaatsvinden. Een en ander betekent evenmin dat de DR 
Congo geen enkele verantwoordelijkheid draagt. België 
heeft de DR Congo sinds het begin opgeroepen om elke 
gelegenheid tot regionale en zelfs nationale dialoog aan 
te grijpen. Ook op het vlak van goed bestuur moet de 
DR Congo nog inspanningen doen.

De minister onthoudt dat mevrouw Mutyebele Ngoi 
ervoor pleitte dat geen enkele misdaad onbestraft mag 
blijven en dat gerechtigheid moet geschieden. Zowel in 
het internationale als het nationale gerechtelijk bestel is 
er inderdaad ruimte voor verbetering. Hoewel bezwaar 
kan worden geuit over de manier waarop de DR Congo 
beleid voert en bestuurt, geeft dat een buurland geens-
zins recht om rechtstreeks of onrechtstreeks gewapende 
troepen naar het grondgebied in kwestie te sturen en 
ze daar in te zetten en te ondersteunen. Dat is wat 
België veroordeelt en wat de verontwaardiging van de 
internationale gemeenschap heeft gewekt.

België pleit niet voor oorlog met Rwanda. De minis-
ter durft te hopen dat de dialoog te gepasten tijde kan 
worden heropgestart. Met betrekking tot Rusland hoopt 
hij overigens hetzelfde. Hij blijft ervan overtuigd dat er 
steeds een diplomatieke weg te bewandelen is, want het 
is slechts op basis van dialoog dat geschillen kunnen 
worden beslecht. Hij hoopt dat de tijd zijn werk zal doen 
en dat de communicatiekanalen opnieuw kunnen wor-
den geopend. In afwachting zal ervoor moeten worden 
gezorgd dat de Belgische onderdanen alle consulaire 
diensten krijgen die ze nodig hebben, met de hulp van 
een bevriend Europees land waarmee momenteel be-
sprekingen aan de gang zijn.

Voorts stelt de minister vast dat ook de Verenigde 
Staten zich zorgen maken en sancties tegen Rwanda 
hebben ingesteld. De internationale gemeenschap, met 
inbegrip van de Verenigde Naties, heeft het geweld en 
de rol van Rwanda veroordeeld. Ook de EU heeft de rol 
van Rwanda unaniem veroordeeld en sancties opgelegd. 
België staat dus niet alleen, ook al heeft het wel enig 
gewicht in de schaal geworpen.

De hoofdzaak is dat men Rwanda moet blijven aan-
sporen om een andere houding aan te nemen in de regio 
en dat men tegelijk de DR Congo, waarvan de integriteit 
aan de grenzen wordt geschonden, nuttige steun moet 
blijven geven. Men mag de kans op een regionale dia-
loog niet laten liggen. Wat dat betreft, is de minister 
tevreden dat er een ontmoeting heeft plaatsgevonden 
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président Tshisekedi, sous l’égide du Qatar; il espère 
que c’est de bon augure pour la suite.

Par rapport à la situation de la société civile et des 
journalistes dans les zones occupées par le M23, le 
ministre partage ces préoccupations. Des informations 
lui parviennent concernant des menaces, des détentions 
arbitraires et des attaques commises par le M23 et 
l’Alliance Fleuve Congo (AFC) contre des journalistes 
et des défenseurs des droits humains au Nord- et au 
Sud-Kivu. Human Rights Watch a publié récemment un 
rapport très interpellant à ce sujet. Amnesty International 
a aussi publié un rapport glaçant sur les violences, y 
compris sexuelles, ainsi que sur les représailles com-
mises sous l’emprise du M23 et de l’AFC dans les zones 
contrôlées. Il déclare que ce type d’abus doit cesser 
immédiatement. Il signale que plusieurs mécanismes, 
dont certains sont gérés par des ONG spécialisées, 
existent pour permettre aux membres de la société 
civile de se mettre à l’abri dans la région et ailleurs. 
Les ambassades belges sur place peuvent partager 
ces informations et faciliter les contacts.

En ce qui concerne la liste des pays d’Afrique subsaha-
rienne mentionnés dans l’exposé d’orientation politique, 
le ministre confirme que cette liste est effectivement plus 
longue que celle des pays partenaires de la coopération 
au développement. Il s’agit de pays jugés stratégiques 
en termes politiques, économiques ou de sécurité et 
avec lesquels la Belgique entend développer ses rela-
tions politiques et commerciales. Le climat des affaires 
est en effet un élément important dans ce cadre, et le 
gouvernement continuera à y veiller.

Ensuite, le ministre souligne que les relations avec 
le Burundi restent importantes pour la Belgique. Le 
gouvernement continuera à entretenir un dialogue sur 
un pied d’égalité, notamment en poursuivant sa coo-
pération, qui est fortement appréciée par la population 
et les autorités.

En ce qui concerne le Kenya, le ministre souligne que, 
ces dernières années, les autorités belges ont intensifié 
leurs relations politiques et économiques avec ce pays. 
Le processus de ratification de la convention préven-
tive de la double imposition n’a pas pu aboutir sous le 
gouvernement précédent. Cet obstacle est désormais 
levé, ce qui devrait avoir des répercussions, selon le 
ministre, sur le développement des relations commer-
ciales entre la Belgique et le Kenya. Un autre élément 
positif est qu’il existe désormais une liaison aérienne 
directe entre Bruxelles et Nairobi. L’accord aérien entre 
nos deux pays sera également réexaminé.

tussen president Kagame en president Tshisekedi onder 
aegide van Qatar. Hij hoopt dat die gebeurtenis een 
goed voorteken is.

De minister deelt de bezorgdheid over de situatie 
van het middenveld en van de journalisten in de door 
M23 bezette gebieden. Hij heeft berichten ontvangen 
over bedreigingen, willekeurige opsluitingen en aanval-
len door M23 en de Alliance Fleuve Congo (AFC) tegen 
journalisten en mensenrechtenactivisten in Noord- en 
Zuid-Kivu. Human Rights Watch heeft daarover recent een 
heel verontrustend rapport gepubliceerd. Ook Amnesty 
International heeft een zorgwekkend rapport uitgebracht 
over geweld, ook seksueel, en over vergeldingsacties 
door M23 en de AFC in de bezette gebieden. De minister 
benadrukt dat dergelijk misbruik onmiddellijk moet stop-
pen. Hij wijst op het bestaan van verschillende mecha-
nismen, waarvan sommige door gespecialiseerde ngo’s 
worden toegepast, om de leden van het middenveld de 
mogelijkheid te bieden in de regio en elders te worden 
opgevangen. De Belgische ambassades kunnen die 
informatie delen en contacten bevorderen.

Betreffende de lijst van landen in Sub-Sahara-Afrika 
die in zijn beleidsverklaring worden vermeld, bevestigt 
de minister dat deze lijst inderdaad breder is dan die 
van partnerlanden voor Ontwikkelingssamenwerking. 
Het gaat om landen die op politiek, economisch of 
veiligheidsvlak als strategisch worden beschouwd en 
waarmee België haar politieke en handelsbetrekkingen 
verder wil uitbouwen. In deze context is het onderne-
mingsklimaat inderdaad een belangrijk punt waaraan 
we zullen blijven werken.

Vervolgens benadrukt de minister dat de betrekkingen 
met Burundi belangrijk blijven voor België. De regering 
zal de dialoog op voet van gelijkheid blijven voeren, met 
name door de samenwerking, die door de bevolking en 
de autoriteiten ten zeerste wordt gewaardeerd, voort 
te zetten.

Met betrekking tot Kenia stipt de minister aan dat de 
Belgische overheid de afgelopen jaren haar politieke 
en economische betrekkingen met Kenia heeft geïn-
tensiveerd. Het ratificatieproces van de overeenkomst 
ter voorkoming van dubbele belastingheffing is onder 
de vorige regering vastgelopen. Dit obstakel is nu op-
geheven. De minister verwachten dat dit een effect zal 
hebben op de ontwikkeling van de handelsbetrekkingen 
tussen beide landen. Positief is ook dat er nu een recht-
streekse luchtverbinding is tussen Brussel en Nairobi. 
De luchtvaartovereenkomst tussen beide landen wordt 
eveneens herzien.
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En réponse à la question de Mme Samyn sur la poli-
tique anti-blancs en Afrique du Sud, en particulier sur les 
déclarations incitant à la violence, le ministre fait observer 
que ces déclarations sont bien entendu inacceptables, 
d’autant plus que la Belgique condamne toute forme 
d’incitation à la haine et à la violence. L’Afrique du Sud 
dispose en effet d’un cadre juridique solide qui s’appuie 
notamment sur une constitution très progressiste et sur 
les lois nécessaires à cet égard, en particulier sur la loi 
concernant la prévention et la lutte contre les crimes 
et les discours haineux. En outre, comme la Belgique, 
l’Afrique du Sud est partie à la plupart des traités des 
Nations Unies relatifs aux droits humains, notamment 
à la Convention des Nations Unies sur l’élimination de 
toutes les formes de discrimination raciale. Au niveau 
bilatéral, la question des droits humains et de la lutte 
contre le racisme continue de faire l’objet d’échanges 
réguliers et enrichissants.

En ce qui concerne la guerre civile au Soudan, le mi-
nistre explique qu’il s’agit d’un conflit extrêmement grave, 
qui a des conséquences tragiques pour les populations 
civiles et des répercussions énormes dans la région et 
au-delà. La Belgique a été active dans ce dossier ces 
derniers mois sur le plan diplomatique et continuera à 
l’être, principalement à travers son action au sein de 
l’UE. Le gouvernement maintiendra aussi une attention 
sur les autres crises qui affectent la Corne de l’Afrique, 
que ce soit en Somalie, en Éthiopie ou au Sud-Soudan.

En réponse aux questions relatives à l’égalité des 
genres au sein du corps diplomatique, le ministre sou-
ligne qu’il veillera bien entendu systématiquement à ce 
que la bonne personne soit placée au bon endroit. Il 
reconnaît également que de nombreux efforts ont déjà 
été déployés ces dernières années pour recruter davan-
tage de femmes diplomates, mais force est de constater 
que trop peu de femmes sont aujourd’hui attirées par 
une carrière diplomatique et que trop de jeunes femmes 
abandonnent cette voie après avoir passé l’examen 
diplomatique ou après quelques années de carrière. 
Plusieurs raisons peuvent expliquer cette situation. Le 
ministre souligne son engagement fort en faveur de 
l’égalité des genres et estime que les autorités doivent 
se concentrer sur l’amélioration de la politique familiale 
en commençant par cibler la situation des partenaires. 
L’expatriation complique en effet la situation profession-
nelle des partenaires. Plusieurs leviers d’amélioration de 
la politique familiale pour les expatriés relèvent souvent 
de la responsabilité d’autres membres du gouvernement.

En ce qui concerne les efforts déployés pour assurer 
la sécurité de nos compatriotes à l’étranger, le ministre 
fait observer que, dans ce contexte, le siège central du 
SPF Affaires étrangères, les ambassades et les consu-
lats font évidemment ce qu’ils peuvent. Il s’agit en effet 

Betreffende de vraag van mevrouw Samyn over de 
zogenaamde antiblanke politiek in Zuid-Afrika en meer 
bepaald over uitspraken die aanzetten tot geweld merkt 
de minister op dat dergelijke uitspraken uiteraard on-
aanvaardbaar zijn, temeer omdat België, eender welke 
vorm van oproep tot haat en geweld veroordeelt. Zuid-
Afrika beschikt immers over een sterk juridisch kader, 
met onder meer een zeer vooruitstrevende grondwet 
en de nodige wetten, waaronder de wet betreffende de 
preventie van en strijd tegen haatmisdrijven en haat-
spraak. Bovendien is Zuid-Afrika, zoals België, partij bij 
de meeste VN-mensenrechtenverdragen, waaronder 
het VN-Rassendiscriminatieverdrag. Op bilateraal vlak 
blijft het onderwerp mensenrechten en strijd tegen ra-
cisme deel uitmaken van de regelmatige en verrijkende 
uitwisselingen.

Met betrekking tot de burgeroorlog in Soedan licht 
de minister toe dat het om een bijzonder ernstig conflict 
gaat, met tragische gevolgen voor de burgerbevolking en 
enorme repercussies in de regio en daarbuiten. België 
is de afgelopen maanden diplomatiek actief geweest 
in deze kwestie en zal dat blijven doen, voornamelijk 
via zijn optreden binnen de EU. De regering zal ook de 
andere crisissen in de Hoorn van Afrika nauwlettend in 
de gaten houden, of het nu gaat om Somalië, Ethiopië 
dan wel Zuid-Soedan.

Betreffende de vragen omtrent de gendergelijkheid 
binnen het diplomatenkorps benadrukt de minister dat hij 
er natuurlijk altijd voor zal zorgen dat de juiste persoon 
op de juiste plaats zit. De minister erkent eveneens dat 
er de voorbije jaren al veel inspanningen geleverd zijn 
om meer vrouwen als diplomaten aan te werven maar 
er zijn momenteel nog te weinig vrouwen die zich door 
een diplomatieke loopbaan aangetrokken voelen en 
te veel jonge vrouwen die afhaken na hun diplomatiek 
examen of na enkele jaren carrière. Er zijn verschil-
lende redenen hiervoor. De minister onderstreept zijn 
sterk engagement over gendergelijkheid en, in dit geval, 
denkt hij dat de overheid zich specifiek moet focussen 
op het verder ontplooien van een degelijk gezinsbeleid, 
te beginnen met de partners. Hun beroepssituatie wordt 
inderdaad bemoeilijkt door expatriëring. Verschillende 
hefbomen die moeten leiden tot een beter gezinsbeleid 
voor expats vallen vaak onder de verantwoordelijkheid 
van andere regeringsleden.

Met betrekking tot de inspanningen die geleverd 
worden voor de veiligheid van landgenoten in het bui-
tenland, merkt de minister op dat het hoofdbestuur 
van de FOD Buitenlandse Zaken, de ambassades en 
de consulaten in deze context uiteraard doen wat ze 



0767/061DOC 56112112

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

d’une tâche essentielle du département des Affaires 
étrangères. Cependant, il ne peut agir efficacement que 
si nos compatriotes font également ce qu’il faut. Cela 
signifie, entre autres, souscrire la bonne assurance 
voyage, s’informer de la situation locale en consultant 
nos conseils aux voyageurs, suivre les conseils donnés 
et s’inscrire sur notre outil en ligne Travellers Online. 
Nous maximiserons donc nos efforts en matière de 
prévention, d’information et de responsabilisation des 
citoyens. Et le gouvernement redoublera d’efforts pour 
mieux communiquer le message clé concernant la 
responsabilité personnelle des citoyens.

Une question de M. Kompany concernait aussi les 
services consulaires aux compatriotes belges: le fait 
que toutes les ambassades belges ne fournissent pas 
des services consulaires. Le ministre explique qu’un 
large exercice de réévaluation du réseau de postes à 
l’étranger est en cours au SPF Affaires étrangères. Il 
comprendra aussi une réflexion concernant le patrimoine 
immobilier, avec l’option d’ambassades communes avec 
certains partenaires.

Dans le cadre de la sécurité économique et des 
investissements à haut risque, le ministre mentionne 
qu’un Comité de filtrage interfédéral des investissements 
étrangers est en place depuis le 1er juillet 2023.

Le rôle de ce Comité de filtrage interfédéral est d’ana-
lyser les investissements directs étrangers et d’évaluer 
s’ils présentent des risques potentiels pour l’ordre public, 
la sécurité nationale et les intérêts stratégiques du pays, 
en particulier dans les secteurs nationaux sensibles tels 
que les infrastructures critiques, les technologies de 
pointe, les matières premières, l’énergie et la défense. 
Il pourra ainsi identifier les menaces potentielles et 
prendre des mesures préventives pour protéger nos 
secteurs nationaux sensibles.

Ce comité réunit le gouvernement fédéral et toutes 
les entités fédérées du pays. Le SPF Affaires étran-
gères était initialement membre du comité, mais il a 
été remplacé par le SPF Économie pour représenter le 
niveau fédéral avec le SPF Finances. Le SPF Affaires 
étrangères reste cependant membre de la plateforme 
Foreign Direct Investment (FDI) au sein du Comité de 
coordination du renseignement et de la sécurité (CCRS).

En ce qui concerne les organisations spécifiques qui 
défendent les droits des LGBT, le ministre fait observer 
que la Belgique dispose, dans le cadre de la coopéra-
tion au développement, d’instruments qui soutiennent 
ces organisations, comme la Civic Space Initiative, 
qui soutient les organisations de la société civile. La 

kunnen. Dit is immers een kerntaak van het departement 
Buitenlandse Zaken. Maar dit kan enkel efficiënt gebeu-
ren als onze landgenoten ook zelf hiervoor het nodige 
doen. Dit betekent onder meer de juiste reisverzekering 
nemen, zich informeren over de toestand ter plaatse via 
onze reisadviezen, het opvolgen van de raadgevingen uit 
deze reisadviezen en het zich inschrijven op onze online 
tool Travellers Online. Wij zullen dus maximaal inzetten 
op preventie, voorlichting en responsabilisering van de 
burgers. En de regering zal extra inspanningen doen om 
de kernboodschap inzake eigen verantwoordelijkheid 
van de burger nog beter over te brengen.

Een van de vragen van de heer Kompany ging ook over 
de consulaire diensten aan Belgische onderdanen. Zijn 
vraag betrof het feit dat niet alle Belgische ambassades 
consulaire diensten aanbieden. De minister licht toe dat 
de FOD Buitenlandse Zaken het netwerk van posten in 
het buitenland grondig aan het herzien is. Daarbij wordt 
ook nagedacht over het vastgoed, waarbij gebruik van 
gezamenlijke ambassades met bepaalde partners een 
optie zou kunnen zijn.

In het kader van de economische veiligheid en ri-
sicovolle investeringen stipt de minister aan dat er 
sinds 1 juli 2023 een Interfederaal Screeningscomité 
voor Buitenlandse Investeringen bestaat.

De rol van dit Interfederale Screeningcomité is om 
buitenlandse directe investeringen te analyseren en 
te beoordelen of ze potentiële risico’s vormen voor de 
openbare orde, de nationale veiligheid en de strategische 
belangen van het land, met name in gevoelige nationale 
sectoren zoals kritieke infrastructuur, geavanceerde 
technologieën, grondstoffen, energie en defensie. Op 
die manier kan ze potentiële bedreigingen identificeren 
en preventieve maatregelen nemen om onze gevoelige 
nationale sectoren te beschermen.

Dit comité verenigt de federale regering en alle gefe-
dereerde entiteiten van het land. De FOD Buitenlandse 
Zaken was aanvankelijk lid van het comité, maar werd 
vervangen door de FOD Economie om samen met de 
FOD Financiën het federale niveau te vertegenwoordi-
gen. De FOD Buitenlandse Zaken blijft echter lid van 
het Foreign Direct Investment (FDI)-platform binnen 
het Coördinatiecomité Inlichtingen en Veiligheid (CCIV).

Wat betreft specifieke organisaties die LGBT-rechten 
steunen, merkt de minister op dat België enerzijds 
beschikt over instrumenten binnen de ontwikkelings-
samenwerking die deze organisaties steunen, zoals het 
Civic Space Initiative, dat organisaties van de civiele 
maatschappij ondersteunt, maar anderzijds de dialoog 
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Belgique n’hésitera pas non plus à dialoguer à ce sujet 
avec les pays partenaires, comme c’est déjà le cas 
avec l’Ouganda.

En ce qui concerne l’UNRWA, le ministre souligne 
que la Belgique continuera à soutenir cette organisation. 
Parallèlement, le ministre continuera à suivre de près 
la mise en œuvre des recommandations du rapport du 
groupe d’évaluation indépendant.

Le Hamas est une organisation terroriste. La Belgique 
lutte contre le terrorisme. La Belgique prendra à nouveau 
des initiatives au niveau européen pour introduire de 
nouvelles sanctions contre le Hamas dans le cadre du 
programme de sanctions contre le terrorisme.

Concernant l’Accord d’association UE-Israël, le ministre 
explique que, lors du récent conseil d’association entre 
l’UE et Israël, il a insisté sur le fait que nos relations 
étaient menacées par les nombreuses allégations de 
violations graves par Israël de l’article 2 de l’Accord 
d’association: les allégations de crimes de guerre et les 
obstacles à l’aide humanitaire amènent à s’interroger. 
Le ministre n’a pas hésité à aborder cette question face 
au ministre israélien des Affaires étrangères, M. Gideon 
Sa’ar, de manière bilatérale. Il confirme que l’option de 
recourir à la majorité qualifiée pour suspendre le volet 
commercial de l’accord existe. Mais cela reste un défi, 
dans une Europe divisée. À ce stade, la Belgique est 
en contact avec tous les États membres qui se soucient 
du respect des droits humains.

De manière plus large, le ministre profite de l’occasion 
pour aborder la situation à Gaza. Les affaires étrangères 
ne souhaitent pas adopter des postures susceptibles de 
créer plus de difficultés en la matière. L’objectif de la 
Belgique est toujours à l’aune du respect du droit inter-
national et du droit humanitaire international. Le ministre 
a été particulièrement choqué par les nouvelles attaques 
menées par Israël, qui ont fait des centaines de morts 
parmi les civils palestiniens. Dès lors, même si ce n’est 
pas courant dans les démarches diplomatiques, il a eu 
un échange avec l’ambassadeur d’Israël en Belgique. 
Il lui a exprimé son indignation face à ces attaques, de 
surcroît à un moment inattendu, puisque la communauté 
internationale, forte de la relative réussite de la première 
phase de cessez-le-feu, s’attendait à entamer la seconde 
phase, c’est-à-dire la libération de tous les otages, le 
retrait de la bande de Gaza et la reprise de sa gestion 
par l’Autorité palestinienne.

Une série de pays arabes ont également fait des 
propositions. Il s’agit donc d’un momentum où l’on 

hierover niet zal schuwen met de partnerlanden, zoals 
dit vandaag reeds gebeurt met Oeganda.

Met betrekking tot UNRWA stipt de minister aan dat 
België deze organisatie zal blijven steunen. De minister 
zal tegelijkertijd en nauwlettend blijven toezien op de 
uitvoering van de aanbevelingen in het verslag van de 
onafhankelijke evaluatiegroep.

Hamas is een terroristische organisatie. België vecht 
tegen terrorisme. België zal opnieuw initiatieven nemen 
op Europees niveau om nieuwe sancties tegen Hamas 
in te voeren in het kader van de sanctieregeling tegen 
terrorisme.

Wat de associatieovereenkomst tussen de EU en 
Israël betreft, geeft de minister aan dat hij tijdens de 
recente Associatieraad EU-Israël heeft beklemtoond 
dat de Belgische betrekkingen met Israël onder druk 
staan wegens de talrijke beschuldigingen van ernstige 
schendingen door Israël van artikel 2 van de voormelde 
overeenkomst. De beschuldigingen inzake oorlogsmis-
daden en belemmering van humanitaire hulp roepen 
vragen op. De minister heeft niet geaarzeld om die 
kwestie bilateraal aan te kaarten bij de Israëlische mi-
nister van Buitenlandse Zaken, de heer Gideon Sa’ar. 
Hij bevestigt dat de mogelijkheid bestaat om met een 
gekwalificeerde meerderheid te beslissen het gedeelte 
over handel op te schorten. In een verdeeld Europa blijft 
dat echter een uitdaging. In dit stadium staat België in 
contact met alle lidstaten die zich zorgen maken over 
het respecteren van de mensenrechten.

Meer in het algemeen neemt de minister de gele-
genheid te baat om de situatie in Gaza te bespreken. 
Buitenlandse Zaken wil geen standpunten innemen die 
ter zake tot nog meer problemen kunnen leiden. Het 
doel van België is altijd om het internationaal recht en 
het internationaal humanitair recht te respecteren. De 
minister was diep geschokt door de nieuwe aanvallen 
door Israël, die aan honderden Palestijnse burgers het 
leven hebben gekost. Daarom heeft hij een gesprek ge-
had met de Israëlische ambassadrice in België, hoewel 
dat geen gebruikelijke diplomatieke praktijk is. Hij heeft 
daarbij zijn verontwaardiging geuit over de aanvallen, 
die bovendien onverwacht plaatsvonden, aangezien de 
internationale gemeenschap, gesterkt door het relatieve 
succes van de eerste fase van het staakt-het-vuren, had 
gehoopt de tweede fase te kunnen inzetten, met andere 
woorden de vrijlating van alle gijzelaars, de terugtrekking 
uit de Gazastrook en de hervatting van het bestuur door 
de Palestijnse Autoriteit.

Een aantal Arabische landen hebben eveneens 
voorstellen gedaan. Er was met andere woorden een 



0767/061DOC 56114114

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

s’attendait à une situation d’apaisement plutôt que 
d’embrasement. Le ministre a donné un message clair 
d’incompréhension et d’indignation et a souligné auprès 
de l’ambassadeur qu’il était totalement inacceptable de 
couper l’accès à l’eau, à l’électricité, à la nourriture et à 
tout type d’aide humanitaire. Cela constitue, indubita-
blement, une violation du droit humanitaire international. 
Israël doit donner toutes les chances de succès à cette 
deuxième phase. L’opération récente, qui a été concertée 
avec les États-Unis, constitue, pour le ministre, un retour 
en arrière dramatique et met aussi en danger les otages 
toujours vivants des familles israéliennes, elles-mêmes 
particulièrement en colère face aux événements.

Le ministre souligne par ailleurs que dans toutes les 
enceintes européennes auxquelles il participe, la ques-
tion du conflit israélo-palestinien n’est éludée à aucun 
moment. La situation au Moyen-Orient, au sens large, 
est systématiquement abordée.

Quant à l’UNRWA, le ministre réaffirme que la Belgique 
continuera de la soutenir, malgré les tentatives de disqua-
lification de cette agence onusienne. Plusieurs enquêtes 
ont d’ailleurs été menées et ont attesté qu’elle n’avait pas 
vocation à créer une situation problématique à l’égard 
des Israéliens, et que son action se concentrait sur le 
soutien à apporter aux civils palestiniens.

Concernant la question de l’instauration d’éventuelles 
sanctions contre Israël, le ministre fait observer que la 
Belgique ne prend pas parti, sauf en faveur du droit 
international. Elle agit contre quiconque s’oppose à la 
paix, par exemple en prenant des sanctions contre le 
Hamas et les colons israéliens violents.

Concernant une éventuelle interdiction d’importa-
tion de produits provenant des colonies, la Belgique 
demande instamment une discussion approfondie au 
niveau européen sur le suivi de l’avis de la Cour inter-
nationale de justice de juillet 2024. Il est clair que ces 
mesures, également en termes d’efficacité, devraient 
être envisagées au niveau européen plutôt que bilatéral.

Le ministre mentionne ensuite que la Belgique soutient 
le travail indépendant de la Cour pénale internationale, 
tant financièrement que politiquement. La justice n’est 
pas politisée. La Belgique exécutera, si nécessaire, les 
mandats d’arrêt émis par la Cour pénale internationale, 
même s’ils concernent des dirigeants israéliens. Il est 
à noter qu’un mandat d’arrêt avait également été émis 
contre le chef de la branche armée du Hamas, Mohammed 
Deif, mais il a été tué depuis.

momentum, waarbij men zich verwachtte aan een te-
rugkeer van de rust in plaats van het opflakkeren van 
het geweld. De minister heeft een duidelijke boodschap 
van onbegrip en verontwaardiging meegegeven en heeft 
ten aanzien van de ambassadrice beklemtoond dat het 
volstrekt onaanvaardbaar is om water, elektriciteit en voed-
sel te ontzeggen en om elke vorm van humanitaire hulp 
af te snijden. Dat is zonder enige twijfel een schending 
van het internationaal humanitair recht. Israël moet de 
voormelde tweede fase alle kansen op slagen geven. 
Volgens de minister is de recente operatie, die was 
doorgesproken met de Verenigde Staten, een dramati-
sche stap achteruit, die ook de nog levende gijzelaars 
in gevaar brengt, terwijl hun Israëlische families zelf 
bijzonder boos zijn over de gebeurtenissen.

De minister benadrukt daarenboven dat op alle 
Europese fora waaraan hij deelneemt, de kwestie van 
het Israëlisch-Palestijnse conflict nooit uit de weg wordt 
gegaan. De situatie in het Midden-Oosten, in de ruime 
zin, wordt stelselmatig besproken.

Wat UNRWA betreft, bevestigt de minister dat België 
die VN-organisatie zal blijven ondersteunen, ondanks 
pogingen om haar in diskrediet te brengen. Er werden 
overigens verschillende onderzoeken uitgevoerd en 
daaruit is gebleken dat UNRWA niet de bedoeling had 
een problematische situatie voor de Israëli’s te creëren 
en dat haar actie gericht was op het ondersteunen van 
de Palestijnse burgers.

Met betrekking tot de vraag over de invoering van 
mogelijke sancties tegen Israël merkt de minister op dat 
België geen kant kiest, behalve die van het internatio-
nale recht. We voeren actie tegen iedereen die tegen 
vrede is. Zoals sancties tegen Hamas en gewelddadige 
Israëlische kolonisten.

Wat een mogelijk verbod op de invoer van producten 
uit de nederzettingen betreft, dringen we aan op een 
diepgaande discussie op Europees niveau over de follow-
up van het advies van het Internationaal Gerechtshof 
van juli 2024. Het is duidelijk dat deze maatregelen, ook 
in termen van doeltreffendheid, eerder op Europees dan 
op bilateraal niveau moeten worden overwogen.

Vervolgens stipt de minister aan dat België steunen 
het onafhankelijke werk van het Internationaal Strafhof 
financieel en politiek steunt. Wij politiseren justitie niet. 
Indien nodig zal België de arrestatiebevelen van het 
Internationaal Strafhof uitvoeren. Ook als ze betrekking 
hebben op Israëlische leiders. Nota bene: tegen het hoofd 
van de gewapende vleugel van Hamas, Mohammed 
Deif, was ook een arrestatiebevel uitgevaardigd, maar 
hij werd inmiddels vermoord.
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Par ailleurs, la Belgique s’oppose à tout obstacle à 
la solution à deux États, par exemple, en apportant un 
soutien financier et politique aux Palestiniens vivant en 
Cisjordanie. La Belgique soutient également l’Autorité 
palestinienne dans son processus de réforme, afin qu’elle 
ait la légitimité et la capacité de gouverner la Palestine. 
Ces étapes permettent d’envisager la reconnaissance 
d’un État palestinien viable, capable d’assurer à la fois 
les services de base à ses propres citoyens et la sécurité 
des Israéliens. La Belgique est en contact avec d’autres 
États en vue d’une éventuelle reconnaissance.

Concernant le plan arabe pour Gaza qui a été récem-
ment présenté, le ministre fait observer que ce plan a été 
confirmé par la Ligue arabe au Caire et quelques jours 
plus tard par l’Organisation de la coopération islamique 
à Djeddah. La Belgique et l’UE estiment que ce plan 
constitue une bonne base pour discuter de l’avenir de 
Gaza, un avenir pacifique où Palestiniens et Israéliens 
pourront vivre chez eux en paix.

Il s’agit d’une bonne alternative à la relocalisation 
forcée de la population de Gaza, telle que proposée 
initialement par le président Trump. C’est aussi la seule 
option concrète qui est aujourd’hui disponible.

Il reste bien sûr quelques questions en suspens, à 
commencer par le fait que le Hamas ne peut plus jouer 
aucun rôle à Gaza. Il faut surtout qu’Israël et les États-
Unis conviennent de discuter d’un plan pour Gaza. 
Ils n’ont pas encore fait de proposition. L’UE travaille 
principalement avec les pays arabes, qui font preuve 
de dynamisme et de bonne volonté.

Concernant la visite d’État prévue au Chili, le ministre 
précise qu’elle se déroulera du 22 au 27 juin. Le ministre 
y participera. Deux villes sont au programme: la capitale 
Santiago et Antofagasta dans le nord du Chili (pour une 
visite de l’Observatoire européen austral à Paranal). Les 
secteurs prioritaires pour cette visite d’État sont notam-
ment les énergies renouvelables, l’industrie minière, les 
matières premières critiques et le secteur aérospatial. 
La coopération universitaire sera également au centre 
des discussions.

Concernant les questions sur l’utilisation du mot 
Türkiye, le ministre rappelle que, lorsque la Turquie a 
informé la Belgique de ce changement de terminologie 
en 2022, il a été décidé au niveau du SPF Affaires 
étrangères d’utiliser “Türkiye” en anglais (conformément 
à la pratique européenne). Le ministre utilise ce mot de 
manière uniforme dans son exposé d’orientation politique, 
mais il ne faut pas y associer de signal spécifique. On 

Voorts verzet België zich tegen elk obstakel voor 
de tweestatenoplossing. Bijvoorbeeld door financiële 
en politieke steun te geven aan Palestijnen die op de 
Westelijke Jordaanoever wonen. Ook steunen we de 
Palestijnse Autoriteit in haar hervormingsproces, zo-
dat ze de legitimiteit en capaciteit heeft om Palestina 
te besturen. Deze stappen maken het mogelijk om de 
erkenning van een levensvatbare Palestijnse Staat te 
overwegen, die in staat is om zowel basisvoorzieningen 
voor zijn eigen burgers als veiligheid voor Israëli’s te 
bieden. België staat in contact met andere Staten met 
het oog op een mogelijke erkenning.

Betreffende het Arabische plan voor Gaza dat recen-
telijk naar voren werd geschoven, merkt de minister op 
dat dit plan bekrachtigd werd door de Arabische Liga 
in Caïro en enkele dagen later ook door de Organisatie 
voor Islamitische Samenwerking in Jeddah. België en de 
EU zijn van mening dat dit plan een goede basis is om 
de toekomst van Gaza te bespreken. Een vreedzame 
toekomst waar Palestijnen en Israëli’s thuis kunnen 
leven, in vrede.

Het is een goed alternatief voor de gedwongen ver-
plaatsing van de bevolking van Gaza, zoals aanvankelijk 
voorgesteld door president Trump. Het is ook de enige 
concrete optie die we vandaag hebben.

Er zijn natuurlijk nog enkele openstaande kwesties, 
te beginnen met het feit dat Hamas geen rol meer kan 
spelen in Gaza. Bovenal moeten Israël en de VS over-
eenkomen om een plan voor Gaza te bespreken. Op dit 
moment hebben ze nog geen voorstel gedaan. De EU 
werkt vooral samen met de Arabische landen, die blijk 
geven van dynamiek en goede wil.

Inzake het voorziene staatsbezoek aan Chili stipt 
de minister aan dat het staatsbezoek plaatsvindt 
van 22 tot 27 juni. De minister zal eraan deelnemen. 
Twee steden staan op de agenda: de hoofdstad Santiago 
en Antofagasta in het Noorden van Chili (voor een bezoek 
aan de European Southern Observatory in Paranal). 
De prioritaire sectoren voor dit staatsbezoek zijn onder 
andere hernieuwbare energie, mijnindustrie, kritische 
grondstoffen en de ruimtevaartsector. Er komt ook een 
sterke focus op academische samenwerking.

Betreffende de vragen over het gebruik van het woord 
Türkiye wijst de minister erop dat, toen Turkije België 
in 2022 op de hoogte bracht van deze verandering in 
terminologie, op het niveau van het FOD Buitenlandse 
Zaken besloten werd om “Türkiye” te gebruiken in het 
Engels (in overeenstemming met de Europese praktijk). 
De minister het in zijn beleidsverklaring op uniforme wijze 
gebruikt, maar er is geen specifiek signaal te bespeuren. 
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continuera également à utiliser les autres termes dans 
les langues nationales, “Turkije” et “Turquie”.

En ce qui concerne les relations de la Belgique avec 
la Turquie, le ministre fait observer que la Turquie est un 
partenaire stratégique et commercial pour la Belgique, 
bilatéralement, sur le plan des relations entre l’UE et 
la Turquie et en ce qui concerne les questions inter-
nationales. Malgré les problèmes, il est important de 
maintenir un dialogue ouvert et honnête afin de mieux 
comprendre nos points de vue respectifs.

La Belgique est favorable à une intensification de la 
coopération entre l’UE et la Turquie dans les domaines 
d’intérêt commun. Cette intensification doit toutefois 
être liée à des gestes de bonne volonté de la part de 
la Turquie (frictions commerciales, contournement des 
sanctions russes, état de droit, dossier chypriote, etc.)

Étant donné que la Turquie est membre de l’OTAN, 
qu’elle est candidate à l’adhésion à l’UE et qu’elle est 
membre du Conseil de l’Europe, les attentes concernant 
la situation des droits humains en Turquie sont élevées. 
La Turquie doit respecter ses propres engagements 
dans ces instances.

En ce qui concerne les Nations Unies, le ministre 
souligne que c’est précisément parce que son poids est 
relatif que la Belgique doit investir dans les organisations 
internationales. Elle y joue un rôle bien plus important 
que ne le suggère sa taille. La Belgique est écoutée. Elle 
est entendue. La Belgique parvient, dans des cadres 
multilatéraux, à mobiliser des partenaires partageant 
les mêmes idées autour de thèmes stratégiques pour 
elle et pour la sauvegarde de ses normes et valeurs au 
niveau international. La participation de la Belgique à 
ces organisations est donc nécessaire pour continuer à 
défendre ces normes et valeurs, en particulier dans un 
monde où elles sont de plus en plus remises en question. 
En outre, il est évident que certains thèmes, à savoir les 
fameux biens publics mondiaux, ne peuvent être abordés 
que dans un contexte multilatéral. Dans des contextes 
spécifiques (sensibles ou violents), il est aussi souvent 
plus efficace, durable et sûr pour la Belgique d’agir, non 
pas seule, mais dans un contexte multilatéral. Dans 
le même temps, il faut reconnaître que la coopération 
multilatérale, compte tenu des budgets plus importants, 
présente également un avantage d’échelle qui permet 
d’avoir plus d’impact. Néanmoins, la Belgique continue 
de lutter en faveur d’une amélioration de l’efficacité et 
de l’efficience dans le cadre de la réforme en cours du 
système des Nations Unies.

En ce qui concerne le financement des agences et 
des programmes des Nations Unies, le ministre sou-
ligne que, dans les semaines à venir, sur la base de 

We zullen ook blijven de andere termen in de landstalen, 
“Turkije” en “Turquie”, gebruiken.

Met betrekking tot de relatie van België met Turkije 
merkt de minister op dat Turkije een strategische en 
commerciële partner voor België is, bilateraal, in de 
betrekkingen tussen de EU en Turkije en in internatio-
nale kwesties. Ondanks de problemen is het belangrijk 
een open en eerlijke dialoog te onderhouden om onze 
respectieve standpunten beter te begrijpen.

België is voorstander van een intensievere samen-
werking tussen de EU en Turkije op gebieden van ge-
meenschappelijk belang. Deze intensivering moet echter 
gekoppeld worden aan gebaren van goede wil van 
Turkse zijde (handelsirritaties, omzeilen van Russische 
sancties, rechtsstaat, Cyprus-dossier, enz.)

Gezien het NAVO-lidmaatschap van Turkije, zijn 
status als kandidaat-lidstaat van de EU en zijn lidmaat-
schap van de Raad van Europa zijn de verwachtingen 
met betrekking tot de mensenrechtensituatie in Turkije 
hooggespannen. Turkije moet zijn eigen toezeggingen 
in deze fora nakomen.

Inzake de Verenigde Naties onderstreept de minister 
dat, juist omdat het gewicht van België relatief is, België 
moet investeren in internationale organisaties. In interna-
tionale organisaties speelt België een rol die veel groter 
is dan haar grootte. Er wordt naar België geluisterd. Wij 
worden gehoord. België slaagt erin om in multilaterale 
settings like-minded partners te mobiliseren rond voor 
ons strategische thema’s, en voor het bewaken van onze 
normen en waarden op internationaal vlak. De deelname 
van België in deze instellingen is dan ook noodzakelijk 
om deze te blijven bepleiten, zeker in een wereld waar 
deze steeds meer in vraag gesteld worden. Daarnaast is 
het evident dat er thema’s zijn die enkel in multilateraal 
verband kunnen worden aangepakt, de welgekende public 
global goods. Ook in specifieke (gevoelige of geweld-
dadige) contexten is het vaak efficiënter, duurzamer en 
veiliger om niet als België alleen maar in multilateraal 
verband te ageren. Tegelijk moet worden erkend dat de 
multilaterale samenwerking gezien de grotere budgetten 
ook een schaalvoordeel heeft, die toelaten om meer 
impact te genereren. België blijft niettemin ijveren voor 
meer doeltreffendheid en efficiëntie in het kader van de 
lopende hervorming van het VN-systeem.

Met betrekking tot de financiering van de agentschap-
pen en programma’s van de Verenigde Naties stipt de 
minister aan dat er de komende weken op basis van 
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l’accord de gouvernement et de son exposé d’orientation 
politique, on analysera la pertinence et la performance 
de nos instruments, canaux et acteurs. Comme pour 
l’ensemble de la coopération internationale, des choix 
devront être effectués sur la base de cette analyse, de 
la valeur ajoutée comparative et des capacités de levier. 
Il est toutefois encore trop tôt pour fournir des détails à 
ce stade. Néanmoins, comme il a déjà été mentionné, la 
coopération internationale belge par le biais des Nations 
Unies est pertinente et nécessaire pour plusieurs raisons.

Pour ce qui est de la réforme des Nations Unies, la 
Belgique continuera en effet à jouer un rôle important en 
la matière. Son engagement en faveur du multilatéralisme 
se traduira par un engagement significatif en faveur de 
la réforme des institutions et du rétablissement de la 
confiance de chacun dans leur travail.

Concernant la manière dont la Belgique influencera 
la politique climatique, la Belgique est bien sûr présente 
auprès des institutions et acteurs multilatéraux impliqués. 
L’accent est principalement mis sur l’adaptation au 
changement climatique, sans pour autant négliger l’atté-
nuation de ses effets. La Belgique souhaite promouvoir 
l’adaptation au changement climatique et la protection 
de la biodiversité et des écosystèmes, et plaider en ce 
sens au sein des institutions financières et multilatérales 
où elle occupe un siège dans les organes administratifs.

Concernant les questions sur la lutte contre le chan-
gement climatique et, en particulier, sur la politique 
climatique en Afrique, le ministre rappelle que la lutte 
contre le changement climatique est une préoccupation 
commune et globale qui concerne tous les individus et 
qui aura un impact partout dans le monde. Il est donc 
dans l’intérêt de tous de relever ce défi avec les pays 
africains, car ce sont eux qui seront les plus touchés, 
ce qui aggravera la pauvreté et entraînera un manque 
de perspectives dans ces pays. En même temps, il 
est clair que le fait de miser ou non sur l’adaptation 
en Afrique aura également une incidence sur le climat 
en Belgique et en Europe. Ces dernières années, les 
sécheresses et les inondations en Europe ont montré 
qu’une approche globale sera nécessaire pour contenir 
l’impact en Belgique également.

En outre, la Belgique considère que l’UE a un rôle 
important à jouer dans le cadre des objectifs climatiques. 
Le Pacte vert fixe des objectifs ambitieux qui nous 
obligent à passer à la vitesse supérieure. Dans le même 
temps, il faut en effet s’efforcer de prendre en compte 
les différents intérêts. Cela nécessite une consultation et 
une coordination poussées, tant au niveau belge qu’au 
niveau européen.

het regeerakkoord en zijn beleidsverklaring een analyse 
gemaakt zal worden van de pertinentie en performantie 
van onze instrumenten, kanalen en actoren. Zoals voor 
de hele internationale samenwerking zullen keuzes ge-
maakt moeten worden op basis van deze analyse, de 
comparatieve meerwaarde en hefboomcapaciteiten. Het 
is echter nog te vroeg om hier nu al details te kunnen 
geven. Niettemin is de Belgische internationale samen-
werking via de Verenigde Naties om meerdere redenen 
pertinent en noodzakelijk, zoals reeds werd gemeld.

Wat de hervormingen van de Verenigde Naties betreft, 
zal België inderdaad een belangrijke rol blijven spelen. 
Onze inzet voor multilateralisme zal zich vertalen in een 
aanzienlijke inzet voor het hervormen van instellingen 
en het herstellen van ieders vertrouwen in hun werk.

Betreffende de wijze waarop België zal wegen op 
het klimaatbeleid, is België uiteraard aanwezig in de 
verschillende instellingen en multilaterale actoren die 
hierbij betrokken zijn. Belangrijkste focus is klimaat-
adaptatie zonder daarom mitigatie te vergeten. België 
wil klimaatadaptatie en bescherming van de biodiversiteit 
en ecosystemen bevorderen, en hiervoor pleiten binnen 
de financiële en multilaterale instellingen waar België 
zetelt in de bestuursorganen.

Met betrekking tot de vragen over de strijd tegen 
klimaatverandering en in het bijzonder over het klimaat-
beleid in Afrika stipt de minister aan dat de strijd tegen 
klimaatverandering een gedeelde en mondiale bezorgd-
heid is, die allen aanbelangt en impact zal hebben voor 
iedereen wereldwijd. Het is dan ook in ieders belang 
om deze uitdaging samen met de Afrikaanse landen 
aan te gaan, aangezien deze het meest getroffen zul-
len worden, leidende tot meer armoede en gebrek aan 
perspectieven in deze landen. Tegelijk is het duidelijk dat 
het al dan niet inzetten op adaptatie in Afrika evengoed 
impact zal hebben op het klimaat in België en Europa. 
De recente jaren, met droogtes en overstromingen in 
Europa, hebben aangetoond dat een mondiale aanpak 
nodig zal zijn om ook in België de impact in te perken.

Daarnaast ziet België een belangrijke rol weggelegd 
voor de EU binnen de klimaatdoelstellingen. De Green 
Deal stelt ambitieuze doelstellingen die ons dwingen 
om een versnelling hoger te schakelen. Tegelijk moet er 
inderdaad geijverd worden om de verschillende belangen 
aan boord te nemen. Dit vergt doorgedreven consultaties 
en coördinatie, zowel op Belgisch als Europees niveau.
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En ce qui concerne la question relative à la COP30, le 
ministre fait observer qu’à Belém, la Belgique s’attachera 
à relever le niveau d’ambition en matière de réduction 
des émissions de gaz à effet de serre. La Belgique 
considère que l’UE a un rôle important à jouer dans ce 
domaine et elle continuera à s’engager dans ce sens.

Le ministre poursuit en expliquant que la Belgique 
accorde la priorité à l’adaptation climatique, ainsi qu’à 
une meilleure protection de la biodiversité et des éco-
systèmes. La Belgique est également très active pour 
apporter sa contribution, notamment par le biais de la 
coopération internationale. Nous soutenons à la fois les 
organisations multilatérales et les ONG actives dans la 
lutte contre le changement climatique, principalement 
par le biais de programmes mondiaux et multilatéraux. 
Compte tenu de la nature et de l’ampleur de la problé-
matique, c’est une évidence en termes d’efficacité et 
d’efficience. La Belgique continuera à s’engager dans 
les cadres et accords internationaux, surtout dans un 
contexte où le changement climatique est remis en 
question. Compte tenu des nombreux acteurs impliqués 
dans la transition énergétique et du renforcement de la 
résilience de la Belgique, la coopération est essentielle 
dans ce domaine. Le ministre veillera à associer les 
acteurs en question.

En ce qui concerne la question de Mme Samyn sur les 
partenariats internationaux qui profiteront à la Flandre, 
le ministre fait remarquer que Mme Samyn n’ignore 
pas que la Flandre revendique la majeure partie des 
exportations belges. Par conséquent, presque tous 
les partenariats qui aident les entreprises flamandes 
à exporter ou à nouer des relations sont également 
bénéfiques pour la Flandre.

Le ministre ajoute que les douanes relèvent de la 
compétence du ministre des Finances, avec lequel il 
entend continuer à collaborer étroitement pour optimiser 
la lutte contre la drogue.

En ce qui concerne la lutte contre la radicalisation, 
la persécution religieuse et l’extrémisme, le ministre 
rappelle que ces éléments sont et resteront une priorité 
de la politique étrangère belge. Nous continuerons à 
lutter contre la résurgence de groupes armés et ter-
roristes tels que Daesh, les Talibans, Al-Shabaab, les 
Houthis, Al-Qaïda, le Hezbollah et bien d’autres groupes 
et leur propagande terroriste. La Belgique continuera 
à œuvrer au renforcement de la coopération entre les 
États membres de l’UE dans ce domaine.

Les services compétents suivent bien entendu de 
près la situation des Belges qui se trouvent encore en 
Syrie. Il s’agit d’une question très sensible qui a trait à la 
sécurité nationale. Elle est étudiée avec la plus grande 

Inzake de vraag aangaande de COP30 merkt de spre-
ker op dat België in Belém zal streven naar een verhoging 
van het ambitieniveau op gebied van het terugdringen 
van broeikasemissies. België ziet hier een belangrijke 
rol voor de EU betreffende de Europese doelstellingen 
en zullen ons hier verder in engageren.

Vervolgens legt de minister uit dat België een prioriteit 
maakt van klimaatadaptatie, alsook van een betere be-
scherming van de biodiversiteit en ecosystemen. België 
is ook sterk actief om haar bijdrage te leveren, ook via 
internationale samenwerking. We ondersteunen zowel 
multilaterale organisaties alsook ngo’s die actief zijn in 
de strijd tegen klimaatverandering. Dit vooral via globale 
en multilaterale programma’s. Gezien de aard en de 
omvang van de problematiek is dit evident, in het licht 
van efficiëntie en doeltreffendheid. Zeker in een context 
waar de klimaatverandering in vraag gesteld wordt, zal 
België zich blijven engageren binnen de internationale 
kaders en afspraken. Gezien de vele betrokken acto-
ren bij de energietransitie en het versterken van de 
weerbaarheid van België, is samenwerking op dit vlak 
bijzonder belangrijk. De minister zal erover waken dat 
deze betrokken worden.

Met betrekking tot de vraag van mevrouw Samyn, 
waarin zij polst naar de internationale partnerschappen 
die Vlaanderen beter maken, stipt de minister aan dat 
mevrouw Samyn toch weet dat Vlaanderen het grootste 
deel van de Belgische uitvoer voor zijn rekening neemt. 
En bijgevolg zijn ook bijna alle partnerschappen die 
Vlaamse bedrijven helpen om uit te voeren of om relaties 
aan te knopen goed voor Vlaanderen.

Daarnaast benadrukt de minister dat de douane onder 
de verantwoordelijkheid van de minister van Financiën 
valt, met wie hij van plan is nauw te blijven samenwerken 
om de strijd tegen drugs effectiever te maken.

Inzake de strijd tegen radicalisering, religieuze ver-
volging en extremisme stipt de minister aan dat deze 
elementen een prioriteit zijn en blijven voor het Belgisch 
buitenlandbeleid. We zullen het opflakkeren van ge-
wapende en terroristische groeperingen zoals Daesh, 
Taliban, Al-Shabaab, de Houthi’s, Al Qaida, Hezbollah 
en vele andere groeperingen en hun terroristische 
discours blijven bestrijden. België zal blijven werken 
aan de versterking van de samenwerking tussen de 
EU-lidstaten in dit domein.

De betrokken diensten volgen uiteraard de situatie van 
de Belgen, die zich nog in Syrië bevinden, nauw op. Dit 
betreft een uiterst gevoelige kwestie die betrekking heeft 
op de nationale veiligheid. Het wordt met de grootste 
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attention et sous tous ses aspects par les services 
compétents, en tenant compte également des récents 
bouleversements géopolitiques qui ont affecté la région.

En ce qui concerne l’expulsion des détenus étrangers 
vers leur pays d’origine, le ministre précise que la négo-
ciation et la conclusion d’accords bilatéraux en matière 
de transfèrement relèvent principalement du SPF Justice. 
Cependant, le SPF Affaires étrangères apportera les 
contributions nécessaires pour faciliter ce processus 
et le ministre œuvrera également en ce sens dans ses 
contacts diplomatiques avec les pays concernés.

En ce qui concerne le plan de réponse aux crises, le 
ministre indique que la Belgique a connu une succession 
de crises depuis 2020, dont le COVID-19, l’Afghanistan 
et, actuellement, Gaza. À chaque fois, le SPF Affaires 
étrangères a réagi rapidement. Des milliers de Belges 
ont été évacués et rapatriés au cours d’opérations 
successives, chaque fois en mettant l’accent sur une 
communication adéquate avec nos compatriotes. Lors de 
plusieurs autres crises survenues ces dernières années, 
les Affaires étrangères ont également aidé les Belges 
à rentrer chez eux, par exemple lors des tremblements 
de terre en Turquie et au Maroc, lors de la guerre au 
Soudan et des incendies de forêt à Rhodes.

En ce qui concerne le Royaume-Uni, le ministre rap-
pelle que les relations avec le gouvernement britannique 
sont régies par deux accords: l’Accord de retrait et l’Accord 
de commerce et de coopération. Ce cadre européen 
permet à la Belgique de maintenir un niveau élevé de 
coopération et de protéger au mieux ses intérêts. Cela 
n’empêche pas le développement d’une coopération 
plus intensive au niveau bilatéral, par exemple dans les 
domaines de l’énergie et de la coopération policière.

En réponse à la question de Mme Samyn sur les 
partis extrémistes en Europe, le ministre souligne que, 
comme mentionné dans son introduction, le principe 
directeur de la politique étrangère belge reste le respect 
et la protection de principes fondamentaux tels que la 
démocratie, l’état de droit, les droits humains, l’égalité 
des genres et le droit humanitaire international. C’est sur 
ces principes que se sont construites plus de 80 années 
de paix et de prospérité en Europe. Le gouvernement 
les défendra dans les forums multilatéraux et les insti-
tutions juridiques internationales, et donc aussi au sein 
de l’UE, contre toutes les entités qui cherchent à saper 
ces principes.

zorg en in al zijn aspecten bestudeerd door de bevoegde 
diensten, waarbij ook rekening wordt gehouden met de 
recente geopolitieke omwentelingen die de regio hebben 
getroffen en waarmee we rekening moeten houden.

Aangaande de uitwijzing van buitenlandse gevangenen 
naar hun landen van oorsprong merkt de minister op 
dat het onderhandelen en afsluiten van bilaterale over-
brengingsakkoorden in de eerste plaats gebeurt door 
de FOD Justitie. Maar de FOD Buitenlandse Zaken zal 
de nodige bijdragen leveren voor om dit vlotter te laten 
verlopen, en ook in zijn diplomatieke contacten met 
de betreffende landen, zal de minister hier het nodige 
voor doen.

Met betrekking tot het plan van aanpak voor crisis-
situaties stipt de minister aan dat België sinds 2020 een 
opeenvolging van crisissen heeft gezien, met onder meer 
COVID-19, Afghanistan en, op dit moment nog steeds, 
Gaza. De FOD Buitenlandse Zaken heeft in antwoord 
hierop telkens snel gehandeld. Duizenden Belgen werden 
bij opeenvolgende operaties geëvacueerd en gerepatri-
eerd, telkens met een focus op de juiste communicatie 
naar onze landgenoten. In een heel aantal andere cri-
sissen heeft Buitenlandse Zaken in de voorbije jaren 
eveneens Belgen geholpen om huiswaarts te keren, 
bijvoorbeeld bij aardbevingen in Turkije en in Marokko, 
de oorlog in Soedan en de bosbranden in Rhodos.

Met betrekking tot de relaties met het Verenigd 
Koninkrijk stipt de minister aan dat de betrekkingen 
met de Britse regering geregeld worden door twee 
overeenkomsten: de Terugtrekkingsovereenkomst en 
de Handels- en Samenwerkingsovereenkomst. Dankzij 
deze overeenkomsten kan België een hoog niveau van 
samenwerking handhaven. Dankzij dit Europees kader 
kunnen wij onze belangen optimaal beschermen. Dit 
verhindert niet dat er op bilateraal niveau een intensie-
vere samenwerking wordt ontwikkeld, bijvoorbeeld op 
het gebied van energie en politiesamenwerking.

Aangaande de vraag van mevrouw Samyn over de 
extremistische partijen in Europa benadrukt de minister 
dat, zoals vermeld in zijn inleiding, de leidraad voor het 
Belgisch buitenlands beleid het respect en de bescher-
ming van fundamentele principes als democratie, de 
rechtstaat, mensenrechten, gendergelijkheid en inter-
nationaal humanitair recht, blijft. Dat zijn de principes 
waarop meer dan 80 jaar vrede en welvaart in Europa 
zijn gestoeld. De regering zal die dus verdedigen in de 
multilaterale fora en in de internationale juridische instel-
lingen en dus ook binnen de EU, tegen alle entiteiten 
die deze principes proberen te ondermijnen.
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Concernant l’adhésion de l’Ukraine à l’UE, le ministre 
fait observer que tous les pays candidats doivent rem-
plir les conditions d’adhésion. Il s’agit d’un processus 
fondé sur le mérite. Il n’existe ni raccourci, ni voie rapide. 
Cela étant, la Belgique soutient l’Ukraine sur la voie de 
l’adhésion à l’UE et constate les progrès réalisés, malgré 
toutes les difficultés.

Le ministre aborde ensuite la question d’une éven-
tuelle adhésion de l’Ukraine à l’UE. Il explique que ses 
services ont connaissance de plusieurs études menées 
par différents chercheurs et think tanks, non seulement 
sur les conséquences économiques, mais aussi sur les 
répercussions institutionnelles et politiques qu’aurait une 
telle intégration pour la Belgique et pour l’UE. L’impact 
pourrait être majeur, de la même manière que lors de 
l’élargissement de 2004. Le ministre insiste dès lors sur 
l’importance de mener le débat des réformes internes 
de l’UE avant un possible élargissement. Cela implique 
notamment de revoir le modèle du cadre financier plu-
riannuel de l’UE. Le ministre trouve, par exemple, qu’il 
faut éviter que la politique agricole commune ne puisse 
plus financer correctement les agriculteurs. À ce sujet, 
le ministre précise qu’il plaidera pour améliorer la rému-
nération de nos agriculteurs, comme le prévoit l’accord 
de gouvernement.

En ce qui concerne la candidature de la Bosnie-
Herzégovine et d’autres pays à l’adhésion à l’UE, le 
ministre répète que la Belgique appliquera les conditions 
à tous les pays, y compris la Bosnie-Herzégovine. Il s’agit 
notamment des critères de Copenhague, un ensemble 
de conditions minimales que les pays candidats doivent 
remplir pour pouvoir prétendre à l’adhésion à l’UE. Parmi 
ces six conditions, le ministre souligne le respect des 
principes démocratiques, des droits humains et des 
droits des minorités.

En ce qui concerne la situation en Syrie, le ministre 
note qu’une série d’incidents se sont produits dans ce 
pays au cours des dernières semaines. Le Nord-Ouest 
a été la cible de violentes attaques. Cette violence est 
inacceptable et la Belgique a fermement et publique-
ment condamné ces actes, par la voix du ministre, 
le 9 mars 2025.

Au même moment, l’ambassadeur belge à Beyrouth, 
en charge de la Syrie, s’est rendu à Damas, où il a pu 
transmettre personnellement les plus vives préoccupations 
de la Belgique au ministre syrien des Affaires étrangères 
ad interim. Quelques jours plus tard, le 17 mars 2025, 
le ministre a également pu faire part directement à son 
homologue syrien, lors d’une rencontre bilatérale à 

Inzake de toetreding van Oekraïne tot de EU merkt de 
minister op dat alle kandidaat-landen moeten voldoen 
aan de voorwaarden voor lidmaatschap. Dit is een proces 
op basis van verdienste, een merit-based approach. 
Er zijn geen sluiproutes of snelle routes. Maar België 
steunt Ukraine op haar weg naar de EU en zien ook de 
vooruitgang, ondanks alle problemen.

De minister gaat vervolgens in op de vraag over 
de eventuele toetreding van Oekraïne tot de EU. Hij 
geeft aan dat zijn diensten studies van verscheidene 
onderzoekers en denktanks hebben doorgenomen. Ze 
hebben niet alleen kennisgenomen van de economische 
gevolgen, maar ook van de institutionele en politieke 
weerslag van die toetreding voor België en de EU. Net 
zoals bij de uitbreiding van 2004 zou de impact zeer 
groot kunnen zijn. De minister benadrukt daarom dat 
het zaak is het debat over de interne hervormingen 
van de EU vóór een mogelijke uitbreiding te voeren. 
Dat veronderstelt dat inzonderheid het model van het 
meerjarig financieel kader van de EU wordt herzien. De 
minister vindt bijvoorbeeld dat moet worden voorkomen 
dat de landbouwers niet langer correct zouden worden 
betoelaagd vanuit het gemeenschappelijk landbouw-
beleid. De minister verduidelijkt dat hij voor een betere 
vergoeding voor onze landbouwers zal pleiten, zoals in 
het regeerakkoord is afgesproken.

Met betrekking tot de kandidatuur van Bosnië-Herze-
govina en andere landen om lid te worden van de EU 
herhaalt de minister dat België de voorwaarden op alle 
landen zal toepassen en dit geldt ook voor Bosnië-
Herzegovina. Dat zijn onder andere de criteria van 
Kopenhagen, een aantal voorwaarden waaraan kandidaat-
landen in ieder geval moeten voldoen om in aanmerking 
te komen voor lidmaatschap van de EU. De minister 
benadrukt uit deze zes voorwaarden het respect van 
democratische principes, van mensenrechten en ook 
van de rechten van de minderheden.

Wat betreft de situatie in Syrië stipt de minister aan dat 
de afgelopen weken zich in Syrië een reeks incidenten 
heeft voorgedaan. Het noordwesten van het land was het 
doelwit van gewelddadige aanvallen. Dergelijk geweld 
is onaanvaardbaar en België heeft deze daden scherp 
veroordeeld. De minister heeft dit op 9 maart 2025 pu-
bliekelijk geuit in naam van België.

Tegelijkertijd reisde de Belgische ambassadeur 
in Beiroet, die verantwoordelijk is voor Syrië, naar 
Damascus, waar hij persoonlijk de diepste bezorgdheid 
van België kon overbrengen aan de Syrische interim-
minister van Buitenlandse Zaken. Enkele dagen later, 
op 17 maart 2025, kon de minister de krachtige ver-
oordeling van dit geweld door België ook rechtstreeks 



1210767/061DOC 56 121

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

Bruxelles, de la ferme condamnation par la Belgique 
de ces violences.

La Belgique doit aider la Syrie à ouvrir la voie à une 
transition politique pacifique et démocratique, avec des 
droits égaux pour tous les Syriens, et permettre un retour 
sûr et digne des réfugiés syriens comme solution durable 
grâce à la reprise économique du pays.

Le ministre précise que, le 24 février 2025, le Conseil 
de l’UE a décidé de suspendre un certain nombre de 
mesures restrictives à la lumière de la situation en Syrie. 
Cette décision s’inscrit dans le cadre des efforts de l’UE 
en faveur d’une transition politique inclusive en Syrie et 
pour soutenir la reprise économique, la reconstruction 
et la stabilisation du pays à court terme. Dans ce cadre, 
le Conseil continuera à suivre de près la situation dans 
le pays afin d’évaluer si les suspensions sont toujours 
opportunes. La mise en place d’une administration 
inclusive, représentative de toutes les composantes de 
la société syrienne et protégeant les droits de tous les 
groupes de population revêt une importance capitale. 
Le ministre suit avec grand intérêt le dialogue national 
qui a récemment débuté en Syrie.

Le ministre ajoute que le lundi précédent, lors de 
la 9e Conférence à Bruxelles, il a annoncé une contri-
bution belge de 18 millions d’euros d’aide humanitaire. 
Celle-ci sera utilisée pour aider les civils qui ont été 
pendant des années victimes de persécutions de la part 
du régime Assad. Le ministre a également annoncé que 
la Syrie pouvait compter sur notre expertise en matière 
de déminage, ainsi que sur l’intérêt de la Belgique à sou-
tenir la lutte contre l’impunité. Le ministre indique que la 
délégation syrienne à la 9e conférence de Bruxelles était 
conduite par le ministre syrien des Affaires étrangères.

Enfin, le ministre note que la Belgique est ouverte à 
une discussion au niveau de l’UE pour actualiser les 
conclusions du Conseil sur la Syrie, qui datent d’avril 2018.

Ensuite, le ministre explique qu’il partage les préoc-
cupations sur la Syrie évoquées par un certain nombre 
de membres. Il reconnaît que la reconstruction de la 
Syrie constitue un véritable défi pour la communauté 
internationale. Même si l’on peut se réjouir de la chute 
du régime Assad, l’avenir de ce pays reste très incertain. 
Vu le passif des actuels dirigeants intérimaires, il faudra 
faire preuve d’une très grande vigilance, notamment par 
rapport au respect des droits humains, en particulier 
concernant les femmes et les minorités. Le ministre a 

overbrengen aan zijn Syrische ambtgenoot tijdens een 
bilaterale ontmoeting in Brussel.

België moet Syrië helpen de weg te openen naar 
een vreedzame, democratische politieke transitie met 
gelijke rechten voor alle Syriërs en een veilige en waar-
dige terugkeer mogelijk maken als duurzame oplossing 
voor de Syrische vluchtelingen door het economische 
herstel van het land.

Daarnaast stipt de minister aan dat de Raad van 
de EU op 24 februari 2025 besloten heeft een aantal 
beperkende maatregelen in het licht van de situatie 
in Syrië te schorsen. Dit besluit maakt deel uit van de 
inspanningen van de EU voor een inclusieve politieke 
transitie in Syrië en om op korte termijn het economisch 
herstel, de wederopbouw en de stabilisering van het 
land te ondersteunen. In dit kader zal de Raad de situ-
atie in het land nauwlettend blijven opvolgen om na te 
gaan of de schorsingen nog steeds raadzaam zijn. De 
oprichting van een inclusief bestuur dat representatief is 
voor alle componenten van de Syrische samenleving en 
dat de rechten van alle bevolkingsroepen beschermd, 
is van het hoogste belang. De minister volgt met grote 
belangstelling de nationale dialoog die recent in Syrië 
is begonnen.

Vervolgens merkt de minister op dat hij afgelo-
pen maandag tijdens de 9e conferentie in Brussel een 
Belgische bijdrage van 18 miljoen euro aan humani-
taire hulp aangekondigd. Die zal worden gebruikt om 
burgers te helpen die het slachtoffer zijn geworden van 
de jarenlange vervolging door het Assadregime. De 
minister kondigde eveneens aan dat Syrië kan rekenen 
op onze expertise in het opruimen van mijnen, en op de 
Belgische interesse in het ondersteunen van de strijd 
tegen straffeloosheid. De minister stipt hierbij aan dat de 
Syrische delegatie op de 9e Brusselse conferentie geleid 
werd door de Syrische minister van Buitenlandse Zaken.

Tot slot stipt de minister aan dat België openstaat 
voor een discussie op EU-niveau om de conclusies 
van de Raad over Syrië, die dateren van april 2018, te 
actualiseren.

Vervolgens geeft de minister aan dat hij de door 
enkele leden geuite bezorgdheden over Syrië deelt. 
Hij erkent dat de heropbouw van Syrië voor de inter-
nationale gemeenschap een ware uitdaging is. De toe 
te juichen val van het Assadregime neemt niet weg dat 
de toekomst van Syrië heel onzeker blijft. Gelet op het 
verleden van de huidige overgangsleiders zal men zeer 
waakzaam moeten blijven, vooral wat de eerbiediging van 
de mensenrechten betreft en de rechten van vrouwen 
en minderheden in het bijzonder. De minister heeft de 
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d’ailleurs clairement dénoncé les attaques dont étaient 
victimes les Alaouites dans les zones côtières de la Syrie.

Il est d’avis que l’UE, avec cette 9e conférence, a joué 
la carte de la confiance et fait le pari d’accompagner 
les autorités syriennes actuelles vers une transition 
démocratique. Il est vrai que ces autorités intérimaires 
donnent des signes d’ouverture, manifestent une volonté 
de changement et ont-elles-mêmes dénoncé ce qui 
s’est produit à l’égard des Alaouites, en plaidant pour 
que soient menées des enquêtes indépendantes. Le 
ministre souligne que le résultat reste incertain mais qu’il 
est indubitable que si l’on n’aide pas au changement et 
qu’on laisse l’actuel régime syrien sous les sanctions 
internationales sans l’aide humanitaire nécessaire, le 
processus sera voué à l’échec. Le mécontentement 
qui découlerait d’un éventuel espoir contrarié ne ferait 
alors que ranimer les conflits locaux, et donc l’instabilité 
généralisée. C’est pourquoi la Belgique a débloqué une 
somme spécifiquement dédiée à l’aide humanitaire en 
Syrie. Un monitoring constant permettra de constater les 
évolutions et, le cas échéant, d’adapter nos politiques.

En ce qui concerne les récents développements dans 
le Caucase du Sud, le ministre demande à l’Europe, 
comme il l’a fait dans son exposé d’orientation politique, 
d’accorder une attention accrue à cette région. À cet 
égard, l’annonce de la conclusion de l’accord de paix 
entre l’Arménie et l’Azerbaïdjan représente une source 
d’espoir. Une paix durable serait en effet importante 
et bénéfique pour la région et en dehors. Le ministre 
espère que l’accord sera rapidement signé par les deux 
parties et souligne que plusieurs questions, notamment 
celles relatives au retour de la population arménienne 
et à d’autres exigences, devront encore être abordées 
dans un respect mutuel.

La Belgique continue à suivre la situation des prison-
niers arméniens en Azerbaïdjan. Selon les informations 
du ministre, les procès se poursuivent et, d’après les 
images diffusées par la télévision publique azerbaïd-
janaise, les suspects semblent en bonne santé. Le 
ministre se soucie plus largement du processus de paix, 
mais aussi de la protection des droits fondamentaux. La 
Belgique n’a pas d’accès direct au centre de détention 
des dirigeants de l’ancien Haut-Karabakh, qui n’était 
pas reconnu par le droit international; seule la presse 
locale est admise à assister aux audiences. Le ministre 
prend note de la résolution du Parlement européen. La 
Belgique, dans ses contacts bilatéraux, continuera quoi 
qu’il en soit à prôner systématiquement le respect des 
droits fondamentaux, quel que soit le contexte.

aanvallen tegen de Alawieten in de kustgebieden van 
Syrië trouwens in duidelijke bewoordingen veroordeeld.

Volgens hem heeft de EU zich met de negende con-
ferentie vertrouwenswaardig willen tonen en hoopt de 
EU de huidige Syrische machthebbers bij de overgang 
naar democratie te kunnen begeleiden. Het klopt dat 
die overgangsmachthebbers blijk geven van enige 
openheid, blijkbaar tot verandering bereid zijn, zelf het 
geweld jegens de Alawieten hebben veroordeeld en ter 
zake voor een onafhankelijk onderzoek hebben gepleit. 
De minister wijst erop dat hoewel het resultaat van de 
steun voor verandering onzeker blijft, werkloos toekijken 
en vasthouden aan de internationale sancties tegen 
het huidige Syrische regime zonder de noodzakelijke 
humanitaire hulp te leveren, het veranderingstraject 
zeker zal doen mislukken. De ontevredenheid die uit 
gefnuikte hoop kan ontstaan, zou de lokale conflicten en 
dus de veralgemeende instabiliteit alleen maar opnieuw 
doen opflakkeren. Dat is de reden waarom België een 
specifiek bedrag voor humanitaire hulp aan Syrië heeft 
vrijgemaakt. Via permanente monitoring zal men zicht 
krijgen op de evoluties en kan desgevallend het beleid 
worden aangepast.

Inzake de recente ontwikkelingen in de Zuid-Kaukasus 
vraagt de minister, zoals opgenomen in zijn beleidsver-
klaring, aan Europa om net meer aandacht te besteden 
aan de zuidelijke Kaukasus. Hierbij vormt de aankon-
diging van de afronding van het vredesakkoord tussen 
Armenië en Azerbeidzjan een bron van hoop. Want een 
duurzame vrede is belangrijk en positief voor de regio 
en daarbuiten. De minister hoopt dat het akkoord snel 
door beide partijen zal worden ondertekend en ook ver-
schillende vragen zoals de terugkeer van de Armeense 
bevolking en andere eisen moeten worden besproken 
en dit in wederzijds respect.

België blijft de situatie van de in Azerbeidzjan opgeslo-
ten Armeniërs opvolgen. Volgens de informatie waarover 
de minister beschikt, lopen de processen nog en lijken de 
verdachten volgens de beelden die de Azerbeidzjaanse 
openbare televisie verspreidt, in goede gezondheid. 
Meer in het algemeen maakt de minister zich zorgen 
over het vredesproces en over de bescherming van de 
grondrechten. België heeft geen directe toegang tot 
het detentiecentrum van de leiders van het voormalige 
Nagorno-Karabach, dat niet internationaalrechtelijk 
was erkend. Enkel de lokale pers wordt op de zittingen 
toegelaten. De minister neemt akte van de resolutie van 
het Europees Parlement. Hoe dan ook zal België in zijn 
bilaterale contacten, ongeacht de context, stelselmatig 
de eerbiediging van de grondrechten blijven bepleiten.
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Pour ce qui est de la proposition de Mme Samyn de 
réorienter l’aide au développement davantage en faveur 
de l’Arménie que de l’Azerbaïdjan, le ministre pense 
que c’est un point qui mérite d’être davantage analysé. 
Le ministre va voir avec ses équipes ce qu’il en est. Il 
ne connaît pas les engagements juridiques qui auraient 
déjà été pris mais a noté cette suggestion, qu’il trouve 
intéressante.

Ensuite, le ministre explique qu’il sera bien sûr attentif 
aux chrétiens, ainsi qu’à tous les autres groupes religieux 
et ethniques. L’accord de gouvernement est très clair à 
ce sujet. Il salue et soutient le rôle de la Jordanie et du 
Roi Abdallah II de protection des lieux sacrés en Terre 
Sainte. La liberté de culte est un droit humain que la 
Belgique défend, notamment au Conseil des droits de 
l’homme des Nations Unies à Genève. Elle a souvent 
appelé Israël et l’ensemble des parties à permettre aux 
chrétiens, musulmans et juifs d’accéder aux sites de 
culte à Jérusalem, dans le respect des accords et de 
chacune des religions. La Belgique finance par ailleurs 
une structure qui facilite les contacts entre autorités et 
religieux, afin d’éviter les problèmes, notamment en 
période de ramadan et de Pâques juive (Pessah).

En ce qui concerne la situation au Kurdistan, le ministre 
explique qu’à ce stade, on ne peut pas encore parler de 
“processus de paix” entre le PKK (Parti des travailleurs du 
Kurdistan) et le gouvernement turc, dans la mesure où, 
selon les autorités turques, il n’y a pas de négociations, 
du moins publiques. Il n’y a officiellement pas de lien 
entre le processus en cours entre le gouvernement turc 
et le PKK, et le récent accord entre les Forces démo-
cratiques syriennes (FDS) et le gouvernement syrien. 
Le ministre pense qu’on peut se réjouir de ces accords, 
avec prudence néanmoins: il faudra rester attentifs aux 
détails de leur mise en œuvre. Une délégation du parti 
pro-kurde DEM a par ailleurs été reçue en Irak par le 
KDP (Kurdistan Democratic Party). Celui-ci soutient le 
processus et joue donc un rôle positif.

Quant à la situation actuelle au Liban, la Belgique 
appelle au respect de la résolution 1701 du Conseil 
de sécurité et soutient l’État libanais dans ses efforts 
de reconstruction, de consolidation de l’état de droit et 
de préservation de son intégrité territoriale. Le retrait 
d’Israël du territoire est important pour la crédibilité des 
nouvelles autorités libanaises, dont le ministre salue le 
programme ambitieux de réformes. Via l’UE, la Belgique 
appuie aussi les Forces armées libanaises (LAF), qui 
doivent prendre le pas sur le Hezbollah.

De minister vindt het voorstel van mevrouw Samyn 
om de ontwikkelingshulp vooral op Armenië in plaats 
van op Azerbeidzjan te richten, de moeite van een ver-
der onderzoek waard. De minister zal de zaak met zijn 
teams bekijken. Hij is niet op de hoogte van de reeds 
aangegane juridische verbintenissen, maar neemt akte 
van die volgens hem interessante suggestie.

De minister geeft vervolgens aan dat hij uiteraard aan-
dacht zal hebben voor de christenen en voor alle andere 
geloofs- en bevolkingsgroepen. Het regeerakkoord is ter 
zake zeer duidelijk. De rol van Jordanië en van koning 
Abdallah II in de bescherming van de heilige plaatsen in 
het Heilig Land juicht hij toe en ondersteunt hij. De vrijheid 
van eredienst is een mensenrecht dat door België wordt 
verdedigd, inzonderheid in de Mensenrechtenraad van 
de Verenigde Naties in Genève. Ons land heeft Israël 
en alle betrokken partijen er vaak toe opgeroepen om 
christenen, moslims en joden toegang te verlenen tot 
hun plaatsen van eredienst te Jeruzalem en aldus de 
akkoorden en elke geloofsovertuiging te eerbiedigen. 
België kent trouwens middelen toe aan een structuur ter 
facilitering van de contacten tussen overheden en gelo-
vigen, teneinde problemen te voorkomen, en dan vooral 
tijdens de ramadan en het joodse paasfeest (Pessah).

Wat de situatie in Koerdistan betreft, geeft de minister 
aan dat men in dit stadium nog niet over een “vredes-
proces” tussen de PKK (Koerdische arbeiderspartij) en 
de Turkse regering kan gewagen. Volgens de Turkse 
overheid zouden er namelijk geen onderhandelingen 
plaatsvinden, of toch niet in het openbaar. Officieel is er 
geen verband tussen de lopende werkzaamheden van de 
Turkse regering en de PKK en de recente overeenkomst 
tussen de Syrische Democratische Strijdkrachten en de 
Syrische regering. Het bestaan van zulke overeenkomsten 
acht de minister heugelijk, weliswaar onder voorbehoud 
dat men aandachtig op de details van de tenuitvoerleg-
ging ervan let. De KDP (Kurdistan Democratic Party) in 
Irak heeft trouwens een delegatie van de Turkse pro-
Koerdische DEM-partij ontvangen. De KDP steunt het 
traject en speelt dus een positieve rol.

Wat de huidige situatie in Libanon betreft, roept 
België op tot de naleving van resolutie 1701 van de 
Veiligheidsraad en ondersteunt ons land de Libanese 
Staat in zijn inspanningen voor de heropbouw van het 
land, de verankering van de rechtsstaat en de vrijwaring 
van de Libanese territoriale integriteit. Voor de geloof-
waardigheid van het nieuwe Libanese bewind is het 
belangrijk dat Israël zich uit het grondgebied terugtrekt. 
De minister heeft lof voor het ambitieuze hervormings-
programma van de nieuwe ploeg. Via de EU geeft België 
ook steun aan de Libanese Armed Forces (LAF), die 
Hezbollah moeten verdrijven.



0767/061DOC 56124124

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

Ensuite, le ministre explique que la Belgique a avec la 
Tunisie, ainsi qu’avec de nombreux pays, des consulta-
tions politiques annuelles entre ministères des Affaires 
étrangères. Ce sont des opportunités de mettre sur la 
table des questions sensibles mais importantes pour la 
Belgique, comme la démocratie et le respect des droits 
humains. Une telle consultation est prévue en 2025 avec 
la Tunisie.

S’agissant de la politique de la Belgique à l’égard de 
l’Iran, le ministre explique qu’un investissement à long 
terme aux côtés du peuple iranien est et reste le leitmo-
tiv. Par ailleurs, le ministre préconise une attitude ferme 
et transactionnelle à l’égard des autorités iraniennes.

Le ministre reconnaît également que les actions 
malveillantes incessantes du Corps des gardiens de la 
révolution islamique d’Iran (CGRI), notamment au travers 
de “proxies”, demeurent une source d’inquiétude impor-
tante. L’une des actions belges dans ce domaine est le 
soutien apporté à l’opération européenne EUNAVFOR 
ASPIDES.

Une approche européenne uniforme est essentielle 
en vue d’une stratégie efficace contre le CGRI. Le 
ministre estime que les sanctions sont utiles et il est prêt 
à prendre de nouvelles initiatives au niveau européen. 
Les sanctions seraient encore plus efficaces si elles 
s’inscrivaient dans un éventail plus large d’instruments 
d’action externes. Ce raisonnement s’applique également 
à la lutte contre la diplomatie des otages.

Ensuite, le ministre souligne que la Belgique salue 
et soutient le courage des femmes iraniennes. Elle 
continuera de condamner publiquement toute atteinte 
à leurs droits. Nous sommes pour le maintien et, si 
nécessaire, pour de nouvelles sanctions de l’UE, sous 
le régime de sanctions spécifique des droits humains 
contre l’Iran, qui est actuellement en discussion au sein 
du Conseil de l’UE. Nous appuyons aussi toute instance 
en charge du suivi de la situation dans le pays, comme 
les missions indépendantes d’établissement des faits. 
Avec l’UE, la Belgique continuera de condamner les 
violations des droits humains en Iran et d’exhorter les 
autorités iraniennes à faire respecter les droits humains 
pour tous, en particulier pour les femmes, les filles et 
les personnes appartenant à des minorités religieuses 
et ethniques.

En ce qui concerne l’attitude la Belgique à l’égard de la 
Chine, la Belgique continue de soutenir la “politique d’une 
Chine unique” fondée sur la résolution 2758 des Nations 
Unies. Cette position est partagée par la grande majorité 
de la communauté et des institutions internationales.

Vervolgens geeft de minister aan dat België met 
Tunesië en met talrijke andere landen via de respectieve 
ministeries van Buitenlandse Zaken jaarlijks politiek 
overleg voert. Bij die gelegenheden kunnen gevoelige, 
maar voor België belangrijke kwesties aan bod komen, 
zoals de democratie en de eerbiediging van de men-
senrechten. Voor 2025 staat een dergelijk overleg met 
Tunesië op de agenda.

Wat het beleid van België ten aanzien van Iran betreft, 
legt de minister uit dat een langetermijninvestering met 
het volk van Iran het leitmotiv is en blijft. Daarnaast is de 
minister voorstander van een vasthoudende en transac-
tionele houding ten opzichte van de Iraanse autoriteiten.

De minister erkent eveneens dat de voortdurende 
schadelijke acties van de Islamitische Revolutionaire 
Garde (IRGC), inbegrepen via “proxies”, een belangrijk 
punt van zorg blijven. Een van de Belgische acties in deze 
is de steun aan de EU-operatie EUNAVFOR ASPIDES.

Voor een effectieve strategie tegenover IRGC is een 
uniforme Europese aanpak van het grootste belang. 
We geloven dat sancties nuttig kunnen zijn en we staan 
klaar om verdere initiatieven te nemen op EU-niveau. 
Sancties zouden nog effectiever zijn als ze in een bre-
der instrumentarium van externe actie-instrumenten 
werden opgenomen. Dit geldt ook voor de strijd tegen 
gijzelaarsdiplomatie.

De minister benadrukt vervolgens dat België de moed 
van de Iraanse vrouwen looft en hen steunt. Ons land 
zal elke inbreuk op hun rechten publiek blijven veroor-
delen. België is voorstander van het handhaven van de 
bestaande EU-sancties, alsook van het opleggen van 
nieuwe indien nodig, binnen het kader van het specifieke 
mensenrechtensanctieregime tegen Iran dat momenteel 
binnen de Raad van de EU wordt besproken. België steunt 
ook alle instanties die de situatie in het land opvolgen, 
zoals onafhankelijke feitenvaststellingsmissies. Samen 
met de EU zal België de mensenrechtenschendingen in 
Iran blijven veroordelen en er bij de Iraanse autoriteiten 
op blijven aandringen eenieders mensenrechten te 
respecteren, in het bijzonder die van vrouwen, meisjes 
en mensen die tot religieuze en etnische minderheden 
behoren.

Met betrekking tot de houding van België ten opzichte 
van China houdt België vast aan haar “één-China-beleid”, 
gebaseerd op VN-resolutie 2758. Dit standpunt wordt 
verdedigd door de overgrote meerderheid van de inter-
nationale gemeenschap en instellingen.
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Le ministre se dit préoccupé par la montée des ten-
sions dans le détroit de Taiwan. Ces tensions menacent 
la sécurité et la prospérité mondiales. Il est dans l’intérêt 
de tous de préserver le statu quo et d’empêcher toute 
action susceptible de le modifier.

La Belgique considère la Chine comme un parte-
naire important, tant dans le domaine du commerce 
que des investissements. Le ministre s’inquiète de la 
relation commerciale actuelle et de certaines mesures 
politiques économiques défendues par Pékin (comme 
les “interruptions” des livraisons de matières premières 
critiques et des chaînes d’approvisionnement, le déficit 
commercial croissant, la stimulation de la surcapacité 
dans un nombre croissant de secteurs économiques).

La Belgique est confrontée à une augmentation de 
l’exportation de biens fabriqués dans des secteurs 
importants, ce qui un impact sérieux sur notre industrie. 
La Belgique comprend l’ambition légitime de la Chine de 
poursuivre le développement de son industrie, mais ce 
développement ne peut pas entraîner la disparition de 
la base industrielle de l’Union européenne. La Belgique 
est ouverte à la concurrence tant qu’elle reste loyale.

C’est pourquoi la Belgique soutient l’appel lancé 
par la Commission européenne à la Chine visant à 
rééquilibrer les relations et à créer des conditions de 
concurrence équitables. Si la Chine ne modifie pas sa 
politique industrielle, l’Union européenne devra prendre 
des actions pour protéger sa propre industrie à l’égard 
de pratiques commerciales déloyales.

En ce qui concerne l’attention pour les droits humains 
dans le contexte chinois actuel, le ministre souligne qu’il 
n’a pas oublié ces droits, qui sont évoqués comme suit 
dans son exposé d’orientation politique: “La Belgique 
continuera à suivre de près et à soulever la situation en 
matière de respect des droits humains en Chine, avec une 
attention particulière à la situation au Tibet, au Xinjiang 
et à Hong Kong, ainsi qu’à celle des défenseurs des 
droits humains et des journalistes” (DOC 56 0767/006, 
p. 46). Le réseau diplomatique belge fait rapport à pro-
pos de la situation des droits humains, chacun dans la 
région de son poste respectif, en ce compris la situation 
en matière de liberté de religion ou de croyance et la 
situation des minorités religieuses. Cette question est 
examinée dans un cadre bilatéral ou multilatéral pour 
les pays concernés.

En réponse à la question de Mme Samyn concer-
nant les rapts parentaux, le ministre indique que le 
SPF Affaires étrangères est compétent pour le suivi des 
rapts parentaux internationaux qui ne relèvent pas d’un 
traité international et qu’il peut également, à la demande 

De minister spreekt zijn bezorgdheid uit over de 
oplopende spanningen in de Straat van Taiwan. Die 
spanningen bedreigen de wereldwijde veiligheid en 
welvaart. Het is in ieders belang om het status quo te 
behouden en elke actie te verhinderen die het evenwicht 
zou kunnen aantasten.

België beschouwt China als een belangrijke partner, 
zowel op het gebied van handel als investeringen. We 
maken ons zorgen over onze huidige handelsrelatie en 
een aantal economische beleidsmaatregelen die Beijing 
promoot (zoals de “onderbrekingen” met betrekking tot 
kritieke grondstoffen en toeleveringsketens, het groeiende 
handelstekort, de stimulering van overcapaciteit in een 
toenemend aantal economische sectoren).

We worden geconfronteerd met een toename van 
de export van vervaardigde goederen in belangrijke 
sectoren, wat een ernstige impact heeft op de Belgische 
industrie. We begrijpen China’s legitieme ambitie voor 
verdere industriële ontwikkeling. Dit mag echter niet 
ten koste gaan van het verlies van de eigen industriële 
basis van de EU. België staat open voor concurrentie 
zolang deze eerlijk is.

Daarom steunt België de oproep van de Europese 
Commissie aan China om de relatie opnieuw in even-
wicht te brengen en het speelveld gelijk te trekken. Bij 
gebrek aan verandering in het Chinese industriebeleid 
moet de EU actie ondernemen om haar eigen industrie 
te beschermen tegen oneerlijke handelspraktijken.

Inzake de aandacht voor mensenrechten binnen de 
huidige context in China stipt de minister aan dat hij de 
mensenrechten niet heeft vergeten. In zijn beleidsver-
klaring staat het als volgt: “België zal de situatie van de 
mensenrechten in China nauwgezet blijven volgen en 
aankaarten, met bijzondere aandacht voor de situatie 
in Tibet, Xinjiang en Hongkong alsook voor mensen-
rechtenactivisten en journalisten.” (DOC 56 0767/006, 
blz. 46). Het Belgisch diplomatiek netwerk rapporteert 
over de mensenrechtensituatie in hun ambtsgebied, met 
inbegrip van de situatie inzake vrijheid van godsdienst 
of geloof en de situatie van religieuze minderheden. De 
kwestie wordt aangekaart in bilateraal of multilateraal 
verband voor relevante landen.

Betreffende de vraag van mevrouw Samyn over 
parentale ontvoeringen stipt de minister aan dat de 
FOD Buitenlandse Zaken bevoegd is voor de opvolging 
van internationale ouderlijke ontvoeringen die buiten een 
verdragsrechtelijk kader plaatsvinden en kan ook, op 



0767/061DOC 56126126

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

du SPF Justice, intervenir dans les dossiers qui relèvent 
bien d’un traité. En 2024, le service de la Coopération 
judiciaire internationale a suivi des dossiers concernant 
au total 277 enfants. La priorité demeure toujours de 
trouver une solution au travers d’une médiation. Cette 
approche a d’ailleurs suscité l’intérêt de plusieurs États 
membres de l’Union européenne et le service précité 
est souvent invité à exposer sa façon de travailler dans 
les forums internationaux.

Concernant la politique du personnel du SPF Affaires 
étrangères, le ministre souligne dans son exposé d’orien-
tation politique que ce SPF peut s’appuyer sur des col-
laborateurs qualifiés, motivés et dévoués pour défendre 
les intérêts de la Belgique. Il va sans dire qu’il convient 
à cet égard de mener une politique du personnel dans 
le cadre de laquelle, par exemple, les promotions et les 
nominations de chefs de poste se déroulent selon des 
procédures équitables et transparentes. Le ministre tient à 
mentionner qu’il poursuivra les efforts pour attirer davan-
tage de femmes dans une carrière diplomatique. Ces 
points resteront des points d’attention dans la politique 
du personnel moderne et attractive qu’il entend mener.

Le ministre confirme par ailleurs qu’il a bien entendu 
l’observation de Mme Van Hoof concernant les frustrations 
des candidats néerlandophones qui ont actuellement 
moins de chances que les Francophones d’être recru-
tés, mais cette situation résulte du cadre linguistique, 
qui doit obligatoirement être respecté.

En réponse à la question de Mme Samyn sur les 
connaissances linguistiques du personnel diplomatique, 
le ministre ne peut qu’indiquer que tous les diplomates 
belges doivent être trilingues (FR, NL et EN) pour réussir 
l’examen diplomatique. Ils reçoivent en outre des cours 
de langue durant leur stage diplomatique afin d’affiner 
encore leurs connaissances linguistiques. Ultérieurement, 
pour pouvoir obtenir une promotion, les diplomates 
doivent prouver leur maîtrise d’une quatrième langue. Les 
connaissances linguistiques du personnel diplomatique 
belge font donc l’objet d’une grande attention. Il peut 
arriver que le personnel local d’ambassades situées à 
l’étranger ne parle pas le français ou le néerlandais, mais 
chaque poste dispose toujours d’un diplomate belge qui 
peut s’adresser aux Belges dans leur langue maternelle.

Le ministre souligne ensuite que le SPF Affaires 
étrangères consacre de l’attention aux personnes han-
dicapées. Des efforts sont consentis pour préserver 
l’emploi des personnes handicapées qui sont déjà au 
service du SPF, efforts qui visent notamment à apporter 
les adaptations nécessaires à leur poste de travail.

verzoek van de FOD Justitie, tussenkomen in dossiers 
die wel onder een verdrag vallen. In 2024 volgde de 
dienst Internationale Gerechtelijke Samenwerking dos-
siers op waar in totaal 277 kinderen bij betrokken zijn. De 
focus ligt hier steeds op het vinden van een oplossing 
via bemiddeling. Dergelijke aanpak heeft trouwens de 
belangstelling van verschillende EU-landen gewekt en 
de dienst wordt regelmatig gevraagd deze werkwijze 
toe te lichten op internationale fora.

Inzake het personeelsbeleid van de FOD Buitenlandse 
Zaken benadrukt de minister zijn beleidsverklaring hoezeer 
de FOD Buitenlandse Zaken steunt op gekwalificeerde, 
gemotiveerde en toegewijde medewerkers om de be-
langen van België te verdedigen. Dit dient uiteraard te 
gebeuren met een personeelsbeleid waar bijvoorbeeld 
bevorderingen en de benoeming van posthoofden op 
een eerlijke en transparantie manier gebeuren. De 
minister vermeldt hier ook graag de inspanningen die 
hij zal verderzetten om meer vrouwen aan te trekken 
voor een diplomatieke carrière. Dit alles zullen blijvende 
aandachtspunten blijven in het modern en aantrekkelijk 
personeelsbeleid dat hij wil voeren.

Daarnaast merkt de minister op dat hij de opmerking 
van mevrouw Van Hoof, betreffende de frustraties van 
de Nederlandstaligen die minder kans hebben dan de 
Franstaligen om op dit ogenblik aangeworven te wor-
den, wel degelijk goed heeft gehoord, maar dit is een 
gevolg van het talenkader. Het is een verplichting om 
dit talenkader te volgen.

Met betrekking tot de vraag van mevrouw Samyn over 
de talenkennis van het diplomatiek personeel kan de 
minister er enkel op wijzen dat alle Belgische diploma-
ten drietalig moeten zijn (FR, NL en EN) om te slagen 
voor hun diplomatiek examen. Ze krijgen bovendien 
nog taallessen tijdens hun diplomatieke stage om hun 
talenkennis verder te verbeteren. Later, om te kunnen 
promoveren moeten de diplomaten dan nog aantonen 
dat ze een 4de taal machtig zijn. Er wordt dus goed 
gezorgd voor talenkennis bij het Belgisch diplomatiek 
personeel. Het kan voorvallen dat lokaal personeel op 
ambassades in het buitenland soms het Frans of het 
Nederlands niet machtig zijn maar er is dan wel altijd 
een Belgische diplomaat ter beschikking die de Belgen 
in hun moedertaal kan aanspreken.

Vervolgens benadrukt de minister dat er binnen de 
FOD Buitenlandse Zaken aandacht wordt besteed aan 
personen met een handicap. Er worden inspanningen 
gedaan om de werkgelegenheid voor mensen met een 
handicap die al in dienst zijn van de FOD Buitenlandse 
Zaken te behouden door, onder andere, te zorgen voor 
de nodige aanpassingen aan hun werkplaats.
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En outre, les listes prioritaires de lauréats handicapés 
établies par travaillerpour.be sont consultées lors des 
processus de recrutement. Le SPF Affaires étrangères 
entretient des contacts avec des organisations qui 
représentent les personnes handicapées ou présentant 
un handicap professionnel ou qui les assistent dans 
leur recherche d’un emploi. Le plan d’action Diversité 
et Inclusion 2024 du SPF Affaires étrangères consacre 
une attention particulière à cette question et les mesures 
qui y sont mentionnées seront renforcées et élargies.

En ce qui concerne la situation à Cuba, le ministre 
fait observer que la situation des droits humains à Cuba 
préoccupe la Belgique. La Belgique adopte une attitude 
constructive mais critique dans ses contacts, en évoquant 
systématiquement l’importance de garantir le respect 
des droits humains et des libertés fondamentales. Tant 
lors des discussions bilatérales que dans les forums 
multilatéraux, une attention particulière est consacrée 
au respect des droits humains, de la démocratie et de 
l’état de droit.

Les Affaires étrangères se coordonneront avec les 
autres départements pour contrecarrer les ingérences 
étrangères. L’idée est de mettre davantage l’accent sur 
la communication stratégique, surtout de façon préven-
tive, ainsi que de réagir si nécessaire aux discours des 
concurrents. La préparation face aux menaces hybrides 
doit être améliorée, notamment en dénonçant les cam-
pagnes étrangères de désinformation.

Ensuite, le ministre est d’accord avec M. De Maegd 
lorsqu’il affirme que face aux États-Unis, au nombre des 
anciens alliés, nous ne devons pas “être aliénés”. Cet 
élément fait partie des préoccupations discutées dans 
les instances européennes. Les États-Unis doivent rester 
un partenaire; ils l’ont été historiquement et le seront 
encore demain, au vu des enjeux. Cependant, nous 
devons ajuster nos propres comportements par rapport 
à la manière dont la nouvelle administration américaine 
a décidé de se comporter. Le ministre convient qu’il est 
devenu difficile d’avoir des certitudes à ce sujet.

À propos de l’envoi de troupes belges sur le terrain, 
que ce soit en Ukraine ou au Rwanda, la Belgique s’est 
engagée, par la voix du premier ministre, du ministre 
de la Défense et du ministre lui-même, à envisager de 
participer à un soutien militaire, si une coalition de pays 
volontaires devait voir le jour. Il n’y a visiblement pas 
d’unanimité européenne pour constituer ou en tout cas 
prendre part à une force de maintien de la paix à l’ini-
tiative européenne, ou en complément d’une initiative 
internationale plus large, ce qui postule au préalable un 
mandat international avec des balises claires.

De prioriteitenlijsten van werkenvoor.be van geslaagde 
kandidaten met een handicap worden ook geraadpleegd 
tijdens het rekruteringsproces. De FOD Buitenlandse 
Zaken onderhoudt contacten met organisaties die per-
sonen met een handicap of arbeidsbeperking verte-
genwoordigen of bijstaan in hun zoektocht naar werk. 
In het “Actieplan Diversiteit en Inclusie 2024” van de 
FOD Buitenlandse Zaken werd speciale aandacht be-
steed aan dit onderwerp en de genoemde maatregelen 
zullen worden versterkt en uitgebreid.

Met betrekking tot de situatie in Cuba merkt de minister 
op dat de mensenrechtensituatie in Cuba België zorgen 
baart. België stelt zich constructief maar kritisch op in haar 
contacten, waarbij we systematisch het belang van het 
waarborgen van de eerbiediging van de mensenrechten 
en de fundamentele vrijheden aankaarten. Zowel tijdens 
bilaterale gesprekken met Cuba als in multilaterale fora 
wordt bijzondere aandacht gegeven aan de eerbiediging 
van de mensenrechten, de democratie en de rechtsstaat.

Buitenlandse Zaken zal samenwerken met de andere 
departementen om buitenlandse inmenging tegen te 
gaan. Het is de bedoeling om meer nadruk te leggen op 
strategische communicatie, vooral preventief, alsook om 
indien nodig te reageren op narratieven van concurrenten. 
De weerbaarheid ten aanzien van hybride dreigingen 
moet worden verhoogd, met name door buitenlandse 
desinformatiecampagnes aan de kaak te stellen.

Voorts is de minister het met de heer De Maegd eens 
dat België niet mag vervreemden van de Verenigde 
Staten, want dat land is van oudsher een bondgenoot. 
Dat is een van de bezorgdheden die binnen de Europese 
instellingen worden besproken. De Verenigde Staten 
moeten een partner blijven; dat is historisch zo geweest 
en dat zal ook in de toekomst zo blijven, gelet op wat er 
op het spel staat. Wel moeten we ons eigen gedrag aan-
passen aan de manier waarop de nieuwe Amerikaanse 
regering heeft besloten zich op te stellen. De minister 
geeft toe dat het moeilijk is geworden om op dat vlak 
zekerheden te koesteren.

Wat het sturen van Belgische troepen betreft, of 
dat nu naar Oekraïne is dan wel naar Rwanda, heeft 
België bij monde van de eerste minister, de minister 
van Defensie en de minister van Buitenlandse Zaken 
zelf, toegezegd om een deelname aan militaire steun te 
overwegen, mocht er een coalitie van bereidwillige landen 
ontstaan. Er is duidelijk geen Europese unanimiteit voor 
de oprichting van, of op zijn minst de deelname aan, een 
vredesmacht die zou opereren als Europees initiatief dan 
wel als aanvulling op een breder internationaal initiatief. 
Zulk optreden veronderstelt een duidelijk afgebakend 
internationaal mandaat.
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La question de savoir quelle forme ce soutien prendrait 
(troupes au sol, soutien aérien, soutien du renseignement 
militaire ou maritime pour déminer, etc.) devrait faire l’objet 
de propositions ultérieures du ministre de la Défense. 
Cela suppose par contre d’arriver à un momentum de 
paix relativement durable: soit un cessez-le-feu de 
longue portée, soit une paix à proprement parler. Il ne 
s’agit donc pas d’envoyer des troupes pour combattre.

S’agissant des avoirs russes, la position belge est 
assez claire. Aujourd’hui, nous avons des rentrées avec 
les windfall profits, pour notamment rembourser un prêt 
consenti auprès du G7 en faveur de l’Ukraine, et l’applica-
tion de l’ISOC pour le budget belge. Le ministre souhaite 
conserver des mesures de gel ou d’immobilisation des 
avoirs. La confiscation des avoirs est un slogan facile, 
mais qui comporte des risques systémiques tellement 
gigantesques sur le plan financier, économique et juri-
dique qu’il ne s’agit pas d’une option envisageable pour 
la Belgique. Nous n’aurions pas la faculté d’encaisser, 
ni individuellement comme Belgique, ni collectivement 
comme Europe, les dégâts qui pourraient en résulter. Il 
est dès lors préférable de conserver ce dispositif à travers 
la procédure des avoirs immobilisés, pour alimenter tant 
notre budget que celui bénéficiant à l’Ukraine.

Pour ce qui est du vote des pays du Sud global et 
des initiatives bilatérales qui pourraient être prises 
pour les convaincre de nos enjeux, le ministre explique 
que le principal défi n’est pas nécessairement de les 
convaincre de nos enjeux. Dans ce monde géopolitique 
au bloc mouvant, il faut s’assurer de pouvoir créer de 
nouveaux partenariats, afin de témoigner du respect et 
de l’attention mutuelle. Les accords de libre-échange 
constituent un outil intéressant à ce sujet.

Le ministre estime devoir profiter du momentum de 
tectonique des plaques géopolitiques pour développer 
des partenariats renouvelés et renforcés avec ces acteurs 
du Sud global dans leur diversité. En plus de l’Afrique, 
l’Amérique centrale et l’Amérique latine, notamment, 
offrent des enjeux stratégiques. Leurs économies dyna-
miques sont confrontées à de grands défis pour lesquels 
la Belgique dispose d’une expertise qui peut profiter à 
leur relance économique et sociale.

M. De Maegd a également évoqué la place de la 
Russie, en y voyant un triple enjeu: un enjeu militaire, 
un enjeu de politique interne – par rapport à la faculté 
qu’une opposition démocratique saine puisse y être 
préservée – et un enjeu lié aux risques d’ingérence par 
ce pays. Au-delà de son acte d’agression à l’égard de 

Over de vorm die de steun zou aannemen (grond-
troepen, luchtsteun, militaire inlichtingen, maritieme 
ontmijning enzovoort) zal de minister van Defensie in 
een later stadium voorstellen formuleren. Een en ander 
veronderstelt evenwel dat er een relatief bestendig 
momentum in een traject naar vrede wordt bereikt: 
hetzij een langdurig staakt-het-vuren, hetzij vrede in de 
eigenlijke zin van het woord. Het is dus niet de bedoeling 
om troepen uit te sturen om te vechten.

Wat de Russische activa betreft, is het Belgische stand-
punt vrij duidelijk. Vandaag heeft België inkomsten uit de 
windfall profits, onder meer om een G7-lening ten gunste 
van Oekraïne terug te betalen. Voorts wordt ten bate 
van de Belgische begroting de vennootschapsbelasting 
toegepast. De minister wil de bevriezing of blokkering van 
tegoeden handhaven. De inbeslagname van tegoeden 
is een gemakkelijke slogan, maar houdt dermate grote 
financiële, economische en juridische systeemrisico’s 
in dat dergelijke maatregel voor België geen optie is. 
Noch de Belgische Staat alleen, noch Europa collectief 
heeft de capaciteit om de schade die eruit zou kunnen 
voortvloeien, op te vangen. Het is daarom verkieslijk om 
de huidige werkwijze via de procedure van blokkering 
van tegoeden te behouden, teneinde opbrengsten te 
genereren voor zowel onze begroting als het budget 
ten gunste van Oekraïne.

De minister gaat in op de vraag over het stemgedrag 
van de landen van het Globale Zuiden en de bilaterale 
initiatieven die men zou kunnen nemen om hen van 
onze standpunten te overtuigen. Volgens de minister 
bestaat de grootste uitdaging er niet noodzakelijk in hen 
te overtuigen van onze visie. In de huidige geopolitieke 
toestand met verschuivende machtsblokken moet ervoor 
worden gezorgd dat er nieuwe partnerschappen worden 
aangegaan die blijk geven van respect en wederzijdse 
aandacht. Vrijhandelsovereenkomsten zijn in dat opzicht 
een interessant instrument.

De minister vindt dat de geopolitieke aardverschui-
vingen moeten worden aangegrepen om hernieuwde 
en uitgebreidere partnerschappen uit te bouwen met 
de diverse spelers in het Globale Zuiden. Naast Afrika 
bieden vooral Centraal- en Latijns-Amerika strategische 
kansen. Die dynamische economieën staan voor grote 
uitdagingen. België beschikt op dat vlak over een ex-
pertise die het economisch en sociaal herstel van die 
landen ten goede kan komen.

De heer De Maegd sprak ook over de rol van Rusland, 
waarbij hij drie uitdagingen ziet: een militaire, een bin-
nenlandse politieke (namelijk de mogelijkheid om in dat 
land een gezonde democratische oppositie in stand te 
houden) en een uitdaging in verband met het risico op 
inmenging. Los van zijn agressie jegens Oekraïne blijft 
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l’Ukraine, la Russie reste un acteur géopolitique majeur, 
à l’égard duquel il reste important de conserver des 
canaux diplomatiques ouverts. Même avec la Russie, 
on ne peut pas suspecter la Belgique de manquer de 
clarté: elle a dénoncé ses agissements, même si les 
canaux de communication diplomatique sont préservés. 
Cela n’est plus le cas avec le Rwanda, ce que le ministre 
trouve regrettable.

Concernant l’enjeu militaire, le ministre souligne que 
près de 40 % du budget de la Russie est consacré à 
l’effort de guerre; ce sont des proportions inimaginables. 
En Europe, on entend souvent que le volume cumulé 
des budgets consacrés à la défense est supérieur à 
celui de la Russie. Il serait donc peu légitime d’être trop 
craintif et de considérer qu’on a du retard, qui doit être 
compensé d’urgence par un réinvestissement dans la 
défense. Or c’est une vision tronquée de la situation. 
L’enveloppe financière que déploie la Russie, compte tenu 
des coûts de production sur place (coût des matériaux, 
de la main-d’œuvre, capacité), est moindre en valeur 
absolue que celle du continent européen, pour une 
capacité de production et d’armement qui est plus grande 
proportionnellement que celle du continent européen.

Des efforts sont actuellement déployés pour obtenir un 
cessez-le-feu et, si possible, les conditions d’une paix qui 
devrait pouvoir être durable, mais cela nécessite que tant 
l’Ukraine que l’Europe soient parties prenantes autour de 
la table. Le ministre a l’intime conviction qu’il faut éviter 
le scénario du couvercle que l’on met sur une casserole 
dont l’eau est toujours en train de bouillir. Autrement 
dit, il faut éviter qu’un certain climat de paix s’installe 
et permette à la Russie, pendant quelques années, de 
se refaire une santé militaire, se réarmer et revenir plus 
forte en Ukraine ou dans d’autres pays voisins.

S’agissant de la politique interne, les droits humains, 
les libertés démocratiques, les libertés d’expression, 
d’opinion, de philosophie, de culture, et d’orientation 
sexuelle, la justice et la capacité de vivre en dignité et 
en diversité sont des éléments qui restent à l’agenda 
des préoccupations de la Belgique.

Et s’agissant des ingérences, une ingénierie toute 
particulière a pu se développer en Russie et plusieurs 
États, notamment occidentaux, en font les frais. Cet 
élément rend l’enjeu de la cybersécurité d’autant plus 
stratégique. Ce volet va devoir être promu dans le cadre 
des arbitrages auxquels le gouvernement va se sou-
mettre dans la ventilation des fameux 2 % des moyens 
de défense. Pour le ministre, une chose est de réfléchir 
à comment les financer, une autre est de déterminer 
à quoi les allouer. Par ailleurs, le ministre ne pense 
pas qu’on doive consacrer ce budget exclusivement à 

Rusland een belangrijke geopolitieke speler en is het dus 
belangrijk om de diplomatieke kanalen met Rusland open 
te houden. Zelfs ten aanzien van Rusland kan België 
niet worden verdacht van een gebrek aan duidelijkheid: 
ons land heeft de Russische daden veroordeeld, ook 
al zijn de diplomatieke communicatiekanalen in stand 
gehouden. Dat geldt niet langer voor Rwanda, wat de 
minister betreurt.

Wat de militaire uitdaging betreft, wijst de minister 
erop dat bijna 40 % van de Russische begroting naar 
oorlogsinspanningen gaat. Dat is onvoorstelbaar veel. 
In Europa hoort men vaak dat alle budgetten samen 
die aan defensie worden besteed een groter budget 
vormen dan het budget van Rusland. Er zou daarom 
geen reden bestaan om overdreven bang te zijn en 
te denken dat dringend een achterstand moet worden 
ingehaald door opnieuw te investeren in defensie. Dat 
doet de realiteit geen recht. Het financiële pakket dat 
Rusland inzet, rekening houdend met lokale productie-
kosten (materiaalkosten, arbeidskosten, capaciteit), is 
in absolute waarde kleiner dan dat van het Europese 
continent, maar de productie- en bewapeningscapaciteit 
is verhoudingsgewijs wel groter.

Er worden momenteel inspanningen geleverd met het 
oog op een overeenkomst over een staakt-het-vuren en 
zo mogelijk ook over de voorwaarden voor een hopelijk 
duurzame vrede, maar daartoe moeten zowel Oekraïne 
als Europa kunnen aanschuiven bij de onderhandelin-
gen. De minister is ervan overtuigd dat geen potjes met 
nog kokend water mogen worden toegedekt. Men moet 
met andere woorden voorkomen dat er een enigszins 
vreedzame periode komt waarin Rusland zich gedu-
rende een paar jaar militair kan herstellen, zich kan 
herbewapenen en sterker kan terugkomen in Oekraïne 
of andere buurlanden.

Wat de binnenlandse politiek betreft, blijft België 
zich inzetten voor mensenrechten, voor democratische 
vrijheden, voor vrijheid van meningsuiting, van mening, 
van levensbeschouwing, van cultuur en van seksuele 
geaardheid, voor justitie en voor de mogelijkheid om in 
waardigheid en diversiteit te leven.

Rusland heeft een speciale techniek ontwikkeld op 
het vlak van inmenging en een aantal, vooral westerse, 
landen is daar het doelwit van. Daardoor wordt cyber-
veiligheid meer dan ooit een strategische uitdaging 
waarop zal moeten worden ingezet in het kader van de 
beslissingen die de regering zal nemen bij de verdeling 
van de fameuze 2 % voor defensie. Volgens de minister 
moet worden nagedacht over zowel de financiering als 
de aanwending van het geld. De minister vindt ook dat 
het budget niet uitsluitend mag worden besteed aan de 
aankoop van militaire uitrusting of instrumenten, maar 
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l’acquisition de matériel ou d’outils militaires, mais intégrer 
aussi l’enjeu de préservation contre les attaques cyber, 
qui est stratégique dans une économie aussi petite et 
ouverte que celle de la Belgique.

Ensuite, le ministre aborde la question des adoptions 
illégales. Il indique que les dossiers des adoptions illé-
gales sont extrêmement douloureux pour les personnes 
concernées et que le SPF Affaires étrangères a un rôle 
à jouer, dans les limites de ses compétences et moyens, 
pour répondre aux grandes souffrances de ces personnes, 
même si cette matière relève en priorité de la compétence 
de la Justice et des Communautés. Le SPF a fait et 
continue à faire son possible pour contribuer à la mise en 
œuvre de la résolution de 2022 (DOC 55 2151/001 à 008), 
entre autres en fournissant la meilleure assistance pos-
sible aux personnes impliquées.

Le ministre aborde la remarque de M. Lacroix, qui 
avait relevé que le mot “sécurité” revenait 127 fois dans 
le texte de son exposé d’orientation politique. Selon lui, 
il n’y a rien de surprenant ni d’insolent à associer le mot 
“sécurité” à la politique internationale de la Belgique. Au 
contraire, dans les temps incertains que nous connais-
sons, où nos valeurs, nos libertés, nos intégrités et même 
nos pensées sont menacées, et avec la concurrence 
effrénée menée outre-Atlantique à l’égard des Européens, 
les enjeux de notre sécurité sont intrinsèquement liés à 
notre politique internationale. La sécurité doit garantir 
la paix, la prospérité, notre économie et le bien-être de 
nos concitoyens.

Tout comme les membres de cette commission, le 
ministre croit dans le multilatéralisme. Et aujourd’hui, 
il est attaqué par l’une des plus grandes puissances 
mondiales qui, pourtant, s’était distinguée comme l’un 
des chantres du multilatéralisme et qui, aujourd’hui, est 
l’acteur qui le fragilise le plus. Le ministre pense que c’est 
le moment, plus que jamais, de réinvestir dans les organes 
et associations multilatérales. Par ailleurs, il remarque 
outre-Atlantique une approche très transactionnelle, 
mais aussi très bilatérale des relations internationales. 
Par exemple, ni Mme Kaja Kallas, la haute représentante 
de l’UE pour les Affaires étrangères et la Politique de 
sécurité, ni même Mme von der Leyen, la présidente 
de la Commission européenne, n’ont été conviées à la 
prestation de serment du président Trump. D’ailleurs, 
le ministre ne croit pas qu’il les ait même rencontrées 
jusqu’à présent, continuant de déployer ses relations 
internationales dans une visée exclusivement bilatérale 
avec tel président de telle république ou tel interlocuteur 
de tel Émirat, snobant les institutions européennes, par 
nature multilatérales, ce qui ne correspond pas à sa 
grille de lecture. Le ministre répète qu’il faut pourtant 
réinvestir dans celles-ci plus que jamais.

dat het ook moet gaan naar de bescherming tegen 
cyberaanvallen, wat van strategisch belang is in een 
economie die zo klein en open is als die van België.

Vervolgens gaat de minister in op de kwestie van de 
illegale adopties. Hij stipt aan dat gevallen van illegale 
adoptie bijzonder pijnlijk zijn voor de betrokkenen en dat 
de FOD Buitenlandse Zaken binnen de grenzen van zijn 
bevoegdheden en middelen een rol moet spelen om een 
antwoord te bieden op het enorme leed van deze men-
sen, ook al valt de materie in de eerste plaats onder de 
bevoegdheid van Justitie en van de gemeenschappen. 
Zoals voorheen blijft de FOD alles in het werk stellen 
om de resolutie uit 2022 (DOC 55 2151/001 tot 008) te 
helpen uitvoeren, onder meer door de betrokkenen de 
best mogelijke bijstand te bieden.

De minister gaat nader in op de opmerking van 
de heer Lacroix dat het woord “veiligheid” 127 keer 
voorkomt in de beleidsverklaring. Volgens de minister 
is het allerminst verrassend of ongewoon dat het woord 
“veiligheid” in verband wordt gebracht met het internati-
onaal beleid van België. Integendeel, in deze onzekere 
tijden, waarin onze integriteit en onze waarden, vrijheden 
en zelfs gedachten worden bedreigd, en in een context 
van ongebreidelde concurrentie die aan de overkant 
van de Atlantische Oceaan tegen de Europeanen wordt 
gevoerd, zijn de veiligheidsuitdagingen onlosmakelijk 
verbonden met ons internationaal beleid. Veiligheid moet 
de vrede, de welvaart, de economie en het welzijn van 
onze medeburgers garanderen.

Net als de leden van deze commissie gelooft de minis-
ter in multilateralisme. Vandaag wordt dat multilateralisme 
aangevallen door een van de grootste wereldmachten, 
die zichzelf nochtans had onderscheiden als een van de 
voorvechters ervan, maar die het nu het meest verzwakt. 
Volgens de minister is het meer dan ooit tijd om opnieuw 
te investeren in multilaterale organisaties en verenigingen. 
Bovendien worden de internationale betrekkingen aan de 
overkant van de Atlantische Oceaan heel transactioneel, 
maar ook heel bilateraal benaderd. Zo waren noch me-
vrouw Kaja Kallas, de hoge vertegenwoordigster van de 
EU voor Buitenlandse Zaken en Veiligheidsbeleid, noch 
mevrouw von der Leyen, voorzitster van de Europese 
Commissie, uitgenodigd voor de eedaflegging van pre-
sident Trump. Volgens de minister heeft er tot op heden 
zelfs geen ontmoeting plaatsgevonden. Trump blijft zijn 
internationale betrekkingen uitsluitend bilateraal ontwik-
kelen met deze of gene president van een republiek of 
deze of gene gesprekspartner van een emiraat, terwijl 
hij de Europese instellingen, die van nature multilateraal 
zijn, negeert omdat ze niet binnen zijn denkkader pas-
sen. De minister herhaalt dat er echter meer dan ooit 
opnieuw in die instellingen moet worden geïnvesteerd.
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En outre, le ministre explique que, ces dernières 
semaines, il a eu l’occasion de rencontrer plusieurs 
patrons d’agences onusiennes, le Haut-commissariat 
aux réfugiés, la Croix-Rouge internationale, le Croissant 
rouge, le secrétaire général adjoint aux droits humains, 
etc. Tous disent être particulièrement inquiets de l’impact 
massif que la suppression du financement américain, 
en milliards de dollars, a sur leurs propres institutions. 
L’aspect plus pernicieux est que le président Trump 
maintient un certain flou sur des financements qui pour-
raient encore être octroyés pour les projets en cours, 
à condition qu’il n’y soit pas question de changement 
climatique, de l’Organisation mondiale de la santé, ou 
de promouvoir des questions de genre ou de diversité.

Ensuite, ce qui inquiète le ministre dans cette démarche 
de bilatéralisme effréné, c’est le risque d’une bascule 
vers une approche money versus values, qui force une 
série d’organismes à atténuer d’eux-mêmes les valeurs 
et projets qu’ils incarnent pour continuer à bénéficier 
d’une série de financements. À cet égard, le ministre 
pense que la Belgique et l’UE ont un rôle important à 
jouer pour monter en puissance et continuer le travail 
de fond et de long terme, de défense de ces enjeux et 
valeurs.

Le ministre confirme que ce gouvernement croit en 
la solidarité internationale. Le terme de droits humains 
est d’ailleurs un élément-clé de l’exposé. La primauté du 
combat en faveur des droits humains dans le cadre de 
notre politique est d’ailleurs explicitement mentionnée 
(DOC 56 0767/006, p. 30), avec la question du droit 
international.

De plus, le ministre explique qu’il ne s’agit pas d’oppo-
ser la coopération internationale à la coopération au 
développement. Il indique que la mention du concept de 
coopération internationale dans son exposé d’orientation 
politique n’équivaut pas à un reniement de l’enjeu de la 
coopération au développement. Il s’agit plutôt d’insister 
sur le fait que la coopération au développement menée 
antérieurement, avec une approche qui paraissait, pour 
certains, paternaliste et unilatérale, doit devenir une 
coopération renforcée, dans les deux sens, bilatérale, 
de partenariat international. Le ministre explique que 
derrière le choix des mots, il n’y a ni mépris, ni déni. Il 
y a au contraire une volonté de se regarder à hauteur 
d’homme, les yeux dans les yeux, entre les différents 
acteurs gouvernementaux ou non gouvernementaux.

En ce qui concerne l’approche du gouvernement 
relative au travail décent, le ministre explique que la 
Belgique plaidera en permanence pour l’application des 
principes du travail décent dans les institutions dont elle 

De minister geeft ook aan dat hij de afgelopen weken 
ontmoetingen heeft gehad met verschillende hoofden van 
VN-agentschappen, met het Hoog-Commissariaat voor 
de Vluchtelingen, met het Internationale Rode Kruis, met 
de Rode Halve Maan, met de adjunct-secretaris-generaal 
voor de mensenrechten enzovoort. Allen geven aan zich 
grote zorgen te maken over de enorme gevolgen die de 
afschaffing van de Amerikaanse financiering, ten belope 
van miljarden dollars, voor hun instellingen kan hebben. 
Het kwalijkste aspect is dat president Trump enigszins 
vaag blijft over de financiering die eventueel wel nog 
zou kunnen worden toegekend aan lopende projecten, 
op voorwaarde dat er geen melding wordt gemaakt van 
klimaatverandering, de Wereldgezondheidsorganisatie 
of het bevorderen van gender- of diversiteitskwesties.

Wat de minister ook zorgen baart bij dit ongebreidelde 
bilateralisme, is het risico van een verschuiving naar 
een money versus values-benadering, die een aantal 
organisaties ertoe dwingt de waarden en projecten die 
ze belichamen af te zwakken om in aanmerking te blijven 
komen voor financiering. In dat opzicht is de minister 
van mening dat België en de EU een belangrijke rol te 
spelen hebben in het uitbreiden en voortzetten van het 
fundamentele werk op lange termijn om die kwesties en 
waarden te verdedigen.

De minister bevestigt dat deze regering gelooft in 
internationale solidariteit. De term “mensenrechten” is 
overigens een centraal aspect van deze beleidsverklaring. 
Het primaat van de strijd voor de mensenrechten in het 
Belgisch beleid wordt overigens uitdrukkelijk vermeld 
(DOC 56 0767/006, blz. 30), samen met de kwestie van 
het internationaal recht.

Bovendien geeft de minister aan dat het niet de be-
doeling is om internationale samenwerking tegenover 
ontwikkelingssamenwerking te plaatsen. Hij wijst erop 
dat de vermelding van het begrip “internationale samen-
werking” in de beleidsverklaring niet betekent dat hij het 
belang van ontwikkelingssamenwerking ontkent. Het 
is veeleer de bedoeling te beklemtonen dat de ontwik-
kelingssamenwerking tot dusver verliep volgens een 
methode die sommigen paternalistisch en unilateraal 
leek, en nu moet evolueren naar een versterkte bilate-
rale samenwerking in de beide richtingen, op basis van 
een internationaal partnerschap. De minister stelt dat 
achter de woordkeuze geen minachting of ontkenning 
schuilgaat, maar integendeel de wil dat de verschillende 
gouvernementele en niet-gouvernementele actoren elkaar 
onbeschroomd in de ogen zouden kijken.

Wat de aanpak van de regering inzake waardig werk 
betreft, geeft de minister aan dat België voortdurend 
zal pleiten voor de toepassing van de beginselen van 
waardig werk binnen de instellingen waarvan ons land 
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fait partie et les organes où elle siège. Des programmes 
axés sur la protection sociale spécifique sont soutenus 
à travers la coopération bilatérale, par le biais des ONG, 
notamment dans le cadre du Cadre stratégique commun 
Travail décent, comme l’a souligné Mme Mutyebele Ngoi, 
ainsi qu’avec des agences multilatérales telles que l’OIT 
ou l’Accélérateur mondial pour la Protection sociale. 
Notre coopération nous permet d’accompagner les pays 
partenaires dans le développement de leurs politiques 
et systèmes de protection sociale, pour garantir des 
perspectives socioéconomiques pour la population. Le 
ministre est convaincu que la création d’emplois décents 
pour des millions de jeunes qui entrent chaque année 
sur le marché de travail dans nos pays partenaires est 
le meilleur garant de la paix, la stabilité et le dévelop-
pement durable.

Ensuite, le ministre aborde le reproche qui lui est fait, 
selon lequel son exposé d’orientation politique parlerait 
trop peu de l’accueil des réfugiés. Il convient que la 
politique des relations internationales doit intégrer une 
dimension relative à la migration, mais signale que la 
politique de migration ne se déploie pas que dans la 
politique des relations internationales. Les enjeux liés 
aux réfugiés, à leur accueil, à leurs conditions d’enca-
drement, de présence, etc. sont avant tout du ressort de 
la ministre de la Migration, Mme Anneleen Van Bossuyt.

Néanmoins, le ministre souligne que l’idée de ce gou-
vernement est de tenir aussi compte de cette dimension 
dans les relations de coopération au développement. Il 
reconnaît que c’est une approche plus transactionnelle, 
mais l’idée est que si la Belgique offre des crédits, des 
moyens ou des projets à une série de territoires, ceux-
ci devraient être réceptifs aux sensibilités et priorités 
de l’État belge. Il pense par exemple à la question de 
la reprise de certains détenus, ou à celles liées à la 
politique migratoire.

Le ministre aborde ensuite le conflit israélo-palestinien, 
qui dure depuis des décennies et qui connaît aujourd’hui 
une phase d’escalade qu’il faut dénoncer. Le ministre 
l’a fait et il continuera à le faire si les circonstances 
devaient encore s’aggraver. Il estime être cohérent à ce 
sujet, même si les circonstances conjoncturelles peuvent 
légitimement donner le sentiment inverse.

Certains membres ont relevé que dans l’accord de 
gouvernement, il est question d’ouvrir de nouvelles 
perspectives dans la relation bilatérale avec Israël. Le 
ministre fait remarquer à ce sujet que ce qui est vrai 
sur le long terme peut parfois paraître asynchrone de 
manière conjoncturelle. Le but de ce choix politique est 

deel uitmaakt en in de instanties waarin ons land zitting 
heeft. Programma’s die zich richten op specifieke so-
ciale bescherming worden ondersteund door bilaterale 
samenwerking, via ngo’s, met name in het kader van 
het Gemeenschappelijk Strategisch Kader Waardig 
Werk, zoals mevrouw Mutyebele Ngoi heeft benadrukt, 
alsook via multilaterale agentschappen, zoals de IAO of 
de Global Accelerator on Jobs and Social Protection. 
De Belgische samenwerking biedt de mogelijkheid om 
partnerlanden te ondersteunen bij de ontwikkeling van 
hun beleid en hun socialebeschermingsstelsels, teneinde 
de sociaaleconomische perspectieven voor de bevolking 
te waarborgen. De minister is ervan overtuigd dat het 
creëren van waardige banen voor miljoenen jongeren 
die elk jaar de arbeidsmarkt betreden, de beste garantie 
is voor vrede, stabiliteit en duurzame ontwikkeling.

De minister gaat vervolgens in op het verwijt aan zijn 
adres dat zijn beleidsverklaring het te weinig heeft over 
de opvang van vluchtelingen. Hij erkent dat het beleid 
inzake internationale betrekkingen een migratiedimensie 
moet bevatten, maar wijst erop dat het migratiebeleid 
niet louter een onderdeel is van de internationale betrek-
kingen. De uitdagingen aangaande vluchtelingen, hun 
opvang, de omstandigheden van hun begeleiding, hun 
aanwezigheid enzovoort vallen in de eerste plaats onder 
de bevoegdheid van minister van Migratie Anneleen 
Van Bossuyt.

De minister wijst er niettemin op dat deze regering 
ook rekening wil houden met de migratiedimensie in de 
betrekkingen binnen de ontwikkelingssamenwerking. 
Hij erkent dat zulks een meer transactionele aanpak 
is, maar het uitgangspunt is dat als België kredieten, 
middelen of projecten aanbiedt aan een aantal gebie-
den, de begunstigden ontvankelijk moeten zijn voor de 
gevoeligheden en prioriteiten van de Belgische Staat. 
Hij denkt bijvoorbeeld aan de overname van bepaalde 
gedetineerden, of aan kwesties die verband houden 
met het migratiebeleid.

De minister gaat vervolgens in op het Israëlisch-
Palestijns conflict, dat al decennia aansleept en thans 
escaleert op een manier die moet worden veroordeeld. 
Dat is wat de minister heeft gedaan en zal blijven doen 
indien de omstandigheden nog verslechteren. Hij is 
van oordeel dat hij in dat verband consequent is, ook 
al kunnen de conjuncturele omstandigheden terecht de 
tegenovergestelde indruk wekken.

Sommige leden hebben opgemerkt dat er in het 
regeerakkoord sprake is van het openen van nieuwe 
perspectieven in de bilaterale betrekkingen met Israël. 
In dat verband wijst de minister erop dat wat waar is op 
de lange termijn, conjunctureel beschouwd soms asyn-
chroon kan lijken. Het doel van deze beleidskeuze is om 
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de réamorcer un dialogue avec l’autorité israélienne. Il y 
a trois semaines, le ministre a rencontré son homologue 
israélien, M. Gideon Sa’ar, en visite à Bruxelles. C’est 
à la faveur de ce dialogue que le ministre a pu obtenir, 
il y a quelques jours, pour près de 24 Belges et ayants 
droit, qui sont pour la plupart des Palestiniens ou d’ori-
gine palestinienne, de pouvoir quitter la bande de Gaza. 
C’est grâce au maintien des canaux de communication 
diplomatique avec Israël et le ministre estime dès lors 
qu’une rupture brutale de tout dialogue ne servirait pas 
les intérêts de celles et ceux dont on peut parfois se 
sentir plus proches.

Ceci étant, le ministre a signalé sans ambiguïté à 
l’ambassadeur d’Israël, lorsqu’il l’a rencontrée la se-
maine dernière, l’incompréhension totale de la part de 
la Belgique par rapport aux exactions de la semaine 
dernière. Tout le monde s’attendait à ce que la situation 
bascule vers la deuxième phase du cessez-le-feu. Mais 
les attaques israéliennes de mortier ont fait des centaines 
de morts supplémentaires et ont impacté des organismes 
internationaux, la Croix-Rouge et l’ONU. Ces violences 
et le grand nombre de victimes portent un risque sur 
les otages israéliens toujours en vie. Il s’agit dès lors 
d’une démarche insensée, d’une réaction d’agressivité 
de la part d’Israël, qui n’avait pas lieu d’être. De plus, 
empêcher l’accès à l’eau, aux vêtements, à l’électricité, 
à la nourriture, aux soins constitue sans conteste une 
violation du droit international humanitaire.

Le ministre exhorte le gouvernement israélien, dont la 
recomposition récente n’augure pas le meilleur, à s’inscrire 
dans une logique de désescalade pour permettre aux 
Palestiniens de bénéficier sans attendre de l’ensemble 
de l’aide humanitaire qu’ils sont en droit d’obtenir. Il 
réclame par ailleurs une démarche collective en faveur 
du processus de négociation prévu dans la deuxième 
phase. Cela devrait selon lui être la phase définitive de 
cessez-le-feu, mais les enjeux sont beaucoup trop impor-
tants et l’attitude actuelle totalement disproportionnée.

Ensuite, le ministre aborde les craintes émises par 
certains membres vis-à-vis de la politique de coopération 
internationale que le ministre entend mener. Il a mis à ce 
sujet les intérêts économiques de la Belgique en avant, 
ce qui fait croire à certains qu’il est question de privilégier 
le secteur privé belge plutôt que les acteurs locaux, y 
compris le privé local. Le ministre explique que ce n’est 
pas du tout l’optique dans laquelle le gouvernement se 
place concernant la coopération au développement. Le 
ministre confirme que, dans le cadre de la diplomatie 
économique que le ministre veut mener, il veillera à 
favoriser l’éclosion d’opportunités commerciales pour les 
entreprises belges, avec l’appui au commerce extérieur 
du ministre Théo Francken. Cependant, le gouvernement 

de dialoog met de Israëlische autoriteiten weer op gang 
te brengen. Drie weken geleden heeft de minister een 
ontmoeting gehad met zijn Israëlische ambtgenoot, de 
heer Gideon Sa’ar, die een bezoek aan Brussel bracht. 
Dankzij die dialoog kon de minister enkele dagen geleden 
verkrijgen dat ongeveer 24 Belgen en rechthebbenden, 
van wie de meesten Palestijnen of van Palestijnse origine 
zijn, de Gazastrook konden verlaten. Dat is te danken 
aan de instandhouding van de diplomatieke communi-
catiekanalen met Israël en de minister meent dan ook 
dat een abrupte breuk in de dialoog niet in het belang 
zou zijn van diegenen met wie men zich soms nauwer 
verbonden voelt.

Desalniettemin heeft de minister tijdens zijn ont-
moeting met de Israëlische ambassadrice vorige week 
ondubbelzinnig duidelijk gemaakt dat België geen enkel 
begrip heeft voor de gewelddaden van vorige week. 
Iedereen verwachtte dat de tweede fase van het staakt-
het-vuren zou ingaan. De Israëlische mortieraanvallen 
hebben echter nog eens honderden doden veroorzaakt 
en gevolgen gehad voor internationale organisaties, het 
Rode Kruis en de VN. Dat geweld en het grote aantal 
slachtoffers vormen een risico voor de Israëlische gij-
zelaars die nog in leven zijn. Het gaat dan ook om een 
waanzinnige zet, een agressieve reactie vanwege Israël, 
waar geen reden toe was. Bovendien is het verhinderen 
van toegang tot water, kleding, elektriciteit, voedsel 
en gezondheidszorg een duidelijke schending van het 
internationaal humanitair recht.

De minister spoort de Israëlische regering, waarvan 
de recente herschikking niet veel goeds voorspelt, aan 
om een de-escalatiebenadering te hanteren, opdat de 
Palestijnen onverwijld kunnen gebruikmaken van alle 
humanitaire hulp waar ze recht op hebben. Hij roept 
bovendien op tot een collectieve inzet ten gunste van 
het onderhandelingstraject dat in de tweede fase is 
gepland. Dat zou volgens hem de definitieve fase van 
het staakt-het-vuren moeten zijn, maar de uitdagingen 
zijn te groot en de huidige houding is totaal onevenredig.

De minister gaat vervolgens in op de vrees die som-
mige leden uitten ten aanzien van het internationale 
samenwerkingsbeleid dat de minister wil voeren. Daarbij 
heeft hij de economische belangen van België voor-
opgesteld, waardoor sommigen denken dat het de 
bedoeling is de Belgische privésector te bevoorde-
len, veeleer dan de lokale actoren, met inbegrip van 
de lokale privésector. De minister stipt aan dat zulks 
inzake ontwikkelingssamenwerking helemaal niet de 
benadering van de regering is. De minister bevestigt dat 
hij, in het raam van de economische diplomatie die hij 
wenst te voeren, zich zal inzetten om het ontstaan van 
commerciële opportuniteiten voor Belgische bedrijven 
te bevorderen, met de steun van de met Buitenlandse 
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n’entend pas appliquer ce schéma à la politique de 
coopération au développement. L’objectif reste de favo-
riser le développement des capacités intrinsèques du 
secteur local, qu’il soit privé ou purement associatif, de 
fait ou de droit.

De plus, le ministre estime cette approche cohérente 
par rapport au travail mené avec des acteurs internatio-
naux financiers comme la Banque mondiale. La collabo-
ration avec des opérateurs comme ceux-là ne vise pas 
à soumettre la coopération belge au développement au 
grand capital. Les organismes internationaux comme la 
Banque mondiale ou la Banque africaine offrent des effets 
de levier qui ont un effet démultiplicateur et apportent 
un gain direct quand on investit de l’argent.

Le ministre poursuit en expliquant que le développe-
ment de systèmes alimentaires durables constitue une 
des priorités de sa politique de coopération internationale. 
Les pays partenaires de la coopération ont pour la plupart 
un secteur agricole important, qui occupe une grande 
partie de la population. Mais ce secteur est vulnérable 
aux changements climatiques, et beaucoup de pays 
restent très dépendants de l’importation des aliments 
de base. Dès lors, l’appui aux systèmes alimentaires 
durables est crucial, compte tenu, d’un côté, des aspects 
de durabilité climatique, de transition agroécologique, 
d’adaptation et de mitigation et, d’un autre côté, de 
l’importance de la souveraineté alimentaire des pays. 
L’objectif est de réduire les dépendances et d’améliorer 
la production, la transformation et la commercialisation 
des chaînes de valeur agricole, en vue de créer de la 
valeur ajoutée. Le ministre se réfère au récent sommet 
de l’Union africaine à Kampala, dont la feuille de route 
pour le développement agricole 2026-2035 va entière-
ment dans ce sens.

Ensuite, le ministre aborde la question des relations 
diplomatiques de la Belgique avec la Chine. Il estime 
pouvoir résumer la situation en trois mots: partenaire, 
concurrent et rival. Il s’agit d’un partenaire indispensable 
sur les considérations géopolitiques et de sécurité, sur 
les questions commerciales et technologiques. Mais 
c’est sur ces mêmes questions commerciales et tech-
nologiques que la Chine est aussi un concurrent féroce, 
avec des coûts tellement compressés qu’on peut parler 
de concurrence déloyale pour notre territoire. Le ministre 
fait en outre référence à la dépendance sanitaire. Il 
rappelle que la Chine produit pas moins de 70 % des 
antibiotiques à l’échelle mondiale. Le monde s’en est 
rendu compte à l’occasion de la crise de COVID-19.

Handel belaste minister Theo Francken. De regering is 
echter niet voornemens die aanpak toe te passen op 
het ontwikkelingssamenwerkingsbeleid. Het doel blijft 
de ontwikkeling van de intrinsieke capaciteiten van de 
lokale sector aan te moedigen, ongeacht of het gaat om 
de privésector dan wel de zuivere verenigingssector, 
de facto of de jure.

Bovendien is de minister van oordeel dat die aan-
pak aansluit bij het werk dat wordt verricht met de in-
ternationale financiële spelers zoals de Wereldbank. 
De samenwerking met dergelijke operatoren is niet 
bedoeld om de Belgische ontwikkelingssamenwerking 
ten dienste te stellen van het grootkapitaal. De internati-
onale instellingen zoals de Wereldbank of de Afrikaanse 
Ontwikkelingsbank bieden hefboomeffecten die een 
versterkend effect sorteren en directe winst opleveren 
wanneer geld wordt geïnvesteerd.

Vervolgens geeft de minister aan dat de uitbouw van 
duurzame voedselsystemen een van de prioriteiten is 
van zijn beleidskeuzes op het gebied van internationale 
samenwerking. De meeste partnerlanden van die sa-
menwerking hebben een uitgebreide landbouwsector 
waarin een groot deel van de bevolking aan de slag is. De 
landbouwsector is echter ook gevoelig voor de klimaat-
verandering en heel wat landen blijven sterk afhankelijk 
van de invoer van basisvoedingsmiddelen. Daarom is de 
ondersteuning van duurzame voedselsystemen essenti-
eel, enerzijds met het oog op de klimaatduurzaamheid, 
de agro-ecologische transitie en de aanpassing aan en 
tempering van de gevolgen van de klimaatverandering, 
en anderzijds gelet op het belang van voedselsoeve-
reiniteit van landen. Doel is om de afhankelijkheid af te 
bouwen en de productie, de transformatie en de com-
mercialisering binnen de agrarische waardeketens uit 
te bouwen teneinde toegevoegde waarde te creëren. 
De minister verwijst naar de roadmap  2026-2035 die 
onlangs werd aangenomen tijdens de topbijeenkomst 
van de Afrikaanse Unie te Kampala en die helemaal op 
die doelstelling aansluit.

Vervolgens staat de minister stil bij de diplomatieke 
betrekkingen van België met China. Die vat hij samen in 
drie woorden: partner, concurrent, rivaal. Zowel vanuit 
geopolitieke en veiligheidsgerelateerde overwegingen 
als in handels- en technologiekwesties is China een 
onmisbare partner. Op het vlak van handel en techno-
logie is China evenwel ook een geduchte concurrent, 
die de kosten zodanig laag kan houden dat gerust mag 
worden gesproken van oneerlijke concurrentie voor ons 
land. De minister verwijst bovendien naar de gezond-
heidsafhankelijkheid. Hij herinnert eraan dat China maar 
liefst 70 % van alle antibiotica wereldwijd produceert. 
Tijdens de COVID-19-pandemie is dat voor de rest van 
de wereld pijnlijk duidelijk geworden.
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Quant aux questions sécuritaires, le ministre plaide 
pour une vigilance extrême face aux risques d’espionnage 
industriel et aux questions d’ingérence. Cependant, il 
reste convaincu, dans le nouvel ordre mondial qui se 
dessine, qu’il est possible de renforcer la dimension 
partenariale sans naïveté, avec vigilance et prudence, 
mais aussi avec volontarisme. La Chine reste un acteur 
majeur de la géopolitique mondiale et il serait déraison-
nable de la caricaturer. Il faut pouvoir collaborer avec 
la Chine, sans occulter ses travers, comme la question 
des Ouïghours et la situation au Tibet.

En réponse aux questions relatives à l’OSCE, le 
ministre explique qu’une réflexion est en cours au sein 
de cette organisation sur la façon dont elle pourrait 
contribuer au rétablissement de la paix en Ukraine. 
L’OSCE est la seule organisation de sécurité au niveau 
(pan-)européen qui fait s’asseoir les pays occidentaux 
à la même table que la Russie. Il faut tenir compte de 
certaines spécificités de l’OSCE car elle fonctionne au 
consensus et ne peut donc rien imposer aux parties 
sans leur accord. Elle fait face à des défis budgétaires 
et n’est pas capable de déployer massivement du per-
sonnel sur le terrain. Elle peut par contre mobiliser très 
rapidement des observateurs et des experts et elle a 
beaucoup d’expérience en matière de collaboration avec 
les gouvernements sur les lignes de contact ou lignes 
de front, le monitoring et le contrôle des armements. Le 
ministre suivra ces discussions avec attention.

Ensuite, le ministre souhaite nuancer le propos de 
M. Boukili, qui a affirmé que l’UE aurait trouvé 800 mil-
liards d’euros pour renforcer la défense européenne. Le 
ministre explique qu’en l’occurrence, il s’agit de 150 mil-
liards d’euros, issus d’un emprunt contracté commun, 
comme cela s’est fait pendant la pandémie. Ce sont par 
ailleurs des prêts aux États, et pas des dons. Les autres 
650 milliards d’euros sont une extrapolation de ce que 
représenterait la capacité d’emprunt pour investir, si 
tous les États membres concernés utilisaient plein pot le 
1,5 % de PIB d’assouplissement des règles budgétaires.

Par rapport aux efforts budgétaires éventuellement 
imposés aux services diplomatiques belges, le ministre 
explique qu’il veut éviter de faire peser un quelconque 
effort sur le réseau de postes diplomatiques, qui, plus que 
jamais, a besoin d’être mobilisé pour être en première 
ligne sur les questions de collecte de renseignements, 
d’analyses, de défense des intérêts de la Belgique et 
des intérêts européens, et de défense de nos marchés 
afin de les préserver des tentatives d’actes hostiles. 
Le débat budgétaire se poursuit, y compris au sein du 
gouvernement.

Op het vlak van veiligheid pleit de minister voor de 
hoogste waakzaamheid voor industriële spionage en 
inmenging. Hij blijft er evenwel van overtuigd dat het ook 
in de wereldorde die zich thans aftekent mogelijk moet 
zijn de partnerbanden met China aan te halen, zonder 
daarin naïef te zijn, maar door steeds alert en voorzichtig 
te blijven en de nodige dadendrang te tonen. Gezien 
de status van China als geopolitieke wereldspeler zou 
het dom zijn om van het land een karikatuur te maken. 
Samenwerken met China moet kunnen, evenwel zonder 
blind te zijn voor uitwassen zoals de kwestie van de 
Oeigoeren en de situatie in Tibet.

Als antwoord op de vragen over de rol van de OVSE 
licht de minister toe dat binnen die organisatie een 
denkoefening gaande is over de wijze waarop zij zou 
kunnen bijdragen tot vrede in Oekraïne. De OVSE is 
de enige (pan-)Europese veiligheidsorganisatie waar 
westerse landen en Rusland samen rond de tafel zitten. 
Bepaalde eigenheden van de OVSE zijn daarbij wel van 
tel. Zo werkt de organisatie op consensuele basis en kan 
ze de lidstaten niets opleggen zonder hun akkoord. Ze 
kampt bovendien met een uitdagende budgettoestand en 
is niet in staat om massaal mensen het veld in te sturen. 
De OVSE kan daarentegen wel heel snel waarnemers 
en deskundigen inzetten en kan bogen op uitgebreide 
ervaring in de samenwerking met regeringen op het vlak 
van contact- en frontlijnen, monitoring en wapentoezicht. 
De minister zal die besprekingen met argusogen volgen.

Vervolgens wil de minister graag wat nuance bren-
gen in de uitlatingen van de heer Boukili, die stelt dat 
de EU 800 miljard euro zou hebben gevonden om de 
Europese defensie slagkrachtiger te maken. De minister 
stipt aan dat van dat bedrag 150 miljard euro uit een 
gezamenlijke lening komt, zoals tijdens de pandemie. 
Het gaat dus om leningen aan de lidstaten, niet om 
giften. De overige 650 miljard euro is een extrapolatie. 
Het is het totaalbedrag dat zou worden gegenereerd als 
alle betrokken lidstaten de extra leenmarge die ontstaat 
dankzij een versoepeling van de begrotingsregels vol-
ledig zouden gebruiken om bijkomend 1,5 % van hun 
bbp in defensie te investeren.

Over de begrotingsinspanningen die van de Belgische 
diplomatieke diensten zouden worden gevraagd, zegt 
de minister dat hij wil voorkomen dat die het netwerk 
van diplomatieke posten treffen. Dat netwerk moet im-
mers meer dan ooit een eerstelijnsrol kunnen spelen 
in opdrachten zoals het verzamelen van inlichtingen, 
het verrichten van analyses, de behartiging van de 
Belgische en Europese belangen en de bescherming 
van onze markten tegen aanvallen. Het begrotingsdebat 
gaat voort, ook binnen de regering.
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Quant au financement de l’Institut Egmont, le ministre 
indique qu’il se compose de fonds publics (SPF Affaires 
étrangères, Enabel et UE), sauf pour une infime partie 
provenant de la Fondation Roi Baudouin. Le ministre 
souligne qu’il n’est pas du tout question de finance-
ments par des groupements d’intérêts ou des lobbies 
quelconques, susceptibles de faire douter de l’objectivité 
du travail d’analyse de l’institut.

Ensuite, le ministre aborde l’importance de développer 
l’autonomie stratégique de l’UE, en termes de défense, 
d’énergie, de télécom, de santé, mais aussi d’alimenta-
tion. Le ministre rejoint M. Lutgen sur l’importance de 
ces aspects. Un autre élément qui doit avoir pour lui la 
priorité est la lutte contre le crime organisé, et notam-
ment le trafic de drogue. Ce sont des éléments cruciaux 
et sensibles, qui génèrent l’insécurité chez nous aussi.

Les enjeux climatiques resteront un élément important 
de préoccupation. Cependant, le ministre souligne qu’il 
devra s’astreindre à des arbitrages à la fois pour le mul-
tilatéralisme et la question du changement climatique, 
qui sont pourtant l’un et l’autre prioritaires à ses yeux. 
Il rappelle que le budget de la coopération au dévelop-
pement devra subir 25 % d’économies, à hauteur de 
100 millions d’euros en 2025, 200 millions d’euros en 
2026 et 300 millions d’euros en 2027, 2028 et 2029.

Le ministre explique qu’il souhaite pouvoir aviser le 
secteur, idéalement d’ici l’été 2025, des décisions prises 
à ce sujet pour l’intégralité des 300 millions d’euros. Il 
espère de cette manière éviter le supplice chinois de 
ne trouver un accord que pour cette année, ce qui lais-
serait tous les acteurs dans le doute pour les années 
suivantes. Il estime en effet qu’il est plus respectueux 
d’informer dès que possible les associations que certaines 
économies auront des effets dès cette année, d’autres 
l’année prochaine et d’autres d’ici 2 ans, de manière 
à permettre un certain phasing-out. Les associations 
auront ainsi l’occasion de s’organiser et de prendre 
les devants, plutôt que d’être dans l’expectative d’une 
décision future. Ce choix est politiquement inconfortable 
pour le ministre car il lui imposera déjà dans les mois 
à venir d’annoncer des économies à un plus grand 
nombre d’acteurs.

Le ministre explique également qu’il n’est pas là pour 
fuir ses responsabilités mais qu’il est prêt à poser, dans 
un contexte difficile, des choix qui sont susceptibles au 
moins d’offrir une perspective, ou à tout le moins une 
certitude sur l’impact de ces mesures. Le travail de dia-
logue avec les associations n’a pas encore été mené, 
mais le ministre a déjà dû faire un premier inventaire-
donne aux du consommé et des engagements réalisés, 

Wat het Egmontinstituut betreft, legt de minister uit dat 
die instelling wordt gefinancierd met overheidsmiddelen 
(van de FOD Buitenlandse Zaken, Enabel en de EU) 
en dat enkel een minieme bijdrage afkomstig is van de 
Koning Boudewijnstichting. De minister benadrukt dat 
allerminst sprake is van financiering door belangen- of 
lobbygroepen die de objectiviteit van de analyses van 
het instituut op de helling zou kunnen zetten.

Vervolgens wijst de minister op het belang van de 
ontwikkeling van de strategische autonomie van de EU 
op het vlak van defensie, energie, telecommunicatie, 
gezondheid, maar ook voedsel. De minister is het eens 
met de heer Lutgen over het belang van die aspecten. 
Ook de strijd tegen de georganiseerde misdaad en vooral 
de drugshandel moet volgens de minister een speer-
punt van het beleid zijn. Dat zijn cruciale en gevoelige 
kwesties, die ook hier tot onveiligheid leiden.

De klimaatproblemen blijven een belangrijke bron 
van bezorgdheid. Niettemin benadrukt de minister dat 
hij afwegingen zal moeten maken tussen multilatera-
lisme en klimaatverandering, hoewel hij beide thema’s 
als prioritair beschouwt. Hij wijst erop dat er 25 % zal 
moeten worden bespaard op het budget voor ontwikke-
lingssamenwerking, namelijk 100 miljoen euro in 2025, 
200 miljoen euro in 2026 en 300 miljoen euro in 2027, 
2028 en 2029.

De minister geeft aan dat hij de sector idealiter tegen 
de zomer van 2025 op de hoogte wil kunnen brengen 
van de beslissingen die hierover zullen worden genomen 
voor het volledige bedrag van 300 miljoen euro. Zo hoopt 
hij te voorkomen dat er alleen voor dit jaar een akkoord 
wordt bereikt; dat zou voor alle actoren een ondraaglijk 
scenario zijn dat voor jarenlange onzekerheid zou zor-
gen. Hij is immers van oordeel dat het respectvoller is 
om de verenigingen zo snel mogelijk te informeren dat 
sommige besparingen dit jaar al effect zullen sorteren, 
andere volgend jaar en nog andere binnen twee jaar. 
Op die manier wordt een zekere uitfasering mogelijk 
gemaakt. Aldus zullen de verenigingen zich kunnen 
organiseren en kunnen anticiperen in plaats van een 
toekomstige beslissing te moeten afwachten. Politiek 
gezien is het een ongemakkelijke keuze voor de minister, 
omdat hij hierdoor in de komende maanden besparingen 
zal moeten aankondigen voor een groter aantal actoren.

De minister geeft ook aan dat hij zich niet aan zijn 
verantwoordelijkheden wil onttrekken, maar bereid is 
om in een moeilijke context keuzes te maken die op zijn 
minst een perspectief kunnen bieden of althans zeker-
heid over de gevolgen van die maatregelen. De dialoog 
met de verenigingen heeft nog niet plaatsgevonden, 
maar de minister heeft al een eerste inventaris moeten 
opmaken, rekening houdend met wat werd verbruikt en 
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pour déjà impacter les premiers 100 millions d’euros. 
Cela implique qu’un montant proportionnellement plus 
important a été décompté de l’article budgétaire qui 
concerne le changement climatique, par rapport aux 
articles budgétaires qui concernent les ONG. Il signale 
dès lors que les chiffres actuels ne doivent pas être inter-
prétés comme une volonté de mépriser la question du 
changement climatique au détriment d’autres questions. 
Le décalage résulte uniquement du fait qu’une série de 
crédits n’étaient pas encore engagés et n’avaient donc 
pas encore été octroyés.

Le ministre estime que par la force des choses, il sera 
moins douloureux de ne pas octroyer certains montants, 
plutôt que de garder une réserve “sous le coude” et de 
dire ensuite à certaines associations qu’on revient sur 
la promesse de financement qui avait été formulée à 
leur égard. En résumé, la démarche du ministre est ici 
purement budgétaire et vise à impacter le moins possible 
les acteurs de terrain. Les économies se feront dans un 
premier temps surtout sur les crédits non encore engagés 
ou affectés, mais ne reflèteront pas les arbitrages finaux 
que le ministre souhaite opérer et assumer politiquement.

En ce qui concerne le cadre financier pluriannuel 2028-
2034 de l’UE, le ministre explique que les discussions 
commencent et qu’il a rejoint le débat dès son entrée 
en fonction. Les priorités sont claires: la compétitivité 
et la défense européennes, l’autonomie stratégique et 
la double transition verte et numérique. Nous devons 
nous montrer ouverts et explorer les différentes pistes de 
financement, malgré le contexte budgétaire difficile. Le 
budget européen doit être davantage tourné vers l’ave-
nir, avec une attention particulière pour l’efficacité des 
dépenses. Le budget de la Politique agricole commune 
ne peut pas être réduit; nos agriculteurs doivent recevoir 
une rémunération juste. Il est également nécessaire 
d’aboutir à une simplification administrative dans la 
mise en œuvre du prochain cadre financier pluriannuel, 
à la fois pour nos collectivités, nos entreprises et nos 
citoyens. Le respect de l’état de droit est et doit rester 
un élément structurant du budget européen.

Par rapport à la protection contre les ingérences et 
au screening des investissements étrangers, le ministre 
explique que le gouvernement dispose depuis début 
juillet 2023 d’un comité de filtrage interfédéral, réunissant 
l’État fédéral et les entités fédérées. Ce mécanisme de 
filtrage permet de préserver nos intérêts stratégiques 
et industriels et d’éviter les prises de contrôle domma-
geables à nos entreprises, grâce à l’échange entre 

wat werd toegezegd, om alvast de eerste 100 miljoen 
euro te kunnen bezuinigen. Dat betekent dat verhou-
dingsgewijs een groter bedrag wordt afgetrokken van het 
begrotingsartikel voor klimaatverandering dan voor de 
begrotingsartikelen voor de ngo’s. Hij benadrukt daarom 
dat de huidige cijfers niet moeten worden geïnterpreteerd 
als een wens om het klimaatthema dan wel andere 
kwesties te veronachtzamen. Het verschil is uitsluitend 
te wijten aan het feit dat een aantal kredieten nog niet 
waren vastgelegd en daarom nog niet waren toegekend.

De minister is van oordeel dat het onder druk van de 
omstandigheden minder pijnlijk zal zijn om bepaalde 
bedragen niet toe te kennen, dan een reserve achter 
de hand te houden en vervolgens tegen bepaalde ver-
enigingen te moeten zeggen dat de hun toegezegde 
financiering dan toch niet zal kunnen worden toegekend. 
Kortom, de aanpak van de minister is louter begrotings-
technisch en beoogt de weerslag voor de actoren in het 
veld zo klein mogelijk te houden. In eerste instantie zal 
vooral worden bespaard op kredieten die nog niet zijn 
toegezegd of toegewezen. De besparingen zullen echter 
geen weerspiegeling zijn van de uiteindelijke beslissingen 
die de minister wil nemen en politiek zal verdedigen.

Met betrekking tot het meerjarig financieel kader van 
de EU voor de periode 2028-2034 legt de minister uit 
dat de besprekingen van start zijn gegaan en dat hij zich 
meteen na zijn aantreden bij het debat heeft aangesloten. 
De prioriteiten zijn duidelijk: het Europese concurren-
tievermogen en de Europese defensie, de strategische 
autonomie en de groene en digitale transitie. Ondanks 
de moeilijke begrotingscontext moet er openheid zijn 
en moeten de verschillende financieringsmogelijkhe-
den worden verkend. De Europese begroting moet nog 
meer toekomstgericht zijn, met bijzondere aandacht 
voor efficiënte uitgaven. Het budget voor het gemeen-
schappelijk landbouwbeleid mag niet worden verlaagd; 
de landbouwer moeten een eerlijke vergoeding krijgen. 
Ook hebben de openbare besturen, de bedrijven en de 
burgers behoefte aan administratieve vereenvoudiging 
bij de uitvoering van het volgende meerjarig financieel 
kader. De eerbiediging van de rechtsstaat is een struc-
tureel aspect van de Europese begroting en dat moet 
zo blijven.

Met betrekking tot de bescherming tegen inmenging en 
de screening van buitenlandse investeringen verduidelijkt 
de minister dat de regering sinds begin juli 2023 over 
een Interfederale Screeningscommissie beschikt, een 
samenwerking tussen de Federale Staat en de deelstaten. 
Dat screeningsmechanisme maakt het mogelijk om onze 
strategische en industriële belangen te beschermen en 
overnames te vermijden wanneer die schadelijk zijn voor 
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États membres d’informations sur les investissements 
touchant les secteurs stratégiques.

Le ministre rappelle que son département, qui était 
initialement membre de ce comité, a été remplacé par le 
SPF Économie pour représenter le niveau fédéral, avec 
le SPF Finance. Il reste impliqué dans la Plateforme 
FDI (Foreign Direct Investment) au sein du Comité de 
coordination du renseignement et de la sécurité, au sein 
duquel il donne un avis sur chaque investissement, dans 
le cadre de ses compétences.

Quant aux mesures visant à contrer la corruption de 
type Qatargate, le ministre explique que la Belgique prête 
tout son soutien au nouvel organisme européen pour 
les normes éthiques (Ethics body), une initiative de la 
Commission européenne pour établir un ensemble de 
normes éthiques communes, claires et transparentes pour 
les institutions et organes de l’UE. Ce nouvel organisme 
n’est pas encore entièrement opérationnel en raison de 
la transition de législature européenne.

Dans ce contexte, le ministre mentionne également 
les efforts européens en matière de “Foreign Information 
Manipulation and Interference”. Le Service européen 
pour l’action extérieure (SEAE) a développé de larges 
compétences pour pouvoir formuler des réponses ciblées 
et coordonnées sur l’interférence et la manipulation 
étrangère d’informations, pour protéger le processus 
démocratique et les citoyens dans l’UE.

Dans ce contexte, le ministre salue la mise en place 
d’une cellule au niveau de l’UE pour surveiller et lutter 
contre ce type de phénomènes en Afrique également. Il 
signale que la Belgique est elle-même la cible de tenta-
tives de désinformation, suite à la rupture des relations 
diplomatiques avec le Rwanda. Il n’est pas seulement 
question de tentatives de semer le trouble dans les 
esprits concernant la position belge; il s’agit aussi de 
saper l’image de la Belgique, d’exacerber des tensions, 
de légitimer un certain interventionnisme et de dévier 
l’attention des vrais enjeux. Il y a lieu de reconnaître et 
de répondre de façon appropriée à ce type d’actions 
hybrides. Ce genre de démarches ne détournera pas 
la Belgique des objectifs qu’elle s’est fixés en vue d’une 
solution pacifique et durable à l’Est de la RD Congo.

De même, malgré les attaques qui visent à déformer 
complètement sa proposition sur les événements tragiques 
du génocide contre les Tutsis au Rwanda en 1994, la 
Belgique restera constante dans sa condamnation sans 
équivoque, tout en assumant sa part de responsabilité, 

onze bedrijven, dankzij de tussen lidstaten toegepaste 
uitwisseling van informatie over investeringen die van 
invloed zijn op strategische sectoren.

De minister wijst erop dat zijn departement, dat oor-
spronkelijk lid was van die commissie, werd vervan-
gen door de FOD Economie om het federale niveau 
te vertegenwoordigen, samen met de FOD Financiën. 
De FOD Buitenlandse Zaken blijft betrokken bij het 
FDI-platform (Foreign Direct Investment) binnen het 
Coördinatiecomité Inlichtingen en Veiligheid, waar hij 
een advies geeft over elke investering in het raam van 
zijn bevoegdheden.

Inzake de maatregelen om corruptie zoals Qatargate 
tegen te gaan, stelt de minister dat België zijn volledige 
steun verleent aan het nieuwe Europese orgaan voor 
ethische normen (Ethics Body), een initiatief van de 
Europese Commissie om een aantal gemeenschappelijke, 
duidelijke en transparante ethische normen op te stellen 
voor EU-instellingen en -organen. Dat nieuwe orgaan 
is nog niet volledig operationeel wegens de overgang 
naar een nieuwe Europese legislatuur.

In dat verband vermeldt de minister ook de Europese 
inspanningen op het gebied van buitenlandse informa-
tiemanipulatie en inmengingsdreigingen. De Europese 
Dienst voor extern optreden (EDEO) heeft uitgebreide 
expertise ontwikkeld om gerichte en gecoördineerde 
antwoorden te kunnen formuleren op de buitenlandse 
informatiemanipulatie en inmengingsdreigingen, teneinde 
de werking van de democratie en de burgers in de EU 
te beschermen.

In dat verband juicht de minister toe dat er op het 
niveau van de EU een cel werd opgericht om dergelijke 
verschijnselen ook in Afrika te monitoren en te bestrij-
den. Hij wijst erop dat België na het verbreken van de 
diplomatieke betrekkingen met Rwanda zelf het doelwit 
is van pogingen tot desinformatie. Tegenstanders trach-
ten niet alleen verwarring te zaaien over het Belgische 
standpunt, maar ook het imago van België te ondermij-
nen, de spanningen op te drijven, een zeker interventi-
onisme te legitimeren en de aandacht af te leiden van 
de echte problemen. Dergelijke hybride acties moeten 
worden herkend en op een passende manier worden 
aangepakt. Zulke acties zullen België niet afleiden van 
de doelstellingen die ons land zich heeft gesteld met 
het oog op een vreedzame en duurzame oplossing in 
het oosten van de DR Congo.

Ondanks de pogingen tot volstrekte verdraaiing van het 
Belgisch standpunt inzake de tragische gebeurtenissen 
tijdens de in 1994 gepleegde genocide op de Tutsi’s in 
Rwanda, zal ons land zijn ondubbelzinnige veroordeling 
blijven uitspreken en zijn deel van de verantwoordelijkheid 
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comme l’ont affirmé les anciens premiers ministres 
Verhofstadt en 2000 et Michel en 2019. Elle reste éga-
lement très attachée au devoir de mémoire, ainsi qu’à 
l’application de la loi belge sur la négation du génocide 
contre les Tutsis. Tout sera fait pour maintenir la bonne 
coopération judiciaire entre le Rwanda et la Belgique 
concernant la poursuite des auteurs du génocide. Le 
ministre rappelle à cet égard que 7 procès d’assises liés 
au génocide contre les Tutsis ont eu lieu en Belgique, 
et que 12 personnes ont été reconnues coupables 
dans ce cadre. Plusieurs affaires sont encore en cours 
d’instruction ou d’enquête actuellement.

En ce qui concerne la situation en Tunisie, le ministre 
explique que le président tunisien, M. Kaïs Saïed, a limogé 
le premier ministre Kamel Madouri il y a quelques jours, 
sans fournir d’explications officielle. Mme Sarra Zaafrani 
Zenzri a été désignée pour lui succéder, et remplacée à 
son poste de ministre de l’Équipement. Ces changements 
récents interviennent dans un contexte où la Tunisie 
fait face à des défis économiques majeurs, notamment 
une croissance économique faible, un chômage élevé 
et une forte dette publique. Cette instabilité politique 
crée inévitablement des tensions sociales fortes, qui 
mettent le gouvernement sous pression. Le ministre 
compte quant à lui poursuivre le dialogue avec ses 
différents interlocuteurs pour mieux cerner la situation 
et voir comment la Belgique pourrait apporter sa pierre 
constructive à l’édifice.

En réponse aux questions relatives au soutien de la 
Belgique à l’Ukraine, le ministre indique que la Belgique 
continuera de soutenir pleinement l’Ukraine. Depuis 
l’invasion russe, la Belgique a fourni 2,2 milliards d’euros 
d’aide à l’Ukraine. Elle s’est engagée à prolonger ce 
soutien dans l’accord bilatéral de sécurité de mai 2024.

Le ministre tient également à attirer l’attention des 
membres sur le fait que l’aide fournie par la Belgique 
va bien au-delà de l’aide purement militaire. En effet, la 
Belgique fournit une aide humanitaire, soutient le démi-
nage des terres agricoles et vient en aide au secteur privé.

Par ailleurs, Enabel, l’Agence belge de développement, 
met actuellement en œuvre le programme BE-RELIEVE, 
dans le cadre duquel 150 millions d’euros seront déblo-
qués sur une période de quatre ans. L’objectif est de 
contribuer à la reconstruction durable de l’Ukraine. Le 
programme se concentre spécifiquement sur l’enseigne-
ment, les soins de santé, les infrastructures, l’efficacité 
énergétique et l’énergie verte. Il bénéficiera directement 
à la population ukrainienne. Ce programme contribuera 
de manière transversale à rapprocher l’Ukraine des 

op zich nemen, zoals de voormalige eerste ministers 
Verhofstadt in 2000 en Michel in 2019 hebben verklaard. 
België blijft ook heel gehecht aan de herdenkingsplicht, 
alsook aan de toepassing van de Belgische wet op de 
ontkenning van de genocide op de Tutsi’s. Alles zal in 
het werk worden gesteld om een goede justitiële sa-
menwerking tussen Rwanda en België te handhaven 
bij de vervolging van de daders van de genocide. De 
minister herinnert er in dat verband aan dat er in België 
zeven assisenprocessen over de genocide op de Tutsi’s 
hebben plaatsgevonden en dat er daarbij twaalf men-
sen schuldig zijn bevonden. Meerdere zaken worden 
momenteel nog strafrechtelijk onderzocht.

Wat de toestand in Tunesië betreft, stelt de minister 
dat de Tunesische president, de heer Kais Saied, en-
kele dagen geleden de eerste minister, de heer Kamel 
Madouri, de laan heeft uitgestuurd, zonder daarvoor een 
officiële verklaring te geven. Mevrouw Sarra Zaafrani 
Zenzri werd aangesteld als zijn opvolgster en werd 
vervangen in haar functie als minister van Infrastructuur. 
Die veranderingen komen op een moment dat Tunesië 
voor grote economische uitdagingen staat wegens een 
zwakke economische groei, hoge werkloosheid en een 
hoge overheidsschuld. De politieke instabiliteit leidt on-
vermijdelijk tot grote sociale spanningen, die de regering 
onder druk zetten. De minister is van plan de dialoog 
met zijn verschillende contacten voort te zetten om meer 
inzicht te krijgen in de situatie en te bekijken hoe België 
een constructieve bijdrage zou kunnen leveren.

Met betrekking tot de vragen omtrent de Belgische 
steun aan Oekraïne, antwoordt de minister dat België 
Oekraïne ten volle blijft steunen. Sinds de Russische 
invasie, heeft België voor 2,2 miljard euro steun gebo-
den aan Oekraïne. De verderzetting van deze steun 
werd vastgelegd in het bilateraal veiligheidsakkoord 
van mei 2024.

En de minister wil graag de aandacht van de leden 
van deze commissie vestigen op het feit dat de Belgische 
hulp veel ruimer is dan puur militaire hulp. België geeft 
humanitaire hulp, steun voor ontmijning van landbouw-
gebieden en steun aan de privésector.

Bovendien voert het Belgisch ontwikkelingsagent-
schap, met name Enabel, momenteel BE-RELIEVE uit 
ter waarde van 150 miljoen euro over een periode van 
vier jaar. Het doel is om bij te dragen aan de duurzame 
wederopbouw van Oekraïne. Het programma richt zich 
specifiek op onderwijs, gezondheidszorg, infrastruc-
tuur, energie-efficiëntie en groene energie. Dit komt 
rechtstreeks ten goede aan de Oekraïense bevolking. 
Transversaal zal dit programma een bijdrage leveren 
aan het dichter brengen van Oekraïne bij de Europese 
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normes européennes et guidera également l’Ukraine 
sur la voie de l’Europe.

Pour ce qui est du soutien au niveau de l’Union euro-
péenne, le ministre renvoie au plan d’aide militaire pour 
l’Ukraine présenté par la haute représentante de l’Union 
pour les Affaires étrangères et la politique de sécurité, 
Mme Kaja Kallas. Ce plan vise à mobiliser entre 20 et 
40 milliards d’euros pour apporter un nouveau soutien 
militaire à l’Ukraine. La Belgique examine actuellement 
comment elle pourrait contribuer concrètement à ce 
plan, qui est largement soutenu par les États membres.

En réponse aux questions relatives à l’orientation 
de la politique européenne en matière de défense, le 
ministre fait observer que la présidente de la Commission 
européenne, Mme Ursula von der Leyen, vient de pré-
senter aujourd’hui son “Livre blanc pour une défense 
européenne”, qui définit les objectifs d’une défense 
européenne et les moyens de les mettre en œuvre. 
La Belgique examinera attentivement cet ensemble 
de propositions, qui doit nourrir le débat au Parlement 
européen et au Conseil.

En ce qui concerne l’Europe sociale, le ministre sou-
ligne qu’il en fera l’une de ses priorités européennes. 
Le socle européen des droits sociaux est inscrit dans 
l’accord de gouvernement et sa mise en œuvre sera 
prioritaire. Le ministre veillera à ce que ses collègues 
du gouvernement y accordent une attention particulière.

Pour ce qui est des observations et des questions 
portant sur la nécessité de conclure des accords com-
merciaux équilibrés, le ministre souligne que le gouverne-
ment entend conclure des accords ambitieux, ouverts et 
équitables en matière de commerce et d’investissement 
dans le cadre de notre autonomie stratégique ouverte. 
Le gouvernement prône également un commerce mon-
dial durable fondé sur des règles équitables et le juste 
échange. Notre pays veillera également au respect 
des droits humains ainsi qu’à l’intégration des normes 
sociales et environnementales européennes dans les 
accords de libre-échange, le Mercosur restant par 
exemple un sujet sensible pour le secteur agricole. Le 
ministre se penchera plus particulièrement sur l’impact 
de ces accords pour nos agriculteurs. La Belgique se 
prononcera définitivement sur chaque accord commer-
cial individuel sur la base d’une analyse approfondie et 
détaillée des mérites de l’accord concerné. Il apparaît 
toutefois clairement aux yeux du ministre que la nouvelle 
conjoncture mondiale offre de nouvelles perspectives 
pour renforcer la coopération commerciale avec différents 
blocs géopolitiques et économiques tels que l’Inde, l’Asie 

standaarden. Dat ook om Oekraïne op zijn weg naar 
Europa te begeleiden.

Met betrekking tot de steun op het niveau van de EU, 
verwijst de minister naar het voorstel van de hoge verte-
genwoordiger van de Unie voor Buitenlandse Zaken en 
Veiligheidsbeleid, met name mevrouw Kaja Kallas, over 
militaire steun aan Oekraïne beoogt bijkomend steun 
te verlenen ten hoogte van 20 of zelfs 40 miljard euro 
aan extra hulp. We onderzoeken momenteel concrete 
manieren om ons steentje bij te dragen voor dit voorstel 
die breed wordt gesteund door de lidstaten.

Met betrekking tot de vragen omtrent de richting 
van het Europees defensiebeleid, merkt de minister op 
dat de voorzitster van de Europese Commissie, met 
name mevrouw Ursula von der Leyen, vandaag haar 
“Witboek over de toekomst van de Europese defensie” 
gepresenteerd heeft, waarin de doelstellingen van een 
Europese defensie en de middelen om deze uit te voeren 
worden uiteengezet. Het is een catalogus van voorstel-
len die als input moeten dienen voor het debat in het 
Europees Parlement en de Raad en die we zorgvuldig 
zullen bestuderen.

Voor wat het Sociaal Europa betreft, stipt de minister 
aan dat een Sociaal Europa een van zijn prioriteiten is 
in Europa. De Europese pijler van sociale rechten wordt 
genoemd in het regeerakkoord. De uitvoering ervan zal 
prioriteit krijgen. De minister zal ervoor zorgen dat zijn 
collega’s binnen de regering hier aandacht aan besteden.

Inzake de opmerkingen en vragen omtrent de nood-
zaak voor evenwichtige handelsakkoorden, merkt de 
minister op dat de regering pleit voor ambitieuze, open 
en eerlijke handels- en investeringsovereenkomsten 
als onderdeel van onze open strategische autonomie. 
De regering pleit eveneens voor een duurzame wereld-
handel op basis van eerlijke regels en eerlijke handel. 
In vrijhandelsovereenkomsten zorgen we ervoor dat de 
mensenrechten en onze Europese sociale en milieunor-
men worden gerespecteerd. Mercosur blijft een gevoelig 
onderwerp voor de landbouwsector. De minister zal meer 
specifiek besteden aan de impact van deze akkoorden 
op onze landbouwers. We zullen een definitief standpunt 
innemen over elk afzonderlijk handelsakkoord op basis 
van een grondige en uitgebreide analyse van de eigen 
verdiensten van het akkoord. Het is voor de minister 
echter duidelijk dat de nieuwe mondiale situatie nieuwe 
kansen biedt om de handelssamenwerking te versterken 
met verschillende geopolitieke en economische blokken 
zoals met India, Azië in het algemeen, Zuid-Amerika, 
het Midden-Oosten, Afrika, enzovoort. De vooruitzichten 
voor overeenkomsten, ook politieke, mogen niet over het 
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en général, l’Amérique du Sud, le Moyen-Orient, l’Afrique, 
etc. Il ne faudra pas non plus perdre de vue les accords, 
notamment sur le plan politique, que la Belgique pourrait 
conclure avec des pays tels que le Royaume-Uni et le 
Canada, compte tenu de l’intérêt manifesté récemment 
par ces pays pour l’Europe.

En ce qui concerne la politique commerciale de l’Union 
européenne, la Belgique entend renforcer et étendre son 
réseau d’accords commerciaux européens, en défendant 
dans ce cadre tant la réciprocité que les droits humains 
ainsi que nos valeurs sociales et écologiques.

La Belgique n’a pas l’intention de se livrer à un com-
merce débridé, mais elle compte privilégier un commerce 
équitable et le juste échange. La coopération joue un rôle 
de plus en plus important, dès lors que notre économie 
ouverte rend la Belgique vulnérable dans un monde 
plus polarisé que jamais où les flux de libre-échange 
sont sous pression.

Le ministre fait en outre observer que la sécurité 
économique devient un enjeu de plus en plus important, 
ce qui se traduit, au niveau européen, par des réflexions 
créatives sur les partenariats et la protection commerciale.

Par ailleurs, les instruments de défense commerciale 
de l’Union européenne seront étendus et appliqués plus 
fermement pour défendre nos intérêts commerciaux contre 
les pratiques économiques et commerciales déloyales.

Le nouveau gouvernement américain, sous la houlette 
de Donald Trump, ajoute encore plus d’incertitude à la 
situation actuelle. La stratégie transactionnelle et la posi-
tion politique adoptées par le président Trump requièrent 
une réponse affirmée et globale ainsi qu’une approche 
transactionnelle. L’attitude envers les États-Unis est un 
bon exemple du principe de base à appliquer: privilégier, 
dans un premier temps, une autonomie stratégique 
ouverte ainsi qu’un commerce ouvert, puis trouver le 
juste équilibre en appliquant fermement les mesures 
de défense commerciale si nécessaire.

À la question de Mme Maouane relative à l’affectation 
du budget de la défense et les 2 % du PIB, le ministre 
répond que les discussions budgétaires sont toujours 
en cours au sein du gouvernement pour identifier les 
sources de financement des milliards d’euros qu’il est 
urgent de débloquer.

En outre, le ministre explique que les windfall profits 
ont vocation à rester dédiés à l’Ukraine, de manière 
directe ou indirecte, via notamment le remboursement 
de l’emprunt contracté auprès du G7 pour le soutien à 

hoofd worden gezien, ook met het Verenigd Koninkrijk en 
Canada, gezien hun recente belangstelling voor Europa.

Met betrekking tot het handelsbeleid van de EU, steunt 
de regering de versterking en verdere uitbreiding van het 
Belgische netwerk aan EU-handelsakkoorden, waarbij 
we niet alleen wederkerigheid, maar ook de mensen-
rechten en onze sociale en ecologische waarden niet 
uit het oog willen verliezen.

We pleiten niet voor ongebreidelde handel, maar 
voor eerlijke handel, voor eerlijke uitwisseling. Onze 
samenwerking wordt steeds belangrijker, want onze 
open economie maakt België kwetsbaar in een meer 
gepolariseerde wereld waar vrije handelsstromen onder 
druk staan.

De minister stipt hierbij aan dat economische veiligheid 
steeds belangrijker wordt en dat uit zich op Europees 
niveau op handelsvlak in creatief denken over partner-
schappen en handelsbescherming.

Tegelijkertijd zal de Europese “toolbox” met handels-
beschermingsmaatregelen verder worden uitgebreid 
en assertiever worden ingezet om onze handelsbelan-
gen te verdedigen tegen oneerlijke economische en 
handelspraktijken.

De nieuwe Amerikaanse regering onder leiding van 
Donald Trump voegt nog meer onzekerheid toe. Trump 
neemt een transactionele en politieke houding aan die 
een assertieve, holistische en ook transactionele reac-
tie vereist. De houding ten opzichte van de Verenigde 
Staten is een goed voorbeeld van wat het basisprincipe 
zou moeten zijn: open strategische autonomie met open 
handel als uitgangspunt, en we zullen het juiste even-
wicht moeten vinden met een assertief gebruik van de 
handelsbeschermende maatregelen waar nodig.

Op de vraag van mevrouw Maouane over de toewijzing 
van het defensiebudget en de 2 % van het bbp antwoordt 
de minister dat er nog steeds begrotingsbesprekingen 
aan de gang zijn binnen de regering om te bepalen 
hoe de miljarden euro’s die dringend moeten worden 
vrijgemaakt zullen worden gefinancierd.

Bovendien geeft de minister aan dat het de bedoeling 
is dat de windfall profits rechtstreeks of indirect bestemd 
blijven voor Oekraïne, met name via de terugbeta-
ling van de lening die met de G7 werd aangegaan om 
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l’Ukraine. Le ministre indique qu’il ne soutient pas l’idée 
d’une confiscation des avoirs russes et il rappelle la 
pertinence, tant pour l’Ukraine que pour l’État belge, 
de maintenir ces avoirs russes gelés pour pouvoir en 
bénéficier annuellement via l’application de l’ISOC, des 
rentrées qui sont utiles.

Ensuite, le ministre confirme que la volonté du gou-
vernement dans ses choix en matière de coopération en 
développement reste bien d’en faire bénéficier prioritai-
rement les pays aux taux de pauvreté les plus élevés, 
et donc aux enjeux de développement les plus impor-
tants, plutôt que de s’orienter vers les pays à revenus 
intermédiaires. Cette dernière option pourrait apparaître 
plus confortable ou opportune par rapport aux enjeux 
de politique internationale ou d’intérêt stratégique de la 
Belgique, mais le ministre pense qu’on passerait à côté 
du devoir intrinsèque de la politique de coopération en 
développement, qui est de se focaliser d’abord et avant 
tout sur les pays qui sont dans les situations les plus 
problématiques, mais sans omettre la matrice actuelle 
de nos relations internationales. Actuellement, 14 pays 
sont considérés comme prioritaires. La pertinence de 
ceux-ci doit être réévaluée, à l’aune des mouvements 
géopolitiques actuels.

En ce qui concerne le Traité sur l’interdiction des 
armes nucléaires (TIAN), le ministre est d’avis qu’il ne 
peut pas promouvoir des progrès effectifs, en raison de 
l’absence de pays qui possèdent des armes nucléaires. 
De plus, l’interdiction immédiate des armes nucléaires va 
à l’encontre de la politique de dissuasion de l’OTAN, qui 
repose sur une combinaison d’armes conventionnelles 
et nucléaires. Un monde où l’OTAN n’a pas d’armes 
nucléaires, alors que ses ennemis en possèdent, n’est 
pas un monde sûr. En outre, le TIAN ne dispose pas d’un 
régime de vérification, ce qui est essentiel pour pouvoir 
se fier au démantèlement effectif de l’arsenal nucléaire 
par toutes les parties concernées, et il n’exige pas de 
ses membres qu’ils souscrivent à la norme la plus élevée 
en matière de vérification de l’AIEA. Pour ces raisons, 
et dans le contexte de la guerre d’agression menée par 
la Russie contre l’Ukraine, il aurait été particulièrement 
délicat de participer à une réunion d’un traité qui interdit 
un pilier fondamental de la dissuasion. Par ailleurs, le 
ministre indique qu’aucun membre de l’OTAN n’a par-
ticipé à cette récente rencontre. Néanmoins, le ministre 
rappelle l’engagement de la Belgique dans le cadre de 
la finalité principielle de ce traité, raison pour laquelle il 
s’est rendu à Genève le 25 février 2025 dans le cadre 
de la conférence sur le désarmement, afin de réitérer 
cet engagement belge.

Pour ce qui est de la protection des défenseurs des 
droits humains, le ministre souligne que la Belgique 

Oekraïne te steunen. De minister stelt geen voorstander 
te zijn van het idee om Russische tegoeden in beslag 
te nemen en herhaalt dat het zowel voor Oekraïne als 
voor de Belgische Staat belangrijk is om die bevroren 
Russische tegoeden te behouden en elk jaar te kunnen 
profiteren van nuttige inkomsten via de toepassing van 
de vennootschapsbelasting.

Vervolgens bevestigt de minister dat de regering wel 
degelijk nog steeds wil dat haar keuzes inzake ontwikke-
lingssamenwerking in de eerste plaats ten goede komen 
aan de landen met de hoogste armoedecijfers, en dus 
met de grootste ontwikkelingsuitdagingen, veeleer dan 
aan middeninkomenslanden. Laatstgenoemde optie 
lijkt misschien comfortabeler of geschikter in het licht 
van de internationale beleidskwesties of de strategische 
belangen van België, maar volgens de minister zou op 
die manier worden voorbijgegaan aan de intrinsieke 
plicht van het ontwikkelingssamenwerkingsbeleid, na-
melijk dat men zich eerst en vooral moet toespitsen op 
de landen met de grootste problemen, zonder evenwel 
het huidige model van de Belgische internationale be-
trekkingen te verwaarlozen. Thans worden veertien 
landen als prioritair beschouwd. Hun relevantie moet 
opnieuw worden beoordeeld in het licht van de huidige 
geopolitieke ontwikkelingen.

Het Verdrag inzake het verbod op kernwapens (CTBT) 
kan volgens de minister geen echte vooruitgang be-
werkstelligen, aangezien het door geen enkel land dat 
kernwapens bezit werd ondertekend. Bovendien druist 
een onmiddellijk verbod op kernwapens in tegen het 
ontradingsbeleid van de NAVO, dat gebaseerd is op een 
combinatie van conventionele en nucleaire wapens. Een 
wereld waarin de NAVO geen kernwapens bezit, maar 
haar vijanden wel, is geen veilige wereld. Bovendien 
voorziet het CTBT niet in een verificatieregeling, wat 
nochtans essentieel is om erop te kunnen vertrouwen 
dat alle betrokken partijen wel degelijk hun kernarse-
naal ontmantelen. Ook eist het verdrag niet van zijn 
leden dat zij de hoogste verificatienorm van het IAEA 
onderschrijven. Om die redenen, en in de context van 
de Russische agressieoorlog tegen Oekraïne, zou het 
bijzonder gevoelig hebben gelegen om deel te nemen 
aan een vergadering van een verdrag dat een funda-
mentele pijler van de ontrading verbiedt. De minister wijst 
er ook op dat geen enkel NAVO-lid aan deze recente 
bijeenkomst heeft deelgenomen. Niettemin bevestigt de 
minister de sympathie van België ten aanzien van het 
hoofddoel van dit verdrag. Daarom is hij op 25 februari 
2025 naar Genève gereisd voor de ontwapeningsconfe-
rentie en heeft hij daar die sympathie opnieuw nadruk-
kelijk uitgesproken.

Met betrekking tot de bescherming van mensenrechten-
verdedigers, stipt de minister aan dat België steeds sterk 
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s’est toujours engagée fermement à les protéger. Le 
soutien apporté aux défenseurs des droits humains 
et la reconnaissance de leur travail restent un volet 
important de la politique étrangère belge, notamment 
au travers de notre engagement à mettre en œuvre les 
lignes directrices de l’Union européenne sur les défen-
seurs des droits humains au sein du Conseil des droits 
de l’homme des Nations Unies et d’autres forums. Le 
ministre prend acte de la proposition de résolution en 
la matière (DOC 56 0478/001), qui a été déposée par 
le groupe Vooruit et qui est actuellement à l’examen. 
Plusieurs pays ont également mis en place des pro-
grammes dans le cadre de la Civic Space Initiative. 
Ces programmes visent à promouvoir l’état de droit et 
à soutenir la société civile (notamment les organisations 
de défense des droits humains).

En ce qui concerne l’égalité des genres et les droits 
des femmes, le ministre souligne que la Belgique devrait 
idéalement désigner un envoyé spécial chargé de l’égalité 
des genres et des droits des femmes. La Belgique en 
a d’ailleurs déjà désigné un par le passé. Le ministre 
devra toutefois examiner si une marge budgétaire est 
disponible à cet effet, ce dont il doute. Il craint donc de 
devoir supprimer un autre poste. Toute décision à ce 
sujet devra dès lors être évaluée comme il se doit.

En ce qui concerne la lutte contre les violences 
sexuelles et basées sur le genre liées aux conflits, le 
ministre explique qu’il maintiendra une attention soutenue 
sur ce dossier. Son département continuera à mettre 
en œuvre le 4e Plan d’action national Femmes, Paix et 
Sécurité (2022-2026), dont l’un des piliers se focalise 
spécifiquement sur ce sujet. Il existe deux autres exemples 
concrets de l’engagement de la Belgique à ce sujet. Tout 
d’abord, le soutien, à hauteur de 1 millions d’euros, de 
l’équipe d’experts des Nations Unies sur l’état de droit 
et les violences sexuelles dans les conflits, qui est active 
en Ukraine afin d’assister les autorités à ce sujet. Il y a 
aussi l’appui à hauteur de 300.000 euros d’un projet de 
Justice Rapid Response en RD Congo, au Myanmar et 
en Ukraine, sur la lutte contre l’impunité pour les crimes 
internationaux et les violations des droits humains, y 
compris les violences sexuelles et basées sur le genre.

En ce qui concerne les observations de M. De Croo 
concernant l’autonomie stratégique, le ministre fait 
observer qu’il partage l’analyse du membre selon laquelle 
il convient parallèlement de promouvoir l’autonomie 
européenne et d’investir rapidement afin de relever les 
dépenses en matière de défense à 2 % du PIB. Il sera 
nécessaire de combiner une approche à court terme, 
dès lors que la dépendance à l’égard des États-Unis est 

geëngageerd is geweest op gebied van de bescherming 
van mensenrechtenverdedigers. Steun voor en erken-
ning van het werk van mensenrechtenverdedigers blijft 
een belangrijk onderdeel van het Belgische buitenlands 
beleid, onder meer via de inzet voor de uitvoering van 
de EU-richtsnoeren inzake mensenrechtenverdedigers, 
binnen de VN-Mensenrechtenraad en andere fora. De 
minister neemt akte van het voorstel van resolutie ter 
zake (DOC 56 0478/001) dat door de Vooruitfractie werd 
neergelegd en thans in behandeling is. In verschillende 
landen lopen tevens programma’s in het kader van het 
Civic Space Initiative, die gericht zijn op de bevordering 
van de rechtstaat en de ondersteuning van het midden-
veld (waaronder mensenrechtenorganisaties).

Betreffende gender en vrouwenrechten, merkt de 
minister op dat er idealiter een Belgische speciaal ge-
zant voor gender- en vrouwenrechten moet aangeduid 
worden. In het verleden had België trouwens een der-
gelijke speciaal gezant. De minister zal evenwel moeten 
bekijken of er budgettaire ruimte bestaat. De minister 
heeft daar echter zijn twijfels over en hij vreest dat hij 
dan een andere functie zal moeten afschaffen. Bijgevolg 
zal een eventuele beslissing hieromtrent het nodige 
evaluatiewerk vergen.

Wat de strijd tegen seksueel en gendergerelateerd 
geweld betreft, legt de minister uit dat hij deze kwestie 
heel nauwlettend zal blijven volgen. Zijn departement zal 
doorgaan met de implementatie van het vierde nationaal 
actieplan “Vrouwen, Vrede, Veiligheid” (2022-2026), 
waarvan een van de pijlers specifiek op dat aspect is 
gericht. Er bestaan twee andere concrete voorbeelden 
van het Belgisch engagement ter zake. Ten eerste is 
er de steun ten belope van een miljoen euro voor het 
deskundigenteam van de Verenigde Naties op het gebied 
van de rechtsstaat en seksueel geweld in conflicten, dat 
in Oekraïne actief is om de autoriteiten op dit gebied bij 
te staan. Ook is er de ondersteuning voor een bedrag 
van 300.000 euro voor een project inzake Justice Rapid 
Response in de DR Congo, in Myanmar en in Oekraïne, 
als onderdeel van de strijd tegen straffeloosheid voor 
internationale misdaden en schendingen van de men-
senrechten, waaronder seksueel en gendergerelateerd 
geweld.

Inzake de opmerkingen van de heer De Croo betref-
fende de strategische autonomie, merkt de minister op 
dat hij de analyse van de heer De Croo, met name de 
uitdaging om zowel Europese autonomie te bevorderen 
en tegelijkertijd snel te investeren teneinde de defensie-
uitgaven op te trekken tot 2 % van het bbp, deelt. Het zal 
nodig zijn om een kortetermijnbenadering te combineren, 
rekening houdend met het feit dat afhankelijkheid van 
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actuellement inévitable pour certaines capacités, à une 
vision à moyen et à long terme visant à développer les 
capacités européennes. Cette analyse est en cours au 
niveau du gouvernement, qui met tout en œuvre pour 
atteindre l’équilibre délicat que M. De Croo a évoqué 
dans son intervention.

Comme M. De Croo l’a également évoqué au cours 
de son intervention, ce n’est pas parce que le monde 
change que nous devons nous-même changer radica-
lement. Il va sans dire que nous devons nous adapter 
et faire preuve de résilience, mais cela ne signifie pas 
que nous devons renier nos valeurs et nos lignes de 
conduite. Nous continuerons de nous engager en faveur 
du respect du droit international et d’un ordre mondial 
fondé sur des règles. Nous continuerons de promouvoir 
les droits humains, mais nous devrons reconsidérer 
certains de nos partenariats à la lumière de la nouvelle 
réalité géopolitique, d’une part en n’étant plus obsédés 
par certains alliés historiques, d’autre part en osant se 
rapprocher d’acteurs qui ne sont historiquement pas nos 
partenaires privilégiés, et ce, pour des raisons écono-
miques, commerciales, stratégiques et géopolitiques. 
Nous devrons également faire preuve de la résilience 
qui est si souvent requise de la part des entreprises et 
des autorités publiques.

En outre, le ministre souligne l’importance du déve-
loppement de notre l’autonomie stratégique en matière 
de défense, d’alimentation, d’énergie, de santé et de 
technologie, sans tomber dans le piège du choix du 
protectionnisme, qui ne se justifie pas pour une éco-
nomie aussi ouverte que celle de la Belgique, ou de 
l’isolationnisme. Le ministre estime au contraire que le 
moment est venu d’œuvrer avec force et conviction en 
faveur du multilatéralisme et de réaffirmer ses avan-
tages. Nous devons de surcroît acheter le plus possible 
de biens au niveau européen, étant toutefois entendu 
que nous ne pouvons pas exclure certains pays de cet 
exercice, en raison des limites des lignes de produc-
tion, des temps d’attente ou des besoins concernant un 
produit spécifique. Ces considérations seront intégrées 
à l’analyse qui sera réalisée pour déterminer les choix 
que la Belgique devra faire pour atteindre la norme de 
dépenses de 2 % du PIB.

Il convient dès lors d’investir davantage et plus rapi-
dement dans les capacités militaires de la Belgique, afin 
de pouvoir prendre place à la table des négociations et 
de ne pas être mis de côté. Dans ce cadre, il importe 
d’éviter le deux poids, deux mesures. Une place suf-
fisante devra également être laissée à la coopération 
internationale, qui est et reste une manière de prendre 
place à la table des négociations.

de Verenigde Staten momenteel onvermijdelijk voor 
bepaalde capaciteiten is, met een visie op middellange 
en lange termijn om Europese capaciteiten te ontwik-
kelen. Deze analyse is volop bezig op regeringsniveau 
en hij werkt volop aan het realiseren van het delicate 
evenwicht waarnaar de heer De Croo heeft verwezen 
in zijn tussenkomst.

Zoals de heer De Croo tijdens zijn tussenkomst ook 
al aanhaalde, is het niet omdat de wereld verandert 
dat wij alles zelf moeten veranderen. Natuurlijk moeten 
we ons aanpassen en wendbaar zijn, maar dat bete-
kent niet dat we onze waarden en richtlijnen moeten 
loslaten. We zullen ons altijd blijven inzetten voor de 
eerbieding van het internationale recht en een op regels 
gebaseerde wereldorde. We zullen de mensenrechten 
blijven bevorderen, maar we zullen een aantal van onze 
partnerschappen moeten heroverwegen in het licht van 
nieuwe geopolitieke realiteit, enerzijds door niet langer 
geobsedeerd te zijn door bepaalde historische bondge-
noten, anderzijds door toenadering te durven zoeken 
tot spelers die historisch gezien niet onze bevoorrechte 
partners waren, omwille van economische, commerciële, 
strategische en geopolitieke redenen. Tevens zullen we 
blijk moeten geven van de wendbaarheid die zo vaak 
van bedrijven en overheden wordt gevraagd.

Daarnaast onderstreept de minister het belang van 
de ontwikkeling van de strategische economie op het 
gebied van defensie, voedsel, energie, gezondheid en 
technologie, zonder in de val te lopen van de keuze 
voor het protectionisme, ongegrond voor een economie 
die zo open is als deze van België, of isolationisme. In 
tegendeel, de minister meent dat dit het moment is om 
met kracht en overtuiging te strijden voor multilateralisme 
en de voordelen ervan in ere te herstellen. We moeten 
ook zoveel mogelijk goederen op EU-niveau aankopen, 
rekening houden met het feit dat we bepaalde landen 
niet kunnen uitsluiten van deze oefening, afhankelijk 
van de beperking van productielijnen, wachttijden of de 
behoeften aan een specifiek product. Deze overwegingen 
zullen deel uitmaken van de analysematrix betreffende 
de keuzes die België zal moeten maken in het kader 
van het behalen van de uitgavennorm inzake defensie 
die 2 % van het bbp bedraagt.

Vandaar dat het belangrijk is om meer en sneller in de 
militaire capaciteiten van België te investeren teneinde 
mee plaats te kunnen nemen aan de onderhandelings-
tafel en niet aan de kant te worden geschoven. In dit 
kader is het belangrijk om geen dubbele standaarden te 
hanteren. Daarnaast moet er ook voldoende ruimte zijn 
voor Internationale samenwerking. Deze internationale 
samenwerking is en blijft een manier om mee aan tafel 
te zitten.
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Le ministre estime en outre qu’aussi bien le gouver-
nement que lui-même, en sa qualité de ministre des 
Affaires étrangères, doivent se rendre nettement plus 
souvent dans certaines régions du monde, par exemple 
en Afrique subsaharienne. Ces visites permettent en effet 
à la Belgique de communiquer sa ligne politique bien 
plus efficacement pour convaincre les gouvernements 
étrangers de ses intentions politiques. C’est pourquoi 
il est également important, selon le ministre, de conti-
nuer à miser aujourd’hui sur la diplomatie. Le contact 
personnel est indispensable pour pouvoir finalement 
prendre place à la table de négociations. Les trois D 
(diplomatie, défense, développement) continuent donc 
de se compléter mutuellement et revêtent ensemble une 
grande importance.

Afin d’éviter le deux poids, deux mesures, le ministre 
a appelé ses collègues européens à évaluer la situation 
dans l’Est de la RD Congo de la même manière que 
l’invasion de l’Ukraine par la Russie. Éviter le deux 
poids, deux mesures, constituera un axe important de 
la politique du ministre. Cela signifie qu’il sera parfois 
amené à prendre des décisions difficiles et que certains 
partenaires pourraient se sentir offensés, mais le ministre 
assumera la responsabilité de ces décisions, car c’est 
le seul moyen de rester crédible.

Le ministre revient ensuite sur une observation de 
Mme Van Hoof, qui a souligné l’importance de montrer 
davantage de compréhension pour la frustration de 
certains membres du personnel de son département, 
en particulier ceux du groupe linguistique néerlandais, 
qui ont moins rapidement accès à une série de postes 
en raison de la nécessité de respecter l’équilibre linguis-
tique dans le cadre du personnel et du fait qu’ils sont 
plus nombreux que les Francophones. Le ministre est 
conscient du problème et il remercie Mme Van Hoof, 
qui est l’une des première à avoir attiré son attention 
sur la question. Il ne manquera pas de l’examiner avec 
la direction de son département.

En réponse à la question relative au poste consulaire 
à Erevan, le ministre indique qu’une ambassade belge y 
a été ouverte récemment mais que le personnel présent 
sur place y est encore limité.

Cette ambassade offre toutefois bien une assistance 
consulaire par téléphone. Les étudiants arméniens 
peuvent se rendre à l’ambassade pour remplir les for-
mulaires nécessaires en vue de la délivrance de leur 
visa d’étudiant. Pour l’heure, les visas pour un séjour 
de courte durée sont toutefois délivrés par l’ambassade 
allemande locale. Et les visas pour un séjour de longue 
durée sont traités par l’ambassade belge à Moscou.

Bovendien meent de minister dat zowel de rege-
ring als hijzelf in zijn hoedanigheid van minister van 
Buitenlandse Zaken zich veel meer in bepaalde regio’s 
van de wereld moeten begeven, zoals bijvoorbeeld in 
Sub-Sahara-Afrika. Op die manier kan België veel beter 
haar politieke lijn doorgeven teneinde de regeringen in 
het buitenland veel beter te kunnen overtuigen van haar 
politieke intenties. Vandaar dat het volgens de minister 
ook belangrijk is om thans ook te blijven investeren in 
de diplomatie. Het persoonlijk contact is onontbeerlijk 
zodoende uiteindelijk mee aan tafel te zitten. De 3 D’s 
(Diplomacy, Defence, Development) blijven dus elkaar 
aanvullen en zijn, alle drie samen, van groot belang.

Teneinde om dubbele standaarden te voorkomen, 
heeft de minister zijn Europese collega’s opgeroepen 
om de situatie in het oosten van de DR Congo op de-
zelfde manier te veroordelen als de Russische inval in 
Oekraïne. Het vermijden van dubbele standaarden zal 
een belangrijke as van zijn beleid zijn. Dit impliceert dat 
de minister moeilijke beslissingen zal moeten nemen en 
dat partners worden beledigd maar de minister neemt de 
verantwoordelijkheid voor deze beslissingen aangezien 
dit de enige manier is om geloofwaardig te zijn.

Vervolgens haakt de minister in op een opmerking van 
mevrouw Van Hoof, waarin zij het belang benadrukte om 
meer begrip te hebben voor de frustratie van sommige 
personeelsleden van zijn departement, met name van de 
Nederlandstalige groep, die minder snel toegang heb-
ben tot een reeks ambten vanwege de noodzaak om het 
talenevenwicht in het personeelskader te respecteren en 
het feit dat zij met meer zijn dan Franstaligen. De minister 
is zich hiervan bewust en hij dankt mevrouw Van Hoof 
om hem als een van de eerste leden op deze kwestie 
attent te maken. Hij zal deze kwestie zeker aankaarten 
met de directie van zijn departement.

Met betrekking tot de vraag omtrent de consulaire 
post in Jerevan, merkt de minister op dat er onlangs 
een Belgische ambassade in Jerevan werd geopend 
maar het personeel ter plaatse in momenteel beperkt.

De ambassade biedt echter wel consulaire bijstand via 
een telefoon of op afroep. Armeense studenten kunnen 
naar de ambassade komen om de formulieren voor hun 
studentenvisum in te vullen. Maar op dit moment worden 
visa voor een kort verblijf afgehandeld door de lokale 
Duitse ambassade. En visa voor een lang verblijf worden 
behandeld door de Belgische ambassade in Moskou.
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En réponse à la question relative au rôle de pionnier 
joué par la Belgique en matière de responsabilité, le 
ministre indique que la Belgique continue de se montrer 
très active dans ce domaine. Outre son soutien tradi-
tionnel à la Cour internationale de justice, la Belgique 
est étroitement associée aux discussions relatives à la 
création d’un tribunal spécial pour le crime d’agression 
contre l’Ukraine et aux négociations en vue de la mise 
en place d’une commission des demandes d’indemni-
sation (Claims commission).

Le ministre poursuit en soulignant que la Belgique 
continue de s’engager pleinement dans la défense de 
l’état de droit. La semaine dernière, il a invité son homo-
logue danois à en faire l’un des thèmes centraux de la 
présidence danoise du Conseil de l’Union européenne. 
Il convient également de poursuivre la procédure de 
l’article 7, même s’il est avéré qu’elle n’a pas encore 
fourni de grands résultats jusqu’à présent. Le ministre 
estime néanmoins qu’il faut également envisager d’autres 
mécanismes. Le renforcement du règlement relatif à 
la conditionnalité concernant le budget est une piste 
à explorer.

En ce qui concerne la situation en Afghanistan, le 
ministre fait observer que les autorités de fait ne pré-
sentent plus une grande cohésion politique. Un différend 
existe en effet entre, d’une part, l’émir, qui s’est retranché 
à Kandahar, et d’autre part, ses ministres qui se trouvent 
à Kaboul, concernant certaines lois visant à restreindre 
les libertés des femmes et des filles. Dans l’intervalle, la 
situation des femmes se détériore et l’interruption par les 
États-Unis des activités humanitaires et de soutien aux 
ONG au travers de l’agence USAID ne fera qu’aggraver 
la situation.

Le processus politique visant à réintégrer l’Afghanis-
tan dans la communauté internationale, sous l’égide 
de l’UNAMA (United Nations Assistance Mission in 
Afghanistan), a connu un développement récent, à savoir 
la présentation d’une feuille de route comprenant des 
mesures de première ligne, comme des mesures de 
confiance, et des mesures de deuxième ligne comme 
des éléments fondamentaux visant à permettre aux 
autorités de respecter leurs obligations internationales. 
Il est à espérer que ce développement redynamisera 
le processus de Doha. Les membres de ce processus, 
parmi lesquels l’Union européenne, sont invités à réagir 
à cette feuille de route pour la fin mars. Le Belgique 
continue de suivre cette situation de près.

Par ailleurs, le ministre fait observer que les perspec-
tives de coopération avec l’Inde sont clairement positives. 
La mission commerciale en Inde a été fructueuse, non 
seulement en raison des nombreux contrats signés, mais 
aussi grâce aux possibilités qui s’offrent de renforcer 

Met betrekking tot de vraag over de Belgische voor-
trekkersrol in verband met accountability blijft België kort 
op de bal spelen. Naast de traditionele steun aan het 
Internationaal Gerechtshof, is België ook nauw betrokken 
bij de gespreken over de oprichting van een speciaal 
tribunaal voor het misdrijf agressie tegen Oekraïne en 
bij de onderhandelingen ter oprichting van een Claims 
Commission.

Vervolgens stipt de minister aan dat België zich on-
verminderd blijft inzetten voor de verdediging van de 
rechtsstaat. Vorige week heeft de minister zijn Deense 
collega uitgenodigd om dit tot een centraal thema van het 
Deense voorzitterschap van de Raad van de EU te ma-
ken. Het gaat er ook om de procedure van artikel 7 voort 
te zetten. Het is echter een feit dat de procedure tot nu 
toe niet veel resultaat heeft opgeleverd. De minister 
meent echter dat er ook andere mechanismen moeten 
overwogen worden. Een optie is het versterken van de 
conditionaliteitsverordening voor de begroting.

Betreffende de situatie in Afghanistan, stelt de minister 
vast dat de feitelijke autoriteiten niet langer een grote 
politieke eensgezindheid vertonen. Er is namelijk onenig-
heid tussen de emir enerzijds, die zich in Kandahar heeft 
verschanst, en zijn ministers in Kabul anderzijds, met 
name betreffende de kwestie aangaande bepaalde wet-
ten die de vrijheden van vrouwen en meisjes beperken. 
Ondertussen verslechtert de situatie van vrouwen en de 
stopzetting door de Verenigde Staten van humanitaire 
en NGO-ondersteunende activiteiten via USAID zal de 
zaken nog erger maken.

Het politieke proces dat gericht is op de re-integratie 
van Afghanistan in de internationale gemeenschap, 
onder leiding van UNAMA (United Nations Assistance 
Mission in Afghanistan), is onlangs ontwikkeld met de 
presentatie van een routekaart met eerstelijnsmaat-
regelen, zoals vertrouwenwekkende maatregelen, en 
tweedelijnsmaatregelen zoals fundamentele elementen 
voor de autoriteiten om hun internationale verplichtingen 
na te komen. Er wordt gehoopt dat deze ontwikkeling 
het Doha-proces nieuw leven zal inblazen. De leden van 
het Doha proces, waaronder de EU, zijn uitgenodigd om 
eind maart op deze routekaart te reageren. België blijft 
de situatie op de voet volgen.

Daarnaast merkt de minister op dat de vooruitzich-
ten voor samenwerking met India duidelijk positief zijn. 
De recente handelsmissie naar India was een succes. 
Niet alleen wat betreft de vele contracten die werden 
ondertekend, maar ook wat betreft de mogelijkheden 
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les échanges économiques entre l’Inde et la Belgique 
et de mettre en place un partenariat structurel entre les 
gouvernements des deux pays. Il s’agit d’une opportunité 
que la Belgique doit saisir, compte tenu de la taille du 
marché indien et de la dynamique positive enclenchée 
dans ce pays, qui représente aujourd’hui la quatrième 
économie mondiale.

Par rapport à la question relative aux engagements 
liés à la réinstallation, le ministre explique qu’il est men-
tionné dans l’accord de gouvernement que la Belgique 
suspend toute forme de réinstallation tant que la crise 
de l’asile perdure, que l’arriéré n’a pas été résorbé et 
que le réseau d’accueil n’a pas été réduit.

Le ministre précise ensuite qu’il travaillera en étroite 
collaboration avec son collègue Rob Beenders, ministre 
de la Protection des consommateurs, de la Lutte contre 
la Fraude sociale, des Personnes handicapées et de 
l’Égalité des chances, à la mise en œuvre de la conven-
tion internationale pour les droits des personnes âgées.

En ce qui concerne les remarques et questions concer-
nant les accords commerciaux avec l’Inde et l’Afrique 
du Sud, le ministre explique que les négociations sur 
le Partenariat pour le commerce et l’investissement 
propres avec l’Afrique du Sud ont été confirmées dans 
la déclaration du Sommet UE-Afrique du Sud du 13 mars 
2025. Les négociations au niveau technique devraient 
maintenant commencer. C’est le premier partenariat pour 
le commerce et l’investissement propres qui est déve-
loppé. Il s’agit donc d’un projet pilote, pour déterminer 
si cette formule fonctionne. La Belgique a d’excellentes 
relations bilatérales avec l’Afrique du Sud et va continuer 
à approfondir son partenariat économique, en consolidant 
le travail accompli depuis la visite d’État en mars 2023.

Quant à l’Inde, le ministre indique que la Belgique est 
son deuxième partenaire commercial européen. Il soutient 
donc tous les efforts visant à renforcer et à faciliter nos 
relations commerciales. Sur les négociations d’un accord 
de libre-échange UE-Inde, il insiste sur l’importance 
d’un accord commercial significatif, en particulier pour 
surmonter les barrières commerciales et promouvoir 
des normes environnementales et sociales élevées. 
Ces négociations ne doivent toutefois pas compromettre 
les efforts de l’UE dans d’autres forums internationaux, 
comme l’Organisation mondiale du commerce (OMC).

En ce qui concerne l’aide à la Géorgie et à la Moldavie, 
le ministre explique qu’aux côtés de ses partenaires 
européens, la Belgique soutient la souveraineté et 
l’intégrité territoriale de la Géorgie, ainsi que son rôle 
clé dans le corridor stratégique transcaspien reliant l’UE 
à l’Asie centrale.

die zich aandienen om de economische uitwisselingen 
tussen India en België te versterken en een structureel 
partnerschap tussen de twee regeringen tot staan te 
brengen. Het is een kans die België moet grijpen, ge-
zien de omvang van de Indiase markt en de positieve 
dynamiek van dit land, dat momenteel de vier na grootste 
economie ter wereld is.

Aangaande de verbintenissen met betrekking tot de 
hervestiging, deelt de minister mee dat in het regeer-
akkoord wordt aangekondigd dat België elke vorm van 
hervestiging opschort zolang de asielcrisis blijft duren, 
de achterstand niet is weggewerkt en het opvangnetwerk 
niet is afgebouwd.

Vervolgens stipt de minister aan dat hij nauw zal 
samenwerken met zijn collega de heer Rob Beenders, 
minister van Consumentenbescherming, Sociale 
Fraudebestrijding, Personen met een handicap en 
Gelijke Kansen, bij de implementatie van het internati-
onaal ouderenrechtenverdrag.

Met betrekking tot de vragen en opmerkingen over 
de handelsovereenkomsten met India en Zuid-Afrika 
geeft de minister aan dat de onderhandelingen over het 
partnerschap voor schone handel en investeringen met 
Zuid-Afrika werden bevestigd in de verklaring van de 
topbijeenkomst van de EU en Zuid-Afrika op 13 maart 
2025. De technische onderhandelingen zullen wellicht 
heel binnenkort van start gaan. Dit is het eerste part-
nerschap voor schone handel en investeringen dat tot 
stand komt. Het gaat dus om een proefproject, met als 
doel te kunnen beoordelen of die formule werkt. België 
onderhoudt uitstekende bilaterale betrekkingen met 
Zuid-Afrika en zal zijn economisch partnerschap blijven 
intensifiëren door het werk te consolideren dat sinds 
het staatsbezoek van maart 2023 werd verwezenlijkt.

Over India zegt de minister dat België de tweede groot-
ste Europese handelspartner van het land is. Hij steunt 
dan ook alle inspanningen om de Belgische handelsrela-
ties uit te bouwen en te bevorderen. Aangaande de onder-
handelingen met het oog op een vrijhandelsovereenkomst 
tussen de EU en India hamert hij op het belang van een 
fors akkoord dat handelsbelemmeringen wegneemt en 
een hoge ecologische en sociale standaard ambieert. 
Die onderhandelingen mogen evenwel niet raken aan de 
inspanningen van de EU binnen andere internationale 
instanties zoals de Wereldhandelsorganisatie (WTO).

Wat de hulp aan Georgië en Moldavië betreft, stelt de 
minister dat België samen met zijn Europese partners 
Georgië steunt in zijn soevereiniteit en territoriale integriteit 
en in de sleutelrol die het land speelt in de strategische 
trans-Kaspische corridor die de EU en Centraal-Azië 
met elkaar verbindt.
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Concernant le soutien que la Belgique apporte aux 
pays candidats comme la Géorgie, la Moldavie ou la 
Serbie, il s’inscrit dans l’approche de l’UE et des autres 
institutions pertinentes. Ainsi, la Belgique avait participé 
à la mission d’observation en Géorgie, mais aussi en 
Moldavie. Néanmoins, la Belgique offre aussi un soutien 
précis. Le ministre cite notamment plusieurs projets en 
Bosnie-Herzégovine, de lutte contre la corruption et la 
traite des êtres humains, de renforcement des institutions 
et de la justice transitionnelle. Auparavant, un projet en 
Géorgie visait la protection des groupes vulnérables, 
les minorités et les personnes LGBTQI+. En Moldavie 
aussi, la Belgique a directement appuyé un projet pour 
soutenir la participation des femmes, notamment dans 
la consolidation de la paix.

En ce qui concerne la question de Mme Depoorter 
concernant le bâtiment actuel qui accueille le SPF Affaires 
étrangères, le ministre fait observer que le bail des bâti-
ments actuels de l’administration centrale court jusqu’en 
2030. En collaboration avec la Régie des Bâtiments, 
plusieurs alternatives sont en cours d’évaluation pour 
l’après 2030. Pour le ministre, il importe toutefois que son 
administration reste assez proche du Palais d’Egmont, 
par exemple. Cet instrument important de la politique 
étrangère accueille en effet chaque année entre 400 et 
450 événements ayant un rayonnement international et 
héberge le Protocole des Affaires étrangères.

Par rapport aux questions relatives au sort des chré-
tiens d’Orient, le ministre indique qu’il reste attentif à 
la protection de l’ensemble des minorités. La situation 
kurde est également une source de préoccupations, 
y compris dans la manière dont les choses évoluent 
dans l’environnement régional immédiat de la Syrie. 
La Belgique reste donc très attentive à leur sort et à la 
manière dont les choses sont gérées, y compris dans 
une série de camps.

Par rapport à la question de Taïwan, le ministre ex-
plique qu’il a déjà pu s’y rendre par le passé en tant 
que parlementaire, et qu’il a pu y percevoir, dans les 
contacts bilatéraux qu’il a eus à l’époque avec les autorités 
politiques locales, combien c’est un sujet de préoccu-
pations de voir les démonstrations de force de l’armée 
chinoise s’intensifier dans toute la baie de Taïwan. Il y a 
lieu d’être d’une vigilance extrême et d’œuvrer à la fois 
au respect de la One China Policy et au respect des 
initiatives souveraines menées par Taïwan, moyennant 
le maintien du statu quo.

Par ailleurs, le ministre explique qu’il ne faudrait pas 
que la manière plus souple avec laquelle les États-
Unis considèrent désormais leur rôle de défense du 
droit international amène d’autres acteurs mondiaux à 

De steun die België verleent aan kandidaat-lidstaten 
zoals datzelfde Georgië, Moldavië en Servië, past in de 
strategie van de EU en van andere relevante instellin-
gen. Zo nam België deel aan de waarnemingsmissies 
in Georgië en Moldavië. Ons land biedt evenwel ook 
gerichte steun. De minister maakt gewag van verschil-
lende projecten in Bosnië-Herzegovina, onder meer 
om corruptie en mensenhandel te bestrijden, de instel-
lingen slagkrachtiger te maken en de overgangsjustitie 
uit te bouwen. In Georgië was er een project rond de 
bescherming van kwetsbare groepen, minderheden 
en lgbtqi+-personen. Ook in Moldavië heeft België zelf 
zijn schouders gezet onder een project om vrouwen 
meer inspraak te geven, in het bijzonder op het vlak van 
vredeshandhaving.

Voor wat betreft de vraag van mevrouw Depoorter, 
het huidige gebouw waar de FOD Buitenlandse Zaken 
gehuisvest is, merkt de minister op dat het huurcontract 
van de huidige gebouwen van de centrale administratie 
loopt tot 2030. Samen met de Regie der Gebouwen, 
worden er verschillende alternatieven geëvalueerd voor 
de periode na 2030. Het lijkt de minister evenwel heel 
belangrijk dat zijn administratie bijvoorbeeld vrij dicht 
bij het Egmontpaleis blijft, dat een belangrijk instrument 
is van het buitenlandbeleid en waar momenteel tussen 
400 en 450 evenementen per jaar met internationale 
uitstraling worden georganiseerd en waar het Protocol 
van Buitenlandse Zaken gehuisvest is.

Over het lot van de oosterse christenen zegt de mi-
nister dat hij oog heeft voor de bescherming van alle 
minderheden. De situatie van de Koerden is eveneens 
zorgwekkend, zeker gelet op de ontwikkelingen in de 
directe regio rond Syrië. Ook hun wedervaren en de 
manier waarop ze worden behandeld, onder meer in 
een aantal kampen, blijft België nauwlettend in de gaten 
houden.

Vervolgens gaat de minister dieper in op de situatie 
van Taiwan. Hij zegt dat hij er als parlementslid al is 
geweest en dat hij destijds in zijn bilaterale contacten 
met lokale politici zelf heeft ondervonden in hoeverre 
het toenemende machtsvertoon van het Chinese leger 
in de Baai van Taiwan ongerustheid zaait. België moet 
dan ook uiterst waakzaam blijven en ijveren voor de 
eerbiediging van het één-China-beleid én voor de soe-
vereiniteitsaspiraties van Taiwan, via de instandhouding 
van het status quo.

De minister hoopt overigens dat de soepelere hou-
ding waarmee de Verenigde Staten thans hun rol als 
hoeder van het internationaal recht opvatten, andere 
wereldmogendheden niet op het idee brengt de teugels 
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se décomplexer par rapport à des conflits qui étaient 
latents, et dont on pouvait espérer que la crainte de la 
réaction américaine constitue un frein. Cela créerait 
sans conteste des situations plus problématiques pour 
les régions concernées.

Lors de son intervention, M. Kompany a mis en exergue 
l’importance qu’il accorde au développement et à l’épa-
nouissement de la jeunesse. Le ministre signale que c’est 
aussi un de ses combats de longue date. La Belgique 
doit, dans l’exercice de ses politiques internationales 
et de coopération au développement, être également 
attentive à ce public-là. On parle évidemment, et à raison, 
des femmes, des questions de genre et des aspects de 
diversité, mais la question de l’épanouissement de la 
jeunesse dans des préceptes de droit, de liberté d’expres-
sion, de libre épanouissement et de non-endoctrinement 
sont aussi des éléments importants. De plus, le ministre 
confirme que la démarche Team Europe fonctionne bien 
et s’inscrit au maximum dans les enjeux de coordination 
entre les efforts européens et nationaux.

Enfin, le ministre souligne l’importance de la coopéra-
tion internationale au regard des nombreux défis liés à la 
lutte contre la pauvreté. Il s’agit d’un élément important 
de la grille d’analyse que le ministre s’imposera pour 
opérer ses futurs arbitrages. Par ailleurs, le ministre croit 
fermement au rôle clé que les organisations de la société 
civile et les acteurs locaux peuvent jouer à cet égard.

C. Répliques des membres

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) estime que le mi-
nistre a répondu aux questions de manière complète 
et satisfaisante. Elle se réjouit de pouvoir mener une 
législature constructive avec lui comme ministre des 
Affaires étrangères. Elle espère qu’il gardera une atten-
tion soutenue pour les droits humains et qu’il imposera 
une certaine conditionnalité aux accords conclus avec 
les pays partenaires de la Belgique. Elle confirme enfin 
qu’elle soutiendra son exposé d’orientation politique.

Mme Ellen Samyn (VB) partage le point de vue du 
ministre sur un certain nombre de thèmes. Elle souhaite 
toutefois formuler quelques observations.

Tout d’abord, elle note que le ministre trouve uto-
pique le principe constitutionnel in foro interno, in foro 
externo. À ses yeux, cela illustre parfaitement le fait que, 
même lorsqu’une réforme de l’État est mise en œuvre, 
la Belgique demeure figée sur le plan communautaire. 
Pour la membre, l’immobilisme équivaut à un recul.

Concernant la coopération au développement, 
Mme Samyn regrette de ne pas avoir reçu de réponse 

in sluimerende conflicten te vieren, nu de vrees voor 
Amerikaanse vergelding niet meer van tel lijkt. Dat zou 
de al problematische situatie in de betrokken regio’s 
ontegensprekelijk op de spits drijven.

Tijdens zijn betoog heeft de heer Kompany benadrukt 
dat de ontwikkeling en de ontplooiing van jongeren 
hem na aan het hart liggen. De minister geeft aan dat 
ook hij zich daar al langer voor inzet. België mag die 
doelgroep niet over het hoofd zien in de uitvoering van 
zijn buitenlandbeleid en ontwikkelingssamenwerking. 
Uiteraard gaat het volkomen terecht over vrouwenrech-
ten, genderkwesties en diversiteitsaspecten, maar dat 
jongeren kunnen ontluiken binnen een context waarin 
ze rechten hebben, zich vrij mogen uitspreken, zich vrij 
kunnen ontplooien en niet worden geïndoctrineerd, is 
evenzeer van belang. De minister bevestigt bovendien 
dat de Team Europe-strategie goed werkt en maximaal 
inspeelt op de uitdaging om Europese en nationale 
inspanningen op elkaar af te stemmen.

Tot slot onderstreept de minister het belang van in-
ternationale samenwerking in het kader van de vele 
uitdagingen verbonden aan de armoedebestrijding. Dit 
is een belangrijk element van het analytisch raster dat 
de minister zichzelf zal opleggen bij de toekomstige 
afwegingen die gemaakt moeten worden. Bovendien 
gelooft de minister sterk in de sleutelrol die middenveldor-
ganisaties en de lokale spelers hierbij kunnen vertolken.

C. Replieken van de leden

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) is van mening 
dat de minister de vragen volledig en afdoend heeft 
beantwoord. Ze kijkt alvast uit naar de constructieve 
samenwerking met de minister tijdens de komende 
legislatuur. Ze hoopt dat hij oog blijft hebben voor de 
mensenrechten en dat hij een zekere voorwaardelijk-
heid inbouwt in de overeenkomsten die België met zijn 
partnerlanden sluit. Mevrouw Depoorter spreekt haar 
steun uit voor zijn beleidsverklaring.

Mevrouw Ellen Samyn (VB) geeft aan dat ze over 
een aantal thema’s akkoord gaat met de minister. Ze 
wil echter een paar opmerkingen formuleren.

Ten eerste merkt ze op dat de minister het grondwet-
telijk principe “in foro interno, in foro externo” utopisch 
vindt. Voor haar is het kenmerkend aan het feit dat België, 
zelfs als er staatshervormingen worden gerealiseerd, op 
communautair vlak blijft stilstaan. Voor het lid is stilstand 
achteruitgang.

Wat ontwikkelingssamenwerking betreft betreurt 
mevrouw Samyn dat ze geen concreet antwoord heeft 



0767/061DOC 56150150

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

concrète à sa question sur les économies qui seront réa-
lisées. L’objectif d’une réduction de 25 % est-il maintenu?

La membre évoque ensuite la situation en Afrique du 
Sud. Le ministre a affirmé que ce pays était signataire 
des conventions sur les droits humains mais, pour 
Mme Samyn, cela ne garantit pas que les autorités 
sud-africaines respectent les droits humains. Elle cite 
l’exemple de l’Arabie Saoudite et de l’Iran, qui ont déjà 
siégé au Conseil des droits de l’homme de l’ONU. Ce 
n’est donc pas, selon elle, un argument pour ignorer la 
répression et la discrimination à l’encontre des fermiers 
afrikaners en Afrique du Sud.

L’intervenante déplore en outre que le ministre ait 
plaidé en faveur d’une coopération accrue entre l’UE et 
la Turquie. Actuellement, des candidats de l’opposition 
turque sont derrière les barreaux et le président Erdogan 
continue de mener une politique très répressive à l’égard 
du peuple turc, en particulier des minorités. Mme Samyn 
estime que les relations de l’UE et de la Belgique avec 
la Turquie ne devraient pas se poursuivre.

S’agissant de la Syrie, la membre estime que la 
réponse du ministre est naïve, y compris en ce qui 
concerne le financement de 18 millions d’euros alloué. 
Selon elle, on ne peut pas confier de l’argent au régime 
syrien, qui ne semble pas meilleur que le régime Assad.

Le ministre se dit attentif aux minorités. Mme Samyn 
espère qu’il sera plus attentif aux nombreuses persé-
cutions des chrétiens de par le monde.

Elle conclut son intervention en indiquant qu’elle ne 
soutiendra pas l’exposé d’orientation politique du ministre.

M. Michel De Maegd (MR) remercie le ministre pour 
son exposé exhaustif, ainsi que pour ses réponses 
claires, précises et sans faux-fuyants, qui confirment les 
positions de la Belgique en faveur du droit international 
et du droit humanitaire, mais ne font pas de concessions 
sur nos principes et valeurs fondamentales.

Il pense notamment à la question de la souveraineté 
de l’Arménie, de plus en plus contestée par l’Azerbaïdjan, 
lequel tente de réécrire l’histoire et diffuse cette propa-
gande largement, y compris par e-mail aux membres 
de cette commission. À ce sujet, le membre insiste sur 
l’idée de suspendre la coopération avec Bakou et signale 
qu’il déposera bientôt une proposition de résolution à 
cet effet.

Concernant les services consulaires dans cette région, 
le membre confirme que pour le moment, c’est l’Allemagne 

gekregen op haar vraag over de besparingen die ge-
hanteerd zullen worden. Gaat het nog altijd om 25 %?

Daarna roert het lid de situatie in Zuid-Afrika aan. 
De minister beweerde dat dit land aangesloten is bij 
mensenrechtenverdragen maar voor mevrouw Samyn 
is dit feit geen garantie dat de Zuid-Afrikaanse overheid 
de mensenrechten respecteert. Ze geeft het voorbeeld 
van Saudi-Arabië en Iran, die ook al in de mensenrech-
tenraad van de VN hebben gezeten. Dit is dus volgens 
haar geen argument om de repressie en discriminatie 
tegen Afrikanerboeren in Zuid-Afrika te negeren.

Voorts betreurt het lid het feit dat de minister voor een 
intensievere samenwerking tussen de EU en Turkije pleit. 
Momenteel zitten Turkse oppositiekandidaten achter de 
tralies en president Erdogan blijft een heel repressief 
beleid ten opzichte van de Turkse bevolking, en vooral 
de minderheden. Mevrouw Samyn is van oordeel dat 
de relatie van de EU en van België met Turkije niet 
voortgezet mag worden.

Wat Syrië betreft vindt het lid dat de minister naïef 
reageert, onder andere wat betreft de toegekende 18 mil-
joen euro financiering. Het Syrische regime is volgens 
haar niet te vertrouwen met geld et blijkt niet beter dan 
het Assadregime.

De minister zegt dat hij alert is voor minderheden. 
Mevrouw Samyn hoopt dat hij meer aandacht zal heb-
ben over de vele christenvervolgingen die gebeuren in 
de wereld.

Ze sluit haar tussenkomt door aan te geven dat ze 
de beleidsverklaring van de minister niet zal steunen.

De heer Michel De Maegd (MR) dankt de minister 
voor zijn uitvoerige uiteenzetting, alsook voor zijn dui-
delijke en nauwkeurige antwoorden zonder uitvluchten, 
waarin hij de Belgische standpunten ten gunste van het 
internationaal recht en het humanitair recht bevestigt, 
maar geen toegevingen doet op onze fundamentele 
principes en waarden.

De spreker denkt in het bijzonder aan de soevereini-
teit van Armenië, die alsmaar meer wordt betwist door 
Azerbeidzjan, dat de geschiedenis probeert te herschrijven 
en zijn propaganda op grote schaal verspreidt, ook via 
e-mail aan de leden van deze commissie. Dienaangaande 
houdt het lid vast aan het idee om de samenwerking met 
Bakoe op te schorten en deelt hij mee dat hij daartoe 
binnenkort een voorstel van resolutie zal indienen.

Wat de consulaire diensten in die regio betreft, bevestigt 
het lid dat Duitsland momenteel verantwoordelijk is voor 
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qui s’en charge pour les personnes qui sont en Arménie 
et à Moscou. Ceci étant, une guerre hybride est menée 
notamment par la Russie et il est difficile de demander 
aux Arméniens de se rendre à Moscou pour obtenir un 
visa pour la Belgique. M. De Maegd estime que cette 
question mérite l’attention du ministre, dans la continuité 
de l’ouverture d’une ambassade de Belgique à Erevan.

Ensuite, le membre se réjouit que le ministre ait évoqué 
les chrétiens d’Orient, qui sont malmenés en Syrie, au 
Liban et en Iran. Ils doivent entendre que la Belgique 
les soutient.

Concernant le Rwanda et son rôle problématique 
par rapport à la situation sécuritaire dans l’Est de la RD 
Congo, M. De Maegd estime que le ministre adopte une 
position courageuse et que les victimes de la tragédie 
qui se joue dans la région depuis 30 ans le méritent. Il 
est d’avis que la position du ministre est plutôt neutre 
et en phase avec les valeurs de la Belgique. Suspendre 
nos relations diplomatiques avec le Rwanda ne lui 
semble pas souhaitable, ces relations sont primordiales 
et c’est précisément quand la situation devient difficile 
que les canaux doivent rester ouverts. Il espère que ces 
canaux se rouvriront au plus vite. Kinshasa doit aussi 
faire son examen de conscience sur les manquements 
gigantesques de l’État en RD Congo et sur la corruption 
endémique, qui mine véritablement l’action publique, 
quasiment réduite à néant.

Le membre estime que la diplomatie belge manquait 
jusqu’ici de clarté et d’assertivité, alors que notre pays 
est tout sauf un petit pays sur la scène diplomatique et 
doit faire valoir sa voix dans le concert des nations. Il 
fait confiance au ministre pour aller dans ce sens.

Les États-Unis portent désormais un regard méprisant 
sur l’Europe et envisagent sérieusement de prendre pos-
session du Groenland. Le Danemark parle de pressions 
inacceptables. Cela illustre bien à quelle point la situation 
globale est tendue aujourd’hui. Dès lors, le discours franc 
du ministre, y compris avec son homologue israélien, 
est une nécessité et n’enlève rien aux préoccupations 
concernant les otages détenus par les terroristes du 
Hamas. Ils doivent être libérés sans condition mais on 
ne peut pas laisser tout faire; le droit international vaut 
pour tout le monde.

De façon générale, vu les équilibres mondiaux bou-
leversés, une forme de diplomatie transactionnelle 
semble vouloir émerger, au mépris de nos valeurs. Les 
dirigeants belges vont devoir faire preuve de courage 
et être proactifs, pour ne plus être l’avant-dernier de la 
classe en ce qui concerne notre contribution à l’OTAN. 

de mensen die zich in Armenië en in Moskou bevinden. 
Er wordt echter een hybride oorlog gevoerd, vooral door 
Rusland, en het is moeilijk om Armeniërs te vragen naar 
Moskou te reizen om een visum voor België te krijgen. 
De heer De Maegd is van oordeel dat deze kwestie de 
aandacht van de minister verdient, in navolging van de 
opening van een Belgische ambassade in Yerevan.

Het lid is voorts tevreden dat de minister heeft ver-
wezen naar de oosterse christenen, die het zwaar te 
verduren krijgen in Syrië, Libanon en Iran. Ze moeten 
horen dat België hen steunt.

Met betrekking tot Rwanda en de problematische rol 
van dat land in de veiligheidssituatie in het oosten van 
de DR Congo vindt de heer De Maegd dat de minister 
een moedig standpunt inneemt en dat de slachtoffers 
van de tragedie die zich al 30 jaar in de regio voltrekt 
dat verdienen. Hij vindt het standpunt van de minister 
vrij neutraal en acht het in overeenstemming met de 
waarden van België. Het lijkt hem niet wenselijk onze 
diplomatieke betrekkingen met Rwanda op te schorten. 
Die betrekkingen zijn essentieel en juist als de situatie 
moeilijk wordt, moeten de kanalen open blijven. Hij hoopt 
dat die kanalen zo snel mogelijk weer zullen worden 
opengesteld. Kinshasa moet ook absoluut bij zichzelf 
te rade gaan over de enorme tekortkomingen van de 
Staat in de DR Congo en de endemische corruptie die 
het overheidsoptreden, dat tot bijna niets is gereduceerd, 
echt ondermijnt.

Het lid is van mening dat het de Belgische diplomatie 
vooralsnog ontbrak aan duidelijkheid en assertiviteit, 
terwijl ons land absoluut geen kleine speler is op het 
diplomatieke toneel en zijn stem moet doen horen tijdens 
het overleg met andere naties. Hij heeft er vertrouwen 
in dat de minister die weg zal inslaan.

De Verenigde Staten kijken nu minachtend naar Europa 
en overwegen ernstig om Groenland te annexeren. 
Denemarken spreekt van onaanvaardbare druk. Zulks 
illustreert hoe gespannen de mondiale situatie vandaag 
is. Daarom is de krachtige taal van de minister, ook ten 
aanzien van zijn Israëlische ambtgenoot, een noodzaak 
die niets afdoet aan de bezorgdheden over de gijzelaars 
die door de terroristen van Hamas worden vastgehouden. 
Zij moeten onvoorwaardelijk worden vrijgelaten, maar 
niet alles is geoorloofd, want het internationaal recht 
geldt voor iedereen.

Over het algemeen lijkt er, gezien de verschuiving in 
het mondiale evenwicht, een vorm van transactionele 
diplomatie te ontstaan, die geen rekening houdt met 
onze waarden. De Belgische leiders zullen moed moeten 
tonen en proactief moeten optreden als men niet langer 
de op een na slechtste leerling van de klas wil zijn wat 
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Le membre convient qu’il ne s’agira pas seulement 
d’acheter du matériel militaire. Notre stratégie de sécurité 
nationale doit être globale et prendre en compte tous 
les aspects de notre sécurité. M. De Maegd signale 
par ailleurs qu’un centre d’excellence situé à Redu, en 
province de Luxembourg, pourrait contribuer à renforcer 
la cybersécurité.

Aujourd’hui, les ingérences sont multiples, et les 
membres en ont d’ailleurs fait les frais sous l’ancienne 
législature avec la Chine, qui avait pour ainsi dire piraté 
les débats menés à l’époque. La Russie offre un autre 
exemple d’ingérence, en s’invitant dans des processus 
électoraux qui devraient être démocratiques, y compris 
en Europe. Face à cette guerre hybride, la réponse ne 
peut pas être monolithique et nos dépenses militaires 
doivent aussi profiter à nos industries et notre économie. 
Notre autonomie stratégique doit être militaire, énergé-
tique et industrielle.

M. De Maegd aborde ensuite un dossier qui lui tient 
à cœur, qui concerne les victimes d’adoptions illégales. 
Comme dans le dossier des enfants métis, qui avait 
marqué l’actualité en Belgique, les personnes adoptées 
de manière illégale subissent une profonde injustice. 
Les victimes sont de trois types: les enfants qui ont été 
adoptés illégalement, les parents biologiques à qui on 
a volé les enfants, et puis les parents adoptifs qui, la 
plupart du temps, ignoraient tout du sordide réseau en 
place, qui leur a fait adopter des enfants qui n’étaient 
pas orphelins. La vie de toutes ces personnes est véri-
tablement une vie enlevée. Il est positif que ces adop-
tions frauduleuses soient maintenant prises en charge 
par la justice.

Ces adoptions ont été authentifiées par l’État belge, 
ce qui suppose qu’il y a eu manifestement des dys-
fonctionnements. Un des résultats obtenus par rapport 
à ce dossier est la reconnaissance solennelle de ces 
adoptés illégaux par le gouvernement. De plus, le code 
pénal a été adapté et il définit maintenant les adoptions 
illégales comme de la traite d’êtres humains. Ensuite, 
la procédure permettant à ces personnes de changer 
leur identité a été rendue plus facile; elles ont aussi 
maintenant la garantie du maintien de leur nationalité, 
ainsi que des droits civils si leur adoption vient à être 
invalidée par un tribunal. Enfin, les archives des affaires 
étrangères ont été ouvertes pour ces personnes, afin 
qu’elles puissent connaître leur histoire et remonter le 
cours de leur vie pour retrouver leurs parents biologiques. 
Le membre demande au ministre d’être extrêmement 
attentif à la deuxième résolution qui a été votée à ce 
sujet, et qui demande notamment de veiller à ce que 
les archives soient soigneusement conservées, au lieu 
d’être détruites au bout de dix ans.

onze bijdrage aan de NAVO betreft. Het lid erkent dat het 
niet alleen de bedoeling mag zijn om militair materieel 
aan te kopen. Onze nationale veiligheidsstrategie moet 
alomvattend zijn en rekening houden met alle aspecten 
van onze veiligheid. De heer De Maegd wijst er boven-
dien op dat een kenniscentrum in Redu, in de provincie 
Luxemburg, zou kunnen helpen om de cyberveiligheid 
te versterken.

Tegenwoordig is er veel inmenging en de leden hebben 
daarvoor trouwens de tol betaald tijdens de vorige legisla-
tuur, toen China als het ware de lopende besprekingen 
had gekaapt. Rusland vormt een ander voorbeeld van 
inmenging, want het land bemoeit zich met verkiezings-
processen die democratisch zouden moeten verlopen, 
ook in Europa. Die hybride oorlog vergt uiteenlopende 
antwoorden en onze militaire uitgaven moeten ook ten 
goede komen aan onze industrieën en onze economie. 
Onze strategische autonomie moet militair, energetisch 
en industrieel zijn.

Vervolgens gaat de heer De Maegd in op een onder-
werp dat hem na aan het hart ligt, namelijk dat van de 
slachtoffers van illegale adopties. Net als in het dossier 
van de metiskinderen, dat in België het nieuws heeft 
gehaald, ondergaan mensen die illegaal geadopteerd 
zijn een groot onrecht. Er zijn drie soorten slachtoffers: 
de kinderen die illegaal zijn geadopteerd, de biologi-
sche ouders van wie de kinderen zijn gestolen en de 
adoptieouders, die meestal niet op de hoogte waren 
van het weerzinwekkende netwerk dat bestond en dat 
hen kinderen liet adopteren die geen wezen waren. Het 
bestaan van al die mensen is gebroken. Het is positief 
dat de dossiers betreffende die bedrieglijke adopties 
thans in handen zijn van justitie.

Die adopties werden bevestigd door de Belgische Staat, 
wat betekent dat er duidelijk sprake was van disfuncties. 
Een van de resultaten van dit dossier is dat de regering 
officieel heeft erkend dat de illegaal geadopteerden on-
recht is aangedaan. Daarnaast werd het Strafwetboek 
aangepast, zodat illegale adopties nu als mensenhandel 
worden beschouwd. Voorts werd de procedure die de 
betrokkenen in staat stelt hun identiteit te veranderen 
eenvoudiger gemaakt. Ze hebben nu de garantie dat ze 
hun nationaliteit en hun burgerrechten behouden indien 
hun adoptie door een rechtbank nietig wordt verklaard. 
Tot slot zijn de archieven van Buitenlandse Zaken voor 
die mensen opengesteld, opdat ze hun geschiedenis 
kunnen achterhalen en hun levensloop kunnen recon-
strueren, teneinde hun biologische ouders terug te vin-
den. Het lid verzoekt de minister bijzondere aandacht te 
hebben voor de tweede resolutie die over dat onderwerp 
is aangenomen en waarin met name wordt opgeroepen 
om de archieven zorgvuldig te bewaren, in plaats van 
ze na tien jaar te vernietigen.
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Concernant le commerce extérieur, M. De Maegd 
souligne qu’un échange a eu lieu le 25 mars 2025 
au sein de cette commission avec le ministre Théo 
Francken, qui est en charge du commerce extérieur. Il 
est question d’une compétence partagée entre le fédéral 
et les Régions, mais aussi entre les différents ministres 
du fédéral, puisqu’elle n’est plus de la compétence du 
ministre des Affaires étrangères, comme c’était le cas 
précédemment. Le membre constate qu’il y a toute 
une série de dossiers sur lesquels le ministre Francken 
botte en touche, parce que ce ne sont pas ses compé-
tences et le membre souligne qu’on ne peut pas le lui 
reprocher. Pour les accords internationaux, comme le 
CETA ou le Mercosur, le ministre devra développer une 
grande complémentarité avec le ministre en charge du 
commerce extérieur pour pouvoir mener une politique 
sérieuse et proactive en la matière.

M. Christophe Lacroix (PS) souligne que la situa-
tion internationale ne cesse d’évoluer. Le ministre doit 
incarner les positions de la Belgique et il semble avoir 
l’intention de défendre aussi bien les intérêts que les 
valeurs de notre pays. Le membre explique qu’il profite 
de l’actualité pour aborder un sujet qui le préoccupe. 
Il dit avoir été choqué de lire, dans un article de Toute 
l’Europe, que la Belgique est citée comme un pays gou-
verné par l’extrême droite3. Le membre déclare que c’est 
faux mais explique que l’article en question s’appuie sur 
l’appartenance de la N-VA au groupe ECR du Parlement 
européen, dont fait aussi partie Identités-Liberté, le parti 
de Marion Maréchal. M. Lacroix montre ensuite une 
photo partagée sur les réseaux sociaux, de plusieurs 
membres de l’ECR. Il trouve cette photo problématique 
car on y voit le premier ministre Bart De Wever aux côtés 
de Marion Maréchal-Le Pen, qui est en réalité la petite 
fille de Jean-Marie Le Pen.

M. Lacroix explique ensuite que Jean-Marie Le Pen 
était un grand admirateur du maréchal Pétain, qui avait 
qualifié le génocide juif et les chambres à gaz de détail 
de l’histoire, qui avait fait des mots d’humour à la fois 
graveleux et douteux, concernant un ministre, Michel 
Durafour, en parlant de “Michel Durafour crématoire”. 
Marion Maréchal, sa petite fille, ne se distancie pas des 
orientations de son grand-père. Elle vient même d’être 
inculpée pour avoir proféré des propos racistes. Elle vient 
d’assumer des positions négationnistes, en disant que 
les Israéliens étaient menacés à cause de l’immigration.

3 https://www .touteleurope .eu /vie -politique -des -etats -membres 
/carte -quels -sont -les -pays -d -europe -gouvernes -par -l -extreme 
-droite/

Met betrekking tot de buitenlandse handel stipt de heer 
De Maegd aan dat er op 25 maart 2025 binnen deze 
commissie een gedachtewisseling heeft plaatsgevonden 
met minister Theo Francken, bevoegd voor buitenlandse 
handel. Het betreft een gedeelde bevoegdheid tussen de 
federale overheid en de gewesten, maar ook tussen de 
verschillende federale ministers, aangezien de materie 
niet langer ressorteert onder de minister van Buitenlandse 
Zaken, zoals vroeger het geval was. Het lid stelt vast 
dat minister Francken in veel dossiers de bal doorspeelt 
omdat de kwesties niet tot zijn bevoegdheid behoren, 
en het lid benadrukt dat hem dat niet kan worden ver-
weten. Wat de internationale akkoorden betreft, zoals 
CETA of Mercosur, zal de minister zeer nauw moeten 
aansluiten bij het optreden van de minister belast met 
Buitenlandse Handel, teneinde ter zake een ernstig en 
proactief beleid te kunnen voeren.

De heer Christophe Lacroix (PS) benadrukt dat de 
internationale situatie onophoudelijk verandert. De mi-
nister moet de standpunten van België belichamen en 
hij lijkt zowel de Belgische belangen als de Belgische 
waarden te willen verdedigen. Het lid geeft aan dat hij 
de actualiteit aangrijpt om een onderwerp aan te kaarten 
dat hem zorgen baart. Hij was geschokt bij het lezen van 
een artikel op de website Toute l’Europe, waarin België 
werd genoemd als een land dat door extreemrechts 
wordt bestuurd.3 Het lid weet dat dit niet klopt, maar licht 
toe dat het artikel in kwestie zich baseert op het feit dat 
de N-VA in het Europees Parlement deel uitmaakt van 
de Europese Conservatieven en Hervormers (ECH), de 
fractie waartoe ook Identités-Liberté, de partij van Marion 
Maréchal, behoort. De heer Lacroix laat vervolgens 
een foto zien die op de sociale media wordt gedeeld en 
waarop verschillende leden van de ECH te zien zijn. Hij 
vindt die foto problematisch omdat Bart De Wever erop 
te zien is aan de zijde van Marion Maréchal-Le Pen, de 
kleindochter van Jean-Marie Le Pen.

De heer Lacroix stelt vervolgens dat Jean-Marie 
Le Pen een groot bewonderaar was van maarschalk 
Pétain, dat hij de holocaust en de gaskamers als een 
detail van de geschiedenis had afgedaan en dat hij 
zich schamper en met dubieuze humor had uitgelaten 
over een minister, Michel Durafour, door hem “Michel 
Durafour crématoire” te noemen. Zijn kleindochter Marion 
Maréchal distantieert zich niet van de standpunten van 
haar grootvader. Ze is zelfs onlangs aangeklaagd wegens 
racistische uitlatingen. Ze heeft recent negationistische 
standpunten ingenomen door te verklaren dat Israëli’s 
worden bedreigd door immigratie.

3 https://www .touteleurope .eu /vie -politique -des -etats -membres 
/carte -quels -sont -les -pays -d -europe -gouvernes -par -l -extreme 
-droite /

https://www.touteleurope.eu/vie-politique-des-etats-membres/carte-quels-sont-les-pays-d-europe-gouvernes-par-l-extreme-droite/
https://www.touteleurope.eu/vie-politique-des-etats-membres/carte-quels-sont-les-pays-d-europe-gouvernes-par-l-extreme-droite/
https://www.touteleurope.eu/vie-politique-des-etats-membres/carte-quels-sont-les-pays-d-europe-gouvernes-par-l-extreme-droite/
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Sur cette photo, aux côtés de Bart De Wever, figure 
également un candidat à l’élection présidentielle de la 
Roumanie, M. George Simion, membre de l’Alliance pour 
l’unité des Roumains, un véritable parti d’extrême droite. 
M. Lacroix trouve cette situation interpellante car Bart 
De Wever est premier ministre et qu’il doit donc veiller à 
ce qu’il fait dans ses représentations internationales. Il cite 
également Georgia Meloni, qui serait même considérée 
comme une femme formidable par certains, ce qui en 
dit long sur la banalisation. Le membre en déduit que 
l’extrême droite a gagné une forme de guerre culturelle.

Pour M. Lacroix, le ministre fera sans conteste de son 
mieux pour remettre la Belgique du bon côté. Il explique 
que lorsqu’il est en représentation comme membre de 
l’Assemblée parlementaire du Conseil de l’Europe, on 
n’arrête pas de lui demander si le gouvernement fédéral 
belge est d’extrême-droite ou soutient Georgia Meloni, 
et que cela le met mal à l’aise. Il demande au ministre 
comment il réagit face à ce qu’il vient de relater.

Ensuite, le membre explique au ministre qu’il le consi-
dère comme un homme très sérieux et très compétent, 
sérieux, travailleur et charismatique. Il salue aussi le fait 
qu’il ait répondu presque complètement et avec humilité 
à toutes les questions posées.

Le ministre considère la cybersécurité comme un 
enjeu majeur et le membre s’en réjouit. Il a également 
répondu à sa question concernant la répétition du mot 
“sécurité” dans son exposé. Le membre ajoute que 
l’aspect spatial doit devenir pour lui le quatrième pilier 
de la défense européenne. Il confirme que ces aspects 
de la sécurité sont cruciaux car l’Europe est très fragile 
et menacée aujourd’hui.

Pour ce qui est de la coopération internationale, le 
ministre affirme vouloir d’une coopération plus bilatérale 
et moins paternaliste. M. Lacroix salue cette orientation 
mais souligne que ce ne sera pas facile à concrétiser, 
selon lui, étant donné que certains membres du gouver-
nement considèrent que la coopération au développement 
doit être conditionnelle. L’idée est d’aider certains pays, 
à condition qu’ils reprennent les gens chez eux, au lieu 
de mettre en place une structure d’économie qui va 
encourager les entreprises locales, le développement 
de PME, etc. Dès lors, M. Lacroix considère que le 
ministre doit jouer un rôle de sentinelle et faire preuve 
de beaucoup de fermeté à ce sujet.

Concernant la Palestine, le membre convient qu’une 
rupture brutale de dialogue amène souvent à peu de 
choses, si ce n’est à avoir une posture morale finalement 

Op die foto staat naast Bart De Wever ook een kan-
didaat voor de Roemeense presidentsverkiezingen, de 
heer George Simion, lid van de Alliantie voor de eenheid 
van de Roemenen, een echt extreemrechtse partij. De 
heer Lacroix vindt die situatie verontrustend, omdat Bart 
De Wever eerste minister is en dus moet opletten wat hij 
doet wanneer hij België internationaal vertegenwoordigt. 
Hij verwijst ook naar Georgia Meloni, die door sommigen 
zelfs als een formidabele vrouw wordt beschouwd, wat 
aantoont hoezeer zij wordt gebanaliseerd. Het lid conclu-
deert hieruit dat extreemrechts een soort cultuuroorlog 
heeft gewonnen.

De heer Lacroix twijfelt er niet aan dat de minister zijn 
best zal doen om België opnieuw in het goede kamp te 
brengen. Hij geeft aan dat wanneer hij België vertegen-
woordigt als lid van de Parlementaire Assemblee van 
de Raad van Europa, hij voortdurend de vraag krijgt 
of de Belgische federale regering extreemrechts is of 
Georgia Meloni steunt, wat hem een ongemakkelijk ge-
voel bezorgt. Hij vraagt de minister hoe hij in dergelijke 
situaties reageert.

Vervolgens geeft het lid aan dat hij de minister be-
schouwt als een heel ernstige en bekwame man, hard-
werkend en charismatisch. Hij prijst het feit dat de minister 
op alle vragen vrijwel volledig en bovendien nederig 
heeft geantwoord.

Voor de minister is cyberveiligheid een belangrijk 
thema en dat stemt het lid tevreden. De minister heeft 
ook geantwoord op de vraag van de heer Lacroix over 
het veelvuldig gebruik van het woord “veiligheid” in zijn 
beleidsverklaring. Het lid voegt eraan toe dat de ruim-
tevaart volgens hem de vierde pijler van de Europese 
defensie zou moeten worden. De heer Lacroix bevestigt 
dat die veiligheidsaspecten cruciaal zijn, omdat Europa 
thans heel kwetsbaar is en wordt bedreigd.

Op het vlak van internationale samenwerking wil de 
minister inzetten op meer bilateralisme en minder pater-
nalisme. Dat stemt de heer Lacroix tevreden, al wordt dat 
volgens hem een hele klus nu bepaalde regeringsleden 
de ontwikkelingssamenwerking aan voorwaarden willen 
koppelen. De bedoeling zou zijn om bepaalde landen 
alleen te helpen op voorwaarde dat ze hun onderdanen 
terugnemen, in de plaats van hen te helpen een eco-
nomisch weefsel uit te bouwen dat onder meer inzet op 
lokale ondernemingen en kmo-ontwikkeling. Volgens de 
heer Lacroix zal de minister ter zake blijk moeten geven 
van nauwlettendheid en standvastigheid.

Wat Palestina betreft, stelt het lid dat het abrupt afbre-
ken van een dialoog zelden zoden aan de dijk zet, zij het 
dan dat men er zo een gemakkelijke moraal opna kan 
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assez facile et à se défaire de toute responsabilité. Ce 
qui préoccupe le membre est que le conflit se poursuive 
et s’aggrave de jour en jour. Il semblerait maintenant que 
l’armée israélienne utilise le viol comme arme de guerre. 
Il estime donc qu’il sera nécessaire, à un moment donné, 
d’être ferme avec Netanyahou et son gouvernement. 
Il est d’avis que derrière la politique du gouvernement 
israélien, il y a, d’une part, l’extrême droite et, d’autre 
part, un extrémisme religieux puissant, avec la volonté 
de restaurer le grand Israël, celui de la Bible. C’est ce qui 
dangereux et qui explique l’obstination et la cruauté de la 
politique israélienne actuelle. Enfin, il y a les problèmes 
politiques de Netanyahou lui-même. Plus il prolonge la 
guerre, moins il doit comparaître devant la justice de son 
pays. Il est pourtant question d’un grand pays, qui a fait 
partie, avec des gens comme Golda Meir, des faiseurs 
de démocratie et des faiseurs de paix, qui ont dû se 
défendre lorsqu’ils étaient attaqués. Pour M. Lacroix, 
ce gouvernement salit Israël.

Concernant le devoir de vigilance et les droits humains, 
M. Lacroix se dit particulièrement satisfait de la réponse 
du ministre.

M. Lacroix revient sur la coopération au développe-
ment, pour laquelle il souhaite insister sur l’approche 3D 
(défense, diplomatie et développement), en particulier 
en ce qui concerne le continent africain. Vu la présence 
croissante de la Chine et de la Russie sur ce continent, 
il y va de notre propre sécurité. Il y a lieu de renforcer 
la démocratie, mais aussi la résilience sociale, démo-
cratique et économique, de manière à faire de ces pays 
des partenaires et des amis de demain, au lieu de futurs 
adversaires. Le membre reconnaît que c’est une vision 
un peu égoïste mais il estime important d’y être attentif.

Par ailleurs, le ministre a de nouveau insisté sur le 
multilatéralisme et M. Lacroix s’en réjouit. Il salue éga-
lement le fait que le ministre ait cité plusieurs agences 
onusiennes, et dit qu’elles étaient préoccupées “par 
rapport à l’impact massif en milliards de dollars quant aux 
pertes de financement suite aux décisions américaines”. 
Il a ensuite conclu que la Belgique devait “jouer un rôle 
et monter en puissance”. Le membre affirme qu’il y croit 
fermement. Il rappelle que la Belgique abrite l’OTAN, ainsi 
que l’Europe. Il propose dès lors au ministre de poser 
la candidature de la Belgique pour accueillir désormais 
l’ONU, vu qu’elle est méprisée par le président Trump. 
Cela permettrait de montrer que l’UE se range du côté 
des Nations Unies en lui offrant l’asile à Bruxelles, en 
cette terre où a été construite une paix économique 
durable et une paix européenne dont tout le monde 

houden en elke verantwoordelijkheid kan afwijzen. Het 
baart het lid vooral zorgen dat het conflict voortgaat en 
nog elke dag verergert. Zo te zien gebruikt het Israëlische 
leger verkrachting nu ook als oorlogswapen. Volgens 
de heer Lacroix zal ons land zich op een gegeven mo-
ment toch krachtig moeten uitspreken tegen Benjamin 
Netanyahu en diens regering. Het lid is van mening 
dat het beleid van de Israëlische regering enerzijds is 
ingegeven door extreemrechtse stemmen en anderzijds 
door een machtige religieus-extremistische factie die 
het Bijbelse Groot-Israël in zijn glorie wil herstellen. 
Dat is een bijzonder kwalijke evolutie, die de huidige 
onverzettelijkheid en wreedheid van Israël verklaart. 
Netanyahu zelf verkeert politiek echter ook in nauwe 
schoentjes. Hoe langer hij de oorlog evenwel rekt, hoe 
langer het duurt voor hij in rechte verantwoording zal 
moeten afleggen in zijn land. Israël is nochtans een 
groots land, dat dankzij mensen zoals Golda Meir vaak 
een pleitbezorger is geweest van democratie en vrede, 
zelfs al heeft het zich herhaaldelijk moeten verdedigen 
tegen aanvallen. Volgens de heer Lacroix is de huidige 
Israëlische regering een smet op het blazoen van Israël.

De antwoorden van de minister inzake waakzaamheid 
en mensenrechten stemmen de heer Lacroix bijzonder 
tevreden.

De spreker gaat dieper in op de ontwikkelings-
samenwerking en breekt ter zake een lans voor de 
3D-benadering (defence, diplomacy, development), 
in het bijzonder als het over Afrika gaat. Gelet op de 
groeiende aanwezigheid van China en Rusland op het 
Afrikaanse continent is onze eigen veiligheid in het geding. 
De democratie van Afrikaanse landen moet robuuster 
worden gemaakt, net als hun sociale, democratische 
en economische weerbaarheid, zodat ze in de toekomst 
partners en vrienden worden en geen vijanden. Het lid 
geeft toe dat dat een wat egoïstische kijk is, maar hij 
benadrukt dat oplettendheid geboden is.

Het stemt de heer Lacroix overigens tevreden dat 
de minister andermaal hamert op multilateralisme. De 
spreker prijst eveneens het feit dat de minister verschil-
lende VN-agentschappen vermeldt en zegt dat die hun 
bezorgdheid hebben uitgesproken over het miljardenver-
lies ten gevolge van de Amerikaanse beslissingen. Het 
heeft de minister doen besluiten dat België actie moet 
ondernemen en meer daadkracht moet tonen. De heer 
Lacroix kan die ambitie alleen maar bijtreden. Hij herin-
nert eraan dat België de thuis is van de NAVO en van de 
EU. Waarom zou België zich niet kandidaat stellen als 
thuisbasis van de VN, nu president Trump die organisa-
tie minachtend behandelt? Zulks zou alvast het signaal 
geven dat de EU zich aan de zijde van de VN schaart 
door de instelling asiel te verlenen in Brussel, de plaats 
waar een duurzame economische en Europese vrede 
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se targue aujourd’hui. Le ministre, en relevant ce défi, 
marquerait l’histoire. Le membre pense qu’il en est 
vraiment capable.

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) remercie à son tour 
le ministre pour ses réponses précises et complètes. 
Il y voit une marque de respect pour la commission 
et les députés et se dit en accord avec le ministre sur 
plusieurs points.

Il aborde tout d’abord la question des relations avec 
la Chine. Le ministre affirme que ce pays est à la fois un 
partenaire, un concurrent et un rival pour la Belgique. 
Pour le membre, les mêmes mots conviendraient aussi 
pour définir les relations entretenues avec les États-Unis. 
Il estime en effet que la politique de ce pays repré-
sente au moins un danger comparable pour l’UE et la 
Belgique. Il est question en particulier du respect du 
droit international et des droits humains. Pour M. Boukili, 
les États-Unis ont beaucoup de choses à se reprocher 
à ce sujet, notamment en lien avec la peine de mort et 
l’existence, encore aujourd’hui, de la prison militaire de 
Guantánamo.

Le membre se réfère également à la situation au 
Proche-Orient. Il estime qu’en fournissant des armes 
à Israël, les États-Unis violent le droit international en 
contribuant à un génocide contre le peuple palestinien. 
Il s’étonne dès lors que le ministre n’y fasse pas allusion 
dans son exposé. Car s’il est essentiel pour lui de nous 
protéger en tant qu’État et de protéger notre population, 
il faudrait qu’il se méfie d’un pays comme les États-Unis, 
surtout si Donald Trump y est au pouvoir. Pour M. Boukili, 
l’UE minimise l’impérialisme américain et ses dangers 
et il trouve cette situation regrettable.

Pour ce qui est de l’OSCE, le membre a apprécié le fait 
que le ministre accorde de l’importance à sa remarque. 
Il estime que jusqu’ici, l’OSCE était considérée, au sein 
du Parlement, comme une instance dépassée, dont on 
ignorait complètement le rôle, alors qu’il a été important 
dans l’histoire. M. Boukili rappelle que dans les années 
1960-1970, un climat relativement stable a pu être main-
tenu entre l’URSS et les États-Unis en partie grâce à 
l’OSCE, qui a stabilisé la situation, empêché la surenchère 
et même engagé une forme de désescalade. À l’heure 
actuelle, l’attitude américaine vis-à-vis du conflit en 
Ukraine constitue un avertissement qui devrait rappeler 
aux Européens que certaines institutions peuvent être 
utiles. Dès lors, le membre est d’avis que la Belgique 
pourrait contribuer davantage à maintenir l’OSCE. Il 
souligne que sa participation financière actuelle n’est 
que de l’équivalent de deux avions F16; elle pourrait 
probablement faire mieux. Dans le même ordre d’idées, 
le fait que le ministre envisage d’investir davantage dans 

tot stand kwam waar iedereen thans prat op gaat. Door 
die uitdaging aan te gaan, kan de minister geschiede-
nis schrijven. Het lid acht hem er ook echt toe in staat.

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) bedankt de mi-
nister op zijn beurt voor zijn nauwkeurige en volledige 
antwoorden. Hij ziet dat als een teken van respect voor 
de commissie en de leden en is het op meerdere punten 
eens met de minister.

Hij gaat eerst in op de betrekkingen met China. De 
minister stelt dat dat land zowel een partner, een con-
current als een rivaal is voor België. Volgens het lid 
zouden dezelfde woorden ook toepasselijk zijn om de 
betrekkingen met de Verenigde Staten te omschrijven. 
De heer Boukili is immers van oordeel dat het beleid van 
dat land op zijn minst een vergelijkbaar gevaar vormt 
voor de EU en België. Het gaat in het bijzonder om de 
inachtneming van het internationaal recht en de men-
senrechten. Volgens de heer Boukili valt de Verenigde 
Staten ter zake veel te verwijten, met name met betrek-
king tot de doodstraf en de blijvende instandhouding van 
de militaire gevangenis op Guantánamo.

Het lid verwijst ook naar de situatie in het Nabije 
Oosten. Hij is van mening dat de Verenigde Staten, 
door wapens te leveren aan Israël, het internationaal 
recht schenden door bij te dragen aan de genocide op 
het Palestijnse volk. Het verbaast hem dan ook dat de 
minister daar in zijn beleidsverklaring niets van zegt, 
want als het de minister menens is onze Staat en onze 
bevolking te beschermen, dan moet hij op zijn hoede zijn 
voor een land als de Verenigde Staten, vooral nu Donald 
Trump daar aan de macht is. Volgens de heer Boukili 
minimaliseert de EU het Amerikaanse imperialisme en 
de gevaren ervan, wat hij betreurt.

Wat de OVSE betreft, waardeert het lid het dat de mi-
nister belang hecht aan zijn opmerking. De heer Boukili is 
van mening dat de OVSE tot nu toe binnen het Parlement 
werd beschouwd als een achterhaalde organisatie. De 
rol ervan werd volledig genegeerd, hoewel de instantie 
in het verleden belangrijk is geweest. De heer Boukili 
herinnert eraan dat er in de jaren 1960-1970 een relatief 
stabiel klimaat in stand kon worden gehouden tussen 
de USSR en de Verenigde Staten, mede dankzij de 
OVSE, die de situatie stabiliseerde, escalatie voorkwam 
en zelfs een vorm van de-escalatie op gang bracht. Op 
dit moment vormt de Amerikaanse houding ten aanzien 
van het conflict in Oekraïne een waarschuwing die de 
Europeanen eraan zou moeten herinneren dat bepaalde 
instellingen nuttig kunnen zijn. Het lid is dan ook van 
mening dat België een grotere bijdrage zou kunnen leve-
ren aan de instandhouding van de OVSE. Hij wijst erop 
dat de huidige financiële bijdrage van België slechts het 
equivalent is van twee F-16’s; ons land zou waarschijnlijk 
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la diplomatie est une bonne chose pour le membre. 
Pour lui, la diplomatie coûte moins cher que les avions 
de combat et elle peut contribuer à réduire les besoins 
d’utiliser ce genre d’avions.

Ensuite, M. Boukili convient qu’on ne peut pas aban-
donner, au niveau de l’OTAN, l’arsenal nucléaire si nos 
adversaires possèdent toujours des armes nucléaires. 
En termes de dissuasion, on se mettrait en danger. Il 
se demande néanmoins ce qu’il en est de la politique 
de non-prolifération. Il rappelle à ce titre que ce sont 
d’abord les États-Unis qui ont acquis de telles armes, 
ce qui a poussé dans le même sens leurs adversaires 
directs de l’époque, l’URSS. Les Britanniques et les 
Français ont acquis à leur tour des armes nucléaires, 
puis la Chine, et enfin le Pakistan. Pour le membre, il 
serait souhaitable de continuer à lutter contre la pro-
lifération nucléaire, voire d’inciter nos alliés à réduire 
leur arsenal nucléaire. Si on a réussi à le faire dans un 
sens, il n’y a pas de raison qu’on échoue dans l’autre 
sens. Ce volontarisme permettrait de contribuer à une 
société plus sûre demain. Pour M. Boukili, la sécurité ne 
passe pas par le nombre d’armes nucléaires en notre 
possession. Au contraire, tant qu’il y aura des armes 
nucléaires en Europe, notre sécurité sera menacée car 
la plupart de ces armes sont faites pour être utilisées sur 
le continent européen, et représentent donc un danger 
pour la population.

Enfin, le membre aborde la question de la Palestine. 
Il estime que le ministre n’a pas donné une réponse 
convaincante à son reproche selon lequel la Belgique 
mène une politique de deux poids, deux mesures concer-
nant la politique génocidaire de l’État d’Israël face au 
peuple palestinien. Il constate que le ministre condamne 
la politique d’Israël avec fermeté, notamment dans ses 
rapports avec l’ambassadeur d’Israël. Mais c’est pour 
lui le minimum. Il déplore le fait que l’ambassadeur soit 
toujours à son poste, et que le gouvernement israélien 
ne soit pas inquiété dans ses relations avec la Belgique 
et avec l’UE. Condamner leur attitude est une bonne 
chose mais n’a aucun impact sans mesures concrètes.

S’il s’agit de ne pas couper les relations diplomatiques 
pour garder un levier d’action, M. Boukili se demande 
pourquoi on n’utilise cette logique qu’avec Israël, et 
pas avec des adversaires comme la Russie, l’Iran ou 
l’Afghanistan. Avec les Talibans, la politique a été de les 
bombarder directement parce qu’ils ne respectaient pas 
les droits humains. La Libye de Mouammar Kadhafi a eu 
droit au même traitement. Pourquoi l’approche est-elle 
beaucoup plus mesurée et appelle-t-on à beaucoup plus 
d’équilibre vis-à-vis d’Israël? Le membre est d’avis que 
l’attitude de la Belgique n’est pas cohérente.

beter kunnen doen. In dezelfde geest is het feit dat de 
minister van plan is meer te investeren in diplomatie 
een goede zaak. Volgens het lid kost diplomatie minder 
dan gevechtsvliegtuigen en kan ze de behoefte eraan 
helpen verminderen.

Voorts erkent de heer Boukili dat we op het niveau van 
de NAVO het kernwapenarsenaal niet mogen opgeven 
zolang onze tegenstanders kernwapens bezitten. Op 
het vlak van afschrikking zouden we onszelf in gevaar 
brengen. De spreker vraagt zich niettemin af hoe het 
zit met het non-proliferatiebeleid. In dat verband wijst 
hij erop dat het de Verenigde Staten waren die als 
eerste dergelijke wapens verwierven, wat hun directe 
tegenstander in die tijd, de USSR, in dezelfde richting 
duwde. De Britten en de Fransen verwierven op hun 
beurt kernwapens, gevolgd door China en uiteindelijk 
Pakistan. Volgens het lid zou het wenselijk zijn de strijd 
tegen de nucleaire proliferatie voort te zetten, en zelfs 
onze bondgenoten aan te moedigen hun kernwapenar-
senaal te verkleinen. Als het is gelukt om het in de ene 
zin te doen, is er geen reden dat het niet zou kunnen 
in de andere richting. Die slagvaardigheid zou kunnen 
bijdragen aan een veiligere samenleving in de toekomst. 
Volgens de heer Boukili hangt veiligheid niet af van het 
aantal kernwapens dat men bezit. Integendeel, zolang 
er kernwapens in Europa zijn, wordt onze veiligheid 
bedreigd omdat de meeste van die wapens ontworpen 
zijn voor gebruik op het Europese continent en dus een 
gevaar vormen voor de bevolking.

Tot slot gaat het lid in op de Palestijnse kwestie. Hij 
vindt dat de minister geen overtuigend antwoord heeft 
gegeven op zijn kritiek dat België met twee maten meet 
inzake het genocidale beleid van de Staat Israël ten 
aanzien van het Palestijnse volk. Hij stelt vast dat de 
minister het beleid van Israël krachtig veroordeelt, met 
name in zijn contacten met de Israëlische ambassadrice. 
Voor het lid is dat evenwel het minimum. De heer Boukili 
betreurt dat de ambassadrice nog steeds in functie is 
en dat de Israëlische regering zich geen zorgen hoeft te 
maken over haar betrekkingen met België en de EU. De 
houding van Israël veroordelen is een goede zaak, maar 
heeft geen enkele impact zonder concrete maatregelen.

De heer Boukili stelt vast dat de logica om de diplo-
matieke banden niet te verbreken en zo een hefboom 
te behouden, blijkbaar enkel opgaat voor Israël, en niet 
voor tegenstanders zoals Rusland, Iran of Afghanistan. 
De taliban werden meteen gebombardeerd omdat ze de 
mensenrechten niet naleefden. Het Libië van Kadhafi was 
hetzelfde lot beschoren. Waarom wordt ten aanzien van 
Israël veel meer gewikt en gewogen? De heer Boukili 
laakt de dubbele moraal van België.
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Le membre précise qu’il ne trouve pas nécessaire 
de couper les relations diplomatiques. Ce qu’il réclame, 
c’est une politique de sanctions, qui permettrait de faire 
pression sur le gouvernement israélien pour qu’il mette 
fin à la politique génocidaire qu’il est en train de mener 
aujourd’hui. M. Boukili rappelle que la population n’a plus 
accès à l’eau, à la nourriture ou à des soins de santé. 
Les derniers bombardements, qui ont duré dix minutes, 
auraient fait plus de 450 victimes civiles, voire 900 selon 
les estimations. Face à cette barbarie, le membre ne 
comprend pas qu’il soit encore question d’équilibre.

En plus de l’absence de sanctions, l’UE, et donc la 
Belgique, maintient encore des relations commerciales et 
économiques privilégiées avec Israël. M. Boukili souligne 
à ce propos qu’Israël est le seul pays non européen qui 
bénéficie d’un tel accord d’association avec l’UE. Pour 
le membre, le problème n’est pas d’avoir des relations 
économiques normales avec Israël, comme on le ferait 
avec n’importe quel pays. L’UE va plus loin et traite ce 
pays de manière spécifique et privilégiée. Il convient 
qu’il faut être efficace mais après 15 mois d’atrocités, il 
pense que des actions sont nécessaires. Vis-à-vis de 
la Russie, des mesures restrictives ont été prises dans 
la semaine qui a suivi les attaques de 2022 et l’UE 
vient d’adopter le 16e paquet de sanctions. Mais elle 
n’en a pris aucune vis-à-vis d’Israël. Pour M. Boukili, 
cela discrédite notre politique internationale et la rend 
inaudible. À ses yeux, la Belgique perd de cette manière 
toute crédibilité lorsqu’elle affirme vouloir faire respecter 
le droit international et les droits humains.

M. Pierre Kompany (Les Engagés) constate que le 
ministre est considéré par beaucoup comme capable de 
tenir la barre dans la direction de la vérité et il s’en réjouit, 
car c’est cette vérité qui va soigner beaucoup de pays 
et qui crédibilisera la présence du ministre dans toutes 
les assemblées. Il est important, pour le membre, que 
les décideurs soulèvent des problèmes dans un cadre 
humain et y apportent des solutions pour la postérité.

Le ministre a évoqué les agriculteurs et souligné qu’ils 
doivent bénéficier d’une rémunération juste. M. Kompany 
confirme l’importance de cet aspect pour son groupe, 
au même titre que le respect des droits humains.

Pour ce qui est des investissements pour les pays 
en développement, le membre souligne l’importance 
des organisations de la société civile et des instances 
comme Enabel ou BIO, qui rendent des services énormes 
et contribuent à la visibilité de la Belgique à travers 
le monde. Il a été aussi question des réductions de 

Hij voegt er wel aan toe dat het hem er niet om te 
doen is de diplomatieke banden te verbreken. Wat hij 
wil, zijn sancties om druk te zetten op de Israëlische 
regering, zodat er een einde komt aan het genocidale 
beleid dat ze thans voert. De heer Boukili wijst erop dat 
de bevolking elke toegang tot water, voeding of gezond-
heidszorg wordt ontzegd. Bij de recentste raketaanvallen, 
die tien minuten aanhielden, zouden naar schatting tus-
sen 450 en 900 burgerslachtoffers zijn gevallen. Het lid 
begrijpt niet dat bij dergelijke wreedheid nog sprake kan 
zijn van evenwicht.

Naast het uitblijven van sancties onderhoudt de EU, 
en dus België, nog steeds bevoorrechte commerciële en 
economische relaties met Israël. Ter zake onderstreept 
de heer Boukili dat Israël het enige niet-Europese land 
is met een dergelijke associatieovereenkomst met de 
EU. Hij ziet er geen graten in normale handelsrelaties 
te onderhouden met Israël, net zoals met eender welk 
ander land. Het probleem is dat de EU verder gaat en 
het land een specifieke voorkeursbehandeling geeft. De 
heer Boukili begrijpt dat men doeltreffendheid nastreeft, 
maar volgens hem is het na 15 maanden van gruweldaden 
toch tijd voor actie. Ten aanzien van Rusland werden 
al de week na de inval in 2022 de eerste beperkende 
maatregelen genomen en inmiddels zit de EU al aan haar 
zestiende sanctiepakket. Israël blijft echter buiten schot. 
Volgens de heer Boukili maakt dat ons buitenlandbeleid 
ongeloofwaardig en irrelevant. Hij vreest dat België zo 
niet langer serieus zal worden genomen wanneer het 
beweert het internationaal recht en de mensenrechten 
te willen doen handhaven.

De heer Pierre Kompany (Les Engagés) stelt vast dat 
de minister door velen wordt beschouwd als iemand die 
de waarheid hoog in het vaandel voert. Dat stemt hem 
tevreden, want net dat waarheidsstreven zal bij veel lan-
den in goede aarde vallen en de minister geloofwaardig 
maken in de assemblees waar hij zich vertoont. Voor de 
spreker is het belangrijk dat beleidsmakers het menselijke 
aspect van problemen zien en oplossingen vinden die 
de toekomstige generaties ten goede komen.

Over de landbouwers zegt de minister dat ze eerlijk 
moeten worden vergoed. De heer Kompany bevestigt 
het belang dat zijn fractie aan dat aspect hecht, net als 
aan de eerbiediging van de mensenrechten.

Aangaande de investeringen voor ontwikkelings-
landen benadrukt de spreker het belang van de mid-
denveldorganisaties en van instanties zoals Enabel en 
BIO, die enorme diensten bewijzen en de wereldwijde 
zichtbaarheid van België vergroten. Er is ook sprake van 
besparingen in die sector. Het lid heeft begrepen dat 
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budget qui devront être envisagées dans ce secteur. 
Le membre comprend que ces réductions ne se feront 
pas de manière brutale, mais passeront par une étude 
et une consultation.

Quel que soit le dossier concerné, M. Kompany encou-
rage le ministre à ne pas être un “chef de guerre” mais 
plutôt un “maître de la paix”. Il risque, dans l’exercice 
de ses fonctions de ministre, de perdre des amis mais 
il doit tenir bon car le membre est d’avis qu’il est dans 
la bonne direction.

Mme Annick Lambrecht (Vooruit) fait observer que le 
ministre dirige un département qui a toujours été impor-
tant, mais qui l’est encore plus depuis que le monde est 
à feu et à sang. C’est la raison pour laquelle l’exposé 
d’orientation politique à l’examen suscite tant de débats.

La membre se réjouit que le ministre ait évoqué les 3D. 
Pour Mme Lambrecht, la diplomatie est l’aspect le plus 
important et il devrait rester une priorité pour le ministre.

L’intervenante n’a pas l’intention de passer en revue 
tous les conflits. Mais en ce qui concerne le conflit à 
Gaza, elle tient tout de même à souligner que la Cour 
pénale internationale (CPI) a reconnu que M. Netanyahu 
s’était rendu coupable de graves violations du droit 
humanitaire international. Le ministre a indiqué qu’il 
soutenait l’indépendance de la CPI. Pour la membre, 
cela signifie que si Netanyahou se trouvait en Belgique, 
il serait immédiatement arrêté, au même titre que plu-
sieurs autres personnes.

Quant à la reconnaissance de l’État palestinien, le 
ministre a déclaré qu’il s’opposait à tout obstacle à 
cette reconnaissance. Mme Lambrecht espère qu’elle 
se concrétisera rapidement. Elle rappelle que le conflit 
a fait jusqu’à présent 50.000 victimes et qu’il est urgent 
d’intervenir. Chaque jour d’inaction est un jour de trop. 
L’Europe doit faire preuve de plus de fermeté pour que 
la violence cesse. Nous risquons de tomber dans le 
fatalisme, ce qui serait intolérable.

Le ministre a également abordé la question des défen-
seurs des droits humains, affirmant qu’elle restait un élé-
ment important de la politique étrangère. Mme Lambrecht 
pense à la situation actuelle de ces personnes à Istanbul 
et dans d’autres villes de Turquie, dont certaines sont en 
prison ou en danger. Les défenseurs des droits humains 
ont besoin de notre aide pour avoir un refuge sûr, et non 
pour disparaître dans l’anonymat ou dans les prisons. 
La membre espère que le ministre pourra contribuer à 
faire de la résolution présentée à cet égard une réalité. 
À certains moments, il faut oser prendre des décisions 

er niet bruusk zal worden gesnoeid, maar dat aan elke 
bezuiniging een studie en raadpleging zal voorafgaan.

Ongeacht het dossier moedigt de heer Kompany de 
minister aan om zich niet te profileren als krijgsheer, maar 
als vredesfiguur. Hij zal misschien vrienden verliezen 
in zijn rol als minister, maar volhouden is dan de bood-
schap, want volgens het lid is de minister op goede weg.

Mevrouw Annick Lambrecht (Vooruit) geeft aan dat 
de minister aan het hoofd is van een departement dat 
altijd belangrijk was, maar dat belangrijker is geworden 
nu de wereld in brand staat. Daarom wordt er zoveel 
gepraat over de beleidsverklaring die voorligt.

Het lid verheugt zich dat de minister over de 3D’s 
heeft aangestipt. Vooral de diplomatie is voor mevrouw 
Lambrecht een belangrijk aspect dat boven op de agenda 
van de minister moet blijven staan.

Ze wil niet alle conflicten overlopen. Maar wat het 
conflict in Gaza betreft wil ze toch benadrukken dat het 
Internationaal Strafhof (ISH) heeft erkend dat de heer 
Netanyahu zich schuldig maakte van zware schendin-
gen van het internationaal humanitair recht. De minister 
heeft aangegeven dat hij de onafhankelijkheid van het 
ISH steunt. Voor het lid betekent het dat als Netanyahu 
in België zou rondlopen, hij onmiddellijk opgepakt zou 
worden, zoals een aantal anderen.

Wat de erkenning van de Palestijnse Staat betreft 
heeft de minister gezegd dat hij zich verzet tegen elke 
obstakel die dat tegenhoudt. Mevrouw Lambrecht hoopt 
dat het weldra concreet wordt. Ze herinnert eraan dat 
er 50.000 slachtoffers zijn gevallen en dat er dringend 
actie moet komen. Elke dag dat er nu geen actie meer 
komt, is een dag te veel. Europa moet een grotere vuist 
maken zodat het geweld kan stoppen Er dreigt hier een 
gevaar dat wij komen in gelatenheid en dat kunnen we 
niet toestaan.

De minister heeft ook de kwestie van de mensen-
rechtenverdedigers aangeroerd, en gezegd dat het 
een belangrijk onderdeel blijft van het buitenlands be-
leid. Mevrouw Lambrecht denkt aan de huidige situatie 
van zulke mensen in Istanbul en in andere steden van 
Turkije, waarvan er een aantal in de gevangenis zitten 
of onveilig zijn. De mensenrechtenverdedigers hebben 
onze hulp nodig om een veilige haven te hebben, om 
niet te verdwijnen in anonimiteit of in gevangenissen. 
Het lid hoopt dat de minister mee kan helpen om de 
resolutie die hierover voorligt te laten verwezenlijken. 



0767/061DOC 56160160

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

qui dépassent les clivages politiques pour défendre les 
droits humains.

En ce qui concerne l’Ukraine, la membre estime qu’il 
est important que le ministre soit prêt à coopérer effi-
cacement avec le ministre de la Défense. Elle souligne 
toutefois que la politique étrangère comporte d’autres 
aspects que la défense. Mais les deux ministres semblent 
attacher suffisamment d’importance à la dimension des 
droits humains. Mme Lambrecht rappelle que les aspects 
sociaux et environnementaux doivent également être pris 
en compte. L’importance de la lutte contre la pauvreté 
ne doit pas non plus être sous-estimée.

Nous ne pouvons pas être en sécurité en Belgique si 
ce n’est pas le cas ailleurs; tel est le fil conducteur de 
l’exposé d’orientation politique du ministre. Il a défendu 
cette position avec conviction et constance et la membre 
confirme qu’il peut compter sur son soutien total à cet 
égard.

Mme Rajae Maouane (Ecolo-Groen) reconnaît tout 
d’abord qu’à l’écoute de l’exposé du ministre, elle entend 
une volonté de bien faire et un discours mesuré, par-
fois même sincère, qui lui donnent envie d’y croire. Il 
s’engage par exemple sur les enjeux d’égalité de genre 
et la membre le soutient à ce sujet. Mais si elle se tourne 
vers les actes, les décisions prises, les silences assu-
més, elle perd espoir. Selon elle, le fossé est énorme 
entre les intentions affichées et la réalité diplomatique 
du gouvernement.

Elle trouve que sur de nombreux sujets, le ministre 
reste en surface, évite les sujets qui fâchent et s’en tient 
à une posture prudente, presque figée dans le temps. 
Sur le Proche-Orient par exemple, l’exposé d’orienta-
tion lui laisse un goût amer et les réponses du ministre 
la déçoivent. Comme ses prédécesseurs, il rappelle 
le soutien de la Belgique à la solution à deux États, à 
l’Autorité palestinienne et à l’UNRWA, et il condamne 
la colonisation. Mais pour la membre, c’est le minimum 
car ce sont les positions officielles de la Belgique depuis 
des années. Les réaffirmer sans agir, c’est laisser le 
droit international s’effriter et faire le jeu de ceux qui ne 
le respectent pas.

Pour Mme Maouane, la Belgique ne peut pas faire 
respecter le droit international par Israël sans adopter 
des mesures tangibles à son encontre. Le ministre sou-
ligne l’attitude négative de ce pays vis-à-vis de l’ONU, 

Op bepaalde momenten moeten er beslissingen worden 
genomen die de partijgrenzen overschrijden, om de 
mensenrechten te verdedigen.

Wat Oekraïne betreft vindt het lid belangrijk dat de 
minister bereid is om met de minister van Defensie goed 
samen te werken. Toch benadrukt ze dat er nog andere 
aspecten in buitenlands beleid zijn dan defensie. Maar 
beide minister blijken genoeg belang te hechten aan de 
mensenrechteninslag. Mevrouw Lambrecht herinnert er-
aan dat er tevens rekening moet gehouden worden met 
de sociale en de ecologische aspecten. Het belang van 
armoedebestrijding mag ook niet onderschat worden.

Wij kunnen in België niet veilig zijn als het elders niet 
veilig is; zo klinkt de leidraad van de beleidsverklaring van 
de minister. Hij heeft die met vuur en met tijd verdedigd 
en het lid bevestigt dat hij hiervoor op haar volledige 
steun kan rekenen.

Mevrouw Rajae Maouane (Ecolo-Groen) geeft om te 
beginnen toe dat ze tijdens de beleidsverklaring van de 
minister iemand aan het woord heeft gehoord die het 
goed wil doen. De minister hanteerde een gematigd, 
soms zelfs oprecht discours, waardoor ze hem graag zou 
willen geloven. De minister wil zich bijvoorbeeld inzetten 
voor gendergelijkheid en daarin steunt de spreekster 
hem. Als ze evenwel naar de daden en de beslissingen 
van de minister kijkt en de welbewuste stiltes vaststelt, 
verliest ze de hoop alweer. Volgens mevrouw Maouane 
gaapt er een enorme kloof tussen de aangekondigde 
intenties en het daadwerkelijke diplomatieke optreden 
van de regering.

Ze heeft het gevoel dat de minister in tal van kwes-
ties vaag blijft, bepaalde controversiële thema’s uit de 
weg gaat en een voorzichtige, bijna verstarde houding 
aanneemt. Wanneer het bijvoorbeeld over het Midden-
Oosten gaat, bezorgt de beleidsverklaring haar een bittere 
smaak en stellen de antwoorden van de minister haar 
teleur. Net als zijn voorgangers herhaalt de minister dat 
België de tweestatenoplossing, de Palestijnse Autoriteit 
en UNRWA blijft steunen, alsook het nederzettingenbe-
leid veroordeelt. Voor het lid is dat echter het minimum, 
aangezien dat al jaren de officiële standpunten van België 
zijn. Wanneer men deze stellingen bevestigt zonder 
evenwel actie te ondernemen, staat men in feite toe dat 
het internationaal recht verder afbrokkelt en speelt men 
in de kaart van diegenen die dat recht niet respecteren.

Volgens mevrouw Maouane kan België er niet voor 
zorgen dat Israël het internationaal recht naleeft zolang 
het geen concrete maatregelen tegen het land neemt. 
De minister benadrukt de negatieve houding van dat 
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mais que fait-il concrètement pour y répondre? Quelles 
sont les conséquences diplomatiques, politiques ou 
économiques de l’attitude d’Israël? La membre constate 
que le ministre a “tiré les oreilles” de l’ambassadeur 
d’Israël mais elle pense qu’il devrait en faire davantage. 
Il affirme, à juste titre, qu’il ne peut pas y avoir de double 
standard mais il ne semble pas mettre ce principe en 
œuvre dans sa politique.

La membre salue la rapidité et la fermeté avec les-
quelles la Belgique a réagi face à l’invasion russe, mais 
elle s’étonne du contraste flagrant de cette attitude avec 
la prudence, voire l’inertie dont fait preuve le ministre 
face aux violations graves qui sont commises dans 
les territoires palestiniens occupés et sur la bande de 
Gaza. Le mot “sanction” n’apparaît pas une seule fois 
dans l’exposé d’orientation politique du ministre, alors 
qu’il est question de colons violents, responsables de 
l’occupation.

Mme Maouane s’indigne également du fait que le 
ministre évoque même “de nouvelles perspectives pour 
nos relations bilatérales avec l’État hébreu”. Elle demande 
au ministre en quoi une intensification de nos relations 
avec Israël peut être compatible avec les violences qui 
sont commises à Gaza, les attaques contre l’UNRWA, 
l’expansion continue des colonies et le non-respect 
systématique des résolutions des Nations Unies. Elle ne 
trouve pas cette approche pertinente avec le fait pour le 
ministre de dire, à juste titre, que la Belgique défend le 
droit international. Elle estime que notre pays ne peut 
le démontrer que par des actes et des décisions fortes 
et regrette que ce ne soit pas le cas.

Mme Maouane demande au ministre si pour répondre 
aux questions des membres, il a eu l’autorisation du 
premier ministre. Une discussion a-t-elle été menée 
au top du gouvernement à ce sujet? Pour la membre, 
cela reviendrait à une mise sous tutelle des Affaires 
étrangères. Elle demande au ministre si son discours 
est en contradiction avec celui du premier ministre ou 
d’autres ministres, et explique que le droit international 
ne peut pas être une variable d’ajustement, selon les 
intérêts géopolitiques du pays.

Elle constate l’existence d’une telle variable d’ajuste-
ment notamment dans le retard avec lequel la Belgique 
a réagi à la situation en RD Congo. Pour la membre, 
le droit international doit être la boussole constante de 
notre action extérieure, d’autant plus lorsqu’il s’agit de 
peuples qui sont opprimés, de civils bombardés, d’en-
fants charcutés, de journalistes assassinés et de droits 
fondamentaux bafoués. Elle souligne que les Affaires 
étrangères est un aspect clé de la politique fédérale et 
que le ministre a la possibilité de rendre à la diplomatie 

land tegenover de VN, maar wat doe hij concreet om 
daarop te reageren? Wat zijn de diplomatieke, politieke 
of economische gevolgen van de houding van Israël? 
Het lid stelt vast dat de minister de Israëlische ambas-
sadrice op het matje heeft geroepen, maar volgens haar 
is er meer nodig dan dat. De minister stelt terecht dat er 
niet met twee maten mag worden gemeten, maar lijkt 
die stelling niet toe te passen in zijn eigen beleid.

Het lid is verheugd over de snelheid en de vastbera-
denheid waarmee België op de Russische inval heeft 
gereageerd, maar is verbaasd over het schril contrast met 
de voorzichtigheid, ja zelfs de inertie van de minister ten 
aanzien van de ernstige mensenrechtenschendingen in 
de Palestijnse bezette gebieden en de Gazastrook. Het 
woord “sanctie” komt niet één keer voor in de beleids-
verklaring van de minister, hoewel er wordt verwezen 
naar gewelddadige kolonisten die verantwoordelijk zijn 
voor de bezetting.

Mevrouw Maouane is ook verontwaardigd over het 
feit dat de minister het zelfs had over “nieuwe perspec-
tieven voor onze bilaterale betrekkingen met de Joodse 
Staat”. Ze vraagt de minister hoe een intensivering van 
de Belgische betrekkingen met Israël valt te rijmen met 
het geweld in Gaza, de aanvallen tegen UNRWA, de 
voortdurende uitbreiding van de nederzettingen en het 
stelselmatig met voeten treden van de VN-resoluties. 
Die benadering strookt volgens haar niet met het feit 
dat de minister terecht verklaart dat België het interna-
tionaal recht verdedigt. Het lid is van mening dat België 
dat voornemen alleen kan waarmaken door krachtige 
daden en beslissingen en betreurt dat dit niet gebeurt.

Mevrouw Maouane vraagt de minister of hij de toe-
stemming van de eerste minister heeft gekregen om de 
vragen van de leden te beantwoorden. Werd hierover 
gesproken in het kernkabinet? Voor het lid zou dat erop 
neerkomen dat Buitenlandse Zaken onder voogdij staat. 
Ze vraagt de minister of zijn discours in tegenspraak is 
met dat van de eerste minister of andere ministers en 
legt uit dat het internationaal recht geen variabele is die 
kan worden bijgestuurd naargelang van de geopolitieke 
belangen van het land.

Dat het internationaal recht wel degelijk als een bij 
te sturen variabele wordt beschouwd, valt volgens de 
spreekster af te leiden uit de trage reactie van België op 
de situatie in de DR Congo. Het lid is van oordeel dat 
het internationaal recht bestendig het kompas moet zijn 
bij het buitenlands optreden van België, zeker wanneer 
het gaat om volkeren die worden onderdrukt, burgers die 
worden gebombardeerd, kinderen die worden afgeslacht, 
journalisten die worden vermoord en grondrechten die 
met voeten worden getreden. De spreekster benadrukt 
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belge une voie crédible, éthique et respectée, s’il fait 
preuve de courage.

Or Mme Maouane estime que le ministre a déjà 
manifesté du courage, notamment pour changer. Mais le 
courage politique commence en cessant de cautionner 
les faits par l’absence d’action. On ne peut pas rester 
passif face aux événements, à l’illégalité de l’occupation 
et aux crimes génocidaires qui sont commis. Il faut sou-
tenir activement les mécanismes de justice internationale 
et prendre des mesures concrètes, pour montrer que la 
Belgique ne cautionne pas l’impunité.

La membre souligne qu’elle sera extrêmement attentive 
à ces aspects vis-à-vis de la politique du ministre, car le 
silence et l’inaction ne sont pas une option. L’indifférence 
n’est pas une attitude neutre, car être indifférent, c’est 
déjà choisir un camp; être inactif, c’est déjà être complice. 
Le droit n’est pas juste une suggestion. Elle annonce 
que son groupe déposera à cet effet des recommanda-
tions, demandant notamment d’adopter des sanctions 
immédiates à l’égard du régime israélien.

Pour conclure, Mme Maouane explique qu’elle partage 
l’inquiétude de M. Lacroix vis-à-vis d’une possible “poro-
sité” entre l’extrême droite européenne et le gouvernement 
belge. Elle se dit convaincue du fait que le ministre est 
un démocrate. Mais c’est justement en sa qualité de 
démocrate qu’elle attire son attention sur l’importance 
de ne pas se laisser entraîner dans un mouvement à 
droite et de faire barrage aux options extrémistes.

M. Alexander De Croo (Open Vld) remercie le ministre 
pour son exposé et ses réponses détaillées. Il indique 
qu’il a entendu peu d’éléments qui l’ont choqué. Il estime 
que le ministre a une position équilibrée sur plusieurs 
thèmes et une position tranchée sur d’autres thèmes, 
ce qui s’impose. Or, selon l’intervenant, la véritable 
question qui se pose est de savoir si les parlementaires 
lui font confiance et, dans le prolongement, si les autres 
ministres du gouvernement lui accordent également 
leur confiance.

L’intervenant souhaiterait que les propos tenus ici 
par le ministre le soient également en dehors de cette 
enceinte. Il doute toutefois que le ministre tienne les 
mêmes propos au reste du monde. Compte tenu de la 
situation mondiale actuelle, le ministre doit se positionner 
sur un événement presque tous les jours. Or, l’interve-
nant a le sentiment que le ministre, qui est également 

dat de buitenlandse zaken een cruciaal aspect vormen 
van het federale beleid en dat de minister de kans heeft 
om de Belgische diplomatie opnieuw geloofwaardig, 
ethisch en gerespecteerd te maken, als hij daartoe 
tenminste de moed kan opbrengen.

Mevrouw Maouane vindt dat de minister al blijk heeft 
gegeven van moed, meer bepaald door open te staan 
voor verandering. Politieke moed begint echter pas wan-
neer men ophoudt feiten door de vingers te zien door 
niet te handelen. Men mag niet passief blijven tegenover 
de gebeurtenissen, de onwettigheid van de bezetting 
en de genocidaire misdaden die worden gepleegd. De 
internationaalrechtelijke mechanismen moeten actief 
worden gesteund en er moeten concrete maatregelen 
worden genomen om te laten zien dat België geen straf-
feloosheid duldt.

De spreekster benadrukt dat ze uitermate alert zal zijn 
voor die aspecten van het beleid van de minister, want 
zwijgen en niets doen is geen optie. Onverschilligheid 
is geen neutrale houding, want wie onverschillig is, 
kiest een kamp en wie geen actie onderneemt is al me-
deplichtig. Het recht is niet zomaar een suggestie. De 
spreekster kondigt aan dat haar fractie aanbevelingen 
in die zin zal doen, waarbij meer bepaald zal worden 
opgeroepen om onmiddellijk sancties te nemen tegen 
het Israëlische regime.

Tot slot geeft mevrouw Maouane aan dat ze de be-
zorgdheid van de heer Lacroix over een mogelijke “poro-
siteit” tussen Europees extreemrechts en de Belgische 
regering deelt. Ze is ervan overtuigd dat de minister 
een democraat is. Net vanuit haar eigen hoedanigheid 
van democrate benadrukt ze dat het belangrijk is zich 
niet te laten meeslepen in een verschuiving naar rechts 
en een dam op te werpen tegen extremistische opties.

De heer Alexander De Croo (Open Vld) dankt de 
minister voor zijn toelichting en uitgebreide antwoor-
den, en geeft aan dat hij weinig heeft gehoord dat hem 
choqueerde. Hij vindt dat de minister evenwichtig is op 
een aantal thema’s en scherp op anderen, wat nodig 
is. Maar voor het lid is de echte vraag die zich stelt, of 
de parlementsleden vertrouwen in hem hebben, en 
in verlenging hiermee, of de andere ministers van de 
regering hem ook vertrouwen.

Wat hij de minister heeft horen zeggen wil hij graag 
horen in de wereld. Alleen twijfelt hij van het feit dat de 
minister hetzelfde zegt in de rest van de wereld. Gezien 
de huidige situatie wereldwijd komt er bijna elke dag iets 
waar de minister een positie over moet innemen. Maar 
het lid heeft de indruk dat de minister, die ook hoofd 
van de diplomatie is, met de rest van de regering moet 
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le chef de la diplomatie, doit obtenir l’accord des autres 
membres du gouvernement sur les propos qu’il peut tenir. 
M. De Croo appelle donc le gouvernement à accorder 
sa confiance au ministre.

Mme Els Van Hoof (cd&v) estime également que le 
ministre a défendu correctement son exposé d’orientation 
politique, dans le respect de tous les parlementaires.

En sa qualité de ministre des Affaires étrangères, il 
devra en effet prendre des décisions difficiles et adop-
ter des positions délicates. Il a déjà dû faire face à des 
provocations, des menaces hybrides, des violences 
verbales et non verbales, tant de la part du Rwanda 
et d’Israël que de la Chine, de la Russie et même des 
États-Unis. Le ministre devra s’approprier les outils 
diplomatiques en vue d’afficher clairement notre position. 
Il devra défendre cette position avec fermeté dans les 
forums internationaux, au sein de l’Union européenne 
et dans les institutions multilatérales. La Belgique devra 
faire entendre sa voix pour rappeler que ce qui importe, 
c’est la sauvegarde de l’ordre international et de la paix. 
L’intervenante estime qu’il est curieux d’évoquer la paix; 
elle n’aurait jamais pensé devoir prononcer ces mots 
dans cette enceinte.

Mme Van Hoof se réjouit que le ministre ait évoqué 
plusieurs sujets qu’elle juge importants, notamment la 
question de l’envoyé spécial pour le genre et les droits 
des femmes au sein du corps diplomatique belge. Elle 
estime qu’il convient actuellement d’émettre un conseil 
de voyage pour les personnes d’orientation sexuelle 
différente qui souhaitent se rendre aux États-Unis. Selon 
elle, il convient de soutenir l’idée d’un envoyé spécial 
pour les droits qui sont menacés depuis longtemps.

L’intervenante souscrit également aux propos du 
ministre à propos de l’adoption illégale et convention 
sur les droits des personnes âgées. Ce sont des thèmes 
importants pour certains groupes vulnérables, y compris 
dans notre société.

En ce qui concerne la coopération au développe-
ment, la priorité consiste à nouer un dialogue en vue de 
prendre des décisions difficiles et de trancher. Il s’agit 
non seulement de la relation avec les ONG, mais aussi 
celle avec les pays partenaires. Le dialogue est essentiel 
et doit être maintenu.

Mme Van Hoof souligne ensuite que l’Afrique n’est 
pas seulement un “parti convoité” en raison de ses 
matières premières, mais qu’elle devient également le 
terrain de jeu de la Chine et de la Russie. Il convient 
dès lors de ne pas seulement réfléchir en termes de 
pays partenaires qui doivent participer à la lutte contre 

zien wat hij mag zeggen. De heer De Croo roept dan de 
regering op om de minister te vertrouwen.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v) vindt ook dat de mi-
nister zijn beleidsverklaring op een waardevolle manier 
heeft verdedigd, met respect voor alle parlementsleden.

Als minister van Buitenlandse Zaken zal hij inderdaad 
moeilijke beslissingen en moeilijke posities moeten in-
nemen. Hij heeft al te maken gehad met provocaties, 
hybride dreigingen of verbaal en non-verbaal geweld, 
zowel van Rwanda of Israël als China of Rusland, of zelfs 
de Verenigde Staten. De minister zal zich meester moeten 
maken van de gereedschapskist van de diplomatie om 
ervoor te zorgen dat onze positie duidelijk wordt. Hij zal 
die op internationale fora, in de EU en in multilaterale 
instellingen stevig moeten verdedigen. België moet zijn 
stem laten horen om eraan te herinneren dat wat van 
belang is, is het bewaren van de internationale orde 
en van de vrede. Het lid vindt het kenmerkend om van 
vrede te spreken; ze dacht niet die woorden hier ooit te 
moeten uitspreken.

Mevrouw Van Hoof verheugt zich om de minister 
te hebben horen spreken over een aantal zaken die 
ze belangrijk vindt, onder andere de kwestie van de 
speciaal gezant voor gender- en vrouwenrechten bin-
nen het Belgische diplomatieke korps. Ze vertelt dat er 
momenteel een reisadvies moet worden uitgebracht 
voor mensen met een andere geaardheid die naar de 
Verenigde Staten willen gaan. Dus is voor haar dit idee 
van een speciaal gezant voor rechten die al lang onder 
druk staan, onmiskenbaar.

Het lid gaat ook akkoord met wat de minister heeft 
gezegd over illegale adoptie, of over het ouderrechten-
verdrag. Het zijn belangrijke thema’s voor bepaalde 
kwetsbare groepen, ook in onze samenleving.

Wat betreft ontwikkelingssamenwerking is de prioriteit 
dat er dialoog komt om de moeilijke beslissingen en 
knopen door te hakken. Het betreft niet alleen de relatie 
tot de ngo’s, maar ook die met de partnerlanden. Het 
feit om samen aan tafel te gaan zitten is belangrijk en 
moet behouden worden.

Voorts benadrukt mevrouw Van Hoof dat Afrika niet 
alleen een “gegeerde bruid” is omwille van de grond-
stoffen, maar dat het ook een speelterrein wordt voor 
China en Rusland. Daardoor moet er niet alleen worden 
gedacht in termen van partnerlanden waarmee er voor 
armoedebestrijding en solidariteit gezorgd moet worden. 
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la pauvreté et veiller à la solidarité. Des pays comme la 
Belgique doivent également être présents sur ce territoire 
et y rester. Les menaces hybrides et la désinformation 
sévissent également en Afrique, dans le but de diviser 
ces pays. L’intervenante estime que ce fut par exemple 
le cas au Rwanda. La Belgique doit s’opposer à ces 
pratiques afin de libérer également l’Afrique de ces 
méthodes de guerre non conventionnelles.

La pression exercée sur la société civile en Afrique 
est également très préoccupante. La manière de créer 
les flux migratoires est également une méthode de 
guerre hybride, au travers de la déstabilisation l’Union 
européenne. Des pays comme la Belgique doivent en 
être conscients et s’efforcer de mettre en place des 
partenariats sur une base d’égalité.

En guise de conclusion, Mme Van Hoof indique qu’elle 
a récemment appris qu’un ministre africain avait affirmé 
que les Chinois ou les Russes proposaient des offres qui 
ne pouvaient pas être refusées, alors que les offres des 
pays européens sont incompréhensibles. Cela signifie 
que nous devons clairement afficher les valeurs que nous 
défendons et oser les défendre avec des instruments 
clairs. Il est essentiel de conclure des partenariats sur une 
base d’égalité pour résoudre les problèmes mondiaux.

Mme Lydia Mutyebele Ngoi (PS) remercie le ministre 
pour ses réponses complètes, qui constituent un signe 
de respect envers les membres de la commission.

Elle aborde tout d’abord la coopération au dévelop-
pement. À ses yeux, elle ne peut pas être vue dans une 
optique utilitariste. Quand le ministre affirme qu’elle se 
faire selon une approche win-win, il est difficile de ne pas 
y voir une logique transactionnelle. La coopération est un 
gain global, un engagement fait par notre pays au sein 
des institutions internationales, un monde multilatéral qui 
promeut le développement, la prospérité et la paix, tout 
en apportant un semblant de justice à des populations 
qui ont longtemps subi l’impérialisme colonial.

La membre apprécie le fait que le ministre critique la 
politique bilatérale et transactionnelle américaine, mais 
elle constate que la politique étrangère de la Belgique 
s’en inspire de plus en plus. La coopération au déve-
loppement est d’ores et déjà régie par une logique 
d’alignement, ce qui suppose que les pays partenaires 
ont eux-mêmes la maîtrise de leur politique et de leur 
stratégie de développement. L’aide au développement 
doit bénéficier à tous et ne devrait jamais être condi-
tionnée par une quête d’intérêt national.

Landen zoals België moeten er ook aanwezig zijn en 
blijven. De hybride dreigingen en de desinformatie spelen 
zich ook in Afrika af, met het doel die landen uit elkaar 
te spelen. Het lid is van mening dat het bijvoorbeeld 
het geval was in Rwanda. België moet daar een positie 
tegenover nemen, om zulke onconventionele methodes 
van oorlogsvoering ook in Afrika uit te spelen.

De manier waarop het maatschappelijk middenveld 
in Afrika onder druk staat is ook zeer verontrustend. De 
manier waarop migratiestromen op gang worden gebracht 
is ook een hybride manier van oorlog voeren, door de 
EU te destabiliseren. Landen zoals België moeten er 
zich van bewust zijn en streven naar gelijkwaardige 
partnerschappen.

Als conclusie vertelt mevrouw Van Hoof dat ze onlangs 
een Afrikaanse minister heeft horen zeggen dat als de 
Chinezen of de Russen komen, doen ze een aanbod 
dat men niet kan weigeren; terwijl met de Europese 
landen, begrijpt men niet wat ze te bieden hebben. Dat 
betekent dat we duidelijk moeten maken welke waarden 
wij voor staan, en die durven verdedigen met duidelijke 
instrumenten. Het aangaan van gelijkwaardige partner-
schappen is cruciaal voor mondiale problemen.

Mevrouw Lydia Mutyebele Ngoi (PS) dankt de minis-
ter voor zijn uitvoerige antwoorden, die een teken van 
respect voor de commissieleden zijn.

Ze gaat vooreerst in op de ontwikkelingssamenwer-
king. Volgens haar mag die niet vanuit een utilitaristisch 
perspectief worden bekeken. Als de minister zegt dat 
ontwikkelingssamenwerking zal worden gebaseerd op 
een win-winbenadering, dan is het moeilijk om daarin 
geen transactionele logica te zien. Samenwerking moet 
leiden tot winst voor het geheel, vormt een verbintenis 
die ons land is aangegaan binnen internationale instel-
lingen en beoogt een multilaterale wereld die ontwikke-
ling, welvaart en vrede bevordert en tegelijkertijd enige 
rechtvaardigheid brengt voor volkeren die lang hebben 
geleden onder koloniaal imperialisme.

Het lid waardeert dat de minister kritiek uit op het 
Amerikaanse bilaterale en transactionele beleid, maar 
stelt vast dat het buitenlands beleid van België uit het-
zelfde vaatje tapt. De ontwikkelingssamenwerking wordt 
thans al beheerst door een logica om de dingen op elkaar 
af te stemmen, wat veronderstelt dat de partnerlanden 
zelf controle hebben over hun ontwikkelingsbeleid en 
-strategie. Ontwikkelingshulp moet iedereen ten goede 
komen en zou nooit afhankelijk mogen zijn van een 
streven naar nationaal belang.



1650767/061DOC 56 165

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

Comme l’a dit le ministre, nos intérêts ne sont pas 
opposés à ceux de nos pays partenaires, mais la logique 
de sa politique semble plutôt aller dans le sens d’une 
coopération au développement qui serait un outil pour 
notre intérêt national, plutôt qu’un réel mécanisme de 
développement durable, qui bénéficie à un monde mul-
tilatéral. La membre ne souhaite pas voir la Belgique 
emboîter le pas d’autres pays, qui ont réduit l’aide au 
développement et qui s’attaquent à la solidarité interna-
tionale, au développement durable et au multilatéralisme.

Les budgets de la coopération au développement 
subissent des réductions partout dans le monde: 80 % 
pour les États-Unis, 50 % pour l’Allemagne, 30 % pour la 
France, 35 % pour la Commission européenne. Elle se 
demande jusqu’où la Belgique va pousser la solidarité de 
ses engagements internationaux. Où va s’arrêter l’attitude 
cynique qui consiste à conditionner le développement 
et la solidarité à nos propres intérêts? La membre cite 
un récent commentaire de Handicap International, selon 
lequel la politique actuelle de court terme ne fera qu’ag-
graver l’exclusion et l’appauvrissement des personnes 
handicapées ou vulnérables. Ce sont précisément les 
personnes les plus vulnérables qui seront victimes du 
désinvestissement dans les politiques visant un avenir 
durable, à travers la réduction des inégalités et des 
discriminations.

Ensuite, la membre se dit contente de voir que le mi-
nistre saisit l’ampleur de la crise et l’ingérence meurtrière 
du président rwandais, Paul Kagame, en RD Congo. La 
situation y est dramatique et il était temps pour la Belgique 
de réagir aux crimes du régime rwandais, à l’instar de la 
communauté internationale et de l’UE. Mme Mutyebele 
Ngoi souligne à ce sujet que les sanctions ont pu être 
obtenues grâce à la mobilisation de la société civile, des 
militants et de certains acteurs politiques pour exiger que 
des mesures soient prises, et notamment la décision de 
sanctionner des individus et entreprises rwandais affiliés 
au M23. Elle fait remarquer que le pillage des minerais 
congolais au profit du Rwanda a commencé il y a très 
longtemps et qu’on en parle depuis 30 ans. Or le manque 
de transparence dans le commerce européen avec le 
Rwanda est extrêmement inquiétant et les sanctions 
européennes ont le mérite d’apporter un peu de justice 
dans ce commerce illégal. Les sanctions arrivent enfin 
mais la membre trouve qu’elles sont trop réactives. Elle 
trouve aussi nécessaire de prendre des mesures plus 
proactives à ce sujet.

Par ailleurs, la membre estime que le ministre n’a pas 
répondu à l’une de ses questions. Elle voulait savoir 
ce qu’il en était des sanctions individuelles visant les 

Zoals de minister heeft gezegd, staan onze belangen 
niet tegenover die van onze partnerlanden, maar de lo-
gica van zijn beleid lijkt meer in de richting te gaan van 
een ontwikkelingssamenwerking die een instrument is 
ten behoeve van ons nationaal belang, veeleer dan een 
echt mechanisme voor duurzame ontwikkeling dat ten 
goede komt aan een multilaterale wereld. Het lid wil niet 
dat België in de voetsporen treedt van andere landen 
die de ontwikkelingshulp hebben teruggeschroefd en de 
internationale solidariteit, de duurzame ontwikkeling en 
het multilateralisme op losse schroeven zetten.

Wereldwijd wordt er gesneden in de budgetten voor 
ontwikkelingssamenwerking: 80 % in de Verenigde 
Staten, 50 % in Duitsland, 30 % in Frankrijk en 35 % 
bij de Europese Commissie. De spreekster vraagt zich 
af hoe ver België zal gaan in de solidariteit van zijn 
internationale verbintenissen. Waar zal de cynische 
houding eindigen die de ontwikkelingssamenwerking 
en de solidariteit afhankelijk maakt van onze eigen 
belangen? Het lid citeert recente kritiek van Handicap 
International, volgens dewelke het huidige kortetermijn-
beleid de uitsluiting en de verarming van personen met 
een handicap of kwetsbare personen alleen maar zal 
verergeren. Het zijn juist de meest kwetsbaren die het 
slachtoffer zullen worden als er minder wordt geïnvesteerd 
in een beleid dat gericht is op een duurzame toekomst 
via de terugdringing van ongelijkheid en discriminatie.

Vervolgens geeft het lid aan tevreden te zijn dat 
de minister de omvang inziet van de crisis en van de 
moorddadige inmenging van de Rwandese president 
Paul Kagame in de DR Congo. De situatie is drama-
tisch en het werd tijd voor een Belgische reactie op de 
misdaden van het Rwandese regime, in navolging van 
de internationale gemeenschap en de EU. Mevrouw 
Mutyebele Ngoi benadrukt in dat verband dat de sanc-
ties tot stand zijn kunnen komen dankzij de mobilisatie 
van het middenveld, de activisten en bepaalde politieke 
actoren om maatregelen te eisen, met name het besluit 
om sancties op te leggen aan Rwandese personen en 
bedrijven die banden hebben met M23. Ze wijst erop 
dat het plunderen van Congolese ertsen ten gunste 
van Rwanda al heel lang geleden is begonnen en dat 
er al dertig jaar over wordt gesproken. Het gebrek aan 
transparantie in de Europese handel met Rwanda is 
uitermate verontrustend en de Europese sancties heb-
ben de verdienste dat zij deze illegale handel aan enige 
rechtvaardigheid onderwerpen. De sancties zijn er 
eindelijk gekomen, maar het lid vindt ze te reactief. Ze 
acht het ook noodzakelijk dat er ter zake meer proactieve 
sancties worden genomen.

Voorts is het lid van oordeel dat de minister niet heeft 
geantwoord op een van haar vragen. Ze had willen 
vernemen hoe het zit met de individuele sancties tegen 
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criminels rwandais ou du M23 qui sont présents en 
Belgique et ont des avoirs ici. Elle estime qu’il faut être 
ferme et cohérent face à ces crimes, et se placer du côté 
de la justice. Pour Mme Mutyebele Ngoi, l’État gouverné 
par M. Kagame ne peut pas être considéré comme un 
partenaire fiable ou stratégique. Au contraire, l’attitude 
policière, belliqueuse et provocatrice de ce régime consti-
tue une menace pour la stabilité des Grands Lacs, en 
particulier pour le commerce et les populations civiles. 
On parle toujours de sa réputation et de sa fiabilité, alors 
qu’il traque et terrorise ses opposants jusqu’ici, sur le 
territoire belge. La membre se réfère à une enquête 
internationale menée en 2024 par 17 médias sur le 
régime de Kagame4. Pour elle, une attitude complaisante 
de la Belgique reviendrait à justifier le régime rwandais.

Elle fait également remarquer que le ministre n’a 
pas répondu à sa question sur le rôle de la société 
civile congolaise mais propose de l’aborder lors d’une 
prochaine session de questions orales au ministre. Elle 
souligne par ailleurs que beaucoup de militants, ONG et 
associations souhaitent participer au processus de paix 
et qu’il est indispensable de tenter de les inclure dans 
les pourparlers. Enfin, Mme Mutyebele Ngoi signale 
que la diaspora congolaise belge est également très 
active et qu’elle souhaiterait rencontrer le ministre pour 
lui transmettre ses commentaires et ses opinions. C’est 
la meilleure boussole pour orienter nos actions et le 
membre se dit disposée à aider à l’organisation d’une 
rencontre. Quant aux coupoles d’ONG belges, qui font 
un travail extraordinaire, la membre déplore le fait que 
le ministre ne puisse pas les rencontrer avant mai 2025.

Enfin, elle aborde l’aide humanitaire en RD Congo. 
La situation des Congolais est dramatique et personne 
n’est épargné dans le pays. Elle pense que le ministre 
fournira les efforts supplémentaires pour que ces popu-
lations puissent vivre dans de meilleures conditions.

Mme Mutyebele Ngoi conclut son propose en précisant 
que son groupe et elle regrettent la politique choisie 
pour la réinstallation des réfugiés et la protection des 
individus en zones de conflit. Les mécanismes de solida-
rité, de soutien et d’asile sont nécessaires à la sécurité 
et à l’équilibre mondial, ainsi qu’au respect des droits 
humains et de nos engagements internationaux. La fer-
meture partielle ou complète des voies légales d’accès à 
l’asile et à la protection constitue un choix extrêmement 
inquiétant pour la sécurité et la vie des personnes qui en 

4 https://forbiddenstories .org /fr /projects_posts /fr -rwanda -classified/

Rwandese misdadigers of criminelen van M23 die in 
België aanwezig zijn en hier tegoeden hebben. Ze gelooft 
dat België krachtdadig en consequent moet optreden 
tegen dergelijke misdadigers en de kant van de gerech-
tigheid moet kiezen. Volgens mevrouw Mutyebele Ngoi 
kan de door de heer Kagame geleide Staat niet worden 
beschouwd als een betrouwbare of strategische partner. 
Integendeel, de politionele, oorlogszuchtige en provo-
cerende houding van het regime vormt een bedreiging 
voor de stabiliteit in het Grote Merengebied, met name 
voor de handel en de burgerbevolking. Men heeft het 
telkens weer over reputatie en betrouwbaarheid, terwijl 
tegenstanders worden opgejaagd en geterroriseerd, 
zelfs op het Belgisch grondgebied. Het lid verwijst naar 
een in 2024 door 17 media uitgevoerd internationaal 
onderzoek4 over het regime-Kagame. Volgens haar zou 
een inschikkelijke houding van België neerkomen op een 
rechtvaardiging van het Rwandese regime.

Tevens merkt ze op dat de minister niet heeft ge-
antwoord op haar vraag over de rol van het Congolese 
middenveld. Ze stelt evenwel voor om die vraag te be-
spreken tijdens een volgende sessie van mondelinge 
vragen aan de minister. Voorts benadrukt ze dat veel 
militanten, ngo’s en verenigingen willen deelnemen 
aan het vredesproces en dat het absoluut noodzakelijk 
is om te proberen hen bij de gesprekken te betrekken. 
Ten slotte wijst mevrouw Mutyebele Ngoi erop dat de 
Congolese diaspora ook in België heel actief is en 
graag de minister zou ontmoeten om opmerkingen en 
standpunten te bezorgen. Dat is het beste kompas om 
de acties te sturen en de spreekster zegt dat ze bereid 
is om te helpen bij het organiseren van een bijeenkomst. 
Betreffende de koepelorganisaties van Belgische ngo’s, 
die buitengewoon werk leveren, betreurt het lid dat de 
minister hen niet zal kunnen ontmoeten voor mei 2025.

Tot slot gaat de spreekster in op de humanitaire hulp in 
DR Congo. De situatie van de Congolezen is dramatisch 
en niemand in het land blijft gespaard. Het lid gelooft dat 
de minister extra inspanningen zal leveren om ervoor 
te zorgen dat die mensen in betere omstandigheden 
kunnen leven.

Mevrouw Mutyebele Ngoi besluit haar betoog door 
erop te wijzen dat haar fractie en zijzelf het gekozen 
beleid inzake hervestiging van vluchtelingen en be-
scherming van personen in conflictgebieden betreuren. 
De regelingen inzake solidariteit, steun en asiel zijn 
noodzakelijk voor de veiligheid en het evenwicht in de 
wereld, alsook voor de eerbiediging van de mensen-
rechten en de internationale verbintenissen van België. 
De gedeeltelijke of volledige sluiting van legale kanalen 
om toegang te krijgen tot asiel en bescherming is een 

4 https://forbiddenstories .org /fr /projects_posts /fr -rwanda -classified / 
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ont le plus besoin. Elle se dit convaincue de la nécessite 
pour la Belgique de développer une politique proactive 
et préventive, qui défend les personnes menacées et 
les demandeurs d’asile.

III. — DISCUSSION ET VOTE DES PROPOSITIONS 
DE RECOMMANDATION

A. Recommandations nos 1 à 21

Mme Ellen Samyn (VB) dépose les propositions de 
recommandation nos 1 à 21, rédigées comme suit:

Proposition de recommandation n° 1

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement de prendre au sérieux, de dénoncer et 
de condamner, au sein d’organisations internationales 
telles que les Nations Unies et l’Union européenne, les 
vols, viols et pillages systématiques perpétrés contre 
les agriculteurs sud-africains, ainsi que la discrimination 
institutionnelle dont ce groupe de population fait l’objet de 
la part des pouvoirs publics et, si nécessaire, d’adopter 
des sanctions économiques contre le gouvernement sud-
africain, qui ne fait rien pour reconnaître ces infractions 
et y mettre fin.”

Proposition de recommandation n° 2

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, demande au 
gouvernement fédéral de poursuivre ses efforts au 
niveau international pour résoudre la question chypriote 
sur la base des résolutions des Nations Unies et des 
arrêts de la Cour européenne des droits de l’homme et 
d’empêcher toute initiative européenne qui impliquerait 
une reconnaissance, explicite ou implicite, de l’occupa-
tion turque de Chypre.”

Proposition de recommandation n° 3

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, demande au 
gouvernement de revoir sa position sur l’adhésion de 
la Turquie à l’Union européenne dans le sens d’une 
cessation définitive des négociations en la matière au 
niveau européen.”

uiterst zorgwekkende keuze voor de veiligheid en het 
leven van degenen die dat het meest nodig hebben. De 
spreekster is ervan overtuigd dat België een proactief 
en preventief beleid moet ontwikkelen om mensen die 
bedreigd worden en asielzoekers te verdedigen.

III. — BESPREKING EN STEMMING OVER DE 
VOORSTELLEN VAN AANBEVELING

A. Aanbevelingen nrs. 1 tot 21

Mevrouw Ellen Samyn (VB) dient de voorstellen van 
aanbeveling nrs. 1 tot 21 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 1

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt 
de regering aan om de systematische roofmoorden, 
verkrachtingen en plunderingen gericht tegen de Zuid-
Afrikaanse Afrikanerboeren en de institutionele discri-
minatie tegen deze bevolkingsgroep door de overheid, 
ernstig te nemen, aan te kaarten en te veroordelen 
in internationale organisaties als de VN en de EU en 
indien nodig economische sancties te treffen tegen de 
Zuid-Afrikaanse regering, die niks onderneemt om deze 
misdrijven te erkennen en te stoppen.”

Voorstel van aanbeveling nr. 2

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, vraagt de 
federale regering om op internationaal niveau te blijven 
ijveren voor een oplossing van de kwestie-Cyprus op 
basis van de resoluties van de VN en de arresten van 
het Europees Hof voor de Rechten van de Mens en elk 
Europees initiatief tegen te houden dat enige formele 
of feitelijke erkenning inhoudt, hetzij uitdrukkelijk, hetzij 
impliciet, van de Turkse bezetting van Cyprus.”

Voorstel van aanbeveling nr. 3

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, verzoekt 
de regering haar standpunt inzake de toetreding van 
Turkije tot de Europese Unie te herzien in de zin van 
een definitieve stopzetting van onderhandelingen op 
Europees niveau ter zake.”
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Proposition de recommandation n° 4

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, demande au 
gouvernement fédéral d’effectuer les démarches poli-
tiques nécessaires au niveau européen en vue de mettre 
définitivement fin à l’aide octroyée à la Turquie au titre 
d’aide de préadhésion dans le cadre des négociations 
avec la Turquie concernant son adhésion à l’Union 
européenne.”

Proposition de recommandation n° 5

“Après avoir entendu M. Maxime Prévot, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, la commission 
demande au gouvernement fédéral de ne pas permettre 
aux combattants syriens/terroristes de l’EI provenant de 
Belgique de bénéficier d’une quelconque forme d’assis-
tance consulaire ou de rapatriement, mais de veiller au 
contraire à ce qu’ils soient emprisonnés et jugés dans 
la région où ils ont commis leurs crimes.”

Proposition de recommandation n° 6

“Après avoir entendu M. Maxime Prévot, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, la commission 
demande au gouvernement fédéral de prendre des 
mesures urgentes, soit au niveau européen, soit au niveau 
international, concernant la situation préoccupante du 
scientifique iranien Ahmadreza Djalali.”

Proposition de recommandation n° 7

“Après avoir entendu M. Maxime Prévot, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, la commission 
demande au gouvernement fédéral, en ce qui concerne 
l’opérationnalisation d’accords facilitant les expulsions 
et les transfèrements de détenus étrangers vers leurs 
pays d’origine, de ne pas donner suite à la politique de 
chantage (iranienne) et de ne plus jamais échanger à 
l’avenir un terroriste condamné contre un otage innocent.”

Proposition de recommandation n° 8

“Après avoir entendu M. Maxime Prévot, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, la commission 
demande au gouvernement fédéral de fermer sur-le-
champ l’ambassade d’Iran à Bruxelles, qui est utilisée 
par Téhéran comme une plaque tournante du terrorisme.”

Voorstel van aanbeveling nr. 4

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, vraagt de 
federale regering op Europees niveau de nodige politieke 
stappen te zetten om de pre-toetredingsteun aan Turkije 
in het kader van de onderhandelingen met Turkije over 
een toetreding tot de Europese Unie stop te zetten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 5

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, vraagt de 
federale regering om niet toe te laten dat uit België afkom-
stige Syriëstrijders/IS-terroristen recht zouden hebben 
op enige vorm van consulaire bijstand of repatriëring, 
maar dat in tegendeel erop toegezien wordt dat deze 
worden gevangengezet en berecht in de regio waar zij 
hun misdaden hebben gepleegd.”

Voorstel van aanbeveling nr. 6

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, vraagt de 
federale regering bij hoogdringendheid actie te onderne-
men hetzij op Europees niveau, hetzij op internationaal 
niveau over de verontrustende situatie van de Iraanse 
wetenschapper Ahmadreza Djalali.”

Voorstel van aanbeveling nr. 7

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, vraagt de 
federale regering inzake het functioneren van akkoorden 
voor uitwijzing en overbrenging van buitenlandse gevan-
genen naar hun land van oorsprong niet mee te gaan in 
(Iraanse) chantagepolitiek en nooit nog een veroordeelde 
terrorist te zullen inruilen voor een onschuldige gijzelaar.”

Voorstel van aanbeveling nr. 8

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, vraagt de 
federale regering om de Iraanse ambassade in Brussel, 
die wordt gebruikt als terreurhub, per direct te sluiten.”
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Proposition de recommandation n° 9

“Après avoir entendu M. Maxime Prévot, ministre 
des Affaires étrangères, des Affaires européennes et 
de la Coopération au développement, la commission 
demande au gouvernement fédéral de veiller à notre 
souveraineté nationale lorsqu’il prône une politique 
européenne de la santé plus commune, étant donné 
que la Santé publique est une matière nationale pour 
les États membres de l’Union européenne et que le 
groupe VB souhaite qu’elle le reste.”

Proposition de recommandation n° 10

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement de désigner et de dénoncer spécifique-
ment dans les forums internationaux, tels que les Nations 
Unies, et par le biais de l’UE la discrimination systéma-
tique et la violence contre les minorités religieuses et 
ethniques en Chine et dans les pays musulmans ainsi 
que la répression à Hong Kong et contre Taiwan.”

Proposition de recommandation n° 11

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande 
au gouvernement d’arrêter immédiatement toute aide 
publique au développement au bénéfice de l’Azerbaïdjan 
et de réorienter ces moyens en faveur de l’Arménie et 
de l’accueil des réfugiés du Haut-Karabakh.”

Proposition de recommandation n° 12

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement de suspendre, comme il a été largement 
demandé au sein du Parlement européen, le mémo-
randum d’entente relatif à un partenariat stratégique 
dans le domaine de l’énergie signé en 2022 entre l’UE 
et l’Azerbaïdjan.”

Proposition de recommandation n° 13

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement de jouer un rôle de pionnier en ce qui 
concerne la reconnaissance de la revendication historique 
du Haut-Karabakh par l’Arménie, de garantir le retour 
en toute sécurité des Arméniens de souche dans cette 
région, d’insister pour que les prisonniers politiques 

Voorstel van aanbeveling nr. 9

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, verzoekt de federale 
regering om te waken over onze nationale soevereini-
teit inzake het nastreven van meer gemeenschappelijk 
Europees gezondheidsbeleid, gezien volksgezondheid 
een nationale bevoegdheid is van de EU-lidstaten en 
wij dit ook zo wensen te houden.”

Voorstel van aanbeveling nr. 10

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de 
regering aan om de systematische discriminatie en het 
geweld tegen etnisch-religieuze minderheidsgroepen 
in islamitische landen en in China en de repressieve 
behandeling van Hong Kong en Taiwan specifiek te 
benoemen en aan te klagen op internationale fora als 
de VN en via de EU.”

Voorstel van aanbeveling nr. 11

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de 
regering om per direct alle officiële ontwikkelingshulp 
aan Azerbeidzjan te stoppen en deze middelen voor 
Armenië en de opvang van de vluchtelingen uit Nagorno-
Karabach te heroriënteren”

Voorstel van aanbeveling nr. 12

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de regering 
aan om, naar het voorbeeld van de breed gedragen op-
roep in het Europees Parlement, het memorandum van 
overeenstemming tussen de EU en Azerbeidzjan van 
2022 over een strategisch partnerschap op het gebied 
van energie, op te schorten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 13

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de 
regering aan om een voortrekkersrol op te nemen inzake 
de erkenning van de historische claim van Armenië op 
Nagorno Karabach, de veilige terugkeer van de etnische 
Armeniërs te waarborgen naar het gebied, aan te drin-
gen opdat de politieke gevangenen worden vrijgelaten 
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soient libérés et de veiller à ce que le patrimoine culturel 
chrétien soit protégé.”

Proposition de recommandation n° 14

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande 
au gouvernement de lier l’aide au développement à 
une obligation de réadmission des migrants illégaux 
et criminels”.

Proposition de recommandation n° 15

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement d’actualiser les accords de coopération 
de 1994 et 1995 en matière de politique étrangère en ce 
sens que le principe constitutionnel “in foro interno, in 
foro externo” soit entièrement rétabli et que les entités 
fédérées deviennent compétentes pour la représentation 
extérieure de toutes les compétences internes dont elles 
disposent en vertu des dernières réformes de l’État.”

Proposition de recommandation n° 16

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement de réaliser une économie substantielle de 
80 % dans la coopération belge au développement en vue 
de pouvoir répondre à d’autres besoins urgents, comme 
l’augmentation structurelle du budget de la défense.”

Proposition de recommandation n° 17

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande au 
gouvernement de supprimer immédiatement le Rwanda 
de la liste des pays partenaires de la Coopération belge 
au développement.”

Proposition de recommandation n° 18

“La commission, ayant entendu le ministre des 
Affaires étrangères, des Affaires européennes et de 
la Coopération au développement, M. Maxime Prévot, 
recommande au gouvernement d’accorder de l’attention 
aux dossiers relatifs aux droits de l’homme qui ne sont 
pas mentionnés dans l’exposé d’orientation politique, 
comme la persécution globale des chrétiens, le sort de 
la communauté agricole sud-africaine des Afrikaners, 
le sort des Ouïghours, l’occupation chinoise du Tibet et 
la répression à Hong Kong.”

en ervoor te zorgen dat het cultureel christelijk erfgoed 
wordt beschermd.”

Voorstel van aanbeveling nr. 14

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de 
regering aan om ontwikkelingshulp te koppelen aan een 
terugnameplicht van illegale en criminele migranten.”

Voorstel van aanbeveling nr. 15

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt 
de regering aan om de samenwerkingsakkoorden van 
1994 en 1995 inzake buitenlands beleid te actualiseren 
in die zin dat het grondwettelijk principe “in foro interno, 
in foro externo” volledig hersteld wordt en de deelstaten 
bevoegd worden voor de externe vertegenwoordiging 
van alle interne bevoegdheden die ze krachtens de 
laatste staatshervormingen hebben.”

Voorstel van aanbeveling nr. 16

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de regering 
aan om een krachtdadige besparing van 80 % door te 
voeren in de Belgische ontwikkelingssamenwerking, 
zodat men andere acute noden kan lenigen zoals de 
structurele verhoging van het defensiebudget.”

Voorstel van aanbeveling nr. 17

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de regering 
aan om Rwanda per direct te schrappen als partnerland 
van de Belgische Ontwikkelingssamenwerking.”

Voorstel van aanbeveling nr. 18

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de regering 
aan om aandacht te hebben voor mensenrechtendossiers 
die ontbreken in de beleidsverklaring zoals: de globale 
christenvervolging, het lot van de Afrikanerboeren in 
Zuid-Afrika, het lot van de Oeigoeren, de Chinese in-
name van Tibet en repressie in Hongkong.”
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Proposition de recommandation n° 19

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande 
au gouvernement de mettre fin à tout financement de 
l’UNRWA, car cet organisme se trouve dans une situation 
compromettante du fait de l’implication de ses collabo-
rateurs dans les attentats du Hamas contre des citoyens 
israéliens et de l’apologie du terrorisme du Hamas faite 
par ses collaborateurs.”

Proposition de recommandation n° 20

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande 
au gouvernement de plaider, au sein de l’Union euro-
péenne, pour l’arrêt du processus d’adhésion des pays 
des Balkans occidentaux et de l’Ukraine, au motif que 
ceux-ci n’ont aucune perspective de satisfaire aux cri-
tères d’adhésion de Copenhague.”

Proposition de recommandation n° 21

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Maxime Prévot, recommande 
au gouvernement de ne pas faire de la lutte contre le 
changement climatique un pilier de la coopération au 
développement et de la politique étrangère belges, étant 
donné que nos contribuables ne sont pas responsables 
de la politique climatique de nos pays partenaires.”

Les propositions de recommandation nos 1 à 21 sont 
successivement rejetées, par vote nominatif, par 13 voix 
contre une.

A voté pour:

VB: Ellen Samyn.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

Voorstel van aanbeveling nr. 19

“De commissie, na de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt 
de regering aan om alle financiering van UNRWA stop 
te zetten, omwille van hun gecompromitteerde positie 
door betrokkenheid van hun medewerkers bij de Hamas-
aanslagen tegen Israëlische burgers, en het verheerlijken 
door hun medewerkers van de Hamas-terreur.”

Voorstel van aanbeveling nr. 20

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de regering 
aan om binnen de EU aan te sporen tot een stopzetting 
van het toetredingsproces van de Westelijke Balkanlanden 
en Oekraïne, omdat zij geen zicht hebben op het voldoen 
aan de toetredingscriteria van Kopenhagen.”

Voorstel van aanbeveling nr. 21

“De commissie, na de minister van Buitenlandse Zaken, 
Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, de heer 
Maxime Prévot, te hebben gehoord, beveelt de regering 
aan om de strijd tegen klimaatverandering niet als pijler 
van de Belgische Ontwikkelingssamenwerking en het 
buitenlands beleid te hanteren, omdat onze belasting-
betaler niet verantwoordelijk is voor het klimaatbeleid 
van partnerlanden.”

De voorstellen van aanbeveling nrs. 1 tot 21 worden 
bij naamstemming achtereenvolgens verworpen met 
13 stemmen tegen 1.

Heeft voorgestemd:

VB: Ellen Samyn.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;
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cd&v: Els Van Hoof;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Se sont abstenus: nihil.

B. Recommandation n° 22

M. Christophe Lacroix et Mme Lydia Mutyebele Ngoi 
(PS) présentent la proposition de recommandation n° 22 
rédigée comme suit:

Proposition de recommandation n° 22

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au dévelop-
pement, en commission des Relations extérieures le 
19/03/2025, recommande de fournir à la Chambre des 
représentants, sans tarder, le cadre budgétaire étayé et 
le calendrier d’exécution de l’accord de gouvernement 
pour l’ensemble de la législature.”

La proposition de recommandation n° 22 est rejetée, 
par vote nominatif, par 9 voix contre 5.

Ont voté pour:

VB: Ellen Samyn;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Se sont abstenus: nihil.

C. Recommandation n° 23

M. Christophe Lacroix et Mme Lydia Mutyebele Ngoi 
(PS) présentent la proposition de recommandation n° 23 
rédigée comme suit:

cd&v: Els Van Hoof;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben zich onthouden: nihil.

B. Aanbeveling nr. 22

De heer Christophe Lacroix en mevrouw Lydia 
Mutyebele Ngoi (PS) dienen voorstel van aanbeve-
ling nr. 22 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 22

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen op 19 maart 2025, beveelt 
aan de Kamer van volksvertegenwoordigers onverwijld 
het onderbouwde budgettaire kader en het tijdpad voor 
de uitvoering van het regeerakkoord te bezorgen voor 
de hele legislatuur.”

Het voorstel van aanbeveling nr. 22 wordt bij naam-
stemming verworpen met 9 stemmen tegen 5.

Hebben voorgestemd:

VB: Ellen Samyn;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben zich onthouden: nihil.

C. Aanbeveling nr. 23

De heer Christophe Lacroix en mevrouw Lydia 
Mutyebele Ngoi (PS) dienen voorstel van aanbeve-
ling nr. 23 in, luidende:
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Proposition de recommandation n° 23

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au dévelop-
pement, en commission des Relations extérieures le 
19/03/2025, recommande de reconnaître formellement 
immédiatement et inconditionnellement l’État de Palestine, 
de condamner sans équivoque la colonisation et les 
frappes indiscriminées et disproportionnées à Gaza, 
d’appeler au cessez-le-feu immédiat et d’envisager des 
sanctions à l’égard d’Israël.”

La proposition de recommandation n° 23 est rejetée, 
par vote nominatif, par 10 voix contre 4.

Ont voté pour:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Se sont abstenus: nihil.

D. Recommandation n° 24

M. Christophe Lacroix et Mme Lydia Mutyebele Ngoi 
(PS) présentent la proposition de recommandation n° 24 
rédigée comme suit:

Proposition de recommandation n° 24

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au dévelop-
pement, en commission des Relations extérieures le 
19/03/2025, recommande d’exiger la cessation immédiate 
des hostilités et le retrait du M23 et de toutes les forces 
rwandaises du territoire de la RD Congo, et qu’elles 
se retirent immédiatement de Goma et de Bukavu et 

Voorstel van aanbeveling nr. 23

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen op 19 maart 2025, beveelt 
aan de Palestijnse Staat onmiddellijk en onvoorwaar-
delijk formeel te erkennen, het nederzettingenbeleid 
en de willekeurige en onevenredige aanvallen op Gaza 
ondubbelzinnig te veroordelen, op te roepen tot een 
onmiddellijk staakt-het-vuren en sancties ten aanzien 
van Israël te overwegen.”

Het voorstel van aanbeveling nr. 23 wordt bij naam-
stemming verworpen met 10 stemmen tegen 4.

Hebben voorgestemd:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben zich onthouden: nihil.

D. Aanbeveling nr. 24

De heer Christophe Lacroix en mevrouw Lydia 
Mutyebele Ngoi (PS) dienen voorstel van aanbeve-
ling nr. 24 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 24

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen op 19 maart 2025, beveelt 
aan te eisen dat de vijandelijkheden op het grondgebied 
van de DR Congo onmiddellijk worden gestaakt, dat 
M23 en alle Rwandese troepen zich uit dat grondge-
bied terugtrekken, dat ze zich onmiddellijk uit Goma en 
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à renforcer les sanctions contre les responsables du 
soutien militaire au M23, y compris le Rwanda et ses 
dirigeants, et contre les entités exploitant illégalement 
les ressources naturelles de la RD Congo.”

La proposition de recommandation n° 24 est rejetée, 
par vote nominatif, par 9 voix contre 5.

Ont voté pour:

VB: Ellen Samyn;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Se sont abstenus: nihil.

E. Recommandation n° 25

M. Christophe Lacroix et Mme Lydia Mutyebele Ngoi 
(PS) présentent la proposition de recommandation n° 25 
rédigée comme suit:

Proposition de recommandation n° 25

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au dévelop-
pement, en commission des Relations extérieures le 
19 mars 2025, recommande de définir et de mettre en 
œuvre une trajectoire budgétaire permettant d’atteindre 
aussi rapidement que possible, d’un point de vue bud-
gétaire et au plus tard d’ici 2030, l’objectif de 0,7 % du 
RNB pour la coopération au développement.”

La proposition de recommandation n° 25 est rejetée, 
par vote nominatif, par 10 voix contre 4.

Bukavu terugtrekken en dat de sancties worden ver-
scherpt tegen wie militaire steun aan M23 biedt, inclusief 
tegen Rwanda en de leiders van dat land, alsook tegen 
de entiteiten die de natuurlijke rijkdommen van de DR 
Congo wederrechtelijk exploiteren.”

Het voorstel van aanbeveling nr. 24 wordt bij naam-
stemming verworpen met 9 stemmen tegen 5.

Hebben voorgestemd:

VB: Ellen Samyn;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben zich onthouden: nihil.

E. Aanbeveling nr. 25

De heer Christophe Lacroix en mevrouw Lydia 
Mutyebele Ngoi (PS) dienen voorstel van aanbeve-
ling nr. 25 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 25

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen op 19 maart 2025, beveelt 
aan een begrotingstraject te bepalen en ten uitvoer te 
leggen aan de hand waarvan de begrotingsdoelstelling 
om 0,7 % van het bni aan ontwikkelingssamenwerking te 
besteden, zo snel mogelijk en uiterlijk tegen 2030 wordt 
bereikt.”

Het voorstel van aanbeveling nr. 25 wordt bij naam-
stemming verworpen met 10 stemmen tegen 4.
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Ont voté pour:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Se sont abstenus: nihil.

F. Recommandations nos 26 et 27

Mme Rajae Maouane (Ecolo-Groen) présente les 
propositions de recommandation nos 26 et 27 rédigées 
comme suit:

Proposition de recommandation n° 26

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Prévot, recommande d’adopter 
une position plus claire vis-à-vis du conflit au Moyen-
Orient et plus particulièrement de la situation à Gaza, 
ce qui implique notamment:

— de plaider en faveur de sanctions immédiates contre 
Israël pour ses violations répétées du droit international 
humanitaire, telles que les attaques visant les civils et 
les infrastructures essentielles, ainsi que l’entrave à 
l’aide humanitaire;

— de suspendre toute coopération avec Israël tant 
que ces violations persistent;

— de subordonner les relations économiques et 
diplomatiques au strict respect du droit international;

— de soutenir les initiatives des Nations Unies et de 
l’Union européenne visant à enquêter sur ces violations 
et à faire en sorte que les responsables rendent des 
comptes;

Hebben voorgestemd:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben zich onthouden: nihil.

F. Aanbevelingen nrs. 26 en 27

Mevrouw Rajae Maouane (Ecolo-Groen) dient de 
voorstellen van aanbeveling nrs. 26 en 27 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 26

“De commissie, gehoord de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Prévot, beveelt aan een duidelijker standpunt 
in te nemen ten aanzien van het conflict in het Midden-
Oosten en meer bepaald de situatie in Gaza, dat onder 
meer het volgende omvat:

— te pleiten voor onmiddellijke sancties tegen Israël, 
ten gevolge van de herhaalde schendingen van het 
internationaal humanitair recht door dit land, met name 
door aanvallen tegen burgers en essentiële infrastructuur 
en het belemmeren van humanitaire hulp

— alle samenwerking met Israël op te schorten zolang 
deze schendingen voortduren;

— economische en diplomatieke betrekkingen af-
hankelijk te maken van de strikte naleving van het in-
ternationaal recht;

— initiatieven bij de Verenigde Naties en in de Europese 
Unie te ondersteunen om de verantwoordelijkheid voor 
deze schendingen te onderzoeken en ervoor te zorgen 
dat er verantwoording wordt afgelegd;
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— de renforcer l’aide humanitaire à la population civile 
affectée en exigeant un accès libre et sécurisé pour les 
organisations humanitaires;

— de défendre, aux niveaux européen et international, 
une position ferme en faveur de la paix et du respect 
des droits humains et du droit international.”

Proposition de recommandation n° 27

“La commission, ayant entendu le ministre des Affaires 
étrangères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, M. Prévot, recommande d’adopter 
une véritable approche 3D et, partant, de ne pas faire 
d’économies sur la diplomatie et la coopération au 
développement, mais d’y investir pleinement.”

Les propositions de recommandation nos 26 et 27 
sont rejetées, par vote nominatif, par 10 voix contre 4.

Ont voté pour:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Se sont abstenus: nihil.

G. Recommandations nos 28 à 30

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) présente les propositions 
de recommandation nos 28 à 30 rédigées comme suit:

Proposition de recommandation n° 28

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre en commission des Relations 
extérieures, recommande que la Belgique appelle, au 

— de humanitaire hulp aan de getroffen burgerbe-
volking te versterken door vrije en veilige toegang voor 
humanitaire organisaties te eisen;

— op Europees en internationaal niveau een ferm 
standpunt te verdedigen voor vrede, respect voor men-
senrechten en internationaal recht.”

Voorstel van aanbeveling nr. 27

“De commissie, gehoord de minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Ontwikkelingssamenwerking, 
de heer Prévot, beveelt aan echt een 3D benadering te 
hanteren, en dus niet te besparen op diplomatie en ont-
wikkelingssamenwerking, maar er echt in te investeren.”

De voorstellen van aanbeveling nrs. 26 en 27 worden 
bij naamstemming verworpen met 10 stemmen tegen 4.

Hebben voorgestemd:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben zich onthouden: nihil.

G. Aanbevelingen nrs. 28 tot 30

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) dient de voorstellen 
van aanbeveling nrs. 28 tot 30 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 28

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
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sein de l’Union européenne, à la suspension de l’accord 
d’association entre UE-Israël.”

Proposition de recommandation n° 29

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre en commission des Relations 
extérieures, recommande que la Belgique plaide, au 
sein de l’Union européenne, pour des sanctions et un 
embargo militaire contre Israël.”

Proposition de recommandation n° 30

“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre en commission des Relations 
extérieures, recommande une réorientation de la politique 
de coopération vers un véritable soutien aux économies 
locales, au lieu de favoriser uniquement les intérêts des 
entreprises européennes.”

Les propositions de recommandation nos 28 à 30 
sont rejetées, par vote nominatif, par 10 voix contre 4.

Ont voté pour:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Se sont abstenus: nihil.

H. Recommandation n° 31

Proposition de recommandation n° 31

M. Nabil Boukili (PVDA-PTB) présente la proposition 
de recommandation n° 31 rédigée comme suit:

Buitenlandse Betrekkingen, beveelt aan dat België bin-
nen de Europese Unie oproept tot de opschorting van 
de associatieovereenkomst tussen de EU en Israël.”

Voorstel van aanbeveling nr. 29

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen, beveelt aan dat België bin-
nen de Europese Unie pleit voor sancties en een militair 
embargo tegen Israël.”

Voorstel van aanbeveling nr. 30

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen, beveelt aan dat het ontwik-
kelingssamenwerkingsbeleid op echte steun aan de 
lokale economieën wordt gericht in plaats van enkel op 
de belangen van de Europese bedrijven.”

De voorstellen van aanbeveling nrs. 28 tot 30 worden 
bij naamstemming verworpen met 10 stemmen tegen 4.

Hebben voorgestemd:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

VB: Ellen Samyn;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben zich onthouden: nihil.

H. Voorstel van aanbeveling nr. 31

Voorstel van aanbeveling nr. 31

De heer Nabil Boukili (PVDA-PTB) dient het voorstel 
van aanbeveling nr. 31 in, luidende:
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“La commission, après avoir entendu l’exposé d’orien-
tation politique du ministre en commission des Relations 
extérieures, recommande que le rôle de l’OSCE soit 
mieux pris en compte et que la Belgique plaide pour une 
sortie diplomatique du conflit, en appelant à une grande 
conférence pour la paix avec tous les pays concernés 
sous le principe de la sécurité collective pour la sécurité 
de tous.”

La proposition de recommandation n° 31 est rejetée, 
par vote nominatif, par 9 voix contre 4 et une abstention.

Ont voté pour:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

S’est abstenue:

VB: Ellen Samyn.

I. Recommandation n° 32

M. Benoît Lutgen et consorts présentent la proposition 
de recommandation n° 32 rédigée comme suit:

Proposition de recommandation n° 32

“La commission, ayant entendu ce 19 mars 2025 M. le 
ministre Maxime Prévot, ministre des Affaires étran-
gères, des Affaires européennes et de la Coopération 
au développement, marque son accord sur la vision 
politique présentée dans l’exposé d’orientation politique 
(DOC 56.767/006) et demande d’exécuter cette vision 
politique.”

La proposition de recommandation n° 32 est adoptée, 
par vote nominatif, par 9 voix contre 5.

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen, beveelt aan dat meer reke-
ning wordt gehouden met de rol van de OVSE, alsook 
dat België voor een diplomatieke oplossing van het 
Oekraïens-Russische conflict zou pleiten en met het 
oog daarop zou oproepen tot de organisatie van een 
grote vredesconferentie waaraan alle betrokken landen 
deelnemen, met als leidraad “collectieve veiligheid met 
het oog op veiligheid voor allen”.

Het voorstel van aanbeveling nr. 31 wordt bij naamstem-
ming verworpen met 9 stemmen tegen 4 en 1 onthouding.

Hebben voorgestemd:

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Heeft zich onthouden:

VB: Ellen Samyn.

I. Aanbeveling nr. 32

De heer Benoît Lutgen c.s. dient het voorstel van 
aanbeveling nr. 32 in, luidende:

Voorstel van aanbeveling nr. 32

“De commissie, gehoord de beleidsverklaring van 
de minister van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken 
en Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen op 19 maart 2025, gaat 
akkoord met de beleidsvisie zoals voorgesteld in de 
beleidsverklaring (DOC 56.767/006) en vraagt deze 
beleidsverklaring uit te voeren.”

Het voorstel van aanbeveling nr. 32 wordt bij naam-
stemming aangenomen met 9 stemmen tegen 5.
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Ont voté pour:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Ont voté contre:

VB: Ellen Samyn;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Se sont abstenus: nihil.

La rapporteure,

Annick Lambrecht

 La présidente,  

Els Van Hoof

ANNEXE: RECOMMANDATION ADOPTÉE

Proposition de recommandation n° 32

“La commission, 

ayant entendu ce 19 mars 2025 M. le ministre 
Maxime Prévot, ministre des Affaires étrangères, des 
Affaires européennes et de la Coopération au déve-
loppement, marque son accord sur la vision poli-
tique présentée dans l’exposé d’orientation politique  
(DOC 56 0767/006) et demande d’exécuter cette vision 
politique.”

Hebben voorgestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Darya Safai, Lieve Truyman;

MR: Charlotte Deborsu, Michel De Maegd;

Les Engagés: Pierre Kompany, Benoît Lutgen;

Vooruit: Annick Lambrecht;

cd&v: Els Van Hoof.

Hebben tegengestemd:

VB: Ellen Samyn;

PS: Christophe Lacroix, Lydia Mutyebele Ngoi;

PVDA-PTB: Nabil Boukili;

Ecolo-Groen: Rajae Maouane.

Hebben zich onthouden: nihil.

De rapportrice, De voorzitster,

Annick Lambrecht  Els Van Hoof

BIJLAGE: AANGENOMEN AANBEVELING

Voorstel van aanbeveling nr. 32

“De commissie, 

gehoord de beleidsverklaring van de minis-
ter van Buitenlandse Zaken, Europese Zaken en 
Ontwikkelingssamenwerking in de commissie voor 
Buitenlandse Betrekkingen op 19 maart 2025, gaat 
akkoord met de beleidsvisie zoals voorgesteld in de 
beleidsverklaring (DOC 56 0767/006) en vraagt deze 
beleidsverklaring uit te voeren.”
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